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Αθήνα, σήµερα 1η Φεβρουαρίου 2022, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Θα γίνει Επετειακή Αναφορά στην Hµέρα Μνήµης των µαρτύ-
ρων και ηρώων του Ολοκαυτώµατος από τον Προεδρεύοντα της
συνεδρίασης και τους Εκπροσώπους των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων, οι οποίοι είναι ο κ. Μπουκώρος, η κ. Γεροβασίλη, η κ.
Λιακούλη, ο κ. Δελής, η κ. Αθανασίου και η κ. Μπακαδήµα. Οι Εκ-
πρόσωποι των κοµµάτων θα µιλήσουν από πέντε λεπτά ο καθέ-
νας.

«Εκεί που υπάρχει ελπίδα, υπάρχει και ζωή. Μας γεµίζει µε
φρέσκο κουράγιο και µας κάνει ισχυρούς και πάλι». Με αυτά τα
υπέροχα λόγια από το ηµερολόγιο της Άννας Φρανκ θα τιµή-
σουµε σήµερα τη φετινή διεθνή Ηµέρα Μνήµης για τα θύµατα
του Ολοκαυτώµατος, ενός οδυνηρού ορόσηµου που εµπνέει
απρόσµενο κουράγιο και δύναµη, ενώ ταυτόχρονα διδάσκει όλα
όσα οφείλουµε να προστατεύσουµε στο µέλλον. 

Πριν από εβδοµήντα επτά χρόνια στις 27 Ιανουαρίου του 1945,
παίχτηκε η τελευταία πράξη του δράµατος στο Άουσβιτς, µε το
οριστικό τέλος του µεγαλύτερου στρατοπέδου συγκέντρωσης
και εξόντωσης του ναζιστικού καθεστώτος. Η αρχή όµως, είχε
γίνει ήδη από τη δεκαετία του 1920, µε τις πρώτες εκρήξεις αν-
τισηµιτισµού στην Ευρώπη. Μέσα στις επόµενες δεκαετίες, η
Γερµανία θα αναδεικνυόταν σε βασική κοιτίδα του διαφυλετικού
µίσους, γιατί αντιµετώπισε εκδικητικά την εβραϊκή φυλή, στερών-
τας της µεθοδικά όλα τα θεµελιώδη δικαιώµατά της και την υπο-
βίβασε σε έναν εσµό υποκειµένων του κράτους. 

Με τον καιρό ο συστηµατικός περιορισµός στην εκπαίδευση,
στην επιστήµη και την εργασία έδωσε τη θέση του σε µαζικό πογ-
κρόµ, σε λεηλασίες, καταστροφές και διώξεις. Από εκεί και πέρα
µε την έναρξη του πολέµου φθάσαµε στην εφαρµογή της ανα-
τριχιαστικής τελικής λύσης, του λεγόµενου «εβραϊκού ζητήµα-
τος». Σφαγές, απελάσεις, βασανισµοί, καταναγκαστικά έργα,
στρατόπεδα συγκέντρωσης, Άουσβιτς, Μπέλζεκ, Μαϊντάνεκ,
Σοµπίµπουρ, Τρεµπλίνκα και τόσα άλλα. 

Ο απολογισµός ολέθριος. Μόνο στην Πολωνία όπου καταγρά-
φεται η µεγαλύτερη εβραϊκή κοινότητα του κόσµου, θανατώθη-
καν τρία εκατοµµύρια ψυχές. Η Ελλάδα θρήνησε πάνω από το
70% του εβραϊκού πληθυσµού της, όπως και η Ολλανδία, η Γι-
ουγκοσλαβία, η Ουγγαρία, ενώ σηµαντικές απώλειες υπέστησαν
η Νορβηγία, το Βέλγιο, η Σοβιετική Ένωση, αλλά και η Γαλλία µε
την Ιταλία. 

Μέσα σε αυτόν τον ζόφο ένα εκατοµµύριο παιδιά έχασαν τη

ζωή τους. Μάρτυρας της θυσίας τους και σύµβολο του Ολοκαυ-
τώµατος έγινε ένα κορίτσι, η Άννα, κρυµµένη στη σοφίτα του
γνωστού πλέον πίσω σπιτιού στο Άµστερνταµ, που µέσα σε δύο
χρόνια κατόρθωσε να χωρέσει όλες τις ελπίδες και τα όνειρα του
κόσµου σε ένα µικρό ηµερολόγιο. Παρ’ ότι έζησε τον τρόµο σε
πρώτο πρόσωπο και υπέφερε από την αγριότητα του πολέµου
και των διώξεων, η νεαρή Εβραιοπούλα δεν έπαψε στιγµή να πι-
στεύει στον άνθρωπο και τις δυνατότητές του. Η φράση «παρ’
όλα αυτά, πιστεύω πως κατά βάθος όλοι οι άνθρωποι είναι καλοί»
καταδεικνύει αυτό ακριβώς. Την ακούραστη πίστη και αισιοδοξία
για ένα µέλλον µε ανοιχτές καρδιές και χέρια ενωµένα.

Για όλους εµάς, αυτό αποτελεί ένα πολύτιµο δίδαγµα, µια
άφθαρτη αλήθεια που λειτουργεί διαχρονικά στην πορεία της
ιστορίας. Ειδικά για εµάς τους Έλληνες και ειδικά φέτος που
συµπληρώνονται εκατό χρόνια από τη Μικρασιατική Καταστροφή
µιας ακόµα ντροπιαστικής σελίδας στην ιστορία του ανθρώπινου
γένους, µιας θηριωδίας την οποία εµπνεύστηκε το ίνδαλµα του
Αδόλφου Χίτλερ, ο Κεµάλ Ατατούρκ, είναι δυστυχώς κοινός
τόπος ότι ο θάνατος, ο ξεριζωµός και η προσφυγιά παραµένουν
ένας θλιβερός κοινός παρονοµαστής για την ανθρωπότητα. 

Γι’ αυτόν τον λόγο στη σηµερινή µέρα µνήµης, αλλά και κάθε
µέρα από τη ζωή µας οφείλουµε να τιµούµε τα θύµατα και να πα-
ραδειγµατιζόµαστε από τη θυσία τους, να αντιστεκόµαστε σθε-
ναρά σε κάθε µορφή βίας και µισαλλοδοξία, να υπερασπιζόµαστε
τα δίκαια των ανθρώπων µας µε σεβασµό και σύνεση, να τιµούµε
και να θυµόµαστε. Γι’ αυτό λοιπόν, οφείλουµε να έχουµε πάντα
στο νου µας τα διδάγµατα της ιστορίας και οφείλουµε να έχουµε
στην καρδιά µας τα λόγια µιας µικρής Εβραιοπούλας που
έγραφε πως «είναι υπέροχο να µη χρειάζεται κανείς να περιµένει
ούτε µια στιγµή, πριν αρχίσει να βελτιώνει τον κόσµο». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

Θα προχωρήσουµε µε τον κ. Μπουκώρο Χρήστο για πέντε
λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε τον όρο «Ολοκαύτωµα» εννοούµε την εξόντωση
των έξι εκατοµµυρίων Εβραίων της Ευρώπης. Εξόντωση, γενο-
κτονία, µια προσχεδιασµένη προσπάθεια για την εξαφάνιση ενός
ολόκληρου λαού. 

Το ελληνικό Κοινοβούλιο µε την οµόφωνη απόφασή του 3218
από το 2004 και εν συνεχεία µε το π.δ.31 του 2005 καθιερώνει
την 27η Ιανουαρίου ως ηµέρα µνήµης και τιµής των µαρτύρων
και ηρώων του Ολοκαυτώµατος των Ελλήνων Εβραίων. Την ίδια
χρονιά η Γενική Συνέλευση του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών
καθιερώνει την 27η Ιανουαρίου ως αντίστοιχη διεθνή ηµέρα. 

Ήταν η 27η Ιανουαρίου 1945 όταν τα συµµαχικά στρατεύµατα
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και εν προκειµένω αρχικά τα σοβιετικά έφθασαν στο Άουσβιτς
Μπίρκεναου και βρέθηκαν µπροστά στο αδιανόητο, µπροστά στο
φρικαλέο, µπροστά στο ανείπωτο. Περίπου επτά, οκτώ χιλιάδες
άνθρωποι, τόσοι είχαν αποµείνει εκεί, σκιές των εαυτών τους, κά-
ποιες δεκάδες χιλιάδες ακόµα είχαν µεταφερθεί στο εσωτερικό
της Γερµανίας, σε άλλα στρατόπεδα για να εντοπιστούν αργό-
τερα από άλλες συµµαχικές δυνάµεις. Αυτή η φρίκη που αντιµε-
τώπισαν τα συµµαχικά στρατεύµατα, αντικρίζοντας αυτά τα
κρεµατόρια µένει µια κηλίδα στην ανθρώπινη ιστορία. Ο Ελληνι-
κός Εβραϊσµός πλήρωσε βαρύ φόρο αίµατος, 86% των ανθρώ-
πων των ελληνικών κοινοτήτων χάθηκαν στο Ολοκαύτωµα. Στις
διώξεις, τις εκτελέσεις, τα τάγµατα εργασίας, τα στρατόπεδα
συγκέντρωσης, 86%. Η κοινότητα της Θεσσαλονίκης πλήρωσε
ακόµα βαρύτερο τίµηµα. Υπήρξαν όµως, µέσα στη γενικευµένη
αδιαφορία µε την οποία δυστυχώς αντιµετωπίστηκε αυτή η ορ-
γανωµένη εξόντωση ενός ολόκληρου λαού και ορισµένα λαµπρά
παραδείγµατα ανθρωπιάς, γενναιότητας και αλληλεγγύης στην
Ελλάδα. 

Χαρακτηριστικότερο όλων ήταν αυτό της Ζακύνθου, όπου δια-
σώθηκε το 100% των µελών της εβραϊκής κοινότητας. Όταν ο
Γερµανός διοικητής του νησιού ζήτησε από τις τοπικές αρχές τη
λίστα µε τα ονόµατα των Εβραίων κατοίκων του νησιού, έλαβε
µια λίστα µε δυο µόνο ονόµατα. Η λίστα έγραφε Μητροπολίτης
Χρυσόστοµος και Δήµαρχος Καρέρ. Με γενναιότητα αυτοί οι δυο
ηγέτες της Ζακύνθου, πρόταξαν κυριολεκτικά τα στήθη τους,
πρόσφεραν την ίδια τους τη ζωή και κατόρθωσαν να σώσουν
ολόκληρη την κοινότητα.

Ένα άλλο λαµπρό παράδειγµα είναι αυτό της κοινότητας του
Βόλου, για το οποίο, ως προερχόµενος από τον Βόλο και τη Μα-
γνησία, είµαι ιδιαίτερα περήφανος. Τότε ο Γερµανός Πρόξενος
Σέφελ, µαθαίνοντας για το σχέδιο σύλληψης των Εβραίων της
πόλης, ειδοποίησε άµεσα τον Μητροπολίτη Ιωακείµ και οργανώ-
θηκε σχέδιο διαφυγής, κυρίως προς το Πήλιο. Συµµετείχαν πάρα
πολλοί Βολιώτες για την υλοποίησή του. Το αποτέλεσµα ήταν ότι
από τα οχτακόσια εξήντα µέλη της κοινότητας διασώθηκαν τα
περισσότερα. Χάθηκαν µόνο εκατόν πενήντα, όσοι δεν πίστεψαν
στον επερχόµενο κίνδυνο και όσοι για διάφορους λόγους δεν
µπορούσαν να µετακινηθούν, οι οποίοι χάθηκαν όλοι. Η απώλεια
έφτασε στο 26% για την κοινότητα του Βόλου. Πολύ µικρότερη
από τις υπόλοιπες ελληνικές κοινότητες.

Νωρίτερα, κυρίες και κύριοι, ο Εβραϊκός Ελληνισµός –και θα
ολοκληρώσω έτσι- είχε πάρει µέρος σε όλους τους εθνικούς
αγώνες. Ο πρώτος Έλληνας αξιωµατικός που έπεσε στο αλβα-
νικό µέτωπο, κατά το Ελληνοαλβανικό Έπος, ο Μαρδοχαίος Φρι-
ζής -αντισυνταγµατάρχης τότε- µε γενναιότητα και µε αυταπάρ-
νηση, πάνω στο άλογό του κυριολεκτικά, αλλά και η Μπουένα
Σαρφατή αρχικά µέλος του ΕΔΕΣ και στη συνέχεια του ΕΑΜ και
µετέπειτα φυγάς στην Παλαιστίνη.

Το Ολοκαύτωµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δοκίµασε τα
όρια της ανθρώπινης λογικής. Την κονιορτοποίησε, την ξεπέ-
ρασε, την εξευτέλισε όπως και την ανθρώπινη φύση. Άνθρωποι
ήταν και οι θύτες, δεν ήταν τέρατα, δεν ήταν µηχανές, ήταν άν-
θρωποι που λειτούργησαν µε τον τρόπο που όλοι γνωρίζουµε.
Άνθρωποι ήταν και τα θύµατα. Τους αφαιρέθηκε το δικαίωµα στη
ζωή.

Κατά συνέπεια, αποτείνοντας τον πρέποντα φόρο τιµής σή-
µερα εδώ από το ελληνικό Κοινοβούλιο, ζητάµε λογική συνεχώς,
γενναιότητα και αλληλεγγύη διαρκώς και ιδιαίτερα όταν οι ιστο-
ρικές συνθήκες το απαιτούν, για να µην ζήσουµε ποτέ ξανά Ολο-
καύτωµα, ποτέ ξανά ναζισµό. 

Αιωνία η µνήµη τους.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Στο Βήµα καλείται η Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του ΣΥΡΙΖΑ, η συνάδελφος κ. Όλγα Γεροβασίλη.
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ειπώθηκε ήδη ότι η 27η Ιανουαρίου έχει καθιερωθεί από το

2005 µε το ψήφισµα του ΟΗΕ ως η ηµέρα µνήµης των θυµάτων
του Ολοκαυτώµατος µε δεδοµένο ότι την 27η Γενάρη του 1945
απελευθερώθηκε το στρατόπεδο συγκέντρωσης Άουσβιτς-Μπιρ-
κενάου, το εµβληµατικότερο από τα έξι στρατόπεδα της «τελικής

λύσης», του σχεδίου δηλαδή για την ολοκληρωτική εξόντωση
των Εβραίων και την επιβολή της νέας τάξης. Υπήρξε το εµβλη-
µατικότερο γιατί εκεί εκτελέστηκε περίπου ένα εκατοµµύριο από
τα έξι εκατοµµύρια Εβραίων θυµάτων του Ολοκαυτώµατος.

Στην Ελλάδα, πέρα από τις ηµεροµηνίες εκτόπιση των εβραϊ-
κών κοινοτήτων που έχουν καθιερωθεί κατά τόπους, η 27η έχει
ήδη καθιερωθεί από το 2004 οµόφωνα ως ηµέρα µνήµης. Οι
εβραϊκές κοινότητες της Ελλάδας, που άλλοτε έσφυζαν από ζωή,
πλήρωσαν το βαρύ τίµηµα στα αρρωστηµένα σχέδια των ναζί.
Υπολογίζεται ότι οι απώλειες της εβραϊκής κοινότητας της Θεσ-
σαλονίκης αγγίζουν το 94% του πληθυσµού της.

Στην πόλη µου την Άρτα τριακόσιοι πενήντα δύο Αρτινοί
Εβραίοι συνελήφθησαν από τους ναζί την 24η Μαρτίου του 1944,
εξ’ ου και η αντίστοιχη ηµέρα τιµάται τοπικά τότε. Οδηγήθηκαν
σε στρατόπεδα συγκέντρωσης και από εκεί στο Άουσβιτς. Επέ-
στρεψαν-επέζησαν ελάχιστοι. Σήµερα δεν στεκόµαστε απλά στην
ανείπωτη κτηνωδία και τη φρικαλεότητα του φασισµού, όπως
έχει ειπωθεί και από την ιστορικό κ. Οντέτ Βαρόν - Βασάρ, το
Άουσβιτς οφείλει να αναχθεί σε συµβολική µνήµη ενάντια σε
κάθε προκατάληψη, σε κάθε ξενοφοβία, σε κάθε ρατσισµό. Η
µνήµη του Άουσβιτς φυσικά και δεν προσβάλλεται όταν γίνεται
εµβληµατική όλων των θυµάτων του ρατσισµού. Αντίθετα, µόνο
τότε βρίσκει το πλήρες νόηµά της. Και ας µην ξεχνάµε τι οδή-
γησε στο ιστορικό οριακό γεγονός του Ολοκαυτώµατος. Ας µην
παροράται ο ψευδοεπιστηµονικός ρατσισµός, η µισαλλοδοξία, ο
µανιχαϊκός λόγος της εξουσίας, οι τακτικές προπαγάνδας κατά
του εσωτερικού εχθρού που σε συνθήκες οικονοµικής κρίσης
εξέθρεψαν το τέρας του φασισµού.

Ακόµη και σήµερα, ακόµη και µετά την άνοδο και την πτώση
του φαινοµένου της Χρυσής Αυγής, η ρητορική µίσους, η µισαλ-
λοδοξία, η ξενοφοβία, ο ρατσισµός είναι ακόµα εδώ. Κι αν, όπως
είπε σε προηγούµενη οµιλία του ο Ισραηλινός Πρέσβης, το Ολο-
καύτωµα ήταν η ηθική χρεοκοπία του κόσµου, ας µένουµε σε
εγρήγορση απέναντι σε αυτό που σήµερα αναγνωρίζεται µετά
τη δίκη της Νυρεµβέργης ως εγκλήµατα πολέµου, εγκλήµατα
κατά της ανθρωπότητας, αλλά και τις αιτίες τους.

Η συλλογική µνήµη πρέπει να µένει άσβεστη, όπως άσβεστες
παραµένουν και οι αξιώσεις των Ελλήνων για δικαίωση και για
τις γερµανικές αποζηµιώσεις που τεκµηριώθηκαν µε τη σχετική
έκθεση-πόρισµα της Διακοµµατικής Κοινοβουλευτικής Επιτρο-
πής, που υιοθέτησε η ελληνική Βουλή στις 17 Απριλίου 2019.

Σήµερα τιµούµε τη µνήµη των θυµάτων του φασισµού και της
ναζιστικής θηριωδίας. Ο αγώνας, όµως, για τις πανανθρώπινες
αξίες, για ελευθερία, δηµοκρατία, δικαιοσύνη, ισότητα, αλληλεγ-
γύη, ο αγώνας κατά του ρατσισµού και της µισαλλοδοξίας είναι
διαρκής, είναι καθηµερινός και µας αφορά όλους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα η Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Κινήµατος Αλλαγής, η συνάδελφος κ. Ευαγγελία Λια-
κούλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «Αν υπάρχει θεός θα πρέπει να

µε παρακαλέσει για να τον συγχωρέσω». Αυτή η φράση στα χείλη
ενός κοινού ανθρώπου θα ήταν ύβρις. Στα χείλη, όµως, ενός
µάρτυρα Εβραίου ήταν η συγκλονιστική έκφραση ενός ανείπω-
του εγκλήµατος. Αυτή η φράση βρέθηκε χαραγµένη σε τοίχο του
κολαστηρίου του Άουσβιτς και ανήκει σε έναν από τους εκατοµ-
µύρια ανθρώπους κρατουµένους µελλοθανάτους.

Το Ολοκαύτωµα των εβραϊκών πληθυσµών της γηραιάς ηπεί-
ρου από τις ναζιστικές δυνάµεις κατοχής αποτελεί το επαχθέ-
στερο και στυγερότερο έγκληµα, όχι µόνο της συγκεκριµένης
σύρραξης, αλλά τουλάχιστον όλης της νεότερης και σύγχρονης
Παγκόσµιας Ιστορίας. Η εξόντωση έξι εκατοµµυρίων ανθρώπων
οι οποίοι δεν έφεραν όπλα είναι µια διαρκής υπενθύµιση ότι όταν
η λογική κοιµάται, τα τέρατα ξυπνούν.

Το πρωτοφανές αυτό εγχείρηµα δεν αποτέλεσε απλά απο-
κύηµα της διεστραµµένης αντίληψης ορισµένων για την καθαρό-
τητα της φυλής και την ανωτερότητα ενός συγκεκριµένου
έθνους. Ήταν ένα έγκληµα άνευ προηγουµένου εκτελεσµένων
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µε µοναδική ακρίβεια και σχεδιασµό, το οποίο δεν θα µπορούσε
να ολοκληρωθεί επιτυχώς χωρίς την ανωτερότητα της βιοµηχα-
νίας της Γερµανίας.

Σήµερα, µε τη δυνατότητα που µας παράσχει η τεχνολογία,
έχουµε ευρεία και εύκολη πρόσβαση σε πολυάριθµα ιστορικά
ντοκουµέντα, λογοτεχνικά έργα και κινηµατογραφικές ταινίες,
ώστε καµµία και κανένας από εµάς δεν µπορεί πλέον να ισχυρι-
στεί ότι δεν άκουσε ή δεν ήξερε. Τα στρατόπεδα συγκέντρωσης
αποτελούν σήµερα τόπους µνήµης, αλλά και σχολεία ζωής που
διδάσκουν πού είναι πραγµατικά ικανά να οδηγήσουν τόσο η πα-
ράλογη εµµονή σε ιδέες περί φυλετικής ανωτερότητας όσο και
ο ολοκληρωτισµός. 

Η γνωστή Ισραηλινή διανοούµενη και συγγραφέας Μίχαλ Γκό-
βριν παραχώρησε πριν από καιρό µία συνέντευξη πολύ ενδιαφέ-
ρουσα µε θέµα πιο επίκαιρο από ποτέ: Πώς πρέπει αλήθεια
σήµερα να µνηµονεύουµε το Ολοκαύτωµα; Πώς να προσεγγί-
σουµε και να διαχειριστούµε ένα από τα ειδεχθέστερα συστηµα-
τοποιηµένα εγκλήµατα στην ιστορία της ανθρωπότητας; Πώς
πρέπει να περάσουµε το δίδαγµα αλήθεια στις επόµενες γενιές;
Κυρίως, γιατί αλήθεια παρατηρείται αναζωπύρωση του αντιση-
µιτισµού στην Ευρώπη µε κρούσµατα ακόµη και στη χώρα µας,
µε µορφώµατα ναζιστικά, µε νοσταλγούς του παράλογου και δυ-
νάµεις του σκότους που έφτασαν µέχρι και σ’ αυτήν την Αίθουσα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ιερό τόπο της δηµοκρατίας και του
πολιτεύµατος; 

Πώς να διαχειριστούµε σήµερα αυτό το έγκληµα εναντίον της
ανθρωπότητας όταν υπάρχουν ακόµη άνθρωποι που αµφισβη-
τούν ότι συνέβη την ίδια ώρα που Εβραίοι επιζήσαντες σε βαθιά
γεράµατα, έχοντας πλέον η άνοια καταλάβει όλο το συνειδητό,
το ασυνείδητο τους κράτησε µόνο τον αριθµό που ήταν χαραγ-
µένος στο χέρι και πέθαναν όπως εκείνοι 71135;

Πώς να αποτρέψουµε τη δολοφονία της µνήµης και να κατα-
στήσουµε ατοµικό και συλλογικό χρέος όλων των γενεών το Ολο-
καύτωµα; Πώς να αποτρέψουµε την επώαση του αυγού του
φιδιού που όλο και κουνιέται, όλο και αναδεύεται έτοιµο πάλι να
ξεπροβάλλει για να σπείρει το µίσος, το κακό, την απανθρωπιά
και το έγκληµα;

Ένας από τους επιζήσαντες του Άουσβιτς έθεσε τα εξής ερω-
τήµατα στον κόσµο. Πώς θα ζήσουν µετά από αυτό τα παιδιά
µου; Πώς θα περπατήσουν µέσα στη ζωή; Πώς θα µπορέσουν να
συµβιώσουν µε τους ανθρώπους αυτούς που συνέλαβαν και
εκτέλεσαν µία πρωτοφανή θηριωδία; Πώς να εµπιστευτούν ξανά
τον άνθρωπο, την καλή του φύση, τον Θεό; Πώς θα συνεχίσουν
να ζουν κουβαλώντας αυτήν την ιστορία της ανθρώπινης φυλής;
Πώς να σβήσουν από την ψυχή τους αριθµούς και τις λέξεις της
φρίκης; Πώς να σβήσουν την εικόνα από τα µάτια τους; Πώς να
δικαιολογήσουν και να µην µισήσουν; Πώς να συνεχίσουν µε
σπαραγµένα τα σωθικά τους και διαµελισµένη την ψυχή τους
από τον ανθρώπινο πόνο και από τα αναπάντητα γιατί;

Η Μίχαλ Γκόβριν ήταν σαφής. Ας µην θυµόµαστε το Ολοκαύ-
τωµα ως δοξολογία του κακού, αλλά ως πολλές µικρές ιστορίες
ηρωισµού και ανθρωπιάς. Αυτές είναι πολύ σηµαντικές για το
µέλλον του ανθρώπινου γένους, γιατί δεν αναφέρονται ούτε ανα-
κυκλώνουν τη βία και τη θυµατοποίηση µόνο, αλλά εστιάζουν
στην υπέρβαση, τη συµπόνια και την αξία της ανθρώπινης ζωής.
Αν όσοι επέζησαν ήθελαν να αφήσουν τη φρίκη πίσω τους τι
οφείλουν να κάνουν αυτοί που ακολουθούν;

Οφείλουµε να θυµόµαστε την εξέγερση στο Γκέτο της Βαρσο-
βίας. Οι εξεγερθέντες δεν είχαν πιθανότητες να νικήσουν, όµως
θεώρησαν ότι είναι το χρέος τους απέναντι στην ανθρώπινη αξιο-
πρέπεια. Αυτό, λοιπόν, είναι το σπουδαίο παράδειγµα από το να
αναφερόµαστε συνέχεια στα κρεµατόρια λέει, γιατί οι ενοχές
που δηµιουργεί η µνήµη για τα στρατόπεδα µπορεί ακόµη και να
οδηγήσει στην άρνηση ή και στην απώθηση. 

Ο εβραϊκός πληθυσµός όλης της Ελλάδας καταγράφει τερά-
στια προσφορά στη χώρα µας. Είναι δηµιουργική, είναι φιλική.
Ο εβραϊκός πληθυσµός της πόλης µου, της Λάρισας αποτελεί
σηµαντικό κοµµάτι της τοπικής ιστορίας µας µε τεράστια πολιτι-
στική, κοινωνική και οικονοµική προσφορά ήδη από τα χρόνια
του Μεσαίωνα.

Σήµερα εδώ καταθέτω ότι χωρίς τους συντοπίτες µας Εβραί-

ους η πόλη µου δεν θα ήταν αλήθεια αυτή που είναι. Σήµερα απο-
τελούν ένα από τα πιο ζωντανά κοµµάτια της πόλης µε συµµε-
τοχή στα κοινωνικά δρώµενα, µε δηµιουργούς, µε εµπνεύσεις,
µε λογοτέχνες, µε καλλιτέχνες, µε άποψη, µε θέση και µε πρω-
τοβουλίες. Οι Εβραίοι είναι ξεχωριστοί φίλοι µας, οι δικοί µας άν-
θρωποι, αναπόσπαστο µέρος της ζωής και της καρδιάς. 

Χαίροµαι ιδιαίτερα που τα παιδιά µας διδάσκονται πλέον την
ιστορία του Ολοκαυτώµατος και τη δράση των γενναίων αυτών
Ελλήνων ενάντια στη δράση των ναζιστικών δυνάµεων και θα
αγωνίζοµαι πάντα από κάθε µετερίζι, ώστε η πολιτεία να συνεχί-
σει να αναλαµβάνει πρωτοβουλίες για τη διαφύλαξη αυτής της
σπουδαίας ιστορικής µνήµης. Κρατάµε µέσα µας τις µνήµες των
Ελλήνων Εβραίων, που περπατώντας για τα κρεµατόρια τραγου-
δούσαν τον εθνικό µας ύµνο για να νιώσουν οι ίδιοι θάρρος, να
αναφερθούν στην ιερή πατρίδα και να πεθάνουν περήφανοι.

Χρέος µας να κρατάµε ζωντανή τη µνήµη των θυµάτων, των
ηρώων, των γενναίων, γιατί όπως έγραψε ένας ακόµη κρατούµε-
νος στον τοίχο του µαρτυρικού Άουσβιτς: «Αν τα ξεχάσεις, θα τα
ξαναζήσεις». Mi vida. Ποτέ ξανά!.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Λιακούλη.
Τον λόγο έχει τώρα ο συνάδελφος και Εκπρόσωπος του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Ιωάννης Δελής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε απέραντο

σεβασµό το ΚΚΕ τιµά τους νεκρούς του Εβραϊκού Ολοκαυτώµα-
τος που µαρτύρησαν εκεί στη σκάλα την πλατιά, στη σκάλα των
δακρύων, ένα ολοκαύτωµα το οποίο είναι αναπόσπαστο κοµµάτι
του ολοκαυτώµατος των λαών κατά το δεύτερο παγκόσµιο ιµπε-
ριαλιστικό πόλεµο και όλων των ναζιστικών θηριωδιών που δια-
πράχθηκαν στη διάρκειά του.

Τα εκατοµµύρια των νεκρών του εβραϊκού λαού στέκονται πλάι
στα είκοσι εκατοµµύρια θύµατα του σοβιετικού λαού, στους εκα-
τοντάδες χιλιάδες νεκρούς των αντιστασιακών κινηµάτων σε όλη
την Ευρώπη που αγωνίστηκαν µε το όπλο στο χέρι ενάντια στο
φασιστικό άξονα, στέκονται στο πλάι των νεκρών των ολοκαυτω-
µάτων στην Κάνδανο, στα Καλάβρυτα, στο Δίστοµο, στο Κοµ-
µένο της Άρτας, σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της πατρίδας µας,
στους χιλιάδες εκτελεσµένους της εξέγερσης της Δράµας, του
στρατοπέδου Παύλου Μελά στη Θεσσαλονίκη, του Χαϊδαρίου,
της Καισαριανής και τόσων άλλων τόπων µαρτυρίων και θυσιών.

Το ΚΚΕ έχει και ιστορικό χρέος να τιµήσει τους νεκρούς του
Εβραϊκού Ολοκαυτώµατος, αφού πρωτοστάτησε στην οργάνωση
της αντίστασης ενάντια στην τριπλή φασιστική κατοχή αποτε-
λώντας τον καθοδηγητή και τον κύριο αιµοδότη του ΕΑΜ, του
ΕΛΑΣ, του ΕΛΑΝ, της ΕΠΟΝ, της Εθνικής Αλληλεγγύης και των
άλλων εαµικών οργανώσεων προσφέροντας χιλιάδες µέλη και
στελέχη του στην πάλη για την απελευθέρωση της χώρας. 

Πολλοί Έλληνες Εβραίοι προσχώρησαν στη διάρκεια της τρι-
πλής φασιστικής κατοχής στις εαµικές οργανώσεις, οργανώσεις
οι οποίες στήριξαν µε θέρµη το σύνολο των Ελλήνων Εβραίων
και προσπάθησαν να τους διασώσουν από την εγκληµατική
δράση των αρχών κατοχής και των ντόπιων συνεργατών τους. 

Δεν είναι τυχαίο το γεγονός ότι οι λιγότερες απώλειες Ελλή-
νων Εβραίων κατά τη διάρκεια του πολέµου σηµειώθηκαν στην
περιοχή της Θεσσαλίας. Εκεί όπως και στη Χαλκίδα, το Αγρίνιο,
τη Ζάκυνθο και αλλού οι κοµµουνιστές µέσα από τη δράση του
ΕΑΜ-ΕΛΑΣ οργάνωσαν τη διάσωσή τους έπειτα από τη συνθη-
κολόγηση της φασιστικής Ιταλίας το 1943 και πριν οι ιταλικές
στρατιωτικές δυνάµεις αντικατασταθούν από τις γερµανικές. 

Ο αρχιραβίνος του Βόλου Μωυσής Πεσάχ δήλωσε χαρακτη-
ριστικά λίγα χρόνια αργότερα: «Η παγκόσµια ιστορία του ευρω-
παϊσµού και η νεωτέρα τοιαύτη θα µνηµονεύουν µεταξύ των
άλλων και εις ιδιαίτερων κεφαλαίων το σηµαντικό γεγονός της
διασώσεως των Εβραίων της Ελλάδος, οίτινες κατέφυγον µε την
προστασίαν του ΕΛΑΣ και την παρασχεθείσαν εις αυτούς συν-
δροµήν και υποστήριξην κατά την διάρκειαν του σκληρού διωγ-
µού των υπό των βαρβάρων Γερµανών. Ουδέποτε θα λησµονή-
σωµεν…» -αναφέρει ο Μωυσής Πεσάχ- «…τη µεγάλην αυτήν
ευεργεσίαν ης ετύχαµεν εκ µέρους του ηρωικού εθνικού στρα-
τού του ΕΛΑΣ και των οπαδών των λοιπών απελευθερωτικών ορ-
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γανώσεων του ΕΑΜ ως και της προστάτιδος των θυµάτων του
φασισµού και µάνας των φτωχών Εθνικής Αλληλεγγύης, της ει-
ρηνοφίλου Εθνικής Πολιτοφυλακής, της ΕΠΟΝ, της ελπίδος
αυτής του έθνους και όλων των πραγµατικών Ελλήνων συµπα-
τριωτών µας». 

Κυρίες και κύριοι, η µνήµη των θυµάτων του Εβραϊκού Ολο-
καυτώµατος, όπως και όλων των θυµάτων του Ολοκαυτώµατος
των λαών, είναι ολοζώντανη. Είναι ολοζώντανη και διδάσκει. Δι-
δάσκει τις νεότερες γενιές σε ποιες φρικαλεότητες µπορεί να
οδηγήσει ο ανταγωνισµός των καπιταλιστικών κρατών και των ιµ-
περιαλιστικών συµµαχιών για τη διανοµή των αγορών και των
σφαιρών επιρροής. 

Γι’ αυτό και η καλύτερη τιµή στη µνήµη των εκατοµµυρίων νε-
κρών είναι η σύγχρονη πάλη για την απεµπλοκή της χώρας από
τις ιµπεριαλιστικές συµµαχίες και τους ενδοϊµπεριαλιστικούς αν-
ταγωνισµούς, η πάλη τελικά για την ανατροπή της καπιταλιστικής
εξουσίας που τους γεννά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Η σηµερινή διαδικασία είναι αποκλειστικά κοινοβουλευτική, γι’
αυτό εκ µέρους του Προεδρείου θέλω να ευχαριστήσω την Υφυ-
πουργό κ. Μακρή που παρίσταται στα έδρανα εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης. 

Καλείται τώρα στο Βήµα η συνάδελφος, Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης κ. Μαρία Αθανασίου. 

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, καλό µήνα.
Το Ολοκαύτωµα των Εβραίων είναι το µεγαλύτερο οµαδικό έγ-

κληµα στην ιστορία της ανθρωπότητας και συγχρόνως το µεγα-
λύτερο έγκληµα του 20ού αιώνα. Η θλιβερή µοναδικότητά του
στην ιστορία δεν προέρχεται µόνο από τον µεγάλο αριθµό των
θυµάτων που αφανίστηκαν στο όνοµα µιας παράφρονης φυλετι-
κής ιδεολογίας. Η µοναδικότητά του στην Παγκόσµια Ιστορία έγ-
κειται στη σύλληψη της ιδέας, την προµελέτη, τη µέθοδο, την
εκτέλεση. 

Η εξόντωση των Εβραίων δεν ήταν απλά µια σειρά από
έκτροπα και βιαιοπραγίες, δεν ήταν ένας ξαφνικός διωγµός, δεν
είχε πολιτικά αίτια, δεν αφορούσε εδαφικές διεκδικήσεις, όχι. Η
«τελική λύση» του εβραϊκού ζητήµατος ήταν ένα σχέδιο πλήρως
οργανωµένο, που εφαρµόστηκε µε βάση τον ψυχρό υπολογισµό
κατά τις διαταγές ενός επίσηµου κράτους και από τα µέλη ενός
λαού που αυτοανακηρύχθηκε ως «το καθαρότερο φυλετικά
έθνος» στην ιστορία του πολιτισµού. 

Η φράση του Πρίµο Λέβι που επιβίωσε από το Άουσβιτς είναι
χαρακτηριστική: «Τα τέρατα υπάρχουν, αλλά είναι πολύ λίγα για
να είναι επικίνδυνα. Οι πιο επικίνδυνοι είναι οι απλοί υπάλληλοι,
πρόθυµοι να πιστέψουν και να δράσουν χωρίς να ρωτήσουν τί-
ποτα». 

Το Ολοκαύτωµα χαρακτηρίστηκε από την αποτελεσµατική και
συστηµατική προσπάθεια βιοµηχανικής κλίµακας για τη συγκέν-
τρωση και δολοφονία όσο περισσότερων θυµάτων ήταν δυνατόν,
χρησιµοποιώντας όλους τους πόρους και την τεχνολογία που
ήταν διαθέσιµα στο ναζιστικό κράτος. Υπολογίζεται ότι µόνο στα
στρατόπεδα εξολόθρευσης θανατώθηκαν µε τουφεκισµό, κατα-
ναγκαστική εργασία, απαγχονισµό και δηλητηριώδη αέρια περί-
που τρία εκατοµµύρια Εβραίοι. Το σύνολο των Εβραίων που
θανατώθηκαν από την άνοδο του ναζιστικού κόµµατος στην
εξουσία µέχρι την κατάρρευσή του ανέρχεται σε έξι περίπου εκα-
τοµµύρια. 

Οι πρακτικές εξόντωσης των ναζί δεν εξαντλήθηκαν µόνο
στους Εβραίους. Θύµατά τους υπήρξαν όλοι όσοι θεωρούνταν
αντικοινωνικά στοιχεία, µεταξύ αυτών Σέρβοι, Πολωνοί, Ρώσοι,
κοµµουνιστές, οµοφυλόφιλοι, Ροµά, Αθίγγανοι, άτοµα ψυχικά
ασθενή και σωµατικά ανάπηρα, διανοητές και πολιτικοί ακτιβι-
στές, άνθρωποι που είχαν χαρακτηριστεί «εχθροί του κράτους»
και πολλοί άλλοι. Αυτοί οι άνθρωποι χάθηκαν στα στρατόπεδα
συγκέντρωσης και σε µαζικές εκτελέσεις, σύµφωνα µε τα εκτε-
ταµένα αρχεία που κράτησαν οι ίδιοι οι ναζί, κείµενα και φωτο-
γραφίες, σύµφωνα µε µαρτυρίες από επιζώντες και αυτόπτες

µάρτυρες, αλλά και τα στατιστικά στοιχεία των χωρών υπό ναζι-
στική κατοχή. Ένα έγκληµα που άπλωσε ένα απέραντο σύννεφο
θλίψης και φρίκης, που ως σήµερα ο ανθρώπινος νους δεν µπο-
ρεί να εκλογικεύσει. 

Στην Ελλάδα είχαµε ένα από τα µεγαλύτερα ποσοστά απώ-
λειας Εβραίων. Χιλιάδες Έλληνες Εβραίοι, γυναίκες και άντρες,
εργατικοί και φιλήσυχοι οικογενειάρχες, δυναµικοί επιχειρηµα-
τίες και δηµιουργοί, συµπατριώτες µας έπεσαν θύµατα ενός
άκρατου παραλογισµού. Σαράντα έξι χιλιάδες Θεσσαλονικείς
Εβραίοι µεταφέρθηκαν στα στρατόπεδα συγκέντρωσης. Από αυ-
τούς επέστρεψαν µόνο χίλιοι εννιακόσιοι πενήντα. 

Η απάνθρωπη µηχανή του ναζισµού κατάφερε να διακόψει τη
µακραίωνη πορεία της κοινότητας, που είχε αυτόν τον τόπο ως
γενέτειρα και ως σπίτι της και που διαδραµάτισε πρωταγωνιστικό
ρόλο στην κοινωνική, οικονοµική, πνευµατική και πολιτική ζωή
του τόπου µας. 

Είναι διαπιστωµένο ότι σε κανένα άλλο σηµείο της Ευρώπης
δεν προσπάθησαν τόσο πολύ οι χριστιανοί πολίτες να αποτρέ-
ψουν τη µοίρα των Εβραίων αδελφών µας και να εµποδίσουν την
αποστολή τους στα στρατόπεδα συγκέντρωσης. 

Την ηµέρα αυτή ενωνόµαστε, για να θυµηθούµε ένα από τα
πιο αποτρόπαια εγκλήµατα της εποχής µας, τη συστηµατική δο-
λοφονία στο Ολοκαύτωµα έξι εκατοµµυρίων Εβραίων ανδρών,
γυναικών και παιδιών και εκατοµµύρια άλλων από τους ναζί και
τους συνεργάτες τους. 

Δεσµευόµαστε ότι δεν θα επιτρέψουµε ναζιστικές ιδέες και
συµπεριφορές που φανερώνουν βίαιο εξτρεµισµό να επικρατή-
σουν. Δεν θα ξεχάσουµε ποτέ. Υποσχόµαστε να λέµε τις ιστορίες
τους και να τους τιµούµε και να παραδειγµατιζόµαστε απ’ αυ-
τούς, διότι παρά τις φρικαλεότητες που υπέστησαν τίποτα δεν
τους πτόησε. Όρθωσαν ανάστηµα, διεκδίκησαν, κέρδισαν και
έκαναν τη διαφορά, σε αντίθεση µε εµάς που εξακολουθούµε να
προχωρούµε µε σκυµµένο το κεφάλι. 

Το δίδαγµα είναι ότι για να αγωνιζόµαστε και να κερδίζουµε
πρέπει να θυµόµαστε. Πρέπει να θυµόµαστε το δίδαγµα της ιστο-
ρίας και το καθήκον µας. Πρέπει να αντιληφθούµε ότι αυτό ξε-
κινά από εµάς. Όλοι µας έχουµε τη δύναµη και την ευθύνη να
κάνουµε τη διαφορά. 

Η µαύρη επέτειος του Ολοκαυτώµατος µας αφορά όλους, Ευ-
ρωπαίους, Εβραίους, Έλληνες. Αποτελεί για όλους εµάς καθή-
κον και υποχρέωση να διατηρήσουµε ζωντανή την ιστορική
µνήµη και κυρίως, να διδάξουµε στις επόµενες γενιές τόσο τα
τραγικά γεγονότα και τα δεινά που προκαλούν οι πράξεις µίσους,
περιθωριοποίησης και µισαλλοδοξίας, αλλά και τις αξίες του σε-
βασµού και της ελευθερίας, που είναι η ασπίδα µας για να µην
επαναληφθούν οι φρίκες του παρελθόντος.

Σε µια ταραγµένη εποχή όπως η σηµερινή που διανύουµε
λόγω της υγειονοµικής κρίσης, ελλοχεύει κίνδυνος η κοινωνία να
παγιδευτεί σε επικίνδυνες ατραπούς και να οδηγηθεί σε κοινω-
νικό διχασµό, εµβολιασµένων και ανεµβολίαστων. Πρέπει µε πε-
ρισσή σύνεση να αποφευχθεί οποιαδήποτε στοχοποίηση και
γενικά οι πολιτικές γκετοποίησης µε πρόσχηµα τη δηµόσια υγεία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Θα κλείσουµε µε τη συνάδελφο από το ΜέΡΑ25, την κ. Φω-
τεινή Μπακαδήµα. 

Υπενθυµίζω ότι την Πέµπτη η Βουλή φωταγωγήθηκε το βράδυ
στα χρώµατα που είχε αποφασιστεί και είχε γίνει σε όλα τα
εθνικά Κοινοβούλια και κρατήθηκε επίσης ενός λεπτού σιγή. 

Με την κ. Μπακαδήµα κλείνει η εκδήλωση και στις 11.00’ θα
ξεκινήσει η συνεδρίαση για το νοµοσχέδιο, θα γίνει δηλαδή µια
ολιγόλεπτη διακοπή. 

Κυρία Μπακαδήµα, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 27 Ιανουαρίου του 1945 ο

Κόκκινος Στρατός απελευθέρωσε το Άουσβιτς, το µεγαλύτερο
στρατόπεδο συγκέντρωσης και εξόντωσης του ναζιστικού καθε-
στώτος. Έκτοτε, η µέρα αυτή αποτελεί τη Διεθνή Ηµέρα Μνήµης
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για τα θύµατα του Ολοκαυτώµατος και συνιστά µία διαρκή υπό-
µνηση για τα µεγαλύτερα εγκλήµατα που διαπράχθηκαν ποτέ
στην ιστορία µας σε βάρος της ανθρωπότητας. 

Εβδοµήντα επτά χρόνια µετά, τα νεοναζιστικά µορφώµατα δυ-
στυχώς ξεπηδούν και πάλι στην Ευρώπη. Ο ρατσισµός, η µισαλ-
λοδοξία και η ακροδεξιά αγκαλιάζονται και πάλι κάτω από την
κυρίαρχη ιδεολογία τους. Οι δηλητηριώδεις αυτές ιδέες ποτίζουν
και πάλι την κοινωνία που στοχοποιείται και εξαπλώνεται. Ο αγώ-
νας µας απέναντι σε αυτό το απάνθρωπο και σκληρό πρόσωπο
του φασισµού οφείλει να είναι εντατικός και ανυποχώρητος. 

Δεν πρέπει να επιτρέψουµε ποτέ ξανά στα τείχη του µίσους,
στα στρατόπεδα συγκέντρωσης, της φυσικής και ψυχικής εξόν-
τωσης, αλλά και στις ιδέες της απανθρωπιάς, µαζί µε όσους έµ-
µεσα ή άµεσα επωάζουν το αυγό του φιδιού να σηκώσουν
κεφάλι. Είναι ένας αγώνας που οφείλουµε να τον δώσουµε συν-
τεταγµένα, οργανωµένα, ανυποχώρητα και κοινά. 

Δεν ξεχνάµε τις θηριωδίες των Ναζί προασπίζοντας την αν-
θρώπινη ζωή, ιδίως όταν βλέπουµε να οξύνεται η στοχοποίηση
του άλλου βάσει θρησκείας, φύλου, ηλικίας, εθνικότητας, αρτι-
µέλειας, σεξουαλικού προσανατολισµού, ακόµη και οικονοµικής
κατάστασης. Οφείλουµε και πρέπει να αγωνιστούµε ώστε να οι-

κοδοµήσουµε και να εφαρµόσουµε ουσιαστικά και ξεκάθαρα
πλαίσια προστασίας και στήριξης, αλλά και εκείνους τους µηχα-
νισµούς που θα προστατέψουν και θα δικαιώσουν τα θύµατα. 

Τιµούµε τα θύµατα σκύβοντας µε σεβασµό το κεφάλι και το
κάνουµε ουσιαστικά µε τη στάση και τις πράξεις µας. Το κάνουµε
καθώς έχουµε χρέος στις επόµενες γενιές, έχουµε χρέος στο
µέλλον των κοινωνιών µας να τους παραδώσουµε έναν κόσµο,
µία παγκόσµια κοινωνία στην οποία θα µπορούν να ζουν ελεύθε-
ροι σε κράτη δικαίου, µε επίκεντρο την προστασία της ανθρώπι-
νης ζωής και την προάσπιση της αξιοπρέπειας. 

Όπως είπα, το οφείλουµε όχι µόνο στα θύµατα του Ολοκαυ-
τώµατος τους οποίους θα πρέπει να συνεχίσουµε να τιµούµε,
όπως και όλους τους υπόλοιπους ήρωες, το οφείλουµε κυρίαρχα
στις επόµενες γενιές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στο σηµείο αυτό θα
διακόψουµε µέχρι τις 11.00’.

Ευχαριστώ.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2022 6139



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου -της τριήµερης συζήτησης, επαναλαµβάνω- του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων: «Ανα-
πτυξιακός Νόµος - Ελλάδα Ισχυρή Ανάπτυξη».

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θέλετε να λάβετε

τον λόγο, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΣΥΡΙΖΑ; Διότι
ήµουν έτοιµος να καλέσω τους Βουλευτές που αναµένουν να µι-
λήσουν.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο κ.

Ραγκούσης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.
Αντιλαµβάνεστε ότι, προφανώς, µετά θα µιλήσουν και άλλοι Κοι-

νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, οπότε θα πάει λίγο πιο πίσω το θέµα. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Είναι τόσο σοβαρό, κύριε Πρόεδρε,

το θέµα που ανέκυψε χθες, που όχι µόνο, κατά τη γνώµη µας,
πρέπει να µιλήσουν όλα τα κόµµατα και να πάρουν θέση, αλλά
και εσείς ο ίδιος προσωπικά. Και θα εξηγήσω τι ακριβώς εννοώ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θέλετε να κάνουµε
µια µικρή διακοπή, να σας πω εγώ κάτι και να αρχίσετε µετά;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ναι, αρκεί να είσαστε έτοιµος -αν κρί-
νετε- ότι θα χρειαστεί να ξαναπάρετε τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει, ας το χειρι-
στώ εγώ στην αρχή και θα πάρουν τον λόγο µετά οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι. Ευχαριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χθεσινή συνεδρίαση του Κοι-
νοβουλίου ήταν άκρως αποκαρδιωτική απέναντι σε αυτό που πε-
ριµένει ο ελληνικός λαός. Η Βουλή, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δεν είναι ένα οποιοδήποτε µέρος όπου παίρνουµε τον λόγο
για να πούµε ό,τι θέλουµε και να κάνουµε ό,τι θέλουµε. Υπάρχει
συνταγµατική ελευθερία. Πουθενά το Σύνταγµα για έκφραση
γνώµης δεν απονέµει δικαίωµα του απεριόριστου. Όµως, το απε-
ριόριστο έχει σχέση µόνο µε την ελευθερία και όχι µε την ανορ-
γάνωτη διεξαγωγή των συζητήσεων. 

Επειδή, λοιπόν, η διεξαγωγή των συζητήσεων γίνεται βάσει Κα-
νονισµού, αυτός ο Κανονισµός, ο οποίος µας προφυλάσσει από
το να γίνουµε ένα Σώµα φωνασκούντων ή ένα Speaker’s Corner
σε ένα πάρκο του Λονδίνου, όπου µιλάει όποιος θέλει και λέει
ό,τι θέλει, εξασφαλίζει την απρόσκοπτη διεξαγωγή της απεριό-
ριστης ελευθερίας των Βουλευτών. 

Η τελική ευθύνη για τη διεξαγωγή των συζητήσεων ανήκει στο
Προεδρείο, το οποίο, όπως ξέρετε, είναι διακοµµατικό και υπάρ-
χει ειδικό άρθρο στον Κανονισµό, το οποίο λέει ότι οι Βουλευτές
οφείλουν να συµµορφώνονται προς τις υποδείξεις του Προ-
εδρείου. 

Υπάρχει περίπτωση οι Βουλευτές να νιώθουν ότι οι υποδείξεις
του Προεδρείου τούς αδικούν; Υπάρχει. Πώς λύνεται αυτό το
θέµα; Πάλι ο Κανονισµός προβλέπει ότι αυτό το θέµα λύνεται
είτε µε συνέχιση του διαλόγου και υπογράµµιση µιας εσφαλµέ-
νης, ενδεχοµένως, απόφασης, είτε µε έγερση παρεµπίπτοντος
ζητήµατος, είτε µε πρόταση µοµφής, είτε µε το να οδηγηθεί το
θέµα στη Διάσκεψη των Προέδρων, είτε, είτε, είτε. 

Αυτό το οποίο δεν προβλέπεται είναι, θέµατα που ανάγονται
στην εφαρµογή του Κανονισµού, για τον οποίον τελική απόφαση
έχει το Προεδρείο, να λύνονται µε τρόπο αυτοδικίας και ακτιβι-
στικό.

Χθες το Προεδρείο αφαίρεσε τον λόγο από τον κ. Πολάκη. Δι-
καιούται ο καθένας να έχει άποψη γι’ αυτό. Όµως, το Προεδρείο
έχει τον τελικό λόγο. Και ο κ. Πολάκης αντί να συµµορφωθεί
προς την υπόδειξη του Προεδρείου και να καταφύγει στα µέσα
κοινοβουλευτικής κριτικής, επίκρισης, αιτίασης για την απόφαση
που ελήφθη εις βάρος του, εκάθητο όρθιος επί του ιερού αυτού
Βήµατος, παρεµποδίζων τη συνέχιση της διεξαγωγής της συζη-
τήσεως. 

Υπάρχουν δύο θέµατα. Το ένα είναι η αφαίρεση του λόγου που
έγινε στον κ. Πολάκη από το Προεδρείο και το άλλο είναι η συµ-
περιφορά του που πρακτικά αφαίρεσε τον λόγο από τους υπό-
λοιπους είκοσι τρεις συναδέλφους που περίµεναν να µιλήσουν. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Περιµένετε.
Η Βουλή από την εποχή του 1875 που καθιερώθηκε η αρχή της

δεδηλωµένης έχει ένα τελικό όριο. Το τελικό όριο της Βουλής
είναι η πλειοψηφία. Το τελικό καταφύγιο της Βουλής είναι η πλει-
οψηφία. Έχουµε θέµα συνταγµατικότητας; Αποφασίζει η πλει-
οψηφία. Έχουµε θέµα µοµφής; Αποφασίζει η πλειοψηφία.
Έχουµε θέµα παραβίασης του Κανονισµού; Αποφασίζει η πλει-
οψηφία. Έχουµε θέµα πειθαρχικών µέτρων; Αποφασίζει η πλει-
οψηφία. Μπορούµε εδώ στη Βουλή µε πράξεις ακτιβισµού να
ανατρέψουµε την αρχή της πλειοψηφίας; 

Την πλειοψηφία την αλλάζει κάποιος που εκπροσωπούµε εµείς
εδώ πέρα, την πλειοψηφία την αλλάζει ο ελληνικός λαός. Κανείς
άλλος. Δεν µπορούµε εµείς εδώ πέρα το τελικό καταφύγιο επί-
λυσης των διαφορών µας που είναι η αρχή της πλειοψηφίας να
το αντικαταστήσουµε µε άλλες µεθοδεύσεις. Διότι οι άλλες µε-
θοδεύσεις µαρτυρούν προθέσεις αντιδηµοκρατικές, αµαυρώ-
νουν την εικόνα του Κοινοβουλίου και το διασύρουν. 

Δηλαδή για σταθείτε. Τι θέλατε να γίνει εάν ένας Βουλευτής
δεν κατεβαίνει από το Βήµα; Να τον σέρνουν έξω για να διασυρ-
θεί και στην Ελλάδα και στο παγκόσµιο κοινό η Βουλή ότι είναι
σαν το Χονγκ Κονγκ ή σαν άλλα Κοινοβούλια τριτοκοσµικών
χωρών; Είναι εικόνα αυτή; Δεν γίνεται διαφορετικά. Εάν η πλει-
οψηφία δεν ικανοποιεί, αυτός που θα αλλάξει τυχόν την πλειοψη-
φία δεν είναι ο αντιπρόσωπος του λαού εδώ µέσα αλλά ο
εκπροσωπούµενος από εµάς, όταν έρθει η ώρα. 

Το καταφύγιο αυτό της πλειοψηφίας προφανώς µπορεί να µην
αρέσει σε όσους δεν ανήκουν στην πλειοψηφία. Για αυτό και δια-
δοχικά εφαρµόζεται, αλλά δεν γίνεται όταν την έχεις να σου αρέ-
σει και όταν δεν την έχεις να εκφράζεσαι µε απαρέσκεια για
αυτό.

Παρακαλώ, λοιπόν, όταν από δω και πέρα αισθάνεται κάποιος
ότι αδικείται, µπορεί να το εκφράσει, µπορεί να µιλήσει ο Κοινο-
βουλευτικός του Εκπρόσωπος. Υπάρχουν κοινοβουλευτικά µέσα
υποβολής αιτίασης, µοµφής για την αίσθηση ή για την πεποίθηση
ότι αδικείται κάποιος. Αλλά δεν µπορεί αυτός που αισθάνεται ότι
αδικήθηκε να συµπεριφέρεται ως καταληψίας του ιερού Βήµατος
της Βουλής. 

Χθες έτυχε να είµαι εκτός Αθηνών και, πιστέψτε µε, η διαχεί-
ριση της εικόνας ενός Κοινοβουλίου που κρεµόταν από την καλή
διάθεση ενός συναδέλφου που πίστευε ενδεχοµένως ότι αδική-
θηκε, αλλά εµπόδισε τους άλλους συναδέλφους να µιλήσουν µε
την κατάληψη του Βήµατος ήταν η χειρότερη δυνατή των τελευ-
ταίων δυόµισι χρόνων που προεδρεύω σε αυτό το Βήµα. 

Παρακαλώ λοιπόν, έχετε κάθε δικαίωµα να θεωρείτε τις πρά-
ξεις του Προεδρείου εσφαλµένες. Έχετε κάθε δικαίωµα να τις
προσβάλλετε, να τις κρίνετε, να τις επικρίνετε αλλά δεν έχετε κα-
νένα δικαίωµα να ξεπερνάτε τα όρια και να νοµίζετε ότι µε µεθό-
δους αυτοδικίας, µε µεθόδους που διασύρουν την εικόνα του
Κοινοβουλίου, να διορθώνεται αυτό που εσείς θεωρείτε ότι έγινε
λάθος εκ µέρους του Προεδρείου. 

Η χθεσινή συνεδρίαση διεκόπη και θα συνεχιστεί σήµερα. Θα
συνεχιστεί από το σηµείο που διεκόπη. Ο κ. Πολάκης θα λάβει
τον λόγο για να µιλήσει επί του νοµοσχεδίου. Και θέλω να παρα-
καλέσω η σηµερινή συνεδρίαση να αποτελέσει µία έµπρακτη
διόρθωση της χθεσινής δυσάρεστης και αποκρουστικής εικόνας,
η οποία πρωτίστως στεναχωρεί και θλίβει και αποµακρύνει τον
ελληνικό λαό από το Κοινοβούλιο. 

Αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχουν πολίτες που ζήτησαν να είµαστε
πολύ πιο αυστηροί µε τον κ. Πολάκη. Ενδεχοµένως υπάρχουν
πολίτες που πιστεύουν ότι τον αδικούµε. Δεν είµαστε για να
σφυγµοµετρούµε απόψεις. Είµαστε για να εφαρµόζουµε αυτά
που ισχύουν. Και αυτά που ισχύουν εδώ µέσα είναι ότι πρώτον
οι Βουλευτές συµµορφώνονται µε τις υποδείξεις του Προ-
εδρείου, ότι αν αισθάνονται ότι αδικήθηκαν υπάρχουν τρόποι θε-
σµικοί και όχι ακτιβιστικοί να το εκφράσουν και ότι τελικός
κριτής, το τελευταίο όριο, της τελικής µας απόφασης είναι η κα-
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ταφυγή στην πλειοψηφία. 
Ήθελα να τα πω όλα αυτά για να ξεκαθαρίσω τη στάση του

Προεδρείου και να παρακαλέσω από δω και πέρα και ιδιαίτερα
σήµερα, µιας και θα λάβουν τον λόγο απ’ ότι κατάλαβα, οι Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, όχι να συµφωνήσουµε πολιτικά αλλά
να διαφυλάξουµε τα έσχατα όρια λειτουργίας του Κοινοβουλίου
που είναι ο Κανονισµός του, που είναι η αρχή της πλειοψηφίας
και που είναι η συµµόρφωση προς το διακοµµατικό Προεδρείο.

Τον λόγο έχει ο κ. Ραγκούσης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οφείλω να ξεκινήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθυ-

νόµενος σε εσάς, κύριε Πρόεδρε, και εκφράζοντας τη βαθύτατη
λύπη µας για το γεγονός ότι επιλέξατε σε αυτή την ιδιαίτερη, την
καθοριστική στιγµή όχι για τη λειτουργία της παρούσας Βουλής,
αλλά για τον κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία στην Ελλάδα,
να πείτε όσα είπατε, καταφεύγοντας σε δύο τακτικές που δεν
σας αρµόζουν πρωτίστως θεσµικά, κύριε Πρόεδρε, αλλά ούτε
καν -θα έλεγα εγώ- και προσωπικά.

Δεν µπορεί να είναι ο «ελέφαντας» µέσα στο Κοινοβούλιο και
να κάνετε ότι δεν τον βλέπετε, κύριε Πρόεδρε. Δεν µπορεί να κα-
ταφεύγετε σε παραποίηση των πραγµατικών περιστατικών που
όλο το ελληνικό Κοινοβούλιο και ο ελληνικός λαός έζησαν χθες.
Δεν µπορεί να έχετε τέτοια ευκολία, για να παραποιείτε τα πραγ-
µατικά περιστατικά και να µην αισθάνεστε την ανάγκη να µιλή-
σετε για τον «ελέφαντα». Και κύριε Πρόεδρε, ο «ελέφαντας»
µέσα σε αυτό το Κοινοβούλιο που ήρθε χτες και δυστυχώς σή-
µερα δεν φροντίσατε να τον διώξετε, να τον αποβάλλετε, είναι η
πρωτοφανής αντιδηµοκρατική, αντισυνταγµατική, πραξικοπηµα-
τική ενέργεια του Προεδρεύοντος εχθές το βράδυ να αφαιρέσει
τον λόγο από Έλληνα Βουλευτή, γιατί διαφωνούσε µε αυτά που
έλεγε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είχατε υποχρέωση, κύριε Πρόεδρε, είσαστε Πρόεδρος του ελ-

ληνικού Κοινοβουλίου και δε σας πρέπει να στιγµατιστεί η θητεία
σας από αυτή την αντιµετώπιση αυτής της αντισυνταγµατικής
και πραξικοπηµατικής συµπεριφοράς στους συναδέλφους σας,
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου. Ας ελπίσουµε -
και προσωπικά το ελπίζω πολύ κύριε Πρόεδρε- να διορθώσετε
αυτό το ιστορικό ατόπηµα που κάνατε σήµερα, παίρνοντας τον
λόγο ξανά, στη συνέχεια εννοώ.

Και εξηγούµαι. Σύµφωνα µε το άρθρο 77 του Κανονισµού, που
αναλύει όλα εκείνα όσα αναφέρονται σε αυτό που λέµε «απρε-
πής και αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά», η οποία χρήζει αν-
τιµετώπισης ή και πειθαρχικών µέτρων από το Προεδρείο ή και
από την Ολοµέλεια, η χθεσινή οµιλία του κ. Πολάκη ήταν απρε-
πής; Απάντηση: Όχι. Ήταν υβριστική; Απάντηση: Όχι. Βρείτε µία
λέξη την οποία µπορείτε να την ταξινοµήσετε είτε στην κατηγο-
ρία των απρεπών εκφράσεων, είτε στην κατηγορία των υβριστι-
κών εκφράσεων, είτε στην κατηγορία των συκοφαντικών εκφρά-
σεων. Ήταν προσβλητικός ο κ. Πολάκης, λοιπόν; Ήταν απρεπής,
σύµφωνα µε το άρθρο 77 του Κανονισµού; Απολύτως όχι! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μην συνεχίζετε αυτόν τον κοινοβουλευτικό κατήφορο, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τι επικαλέστηκε ο κ. Αθανασίου

εχθές πάρα πολλές φορές, αποδεικνύοντας αυτόν τον ισχυρισµό
που σας λέω και διαψεύδοντας αυτό που πεταχτήκατε να πείτε; 

Ένα πράγµα επικαλέστηκε, ότι ο κ. Πολάκης ήταν εκτός θέµα-
τος, σύµφωνα µε το άρθρο 66 του Κανονισµού. Ο κ. Αθανασίου
ούτε µία στιγµή δεν επικαλέστηκε το άρθρο 77. Διαρκώς και µο-
νίµως και αποκλειστικά επικαλέστηκε το άρθρο 66, αναφέροντας
ότι είναι εκτός θέµατος ο κ. Πολάκης. Γιατί; Γιατί µίλησε για την
«NOVARTIS». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, την οµιλία µου θέλω να κάνω. Το λέω γιατί
βλέπω τον χρόνο. 

Τι είπε λοιπόν ο κ. Αθανασίου πάρα πολλές φορές; Ανατρέξετε
στα Πρακτικά. Είπε «Ελάτε στο θέµα, κύριε Πολάκη. Εάν δεν
µπείτε στο θέµα ή κάνετε επίκαιρη ερώτηση, σας υπενθυµίζω,

γιατί είστε εκτός θέµατος, θα σας αφαιρέσω τον λόγο. Σας ανα-
καλώ στην τάξη». Πειθαρχικά µέτρα όχι γιατί είναι απρεπής, όχι
γιατί είναι συκοφαντικός ή υβριστικός, αλλά γιατί είναι εκτός θέ-
µατος. «Σας ανακαλώ στην τάξη». Παίρνει πειθαρχικό µέτρο το
Προεδρείο. «Μπείτε στο νοµοσχέδιο» και τελικά «σας αφαιρώ τον
λόγο». 

Έδωσε τον λόγο ο κ. Αθανασίου σε άλλον Βουλευτή; Όχι,
κύριε Πρόεδρε. Ήταν ανακριβέστατη η αναφορά σας εχθές. Ο
κ. Αθανασίου δεν έδωσε σε άλλον Βουλευτή µετά τον κ. Πολάκη
τον λόγο. Άρα, ο κ. Πολάκης δεν εµπόδισε την οµαλή διεξαγωγή
και εξέλιξη της συνεδρίασης. Τι έκανε ο κ. Αθανασίου; Διέκοψε
τη συνεδρίαση, για να καλέσει τον Πρόεδρο της Βουλής και να
έρθει να επιβάλλει µοµφή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ήρθε ο Πρόεδρος της Βουλής εχθές για να επιβάλλει µοµφή;

Απάντηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Όχι, δεν ήρθε. Πρακτι-
κοί λόγοι; Ήταν εκτός Αθηνών; Εκτός Αθηνών. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, κύριοι συνά-

δελφοι, αρκετά ταλαιπωρηθήκαµε µέχρι τώρα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, συνυπεύθυνοι για αυτό το πραξικόπηµα, όπως αποδεικνύε-
ται, σήµερα ο Πρόεδρος της Βουλής υπέβαλε µοµφή κατά του
κ. Πολάκη, ναι ή όχι; Η απάντηση είναι όχι! 

Άρα, η απόλυτη επιβεβαίωση είναι ότι ένας και µοναδικός
λόγος για τον οποίο εχθές έγινε αυτό το πραγµατικά απαράδε-
κτο σκηνικό µέσα στο Κοινοβούλιο, µία και αποκλειστική αιτία,
ήταν η αντιθεσµική και αντισυνταγµατική συµπεριφορά του Προ-
εδρεύοντος και κανενός άλλου. 

Ήταν εκτός θέµατος ο κ. Πολάκης; Για πάµε στην ουσία. Πάµε
λοιπόν, εκεί που ήθελε να µας πάει από χτες αυτή η δεξιά λογική
του αυταρχισµού και της λογοκρισίας και της απαγόρευσης της
ελεύθερης έκφρασης, ακόµη και µέσα στο Κοινοβούλιο. Ήταν
εκτός θέµατος; Αν ήταν ο κ. Πολάκης εκτός θέµατος, ο προηγού-
µενος οµιλητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Υψηλάντης, που
αναφέρθηκε αναλυτικά και αυτός για την υπόθεση της «NOVAR-
TIS», δεν θα ήταν και αυτός εκτός θέµατος; Διεκόπη ο κ. Υψη-
λάντης από τον κ. Αθανασίου; Απάντηση: Όχι. Επιβλήθηκαν πει-
θαρχικά µέτρα, ανάκληση στην τάξη και ούτω καθεξής εναντίον
του κ. Υψηλάντη, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε; Απάντηση: Όχι. 

Άρα, τι έχουµε εδώ; Έχουµε µία ακραία προσπάθεια στέρησης
του λόγου, της ελεύθερης έκφρασης από έναν Βουλευτή από
τον Προεδρεύοντα την ώρα που αυτό δεν έχει πραγµατοποιηθεί
ούτε για τον κ. Υψηλάντη, που κακώς -για να µην αφήσω κανένα
υπονοούµενο- κάκιστα θα έκανε ο κ. Αθανασίου, αν είχε αφαιρέ-
σει τον λόγο και από τον κ. Υψηλάντη και προφανώς δεν έχει ξα-
νασυµβεί στο ελληνικό Κοινοβούλιο τουλάχιστον όσοι εδώ µέσα
ζουν δεκαετίες να αφαιρεθεί ο λόγος γιατί είσαι εκτός θέµατος,
βάσει ενός άρθρου το οποίο ανάµεσα στα άλλα, κύριε Πρόεδρε,
λέει ή δεν λέει ότι απαγορεύονται οι γραπτές οµιλίες; Με βάση
το άρθρο 66 του Κανονισµού, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, έχει
επιβληθεί πειθαρχικό µέτρο, έχει αφαιρεθεί ο λόγος σε Βουλευτή
που έρχεται εδώ µε γραπτή οµιλία……

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
που χιλιάδες γραπτές οµιλίες έχουν γίνει, παραβιάζοντας

τον Κανονισµό υπό αυτήν την αυταρχική και αντιδηµοκρατική έν-
νοια και λογική του κ. Αθανασίου όλα αυτά τα χρόνια; Βεβαίως
και ποτέ δεν έχει γίνει αυτό και βεβαίως όµως από την άλλη προ-
βλέπεται από το άρθρο 66. 

Όµως πάµε στο πιο σοβαρό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Ήταν εκτός θέµατος ο κ. Πολάκης µιλώντας για τη «NOVARTIS»,
έχοντας απέναντί του έναν Υπουργό, ο οποίος µε τη γνωστή προ-
κλητικότητα που τον χαρακτηρίζει όλο το προηγούµενο διά-
στηµα, κουνούσε το δάχτυλο και έλεγε «ελάτε να µου ζητήσετε
συγγνώµη», «ελάτε να µου ζητήσετε συγγνώµη»; 

Είναι άσχετη η «NOVARTIS» µε το αναπτυξιακό νοµοσχέδιο;
Απάντηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Επί της ουσίας λοιπόν,
της απαράδεκτης λογικής Αθανασίου, που δυστυχώς υιοθέτησε
και ο Πρόεδρος της Βουλής, η απάντηση είναι ότι είναι απολύτως
σχετικό ζήτηµα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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Είναι απολύτως σχετικό ζήτηµα για την ανάπτυξη µιας χώρας
το ότι εδώ υπάρχουν πολυεθνικές οι οποίες µιζάρουν, κατά τις
καταγγελίες, πολιτικό προσωπικό, για να διαµορφώνουν τις τιµές
σύµφωνα µε το συµφέρον τους, να νοθεύουν τον ανταγωνισµό.
Εάν η υπόθεση και το σκάνδαλο το οικονοµικό «NOVARTIS»,
κύριε Γεωργιάδη, δεν είναι συναφές µε το νοµοσχέδιό σας, δεν
υπάρχει κάτι άλλο πιο συναφές. 

Άρα και επί της ουσίας ο κ. Πολάκης εντός θέµατος, όπως και
ο κ. Υψηλάντης εντός θέµατος µιλούσαν, κύριε Πρόεδρε της
Βουλής, όχι εκτός θέµατος. Η «NOVARTIS» είναι ένα σκάνδαλο
από τα πιο ακραία για την ανηθικότητά της, γιατί συντελέστηκε
µέσα στα µνηµόνια, µε τις παράνοµες αυξήσεις, όπως έχουν
αποδειχθεί αυτές οι παράνοµες αυξήσεις φαρµάκων που έπαιρ-
ναν καρκινοπαθείς, για να θησαυρίζει η πολυεθνική. Δεν υπάρχει
πιο ακραίο και πιο ανήθικο σκάνδαλο από το σκάνδαλο «NOVAR-
TIS».

Και ένα αναπτυξιακό νοµοσχέδιο της ισχυρής αναπτυξιακής
Ελλάδας τι καλεί διεθνώς τα επιχειρηµατικά συµφέροντα να κά-
νουν; Να έρθουν να επενδύσουν στη χώρα. Σε ποια χώρα να
επενδύσουν; Σε αυτήν που µπορεί ο καθένας να νοθεύει τον αν-
ταγωνισµό, να παραβιάζει τους νόµους, να καταφεύγει σε µίζες
κατά πολιτικών προσώπων, όπως και ο ίδιος ο κ. Γεωργιάδης σε
συνέντευξή του στην ελβετική τηλεόραση έχει συνοµολογήσει,
και να παραµένει ατιµώρητη µόνο στην Ελλάδα, την ώρα που της
επιβάλλονται ποινές στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής; 

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και επί της ουσίας αυτό
που έγινε εχθές είναι απολύτως, µα απολύτως αδικαιολόγητο,
είναι απολύτως απαράδεκτο. Γι’ αυτό δεν έπρεπε, κύριε Πρό-
εδρε, να το πάρετε στην πλάτη σας όλο αυτό. 

Επίσης, υπάρχει το θέµα, για το οποίο υποβλήθηκε και σχετική
ερώτηση από εµάς. Γιατί τα κάνετε τα πράγµατα τόσο δύσκολα,
κύριε Γεωργιάδη; Γιατί;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εννοείτε αίτηση κα-
ταθέσεως εγγράφων. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ναι, ακριβώς, για να ακριβολογούµε. 
Γιατί, κύριε Γεωργιάδη, δεν δίνετε εσείς στη Βουλή σήµερα

και κατ’ επέκταση στη δηµοσιότητα και στον ελληνικό λαό την
πράξη αρχειοθέτησης της υπόθεσης που σας έχει πράγµατι τα-
λαιπωρήσει όλα αυτά τα χρόνια;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ιδού η Ρόδος, ιδού και τα Πρακτικά της Βουλής, κύριε Γεωρ-

γιάδη. Φέρτε σήµερα στη Βουλή, στο ελληνικό Κοινοβούλιο και
στον ελληνικό λαό την πράξη αρχειοθέτησης. Γιατί φέρατε µόνο
έξι σελίδες;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Φέρ’ τη!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, θα µιλή-

σει ο κ. Γεωργιάδης και µπορούν οι απορίες σας να επιλυθούν
όλες. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ποιο είναι το συµπέρασµα; Το συµπέρασµα είναι ένα, ότι δεν εί-
χαµε καµµία απολύτως παραβίαση του Κανονισµού εχθές, αλλά
τι είχαµε; Είχαµε παραβίαση του Συντάγµατος, είχαµε παρα-
βίαση του άρθρου 60 του Συντάγµατος, που ρητώς αναφέρει ότι
η ελευθερία της βούλησης του Βουλευτή δεν µπορεί να υπόκει-
ται σε περιορισµούς. Γι’ αυτό ήταν πραξικοπηµατική και αντισυν-
ταγµατική ή ενέργεια στο σύνολό της του Προεδρείου πλέον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και επίσης, για του λόγου το αληθές, δηλαδή γιατί δεν είναι

εκτός θέµατος η αναφορά για τη «NOVARTIS», πρώτον γιατί,
κύριε Πρόεδρε, εσείς δεν µε διακόψατε τόση ώρα που µιλώ για
τη «NOVARTIS». Δεν µε ανακαλέσατε στην τάξη τόση ώρα που
µιλάω για τη «NOVARTIS». Δεν ζητάτε πειθαρχικά µέτρα εναντίον
µου, γιατί αναφέροµαι στη «NOVARTIS». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είσαστε τώρα η απόλυτη και πιο επίκαιρη απόδειξη ότι αυτό

το οποίο έκανε χτες ο κ. Αθανασίου είναι κατάπτυστο για τα κοι-
νοβουλευτικά χρονικά της πατρίδας µας.

Και να ξέρετε, κύριε Πρόεδρε κι εσείς, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, επειδή ακριβώς το ζήτηµα
της «NOVARTIS» είναι απολύτως συναφές µε το νοµοσχέδιο, θα
έχουν στις τοποθετήσεις τους αναφορές για το σκάνδαλο «NO-

VARTIS» και όλα όσα συνεπάγονται για την ανάπτυξη µιας χώ-
ρας, όλα αυτά τα φοβερά και τροµερά που συνέβησαν σε αυτό
το σκάνδαλο στην πατρίδα µας. 

Εµείς λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, σας ζητούµε έστω και τώρα,
πρώτον, να αποδοκιµάσετε τον κ. Αθανασίου για την αντισυνταγ-
µατική, πραξικοπηµατική του ενέργεια χθες το βράδυ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεύτερον, κύριε Πρόεδρε, σας ζητούµε να αποδοκιµάσετε τον

κ. Γεωργιάδη, που µετά την κ. Ζαρούλια της Χρυσής Αυγής ήταν
αυτός ο επόµενος εχθές που ήρθε εδώ και κατέγραφε το Κοινο-
βούλιο, και τη συνεδρίαση και τους συναδέλφους του σαν µια
άλλη trash TV της κυβέρνησης Φουρθιώτη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και αν αυτό που έκανε ο κ. Γεωργιάδης εχθές δεν είναι απο-

λύτως αντικοινοβουλευτικό, κύριε Πρόεδρε, τι άλλο είναι;
Υπάρχει λοιπόν, ένα συνολικό ζήτηµα δηµοκρατίας, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι. Είναι και προσωπικό ζήτηµα του κ. Αθανα-
σίου; Προφανώς και όχι. Εδώ, από αυτό το Βήµα, προχθές ο κ.
Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός της χώρας, δεν ήταν αυτός ο
οποίος ήρθε εδώ και µόνο τα γουνάκια και την τήβεννο του δικα-
στή δεν φόρεσε, όχι µόνο για να αµφισβητήσει το τεκµήριο
αθωότητας δηµοσιογράφων που µάχονται, για να αποκαλυφθεί
η αλήθεια για αυτό το σκάνδαλο χρόνια, αλλά για να τους δικάσει
κιόλας; Τους καταδίκασε, τους φόρτωσε ποινή, παραβιάζοντας
και την πρόσφατη κείµενη νοµοθεσία, που προβλέπει ότι κανείς
δεν µπορεί να παραβιάζει το τεκµήριο αθωότητας, πόσο µάλλον
ένας θεσµός, όπως είναι ο θεσµός του Πρωθυπουργού, αλλά
στην πραγµατικότητα αµφισβητεί και µε αυτόν τον τρόπο ακρω-
τηριάζει την ίδια την λειτουργία του κράτους δικαίου στην πα-
τρίδα µας. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ενώ ο άλλος…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία, ησυχία! Μη

διακόπτετε. Τελειώνει την οµιλία του. Έχει ήδη ξεπεράσει τον
χρόνο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
µας και νοµίζω για τον ελληνικό λαό, το συµπέρασµα είναι προ-
φανές πια, µετά από όλα όσα συµβαίνουν το τελευταίο διάστηµα
µέσα και έξω από τη Βουλή, δυστυχώς και µέσα στη Βουλή.
Υπάρχει µια συστηµατική προσπάθεια τροµοκράτησης οποιου-
δήποτε έχει άλλη γνώµη, οποιουδήποτε παλεύει, για να µπορέσει
αυτή η γνώµη του να περάσει στον ελληνικό λαό, να µαθευτεί,
να την ακούσει, να τη διαβάσει ο ελληνικός λαός. 

Υπάρχει µια συστηµατική προσπάθεια τροµοκράτησης θεσµι-
κών λειτουργών, βασικών πυλώνων λειτουργίας του δηµοκρατι-
κού µας πολιτεύµατος. Τροµοκρατούνται δικαστές, τροµο-
κρατούνται πολιτικοί, τροµοκρατούνται δηµοσιογράφοι, όπως
ακριβώς συνέβαινε στα παλιά χρόνια της Δεξιάς, τότε που είχε
αναγκαστεί ο Γεώργιος Παπανδρέου να πει ότι ένας είναι ο δρό-
µος για τον ελληνικό λαό «Επιτέλους τροµοκρατήστε τους τρο-
µοκράτες! Δεν υπάρχει άλλη λύση»! Δεν υπάρχει άλλος δρόµος
για έναν λαό ο οποίος τροµοκρατείται, όταν έχει απέναντί του
µια Δεξιά…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ
(Θόρυβος-Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μας απειλεί;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ντροπή! Απειλείς τους Βου-

λευτές της Νέας Δηµοκρατίας;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ντροπή, ντροπή!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία, ησυχία! Όλα

θα ακουστούν. Θα πάρει απάντηση, θα δείτε. Θα πάρει απάν-
τηση! Αυτό θέλει. 

Ελάτε, κύριε Ραγκούση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Απάντηση, κύριε Πρόεδρε, φροντίστε

να δώσετε εσείς απέναντι στην ιστορία.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Επαναστάτη µεγάλε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ντροπή σου!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, ησυχία! Ακού-

στηκε και θα απαντηθεί. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Συνεχίστε να νοµίζετε ότι µπορείτε

να µας τροµοκρατήσετε! Συνεχίστε να νοµίζετε ότι θα µπορείτε
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να παραβιάζετε το Σύνταγµα, τους δηµοκρατικούς κανόνες της
ελληνικής πολιτείας! Είσαστε απολύτως γελασµένοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Διότι σε όλες τις φάσεις της σύγχρονης ιστορίας υπάρχει ένα

σηµείο καµπής, υπάρχει ένα όριο, υπάρχει µια κόκκινη γραµµή,
την οποία την έχετε ξεπεράσει κατά πολύ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, κύριε Ραγ-

κούση, έχετε τελειώσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Γιατί;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχετε ξεπεράσει τον

χρόνο, µην κάνουµε τα ίδια τώρα, ελάτε. 
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς και µόνο
που εξαγγέλλετε, την ώρα που διακόπτουν…

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε! Αυτό θέλουν!

Θα δείτε ότι όλα θα απαντηθούν. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, απειληθή-

καµε µε τροµοκρατία!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το ένιωσα και θα

απαντήσω. 
Ελάτε, κύριε Ραγκούση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αποφασίσατε να συ-

νεχίζετε να εκτίθεστε. Την ώρα που διακόπτεται ο οµιλητής, ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
από τους συναδέλφους σας της Νέας Δηµοκρατίας, αντί να τους
πείτε να κάνουν ησυχία, τους εξαγγέλλετε ότι θα πάρω απάν-
τηση! Κι αυτό εσείς θεωρείτε ότι είναι θεσµική συµπεριφορά
Προέδρου Βουλής;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, κύριε Ραγ-

κούση. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Μία φράση για να αποτυπωθεί και

αυτή στα Πρακτικά: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, όσο η Δεξιά θα αποδεικνύει…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία παρακαλώ!
Τελευταία φράση και προχωρούµε. Δεν ακούγεστε έτσι κι αλλιώς
µε τις µάσκες.

Ελάτε, κύριε Ραγκούση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Όσο η Δεξιά δεν θα ξεχνά τι σηµαίνει

Δεξιά και θα αναβιώνει τις χειρότερες πρακτικές και αντιλήψεις
του κράτους και της παράταξης της Δεξιάς στη χώρα µας, τόσο
κι ο ελληνικός λαός δεν θα ξεχνά τι σηµαίνει Δεξιά, δεν θα ξεχνά
τι σηµαίνει «NOVARTIS», δεν θα ξεχνά τι σηµαίνει το σκάνδαλο
του κουκουλώµατος που βρίσκεται σε συνεχή εξέλιξη σε αυτόν
τον τόπο!

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Θέλω τον λόγο επί
προσωπικού, κύριε Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Περιµένετε, ησυχία! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Από χθες διαβάζω

ανακοινώσεις που αναφέρουν το όνοµά µου από τα κανάλια.
Θέλω να υπερασπιστώ τον εαυτό µου µέσα στο Κοινοβούλιο!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα έρθει η ώρα, να
εξετάσουµε και τα επί προσωπικών. Περιµένετε, κύριε Υψηλάντη,
ένα λεπτό! 

Ήθελα να πω κάτι όσον αφορά τη διαχείριση που γίνεται από
το Προεδρείο αυτήν τη στιγµή. Με το ζόρι να προκληθεί κόλαση,
δεν προκαλείται. Με το ζόρι κόλαση δεν προκαλείται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Περιµένετε! Ακούστηκε ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος
και εξέφρασε αιτιάσεις κατά εµού προσωπικώς. Οι αιτιάσεις οι
πολιτικές θα απαντηθούν από τα άλλα κόµµατα, αν κρίνουν ότι
υπήρξαν, αλλά οφείλω να λάβω τον λόγο. 

Η κόλαση δεν θα έρθει ούτε µε αναφορές από βαριές, σκλη-
ρές φράσεις του παρελθόντος, που νοµίζουµε ότι τάχα αυτές οι

φράσεις µπορούν –µε χίλια τάχα- να έχουν εφαρµογή στο σή-
µερα. Σήµερα η χώρα και το Κοινοβούλιο διοικούνται δηµοκρα-
τικά, διοικούνται ελεύθερα, διοικούνται µε σεβασµό στο κράτος
δικαίου και δεν θα µετατρέψουµε ούτε το Κοινοβούλιο ούτε την
εικόνα της χώρας σε µια δήθεν τριτοκοσµική διάσταση ή σε µια
διάσταση προσοµοίωσης µε κάτι το οποίο δεν ισχύει εδώ και
πολλές δεκαετίες. Με το ζόρι κόλαση δεν θα γίνει ούτε η Βουλή
ούτε η χώρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχω ένα σοβαρό µειονέκτηµα, πέρα από το ότι µου κόπηκε το

λάστιχο της µάσκας. Το σοβαρό µειονέκτηµα είναι ότι δεν µπορώ
να προσποιηθώ τον θυµωµένο. Αυτό µου αδυνατίζει τα επιχειρή-
µατα. Δεν µπορώ να επικαλεσθώ ποµπώδεις εκφράσεις ή να κα-
ταλογίσω πράγµατα τα οποία δεν ισχύουν. 

Επαναλαµβάνω, γιατί νοµίζω, κύριε Ραγκούση, ότι δεν µε κα-
ταλάβατε. Υπάρχει η αφαίρεση του λόγου, ένα ζήτηµα. Υπάρχει
η κατάληψη του Βήµατος της Βουλής, άλλο ζήτηµα. Κι εγώ θέλω
να ακούσω τον κ. Πολάκη, πριν ξαναµιλήσω. Ποιος σας είπε ότι
η κατάληψη του Βήµατος της Βουλής είναι µία πράξη η οποία -
για να χρησιµοποιήσω και εγώ για λίγο την οργίλη διατύπωση
σας- δεν συνιστά «τροµοκρατία», παραβίαση του Συντάγµατος,
προσβολή της βαθιάς έννοιας του κοινοβουλευτισµού;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για φανταστείτε να αρχίζαµε να λέγαµε και εµείς τα ίδια. Για

φανταστείτε να αρχίσαµε να λέγαµε τα ίδια και εµείς, ιδίως όσοι
από εµάς έχουν πλούσιο λεξιλόγιο από τη φαρέτρα των επιθετι-
κών προσδιορισµών. Εκεί θα πάµε; Είναι πανεύκολο να αρχίσει
αυτή η διαδικασία. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το να κλείσει το µικρόφωνο τι είναι;
Τι είναι το να κλείσει το µικρόφωνο; Πείτε µας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν θα κλείσει το µι-
κρόφωνο. Θα ακουστούν όλοι εδώ. Δεν θα κλείσει το µικρόφωνο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το κλείσατε, όµως, χθες.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία!
Το µικρόφωνο χθες έκλεισε µε απόφαση του Προεδρείου. Η

άµυνα σε αυτή την απόφαση δεν είναι η κατάληψη του Βήµατος.
Προβλέπεται άµυνα δηµοκρατική και όχι άµυνα «τροµοκρατική»,
για να µιµηθώ και εγώ τις εκφράσεις σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έκλεισε το µικρόφωνο!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πάµε παρακάτω. 
Και σας ξαναλέω: Το πολύ να βραχνιάσετε. Κόλαση τη Βουλή

δεν θα την κάνετε. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
Μετά τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος

ακούστηκε επί µακρόν, καλείται στο Βήµα, όπως όλοι οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι -και εσείς, κυρία Λιακούλη, αµέσως
µετά- ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Βρούτσης.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε… (δεν
ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακούστηκε, κατα-
γράφτηκε και θα υπάρξει ανταπόκριση, αλλά τώρα έχει το λόγο
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, κύριε Υψηλάντη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, διαδέχοµαι στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Ραγκούση, που ζήτησε να πάρει εφ’
όλης της ύλης τον χρόνο της οµιλίας του, για µια παρέµβαση η
οποία είχε να κάνει µε ένα γεγονός, το οποίο ανέλυσε και ο Πρό-
εδρος της Βουλής, αλλά θα τοποθετηθώ και εγώ. 

Παρακολουθώντας τον κ. Ραγκούση µπορούσα σε πολλά από
αυτά που είπε να κάνουµε µία συζήτηση, όπως διεξάγεται τώρα.
Όµως, κύριε Ραγκούση, στο κλείσιµο της οµιλίας σας πέσατε σε
ένα βαρύ παράπτωµα και το παράπτωµα στο οποίο πέσατε ήταν
ότι προσβάλατε την παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, την πα-
ράταξη που έφερε τη δηµοκρατία στον τόπο µας, την παράταξη
που έβαλε στο Σύνταγµα τη χώρα µας, την παράταξη της Νέας
Δηµοκρατίας, που είµαστε όλοι οι Έλληνες περήφανοι, που
έφερε τη δηµοκρατία, τους θεσµούς και τη λειτουργία τους σε
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αυτόν εδώ τον τόπο. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Κι είναι άκρως προσβλητικό όχι µόνο για αυτήν την πτέρυγα
της Βουλής, τους σηµερινούς Βουλευτές, αλλά για το πολιτικό
σύστηµα της χώρας, να προσβάλλετε το κόµµα που αποκατέ-
στησε τη δηµοκρατία, που λειτούργησε τη δηµοκρατία και τους
θεσµούς. Αυτό είναι βαρύ παράπτωµα. Σε ό,τι αφορά την τοπο-
θέτησή σας µε τα στοιχεία τα οποία θέσατε κατά την οµιλία σας,
υπάρχει αντίλογος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπηρετώ τη Βουλή εκπροσω-
πώντας το Νοµό Κυκλάδων µε την ψήφο του κόσµου στην Κοι-
νοβουλευτική µας Δηµοκρατία δεκατέσσερα ολόκληρα χρόνια.
Ήµουν από αυτούς που πίστευα και πιστεύω ότι η Κοινοβουλευ-
τική Δηµοκρατία είναι το πολίτευµα του ήθους και της ευπρέ-
πειας, είναι το πολίτευµα που έχει ένα απαραίτητο συστατικό
στοιχείο, την ανάγκη να το σέβεσαι. Από ποιον κυρίως; Βεβαίως,
από τους πολίτες. Κύρια, όµως, από αυτούς που εκπροσωπούν
το Κοινοβούλιο, από τους θεσµούς τους ίδιους. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα για τη λειτουργία της δηµοκρατίας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή η τοποθέτηση εκ µέρους
του ΣΥΡΙΖΑ και η µοµφή εναντίον της Νέας Δηµοκρατίας και τη
λειτουργία χθες του Προεδρείου ήταν από άδικη ως απαράδε-
κτη, έχω να πω τα εξής: Η Νέα Δηµοκρατία όλα αυτά τα χρόνια,
µα όλα αυτά τα χρόνια, έχει αποδείξει στην πράξη εδώ µέσα στη
Βουλή, εδώ από τα έδρανα αυτά, ότι σέβεται απόλυτα τους δη-
µοκρατικούς θεσµούς, ότι σέβεται απόλυτα την Κοινοβουλευτική
Δηµοκρατία, ότι σέβεται απόλυτα την κοινοβουλευτική διαδικα-
σία, ότι είναι πάντα υπέρ του διαλόγου, ότι σέβεται και τις διαδι-
κασίες τις κοινοβουλευτικές, µε την όποια τροπή πάρουν. Το έχει
αποδείξει στην πράξη και έχει περάσει πολλά η Νέα Δηµοκρατία
από το ‘74 µέχρι σήµερα. Κι έχει βιώσει αυτό το Κοινοβούλιο δύ-
σκολες στιγµές. Ποτέ όµως δεν παρέκαµψε αυτές τις κοινοβου-
λευτικές διαδικασίες κανένας Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
και ποτέ αυτό το κόµµα που λέγεται «Νέα Δηµοκρατία». 

Το έχουµε αποδείξει, λοιπόν, στην πράξη ότι σεβόµαστε ατο-
µικά οι Βουλευτές και συνολικά Νέα Δηµοκρατία την κοινοβου-
λευτική διαδικασία. Γιατί, αν δεν τη σεβαστούν οι κοινοβου-
λευτικοί θεσµοί, τότε πραγµατικά η δηµοκρατία κλονίζεται. 

Τι είδαµε χθες; Η χθεσινή εικόνα του Κοινοβουλίου ήταν κάτι
το οποίο ήταν απλώς αποκαρδιωτικό, κύριε Πρόεδρε της Βου-
λής, που είπατε; Όχι. Ήταν κάτι αποκρουστικό; Όχι. Ήταν απα-
ράδεκτο. Και ήταν απαράδεκτο, γιατί αυτή η εικόνα που είδαµε
χθες στη Βουλή και παρακολουθούσα και εγώ είναι κάτι που προ-
σβάλλει όλους µας ως Βουλευτές. Προσβάλλει την κοινοβουλευ-
τική διαδικασία και οι πολίτες -να είστε σίγουροι- παρακολου-
θώντας αυτή την εικόνα νιώθουν αποτροπιασµό για την ίδια τη
λειτουργία την κοινοβουλευτική. 

Αισθανόµαστε πολλές φορές ως Βουλευτές ότι αδικούµαστε;
Πάµπολλες φορές. Πάρα πολλές φορές στη διαδικασία εδώ από
αυτό εδώ το Βήµα υπάρχει διαπληκτισµός µεταξύ οµιλούντα και
Προεδρεύοντα για τα ζητήµατα και του λόγου αλλά και τα ζητή-
µατα τα οποία αφορούν τη διαδικασία της τοποθέτησης και του
χρόνου της τοποθέτησης. 

Στην αδικία αυτή υπάρχουν όπλα κοινοβουλευτικά που µπορεί
να αντιδράσει ο Βουλευτής ή ένα κόµµα, όταν δει ότι θίγεται ή
νιώθει αδικία; Βεβαίως, υπάρχουν όπλα. Τα δίνει ο ίδιος ο Κανο-
νισµός της Βουλής. Κορυφαίο είναι η πρόταση µοµφής εναντίον
του Προεδρείου ή ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο εκ µέρους του άλλου κόµµατος ή επί
προσωπικού ή πολλά άλλα θέµατα τα οποία αναλύει ο Κανονι-
σµός της Βουλής και µας δίνει όπλα να αντιδράσουµε, αλλά
πάντα µέσα στο πλαίσιο του Κανονισµού της Βουλής. 

Είναι µέσα στο πλαίσιο του Κανονισµού της Βουλής η κατά-
ληψη του Βήµατος της Βουλής; Σε καµµία περίπτωση. Η κατά-
ληψη της Βουλής, κύριε Πολάκη, ξεφεύγει από τα κοινοβου-
λευτικά ήθη του πολιτισµού και του σεβασµού στις θεσµικές δια-
δικασίες. Αυτό, λοιπόν, ήταν πρωτόγνωρο και απαράδεκτο και
αυτό πρέπει να καταδικαστεί. 

Ακόµα και αν κάποιος πιστεύει ότι έχει δίκιο και θίγεται µέσα
του, γιατί αδικείται από το Προεδρείο η αντιµετώπιση αυτής της
αδικίας δεν πρέπει να παρακολουθήσει µία λογική συµπεριφο-

ράς που αντίκειται στον Κανονισµό, αλλά η κοινοβουλευτική δια-
δικασία προβλέπει πλαίσιο, µέσα στο οποίο µπορεί να αντιδράσει
αυτός που αισθάνεται ότι αδικείται.

Εκτιµώ, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και νοµίζω ότι
είναι κοινή συνισταµένη όλων των απόψεων όλης της Βουλής-
ότι αυτό που συνέβη χθες µάς πρόσβαλε όλους ως κοινοβουλευ-
τική διαδικασία. Η εικόνα που αντικρίσαµε εδώ ήταν αποκρου-
στική και αυτό που πρέπει να ευχηθούµε όλοι είναι τέτοιες
εικόνες να µην επαναληφθούν ποτέ.

Κλείνοντας, θα κάνω µια σύσταση προς τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ραγκούση σχετικά µε την τοποθέτησή
του: Να είναι πολύ προσεκτικοί οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης όταν µιλάνε για τη Νέα Δηµοκρατία και τον σεβασµό στους
θεσµούς και τη δηµοκρατία. Η παράταξη αυτή –το επαναλαµ-
βάνω- διαχρονικά έχει αποδείξει ότι σέβεται τους θεσµούς. Κο-
ρυφαίος θεσµός είναι ο θεσµός της δικαιοσύνης, τον οποίον
πάντα αυτή η παράταξη είχε πολύ ψηλά. 

Δεν µπορεί να συσχετισθεί, κύριε Ραγκούση, η «NOVARTIS»
µε τον αναπτυξιακό νόµο. Όσο και αν θέλετε να συνδέσετε ένα
κορυφαίο χθεσινό νοµοσχέδιο, το οποίο αποτελεί το επόµενο
βήµα για τη χώρα µας, µια µεγάλη αναπτυξιακή προσπάθεια, δεν
συνδέεται ο αναπτυξιακός νόµος µε τη «NOVARTIS», αλλά αυτό
είναι ένα παρεµπίπτον ζήτηµα, το οποίο νοµίζω ότι έγινε κατα-
νοητό απ’ όλους.

Κλείνω, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως εξής: Ο Πρό-
εδρος κ. Τασούλας µέχρι τώρα µε τον µειλίχιο λόγο του, µε τη
δηµοκρατική συµπεριφορά του, έχει δείξει προς όλους όλα αυτά
τα δυόµισι χρόνια ότι είναι ένας Πρόεδρος ο οποίος πάνω απ’
όλα θέτει το συµφέρον της λειτουργίας των θεσµών, είναι ένας
Πρόεδρος ο οποίος µιλάει µε όλα τα κόµµατα, είναι ένας Πρό-
εδρος ο οποίος υπερψηφίστηκε στην αρχή της κοινοβουλευτικής
διαδικασίας και µέχρι τώρα έχει το προσωνύµιο του άψογου απ’
όλους. Είναι λάθος, λοιπόν, η συµπεριφορά προς τον Πρόεδρο
και το Προεδρείο. Το Προεδρείο της Βουλής διά του Προέδρου
του έχει αποδείξει επί δυόµισι ολόκληρα χρόνια ότι σέβεται
όλους και όλες µέσα σ’ αυτήν τη διαδικασία. Είναι ένας Πρό-
εδρος ο οποίος µας τιµά και µας εκπροσωπεί όλους επαξίως. 

Άρα, λοιπόν, συνεχίζοντας κι εγώ απ’ αυτά που είπε ο Πρό-
εδρος της Βουλής, θα κλείσω µε την προτροπή του και την ευχή
του να µην επαναληφθούν ποτέ τέτοια γεγονότα, να µην ξανα-
δούµε απαράδεκτα φαινόµενα, τα οποία µας προσβάλλουν
όλους, αλλά και την κοινοβουλευτική διαδικασία και µε την ευχή
να συνεχιστεί η διαδικασία µε οµαλό τρόπο και να πάρουµε όλοι
ένα µάθηµα, ότι συµπεριφορές µε τέτοια εικόνα είναι απαράδε-
κτες και καταδικαστέες, ακόµα και αν αισθανόµαστε ότι έχουµε
δίκιο. Το δίκιο µας δεν το βρίσκουµε µε συµπεριφορές οι οποίες
αντίκεινται στην κοινοβουλευτική διαδικασία. Το δίκιο µας το βρί-
σκουµε όταν σεβόµαστε την κοινοβουλευτική διαδικασία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε κι
εµείς τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Γιάννη Βρούτση.

Καλείται στο Βήµα τώρα εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής η
συνάδελφος κ. Ευαγγελία Λιακούλη, Γραµµατέας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδος του Κινήµατος Αλλαγής.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκφράζω τη βαθιά λύπη µου για

τα γεγονότα της χθεσινής βραδιάς, τη λύπη της παράταξής µας,
αλλά δεν θα µείνω σ’ αυτό το ανθρώπινο και το κοινοβουλευτικό.
Πολιτικά σάς καταγγέλλουµε για τη µεθοδευµένη πόλωση την
οποία επιχειρείτε. Είναι ξεκάθαρο πια. Η Κυβέρνηση και η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση στο Κοινοβούλιο είναι στρατηγικός σας
στόχος να πολώσετε, να διχάσετε, να στοιχίσετε και να συσπει-
ρώσετε τα ακροατήριά σας, στα οποία προφανώς νιώθετε ότι
έχετε πρόβληµα. Είστε κατώτεροι, όµως, των περιστάσεων, είστε
κατώτεροι του χρέους σας και είστε και κατώτεροι του κοινοβου-
λευτικού σας καθήκοντος. 

Η εικόνα είναι τραγική στο Κοινοβούλιο. Δεν θα πω «η εικόνα
σας». Θα πω «η εικόνα µας», γιατί είµαστε µέρος του Κοινοβου-
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λίου και µοιραία αντανακλώνται όλα αυτά και στη δική µας πα-
ράταξη και στο πολιτικό σύστηµα και στην εµπιστοσύνη που δεν
έχει πια κανείς στο πολιτικό µας σύστηµα και στην αποκρουστική
εικόνα που έχετε δηµιουργήσει εσείς, το δίπολό σας.

Χθες το βράδυ θυµίσατε εποχές που κυριαρχούσαν η αργκό,
οι βωµολοχίες, οι αντιπαραθέσεις, η οξύτητα, η προσβολή, τα
προσωπικά χτυπήµατα «κάτω από τη µέση». Είστε εσείς οι δυο
οι φυσικοί και ηθικοί αυτουργοί της κοινοβουλευτικής πρακτικής
του «άντε ρε» και «άσε ρε». Μεταξύ σας σάς ακούµε κάτω από
τις µάσκες. Ο ένας φωνάζει «τραµπούκοι» και ο άλλος λέει «αλή-
τες». Έτσι νοµίζετε ότι µπορούµε να πορευτούµε στον δρόµο της
δηµοκρατίας; 

Φέρατε το πεζοδρόµιο και το περιθώριο ξανά στο προσκήνιο.
Πού; Αναρωτηθήκατε; Στον χώρο που, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι κυρίαρχα παιδευτικός για τους πολίτες, είναι η
ναυαρχίδα της πολιτικής σκέψης, ο πυρήνας της πολιτικής ζωής,
αλλά δεν σας νοιάζει. Το έργο να παίζεται µόνο. 

Η τοξικότητα έχει κατακλύσει το Κοινοβούλιο. Χθες µόνο; Όχι.
Τρεις µέρες τώρα τι ζήσαµε; Δεν είστε εσείς οι πρωταγωνιστές
που φωνάζατε ο ένας στον άλλον, που προχθές ζήσαµε από τη
µία πλευρά όλη την Κοινοβουλευτική Οµάδα να έρχεται και να
επαίρεται για το πόσο καλά τα κατάφερε στην κακοκαιρία, µε τον
κοσµάκη να αναστενάζει και τον Πρωθυπουργό να λέει «τα φτιά-
ξαµε όλα τέλεια» και να επικαλείται µέχρι και τα Ραφάλ και το
σήµα και σφραγίδα της Νέας Δηµοκρατίας και να απαντά, κατώ-
τερη των περιστάσεων, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε το αφή-
γηµα Φουρθιώτη; Εδώ ο κόσµος καίγεται και το αφήγηµα
Φουρθιώτη ήταν εκείνο που βρήκατε εσείς να προτάξετε στην
προµετωπίδα του αγώνα σας ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση απέ-
ναντι σ’ αυτή την Κυβέρνηση που τα έχει κάνει θάλασσα. 

Δεν περιοριστήκατε, όµως, µόνο σ’ αυτό, αλλά το επεκτείνατε
το πράγµα. Τα «µπράβο», τα «ζήτω», τα χειροκροτήµατα, δύο
στρατοί όρθιοι, δύο αντίπαλοι όρθιοι, δύο εχθροί όρθιοι, µε το
Κοινοβούλιο να γεµίζει από τις ιαχές σας, ιαχές πολέµου, οξύ-
τητα στο φουλ και τα social media να σας γλεντάνε από το πρωί
µέχρι το βράδυ. Κι εσείς µαδάτε τη µαργαρίτα. Τι φταίει, αλή-
θεια, που ο ένας φθείρεται και «το πουλόβερ ξηλώνεται» και του
άλλου η δηµοτικότητα καταποντίζεται και δεν µπορεί να καταλά-
βει το γιατί; Έλα ντε! Γιατί, αλήθεια;

Βάλτε το βίντεο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και απολαύστε
τους εαυτούς σας. Τότε θα καταλάβετε πραγµατικά για ποιον
λόγο γίνονται όλα αυτά. Δεν φτάνει που γίνονται εδώ µέσα, αλλά
κάνετε και συνέχειες του σίριαλ απέξω, στο Εντευκτήριο, για πα-
ράδειγµα, όπου µέχρι και τα τσίγκινα εσώρουχα βρήκαν τίτλους
πηχυαίους στα πρωτοσέλιδα των εφηµερίδων. Μπράβο! Συγχα-
ρητήρια! Ωραιότατα!

Και για να καλύψουµε βεβαίως την ευπρέπεια του Κοινοβου-
λίου, λέµε και ρίχνουµε τους τόνους την επόµενη µέρα ότι «ξέ-
ρετε, µπορεί και να µην το εννοούσε, να έλεγε κάτι άλλο κι εγώ
δεν το άκουσα καλά» και τούτο και κείνο. 

Η χθεσινή αντιπαράθεση µεταξύ του Προέδρου του Κοινοβου-
λίου και του κ. Πολάκη ήταν από τις πολύ άτυχες, δύσκολες στιγ-
µές της κοινοβουλευτικής πρακτικής, καταδικαστέα σε όλες της
τις εκφάνσεις. 

Εµείς λέµε ότι σ’ αυτό το απίστευτο που δηµιούργησαν ο Πρό-
εδρος του ελληνικού Κοινοβουλίου και ο οµιλητής θα έπρεπε
τουλάχιστον, κύριε Πρόεδρε, µε αίσθηµα αυτοσυγκράτησης να
περιοριστεί και να αποπεµφθεί η εικόνα, διότι στο ζύγι πάντα θα
πρέπει να µπαίνει τι είναι πραγµατικά πιο σηµαντικό, το σόου και
το να κερδίσει κανείς τις εντυπώσεις ή το τι εκπέµπουµε προς τα
έξω και η αποστροφή που δηµιουργούµε στον κόσµο.

Εµείς, λοιπόν, σταθερά σήµερα δηλώνουµε τη σαφή από-
στασή µας από αυτή την εικόνα. Πεισµώνουµε περισσότερο να
εντείνουµε τους αγώνες µας εναντίον ακριβώς αυτής της εικόνας
και την επιστροφή στην κανονικότητα, όπως την αντιλαµβανόµα-
στε εµείς. Εµείς ξέρουµε ποιος είναι ο ελέφαντας µέσα στο Κοι-
νοβούλιο. Ο ελέφαντας µέσα στο Κοινοβούλιο είναι οι πρακτικές
του διπόλου που δεν αφήνετε να ανασάνει δηµοκρατικά το Κοι-
νοβούλιο, να εκφραστούν οι παρατάξεις, να δηµιουργήσουν, να
δώσουν το πολιτικό τους στίγµα, να δώσουν ιδέες, να καταθέ-
σουν, να συνθέσουν µε οµοψυχία εκεί που χρειάζεται. Είστε αν-

τιπαραθετικοί, είστε διχαστικοί, γιατί αυτό είναι που εξυπηρετεί
τους στρατούς σας, τη στρατηγική σας και τις µεθοδεύσεις σας.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, η εικόνα της πόλωσης και της
αναίδειας αλλά και των ανοίκειων επιθέσεων είχε στόχο και την
παράταξή µας τις τελευταίες ηµέρες. Δεν αναφέροµαι µόνο στην
ατυχέστατη απόφασή σας να µην παραχωρήσετε την Αίθουσα
στην Κοινοβουλευτική µας Οµάδα. Έχω τοποθετηθεί επί του
συγκεκριµένου ζητήµατος, µε σεβασµό στο πρόσωπό σας, αλλά
µε ευθεία αντίθεση στην απόφαση που πήρατε. Μέχρι και ο Πρω-
θυπουργός από αυτό το Βήµα επιχείρησε ανοίκεια επίθεση σε
εµάς, στην πολιτική µας διαδροµή, σε πρόσωπα της παράταξής
µας που µόνο περηφάνια προκαλούν στο να υπάρχουν στον
χώρο µας, αλλά και στην ελληνική πολιτική σκηνή. Και έφτασε
σήµερα και στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αφού αναρωτήθηκε
και δεν βρήκε ποιος είναι ο ελέφαντας µέσα στο Κοινοβούλιο, σε
µικρό στόµα και µικρά χείλη να µπουν µεγάλα ονόµατα και µε-
γάλα συνθήµατα. Ο Γεώργιος Παπανδρέου και ο Ανδρέας Πα-
πανδρέου στα χείλη άλλων µπορεί να µπει, στα δικά σας όχι. Το
«ο λαός δεν ξεχνά τι σηµαίνει δεξιά» σε άλλα χείλη µπορεί να
µπει, στα δικά σας όχι, σε χείλη µε συνέπεια στη διαδροµή, σε
χείλη που σήκωσαν το βάρος της διάσωσης της χώρας, της δη-
µοκρατίας, της πολιτικής µας σκηνής να βρίσκεται µακριά από
τη φθορά και γι’ αυτό θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε. Ήδη το
πουλόβερ ξηλώνεται και αρχίζει να φαίνεται η γύµνια των επιχει-
ρηµάτων σας ένθεν και ένθεν.

Δυστυχώς βλέπουµε την ανησυχία σας, τη συµµεριζόµαστε,
αλλά µε ψυχραιµία και αυτοσυγκράτηση προχωράµε πρώτα για
την πατρίδα και για τον λαό. Εµείς αυτούς µόνο θα υπηρετούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ για την παρέµβαση. Προφανώς δέχτηκα κριτική, αλλά είναι
κριτική. Δεν θα πω ότι µε τροµοκρατεί ή ότι είναι τροµοκράτισσα
επειδή µου έκανε κριτική. Αλλά επειδή υπήρξε µια φράση πράγ-
µατι και ήθελα λίγο να κατευνάσω τα πνεύµατα, γιατί ξεσηκώθη-
καν οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, τροµοκρατία είναι να
βάζεις βόµβες σε σπίτια, να σπας µε ρόπαλα περιουσίες. Η τρο-
µοκρατία δεν τροµοκρατείται. Η τροµοκρατία τιµωρείται και φυ-
λακίζεται. Οι πολιτικές φράσεις του παρελθόντος αφορούν το
παρελθόν. Και εγώ µπορώ να σας πω µια φράση του µεγάλου
Ναπολέοντα. Αυτό δεν θα µε κάνει µεγάλο Ναπολέοντα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Εσείς είστε Πρόεδρος της Βουλής και όχι εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Βεβαίως. Γι’ αυτό και
µίλησα για τον µεγάλο Ναπολέοντα και όχι για κάποιον της Νέας
Δηµοκρατίας.

Έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Δεν θα χρησιµοποιήσω όλον αυτόν τον χρόνο. Θα µιλήσω

πολύ λίγο, γιατί το ΚΚΕ στα εκατό και πλέον χρόνια παρουσίας
του έχει δει πάρα πολλά πράγµατα. Αυτά τα σηµερινά µόνο κα-
ρικατούρα είναι και δεν είναι άξια, πολύ περισσότερο να ασχο-
λούµαστε µε τέτοια ζητήµατα.

Γιατί βεβαίως υπάρχει ένας Κανονισµός, ανεξάρτητα από τη
στάση του κάθε κόµµατος απέναντι στον Κανονισµό. Όµως
αυτός ο Κανονισµός δεν µπορεί να εφαρµόζεται επιλεκτικά. Και
έχουµε παραδείγµατα επιλεκτικής εφαρµογής. Ούτε βεβαίως να
οδηγεί σε παρεµπόδιση της έκφρασης, σε καθοδήγηση της έκ-
φρασης τι θα πει ο άλλος, σε λογοκρισία και πολύ περισσότερο
να παρεµποδίζει την τοποθέτηση του κάθε Βουλευτή.

Δεύτερον, δεν υιοθετούµε ως ΚΚΕ την άποψη ότι ο καθένας
µπορεί να λέει ό,τι θέλει, αλλά λέµε ότι ο καθένας είναι υπεύθυ-
νος γι’ αυτό το οποίο λέει.

Τρίτον, δεν µπορεί πολύ περισσότερο η όποια τοποθέτηση να
αξιοποιείται για να στήνεται ένας ανούσιος και κακόγουστος καυ-
γάς, ένα σόου για επικοινωνιακούς και µόνο λόγους. Και οι επι-
κοινωνιακοί λόγοι είναι για να συγκαλυφθεί η ουσία της συµφω-
νίας και της κατάστασης και µάλιστα πολύ περισσότερο όταν
αυτό το κακόγουστο σόου είναι επαναλαµβανόµενο. Δεν είναι η
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πρώτη φορά της αψιµαχίας του κ. Πολάκη µε τον κ. Γεωργιάδη.
Μάλιστα το χθεσινό ήταν και προγραµµατισµένο σόου, γιατί έτσι
ήταν, προγραµµατισµένο σόου. Από το πρωί γραφόταν, για να
µην πω από την προηγούµενη µέρα, το νέο σόου που θα ακολου-
θήσει. Αυτό, όµως, το ήταν προγραµµατισµένο το χθεσινό σόου,
δεν αποτελεί δικαιολογία για τη στάση του Προεδρεύοντος, η
οποία πυροδότησε την κατάσταση και όχι µόνο χθες την πυρο-
δότησε, αλλά έδωσε αφορµή να έχουµε συνέχεια και σήµερα, να
συνεχίσει και σήµερα µια κοκοροµαχία πάνω σε ένα σχέδιο
νόµου, τον αναπτυξιακό, µε τον οποίο συµφωνούν επί της ουσίας
και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής. Και
είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι βαθύτατα αντιλαϊκό, γιατί
παίρνει τα χρήµατα από τους πολλούς και τους φτωχούς για να
τα δώσει στους λίγους. Αυτή ακριβώς τη συµφωνία θέλουν να
συγκαλύψουν µε τη συνεχιζόµενη κοκοροµαχία, µια κοκοροµαχία
που δεν αφορά την κατάσταση την οποία καθηµερινά βιώνει ο
λαός µας και για την οποία είναι συνυπεύθυνοι και η Νέα Δηµο-
κρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής για τα τεράστια προ-
βλήµατα που καθηµερινά συσσωρεύονται.

Με αυτή την κοκοροµαχία το µόνο που κάνουν είναι να επιδιώ-
ξουν να εγκλωβίσουν τη λαϊκή αγανάκτηση σε ένα ψευδεπίγραφο
διπολισµό για να συγκαλύψουν τη σύµπλευση τους µε τις αντι-
λαϊκές πολιτικές που ασκούνται. Άλλωστε είναι όλα τους δοκιµα-
σµένα κόµµατα, η Νέα Δηµοκρατία σήµερα ως Κυβέρνηση µε την
αντιλαϊκή πολιτική, ο ΣΥΡΙΖΑ ως προηγούµενη κυβέρνηση και σή-
µερα Αντιπολίτευση που την ίδια πολιτική ακολουθεί και πιστεύει
και το Κίνηµα Αλλαγής ταυτόχρονα από πίσω.

Όσο περισσότερο θα οξύνεται η κοκοροµαχία, κύριε Πρόεδρε,
είναι δεδοµένο αυτό, τόσο περισσότερο θα υπάρχει συµφωνία
στις στρατηγικές επιλογές του κεφαλαίου. Από αυτή την άποψη
το µόνο που πρέπει να κάνει ο λαός είναι να γυρίσει την πλάτη
του σ’ αυτά τα κακόγουστα σόου και να παρέµβει µε αποφασι-
στικότητα, οργανώνοντας την πάλη του για ανατροπή αυτής της
κατάστασης.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Καραθανασόπουλε.
Εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης έχει τον λόγο ο Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος κ. Κωνσταντίνος Χήτας, ο οποίος έρχεται στο
Βήµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά είστε όλοι αµετανόητοι, όλοι και στο Προεδρείο

και οι Έλληνες Βουλευτές και Ελληνίδες.
Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν και ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Πρόεδρε, το οποίο

το ζήσαµε και χθες εδώ και θα το αναλύσουµε τι ακριβώς εννο-
ούµε..

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα εξαντλήσετε το
δωδεκάλεπτο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν ξέρω. Ό,τι λέει ο Κανονισµός,
τον οποίο τον τσαλαπατάµε ούτως ή άλλως και τον εφαρµόζουµε
α λα καρτ. Τι λέει ο Κανονισµός; Γιατί θα µιλήσουµε για τον Κα-
νονισµό σήµερα. Ό,τι θέλετε βάλτε.

Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, στο πλαίσιο πραγµατικά
του µικροκοµµατισµού αυτής της ιδιοτέλειας που µας διακατέχει,
πυροδοτείτε κάθε µέρα το κλίµα και έχετε έναν σκοπό, πώς θα
συσπειρώσετε τους οπαδούς σας, πώς θα συσπειρώσετε το κοµ-
µατικό σας ακροατήριο.

Την ίδια ώρα βέβαια που στήνετε αυτά τα καβγαδάκια -και
αυτό είναι το εξοργιστικό- µας δίνεται η ευκαιρία -κάθε φορά που
γίνονται τέτοια- πολιτικά να σας ξεγυµνώνουµε, επικοινωνώντας
µε τις Ελληνίδες και τους Έλληνες για να τους δείξουµε πόσο
υποκριτές είστε και πόσο λίγοι είστε για να κυβερνήσετε αυτή τη
χώρα.

Χθες και σήµερα πάντως ξεπεράσατε τον εαυτό σας. Ενώ µα-
λώνετε γι’ αυτά, για να δείξετε πόσο ενδιαφέρεστε στα ανούσια,
σε όλα τα µεγάλα συµφωνείτε και θα το αποδείξουµε µετά. 

Και ξέρετε, κύριε Πρόεδρε -είναι αυτή εικόνα του Κοινοβου-
λίου;- εµείς είµαστε δυόµισι χρόνια εδώ µέσα και νοµίζω ότι η
Ελληνική Λύση, από τον τελευταίο υπάλληλο, τα στελέχη, τους
συνεργάτες, τους Βουλευτές, µέχρι τον Πρόεδρό της, είναι ένα
ακόµα υπόδειγµα συµπεριφοράς, λειτουργίας, εργατικότητας,

σεβασµού των κανονισµών στα πάντα και έτσι θα συνεχίσουµε
να εργαζόµαστε γιατί έχουµε ένα ιερό καθήκον απέναντι σε αυ-
τούς που µας ψήφισαν. 

Εσείς όµως είστε όλοι υποκριτές. Εκµεταλλεύεστε τα πάντα -
τα πάντα!- για µικροπολιτικά οφέλη, από τα πολύ µικρά, θα φτά-
σετε µέχρι και το Σύνταγµα να εκµεταλλευτείτε, τον Κανονισµό
της Βουλής, τα πάντα!

Κύριε Πρόεδρε, είπατε πριν ότι το Προεδρείο είναι διακοµµα-
τικό. Με λύπη θέλω να σας πω ότι υπήρξαν πλείστες φορές που
η συµπεριφορά του Προεδρείου δεν ήταν διακοµµατική και ήταν
κοµµατική και το λέω µε λύπη και µε πολύ σεβασµό. Δίνετε ραν-
τεβού τα Σάββατα ξαφνικά εδώ. Ενώ είστε εξαφανισµένοι µια
βδοµάδα όλοι, εµφανίζονται οι πολιτικοί Αρχηγοί. Υπόγειες συµ-
φωνίες και συνεννοήσεις, για να στήσετε τα σόου σας. Επιλε-
κτική συµπεριφορά απέναντι σε πολιτικούς Αρχηγούς, απέναντι
σε Βουλευτές. 

Θα θυµάστε ότι, κατά τη διάρκεια συζητήσεως της συνταγµα-
τικής Αναθεώρησης, ο ίδιος Πρόεδρος, ο χθεσινός, µου έκλεισε
το µικρόφωνο! «Κλείστε του το µικρόφωνο!» και το κλείσανε. 

Πολλές φορές παρεµβαίνουν και διακόπτουν τον Πρόεδρο του
κόµµατος, τον Κυριάκο Βελόπουλο -γιατί;- και το κάνουν και σε
άλλους Προέδρους άλλων κοµµάτων, πλην των δύο. Κανένας σε-
βασµός! Έρχονται, «παίζουν το τένις» τους, εµείς εδώ πέρα εί-
µαστε ένα τίποτα. Αν ενοχλούµε, να φύγουµε. Το έχουµε πει
πολλές φορές. 

Κύριε Τασούλα, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, έχετε δίκιο σε
αυτά που είπατε, αλλά έχετε δίκιο στα περί Κανονισµού Βουλής
και τα λοιπά κατά 50%. Να σας εξηγήσουµε γιατί. Διότι, κύριε
Πρόεδρε της Βουλής, αν ο Κανονισµός της Βουλής εφαρµοζό-
ταν στο 100% σε όλα, θα σας δίναµε απόλυτο δίκιο. Όµως, δεν
µπορείτε να ζητάτε εφαρµογή του Κανονισµού της Βουλής, όταν
αυτός εφαρµόζεται α λα καρτ.

Ξεκινήστε από τα απλά, τα µικρά, γιατί από εκεί ξεκινάς και
πας στα µεγάλα, τα σοβαρά. Ξεκινήστε από το θέµα της αµφίε-
σης εδώ µέσα. Ξεκινήστε µε αυτό, µε το θέµα της αµφίεσης των
Βουλευτών. Τι λέει ο Κανονισµός της Βουλής; Ξεκινήστε µε το
θέµα των οµιλιών. Πρέπει να έχουν χαρτιά µπροστά τους, κεί-
µενα; Εδώ είναι Βουλή των Ελλήνων, µιλάνε οι Έλληνες Βουλευ-
τές, δεν µιλάνε οι λογογράφοι! Από τα µικρά -σας λέω εγώ- µέχρι
τα πιο σοβαρά.

Μπορεί να µιλήσει ο Βουλευτής εκτός θέµατος ή όχι; Αν µπο-
ρεί, να το κάνει. Αν δεν µπορεί, να µην το κάνει. Αλλά όχι να το
κάνει όταν λέει υπέρ της «NOVARTIS» και να µην το κάνει όταν
λέει κατά της «NOVARTIS»! Άρα έτσι ό,τι σπέρνουµε θερίζουµε,
κύριε Πρόεδρε. Έτσι είναι. Δεν γίνεται α λα καρτ εφαρµογή του
Κανονισµού. 

Έχει δίκιο και ο ΣΥΡΙΖΑ. Βεβαίως και έχει δίκιο ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά
εφαρµόστε και εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, τον Κανονισµό σε όλα,
όχι εκεί που σας συµφέρει εφαρµόζω τον Κανονισµό, εκεί που
δεν µε συµφέρει δεν εφαρµόζω τον Κανονισµό. Πώς θα γίνει; Δεν
τα βλέπουν αυτά έξω οι Ελληνίδες και οι Έλληνες; Δεν τα βλέ-
πουµε εµείς; 

Νιώσαµε τόσο άσχηµα εχθές, πολύ άσχηµα. Είναι κρίµα να
ντρεπόµαστε για την κατάσταση εδώ µέσα, που είµαστε δώδεκα
- δεκατέσσερις ώρες και δουλεύουµε µε συνέπεια και ευλάβεια
στον ιερό αυτό χώρο και να µην το σέβονται οι παλαιότεροι. 

Αν πρέπει λοιπόν να εφαρµοστεί ο Κανονισµός, κύριε Πρό-
εδρε, κύριε Πρόεδρε, θα εφαρµόζεται σε όλα. Και απαιτούµε
από αύριο να µην υπάρχουν κείµενα εδώ πάνω. Οι Βουλευτές
πρέπει να µιλάνε από στήθους. Είναι Βουλευτές. Εφαρµόστε το.
Εφαρµόστε το!

Ψάξτε και δείτε το θέµα της αµφίεσης, το θέµα της παρουσίας
των Βουλευτών εδώ µέσα. Θα µου πείτε ότι τώρα έχουµε COVID.
Το θέµα της παρουσίας! Είναι εικόνα Βουλής αυτή; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Πώς µας βλέπετε;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Να βάλουµε ποδιά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Υπάρχει Κανονισµός της Βουλής,

κυρία µου. Ποιος είπε για την ποδιά; Δεν είπα να βάλετε ποδιά,
αλλά δεν µπορείτε να έρχεστε µε σανδάλια εδώ µέσα και τζιν.
Το καταλάβατε; Εδώ είναι Βουλή, υπάρχει Κανονισµός της Βου-
λής και να τον σέβεστε το χώρο!
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Εφαρµόστε, λοιπόν, τον Κανονισµό σε όλους και σε όλα και σε
αυτούς που θέλουν να βάλουν ποδιά ή δεν θέλουν να βάλουν
ποδιά.

Και φυσικά «πριν αλέκτωρ φωνήσαι», επιβεβαιωθήκαµε. Η ανα-
κοίνωσή µας εχθές ήταν αυτή ακριβώς και κάνατε ακριβώς τα
ίδια. Πολώνετε το κλίµα. Πολώνετε το κλίµα για µικροκοµµατι-
κούς λόγους.

Είναι ωραία η αντιπαράθεση για τον Πολάκη, είναι πολύ ωραία,
πουλάει. Έξω οι δηµοσιογράφοι διψάνε να πάρουν ειδήσεις. Τα
κανάλια είναι έτοιµα να τα παίξουν. Τα πρωτοσέλιδα είναι έτοιµα
να βγουν στον αέρα, τα site να σας παίξουν «είπε ο Πολάκης»,
«είπε ο Γεωργιάδης», «είπε ο Τασούλας», «είπε ο Ραγκούσης».
Πολύ ωραία είναι όλα αυτά. Κάνετε ωραία αντιπαράθεση, έχετε
µεγάλες διαφορές!

Μα, είστε ίδιοι! Είστε ίδιοι στις Πρέσπες. Είστε ίδιοι στα ελλη-
νοτουρκικά. Είστε ίδιοι στην τρόικα. Είστε ίδιοι στα µνηµόνια.
Είστε ίδιοι στην ακρίβεια. Είστε οι ίδιοι στην οικονοµία, στην πα-
ράνοµη µετανάστευση, σε όλα αυτά που έχουν γονατίσει τις Ελ-
ληνίδες και τους Έλληνες. Είστε ίδιοι! Είστε µικροί, πολύ µικροί
για τα µεγάλα και µεγάλοι για τα µικρά!

Και το ΠΑΣΟΚ το οποίο µας είπε τώρα ότι πολώνουν το κλίµα
και εκµεταλλεύονται την κατάσταση. Το εκµεταλλευτήκατε κι
εσείς τώρα. Πήγατε και λίγο στο ΣΥΡΙΖΑ τώρα και τους είπατε
ότι πολώνετε το κλίµα και δεν θα βάζετε στο στόµα σας λόγια τα
οποία ανήκουν σε µας και εµείς είµαστε η µεγάλη κεντρώα πα-
ράταξη. Το εκµεταλλευτήκατε και εσείς λίγο. Καλά κάνατε. Απλά,
να είστε ξεκάθαροι στον κόσµο. 

Και επειδή, κύριε Πρόεδρε, µπερδευτήκαµε ιδίως µε αυτά που
είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, όταν λέτε
«Δεξιά», τι εννοείτε ακριβώς ως Δεξιά; Για να καταλάβω δηλαδή.
Όταν λέτε «Δεξιά», σε ποια Δεξιά ακριβώς αναφέρεστε; Στη
Δεξιά των εντολών των Αµερικανών, των Γερµανών, της Μέρκελ,
που εκτελέσατε όλοι σας υπάκουα -υπάκουα όλοι σας- τις ίδιες
εντολές; Χρόνια τώρα! Τώρα πάτε να µπλέξετε την Ελλάδα µε
την Ουκρανία!

Ο ΣΥΡΙΖΑ θα µας πει κάτι, µια κουβέντα, για τις βάσεις στην
Αλεξανδρούπολη; Ο αριστερός ΣΥΡΙΖΑ µία κουβέντα θα µας πει;
Μία! Τώρα η Νέα Δηµοκρατία δίνει συνέχεια στο θέµα αυτό. Μα,
είστε ίδιοι! Το κράτος έχει συνέχεια σε όλα. 

Μας δίνεται η ευκαιρία να σας ξεσκεπάσουµε και σήµερα και
να δουν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες την αλήθεια. Πρέπει αυτός
ο κόσµος να ξυπνήσει, αυτός ο αηδιασµένος για το πολιτικό σύ-
στηµα κόσµος, ο όποιος δεν συµµετέχει σε εκλογές. Απέχει σε
ποσοστό 55% από την εκλογική διαδικασία. Κι εµείς χαριεντιζό-
µαστε εδώ µέσα και κοκοροµαχείτε εσείς. Αυτά κάνουµε. 

Ψάχνουµε να βρούµε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, µία δήλωση δική
σας, µία δήλωση κατά του κ. Πάιατ, για παράδειγµα, που παρεµ-
βαίνει καθηµερινά στη ζωή του τόπου. Μία! Μία! Μία! Υπάρχει;
Πείτε µας µία. Ψάχνουν οι συνεργάτες µας µέσα δυο ώρες τώρα
να βρουν µία δήλωση του ΣΥΡΙΖΑ κατά του Πάιατ. Δεν υπάρχει
ούτε µία! 

Φυσικά δεν θα βρούµε ποτέ, γιατί όχι µόνο δεν έχετε βγάλει
µία ανακοίνωση, µία δήλωση κατά του Πάιατ, αλλά εσείς πάτε
και στριµώχνεστε στους κήπους της Πρεσβείας των Ηνωµένων
Πολιτειών για να βγείτε ωραίες φωτογραφίες. Εσείς, εσείς,
εσείς, όλοι! Ποια η διαφορά δηλαδή; Δηλαδή αν κυβερνούσατε
εσείς σήµερα, αυτά τα φέρνατε. Αν κυβερνούσατε εσείς, πάλι
αυτά τα φέρνατε. Τα ίδια πράγµατα είναι! Τι να λέµε; Δυστυχώς,
είστε το ίδιο νόµισµα, µε την ίδια µηδενική αξία, το ίδιο νόµισµα
µε δύο όψεις. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας κάτι στον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας τώρα, ο οποίος προσπάθησε
λίγο να συσπειρώσει και αυτός το ακροατήριό σας, αλλά υπέ-
πεσε σε µια πολύ ατυχή σύγκριση.

Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, τι σχέση -ειλικρινά τώρα!-
µπορεί να έχει η παράταξη του Κωνσταντίνου Καραµανλή µε τη
σηµερινή Νέα Δηµοκρατία; Καµµία! Θα τρίζουν τα κόκαλά του
µε αυτά που βλέπει ότι κάνετε. Καµµία σχέση δεν έχει το ένα µε
το άλλο και µε αυτά που κάνετε, επαναλαµβάνω, τις κοκοροµα-
χίες. 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Θέλω να σκεφτούµε όλοι εδώ µέσα ότι αυτές τις συζητήσεις,
αυτό το επίπεδο συζήτησης, αυτές τις συµπεριφορές τις παρα-
κολουθούν Ελληνίδες και Έλληνες που πεινάνε, που έχουν φτω-
χοποιηθεί, που έχουν αποχαιρετίσει τα παιδιά τους στο εξω-
τερικό -αναγκάστηκαν να τα διώξουν ή να φύγουν-, Ελληνίδες
και Έλληνες που πληρώνουν το ακριβότερο ρεύµα, το ακριβό-
τερο πετρέλαιο, το ακριβότερο αέριο, Έλληνες και Ελληνίδες µε
τους χαµηλότερους µισθούς σε όλη την Ευρώπη, που χάνουν τα
σπίτια τους, που χάνουν τη δουλειά τους, που πνίγονται στις βρο-
χές, που βουλιάζουν στα χιόνια, που καίγονται στις φωτιές! Αυτοί
τα παρακολουθούν αυτά και θα έπρεπε να ντρέπεστε όλοι για
την εικόνα που δείχνετε προς τα έξω. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταν-
τίνο Χήτα. 

Και κλείνει ο κύκλος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων µε
την παρέµβαση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Κόµµα-
τος ΜέΡΑ25 κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη. 

Ορίστε έχετε τον λόγο. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ κύριε

Πρόεδρε, που µου δίνετε τον λόγο. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Γρηγοριάδη,

θα κάνετε χρήση όλης της ώρας;
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Πέντε λεπτά θα

είναι αρκετά για µένα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστώ. Και συγ-

γνώµη για τη διακοπή.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ. 
Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω απευθυ-

νόµενος σε σας τον ίδιο. Ξέρετε την προσωπική αγάπη που έχω
προς το άτοµό σας. Σας άκουσα να λέτε, µε χαρά πρέπει να οµο-
λογήσω, ότι δεν εκλαµβάνετε τις αντιδράσεις απέναντι στο πρό-
σωπό σας ή τις δύσκολες ερωτήσεις ή τις επιθέσεις των
Βουλευτών ως τροµοκρατία. Και για να το εξηγήσετε σαφώς εί-
πατε ότι η τροµοκρατία για σας είναι τα γκαζάκια και τα ρόπαλα.
Φαντάζοµαι ότι κανένας σε µια αίθουσα Κοινοβουλίου δεν θα
µπορούσε να έχει αντίρρηση ότι τα γκαζάκια και τα ρόπαλα συ-
νιστούν τροµοκρατία και µάλιστα άσχηµη, του αισχίστου είδους. 

Επιτρέψτε µας ως ΜέΡΑ25 να συµπληρώσουµε ότι τροµοκρα-
τία κατά τη γνώµη µας είναι να πεινάει κανείς, τροµοκρατία είναι
να µην µπορεί να βρει δώδεκα χρόνια δουλειά κανείς, τροµοκρα-
τία είναι να κρυώνει κάθε βράδυ επί χρόνια, επί δεκαετίες κανείς,
τροµοκρατία είναι να επαναπροωθείται στη µέση του Αιγαίου
στις 12.00’ τα µεσάνυχτα και να εγκαταλείπεται σε µία λέµβο
χωρίς µηχανή µια µητέρα και δύο βρέφη, τροµοκρατία είναι όλα
όσα συνεπάγεται το µνηµόνιο που τα τρία µεγαλύτερα κόµµατα
της χώρας δουλικά εδώ και δώδεκα συναπτά χρόνια στηρίζουν. 

Για το θέµα που προέκυψε, ακούσαµε και χθες και σήµερα από
την πλευρά της Κυβέρνησης να γίνεται λόγος για ευτελισµό του
Κοινοβουλίου µας και θα πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι και σα-
φείς. Μας συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά στο ΜέΡΑ25 δηµοκρα-
τικές διαδικασίες και ευαισθησίες α λα καρτ δεν δεχόµαστε.

Από τότε που µπήκαµε στη Βουλή, εδώ και δυόµισι χρόνια,
αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, εσείς, η τελευταία
Κυβέρνηση, νοµοθετείτε κυριολεκτικά όπως ακριβώς σας καπνί-
σει. Fast track νοµοσχέδια µε τροπολογίες της τελευταίας - τε-
λευταίας στιγµής, τις περισσότερες φορές εντελώς άσχετες
τροπολογίες µε τα νοµοσχέδια και µε τις τροπολογίες τις περισ-
σότερες φορές να έχουν τα διπλάσια άρθρα από τα ίδια τα νο-
µοσχέδια, από το κυρίως νοµοσχέδιο. 

Αφήστε που η Νέα Δηµοκρατία -που δεν είναι πια η πάλαι ποτέ
Νέα Δηµοκρατία που θυµόµαστε, αλλά είναι η ανώνυµη εταιρεία
που έχει στήσει ο Κυριάκος Μητσοτάκης στη θέση που ήταν κά-
ποτε η ιστορική παράταξη της λαϊκής Δεξιάς η Νέα Δηµοκρατία-
, η ανώνυµη εταιρεία λοιπόν, του Κυριάκου Μητσοτάκη, φέρνει
στη Βουλή τα νοµοσχέδια που εµείς παριστάνουµε ότι ψηφί-
ζουµε -εσείς, εµείς δεν τα ψηφίζουµε ποτέ και για κανέναν λόγο-
, έτοιµα, κατασκευασµένα µέχρι τελευταίας λεπτοµέρειας από
τα νοµικά γραφεία των ολιγαρχών, των παρασιτικών εισοδηµα-
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τιών ολιγαρχών που ζουν σαν τσιµπούρια προσκολληµένοι στο
σβέρκο του ελληνικού λαού, πίνοντάς του το αίµα. Οπότε θα πρέ-
πει να σταµατήσετε εσείς να µιλάτε για ευτελισµό. Λίγη «αιδώς
Αργείοι» δεν έβλαψε ποτέ κανέναν. 

Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, αν κάθε φορά που Βουλευτής ή
Υπουργός µιλούσε εκτός θέµατος µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα
έκλειναν τα µικρόφωνα, η Βουλή µας θα ήταν µονίµως κλειστή.
Οι Υπουργοί µιλούν εκτός θέµατος όποτε ακριβώς θέλουν. Και
το χειρότερο, συστηµατικά καταθέτουν εκτός θέµατος εκτρωµα-
τικές τροπολογίες, όπως προείπα, οι οποίες περνούν πριν καν το
Κοινοβούλιο προλάβει να τις συζητήσει, εξευτελίζοντας βέβαια
έτσι τον κοινοβουλευτισµό, µε την πλήρη ανοχή όλων των Προ-
εδρείων και βεβαίως του κυρίως Προεδρείου της Βουλής µας. 

Οι κυβερνήσεις ολοκληρώνουν επί της ουσίας µε αυτόν τον
τρόπο την κατάργηση της Βουλής µε την πρακτική πολυνοµο-
σχεδίων που φέρνουν στα γρήγορα, fast track, έτσι ώστε κανείς
Βουλευτής τελικά να µην µπορεί, να µην προλαβαίνει, να µην κα-
ταφέρνει όσο φιλότιµος και αν είναι να βρίσκεται τελικά εντός
θέµατος. 

Υπό το πρίσµα της εσκεµµένης, κατά τη γνώµη µας, αυτής
απαξίωσης της Βουλής, την οποία το ΜέΡΑ25 έχει στηλιτεύσει
εµπεριστατωµένα, το χθεσινό περιστατικό στη Βουλή οδηγεί σε
δύο συµπεράσµατα: Πρώτον, η επιλεκτική, κύριε Πρόεδρε, απα-
γόρευση στον κ. Πολάκη να µιλά εκτός θέµατος όταν θυµίζω,
Πρωθυπουργός, Υπουργοί, Αρχηγός Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι -που δικαιούνται- και λοιποί
Βουλευτές σπανιότατα µιλούν µόνο αποκλειστικά εντός θέµατος,
αποτελεί πολιτική επιλογή του Προέδρου της Βουλής, του Προ-
εδρείου της Βουλής που µόνο ως θεσµική δεν µπορεί να κριθεί. 

Δεύτερον, η ουσία του περιστατικού κατά τη γνώµη µας, κύριε
Πρόεδρε, είναι η ουσιαστική στοχευµένη υποβάθµιση του εγκλή-
µατος της «NOVARTIS», το οποίο στοίχισε δεκάδες δισεκατοµ-
µύρια στον φορολογούµενο πολίτη, η υποβάθµιση όλου αυτού
του σκανδάλου σε µία δήθεν γραφικότητα µεταξύ ενός Υπουρ-
γού και ενός Βουλευτή, οι οποίοι κοκοροµαχούν και περνούν σε
εκφράσεις κατά κάποιο τρόπο αγοραίες.

Δεν θα τα καταφέρετε, δεν θα κρύψετε ότι εκλάπησαν 10 ή 20
ή 30 ή 60 δισεκατοµµύρια -θα αποφανθεί η δικαιοσύνη αν την
αφήσει να κάνει τη δουλειά της-, ένα υποκλάσµα του χρέους που
µας έχει κάνει όλους αιχµαλώτους. Δεν θα καταφέρετε να κρύ-
ψετε τη «NOVARTIS», δεν θα καταφέρετε να την υποβαθµίσετε
σε δήθεν µια γραφική κόντρα µεταξύ του κ. Πολάκη και του κ.
Γεωργιάδη ή δεν ξέρω εγώ ποιου άλλου.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας για να είµαστε εξηγηµένοι:
το ΜέΡΑ25 καταγγέλλει τον διαχρονικό εξευτελισµό της Βουλής
των Ελλήνων, µε τη βούλα του Προεδρείου της και τη συγκεκρι-
µένη προσπάθεια της ολιγαρχίας να εµφανίζεται ως γραφικός
όποιος πολίτης εξακολουθεί να προβληµατίζεται για το γεγονός
ότι το έγκληµα της «NOVARTIS» πάει, όπως πιο παλιά εκείνο της
«SIEMENS», στο εθνικό µας αρχείο της κλεπτοκρατίας, επιτρέψ-
τε µου την έκφραση. 

Μέσα στη βαθιά µνηµονιακή νύχτα που έχετε επιβάλει εδώ και
δώδεκα χρόνια στο λαό µας, στον ελληνικό λαό, µην προσβλέ-
πετε, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, σε α λα καρτ
αχτίδες φωτός. Πρέπει δυστυχώς και για εσάς τελικά κάποια
στιγµή να διαλέξετε µέρα ή νύχτα. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε για την λακωνικότητα της παρεµβάσεως από τον κ. Γρηγο-
ριάδη. 

Και επειδή το Προεδρείο παρά τα πυρά που δέχεται -γιατί έτσι
είναι στη φύση της πολιτικής τα πυρά-, επιτρέψτε µου και µία
υπόδειξη, µε πολλές επιφυλάξεις. 

Είπε ο κ. Γρηγοριάδης φερ’ ειπείν ότι νοµοθετούνται τα πάντα
fast track. Ωραία. Σηµαίνει ότι αυτός που διαφωνεί µε αυτό, πρέ-
πει να έρθει και να κάτσει εδώ και να µην φεύγει. Ας του πουν
ότι από τα διακόσια πενήντα νοµοσχέδια µόνο πέντε ήταν κατε-
πείγοντα. Έτσι λύνονται τα θέµατα. Μας ακούν και λύνονται. 

Είπε έναν ορισµό της τροµοκρατίας. Μπορούσε κανείς να
απαντήσει ότι η τροµοκρατία περιγράφεται στον Ποινικό Κώδικα.
Τίποτα άλλο δεν συνιστά τροµοκρατία, παρά µόνο ό,τι λέει ο Ποι-

νικός Κώδικας. Είναι πολιτικές εκτιµήσεις αυτές ότι η τροµοκρα-
τία είναι άσκηση αποτυχηµένης πολιτικής. Γιατί αν κανείς το θε-
ωρήσει ότι η τροµοκρατία είναι να αποτυγχάνει µια πολιτική και
να δικαιούται κάποιος σε απάντηση να σπάει και να πυροβολεί,
τότε αυτό που είπε θα µπορούσε να θεωρηθεί προτροπή σε εγ-
κληµατικότητα. Είναι πολιτικές εκτιµήσεις, υπερβολικές ή λιγό-
τερο υπερβολικές που µπορούν όλα να απαντηθούν, αλλά όχι µε
πράξεις ακτιβισµού. 

Συνεχίζουµε. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια ερώτηση προς

εσάς παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε -το είπα και

πριν και το εννοώ, δεν το λέω σχηµατικά- εµείς εδώ τι είµαστε;
Είµαστε πολιτικοί άνθρωποι, εκλεγµένοι από τον ελληνικό λαό ή
µήπως είµαστε ειρηνοδίκες, πρωτοδίκες και δεν το ξέρω; Μην
περιµένετε από µένα να σας µιλάω για τον Ποινικό Κώδικα. Εγώ
είµαι εδώ για να πω ότι ο λαός µας πεθαίνει της πείνας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πολύ ωραία.
Πριν προχωρήσουµε στην ηµερήσια διάταξη, µετά τους Κοι-

νοβουλευτικούς Εκπροσώπους έχει ζητήσει να τοποθετηθεί και
η Κυβέρνηση διά του Υφυπουργού παρά τω Πρωθυπουργώ, του
κ. Οικονόµου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που παρακολουθήσαµε
και στην τριήµερη συζήτηση στην πρόταση δυσπιστίας και πα-
ρακολουθήσαµε και όλο το προηγούµενο διάστηµα ήταν η µεθο-
δική και µεθοδευµένη προσπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ, της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, να µας γυρίσει πίσω σε ένα παρελθόν ανωµα-
λίας και έντασης, ένα παρελθόν διχασµού. Αυτό παρακολουθή-
σαµε.

Είναι συνειδητή επιλογή να σηκώνουν τους τόνους, να απευ-
θύνουν χαρακτηρισµούς, να βάζουν τη λάσπη στον ανεµιστήρα,
να µηδενίζουν και να καταστροφολογούν. Την κορύφωση αυτής
της πρακτικής την παρακολουθήσαµε και σήµερα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, στην τοποθέτηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώ-
που του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Ραγκούση.

Σπεύδω να πω ότι προφανώς και δεν θα ακολουθήσουµε ούτε
στο ίδιο ύφος ούτε θα πέσουµε στην παγίδα για µια σειρά από
λόγους που θα αναλύσω και στη συνέχεια. Ψύχραιµα η Κυβέρ-
νηση και η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας θα
µείνουµε προσηλωµένοι σε αυτό που είναι η δουλειά µας. Και η
δουλειά µας είναι να αντιµετωπίζουµε τις κρίσεις, η δουλειά µας
είναι να κρατάµε τους πολίτες ενωµένους, για να ανταπεξερχό-
µαστε στις δυσκολίες και να πετυχαίνουµε πράγµατα που οδη-
γούν στην προκοπή και στην ευηµερία των πολλών, που δεν
αφήνουν κανέναν πίσω. 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρ-
χουν και πράγµατα που για την τιµή της δηµοκρατίας και του Κοι-
νοβουλίου δεν πρέπει να µένουν αναπάντητα και για την κοινή
λογική. 

Καλέσατε, κύριε Ραγκούση, τους τροµοκράτες να µας τροµο-
κρατήσουν. Έτσι το είπατε. Επικαλούµενος µια φράση…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τι είναι αυτά που λέτε;
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία παρακαλώ.
Πρέπει να ολοκληρώσει τη σκέψη του. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
... επικαλούµενος µια φράση που είχε ειπωθεί πριν από εξήντα
χρόνια. 

Σήµερα, κύριε Ραγκούση και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγι-
ναν τέσσερις αντιδηµοκρατικές φασιστικές επιθέσεις µε γκαζά-
κια στο σπίτι ενός δηµοσιογράφου, στο σπίτι ενός αστυνοµικού.
Έχουν γίνει…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Έλεος!

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Είναι αυτή συµπερι-

φορά από αυτούς που διαµαρτύρονται ότι φιµώνονται; Δεν γίνε-
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ται να διαµαρτύρεστε ότι φιµώνεστε και να µην τον αφήνετε να
µιλήσει. Η γνώµη µου είναι ότι θα ήσασταν συναρπαστικοί εάν
σιωπούσατε. Σας προσφέρω και δωρεάν συµβουλές. 

Είναι δυνατόν να διαµαρτύρεστε ότι φιµώνεστε και να µην
αφήνετε την Κυβέρνηση να µιλήσει;

Προχωρήστε, κύριε Οικονόµου.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Παρακαλώ, κάντε ησυχία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που λέω δεν
το λέω µε διάθεση να τσακωθούµε και να µαλώσουµε και θα κα-
ταλάβετε γιατί. Λέω ότι σήµερα φασίστες, εγκληµατίες, τραµ-
πούκοι έβαλαν γκαζάκια σε έναν δηµοσιογράφο, έβαλαν
γκαζάκια στον πρόεδρο των Ειδικών Φρουρών, όλο το τελευταίο
διάστηµα βάζουν γκαζάκια στις µοτοσυκλέτες και στα αυτοκί-
νητά τους, στους αστυνοµικούς, στους άντρες και στις γυναίκες
της Ελληνικής Αστυνοµίας. Πήγαν οι τραµπούκοι του «Ρουβί-
κωνα» έξω από το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας, πήγαν και
στην «ΑΤΤΙΚΗ ΟΔΟ». Το τελευταίο εννεάµηνο έχουν πάει σε καµ-
µία δεκαπενταριά Υπουργούς της Κυβέρνησης, στα γραφεία και
στα σπίτια τους που µένουν µε τις γυναίκες και τα παιδιά τους.
Ένα το κρατούµενο. 

Δεύτερον, η παράταξη αυτή στην οποία µε τόσο ευκολία λέτε
όλο τον τελευταίο καιρό αυτά που λέτε, είναι η παράταξη, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, που έχει πληρώσει πολύ βαρύ φόρο αί-
µατος από την τροµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή είναι η παράταξη που κυβερνά. Και είναι επικίνδυνο, για

να µην πω τίποτα άλλο διότι δεν πρέπει να πούµε τίποτα άλλο,
δική µας επιλογή είναι να µένουµε προσηλωµένοι στη δουλειά
µας και όχι να πέφτουµε στην παγίδα που θέλετε να στήσετε στο
ελληνικό πολιτικό σύστηµα για να διασωθείτε από την πολιτική
σας αφάνεια, είναι, λοιπόν, επικίνδυνο να φλερτάρετε µε τέτοιου
είδους διχαστικές και πολωτικές τακτικές.

Η Ελλάδα του 2022 δεν είναι η Ελλάδα που θα ξαναγυρίσει
στις πλατείες. Η Ελλάδα άλλαξε, εµείς αλλάξαµε. Εσείς δεν µπο-
ρείτε να αλλάξετε. Η Ελλάδα αλλάζει. Είναι µια Ελλάδα που προ-
σελκύει επενδύσεις, είναι µια Ελλάδα που ενισχύει τα εισοδή-
µατα, είναι µια Ελλάδα που βρίσκει ο κόσµος δουλειές, είναι µια
Ελλάδα που θα συζητήσει και θα ψηφίσει έναν νόµο που θα
δώσει πολύ περισσότερες ευκαιρίες  σε πολύ περισσότερες εται-
ρείες. Είναι µια Ελλάδα που στο κράτος δικαίου και στη δηµο-
κρατία, αυτή η Ελλάδα, αυτή η Κυβέρνηση, έδωσε µε τη
συνταγµατική Αναθεώρηση το δικαίωµα στη µειοψηφία να συ-
στήνει εξεταστικές επιτροπές. Είναι µια Ελλάδα που οι δικαστές
επιλέγονται από την επετηρίδα, χωρίς «βουτιές». Είναι µια Ελ-
λάδα που η δικαιοσύνη κάνει ανεξάρτητα τη δουλειά της και απο-
δίδει σ’ αυτόν που πρέπει να αποδώσει τα δίκαια και τα σωστά.
Είναι µια Ελλάδα που τα πανεπιστήµια λειτουργούν και που η
ανοµία αντιµετωπίζεται. Αυτή την Ελλάδα οικοδοµούµε και κοι-
τάζουµε µπροστά.

Όποιος δεν ξέρει τι να κάνει σ’ αυτή την Ελλάδα, επειδή δεν
ξέρετε να κάνετε κάτι σ’ αυτή την Ελλάδα, κάνετε καλά αυτό που
ξέρετε: Λασπολογείτε, διχάζετε και πολώνετε. Το µέτρο της έκ-
φρασης και της σκέψης σας είναι το µέτρο της µικρότητας, του
κουτσοµπολιού και του διχασµού.

Δεν θα σας παρακολουθήσουµε, δεν θα σας ακολουθήσουµε.
Θα µείνουµε προσηλωµένοι σ’ αυτό το οποίο περιµένουν οι Έλ-
ληνες από εµάς, να κάνουµε την πατρίδα περήφανη, θωρακι-
σµένη και τη ζωή τους καλύτερη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με την τοποθέτηση
της Κυβέρνησης διά του Υφυπουργού παρά τω Πρωθυπουργό
κ. Οικονόµου, τέλειωσε ο πρόλογος της έναρξης της σηµερινής
ηµερήσιας διάταξης και επιτέλους µπορούµε να συνεχίσουµε τη
συζήτηση επί του νοµοσχεδίου εκεί που έµεινε στην προηγού-
µενη συνεδρίαση.

Καλώ στο Βήµα τον κ. Πολάκη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί

προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Ραγκούση, πε-
ριµένετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεν µπορείτε...
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα µιλήσετε, αλλά

όχι τώρα.
Θα πάρει τον λόγο ο κ. Πολάκης, υπενθυµίζοντας ότι ο λόγος

στον κ. Πολάκη δεν αφαιρέθηκε στη συζήτηση όλου του νοµο-
σχεδίου, αλλά αφαιρέθηκε στη χθεσινή συζήτηση. Σήµερα είναι
µια νέα ηµερήσια διάταξη.

Ελάτε, κύριε Πολάκη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μισό λεπτό, κύριε

Υψηλάντη.
Υπενθυµίζω ότι κατά τη διάρκεια της αφαίρεσης του λόγου,

όπως είδα από τα Πρακτικά και έψαξα το θέµα, η Κυβέρνηση,
διά του Υπουργού Ανάπτυξης κ. Γεωργιάδη, ζητούσε να συνεχί-
σει ο κ. Πολάκης την οµιλία του. Αυτά για την εικόνα και όχι για
κριτική σε καµµία απόφαση. Είναι τα πραγµατικά περιστατικά.

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο και παρακαλώ για την τήρηση
του Κανονισµού.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε το εξής. Κύριε Πρόεδρε, δεν έκανα καµµία κα-

τάληψη της έδρας του Κοινοβουλίου. Ο Προεδρεύων κ. Αθανα-
σίου έκανε κατάλυση των κοινοβουλευτικών διαδικασιών εχθές.
Και µόνο από τη δική σας τοποθέτηση και από την τελευταία το-
ποθέτηση του κ. Οικονόµου, αυτό που καταλαβαίνω είναι ότι
αποδοκιµάζετε τελικά αυτή την πρακτική η οποία σταµάτησε τη
διαδικασία. Και αυτό για να µιλάµε επί πραγµατικών περιστατι-
κών. Ανέβασε η Βουλή το βίντεο. Μιλούσε πάνω µου την ώρα που
ξεκινούσα να µιλάω και να απαντάω στις διαδοχικές, τις προ-
ηγούµενες ηµέρες, προκλήσεις του κ. Γεωργιάδη να του ζητή-
σουµε συγγνώµη. Και απαντούσα γιατί δεν θα του ζητήσουµε.
Μιλούσε πάνω µου. Μου έκανε µοµφή και σταµάτησε τη διαδι-
κασία. Δεν έδωσε τον λόγο σε κάποιον άλλον οµιλητή τον οποίον
εγώ εµπόδισα να ανέβει.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν σας έκανε...
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Διέκοψε τη διαδικασία, αποχώρησε από

την Αίθουσα και είπε: «Περιµένουµε τον κ. Τασούλα να βάλει
µοµφή στον οµιλητή». Κι εγώ περίµενα εδώ όρθιος. Περίµενα να
έρθετε να µου βάλετε µοµφή. Δεν έκανα καµµία κατάληψη. Πε-
ρίµενα µε διακεκοµµένη τη διαδικασία. Ο κ. Γεωργιάδης δεν ζη-
τούσε να συνεχίσω. Αυτό το είπε την ώρα που έφυγε ο κ.
Αθανασίου. Σηκώθηκε, διέκοψε τη διαδικασία και είπε: «Έρχεται
ο κ. Τασούλας να βάλει µοµφή» και έφυγε.

Επί της ουσίας τώρα.
Αυτό για να µην µένει τίποτα, γιατί έχουν απογυµνωθεί όλα

σας τα επιχειρήµατα γι’ αυτό το πραξικόπηµα εναντίον των κοι-
νοβουλευτικών διαδικασιών το οποίο πήγε να γίνει χθες και τώρα
λέτε ότι έκανα κατάληψη της Έδρας. Περίµενα εσάς, ενώ είχε
διακοπεί η διαδικασία, για να µου βάλετε µοµφή ή για να συνε-
χίσω.

Πάµε παρακάτω. Ο κ. Γεωργιάδης στη συζήτηση κατά την
πρόταση µοµφής αφιέρωσε τη µισή του οµιλία µε ένα πολύ έν-
τονο ύφος, απευθυνόµενος στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, για να
του ζητήσουν συγγνώµη γιατί αρχειοθετήθηκε η δίωξή του σε
σχέση µε τη «NOVARTIS». Και είχα προαναγγείλει ότι θα του
απαντήσω στον αναπτυξιακό νόµο.

Απαντώ, λοιπόν. Δεν θα σας ζητήσουµε συγγνώµη, κύριε Γε-
ωργιάδη, ποτέ και οι λόγοι είναι οι εξής: Και θα περιγράψω τους
λόγους από τις σελίδες του πορίσµατος αρχειοθέτησης που
εσείς καταθέσατε στη Βουλή και σας καλώ για άλλη µια φορά,
γιατί πρόκειται για δηµόσια υπόθεση και όχι για ιδιωτική δια-
φορά, να καταθέσετε το σύνολο του αρχειοθετικού πορίσµατος
σε σχέση µε τη δίωξή σας.

Τι λέει λοιπόν το πόρισµα; Εγώ ξέρω γιατί δεν το καταθέτει.
Διότι αυτό το πόρισµα της πλειοψηφίας θα παραµείνει στην ιστο-
ρία της δικαιοσύνης ως η πλήρης στρέβλωση της λογικής.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν είναι πόρισµα
της πλειοψηφίας. Μισό λεπτό, γιατί είναι λεπτά θέµατα. Είναι πό-
ρισµα που εξεδόθη κατά πλειοψηφία, γιατί νοµίζουν ότι είναι της
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πλειοψηφίας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ακριβώς αυτό είπα. Το πόρισµα της πλει-

οψηφίας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν είναι της πλει-

οψηφίας. Είναι κατά πλειοψηφία.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι, είναι δύο-ένα. Είναι το κατά πλει-

οψηφία πόρισµα. Εντάξει, µην κάνουµε γραµµατολογικές παρα-
τηρήσεις. Το κατά πλειοψηφία πόρισµα, λοιπόν, το δύο-ένα, θα
παραµείνει στην ιστορία της δικαιοσύνης ως η στρέβλωση της
λογικής γιατί οι αποφάσεις της δικαιοσύνης είναι σεβαστές, αλλά
όλες κρίνονται.

Λέει το πόρισµα αυτό, από τις σελίδες που κατέθεσε, όχι από
το σύνολο -έξι σελίδες κατέθεσε- λέει, λοιπόν, ότι ο κ. Γεωργιά-
δης δεν ευνόησε τη «NOVARTIS» γιατί δεν έριξε τους ανταγωνι-
στές της και πως ό,τι έκανε σε όλους έκανε και στη «NOVARTIS».

Είπα, λοιπόν, τα εξής. Το 2012 η εταιρεία «NOVARTIS» από τη
δαπάνη του ΕΟΠΥΥ στα ιδιωτικά φαρµακεία -αυτό, κύριε Χατζη-
δάκη, που σας συνταγογραφεί το φάρµακο ο γιατρός και πηγαί-
νετε και το παίρνετε από το φαρµακείο και πληρώνει ο ΕΟΠΥΥ
το 75% ή το 100% ή τη συµµετοχή αν έχει- πήρε 157 εκατοµµύρια
ευρώ, η εταιρεία «PFIZER» πήρε 143 εκατοµµύρια ευρώ, η εται-
ρεία «ASTRAZENECA» πήρε 131 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το 2014 µετά από ένα χρόνο υπουργίας του κ. Γεωργιάδη η
«NOVARTIS» πήρε 145 εκατοµµύρια ευρώ από 157, η «PFIZER»
πήρε 78 εκατοµµύρια ευρώ από 143, η «ASTRAZENECA» πήρε
82 εκατοµµύρια ευρώ από 131. Δηλαδή, όλοι οι άλλοι κατακρη-
µνίζονται και η «NOVARTIS» πέφτει απλά 7%. 

Αυτό δεν είναι προνοµιακή µεταχείριση; Πώς έγινε αυτό; Αυτό
έγινε µέσα από τις υπουργικές αποφάσεις τιµολόγησης, οι
οποίες προφύλαξαν τις τιµές της «NOVARTIS».

Δεύτερο και πιο χοντρό παράδειγµα που πάλι αναφέρεται στο
πόρισµα και το οποίο πάλι είναι η στρέβλωση της λογικής ότι δεν
ευνόησε τους ανταγωνιστές της. Τα ακριβά φάρµακα, τα ΦΥΚ,
τα φάρµακα υψηλού κόστους αυτά που δίνονται από τα φαρµα-
κεία του ΕΟΠΥΥ, αυτά τα φάρµακα που είναι µεγάλοι τζίροι και
δεν τα έχουν όλες οι εταιρείες λέει λοιπόν το πόρισµα ότι πάλι
δεν προνοµοποίησε την «NOVARTIS», αλλά έδωσε και στους άλ-
λους. 

Ακούστε, λοιπόν. Για αυτά τα φάρµακα από τον ΕΟΠΥΥ και
από τα φαρµακεία του η εταιρεία «NOVARTIS» το 2013 έδωσε
130 εκατοµµύρια ευρώ φάρµακα και εισέπραξε 130 εκατοµµύρια
ευρώ φάρµακα. Η εταιρεία «ABBVIE» που και αυτή πουλάει τέ-
τοια φάρµακα έδωσε 51 εκατοµµύρια ευρώ φάρµακα και εισέ-
πραξε 14. Η εταιρεία «MERCK» πούλησε 50 και εισέπραξε 28. Η
εταιρεία «AMGEN» πούλησε 49 και εισέπραξε 25. Μόνο η
«ROCHE» που είχε και αυτή πολλά αντικαρκινικά από 81 πήρε
76. 

Και ξέρετε πολύ καλά όλοι σας και όσοι ασχολείστε και µε τα
οικονοµικά ότι µία εταιρεία πτωχεύει ή αναπτύσσεται µε βάση
του τι χρήµατα έχει στο ταµείο της δεν είναι ότι έχω λαµβάνειν,
το θέµα είναι τι έχει το συρτάρι µου. Όταν λοιπόν ο ένας πουλάει
130 και εισπράττει 130 και ο άλλος πουλάει 50 και εισπράττει 14,
ποιος είναι σε πλεονεκτική θέση; Ποιος παίρνει την πολιτική από-
φαση της πληρωµής; Ποιος την παίρνει; Δεν την παίρνει η πολι-
τική διαχείριση και οι πολιτικοί προϊστάµενοι που είναι στον
ΕΟΠΥΥ; Γιατί υπήρχε αυτή η προνοµοποίηση των πληρωµών. 

Τρίτο θέµα, εδώ πλέον είναι ο κάθε δικηγόρος που θα το δια-
βάζει να σκίζει το πτυχίο του, είναι το λεγόµενο Harvard Project.
Έχει δηµοσιευτεί ότι τον Μάρτη του 2013 ο κ. Φρουζής -έχουν
βγει αυτά στη δηµοσιότητα, τα ξέρετε- είχε πει ότι πρέπει οπωσ-
δήποτε δέκα φάρµακα να µπουν στη θετική λίστα και να αποζη-
µιωθούν από τον ΕΟΠΥΥ και τα αναφέρει τα φάρµακα ονοµα-
στικά σε εσωτερικό έγγραφο που έχει βγει στη δηµοσιότητα και
είναι: Exelon, Seebri, Bexsero, Jakavi, Votubis, Signifor, Tobi Po-
dhaler, Omnitrope, Optaflu, Fluad. Είναι αυτά τα δέκα φάρµακα
και µάλιστα λέει ότι θέλω και λεφτά για να το προωθήσω και
έλεγε εκεί 500.000, 600.000 ευρώ.

Ο κ. Γεωργιάδης αναλαµβάνει τον Ιούνιο Υπουργός. Το Σε-
πτέµβριο υπογράφει υπουργική απόφαση, η οποία αλλάζει τον
τρόπο µε τον οποίον µπαίνουν τα νέα φάρµακα στη θετική λίστα
και αποζηµιώνονται από τον ΕΟΠΥΥ. Ενώ η διάταξη του κ. Λο-

βέρδου έλεγε ότι πρέπει για να µπουν στη θετική λίστα του
ΕΟΠΥΥ και να αποζηµιωθούν να κυκλοφορούν και να αποζηµιώ-
νονται στα 2/3 των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ο κ. Γεωρ-
γιάδης και κ. Μπέζας, πονηρά ποιούντες προσθέτουν τρεις
λεξούλες και λέει: να κυκλοφορούν και να αποζηµιώνονται στα
2/3 των χωρών που κυκλοφορούν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όχι
στα 2/3 των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στα 2/3 των χωρών
που κυκλοφορούν. Δηλαδή κυκλοφορούν σε τρεις, αποζηµιώνον-
ται σε δύο; Μπαίνουν στη θετική λίστα στην Ελλάδα, ενώ πριν
ήθελε δώδεκα. Κυκλοφορούν σε δύο, αποζηµιώνονται στη µία;
Μπαίνουν. Έτσι µπαίνουν τα φάρµακα, παίρνουν τιµή, αρχίζουν
να αποζηµιώνονται ακριβά φάρµακα µερικά από αυτά, πολύ
ακριβά και οι µεγάλες τιµές.

Τι λέει ο δικαστής, τι λέει το δικαστικό συµβούλιο; Μόλις τε-
λείωσε η δουλειά, µπήκαν τα φάρµακα, ο κ. Γεωργιάδης έφερε
µια υπουργική απόφαση τέλη Φλεβάρη, 28 Φλεβάρη. Προσέξτε.
Το Σεπτέµβρη κάνει την αλλαγή, µπαίνουν τα φάρµακα που είπα
και τέλη Φλεβάρη φέρνει µια υπουργική απόφαση που επαναφέ-
ρει το προηγούµενο καθεστώς, τα 2/3 των χωρών. 

Και τι γράφει, αν έχετε το θεό σας, το πόρισµα που κατέθεσε
ο κ. Γεωργιάδης; Γράφει ότι αυτός που έφερε τη δεύτερη υπουρ-
γική, ο υπογράψας και καταθέσας δεν είναι άλλος από τον ελεγ-
χόµενο για δωροδοκία κύριο Γεωργιάδη, αυτός που έφερε τη
δεύτερη υπουργική. Άρα έθιξε τα συµφέροντα των φαρµακευτι-
κών εταιρειών και της «NOVARTIS».

Προσέξτε τι γράφει. «Οποιαδήποτε προσπάθεια επιχειρηθεί να
συνδεθεί πράξη δωροδοκίας µε τη συγκεκριµένη ενέργεια συγ-
κρούεται ευθέως µε τη λογική. Σε κάθε περίπτωση ο Άδωνις Γε-
ωργιάδης ή αν έχει δωροδοκηθεί είναι άτοµο χαρακτηριστικής
κουφότητας», αυτό γράφει το πόρισµα το δικαστικό της αρχει-
οθέτησης «που δεν αντιλαµβάνεται τι πράττει και γιατί το πράτ-
τει», δηλαδή έχει το ακαταλόγιστο, αν τα έπιασε, δεν κατάλαβε
γιατί τα έπιασε «ή είναι αµέτοχος δωροδοκίας». Και αυτό το πό-
ρισµα αρχειοθετεί τη δίωξη του κ. Γεωργιάδη για το µεγαλύτερο
σκάνδαλο φαρµακευτικής δαπάνης. 

Λοιπόν µια κουβέντα για να κλείσω. Ακούστε, κύριε Γεωργιάδη.
Σαφέστατα και έχει σχέση µε τον αναπτυξιακό. Και ξέρετε γιατί
έχει; Θα σας το πω µε µια κουβέντα µόνο και ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε, για την ανοχή. Ο αναπτυξιακός σας νόµος είναι η ορ-
γάνωση του πλαισίου της νέας διαφθοράς την επόµενη περίοδο.
Γιατί από όλες τις διατάξεις του βγαίνει ότι ενισχύετε τους ισχυ-
ρούς για να γίνουν ισχυρότεροι για να υλοποιήσετε το σχέδιο
που από την πρώτη βδοµάδα µετά που βγήκατε είπα ότι θέλετε
να καταστρέψετε τους µικροµεσαίους. 

Και ξέρετε µε τι µοιάζει, κύριε Γεωργιάδη, ο αναπτυξιακός και
η ανάπτυξη σας µε την περίοδο της «NOVARTIS»; Μοιάζει µε το
εξής: Προχτές µας είπατε εδώ και υπερασπιστήκατε ότι πρέπει
το PCR test, αντί για 20 ευρώ αποζηµίωση όταν κάνει 5 ευρώ το
αντιδραστήριο, εµείς θα το πληρώνουµε 47 και το αφήσατε καιρό
να είναι στα 60, 80. Ξέρετε ποιος ήταν ο πρώτος τρόπος που δυ-
νάµωσε η «NOVARTIS» στην Ελλάδα την περίοδο του Αβραµό-
πουλου; Για κάτι αλλά PCR test του µοριακού ελέγχου του
αίµατος όταν οι Πολωνοί τα έπαιρναν 7 και 8 ευρώ εµείς εδώ
µέσω ΚΕΕΛΠΝΟ τα πληρώναµε 80 αντί για 7, 47 αντί για 5 σή-
µερα, γι’ αυτό µοιάζει µε τον αναπτυξιακό σας.

Δεν πέρασε η προσπάθεια που κάνατε η χθεσινή. Είναι φανερή
η ήττα, η οποία υποστήκατε. Εµείς θα είµαστε εδώ και πολύ σύν-
τοµα να είστε σίγουροι ότι ο ελληνικός λαός θα σας βάλει εκεί
που σας αξίζει µετά από δυόµισι χρόνια καταστροφής που έχετε
φέρει σ’ αυτή τη χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Προφανώς τον λόγο
κατόπιν αυτού θα πάρει ο παρευρισκόµενος στην Αίθουσα
Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης για µια παρέµ-
βαση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού
πότε θα πάρω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν πρόσεξα ότι εί-
πατε επί προσωπικού, µε τις µάσκες έχω και εγώ µία αδυναµία.
Περιµένετε. Θα µιλήσει ο κ. Γεωργιάδης και έχει ζητήσει τον
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λόγο επί προσωπικού και ο κ. Υψηλάντης, ο οποίος πρέπει να
προηγηθεί.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ας µιλήσει ο κ. Ραγκούσης.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, γιατί έχει ζητή-
σει τον λόγο και ο κ. Υψηλάντης, ο οποίος πρέπει να προηγηθεί.

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την αναφορά
σας στο χθεσινό µου αίτηµα, που είναι καταγραφέν στο βίντεο
που έπαιζε το πρωί σε όλα τα κανάλια προς τον χθεσινό Προ-
εδρεύοντα, να µην διακοπεί η οµιλία του κυρίου Πολάκη. 

Πάντα η άποψή µου ήταν για τη Βουλή και τα δεκαπέντε χρό-
νια που είµαι εδώ ότι η Βουλή είναι χώρος δηµόσιου διαλόγου
και καµµιά φορά και συγκρούσεων, γιατί έτσι δηµιουργείται και
η σύνθεση. 

Επίσης, θέλω να ξεκαθαρίσω στο Σώµα και στον ελληνικό λαό
που µας παρακολουθεί ότι εγώ δεν έχω καθόλου να φοβηθώ τί-
ποτα από όλα αυτά που λέει ο κ. Πολάκης. Καθαρός ουρανός
αστραπές δεν φοβάται. 

Απευθύνοµαι σε όλους τους συναδέλφους όλων των πτερύ-
γων. Δεν βλέπω τώρα εδώ τον κ. Τζανακόπουλο που πριν φώναζε
να δώσω την πράξη αρχειοθετήσεως µου. Την πράξη την είχα
από χθες φέρει µαζί µου για να την δώσω από χθες, θα την δώσω
σήµερα προφανώς. Να ξεκαθαρίσουµε, όµως, ορισµένα πράγ-
µατα.

Η πράξη αρχειοθέτησης, την οποία ζήτησε η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, ή κάποιοι εξ αυτών εν πάση περιπτώσει,
όπως γνωρίζετε, περιέχει ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα και
ποτέ η δικαιοσύνη δεν τη δίνει σε κανέναν, παρά µόνο στον εν-
διαφερόµενο. 

Άρα η κατάθεση, κύριε Ραγκούση, των Βουλευτών σας, για να
δοθεί µε τη διαδικασία της κατάθεσης εγγράφων, γνωρίζετε εκ
των προτέρων ότι είναι παράνοµη. Εάν ένας δικαστής έδινε στη
Βουλή τη δική µου πράξη αρχειοθέτησης χωρίς τη δική µου συ-
ναίνεση, θα παραβίαζε όλα τα προσωπικά µου δεδοµένα. Το κά-
νατε µόνο και µόνο για να δείξετε για άλλη µία φορά το πραγ-
µατικό σας ήθος. 

Καταθέτω, λοιπόν, το σύνολο της πράξης αρχειοθετήσεως στη
Βουλή των Ελλήνων, γιατί δήθεν είχα να κρύψω κάτι. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή η πράξη αρχειοθέτησης είναι «ύµνος» στην υπουργική

µου θητεία. Ύµνος! Διότι δεν µε αρχειοθετεί για το αδίκηµα της
παθητικής δωροδοκίας λόγω παραγραφής, που θα µπορούσε και
να φύγει η «πατάτα» από πάνω της, αλλά εξετάζει τις τιµές όλων
των φαρµάκων της «NOVARTIS» και πώς τιµολογήθηκαν επί των
ηµερών µου µε έναν προς έναν τους νόµους µου και µία προς
µία όλες τις υπουργικές µου αποφάσεις. Και καταλήγει ότι, όχι
µόνο δεν έχω ωφελήσει τη «NOVARTIS», αλλά την έχω βλάψει.

Δεν έχω κανέναν σκοπό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
απαντήσω σε ένα προς ένα σε όσα είπε προηγουµένως ο κ. Πο-
λάκης και θα σας πω και το γιατί, µήπως και συνεννοηθούµε. 

Είπατε, κύριε Ραγκούση, -εγώ λέω ότι είστε υποκριτής- ότι σας
ενδιαφέρει το κράτος δικαίου. Με συγχωρείτε, σε ένα κράτος δι-
καίου πώς λύνουµε µία διαφορά; Ο κ. Πολάκης και ο ΣΥΡΙΖΑ λένε
ότι εγώ δωροδοκήθηκα από τη «NOVARTIS», εγώ λέω ότι είµαι
αθώος και δεν δωροδοκήθηκα από τη «NOVARTIS». Πώς λύνεται
αυτή η µεταξύ µας διαφορά σε ένα κράτος δικαίου, κύριε Ραγ-
κούση; Με «τσίγκινα σωβρακάκια»; Ή λύνεται µε τον θεσµικό
τρόπο; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν συστήσατε προκαταρκτική των πραγµά-

των επιτροπή για τη «NOVARTIS»; Μάλιστα, σε εκείνη τη συζή-
τηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, εγώ
παραιτήθηκα της παραγραφής µου και ζήτησα να γίνει ειδικό δι-
καστήριο για µένα βάσει του άρθρου 5 της παραγράφου 86. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τότε η πλειοψηφία του ΣΥΡΙΖΑ αρνήθηκε να το κάνει και ξέ-

ρετε τι αποφάσισε η προκαταρκτική; Ότι δεν έχει καµµία δικαιο-
δοσία η Βουλή να κρίνει ποινικά ζητήµατα δωροδοκίας και το
στέλνει στη δικαιοσύνη για να αποφανθεί η δικαιοσύνη. Αυτή
είναι η απόφαση της δικής σας προκαταρκτικής επιτροπής. Μά-
λιστα, το στείλατε στη δικαιοσύνη. Και η δικαιοσύνη απεφάνθη. 

Προσέξτε τώρα µερικά απλά πράγµατα, γιατί θέλω µετά να
έρθω στο ΚΙΝΑΛ. Η δικαιοσύνη δεν απεφάνθη, όπως ψευδώς λέει
ο κ. Πολάκης, ότι αυτό δεν σηµαίνει αθώωση, ότι είµαι αθώος.
Αθώος, κυρίες και κύριοι, ήµουν σε όλη αυτή την περίοδο από
την αρχή. Αθώος στην Ελλάδα και σε κάθε κράτος του δυτικού
κόσµου, κύριε Ραγκούση, επειδή σας ενδιαφέρει δήθεν το κρά-
τος δικαίου, είναι ο κάθε συµπολίτης µας, είτε τον συµπαθούµε
είτε όχι, είτε είναι πολιτικός µας αντίπαλος είτε όχι, είτε έχει τσι-
ριχτή φωνή είτε όχι, µέχρι να καταδικαστεί σε δικαστήριο. 

Στη δική µου περίπτωση τα πράγµατα ήταν ακόµη πιο ξεκά-
θαρα. Εµένα επί πέντε χρόνια µε ήλεγξε η Εισαγγελέας Διαφθο-
ράς κ. Τουλουπάκη και ο Εισαγγελέας Οικονοµικού Εγκλήµατος
κ. Μπαρδάκης για να καταλήξουν στο αν υπάρχουν -προσέξτε-
αποχρώσες ενδείξεις για να οδηγηθώ σε κατηγορία και µετά από
πέντε χρόνια κατέληξε ο εισαγγελέας ότι δεν βρήκαν ούτε απο-
χρώσες ενδείξεις για να κατηγορηθώ. Όχι αν είµαι αθώος, αθώος
είµαι ούτως η άλλως, ακόµα κι αν είχα κατηγορηθεί. 

Το να κάνουµε µαθήµατα Πολιτικής Δικονοµίας στον κ. Πολάκη
ότι η πράξη αρχειοθέτησης είναι µία και ότι δεν υπάρχει πλειοψη-
φία και µειοψηφία, είστε αρκετοί δικηγόροι στην Αίθουσα, νοµίζω
µπορείτε να του τα εξηγήσετε. Δεν είναι δικαστήριο για να έχει
πλειοψηφία και µειοψηφία. Υπήρχαν τρεις επίκουροι εισαγγελείς,
ένας επόπτης και ο οικονοµικός εισαγγελέας, πέντε εν τω συ-
νόλω. 

Στους πέντε οι τέσσερις είπαν να αρχειοθετηθώ κατευθείαν
και η µία δεν είπε να µην αρχειοθετηθώ. Προσέξτε. Ξέρετε τι
είπε; Ότι η Ποινική Δικονοµία παράγραφος τάδε λέει ότι πριν
αποφασίσουµε την αρχειοθέτηση πρέπει να ζητήσουµε εξηγή-
σεις από τον ελεγχόµενο. Και αυτή ήταν η άποψή της και για
τους προηγούµενους επτά που είχε αρχειοθετήσει η κ. Τουλου-
πάκη. Ποτέ δεν είπε ότι εγώ δεν πρέπει να αρχειοθετηθώ. Ούτε
αυτή βρήκε φυσικά απολύτως τίποτα εναντίον µου. 

Σας παραπέµπω δε στην κατάθεση του Επίκουρου Εισαγγε-
λέως κ. Τζούρου, συνεργάτη της κ. Τουλουπάκη, στη γνωστή
υπόθεση που οδηγήθηκε τελικά στη δίωξη κατά της κ. Τουλου-
πάκη από τον εισαγγελέα, όπου ο κ. Τζούρος κατέθεσε -αν θέ-
λετε µπορώ να σας βρω και την κατάθεσή του να την καταθέσω
στα Πρακτικά, αν και µε ένα γκουγκλάρισµα µπορείτε να τη
βρείτε- ότι «ουδέν βρήκαµε κατά του Άδωνι Γεωργιάδη για τη
«NOVARTIS»». Αυτά κατέθεσε στον εισαγγελέα κ. Ζαχαρή ο κ.
Τζούρος. 

Τουλουπάκη, Ζαχαρής και πέντε εισαγγελείς, τώρα επτά, δεν
βρήκαν για µένα ούτε µία αποχρώσα ένδειξη για να µε παραπέµ-
ψουν και ακόµα εδώ συζητάµε αν είµαι ένοχος για τη «NOVAR-
TIS»; 

Απευθύνοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ανθρωπιά
σας, αφού δεν έχετε καµµία θεσµικότητα. Δηλαδή, εγώ τι πρέπει
να κάνω για να σταµατήσετε να µου µιλάτε για τη «NOVARTIS»;
Πού θέλετε να πάω; Θέλετε να πάω στο Βατικανό; Θέλετε να
πάω στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών; Τι είναι αυτό που θα ικα-
νοποιήσει τον ΣΥΡΙΖΑ, που σήµερα η νεολαία ΣΥΡΙΖΑ έχει κάνει
ανάρτηση «Μίζες στη «NOVARTIS»» και έχει βάλει τη φάτσα µου,
το πρόσωπο µου; Τι πρέπει να κάνω; Ανθρώπινα πείτε µου. Με
κατηγορείτε ότι τα έχω πάρει από τη «NOVARTIS» και πέρασα
πέντε χρόνια έλεγχο από τη δικαιοσύνη. Έχουν όλους τους λο-
γαριασµούς µου µέσα στην πράξη αρχειοθετήσεως και λένε ότι
«δεν βρήκαµε τίποτα». Τι άλλο θέλετε να κάνω για να σταµατή-
σετε; Πρέπει να κάνουµε ένα ειδικό σώµα δικαστηρίου µε πρό-
εδρο τον Πολάκη και εισαγγελέα τον Βαξεβάνη για να είστε
ήσυχοι, προφανώς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Ραγκούση, αρνείστε να µου ζητήσετε «συγγνώµη»

επειδή µε είπατε κλέφτη. Εγώ δεν είπα να µιλήσουµε για τις πο-
λιτικές ευθύνες του σκανδάλου «NOVARTIS». Εµένα µου αρέσει
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πολύ να κάνω αυτή τη συζήτηση στη Βουλή, είµαι πολύ πρόθυ-
µος να συµµετάσχω. Ξέρετε, είµαι ο Υπουργός Υγείας που επί
θητεία του είχαµε τη χαµηλότερη φαρµακευτική δαπάνη των τε-
λευταίων είκοσι ετών, 1 δισεκατοµµύριο 914 εκατοµµύρια. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ την παρέδωσε 100 εκατοµµύρια υψηλότερη. Τι να µου πείτε
εµένα για τη «NOVARTIS» και τις πολιτικές ευθύνες; Η χαµηλό-
τερη δαπάνη στην ιστορία είναι επί δικής µου θητείας. Η µόνη
χρονιά που η «NOVARTIS» είχε ζηµίες είναι επί δικής µου θη-
τείας. Το λέω για όσα ακούστηκαν προηγουµένως, αν και -επα-
ναλαµβάνω- αυτά κρίθηκαν στο σώµα που εσείς υποκριτικά
λέγατε όταν είχατε την πλειοψηφία ότι είναι το µόνο αρµόδιο να
κρίνει, την ελληνική δικαιοσύνη. Και τώρα που το µόνο αρµόδιο
να κρίνει όργανο έκρινε, τώρα δεν σας κάνει η ελληνική δικαιο-
σύνη, τώρα θέλετε τον Πολάκη. 

Επειδή, όµως, είπατε κάτι για το βίντεο που διέρρευσε χθες,
εγώ -και αυτό είναι η µεγάλη µου αδυναµία- δεν µπορώ να αφήνω
τίποτα αναπάντητο. Πρώτα απ’ όλα, εγώ δεν διέρρευσα το βίντεο
στους δηµοσιογράφους. Τράβηξα το βίντεο και το έστειλα σε αρ-
κετούς φίλους µου. Ποιος το έδωσε στους δηµοσιογράφους δεν
γνωρίζω. Όµως, δεν είχα συναίσθηση ότι θα σας πείραζε τόσο.
Και θα σας πω και γιατί, κύριε Ραγκούση. 

Την ώρα που έβγαινε το βίντεο στα sites ο κ. Πολάκης στο
Facebook ανέβαζε φωτογραφίες από το Βήµα, όπου είχε κάνει
κατάληψη. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ.
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Δεν ήξερα ότι το πρόβληµά σας ήτανε ότι τον θέλατε µόνο
ανφάς και όχι προφίλ. Δεν το είχα καταλάβει. Και η κ. Ελευθε-
ριάδου χθες θυµάµαι τράβαγε βίντεο. Λοιπόν, και τι έγινε; Η συ-
νεδρίαση είχε διακοπεί και δεν υπάρχει κανένα άρθρο στον
Κανονισµό που να το απαγορεύει. Άρα άλλη µία υποκρισία σας. 

Τώρα, θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι να πω
το εξής: Και αυτό το θεωρώ το πιο σοβαρό, γιατί όλα τα άλλα
δεν έχουν και µεγάλη σηµασία µε τον κ. Πολάκη, νοµίζω ότι πα-
ραασχοληθήκαµε. Αυτό που µου έκανε τη µεγαλύτερη εντύπωση
απ’ όλα είναι ότι δεν είχε ένας από τον ΣΥΡΙΖΑ το κουράγιο να
τον ψέξει γι’ αυτό το οµοφοβικό σχόλιο για το «τσίγκινο σωβρα-
κάκι», το οποίο χθες πήγε να ανακαλέσει στο «KONTRA» το
βράδυ, ενώ ελέχθη τριάντα Βουλευτών και είκοσι δηµοσιογρά-
φων. 

Είστε το κόµµα που υποτίθεται µάχεται για τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα των οµοφυλόφιλων, τα gay pride και όλα τα υπόλοιπα
και ένας Βουλευτής σας λέει στη Βουλή «να φοράς τσίγκινο σω-
βρακάκι». Και ούτε αυτό δε µπορέσατε να πάτε να καταδικάσετε.
Τόσο υποχείριά του είστε. 

Έρχοµαι όµως σ’ αυτό που θεωρώ πραγµατικά σοβαρό, κυ-
ρίες και κύριοι του ΚΙΝΑΛ. 

Κύριε Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλε, ντρέποµαι. Εγώ µε το
ΚΙΝΑΛ έχω δώσει αγώνες και προσωπικά µε εσάς µαζί. Έχουµε
βρεθεί µαζί στην ίδια Κυβέρνηση, έχουµε δώσει κοινούς αγώνες
για να µείνει η χώρα στο ευρώ. Θα µε θυµάστε σίγουρα ως Βου-
λευτή του ΛΑΟΣ τότε που όταν έδωσε αυτή τη Βουλή σας έβρι-
ζαν ως δωροδοκηθέντες από τα cds ήµουν ο πρώτος Βουλευτής
που σηκώθηκα και σας υπερασπίστηκα. Ή δεν το θυµάστε; 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Το θυµάµαι. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Και βγάζετε µία ανακοίνωση και κάνει µια οµι-
λία εδώ πέρα η Κοινοβουλευτική σας Εκπρόσωπος που εξισώνει
εµένα µε τον Πολάκη, εξισώνει τον θύτη µε το θύµα και δεν ντρέ-
πεστε; 

Μην γελάτε καθόλου. Δεν έχετε ζήσει αυτά που έχουµε ζήσει
εµείς εδώ, κυρία µου. Να µην γελάτε καθόλου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την ιστορική αλή-

θεια και για τη σηµερινή κατάντια του ΚΙΝΑΛ. Ο κ. Βενιζέλος έκα-
νε µια ανάρτηση προχθές πολύ δηκτική για τον Πρωθυπουργό
και για τον τρόπο που χειρίστηκε το ζήτηµα της «NOVARTIS» στη

συζήτηση για την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης και είπε ότι
κακώς ο Πρωθυπουργός δεν µίλησε και για τα δέκα πολιτικά
πρόσωπα. Εγώ αντιλαµβάνοµαι την οργή του κ. Βενιζέλου. Ο κ.
Βενιζέλος είναι ένας από τους δέκα που µας «τσουβάλιασε» ο
ΣΥΡΙΖΑ και το «σύστηµα Ρασπούτιν», για να µπορέσει να κερδίσει
τις προηγούµενες εκλογές, άλλο αν αυτό δεν τους βγήκε. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός, όµως, µίλησε ως Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας, για να δώσει την ευκαιρία και στον Πρόεδρο
του Κινήµατος Αλλαγής να κάνει µια παρόµοια δήλωση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πού είναι ο κ. Ανδρουλάκης για τη «NOVARTIS»; Και δεν λέω:

«Γιατί δεν είναι στη Βουλή;», γιατί δεν είναι Βουλευτής. Αυτό θα
έχει διορθωθεί στις εκλογές. Αλλά ρωτάω: Πού είναι επί της ου-
σίας στον δηµόσιο λόγο; Ούτε µία δήλωση για τη «NOVARTIS» ο
κ. Ανδρουλάκης! 

Κι όχι µόνο δεν κάνει δήλωση, αγαπητέ Βαγγέλη Βενιζέλο,
απευθύνοµαι σε σένα και σου λέω µας αδίκησες, αλλά δυστυχώς
σε αδικεί το ίδιο σου το κόµµα! 

Διότι όταν, κύριοι του ΚΙΝΑΛ, εξισώνετε εµένα µε τον κ. Πο-
λάκη προδίδετε τον Βαγγέλη Βενιζέλο. Ξέρετε για ποιον λόγο;
Γιατί ο Πολάκης ήταν αυτός που κατηγορούσε και τον Βενιζέλο
ότι τα έπαιρνε. Ή δεν το έχετε ακούσει; 

Δεν µπορείτε να κάνετε τη στοιχειώδη διάκριση και αναφέρω
το πρόσφατο περιστατικό, το είδατε όλοι οι συνάδελφοι. Εγώ
ήµουν καθισµένος στο εντευκτήριο και έπινα τον καφέ µου και
ήρθε κάποιος από πίσω µου και µε εξύβρισε και εγώ το µόνο του
είπα είναι ότι θα του κάνω αγωγή στα δικαστήρια. Είµαστε το
ίδιο; Ο θύτης και το θύµα είναι το ίδιο; Χθες µε εξύβριζε επί οκτώ
λεπτά και δεν τον κοίταξα καν, δεν τον διέκοψα ένα δευτερόλε-
πτο και συνέχιζε να µε βρίζει άλλα δέκα λεπτά σήµερα. Είµαστε
το ίδιο και κάνετε αυτή την κατάπτυστη δήλωση, όταν εσάς το
ίδιο σας το κόµµα έχει στοχοποιηθεί για την «NOVARTIS» όσο κι
εγώ µε τον Ανδρέα Λοβέρδο; Ντροπή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Αντιλαµβάνοµαι. Είµαι, ξέρετε, κυρία συνά-
δελφε, πλέον δεκαπέντε χρόνια Βουλευτής. Με τιµά ο ελληνικός
λαός σε διαδοχικές εκλογικές αναµετρήσεις και πάντα µε περισ-
σότερες ψήφους από την προηγούµενη φορά και τον ευχαριστώ
γι’ αυτό. Όµως η πολιτική δεν µπορεί να είναι µόνο πολιτική τα-
κτική. Δεν µπορεί να είναι µόνο το πώς θα ανέβουµε στην επό-
µενη δηµοσκόπηση ή το πώς να ξαναγίνουµε κυβέρνηση ή έστω
συγκυβερνήτες. Η πολιτική δεν µπορεί να διαχωρίζεται από το
ήθος. Δεν µπορεί να διαχωρίζεται από την αξιοπρέπεια. Δεν µπο-
ρεί να διαχωρίζεται από τη µνήµη. Δεν µπορεί να διαχωρίζεται
από τις αρχές. 

Εάν µε εξισώνει το ΚΙΝΑΛ µε τον Πολάκη, τότε θα πρέπει να
εξηγήσει πώς ήταν µε έναν «Πολάκη» στην ίδια κυβέρνηση επί
τόσα χρόνια. 

Όµως θέλω να είµαι ξεκάθαρος τώρα προς τους συναδέλφους
της Νέας Δηµοκρατίας. Θέλω ιδιαιτέρως να ευχαριστήσω όλους,
τον καθέναν προσωπικά και όλη τη Νέα Δηµοκρατία για την ηθική
στήριξη που µου έδωσαν τα πέντε χρόνια. 

Φώναζε ο κ. Τζανακόπουλος για την πράξη αρχειοθετήσεως -
ενώ εγώ την είχα δώσει από χθες- «Γιατί δεν τη δίνεις; Τι έχεις
να κρύψεις;». Ξέρετε ποιος είναι ο κ. Τζανακόπουλος; Αυτός που
είχε πάει στην Εισαγγελέα Τουλουπάκη ένα βράδυ πριν για να
πάρει τον φάκελο.!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτός ο άνθρωπος που είχε πάει ένα βράδυ πριν για να πάρει

τον φάκελο, πριν γίνει γνωστός στο πανελλήνιο το σχέδιο, έλεγε
σε µένα από εκεί: «Πού είναι η πράξη αρχειοθέτησης;» κι εγώ την
είχα στα χέρια µου από χθες για να την καταθέσω, λες κι έχω να
κρύψω τίποτα. Αυτή η πράξη αρχειοθέτησης ίσως είναι το µεγα-
λύτερο παράσηµο της πολιτικής µου σταδιοδροµίας. Κανένας
Υπουργός στην Μεταπολίτευση δεν έχει ελεγχθεί στο βάθος που
έλεγξαν εµένα. Μέχρι τα δύο εικοσάευρα µου έχουν βρει στους
λογαριασµούς µου. Επτά εισαγγελείς δεν βρήκαν ούτε µία απο-
χρώσα ένδειξη εναντίον µου. Λυπούµαι που δεν είχα την έγκριση
του «εθνικού εισαγγελέα» Πολάκη. 
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Επειδή είπατε δε, κύριε Ραγκούση, θα το ξέχναγα, ότι κάνουµε
µπούλινγκ στους δικαστές, έτσι όσο καθόµουν εκεί τύπωσα
πέντε-έξι δηµοσιεύσεις από το Facebook του Πολάκη, διαφορε-
τικές που βρίζει τους δικαστές µε ονοµατεπώνυµα, τα σπίτια, τις
διευθύνσεις τους, τα πάντα. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά, έτσι γιατί καµµιά φορά θα µας
βγάλετε και τρελούς στην Αίθουσα αυτή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων
Σπυρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Θα ήθελα, λοιπόν, να ευχαριστήσω τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας. Βλέπω απέναντι µου τον Θοδωρή τον Ρουσόπουλο
και θέλω να του πω ότι συµπάσχω µαζί του. Ξέρετε γιατί; Ο Θο-
δωρής Ρουσόπουλος στοχοποιήθηκε πριν από µένα για το σκάν-
δαλο Βατοπεδίου. Θυµάστε τι λέγανε για τον Ρουσόπουλο;
Αθωώθηκε από όλα. Ένας του ζήτησε συγγνώµη; Ούτε ένας! Ξέ-
ρετε γιατί; Γιατί στην προσπάθεια να κερδίσετε την εξουσία, χά-
νετε την ανθρωπιά σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,

να σας πω εµείς να µην το κάνουµε ποτέ. Εµείς είµαστε η παρά-
ταξη των εθνικών αρχών. 

Και ναι, να πω κι αυτό το τελευταίο. Εγώ είµαι δεκαπέντε χρό-
νια Βουλευτής εδώ. Υπάρχει κάποια µέρα που ντρέποµαι γι’ αυτή
και που ήταν κακή κοινοβουλευτική µέρα για µένα; Μόνο µία!
Ήταν η ηµέρα που επιτέθηκα στον κ. Πολάκη -το γνωστό επει-
σόδιο µε τα µουστάκια- που είπε και από την οικογένειά µου και
έχασα την ψυχραιµία µου. Κακώς την έχασα! Γιατί κακώς; Γιατί
εδώ είναι ο ναός της δηµοκρατίας. Αυτή η Αίθουσα πρέπει να
έχει κανόνες. Αυτή η Αίθουσα πρέπει να χαίρει σεβασµού από
τους Έλληνες πολίτες. 

Το χθεσινό βράδυ, κύριε Ραγκούση, αν δεν το καταλάβατε,
ήταν µία τραγωδία για εσάς στον ΣΥΡΙΖΑ και θα σας πω και αµέ-
σως γιατί. Το αν καλώς ή κακώς ο κ. Αθανασίου εφήρµοσε τον
Κανονισµό είναι θέµα συζήτησης. Το αν καλώς ή κακώς κατέλαβε
το Βήµα ο κ. Πολάκης δεν χωράει σε καµµία συζήτηση. Είναι
απολύτως προφανές ότι είναι η πιο ακραία αντικοινοβουλευτική
συµπεριφορά, που µόνο µε τη Χρυσή Αυγή µπορεί να συγκριθεί.
Μόνο η Χρυσή Αυγή είχε παρόµοια συµπεριφορά στη Βουλή τα
δεκαπέντε χρόνια που είµαι εγώ εδώ. Κανένα άλλο κόµµα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και είναι πράγµατι εξαιρετικά δηλωτικό του ποιοι είστε και ευ-

κρινές για τον ελληνικό λαό το τι θα θέλατε πραγµατικά να κά-
νατε αν ερχόσασταν για δεύτερη φορά. 

Και θα πω κι ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Πολάκης προχθές στο καφενείο της Βουλής µετά την οµο-

φοβική του δήλωση, αυτή τη γνωστή, είπε και κάτι άλλο. Και επι-
καλούµαι τους συναδέλφους Βουλευτές που ήταν ακριβώς
δίπλα. «Όπως µπαίνουν στο αρχείο οι υποθέσεις, έτσι και ανα-
σύρονται». Θα ήθελα πολύ να µας το εξηγήσει λίγο ο ΣΥΡΙΖΑ
αυτό. Έχετε σκοπό, κύριοι, να δίνετε εντολές στη δικαιοσύνη για
το τι θα κάνει; Κι έρχεστε µετά εδώ και µιλάτε για κράτος δικαίου
και οι άλλοι από εκεί, από το ΚΙΝΑΛ, σας κάνουν και αβάντα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητώ συγγνώµη κλείνοντας από

τον φίλο µου τον Νίκο τον Παπαθανάση. Ο Νίκος Παπαθανάσης
µε την οµάδα του και εµένα βεβαίως έχουµε δουλέψει ένα εξαι-
ρετικό αναπτυξιακό νοµοσχέδιο. 

Καθυστερεί λίγο η ψήφισή του, µία µε τον χιονιά, δύο µε την
πρόταση µοµφής, χθες µε τον Πολάκη. Έχει σπάσει όλα τα ρε-
κόρ αναβολής ενάρξεως νόµου. Εγώ δεν θυµάµαι στα δεκαπέντε
χρόνια κανέναν άλλο να τα είχε σπάσει, αλλά θα σε παραπέµψω
σε µία φράση του ελληνικού λαού: «Το καλό πράγµα αργεί να
γίνει». 

Είναι χαρακτηριστικό, όµως, των προτεραιοτήτων του ΣΥΡΙΖΑ.
Ο αναπτυξιακός νόµος, οι νέες θέσεις εργασίας, οι επενδύσεις,
η άνοδος του ΑΕΠ τους είναι από αδιάφορα έως και δυσάρεστα.
Το ότι χθες ο ΙΟΒΕ έβγαλε ανακοίνωση νέων προβλέψεων για το
2021 στο 9% µε 9,5%, τους προκαλεί σκοτοδίνη, διότι δεν θέλουν

ο κόσµος να βρίσκει δουλειά. Δεν θέλουν η οικονοµία να πηγαίνει
καλά. Δεν θέλουν να λύνονται τα προβλήµατα ανθρώπων. Θέ-
λουν να είναι οι άνθρωποι στη µιζέρια και στον «πολάκειο βούρ-
κο». 

Λοιπόν, εγώ άλλο µε αυτό τον βούρκο δεν θα έχω συµµετοχή.
Στον κ. Πολάκη, το ξεκαθαρίζω, δεν πρόκειται ποτέ να του απαν-
τήσω σε τίποτα ό,τι και να πει. Η µόνη µου συζήτηση µε τον κ.
Πολάκη για όσα είπε προηγουµένως θα γίνει στο δικαστήριο,
στην αγωγή που του καταθέτω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα έρθει εκεί και θα εξηγήσει στο δικαστήριο γιατί ο εισαγγε-

λέας του Οικονοµικού Εγκλήµατος που µε αρχειοθέτησε έκανε
κάτι παράνοµο. Και του εύχοµαι καλή τύχη να πείσει το δικαστή-
ριο!

Ευχαριστώ πολύ!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Καλώς να ορίσεις.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

επί προσωπικού!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακούστε, ακούστε!

Ένα λεπτό τώρα. Όλοι ξέρουµε τι σηµαίνει είτε επί προσωπικού
είτε να ξαναµιλήσετε. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Περιµένετε. Αυτό

που θα πω είναι λύση.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ποια είναι η λύση; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Κωνσταντινό-

πουλε, δεν τελείωσα να µιλάω. Δεν τελείωσα. Περιµένετε. Είστε
Αντιπρόεδρος της Βουλής πρωτίστως. Περιµένετε!

Όσα ελέχθησαν προηγουµένως, που κράτησαν πάνω από δύο
ώρες, αφορούσαν στην ουσία όχι το νοµοσχέδιο, ας µην κρυβό-
µαστε, αλλά αφορούσαν τα χθεσινά γεγονότα. Ο χρόνος που δό-
θηκε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, που άλλοι τον
ξεπέρασαν, άλλοι δεν τον χρησιµοποίησαν καν, δεν αφορούσε
το νοµοσχέδιο. Συνεπώς αυτός ο χρόνος δεν λογαριάζεται ούτε
ότι ασκήθηκε για το νοµοσχέδιο και διατηρούν ακέραιο τον
χρόνο που µίλησαν για θέµα Κανονισµού που προέκυψε χθες. 

Από δω και πέρα, όµως, κύριοι συνάδελφοι, µπαίνουµε στη συ-
ζήτηση του νοµοσχεδίου που ξεκίνησε µε την οµιλία του κ. Πο-
λάκη από εκεί που έµεινε χθες. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, όχι, όχι!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Περιµένετε. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Λιούτας από τη Νέα Δηµοκρατία,

Βουλευτής Τρικάλων… 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): …για να ολοκληρώ-

σουµε αυτό τον απαραίτητο πρόλογο που κάναµε στα χθεσινά.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Αυτό ποιος το…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θέλω να σας διευ-

κρινίσω τα εξής: 
Πρώτον, δεν αποδοκίµασα αυτό που έκανε ο κ. Αθανασίου.

Είπα ότι αυτό που έκανε ο κ. Αθανασίου, µπορεί να κριθεί, αλλά
όχι µε αυτό τον τρόπο που έγινε.

Δεύτερον, επειδή ελέχθη ότι δεν ζήτησε να πάει εντός θέµατος
ο κ. Υψηλάντης, από τα Πρακτικά που έχω µπροστά µου, ο κ.
Αθανασίου ζήτησε από τον κ. Υψηλάντη να έρθει στο θέµα.

Τρίτον, το 2016, στις 12 Απριλίου, ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία
-και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι, αλλά τα δύο µεγαλύτερα κόµ-
µατα τότε- ψηφίσαµε έναν Κώδικα Δεοντολογίας, ο οποίος -αν
σας διαβάσω εν σχέσει µε την ένταση που δηµιουργείται εδώ-
φαντάζει σαν να σας διαβάζω την «Αλίκη στη χώρα των θαυµά-
των». Για να δούµε, όµως, αν αυτά τα θαύµατα δεν µπορούµε να
τα επιτύχουµε εδώ µέσα. «Οι Βουλευτές οφείλουν να διαφυλάσ-
σουν την ελεύθερη λειτουργία του Κοινοβουλίου µε αντικειµενι-
κότητα και αλληλοσεβασµό…» -για φαντάσου, αλληλοσεβασµό,
εµείς το ψηφίσαµε αυτό!- «…να τηρούν τις αρχές της προάσπι-
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σης του κύρους της Βουλής, να υπηρετούν το δηµόσιο συµφέ-
ρον, να συµβάλλουν στην αποτροπή εκδηλώσεων µίσους κατά
προσώπων λόγω του φύλου, της ηλικίας, του σεξουαλικού προ-
σανατολισµού, της καταγωγής.» Αυτό το ψηφίσαµε πριν έξι χρό-
νια. 

Ο κ. Πολάκης ακούστηκε, τήρησε, µε την ανοχή που επεδείχ-
θη, τον χρόνο, µίλησε και για τον αναπτυξιακό νόµο, έκρινε και
µία δικαστική απόφαση και είπε ότι δεν παρεµπόδισε το Βήµα
της Βουλής. 

Δεν θα συνεχίσω αυτή την κουβέντα. Το αν παρεµπόδισε το
Βήµα, εν ονόµατι αυτού του Κανονισµού, εν ονόµατι του Κώδικα
Δεοντολογίας και εν ονόµατι του ότι πρέπει απέναντι στον ελλη-
νικό λαό να δείχνουµε ότι είµαστε συνεπείς µε την ψήφο µας και
µε τα γραπτά µας, όλα αυτά θα τα εξηγήσει στην Επιτροπή Δε-
οντολογίας, στην οποία θα παραπεµφθεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Συνεχίζουµε τώρα το νοµοσχέδιο µε την οµιλία του κ. Λιούτα

και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι διατηρούν τον χρόνο αλώ-
βητο από τις παρεµβάσεις που έκαναν. 

Κύριε Λιούτα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ζητώ τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν υπάρχει προσω-

πικό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ζητώ τον λόγο για να εξηγήσω σε τι

συνίσταται το προσωπικό…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχω το δικαίωµα να

κρίνω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Υποχρεούστε. Το ανακοινώσατε προ-

ηγουµένως. Δώστε µου τώρα τον λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχω το δικαίωµα να

κρίνω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεν έχετε το δικαίωµα. Το ανακοινώ-

σατε προηγουµένως.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχω το δικαίωµα να

κρίνω. Καθίστε κάτω…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Το ανακοινώσατε προηγουµένως.

Μην εκτίθεστε κι άλλο!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ανακοίνωσα ποιοι

έχουν ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Μην εκτίθεστε κι άλλο! Μην πέφτετε

πιο χαµηλά! Ανακοινώσατε ότι θα µου δώσετε τον λόγο επί προ-
σωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Έχω το δικαίωµα να
κρίνω και κρίνω ότι πρέπει, επιτέλους, να µπούµε στο νοµοσχέ-
διο…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δώστε µου τον λόγο επί προσωπικού!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το προσωπικό πολ-

λές φορές, όπως ξέρουµε όλοι, ασκείται σαν επιµήκυνση του δι-
καιώµατος χρόνου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δώστε τον λόγο επί προσωπικού,
όπως ανακοινώσατε προηγουµένως. Είναι ντροπή αυτό που κά-
νετε!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τέτοια άσκηση δεν
θα επιτρέψω.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Το ανακοινώσατε προηγουµένως.

Δώστε τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ανακοίνωσα ποιοι

έχουν ζητήσει…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Υπήρξε βαρύτατη µοµφή! Δεν µπορεί

να µείνει έτσι! Υπάρχει ζήτηµα.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει, έχετε όλο
τον χρόνο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Κύριε Λιούτα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τώρα! Τώρα! Δώστε µου τον λόγο

τώρα επί προσωπικού, για να εξηγήσω το προσωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Ραγκούση, µην

διαδέχεστε σε αθλιότητα αυτά που συνέβησαν χθες. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κάνετε τα ίδια του Αθανασίου! Κά-

νετε τα ίδια αίσχη του Αθανασίου! Δώστε µου τώρα τον λόγο,
όπως ανακοινώσατε!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, αναλαµβάνω
εγώ την ευθύνη και προχωρούµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δώστε τώρα τον λόγο! Είπε ότι είπα,
«οι τροµοκράτες να τροµοκρατήσουν τη Νέα Δηµοκρατία». Είναι
ντροπή σας! Δώστε µου τώρα τον λόγο!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει, ντροπή µου.
Ντροπή µου. Δεν πειράζει, ντροπή µου. Το αποδέχοµαι. Έχετε
δίκιο, ντροπή µου. Ντρέποµαι. 

Κύριε Λιούτα, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Ξεκινώντας και µε βάση τα όσα προ-

ηγήθηκαν….
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεν µπορείτε να παραβιάζετε άλλο

τον Κανονισµό!
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Λιούτα, συνε-
χίστε. Είστε νέος, µη φοβάστε. Έχετε δυνατή φωνή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: …θα ήθελα να τονίσω ότι ο κ. Πολά-
κης, µε την απαράδεκτη συµπεριφορά του,…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πρέπει να σοβαρευ-
τούµε κάποια στιγµή. Υπάρχει και ένας αναπτυξιακός νόµος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: ...απαξίωσε ξεκάθαρα την κοινοβου-
λευτική διαδικασία και το Προεδρείο. Οι εικόνες που είδαµε όλοι
να εξελίσσονται στην Ολοµέλεια χθες, είναι εικόνες που δεν αξί-
ζουν στην ιστορία αυτής της Αίθουσας και αφήνουν έκθετο τον
κ. Τσίπρα και τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Εισερχόµενος τώρα στη συζήτησή µας για τον αναπτυξιακό
νόµο, θα πρέπει να τονίσουµε ότι πρόκειται για ένα κείµενο πολύ
σηµαντικό, για ένα κείµενο που έρχεται και αναδεικνύει στην
πράξη τις στοχεύσεις και το όραµά µας για την πραγµατική ανά-
πτυξη στον τόπο µας. Πρόκειται για ένα κείµενο το οποίο είναι
σύγχρονο, υπό την έννοια ότι εντάσσεται και προσαρµόζεται στο
σήµερα και επιδιώκει να προωθήσει τη βιώσιµη ανάπτυξη, δια-
βλέποντας και αντιµετωπίζοντας όλες τις σύγχρονες προκλήσεις. 

Είναι ο οδικός χάρτης για την ανάπτυξη, ο οποίος έρχεται και
φωτίζει οικονοµικούς και παραγωγικούς τοµείς, η ενίσχυση των
οποίων µπορεί να αναδείξει και να προωθήσει το πολύπλευρο
ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα της πατρίδας µας. 

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος εισάγει δεκατρία θεσµικά καθε-
στώτα: τον ψηφιακό και τεχνολογικό µετασχηµατισµό επιχειρή-
σεων, την πράσινη µετάβαση και την περιβαλλοντική αναβάθµιση
επιχειρήσεων, το νέο επιχειρείν, το καθεστώς δίκαιης αναπτυξια-
κής µετάβασης, την έρευνα και την εφαρµοσµένη καινοτοµία, την
αγροδιατροφή, τη µεταποίηση και την εφοδιαστική αλυσίδα, την
επιχειρηµατική εξωστρέφεια και την ενίσχυση των τουριστικών
επενδύσεων, τις εναλλακτικές µορφές τουρισµού και τις µεγάλες
επενδύσεις, τις ευρωπαϊκές αλυσίδες αξίας και την επιχειρηµα-
τικότητα 360 µοιρών. 

Πρόκειται για µία γκάµα θεµατικών παραγωγικών τοµέων, οι
οποίες µπορούν να προσελκύσουν και τον πυρήνα της παραγω-
γικής µας Ελλάδας. Είναι τοµείς που θα προσελκύσουν τους Έλ-
ληνες που παράγουν και που θέλουν να συνεχίσουν να παρά-
γουν, τους Έλληνες που διαβλέπουν µέσα από την εξέλιξη της
τεχνολογίας, µέσα από την τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση και
µέσα από την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης και την προ-
στασία του περιβάλλοντος το βιώσιµο οικονοµικό µέλλον της πα-
τρίδας µας και όλων των Ελλήνων. 

Τα δεκατρία αυτά θεµατικά καθεστώτα είναι µια πρόβλεψη
βαθιά συνδεδεµένη µε το συνολικό αναπτυξιακό όραµα, το οποίο
βάζει σε ισχύ και θέτει σε εφαρµογή η Κυβέρνησή µας, συνδέ-
ονται µε τις προβλέψεις και τους στόχους της έκθεσης της Επι-
τροπής Πισσαρίδη, αναδεικνύουν το πνεύµα του Εθνικού Σχε-
δίου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0» και τη στρα-
τηγική για τη βιοµηχανία, «Βιοµηχανία 4.0». 

Για πρώτη φορά ο στόχος της ανάπτυξης στον τόπο µας το-
ποθετεί όλες τις εθνικές στοχεύσεις και προσπάθειες προς έναν
ενιαίο προσανατολισµό, ικανό να αντικατοπτρίζει και να αντιµε-
τωπίζει τις σύγχρονες ανάγκες και προκλήσεις.
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Ο στόχος του αναπτυξιακού µας νόµου είναι οι επενδύσεις, οι
επενδύσεις που σηµαίνουν νέες θέσεις εργασίας, που σηµαίνουν
δηµιουργία νέου εισοδήµατος, που σηµαίνουν την αύξηση της
απασχόλησης και την ανάδειξη του υψηλά καταρτισµένου και πα-
ραγωγικά πολύ έµπειρου εργατικού µας δυναµικού. 

Όλα αυτά µαζί στοχεύουν στην ευθεία ενίσχυση της εθνικής
µας ανταγωνιστικότητας. 

Πώς, όµως, επιτυγχάνεται ο στόχος της αύξησης των επενδύ-
σεων;

Χορηγούµε υψηλά ποσοστά κρατικών ενισχύσεων και παρέ-
χουµε σηµαντικά κίνητρα. Αίρονται γραφειοκρατικά εµπόδια, δι-
ευκολύνονται οι διαδικασίες έγκρισης, µειώνεται ο χρόνος
ανταπόκρισης των υπηρεσιών στα υποβαλλόµενα αιτήµατα και
αξιοποιείται ένα νέο πληροφοριακό σύστηµα. Ενισχύουµε παρα-
γωγικούς τοµείς, οι οποίοι µπορούν να φέρουν υψηλά ποσοστά
απόδοσης και στηρίζουµε αποµακρυσµένες και αποκεντρωµένες
περιοχές της πατρίδας µας. 

Όπως πολύ εύστοχα επισηµάνθηκε από τους Υπουργούς στην
επιτροπή κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου, ο νέος αναπτυξια-
κός νόµος είναι ένας νόµος ο οποίος σχεδιάστηκε για να στηρίξει
αποφασιστικά και σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό την ελληνική πε-
ριφέρεια. Με τη διασφάλιση της χρηµατοδότησης θα γίνεται και
η ενεργοποίηση των καθεστώτων ενίσχυσης, που θα προκηρύσ-
σονται σε σταθερούς κύκλους σε ετήσια βάση. 

Αυτό, σε συνδυασµό µε το πληροφοριακό σύστηµα που προ-
βλέπεται, καθιστά τον νέο αναπτυξιακό νόµο πολύ ελκυστικό για
όλους τους ενδιαφερόµενους επενδυτές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Κυρίες και κύριοι, ο κόσµος των επενδυτών και όλοι οι οικονο-
µικοί φορείς µπορούν να βεβαιώσουν ότι ένα από τα διαχρονικό-
τερα και πολύ κρίσιµα προβλήµατα που είχαν να αντιµετωπίσουν
κατά την εφαρµογή των προηγούµενων αναπτυξιακών νόµων,
ήταν η γραφειοκρατία. Με τον νέο νόµο προσπαθούµε πολύ στο-
χευµένα και µε αποφασιστικότητα η γραφειοκρατία αυτή να αν-
τιµετωπιστεί. Ο χρόνος αξιολόγησης των επενδυτικών σχεδίων
µειώνεται αποφασιστικά και απόλυτα, γεγονός που θα διευκολύ-
νει σε κρίσιµο και µεγάλο βαθµό τους ενδιαφερόµενους επενδυ-
τές. Οι µεγάλοι χρόνοι αναµονής στον χώρο του επιχειρείν
αποτελούν µία πρώτης τάξεως ταλαιπωρία και, σε µεγάλο
βαθµό, ένα σοβαρό αντικίνητρο σε βάρος της επένδυσης και της
επιχειρηµατικότητας. Η αντιµετώπιση της γραφειοκρατίας για
εµάς αποτελεί ένα βασικό στόχο. Δεν υπάρχει νοµοσχέδιό µας
που να µην περικλείει και την πολιτική µας για µείωση της γρα-
φειοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαπερνώντας τα νέα θεµατικά
καθεστώτα µπορεί κανείς να παρατηρήσει τον πολύπλευρο χα-
ρακτήρα που αποκτά ο στόχος της ανάπτυξης για εµάς, για την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, εφαρµοσµένη καινοτοµία,
νέο επιχειρείν, ψηφιακός µετασχηµατισµός, εκσυγχρονισµός και
αναβάθµιση, αγροδιατροφή, µεταποίηση, εφοδιαστική αλυσίδα
και τουρισµός και εναλλακτικές µορφές τουρισµού. Και όλα αυτά
περιγράφουν συνδυαστικά τους παραγωγικούς µας τοµείς από
τους οποίους µε σχέδιο και στόχευση µπορεί να προκύψει ένα
νέο εθνικό ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα µεγάλης σηµασίας εγχώ-
ριας και διεθνούς εµβέλειας. 

Ειδικά όσον αφορά την Περιφέρεια της Θεσσαλίας και τον
Νοµό Τρικάλων, από τον οποίο προέρχοµαι και κατάγοµαι, οι ευ-
καιρίες που µπορούν να δοθούν είναι τεράστιες. Οι τοπικές µας
κοινωνίες στον Νοµό Τρικάλων βασίζονται στην πρωτογενή πα-
ραγωγή, στη µεταποίηση και στον τουρισµό. Η αναπτυξιακή στή-
ριξη µέσω του νέου αναπτυξιακού νόµου µπορεί να συνεισφέρει
πολλά και να στηρίξει τόσο το όραµα του τόπου µου και των συµ-
πολιτών µου όσο και το όραµα ολόκληρης της χώρας µας για
ανάπτυξη και ευηµερία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να υπο-
γραµµίσω ότι στην πατρίδα µας σήµερα ο κόσµος της ελεύθερης
οικονοµίας, της επιχειρηµατικότητας, ο κόσµος της εργασίας και
συνολικά ολόκληρη η κοινωνία µας αναζητούν πάντα την ευκαι-
ρία της παραγωγής, της εργασίας και της εξέλιξης. Και εµείς
πάντα θα εργαζόµαστε για να προσφέρουµε αυτές τις συνθήκες

και αυτές τις προϋποθέσεις ρεαλιστικής και βιώσιµης ανάπτυξης.
Είναι µια µεγάλη προσφορά από την πλευρά της πολιτείας η µέ-
ριµνα και η στήριξη για την ανάπτυξη και την εξέλιξη όλων των
τοπικών κοινωνιών και συνολικά ολόκληρης της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν ακούστε,
επειδή κάποιοι συνάδελφοι είχαν ζητήσει τον λόγο επί προσωπι-
κού, ο Πρόεδρος απεφάνθη και είπε ότι δεν υπάρχει προσωπικό.
Παρακαλώ πολύ µην µου ζητάτε οι ίδιοι τον λόγο επί προσωπι-
κού. Δεν υπάρχει ούτε µία περίπτωση στο εκατοµµύριο να ανα-
τρέψω και να πάρω άλλη θέση από αυτή που πήρε ο Πρόεδρος
της Βουλής. 

O κ. Ραγκούσης πρότεινε – και αυτό είναι κάτι άλλο- ότι αφού
του έχει αποµείνει µόνο η τριτολογία του, γιατί χρησιµοποίησε
όλο τον χρόνο του ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, να µιλή-
σει, να πει ό,τι θέλει για τρία λεπτά και όχι για προσωπικό. Όµως
εξαντλεί πλέον όλο τον χρόνο της οµιλίας του σήµερα. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, κύριε Ραγκούση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Και τι να πω; Με µεγάλη λύπη αναγκάζοµαι να το κάνω αυτό.

Ο κ. Τασούλας όχι µόνο αναγνώρισε ότι είχαν τεθεί ζητήµατα επί
προσωπικού, αλλά έκανε και διευθέτηση, τον τροχονόµο, ποιος
θα πάρει τον λόγο πρώτος και δεύτερος. Και ο κ. Γεωργιάδης
έκανε εκείνη την ώρα πίσω, για να πάρω εγώ τον λόγο και µετά
ο κ. Τασούλας είπε ότι δεν δίνει τον λόγο επί προσωπικού. Κρί-
νεται ο κ. Τασούλας δυστυχώς.

Λοιπόν, η µεγαλύτερη απόδειξη για το αντισυνταγµατικό, πρα-
ξικοπηµατικό που συνέβη χτες το βράδυ είναι το γεγονός ότι ο
κ. Πολάκης έκανε µία πλήρη οµιλία για τα θέµατα που και χθες
είχε ξεκινήσει να µιλάει, διεκόπη και του υπεβλήθησαν και ένα
σωρό ποινές, ενώ σήµερα από τον ίδιο τον Πρόεδρο της Βουλής
µπόρεσε και µίλησε µέχρι και ολόκληρα δώδεκα λεπτά. Αυτή
είναι η µεγαλύτερη απόδειξη του τι έγινε χθες. 

Δεύτερον, θα πω δύο κουβέντες για τον κ. Γεωργιάδη. Εάν όλα
όσα λέει ο κ. Γεωργιάδης, για την ανάγκη να τηρούνται οι αρχές
του κράτους δικαίου στην Ελλάδα, τα πιστεύει, τότε ένα πράγµα
µένει να κάνει ακόµη µετά τα όσα είπε. Να πάει µάρτυρας κατη-
γορίας κατά του κ. Μητσοτάκη στην αγωγή που του άσκησε χτες
ο κ. Βαξεβάνης και άλλοι δηµοσιογράφοι για το γεγονός ότι ανέ-
βηκε σε αυτό το Βήµα ο κ. Μητσοτάκης και καταπατώντας κάθε
αρχή του κράτους δικαίου απένειµε και ποινές καταδικάζοντας
δηµοσιογράφους. 

Και δεύτερον εµένα προσωπικά µου αρκεί που ο κ. Γεωργιά-
δης οµολόγησε από αυτό εδώ το Βήµα ότι ήταν αυτός που τρά-
βηξε εχθές το βίντεο της «trash TV» Φουρθιώτης - Κυβέρνηση.

Και τώρα να πω λίγο για το πολύ σοβαρό προσωπικό θέµα,
που θα ήταν πραγµατικά γελοιότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αν δεν ήταν τόσο πολύ σοβαρό θέµα. Και παρακαλώ να µε
προσέξετε και να µεταφερθούν και στον Κυβερνητικό Εκπρό-
σωπο, που θα µεταφερθούν εκ των πραγµάτων. 

Τι είπε προηγουµένως παραποιώντας µε άθλιο τρόπο αυτό
που είπα εγώ, θυµίζοντας την ιστορική φράση του Γεωργίου Πα-
πανδρέου, ο κύριος Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, κ. Οικονόµου;
Ότι -αν είναι δυνατόν!- κάλεσα τους τροµοκράτες να βάλουν
βόµβες στη Νέα Δηµοκρατία και να τους τροµοκρατήσουν.
Ντροπή, ντροπή, τέτοια παραποίηση, τέτοια διαστρέβλωση!
Είναι δε τόσο µεγάλη αυτή η διαστρέβλωση που ρητώς αναφέρω
στον κ. Οικονόµου µετά και από αυτά που λέω τώρα, ότι εµείς
είµαστε απολύτως εναντίον κάθε µορφής, κάθε πράξης τροµο-
κρατών, τροµοκρατικής οργάνωσης που νοµίζουν ότι είναι αυτοί
το κράτος και επιβάλλουν ποινές βάζοντας βόµβες και κάνοντας
διάφορες τέτοιες έκνοµες πράξεις. Είµαστε απολύτως απέναντί
τους και απολύτως καταδικάζουµε αυτές τις πράξεις. 

Μετά λοιπόν και από αυτές εδώ τις αναφορές που κάνω, εάν
ο κ. Οικονόµου δεν ανακαλέσει αυτό που είπε ό,τι δήθεν εγώ ανέ-
φερα, τότε επειδή ο καθένας µας κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
έχει τις προσωπικές του κόκκινες γραµµές και οφείλει να τις
βάζει εκεί που νοµίζει, έτσι έχω και εγώ τις προσωπικές µου κόκ-
κινες γραµµές. Θα έχει άσχηµα ξεµπερδέµατα στη δικαιοσύνη ο
κ. Οικονόµου µαζί µου. Γιατί το µέτωπο που εµείς έχουµε µε την
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τροµοκρατία είναι απόλυτο και αδιαπραγµάτευτο.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έγινε σαφές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Σας παρα-

καλώ τελείωσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τελειώστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ναι, αλλά όταν έχουν συµβεί όλα

αυτά, σας παρακαλώ να το συνυπολογίσετε, αλλά όντως τελεί-
ωσα.

Όταν λοιπόν έχουν συµβεί όλα αυτά και έχουν υπάρξει αυτές
οι ιστορικές αναφορές, δεν µπορεί κάποιος µε αυτό το γελοίο
τρόπο να προσπαθεί να τις στρέψει εναντίον µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, καθαρί-

στε το Βήµα.
Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Πουλάς από το Κίνηµα Αλλαγής, ο

οποίος περίµενε καρτερικά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµο-

κρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ για άλλη µια φορά επιδίδονται σε µια άγονη
και στείρα αντιπαράθεση, σε έναν αγώνα εντυπώσεων κακών για
το ελληνικό Κοινοβούλιο και για τους Έλληνες πολίτες. Τέτοιες
αντιπαραθέσεις µόνο βλάπτουν το ελληνικό πολιτικό σύστηµα
και δεν αρµόζουν στον ελληνικό λαό. Επίσης µετά τα όσα είπε ο
Υπουργός, ο κ. Γεωργιάδης, θεωρώ θεσµική απρέπεια να µην
δοθεί ο λόγος στον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο να απαν-
τήσει επί των ζητηµάτων που έθεσε ο κ. Γεωργιάδης. 

Να πάµε τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Η πολιτική που ακο-
λουθεί η Κυβέρνηση σε όλους τους τοµείς δεν αφήνει περιθώρια
ούτε ελπίδας ούτε αισιοδοξίας. Μέσα σε αυτήν την άκρως απαι-
σιόδοξη ατµόσφαιρα απογοήτευσης, κοινωνικής αγανάκτησης
και αποδόµησης του επιτελικού αφηγήµατος, φέρνετε στην
Βουλή προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο πολλά υποσχόµενο που φι-
λοδοξεί να φέρει επενδύσεις και να µειώσει τη γραφειοκρατία.
Αφορά λοιπόν σε ένα πολύπαθο τοµέα, τον τοµέα της ανάπτυξης
που αποτελεί το ζητούµενο και επιθυµητό µετά από δέκα χρόνια
οικονοµικής κρίσης, δύο χρόνια παγκόσµιας πανδηµίας και εν
µέσω µιας περιόδου έντονων γεωπολιτικών εξελίξεων και επικίν-
δυνων γεωστρατηγικών ανατροπών. 

Κατ’ αρχάς πρέπει να τονιστεί ότι ο χρόνος έναρξης εφαρµο-
γής του συγκεκριµένου νόµου πλαισίου είναι άγνωστος, ενώ επι-
πλέον απαιτούνται είκοσι µία υπουργικές και κοινές υπουργικές
αποφάσεις για την υλοποίησή του, συντηρώντας τη γραφειοκρα-
τία που ισχυρίζεστε ότι καταπολεµάτε. 

Πρόκειται για έναν νόµο fast track µε αποδέκτες κυρίως τις µι-
κρές και µεγάλες επιχειρήσεις, καθώς για τις µεσαίες προβλέ-
πονται µόνο φοροαπαλλαγές µε εξαίρεση εκείνων που θα
ενταχθούν στο καθεστώς της δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης.
Οι µεσαίες επιχειρήσεις που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της ελ-
ληνικής οικονοµίας και κρατήθηκαν ζωντανές στα πέτρινα χρόνια
της δηµοσιονοµικής πίεσης, µένουν ουσιαστικά έξω από τα χρη-
µατοδοτικά εργαλεία αυτού του νόµου. Πρόκειται για χτύπηµα
κάτω από τη ζώνη που υπονοµεύει την ανάπτυξη και για ταξική
επιλογή που µεγαλώνει το χάσµα µεταξύ µικρών και µεγάλων επι-
χειρήσεων. 

Επιπλέον, η πρότασή σας είναι πρόχειρη, ηµιτελής, καθώς λεί-
πουν οι συνθήκες επιλογής και οι κατάλογοι προτεραιότητας για
τις επιχειρήσεις που έχουν πρόσβαση και στις τρεις µορφές ενι-
σχύσεων, µε κίνδυνο στην πράξη να έχουµε λίγους δικαιούχους
µε µεγαλύτερες ενισχύσεις. Η δε υπόσχεσή σας περί ενίσχυσης
της περιφερειακής ανάπτυξης δεν φαίνεται να υλοποιείται µόνο
µε τη µεταφορά κονδυλίων που αφορούν τις επενδυτικές προ-
τάσεις του συνόλου των Νοµών Μακεδονίας και Θράκης στο
Υπουργείο Μακεδονίας και Θράκης. 

Πιστεύετε ότι είναι αρκετές οι εξαγγελίες για την 100% κά-
λυψη των επενδύσεων στις περιοχές που βίαια και µε κρατική εν-
τολή άλλαξαν το παραγωγικό τους µοντέλο, όταν δεν έχει προη-
γηθεί διαβούλευση µε τις τοπικές κοινωνίες και για το αναπτυ-
ξιακό µοντέλο που θα ακολουθηθεί τα επόµενα χρόνια; 

Έχει προηγηθεί κατηγοριοποίηση των οικονοµικών και αναπτυ-

ξιακών προτεραιοτήτων κάθε νοµού και των τρόπων αξιοποίησης
του ανθρώπινου δυναµικού του; Έχουν αξιολογηθεί τα αποτελέ-
σµατα των προηγούµενων αναπτυξιακών νόµων, ώστε να διαπι-
στωθεί γιατί αυτή η πολυπόθητη ανάπτυξη δεν έχει έρθει ακόµα; 

Και γιατί σε µία χώρα µε έντονη νησιωτικότητα λείπει κάθε
πρόβλεψη από τον αναπτυξιακό νόµο για την ανάπτυξη των νη-
σιών µας, καταδικάζοντάς τα σε τουριστική µονοκαλλιέργεια;
Είναι δυνατόν σε µία χώρα µε µεγάλες περιφερειακές ανισότη-
τες, µε αναπτυξιακό έλλειµµα και γερασµένο πληθυσµό να λείπει
ειδική µέριµνα για την επιχειρηµατικότητα στις νησιωτικές περιο-
χές και ιδίως εκείνες που δέχθηκαν το πλήγµα στο τουριστικό
προϊόν τους λόγω των προσφυγικών κυµάτων; 

Αντί να έχουν λόγο οι τοπικές κοινωνίες για το είδος των επεν-
δύσεων την ευθύνη αυτή τη µεταβιβάζετε αβασάνιστα στις τρά-
πεζες, στις οποίες αναθέτετε την αξιολόγηση των επενδυτικών
σχεδίων. Σας θυµίζω ότι ο ρόλος της Κυβέρνησής σας είναι επι-
τελικός. Εσείς καθορίζετε τις αναπτυξιακές προτεραιότητες σύµ-
φωνα µε τις ανάγκες της χώρας, τις δυνατότητες των τοπικών
κοινωνιών και τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα κάθε περιοχής και όχι
οι ιδιώτες, οι τράπεζες και τα επενδυτικά σχήµατα σύµφωνα µε
τα δικά τους συµφέροντα. Εσείς απεµπολείτε αυτήν την κυβερ-
νητική σας αρµοδιότητα και αβασάνιστα και επιπόλαια το αναθέ-
τετε σε ιδιώτες χωρίς καµµία εγγύηση αξιοπιστίας και διαφάνειας.
Επιµένετε στην εµπλοκή του ιδιωτικού τοµέα παντού. Δεν έχετε
αντιληφθεί ακόµη πόσο ανεπαρκής έχει αποδειχθεί ο ιδιωτικός το-
µέας στην αντιµετώπιση προβληµάτων που χρονίζουν; 

Επιπλέον τα δεκατρία καθεστώτα που προβλέπετε αφ’ ενός
είναι αόριστα και παραπέµπουν σε παρωχηµένα παραγωγικά
µοντέλα του παρελθόντος και αφ’ ετέρου απέχουν από τις κα-
τευθύνσεις που θέτει η υπόλοιπη Ευρώπη, όπου οι επενδύσεις
κατευθύνονται σε πολύ συγκεκριµένους κλάδους, όπως σε λογι-
σµικό, στην πληροφορική, σε µηχανολογικό εξοπλισµό, στις µε-
ταφορές, στη χηµική βιοµηχανία, στα φάρµακα, στις υπηρεσίες
υγείας, στα ηλεκτρονικά, στον αγροδιατροφικό κλάδο. 

Οι µέχρι σήµερα επιδόσεις σας στην οικονοµία είναι πολλά
λόγια και λίγα έργα, όπως ακριβώς και στη διαχείριση της παν-
δηµίας και των ακραίων καιρικών φαινοµένων. Η προχειρότητα
και τα φτωχά οικονοµικά αποτελέσµατα παρά τις διακηρύξεις
κρατάνε χαµηλά τις προσδοκίες για την αξιοποίηση των χρηµά-
των του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Εσείς από την πλευρά σας συντηρείτε την αµφισβήτηση και
την αβεβαιότητα καθώς δεν έχετε εκπονήσει έναν σχεδιασµό
εθνικής ανάγκης που θα συµπεριλαµβάνει τη συνεργασία, την
αλληλοσυµπλήρωση και την συνέργεια όλων των χρηµατοδοτι-
κών εργαλείων που έχουµε στη διάθεσή µας, όπως το ΕΣΠΑ, τον
αναπτυξιακό νόµο, το Ταµείο Ανάκαµψης, τα ευρωπαϊκά ταµεία,
και δεν τα έχετε συνδέσει µε συγκεκριµένους, µετρήσιµους στό-
χους και αποτελέσµατα σε βάθος εξαετίας. 

Ποια συγκεκριµένα ποιοτικά κριτήρια και ποιες κατευθύνσεις
λοιπόν έχετε θέσει για την επιλογή των επενδυτικών σχηµάτων;
Ποια µακροπρόθεσµα κίνητρα δίνονται για την αύξηση των εξα-
γωγών; Ποιες είναι οι δεσµεύσεις των επενδυτών να διατηρή-
σουν τις θέσεις εργασίας για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα και
κυρίως να συνεισφέρουν συγκεκριµένα, απτά και µετρήσιµα απο-
τελέσµατα στο ΑΕΠ της χώρας;

Ειδικότερα στον αγροτικό τοµέα δεν υπάρχει ένας συγκεκρι-
µένος σχεδιασµός ανάλογα µε τις καλλιέργειες κάθε περιοχής.
Πρόκειται για έναν τοµέα στον οποίο ακόµα αποκλίνουµε σηµαν-
τικά από τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ακόµα και
εκείνες που έχουν τον ίδιο πληθυσµό µε τη χώρα µας. 

Ποιες είναι οι προτεραιότητές µας στον αγροδιατροφικό
τοµέα, την κτηνοτροφία, την ενίσχυση της εκτατικής κτηνοτρο-
φίας, της ιχθυοκαλλιέργειας, τα αµπέλια, τα εσπεριδοειδή, τις
ελιές, το βαµβάκι, τη σταφίδα; 

Με άλλα λόγια ο υπό ψήφιση αναπτυξιακός νόµος µοιάζει µε
µια ηµιτελή προσπάθεια, βιαστική και πρόχειρη µε σαφές ταξικό
πρόσηµο, που αφήνει εκτός νυµφώνος τη µεσαία επιχειρηµατι-
κότητα και τον µεµονωµένο αγρότη. Έστω και τώρα εµείς, όπως
είπε και ο εισηγητής µας, σας προτείνουµε συγκεκριµένα µέτρα
για την άµβλυνση των αρνητικών στοιχείων του παρόντος νοµο-
σχεδίου. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, για την επίτευξη της
αναπτυξιακής έκρηξης, που έχει ανάγκη η χώρα, απαιτείται κυ-
βερνητική γενναιότητα, όραµα και εθνική στρατηγική. Δεν πρό-
κειται να αλλάξει µε µεγάλα λόγια το παρωχηµένο παραγωγικό
µοντέλο της χώρας, µε τα ολιγοπώλια, τη χαµηλή ανταγωνιστι-
κότητα και την υστέρηση στις εξαγωγές. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Στο Βήµα καλείται η
συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Κυριακή Μάλαµα. 

Μετά τη συνάδελφο κ. Μάλαµα θα µιλήσει ο συνάδελφος κ.
Σταµενίτης που έκανε αµοιβαία µετάθεση µε την κ. Ευθυµίου.
Εγώ εκ λάθους, επειδή είχα σβήσει την κ. Ευθυµίου, φώναξα την
κ. Μάλαµα. Δεν πειράζει, µετά τον λόγο έχει ο κ. Σταµενίτης.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ζήσαµε χθες τον ορισµό του κοι-

νοβουλευτικού πραξικοπήµατος. Ο Αντιπρόεδρος της Βουλής
Χαράλαµπος Αθανασίου λογόκρινε µε χουντικού τύπου επιχειρή-
µατα τον Παύλο Πολάκη, ο οποίος κατέθετε σωρεία στοιχείων
για το σκάνδαλο της «NOVARTIS». Χθες θυµίσατε σε όλους τι
σηµαίνει Δεξιά και Δεξιά σηµαίνει φίµωση της δηµοκρατίας και
κουκούλωµα των σκανδάλων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ο Αντιπρόεδρος Αθανασίου, και λυπούµαστε ειλικρινά για

αυτό, έδωσε την εικόνα του ιεροεξεταστή, ο οποίος ορθώνεται
για να τιµωρήσει. Τι κατάντια, αλήθεια, ε; 

Νοµίζετε ότι ο ελληνικός λαός δεν θυµάται; Μια χαρά θυµάται
και να είστε σίγουροι ότι το µαύρο σας, και το παλιό και το και-
νούργιο, στη δηµοκρατία ειδικά θα το απαντήσει µε µαύρο απέ-
ναντί σας. 

Κι έρχοµαι όµως τώρα στο νοµοσχέδιο το οποίο καλούµαστε
να συζητήσουµε σήµερα, να συζητήσουµε για τον νέο αναπτυ-
ξιακό νόµο µέσα σε ένα οικονοµικό κλίµα εξαιρετικά ζοφερό για
τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Τα δύο χρόνια της πανδηµίας και
κυρίως η διαχείριση της κρίσης από την Κυβέρνηση άφησαν
βαθιά τραύµατα στην επιχειρηµατικότητα. Μικρές επιχειρήσεις
του κλάδου του λιανεµπορίου και της εστίασης αφανίστηκαν.
Αγροτικές επιχειρήσεις διαλύθηκαν. Μικρά τουριστικά καταλύ-
µατα έβαλαν λουκέτο. Τουριστικές επιχειρήσεις σε ορεινούς ή
και χειµερινούς προορισµούς εξαφανίστηκαν. Συνολικά ο παρα-
γωγικός ιστός της χώρας µας καταστράφηκε σε πολύ-πολύ µε-
γάλο βαθµό. Οι συνέπειες αυτής της κατάρρευσης το τελευταίο
διάστηµα και ιδιαίτερα µετά το καλοκαίρι, τώρα δηλαδή, αρχί-
ζουν και φαίνονται. 

Και όλα αυτά γιατί; Γιατί η Κυβέρνηση πριµοδοτεί συνεχώς
τους µεγάλους. Τεράστια ποσά ενισχύσεων σε πολυεθνικές επι-
χειρήσεις που διαχειρίζονται δηµόσιες υποδοµές. Αµέτρητα
ποσά άτοκων δανείων σε µεγάλες αλυσίδες πολυκαταστηµάτων
και σουπερµάρκετ, την ώρα που οι µικροί βρίσκονται σε υποχρε-
ωτική αναστολή λειτουργίας. 

Τι να θυµηθούµε; Τα βιβλιοπωλεία, τα καφενεία, τα θέατρα, τα
ανθοπωλεία, τις λαϊκές αγορές, τα µικρά και πολύ µικρά κατα-
στήµατα; Η εχθρική αυτή κατεύθυνση, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, προς τις µικρές επιχειρήσεις επιβεβαιώνεται και από το
πλαίσιο που θέλετε να εισάγετε µε τον αναπτυξιακό αυτόν νόµο. 

Τι µας λέει επί της αρχής αυτό το πλαίσιο; Ότι πολύ απλά δεν
χωράνε στις ενισχύσεις του οι ατοµικές επιχειρήσεις, οι αγρότες
και τα ενοικιαζόµενα δωµάτια. Τεράστιος αριθµός επιχειρήσεων
και δραστηριοτήτων αποκλείονται. Όµως και εκείνοι που θεωρη-
τικά θα µπορούσαν να ενταχθούν αποκλείονται µέσα από την επι-
λεξιµότητα του κατώτατου ύψους ενισχύσεων επενδυτικών
σχεδίων. Το γυρίσατε πίσω και µας είπατε χθες στις 100.000 το
όριο για τις πολύ-πολύ µικρές επιχειρήσεις. Μα, τι µας λέτε όµως
παρακάτω; Ότι κατώτατο επιλέξιµο επενδυτικό ύψος ενίσχυσης
για µία µικρή επιχείρηση είναι οι 250.000 ευρώ και για µία µεσαία
είναι οι 500.000 ευρώ! 

Σοβαρολογείτε τώρα; Ξέρετε εσείς καµµία µικρή ή µεσαία επι-
χείρηση σήµερα µε τα τεράστια λειτουργικά κόστη και µε τις πο-
λυετείς απαγορεύσεις η οποία θα µπορούσε να στηρίξει τέτοιο
ύψος επενδύσεων; Ξέρετε κανένα µικρό ξενοδοχείο που να µπο-
ρεί να υποβάλει µε αξιώσεις ένα τέτοιο σχέδιο επενδύσεων; 

Και σας ρωτώ: Γιατί έχετε εξαιρέσει τις ατοµικές επιχειρήσεις;
Δεν γνωρίζετε ότι το 95% των αγροτικών επιχειρήσεων είναι ατο-
µικές επιχειρήσεις; Δεν ξέρετε ότι στον τουρισµό η ραχοκοκαλιά
της επιχειρηµατικότητας είναι ατοµικές επιχειρήσεις; Γιατί τους
πετάτε όλους αυτούς έξω;

Στην Ευρώπη πολλοί έχουν κατανοήσει ότι το µέλλον βρίσκε-
ται στις πολύ µικρές επιχειρήσεις, στις επιχειρηµατικές αυτές συ-
στάδες που προέρχονται από συνέργειες πολύ µικρών επιχειρή-
σεων, ατοµικών επιχειρήσεων, οι οποίες καταφέρνουν πραγµα-
τικά να απαντήσουν µε καθετοποιηµένο τρόπο τις ανάγκες της
κοινωνίας και της αγοράς της κοινωνίας. Μια µικρή αγροτική πα-
ραγωγή, για παράδειγµα, που θα συνδεθεί µε ένα µικρό τουρι-
στικό κατάλυµα και µε ένα µικρό εστιατόριο, µπορεί να καταπο-
λεµήσει και να παλέψει και να είναι αποτελεσµατική στον τουρι-
σµό. Θα προσφέρει, πραγµατικά, στην οικονοµία µια υπεραξία.
Θα έχει σεβασµό στο περιβάλλον και θα υπάρξει µια πραγµατικά
δηµιουργική κατάσταση όσον αφορά τις θέσεις απασχόλησης. 

Αυτοί όλοι, όµως, από τις χρηµατοδοτήσεις του νέου αναπτυ-
ξιακού νόµου αποκλείονται. Και ποιοι ευνοούνται; Οι µεγάλες
εταιρείες, τα µεγάλα ξενοδοχεία, οι κολοσσοί της εφοδιαστικής
αλυσίδας, οι µεγάλοι της υδατοκαλλιέργειας, ενώ την ίδια
στιγµή, για παράδειγµα, ο µικρός αλιέας δεν µπορεί να πάρει επι-
δότηση για το καΐκι του, πολύ απλά. Συνεπώς, πρόκειται για έναν
αναπτυξιακό νόµο που αναπαράγει και διευρύνει τις οικονοµικές
ανισότητες και το χάσµα ευκαιριών που υπάρχει ανάµεσα σε µι-
κρούς και µεγάλους. 

Και σε ό,τι αφορά το πλαίσιο αξιολόγησης των ιδιωτικών επεν-
δύσεων στη Μακεδονία και τη Θράκη, εδώ επιβεβαιώνεται το
ρητό ότι «και ο Άγιος φοβερά θέλει». Στον προγραµµατισµό σας
ήταν να καταργηθεί η αρµοδιότητα να αξιολογεί σχέδια ιδιωτικών
επενδύσεων η αρµόδια υπηρεσία του τοµέα Μακεδονίας-Θράκης
του Υπουργείου Εσωτερικών. Μετά από µία θύελλα αντιδράσεων
που προκάλεσε αυτός ο σχεδιασµός, αφήνετε την αρµοδιότητα
εκεί όπου ήταν για σχέδια µέχρι 3 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά παίρ-
νετε την αρµοδιότητα στην Αθήνα για τις µεγαλύτερες επενδύ-
σεις. Προφανώς, επειδή δεν θέλετε να αποφασίσει η βόρεια
Ελλάδα για το πώς θα διαχειριστεί τις µεγάλες προκλήσεις, όπως
είναι η απολιγνιτοποίηση για παράδειγµα ή οι µεγάλες επενδύ-
σεις στην ενέργεια, στον τουρισµό και σε άλλους στρατηγικούς
τοµείς.

Εµείς λέµε ξεκάθαρα ότι ο αναπτυξιακός αυτός νόµος είναι
κοµµένος και ραµµένος στα µέτρα των µεγάλων και θέτει τερά-
στια εµπόδια στην ανάπτυξη της µικρής επιχειρηµατικότητας,
εκείνης που δηµιουργεί θέσεις εργασίας και που πληρώνει τους
φόρους στο δηµόσιο ταµείο. Οι ατοµικές επιχειρήσεις που απο-
κλείετε είναι εκείνες που πληρώνουν φόρο την ώρα που πολύ µε-
γάλοι στέλνουν τα κέρδη τους στο εξωτερικό. Το µοντέλο αυτό
που εσείς συνεχίζετε να αναπαράγετε έφερε τη χώρα σε καθε-
στώς διαρκούς οικονοµικής κρίσης και είναι αυτό που έχει εκτο-
ξεύσει τα ελλείµµατα και έχει βυθίσει την οικονοµία στην ύφεση. 

Εµείς, λοιπόν, σας λέµε να αλλάξετε πορεία και να δώσετε
ανάπτυξη στην οικονοµία µας µε δίκαιο τρόπο, µέσα από τη στή-
ριξη εκείνων που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη, δηλαδή των µικρών
επιχειρήσεων και των επιχειρήσεων που δηµιουργούν θέσεις ερ-
γασίας και κοινωνική ανταποδοτικότητα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα πάρει τώρα τον
λόγο ο κ. Σταµενίτης, µετά η κ. Κεφάλα, ο κ. Συντυχάκης, ο κ.
Καββαδάς και εκεί έχει ζητήσει τον λόγο να µιλήσει ο κ. Σκανδα-
λίδης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

Θα ήθελα να πω στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ ή σε όποιον
συνάδελφο θέλει να κάνει και σύντοµη τοποθέτηση για τα χθε-
σινά γεγονότα ότι ελεύθερος είναι να την κάνει, αλλά νοµίζω ότι
είναι πολιτικά unfair να γίνονται χαρακτηρισµοί στο πρόσωπο του
κ. Αθανασίου τη στιγµή που δεν είναι εδώ, για να απαντήσει. Και
µε φέρνετε κι εµένα και τον όποιο Προεδρεύοντα σε δύσκολη
θέση, γιατί κάποια στιγµή θα απαντήσω εγώ. Μην το κάνετε αυτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Παπα-
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θανάση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Για να διευκολύνω τη συζήτηση, να
πω ότι θα προστεθεί στις νοµοτεχνικές ότι θα συµπεριληφθούν
οι ατοµικές επιχειρήσεις στην αγροδιατροφή για επιχειρηµατικά
σχέδια έως 200.000 ευρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, ακούστηκε
µεν, αλλά καλό είναι να κατατεθεί και γραπτά, για να διανεµηθεί
και να το έχουν µπροστά τους οι συνάδελφοι.

Κύριε Σταµενίτη, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, εξαιρετική η προσθήκη

που έκανε µόλις τώρα ο Αναπληρωτής Υπουργός και πραγµατικά
δίνει µια ώθηση στον πρωτογενή τοµέα. 

Νοµίζω ότι τα όσα ζήσαµε χθες και είδαµε και σήµερα, οι πο-
λίτες τα είδαν και θα τα κρίνουν. Νοµίζω ότι πήραν και όλοι τις
κατάλληλες απαντήσεις, όπως έδωσε η Νέα Δηµοκρατία και η
Κυβέρνηση στην Αντιπολίτευση το προηγούµενο τριήµερο τις
απαντήσεις µέσα από την παρουσίαση του κυβερνητικού έργου
των τελευταίων δυόµισι χρόνων και νοµίζω ότι λύσαµε όλες τις
απορίες. Δεν ακούσαµε καµµία πρόταση σχετικά µε το πώς οι
ίδιοι πιστεύουν ότι πρέπει να κυβερνηθεί ο τόπος, για το ποια
είναι η πρότασή τους, για παράδειγµα, ώστε να δηµιουργήσουµε
νέες και καλές θέσεις εργασίας για τους νέους και τις νέες
χώρες. Δεν ακούσαµε ούτε µία λέξη από την Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση για το πώς πιστεύουν ότι πρέπει να αντιµετωπίσουµε την
πανδηµία, την ενεργειακή κρίση, την ακρίβεια. Προσέξτε, εµείς
ξέρουµε πώς να το κάνουµε και το κάνουµε, αλλά υποτίθεται ότι
καταθέσατε µια πρόταση δυσπιστίας γιατί εσείς ξέρετε καλύ-
τερα. Μόνο που εµάς δεν µας είπατε τίποτα από αυτά που γνω-
ρίζετε. 

Εποµένως, νοµίζω ότι µπορούµε να προχωρήσουµε στο νοµο-
θετικό έργο αυτής της Κυβέρνησης που έχει σχέδιο και εφαρµό-
ζει ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα, που προωθεί τις
µεταρρυθµίσεις, µετασχηµατίζει το κράτος, τη δηµόσια διοίκηση,
αναλαµβάνει πρωτοβουλίες για την προστασία του περιβάλλον-
τος, εισάγει τη χώρα στην ψηφιακή εποχή, εκσυγχρονίζει την ερ-
γασιακή νοµοθεσία, µεριµνά για τους αδύναµους, στηρίζει την
κοινωνία στο σύνολό τους όποτε και όταν χρειαστεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας πιστή στην ιδεολογία που υπηρετεί η παράταξή µας και
απόλυτα συνεπής µε τα όσα παρουσιάσαµε προεκλογικά στον
ελληνικό λαό εφαρµόζει ένα µεγάλο συνεκτικό σχέδιο για την αλ-
λαγή του παραγωγικού µοντέλου της χώρας, το µετασχηµατισµό
της οικονοµίας µας και την αναµόρφωση της Ελλάδας στο σύ-
νολό της. Τελικός στόχος αυτού του µεγάλου εγχειρήµατος είναι
η ευηµερία όλων των πολιτών µέσα από τη δηµιουργία πολλών,
νέων και καλών θέσεων εργασίας. Και εµείς πιστεύουµε ότι, για
να δηµιουργήσεις θέσεις εργασίας, χρειάζεσαι νέες επενδύσεις,
και δηµόσιες σαφώς αλλά κυρίως ιδιωτικές. Σε αυτόν το σχεδια-
σµό εντάσσεται και το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα και το
οποίο αντικαθιστά τον προηγούµενο αναπτυξιακό νόµο εισάγον-
τας µια σειρά από καινοτοµίες που εξυπηρετούν αυτήν ακριβώς
την αντίληψη που έχουµε και τον στόχο τον οποίο υπηρετούµε,
δηλαδή τη δηµιουργία νέου πλούτου, νέων δουλειών για τους
Έλληνες και τις Ελληνίδες, µέσα από την ανάπτυξη που θα φέ-
ρουν οι επενδύσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία δυόµισι χρόνια η
χώρα µας έχει κάνει µια σηµαντική στροφή σε σηµαντικούς το-
µείς που επηρεάζουν την οικονοµία και αλλάζουν την εικόνα της
στο εσωτερικό και στο εξωτερικό. Δεν είµαστε µια χώρα που ακο-
λουθεί τις εξελίξεις, αλλά είµαστε µια χώρα που συµµετέχει και
συναποφασίζει και πολλές φορές µάλιστα, πρωτοστατεί στις µε-
γάλες και σηµαντικές αποφάσεις που λαµβάνονται σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το βλέπουµε αυτό και στις πολιτικές για
την αντιµετώπιση της πανδηµίας, αλλά και σε αυτές για την αν-
τιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. 

Συνεπώς, από τη συνολική στρατηγική και πολιτική που χαράσ-
σει η Κυβέρνηση δεν θα µπορούσε να λείψει ένας νέος αναπτυ-
ξιακός νόµος, ο οποίος θα λειτουργήσει ως εργαλείο ανάπτυξης
και προόδου, δηµιουργώντας ένα γόνιµο έδαφος και το απαραί-

τητο φιλικό κλίµα για την προσέλκυση νέων επενδύσεων, ένα
πλαίσιο που αφήνει πίσω του τα εµπόδια και τις στρεβλώσεις του
παρελθόντος, έχοντας το βλέµµα στην Ελλάδα της προοπτικής
και του µέλλοντος. Αν θέλαµε να περιγράψουµε έτσι σχηµατικά,
µε ελάχιστες λέξεις την ουσία του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου,
θα µπορούσαµε να το επιτύχουµε χρησιµοποιώντας το τρίπτυχο
«µεγαλύτερη ευελιξία- ταχύτατες διαδικασίες- νέες και καλές θέ-
σεις εργασίας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χωρά αµφιβολία ότι ο κεν-
τρικός πολιτικός στόχος του νέου αναπτυξιακού νόµου είναι η
αύξηση των επενδύσεων, οι οποίες θα δούµε ότι επιδιώκεται
µέσα από τις διατάξεις του παρόντος να έχουν συγκεκριµένη
στόχευση. Ακολουθούν τον σύγχρονο βηµατισµό των ανεπτυγ-
µένων κρατών, εναρµονίζονται µε τις ανάγκες και τις προκλήσεις,
αλλά και παράλληλα κουµπώνουν µε την επενδυτική πολιτική της
χώρας µας, όπως αυτή σχεδιάστηκε και υλοποιείται από την Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Στο πλαίσιο αυτό και υπό τα συγκεκριµένα δεδοµένα δίνεται
έµφαση στην πράσινη µετάβαση µε επιχειρηµατικές δραστηριό-
τητες φιλικές στο περιβάλλον, στον ψηφιακό και τεχνολογικό µε-
τασχηµατισµό των επιχειρήσεων, ένας τοµέας στον οποίον τα
τελευταία χρόνια δίνεται ιδιαίτερη βαρύτητα και µάλιστα αυτό το
ζούµε στον κρατικό µηχανισµό, στην ενίσχυση των περιοχών της
χώρας µας που εντάσσονται στο σχέδιο δίκαιης αναπτυξιακής
µετάβασης, το οποίο υπηρετεί µια εµβληµατική µεταρρύθµιση,
αυτήν της απολιγνιτοποίησης της χώρας, στη δηµιουργία οικο-
νοµιών κλίµακας και τέλος στη στήριξη καινοτόµων επενδύσεων
και όσων εισάγουν νέες τεχνολογίες της βιοµηχανίας 4.0, της
ροµποτικής και της τεχνητής νοηµοσύνης.

Όπως προανέφερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος ανα-
πτυξιακός νόµος εισάγει σηµαντικές καινοτοµίες που αφορούν
όλες τις διαδικασίες του κύκλου ζωής του επενδυτικού σχεδίου
µε βασική στόχευση την επιτάχυνση όλων αυτών. Αναλύθηκαν
στην επιτροπή και σήµερα στην Ολοµέλεια, όµως θα µου επιτρέ-
ψετε να αναφερθώ κι εγώ σ’ αυτές τις καινοτοµίες, οι οποίες απο-
τελούν το βασικό εργαλείο εξυπηρέτησης της κεντρικής
φιλοσοφίας του νέου αναπτυξιακού νόµου που είναι η ελκυστι-
κότητα, η αποτελεσµατικότητα, η επεκτασιµότητα και σίγουρα η
υπέρβαση των γραφειοκρατικών εµποδίων.

Πρώτον, τα θεµατικά καθεστώτα, δεκατρία στο σύνολό τους,
τα οποία εξειδικεύουν την πολιτική που θέλει και σχεδιάζει να
ασκήσει η Κυβέρνηση.

Δεύτερον, η αυτόµατη αίτηση, η υπαγωγή και η πληρότητα του
επενδυτικού σχεδίου µέσα από ένα σύγχρονο, αποτελεσµατικό
και υγιές σύστηµα, όπως το περιέγραψε ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός κ. Παπαθανάσης στην επιτροπή, στοιχείο που δηµιουργεί
ένα αίσθηµα εµπιστοσύνης και δικαίου του επενδυτή προς την
πολιτεία, ο οποίος δεν χρειάζεται να περιµένει δύο χρόνια για να
ολοκληρωθεί η διαδικασία.

Τρίτον, η κινητροδότηση πέραν των επιδοτήσεων και χρηµα-
τοδοτήσεων, όπως για παράδειγµα µε τις φοροαπαλλαγές.

Τέταρτον, η δηµιουργία ενός σύγχρονου και ευέλικτου πληρο-
φοριακού συστήµατος.

Κλείνοντας, άφησα για το τέλος ένα σηµαντικό στοιχείο που
αποδεικνύει τον τρόπο µε τον οποίον η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας επιδιώκει να αλλάξει το αναπτυξιακό µοντέλο της
χώρας και αυτό είναι το γεγονός ότι το 97% των επενδυτικών
σχεδίων του αναπτυξιακού νόµου προορίζεται για την περιφέ-
ρεια. Είναι γεγονός ότι ο νέος περιφερειακός χάρτης δίνει ση-
µαντική αύξηση στο ποσοστό ενίσχυσης της περιφέρειας κι έτσι
για πρώτη φορά η περιφέρεια καθίσταται ελκυστικός επενδυτι-
κός προορισµός. Αποδεικνύουµε, λοιπόν, στην πράξη τον σχε-
διασµό µας για ισόρροπη ανάπτυξη και ενίσχυση των τοπικών
κοινωνιών.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σηµειώνοντας ότι το σχέδιο
νόµου που συζητάµε και καλούµαστε να ψηφίσουµε έχει τον
τίτλο «Αναπτυξιακός Νόµος – Ελλάδα Ισχυρή Ανάπτυξη» αποτε-
λεί τη µεγάλη και φιλόδοξη προσπάθεια για τη δηµιουργία ενός
µεγάλου επενδυτικού κύκλου που στοχεύουµε να επιφέρει ση-
µαντικά οφέλη στην επιχειρηµατικότητα και στην εθνική µας οι-
κονοµία. Επαναλαµβάνω ότι ο κεντρικός µας στόχος είναι η
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δηµιουργία νέων και ποιοτικών θέσεων εργασίας σε όλες τις πε-
ριφέρειες της Ελλάδας και η ευρωστία των µικρών τοπικών κοι-
νωνιών και οικονοµιών. 

Παράλληλα, λοιπόν, µε τα δύο σηµαντικά εργαλεία που διαθέ-
τει πλέον η χώρα µας, το Ταµείο Ανάκαµψης και το νέο ΕΣΠΑ, ο
αναπτυξιακός νόµος έρχεται να προστεθεί στη µεγάλη προσπά-
θεια που κάνουµε για το άλµα στο µέλλον.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η συ-
νάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα.
Μετά είναι ο κ. Καββαδάς, γιατί ο κ. Συντυχάκης µε πρόταση του
κόµµατός του µεταφέρθηκε για αύριο.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα νοµοσχέδιο

που µε ζέση περιµένουν η αγορά και η κοινωνία καθυστερεί λόγω
επαναστατικής γυµναστικής και θεατρινισµού στελεχών της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Το ήθος και η ευπρέπεια του πολι-
τεύµατός µας, οι αρχές και οι αξίες της παράταξής µας δεν µας
επιτρέπουν να τους ακολουθήσουµε σ’ αυτόν τον κατήφορο.

Συζητάµε, λοιπόν, εδώ σήµερα τον νέο αναπτυξιακό νόµο που
συνιστά το νέο θεσµικό εργαλείο ανάπτυξης της ελληνικής οικο-
νοµίας και κοινωνίας, αποτελώντας συνέχεια της εθνικής ανα-
πτυξιακής µας στρατηγικής, σε πλήρη ταύτιση και συνέχεια µε
το εθνικό σχέδιο ανάπτυξης για την ελληνική οικονοµία και το
εθνικό σχέδιο ανάκαµψης και ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0». Αξιο-
ποιούµε τον νέο χάρτη περιφερειακών ενισχύσεων 2022-2027 και
τον εναρµονίζουµε µε τους εθνικούς µας στόχους για το ΕΣΠΑ
2021-2027 και την ενεργή συµµετοχή της χώρας µας στην τέ-
ταρτη βιοµηχανική επανάσταση.

Ανταποκρινόµενοι στις σύγχρονες ανάγκες και καλύπτοντας
σχεδόν όλο το φάσµα της επιχειρηµατικότητας, δηµιουργήσαµε
δεκατρία συνολικά θεµατικά καθεστώτα ενίσχυσης σε διαφορε-
τικούς τοµείς οικονοµικής δραστηριότητας. Είναι ένα σχέδιο το
οποίο βασίζεται πάνω σε συγκεκριµένους πυλώνες, µε σκοπό να
επιτευχθεί ο ψηφιακός και τεχνολογικός µετασχηµατισµός των
επιχειρήσεων, η πράσινη µετάβαση και η στήριξη καινοτόµων
επενδύσεων. 

Με το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επιδιώκουµε να αυξήσουµε
την απασχόληση σε ολόκληρη την Ελλάδα, καθώς και την ευρω-
στία των τοπικών οικονοµιών. Μέσα από µεταρρυθµιστικές πρω-
τοβουλίες, ισχυρά κίνητρα για επενδύσεις όλων των µεγεθών,
αυξηµένα ποσοστά ενισχύσεων στο σύνολο σχεδόν των περιφε-
ρειών της χώρας και καινοτοµίες δηµιουργούµε ένα βιώσιµο φι-
λοεπενδυτικό περιβάλλον. Για τις µεγάλες επιχειρήσεις τα πο-
σοστά κυµαίνονται από 30% έως 50%, για τις µεσαίες από 40%
έως 60% και για τις µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις από 50%
έως 70%. Στην Ήπειρο συγκεκριµένα τα ποσοστά αυτά είναι
50%, 60% και 70% για τις µεγάλες, µεσαίες και µικρές επιχειρή-
σεις αντίστοιχα. 

Ανταποκρινόµαστε στις σύγχρονες ανάγκες των επιχειρήσεων
και διευρύνουµε τις επιλογές των επενδυτικών σχεδίων, καλύ-
πτοντας το σύνολο των τοµέων της οικονοµίας και µειώνοντας
καθυστερήσεις και διοικητικές επιβαρύνσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος αναπτυξιακός είναι ένας
νόµος µέσω του οποίου εκφράζεται το ιδεολογικό στίγµα της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι ανοιχτός σε πληθώρα
επενδυτικών σχεδίων τα οποία θα υλοποιούνται στον µεγαλύτερο
βαθµό στην περιφέρεια. Δίνουµε έµφαση στην ενίσχυση λιγό-
τερο ευνοηµένων περιοχών της χώρας. 

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος συντάσσεται την ίδια περίοδο που
ξεκινά και η νέα προγραµµατική περίοδος 2021-2027 του ΕΣΠΑ,
το οποίο έχει αυξηµένα ποσοστά χορήγησης κρατικών ενισχύ-
σεων για όλες τις διοικητικές περιφέρειες. Είναι νέος χάρτης ενι-
σχύσεων, λοιπόν, και δίνει σηµαντική και έµπρακτη στήριξη στην
περιφέρεια. Είναι κάτι το οποίο γίνεται για πρώτη φορά στην Ελ-
λάδα. Η ελληνική περιφέρεια θα αποτελεί πλέον ελκυστικό προ-
ορισµό για την πραγµατοποίηση επενδύσεων εκεί. Συµβάλλουµε
κατ’ αυτόν τον τρόπο στην ανάπτυξη των τοπικών κοινωνιών και

στην ουσιαστική αποκέντρωση, γιατί ανάπτυξη σηµαίνει νέες θέ-
σεις εργασίας για νέους και για νέες που ζουν ή που θέλουν να
ζήσουν εκεί.

Διευρύνουµε τον αριθµό των επενδυτικών σχεδίων και πέρα
των παραδοσιακών σε τοµείς της εθνικής οικονοµίας µε χαµηλά
ποσοστά. Δίνουµε έµφαση στις ερευνητικές δραστηριότητες και
στον ψηφιακό και τεχνολογικό µετασχηµατισµό των επιχειρή-
σεων. Δίνουµε έµφαση στην πράσινη µετάβαση µέσα από φιλικές
προς το περιβάλλον επιχειρηµατικές δραστηριότητες και µέσα
από τη δυνατότητα για ενισχύσεις στην καινοτοµία και στην προ-
στασία του περιβάλλοντος, χωρίς την προηγούµενη ύπαρξη αρ-
χικής επένδυσης. 

Κεντρικός στόχος του νοµοσχεδίου είναι η αύξηση των επεν-
δύσεων που θα συµβάλει µε τη σειρά της σε δηµιουργία πλούτου
και νέων θέσεων εργασίας. Σε συνέχεια της συνολικής στρατη-
γικής της Κυβέρνησης επαναπροσδιορίζουµε την επενδυτική πο-
λιτική της χώρας µε στόχους ρεαλιστικούς και µε την πραγµατο-
ποίηση των επενδυτικών σχεδίων µέσα από ένα πλαίσιο ελκυ-
στικό, που θα παρέχει υψηλά ποσοστά κρατικών ενισχύσεων και
θα έχει ένα πεδίο εφαρµογής που θα µπορεί συνέχεια να επε-
κτείνεται. 

Αξιοποιούµε το νέο πληροφοριακό σύστηµα που αναπτύσσε-
ται για την υποστήριξη του αναπτυξιακού νόµου. Ορίζουµε στα-
θερούς κύκλους προκηρύξεων σε ετήσια βάση. Εξαλείφουµε τα
παλαιότερα γραφειοκρατικά εµπόδια. Διευκολύνουµε τις διαδι-
κασίες έγκρισης µέσα από τη µείωση του χρόνου ανταπόκρισης
στα υποβαλλόµενα αιτήµατα. Από τη στιγµή της υπαγωγής στα
προβλεπόµενα καθεστώτα ενίσχυσης, διασφαλίζουµε τη χρηµα-
τοδότησή τους, η οποία θα προέρχεται από το ταµείο της δίκαιης
µετάβασης για σχέδια που εντάσσονται στο καθεστώς δίκαιης
αναπτυξιακής µετάβασης χωρίς όρια ενίσχυσης των επενδυτικών
σχεδίων και από προγράµµατα του ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανά-
καµψης. Το Ταµείο Ανάκαµψης εξελίσσει τα προγράµµατά του
και διοχετεύει πόρους στην πραγµατική οικονοµία, συµβάλλον-
τας µ’ αυτόν τον τρόπο στην ενίσχυση του Ακαθάριστου Εγχώ-
ριου Προϊόντος. 

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος θα προσθέτει ετησίως ένα σηµαν-
τικό ποσοστό στο πραγµατικό ΑΕΠ, αποτελώντας µια σταθερή
επενδυτική στρατηγική. Το κράτος θα αρχίσει να λαµβάνει πίσω
τα χρήµατα τα οποία δίνει µέσα σε τριάµισι χρόνια, δηλαδή στην
πραγµατικότητα θα είναι αυτοχρηµατοδοτούµενο. Από τη µια θα
δηµιουργούνται θέσεις εργασίας και από την άλλη θα επιστρέ-
φονται µεσοπρόθεσµα τα χρήµατα στο ταµείο του κράτους ως
φορολογικά έσοδα. 

Μεγαλώνουµε τον χάρτη περιφερειακών ενισχύσεων για τις µι-
κρές και µεσαίες επιχειρήσεις, δηµιουργώντας ένα καθεστώς
όπου ο καθένας ανάλογα µε τον κλάδο του µπορεί να αντλήσει
από εκεί πόρους. Αυτή είναι η έµπρακτη στήριξη προς τις επιχει-
ρήσεις. 

Με αυτό το νέο πλαίσιο εισάγουµε έναν νέο τρόπο σκέψης.
Δηµιουργούµε ειδικό καθεστώς για την αγροδιατροφή, έναν από
τους δυναµικούς κλάδους της ελληνικής οικονοµίας και της πε-
ριφέρειας. Δεν θέλουµε ατέρµονες διαδικασίες, αλλά την ολο-
κλήρωση σ’ ένα στάδιο. Το κράτος είναι εδώ για να βοηθήσει
προς αυτήν την κατεύθυνση.

Δεν θέλουµε να ταλαιπωρείται ο επενδυτής να περιµένει δύο
και τρία χρόνια για να δει αν το επενδυτικό του σχέδιο θα ενταχ-
θεί, να ξεκινά τα επενδυτικά σχέδια µε την αίτηση και µετά να µα-
θαίνει ότι δεν θα υπαχθεί. Αυτό που θέλουµε είναι η δηµιουργία
συνθηκών για ένα αποτελεσµατικό σύστηµα και το κάνουµε
πράξη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος αναπτυξιακός νόµος
υπηρετεί τον στόχο της διεύρυνσης, της οικονοµικής ανάπτυξης
ως ένα χρηµατοδοτικό εργαλείο ενίσχυσης των ιδιωτικών επεν-
δύσεων. Μέσα από ενιαίο πλαίσιο καλύπτουµε τις επενδυτικές
ανάγκες της χώρας ολιστικά και όχι µε αποσπασµατικές παρεµ-
βάσεις. Εστιάζουµε στις υφιστάµενες ανάγκες της παραγωγικής
βάσης, αλλά και στον νέο προσανατολισµό της ελληνικής οικο-
νοµίας. Οι νόµοι πρέπει να συµβαδίζουν µε τις πραγµατικές εξε-
λίξεις της κοινωνίας και της οικονοµίας. Δηµιουργούµε ένα
φιλοεπενδυτικό περιβάλλον που παρέχει κίνητρα και διαφάνεια.
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Ένας από τους στρατηγικούς πυλώνες εξάλλου της κυβερνητι-
κής πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας είναι η εξάλειψη των πα-
ρωχηµένων γραφειοκρατικών διαδικασιών, διαδικασίες που κα-
θυστερούν τις επενδύσεις και αποµακρύνουν τους επενδυτές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Με νόµους ισχυρούς αναπτυξιακούς και δίκαιους αλλάζουµε
το παραγωγικό µοντέλο της χώρας, επανασχεδιάζοντας ταυτό-
χρονα την οργάνωση και τη δοµή της ελληνικής οικονοµίας. Θέ-
λουµε την Ελλάδα των περισσότερων θέσεων εργασίας και των
νέων και όχι του brain drain. Θέλουµε την Ελλάδα της ανάπτυξης
και µε κάθε άρθρο αυτού του νοµοσχεδίου δηµιουργούµε τις
συνθήκες για αυτό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει τώρα ο κ.
Καββαδάς από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά η κ. Ελευθεριάδου
από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή δεν

είναι χώρος για την επίδειξη ακραίων συµπεριφορών. Πιστεύω
ότι ο Πρόεδρος της Βουλής ο κ. Τασούλας µε όλα όσα είπε µας
εξέφρασε όλους, κυρίως όµως την κοινή λογική. Η υπεράσπιση
του κύρους ενός θεσµού της δηµοκρατίας, όπως είναι το Κοινο-
βούλιο, είναι ευθύνη όλων µας. Η προσπάθεια δηµιουργίας κλί-
µατος έντασης, πόλωσης και οξύτητας δεν ευνοεί τη χώρα,
πλήττει τη δηµοκρατία. Το πολίτευµα της χώρας είναι η Κοινο-
βουλευτική Δηµοκρατία και την Κυβέρνηση την εξέλεξαν οι πο-
λίτες. Οι πολίτες ανέθεσαν σε όλους ρόλους. Για όλους αυτούς
τους λόγους κάνω έκκληση να επικρατήσουν η µετριοπάθεια και
η ευπρέπεια.

Μπορούµε να κάνουµε αντιπαράθεση µε επιχειρήµατα και όχι
µε ύβρεις, απειλές και προσωπικές επιθέσεις. Ας κρατήσουµε
ψηλά το επίπεδο του Κοινοβουλίου. Να µην περάσει το διχαστικό
και ακραίο πολωτικό κλίµα που θέλουν κάποιοι. Υπάρχουν πολι-
τικοί αντίπαλοι αλλά όχι εχθροί. Υπάρχει αντιπαράθεση, αλλά όχι
µίσος. Και στη χώρα µας να θυµόµαστε ότι η πιο µεγάλη κατά-
κτηση είναι η δηµοκρατία, οι θεσµοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη θα συνεχίσει να σχεδιάζει και να υλοποιεί αναπτυξιακές
πρωτοβουλίες και µια από τις πολλές είναι το νοµοσχέδιο που
συζητάµε σήµερα. Ο νέος αναπτυξιακός νόµος αποτελεί τον
οδικό χάρτη για την παροχή κρατικών ενισχύσεων µε στόχο τη
στήριξη και ανάπτυξη ιδιωτικών επενδύσεων για τα επόµενα χρό-
νια. Αποτυπώνει τους νέους στρατηγικούς στόχους για την ελ-
ληνική οικονοµία όπως καθορίστηκαν µε το εθνικό σχέδιο για το
Ταµείο Ανάκαµψης και µε τον σχεδιασµό του νέου ΕΣΠΑ. Με
βάση αυτές τις κατευθύνσεις διαµορφώνονται δεκατρία νέα κα-
θεστώτα ενισχύσεων. Τέσσερα από αυτά δεν υπήρχαν σε προ-
ηγούµενους νόµους και αφορούν: Την πράσινη µετάβαση και
περιβαλλοντική αναβάθµιση επιχειρήσεων, το ψηφιακό και τεχνο-
λογικό µετασχηµατισµό επιχειρήσεων, την προώθηση της έρευ-
νας και της εφαρµοσµένης καινοτοµίας, τη δηµιουργία νέων και
εξειδικευµένων θέσεων εργασίας.

Δίπλα σε αυτούς παραδοσιακοί τοµείς όπως: Ο τουρισµός, µε
ξεχωριστή κατηγορία για τον εναλλακτικό τουρισµό, ώστε να µην
υπάρχουν αλληλοεπικαλύψεις στις πηγές χρηµατοδότησης, η
µεταποίηση και η εφοδιαστική αλυσίδα, ο αγροδιατροφικός το-
µέας, η αλιεία και άλλα. Το σηµαντικό είναι η ώθηση που δίνεται
στην περιφερειακή ανάπτυξη. Για πρώτη φορά το 97% του ανα-
πτυξιακού νόµου απευθύνεται στην ελληνική περιφέρεια.

Ειδικά για την Περιφέρεια Ιονίων Νήσων η αλλαγή στον χάρτη
των ενισχύσεων είναι θεαµατική. Αυξάνονται κατά 15% οι ενισχύ-
σεις σε όλες τις κατηγορίες. Συγκεκριµένα προβλέπεται ενί-
σχυση 60% για τις µικρές επιχειρήσεις, 50% για τις µεσαίες και
40% για τις µεγάλες. Ιδιαίτερη στόχευση υπάρχει στα κίνητρα
του νέου αναπτυξιακού νόµου που περιλαµβάνουν επιχορήγηση,
φορολογικές απαλλαγές, επιδότηση χρηµατοδοτικής µίσθωσης
και επιδότηση µισθολογικού κόστους.

Ειδικά οι µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις θα µπορούν να
κάνουν χρήση και των τεσσάρων αυτών κινήτρων. Οι µεσαίες και

µεγάλες επιχειρήσεις θα µπορούν να κάνουν χρήση των κινή-
τρων της φορολογικής απαλλαγής, της επιδότησης του µισθο-
λογικού κόστους και της χρηµατοδοτικής µίσθωσης.

Ιδιαίτερα θετική είναι επίσης η νοµοτεχνική βελτίωση για την
οποία µίλησε ο Υπουργός στην επιτροπή για τις µικρές και πολύ
µικρές επιχειρήσεις, σύµφωνα µε την οποία µειώνεται στις
100.000 ευρώ από τις 150.000 ευρώ το ελάχιστο όριο του επιλέ-
ξιµου κόστους του επενδυτικού σχεδίου µιας πολύ µικρής επι-
χείρησης για την ένταξή της στον αναπτυξιακό νόµο.

Θετική είναι και η νοµοτεχνική βελτίωση που θα έρθει, όπως
είπε ο Υπουργός, για ένταξη των ξενοδοχείων τριών αστέρων
στον νέο αναπτυξιακό νόµο. Υπάρχει, όµως, το περιθώριο, κύριε
Υπουργέ και θα ήθελα να σας καλέσω να εξετάσετε την ένταξη
στις επιλέξιµες επιχειρήσεις και των ενοικιαζόµενων δωµατίων
των µικρών οικογενειακών επιχειρήσεων επιπλωµένων διαµερι-
σµάτων.

Σε ό,τι αφορά την αποτελεσµατικότητα καθιερώνονται νέες
διαδικασίες αξιολόγησης και ελέγχου των επενδυτικών σχεδίων,
διαδικασίες ευέλικτες και µε διαφάνεια. Πέρα από τους πιστο-
ποιηµένους αξιολογητές του µητρώου στις διαδικασίες ελέγχου
και αξιολόγησης θα εµπλακούν και στελέχη του ενδιάµεσου
φορέα του επιχειρησιακού προγράµµατος «Επιχειρηµατικότητα
και Ανταγωνιστικότητα» και ιδιώτες από το Μητρώο Ορκωτών
Ελεγκτών Λογιστών. Προβλέπεται για πρώτη φορά σαφής, συγ-
κεκριµένη και καταληκτική ηµεροµηνία για τον έλεγχο και την
αξιολόγηση των προτάσεων που υποβάλλονται.

Η προθεσµία αυτή καθορίζεται σε σαράντα πέντε µέρες από
τη λήξη του καθεστώτος και στις τριάντα µέρες για τις περιπτώ-
σεις της άµεσης αξιολόγησης. Αν περάσουν σαράντα πέντε ηµέ-
ρες και δεν έχει γίνει ο έλεγχος και η αξιολόγηση τότε ο σχετικός
φάκελος θα ανατεθεί σε ιδιώτη ορκωτό ελεγκτή ο οποίος µέσα
σε δέκα µέρες θα έχει ολοκληρώσει τη διαδικασία ελέγχου και
αξιολόγησης.

Σε ό,τι αφορά τους πόρους είναι πολύ σηµαντικό ότι ένα επεν-
δυτικό σχέδιο που θα ενταχθεί στον νέο αναπτυξιακό νόµο θα
µπορεί να χρηµατοδοτηθεί συµπληρωµατικά και από το ΕΣΠΑ.
Υπάρχουν επίσης διαθέσιµοι πόροι ύψους 1,8 δισεκατοµµυρίου
από την κρατική ενίσχυση: 900 εκατοµµύρια από το πρόγραµµα
δηµοσίων επενδύσεων, 900 εκατοµµύρια από τις φορολογικές
απαλλαγές, οι πόροι του Ταµείου Ανάκαµψης, του Ταµείου Δί-
καιης Μετάβασης και βέβαια όπως είπα και του ΕΣΠΑ.

Για πρώτη φορά επίσης δίνεται η δυνατότητα για την υπαγωγή
επενδυτικών σχεδίων αυτοτελώς πέραν από τις ενισχύσεις περι-
φερειακού χαρακτήρα. Αυτό σηµαίνει για παράδειγµα ότι οι ενι-
σχύσεις για την επαγγελµατική κατάρτιση εργαζοµένων θα
αντιµετωπίζονται ως ολοκληρωµένα επενδυτικά σχέδια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αφουγκράζεται
τις ανάγκες του επιχειρηµατικού κόσµου και τις συνδυάζει µε τις
σύγχρονες απαιτήσεις της επιχειρηµατικότητας. Θέλω να ευχα-
ριστήσω ιδιαίτερα τον Αναπληρωτή Υπουργό κ. Παπαθανάση,
διότι έλαβε υπ’ όψιν του την πλειοψηφία των προτάσεων που εγ-
γράφως είχα καταθέσει στις 29 Ιουνίου του 2021 και που αφο-
ρούσαν ιδιαίτερα τα καθεστώτα ενίσχυσης στην Περιφέρεια
Ιονίων Νήσων, όπου υπάγεται φυσικά και η Λευκάδα. Θα κατα-
θέσω την επιστολή για τα Πρακτικά. Οι προτάσεις αυτές, µαζί µε
πολλές άλλες παρεµβάσεις, αποτυπώνονται σε αυτό τον νέο,
σύγχρονο, ελκυστικό και αποτελεσµατικό αναπτυξιακό νόµο που
φέρει το ιδεολογικό στίγµα της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Στην αυγή της νέας προγραµµατικής περιόδου 2021-2027
και των δράσεων του Ταµείου Ανάκαµψης η χώρα αποκτά ένα
χρηµατοδοτικό εργαλείο για την επίτευξη ενός νέου παραγωγι-
κού µοντέλου, ενός βιώσιµου και ανταγωνιστικού µοντέλου ανά-
πτυξης, µε εξωστρεφείς και δυναµικά αναπτυσσόµενες επιχει-
ρήσεις, µε νέες θέσεις εργασίας, µε ισόρροπη περιφερειακή
ανάπτυξη.

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθηµερινά επιβε-
βαιώνει ότι έχει γυρίσει οριστικά σελίδα.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Καββαδάς κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
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Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει τώρα η κ.
Σουλτάνα Ελευθεριάδου από τον ΣΥΡΙΖΑ και θα ακολουθήσει ο
κ. Μπούµπας από την Ελληνική Λύση. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ως προς το τι έγινε χθες, νοµίζω ότι όλοι όσοι ήµασταν εδώ

έχουµε ξεκάθαρη εικόνα, αλλά αυτή η εικόνα έγινε ξεκάθαρη και
σε όσους δεν ήταν εδώ από τη σηµερινή συζήτηση.

Εχθές δεν έγινε καµµία κατάληψη στο Βήµα της Βουλής.
Εχθές έγινε απαράδεκτη, αντιθεσµική, αντιδηµοκρατική διακοπή
της οµιλίας του κ. Παύλου Πολάκη από τον Προεδρεύοντα κ.
Αθανασίου. Ήταν µια πράξη αυταρχισµού, που ευτυχώς δεν πέ-
ρασε, µια πράξη αυταρχισµού που σκοπό είχε να σταµατήσει την
οµιλία του κ. Πολάκη, η οποία αφορούσε τη «NOVARTIS». 

Και γιατί µιλούσε για τη «NOVARTIS» ο κ. Πολάκης; Μιλούσε,
διότι ο κ. Άδωνις ζήτησε να του ζητήσουµε συγνώµη και ήθελε
να απαντήσει σε αυτόν. Εποµένως, ήταν πολύ λογικό να κάνει
αναφορά όπως έκαναν και πολλοί δικοί σας Βουλευτές αντί-
στοιχη αναφορά, δίνοντας βέβαια συγχαρητήρια στον κ. Άδωνι.
Εκείνοι δεν διακόπηκαν από τον Προεδρεύοντα. 

Όσον αφορά τη «NOVARTIS», εγώ το µόνο που θα πω είναι το
εξής: Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί δεν πιέζετε τον κ. Μητσο-
τάκη, γιατί δεν πιέζετε την Κυβέρνηση να ασκήσει αγωγή κατά
της «NOVARTIS». Είναι ένα σκάνδαλο οµολογηµένο από την ίδια
την εταιρεία. Έχει πληρώσει 340 εκατοµµύρια ευρώ στην Αµε-
ρική για το σκάνδαλο που συντελέστηκε στην Ελλάδα και το ελ-
ληνικό δηµόσιο δεν κάνει τίποτα για να διεκδικήσει αποζηµίωση.
Έως σήµερα δεν έχει γίνει απολύτως τίποτα, µολονότι υπάρχει
γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους που λέει
ακριβώς ποια βήµατα πρέπει να ακολουθήσουµε. 

Έχουµε κάνει αλλεπάλληλες ερωτήσεις και το µόνο που µας
απαντάτε είναι ότι µόλις τον Δεκέµβριο που µας πέρασε, πήρατε
κάποια στοιχεία από την Αµερική για ένα σκάνδαλο οµολογη-
µένο, ένα σκάνδαλο που είναι παγκόσµιο και µόνο στην Ελλάδα
προσπαθείτε να το κάνετε σκευωρία και να κυνηγήσετε δικαστικά
αυτούς που το αποκάλυψαν. 

Όµως, χθες δεν έγινε µόνο αυτό. Μετά τη διακοπή της οµιλίας,
ο κ. Πολάκης δέχτηκε µία απίστευτη επίθεση από όλους τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που βρίσκονταν εδώ, οι οποίοι
αλαλάζοντας µας ρωτούσαν αν µας εκφράζει ο κ. Πολάκης.

Και απαντάω ρητά και κατηγορηµατικά: Ο κ. Πολάκης µάς εκ-
φράζει. Είναι ένας αυτοδηµιούργητος επιστήµονας, τον οποίο
δεν έχετε καταφέρει ούτε µία φορά να διαψεύσετε σε όσα λέει,
σε αντίθεση µε τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη, για τον οποίο σας ρω-
τάω εγώ εάν σας εκφράζει. 

Σας εκφράζει κ. ο Άδωνις Γεωργιάδης, ο οποίος έχει εκφρα-
στεί µε τα πιο αισχρά, µε τα πιο χυδαία λόγια –που δεν θα του
κάνω τη χάρη να επαναλάβω από αυτό το Βήµα- όχι µόνο κατά
ηµών και κατά του κ. Τσίπρα και του κόµµατός µου, αλλά έχει εκ-
φραστεί µε τις πιο αισχρές εκφράσεις κατά της Νέας Δηµοκρα-
τίας, κατά του κ. Μητσοτάκη, κατά του κ. Καραµανλή, κατά του
κ. Σαµαρά, κατά της Ντόρας Μπακογιάννη, ακόµα και κατά των
ψηφοφόρων σας, λέγοντας ότι όσοι ψηφίζουν Νέα Δηµοκρατία
και ΠΑΣΟΚ είναι ψεύτες και κλέφτες; Αν σας εκφράζει αυτό, τότε
πραγµατικά λυπάµαι. 

Θέλω να αναφερθώ και σε κάτι άλλο εκτός θέµατος και συγ-
γνώµη, αλλά νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Σε δηµοσί-
ευµα του «ECONOMIST», δυστυχώς, η χώρα µας για ακόµα µια
φορά δυσφηµίστηκε. Η Ακρόπολη µπήκε στη λίστα των µνηµείων
µε τις πιο ολέθριες παρεµβάσεις που έχουν γίνει κατά τη διάρ-
κεια της πανδηµίας. Όσο ήµασταν κλεισµένοι λοιπόν εµείς στα
σπίτια µας, εσείς τι κάνατε; Γκρεµίζατε την πολιτιστική κληρονο-
µιά µας και πλέον έχουµε γίνει διεθνώς ρεζίλι. 

Ερχόµαστε σήµερα να µιλήσουµε για έναν αναπτυξιακό νόµο,
ο οποίος ως βάση έχει τον τουρισµό και έχουµε καταστρέψει, µε
δική σας ευθύνη, την πολιτιστική µας κληρονοµιά. Στο «ECONO-
MIST» παρουσιάζεστε σαν τον Ξέρξη που είχε ισοπεδώσει την
Αθήνα και την Ακρόπολή της το 480 π.Χ.. Έτσι παροµοιάζει τη
δική σας Κυβέρνηση, ότι ισοπέδωσε την Ακρόπολη. 

Το µόνο που κάνετε εσείς βέβαια είναι επικοινωνιακά σόου µε

το θραύσµα του Παρθενώνα και όλα τα µέσα και τα κανάλια ενη-
µέρωσης πήγαιναν και έβγαζαν φωτογραφίες τον κ. Μητσοτάκη
µε το θραύσµα, ενώ την ίδια ώρα γινόµαστε ρεζίλι διεθνώς γιατί
τσιµεντώσαµε την Ακρόπολη. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, το νοµοσχέδιό σας χαρακτηρίζε-
ται για ακόµη µια φορά από αδιαφάνεια, από γραφειοκρατία τρο-
µερή, η οποία ουσιαστικά αποκλείει τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις από το να ενισχυθούν οικονοµικά, από γεωγραφικές ανι-
σότητες και απουσιάζει εκκωφαντικά οποιαδήποτε προοπτική
πράσινης διακυβέρνησης και ανάπτυξης. 

Να τονίσω ότι το σηµαντικότερο σε αυτό το νοµοσχέδιο είναι
ότι προβλέπεται ότι τα σχέδια των επενδύσεων που θα χρηµατο-
δοτηθούν, τα εγκρίνουν ορκωτοί λογιστές-ελεγκτές, τους οποί-
ους θα επιλέγει ο Υπουργός. Καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι πρω-
τοφανές και θα οδηγήσει σε µία κατάσταση ο Υπουργός να ευ-
νοεί και πάλι τους φίλους και ηµετέρους και τα µεγάλα συµφέ-
ροντα. 

Ο αναπτυξιακός νόµος του ΣΥΡΙΖΑ συµπεριλάµβανε κάθετη
στόχευση ως προς το µέγεθος της επιχείρησης και προνοούσε
µε ειδικές κατηγορίες ενισχύσεων τη στήριξη των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων, των ΚΟΙΝΣΕΠ, των ατοµικών επιχειρήσεων και των
επιχειρήσεων που παρουσίαζαν αυξηµένη απασχόληση. Υπήρχε
συµπεριληπτική πολιτική για να τους χωράει όλους. 

Εσείς, αντιθέτως, για ακόµα µια φορά στη λογική προφανώς
των επιχειρήσεων «ζόµπι» και της εξαγοράς τους από µεγάλες
επιχειρήσεις, δεν έχετε στόχο τη στήριξη της µικροµεσαίας επι-
χείρησης. Μία στις δύο επιχειρήσεις θα βρουν κλειστή την πόρτα
του αναπτυξιακού σας νόµου. Πέντε χιλιάδες εκατόν σαράντα
τρία ξενοδοχεία ενός και δύο αστέρων µένουν εκτός ενισχύσεων.
Ενοικιαζόµενα δωµάτια µένουν εκτός ενισχύσεων, ατοµικές επι-
χειρήσεις, συνεταιρισµοί, ΚΟΙΝΣΕΠ εκτός ενισχύσεων.

Ο αναπτυξιακός νόµος είναι κοµµένος και ραµµένος για τις µε-
γάλες επιχειρήσεις για ακόµα µια φορά και µάλιστα για τις µε-
γάλες επιχειρήσεις κυρίως του κέντρου, µε τους έτοιµους
φακέλους, µε τα δικαιολογητικά και τα business plans, τα οποία
θα είναι και αυτά που θα οδηγήσουν τελικά στη χρηµατοδότησή
τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Η φτώχεια της ανάπτυξης, λοιπόν, χαρακτηρίζει και τον σηµε-

ρινό νοµό, τον οποίο συζητάµε. Βέβαια, ο κ. Γεωργιάδης ξεχνάει
ότι αυτή τη στιγµή άνθρωποι χάνουν τη ζωή τους από κρυοπα-
γήµατα. Είχαµε ογδόντα δύο νεκρούς το 2021, το πιο θανατη-
φόρο έτος από το 2010, που είχαµε πενήντα τρεις νεκρούς. 

Ο κ. Γεωργιάδης ξεχνάει ότι ένα στα δύο νοικοκυριά ζει κάτω
από το µέσο όρο της φτώχειας, έξι στα δέκα δεν µπορεί να πλη-
ρώσει τους λογαριασµούς του. Ξεχνάει ότι η ανεργία ανεβαίνει.
Τον Νοέµβριο του 2021 είχαµε ανεργία νέων 39,11%. Είµαστε
πρώτοι στην Ευρώπη στην ανεργία των νέων. Ξεχνάει ότι ενάµισι
εκατοµµύριο νοικοκυριά θα αντιµετωπίσουν άµεσα τον κίνδυνο
αναγκαστικών µέτρων είσπραξης γιατί χρωστάνε στις τράπεζες,
σε αντίθεση βέβαια µε το κόµµα σας, το οποίο δεν πρόκειται
ποτέ να λογοδοτήσει στις τράπεζες απ’ ό,τι φαίνεται και ποτέ να
λογοδοτήσει στον ελληνικό λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Ελευθεριάδου, µια
φράση ακόµα.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ξεχνάει ότι πτωχεύουµε ουσια-
στικά, γιατί το χρέος µας έχει αγγίξει τα 356 δισεκατοµµύρια.

Πτωχεύουµε –και κλείνω- και το µόνο που κάνετε είναι να χτί-
ζετε το δικό σας καθεστώς µε τα χρήµατα των Ελλήνων φορο-
λογουµένων, µε απευθείας αναθέσεις, µε golden boys και µε
ανθρώπους της νύχτας, δυστυχώς για πρώτη φορά. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα. Αποτύχατε και δεν αρκεί µια υποκριτική συγ-
γνώµη. 

Είναι επείγον να αναπνεύσει η κοινωνία, όπως είπε και ο Πρό-
εδρός µας. Είναι επείγον να αναπνεύσει η δηµοκρατία. Είναι ώρα
και είναι επείγον να φύγετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κ. Μπούµπας από την
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Ελληνική Λύση έχει τον λόγο και ακολουθεί ο κ. Καππάτος από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Αν πιστεύετε κατά την οµιλία µου ότι είµαι εκτός θέµατος, µπο-
ρείτε να µε κόψετε, µπορείτε να µε καρατοµήσετε, όπως εσείς
κρίνετε. Αυτή η περιρρέουσα ατµόσφαιρα των τελευταίων ωρών
δηµιουργεί συναισθήµατα χαρµολύπης στον ελληνικό λαό και πε-
ρισσότερο λύπης. Ενδείκνυται για µια σατιρική αριστοφανική
φλέβα, «Στην Ελλάδα που βρήκε θιασώτη στον αστερισµό Φουρ-
θιώτη. Έχει ρίξει παραγάδι µε Άδωνι Γεωργιάδη, το νερό µπήκε
στο αυλάκι µε «NOVARTIS» και Πολάκη, δειλινά µε αποσπερίτη,
sms Γεραπετρίτη», θα έκανε σήµερα ένας σατιρικός για να σατι-
ρίσει τα τεκταινόµενα και διαδραµατιζόµενα της ελληνικής Βου-
λής. 

Τι είπαµε εµείς ως Ελληνική Λύση; Το µόνο αποτέλεσµα από
την πρόταση δυσπιστίας ποιο θα είναι; Ότι θα δούµε τη Βουλή
«ψιλογεµάτη». Πού είµαστε σήµερα; Τρεις και ο κούκος. Κάθε
µήνα όµως, ο Βουλευτής πεντοχίλιαρο και βάλε από τον ελληνικό
λαό ως εκπρόσωπός του. Θα ήµασταν µέχρι και πλειοψηφία η
Ελληνική Λύση αν η ψηφοφορία γινόταν επί των παρόντων. 

Καλούµε σήµερα από αυτό το Βήµα όλους τους Βουλευτές,
έστω τους εναποµείναντες και αυτοί που µας παρακολουθούν
τώρα, επειδή πέσαµε από την αρχική µας στάση και αρχίζουµε
και πέφτουµε να χρησιµοποιήσουµε τον όρο «επανάσταση», δη-
λαδή να επανέλθουµε στην αρχική µας στάση, για να βρούµε
ξανά τον ρόλο µας εδώ µέσα. Καλώ όλους τους Βουλευτές, ανε-
ξαρτήτου κοµµατικής παράταξης, κοµµατικής πλατφόρµας και
ιδεολογικής πλεύσης να πάρουν θέση γι’ αυτό που έγινε στο
τριήµερο όταν από τους διακόσιους είκοσι Βουλευτές κόπηκαν
οι εβδοµήντα. Δεν έχει σηµασία αν είστε σε οποιαδήποτε χρω-
µατική παράταξη. Διακυβεύεται ο ρόλος µας, καταστρατηγείται.
Έχουµε Βουλευτές δύο ταχυτήτων, αυτοί που προβάλλονται στα
ΜΜΕ και για κάποιους άλλους όπως και για την Ελληνική Λύση
το ΜΜΕ είναι «Μη Μιλάς Εσύ». Και δεν θα υποστηρίξουµε τον
ρόλο µας; 

Λέει ο κ. Τασούλας ξεκινήσαµε στο λυκόφως και πήγαµε µέχρι
τις λυκαυγές, δηλαδή ανάµεσα στο σκότος και στην αυγή. Να
ξεκινούσε πιο µπροστά η διαδικασία. Είναι απαράδεκτο να κό-
βονται Βουλευτές και δη επαρχίας και να µην µιλήσουν από αυτό
το Βήµα, γιατί θα του πει ο ψηφοφόρος του µεθαύριο στην εκλο-
γική του περιφέρεια «Γιατί δε πήρες θέση;». Πώς θα δικαιολογη-
θεί ο εκπρόσωπός του, ο Βουλευτής για να τον εκπροσωπήσει;

Καλώ λοιπόν, τους Βουλευτές απ’ αυτό το Βήµα να στηρίξουν
τη θέση τους, το βουλευτικό τους αξίωµα διότι γίνεται, κύριοι,
κατάχρηση χρόνου από εξωκοινοβουλευτικούς κυρίους, Υπουρ-
γούς και Υφυπουργούς. Είναι απαράδεκτο να κόβονται Βουλευ-
τές από την οµιλία, εβδοµήντα στον αριθµό. Και έχει δίκιο και η
Λιάνα Κανέλλη από το ΚΚΕ να το λέει αυτό, διότι έχει ξαναγίνει,
να σας θυµίσω, µε την κύρωση για το ΝΑΤΟ όπου πολλοί Βου-
λευτές δεν είχαν τον χρόνο να τοποθετηθούν για το περιβόητο
άρθρο 5. Και χθες µια αποφράδα µέρα, µε τους τρεις ήρωες που
σκοτώθηκαν και άνοιξε ο ασκός του Αιόλου για τις εκατόν πε-
νήντα δύο βραχονησίδες µε τότε Σηµίτη, µε Πάγκαλο, µε τον µα-
καρίτη τον Αρσένη και τον Λυµπέρη και αµαυρώσαµε αυτήν τη
µέρα.

Και ποιος είναι αυτός που θα κρίνει αν ο Βουλευτής είναι εντός
ή εκτός θέµατος λες και είµαστε εδώ σχολείο και µπαίνει έκθεση
ιδεών; Έχετε βάλει, κύριε Υφυπουργέ, έναν βαρύγδουπο τίτλο:
«Η Ελλάδα της ισχυρής ανάπτυξης» ως γενικό τίτλο. Άρα λοιπόν,
εγώ µπορώ να πλατιάσω, διότι θεωρώ ότι η ανάπτυξη για να
έρθει πρέπει να υπάρχει διαφάνεια, διαύγεια, καθαρότητα. Και
µπορεί η «NOVARTIS» κατά τον κ. Πολάκη να αποτελεί τροχο-
πέδη για την ανάπτυξη. Πώς κρίνει ποιος είναι εντός ή εκτός θέ-
µατος µε αυτό το κλισέ; Αλλά κανείς δεν µιλάει. 

Εµείς ως Ελληνική Λύση φωνάζουµε µήνες φέρτε την εξετα-
στική για το Μάτι να δούµε τις πταίει, φέρτε την εξεταστική για
τα Σκόπια να δούµε τις πταίει. Ο κ. Τασούλας κωφεύει. Δεν το
έχει φέρει. Και µιλάµε για ένα δηµοκρατικό ιδεώδες όταν οι ίδιοι
οι Βουλευτές κύριοι, εκπροσωπείτε τον λαό. Στερηθήκαµε να
ακούσουµε την άποψη κάποιων Βουλευτών που εκπροσωπούν

χιλιάδες ψυχές από τη λαϊκή ετυµηγορία. Δεν σας προβληµατίζει
αυτό; Να µιλάνε εξωκοινοβουλευτικοί, Υπουργοί, Υφυπουργοί οι
οποίοι έχουν τα δεκάλεπτα, τα κάνουν εικοσάλεπτα και να µην
µπορεί να µιλήσει ο Βουλευτής; Ποιος είναι ο ρόλος του; Έτσι
θα πάµε µπροστά; 

Για το νοµοσχέδιο τώρα. «Το δίκαιον ουκ άλλο τι ή του κρείτ-
τονος συµφέρον». Πάµε λοιπόν στις µεγάλες επιχειρήσεις, να
βγάλω και λίγα σκονάκια. Στο άρθρο 10, που σας είπε και ο κ. Βι-
λιάρδος, που φωνάζει και ο επικεφαλής µας, ο Κυριάκος Βελό-
πουλος, πού είναι η βαρύτητα στον πρωτογενή τοµέα; 

Κύριε Παπαθανάση, δράττοµαι της ευκαιρίας. Έχουµε γεµίσει
την Ελλάδα µε φουρφούρια και φωτοβολταϊκά. Αγροτικός σύλ-
λογος Λιβαδειάς, θα το επαναλάβει η Ελληνική Λύση: έξι χιλιάδες
τετρακόσιες αιτήσεις για φωτοβολταϊκά στη Στερεά Ελλάδα για
ανάπτυξη. Οι τρεισήµισι χιλιάδες είναι παράνοµες διότι η ρυθµι-
στική αρχή ενέργειας δεν κατέβαλλε τίτλο κυριότητας. Δράττο-
µαι της ευκαιρίας διότι ως Ελληνική Λύση καταγγέλλουµε
τεράστιο φωτοβολταϊκό πάρκο αυτήν την ώρα στην εκλογική µου
περιφέρεια στις Σέρρες. Πάνω από τέσσερις χιλιάδες στρέµµατα
από µία εταιρεία που είχε µετοχικό κεφάλαιο το 2020, 25.000
ευρώ και τώρα έχει πάνω από 1.000.000. Δείτε το. Δείτε το διότι
µε τον ν.4683 ανοίγει ο ασκός του Αιόλου κι η κερκόπορτα να
µπούµε σε περιοχές «NATURA». 

Δεν µπορούµε να µιλάµε σήµερα για ανάπτυξη, για να βάζουµε
στο ίδιο µοτίβο τις µεσαίες µε τις µεγάλες επιχειρήσεις. Η ραχο-
κοκαλιά είναι οι µικροµεσαίες. Σας το είπε ο κ. Βιλιάρδος. Πυρή-
νας στο άρθρο 10, ν.4864/2021: οι µικροµεσαίες συνδράµουν
κατά τα 63,6% στην προσαύξηση αξίας του προϊόντος κατά
87,9%, όταν στην Ευρώπη οι αριθµοί λένε 56,4% και 66,6%. Τι
σηµαίνει αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι απασχολούν διακόσιους πε-
νήντα χιλιάδες εργαζόµενους και είναι ο µοχλός ανάπτυξης για
να εργαλειοποιηθεί. Άρα, λοιπόν τις µεσαίες τις βάζεις µε τις µι-
κρές, δεν τις βάζεις µε τις µεγάλες. Και εδώ από τις ογδόντα χι-
λιάδες επιχειρήσεις που έκλεισαν, τους δίνετε την ευκαιρία να
ξανανοίξουν ή δίνετε τα µετοχικά κεφάλαια σε νέες επιχειρήσεις; 

Εγώ θα περίµενα µέσα από το πρόγραµµα, κύριε Υπουργέ,
«αγροδιατροφή», το πρόγραµµα που λέει «από το αγρόκτηµα
στο πιάτο», να επενδύσετε µεταποιητικά σε πάρα πολλές αγρο-
τικές επιχειρήσεις, διότι τρέχει το εθνικό σχέδιο περιφερειακής
ανάπτυξης του ΕΣΠΑ και πολύ φοβούµαι ότι θα έρθει το 2027
και δεν θα έχουµε ώριµες µελέτες και δεν θα γίνει απορροφητι-
κότητα. 

Άρα λοιπόν, για ποιες µικρές επιχειρήσεις µιλάµε; Θα επιδο-
τήσετε µικρές επιχειρήσεις των δέκα ατόµων, για να βγούµε από
τους κεφαλαιοκράτες και από µια συγκεκριµένη κάστα ανθρώ-
πων οι οποίοι πραγµατικά θα εκµεταλλευτούν όλη αυτήν την κα-
τάσταση περί της περιβόητης ανάπτυξης; Δεν γίνεται ανάπτυξη,
κύριοι της Κυβέρνησης, µε τη «ΛΑΡΚΟ» που την ξεπουλάµε στον
Στάινµετς και στην…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Μπούµπα, παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με την «Ελντοράντο» που έχει αµαρτίες στην Μπάια Μάρε της

Ρουµανίας και στον Δήµο Τσανάκαλε της Τουρκίας -και έχετε
σπουδάσει και στον Καναδά που είναι η έδρα της, κύριε Παπα-
θανάση. Και τόσα άλλα πλείστα αυτή τη στιγµή ζητήµατα που
αφορούν το περιβάλλον. Μία καταγγελία στην εταιρεία «MAK-
STIL» από την κυβέρνηση στα Σκόπια, που είναι η πιο ρυπογόνος
πόλη της Ευρώπης, δεν έχω ακούσει να το καταγγείλετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Μπούµπα, µια
φράση ακόµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κλείνω µε έναν στίχο από τον
Θανάση Παπακωνσταντίνου, που λέει «Η µέρα φεύγει. Ποιος την
έκλεψε; Ήξερα αλλά το ξέχασα. Γι’ αυτούς όλους που δουλέψαν
και παιδέψαν τα λερωµένα πέταξαν». Αυτά τα λερωµένα πρέπει
να πετάξουµε, κύριοι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εγώ σας ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υπουργός κ. Παπαθανάσης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
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πτυξης και Επενδύσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε
Θα ήθελα να κάνω µια διευκρίνιση. Οι ανανεώσιµες πηγές δεν

επιχορηγούνται στον αναπτυξιακό νόµο ούτε σήµερα ούτε στον
επόµενο αναπτυξιακό νόµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σε αυτόν τον νόµο, τέλος
πάντων.

Τον λόγο έχει ο κ. Καππάτος από τη Νέα Δηµοκρατία και ακο-
λουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Σκανδαλίδης.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου να κάνω τρία σύντοµα σχόλια στην αρχή. Αρ-

χικά να ευχηθώ στη συνάδελφο κ. Μαριέττα Γιαννάκου δύναµη
στον δύσκολο αγώνα που δίνει.

Σχετικά µε την εικόνα του κ. Πολάκη, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, σκεφτείτε τι είναι αυτό
που υπερασπίζεστε. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, σκεφτείτε τι είναι αυτό που υπερασπίζε-
στε. Είναι άλλο πράγµα η πολιτική αντιπαράθεση και άλλο ο
ευτελισµός των θεσµών της δηµοκρατίας. 

Πριν από την οµιλία µου θα ήθελα να κάνω ένα σύντοµο σχόλιο
µε αφορµή την οµιλία του Υπουργού κ. Γεωργιάδη το Σάββατο
και σήµερα σε αυτή την Αίθουσα και την αρχειοθέτηση των φα-
κέλων πολιτικών προσώπων. Ήµουν µέλος της προανακριτικής
επιτροπής για τον κ. Παπαγγελόπουλο. Έχω εικόνα για όσα έγι-
ναν εκείνη τη σκοτεινή περίοδο, την περίοδο Παπαγγελόπουλου
εννοώ. Επρόκειτο για µια περίοδο που άφησε µελανό στίγµα στη
δηµοκρατία µας.

Θυµάµαι ακόµα την εικόνα του πρώην Πρωθυπουργού, σηµε-
ρινού Αντιπροέδρου κ. Πικραµένου σ’ αυτό εδώ το Βήµα. Εύχο-
µαι να µη ζήσουµε ξανά όσα έγιναν. Το λέω αυτό γιατί σήµερα
συζητάµε για τον νέο αναπτυξιακό νόµο. Χωρίς ένα ισχυρό κρά-
τους δικαίου, η ανάπτυξη δεν είναι βιώσιµη και δεν δίκαιη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, από την αρχή της θητείας της Κυβέρνησης, έκανε
σαφές στο εσωτερικό και το εξωτερικό ποιο είναι το σχέδιό µας
για την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας.

Το σχέδιο αυτό προγραµµατικά βασίζεται σε τρεις κύριους
άξονες:

Πρώτον, στο σχέδιο ανάπτυξης για την ελληνική οικονοµία, τη
γνωστή έκθεση Πισσαρίδη. Δεύτερον, στο εθνικό σχέδιο ανάκαµ-
ψης και ανθεκτικότητας. Και, τρίτον, στη στρατηγική για τη βιο-
µηχανία. Πρόκειται για ένα συνεκτικό σχέδιο πάνω στο οποίο
οικοδοµούνται όλα τα αναπτυξιακά εργαλεία σε θεσµικό και χρη-
µατοδοτικό επίπεδο.

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος λειτουργεί συµπληρωµατικά µε
τις επενδύσεις τόσο από το ΕΣΠΑ όσο και από το Ταµείο Ανά-
καµψης. Η φιλοσοφία είναι ενιαία και ενισχύονται δυναµικοί το-
µείς της οικονοµίας µε έµφαση στην παραγωγή, την καινοτοµία,
τις θέσεις εργασίας και την εξωστρέφεια. Στους τοµείς, δηλαδή,
που υστερεί διαχρονικά η χώρα µας. Γι’ αυτόν τον λόγο ο νέος
αναπτυξιακός νόµος έχει δεκατρία διαφορετικά καθεστώτα ενι-
σχύσεων, επενδυτικών σχεδίων µε θεµατική στόχευση, χωρίς βέ-
βαια αυτό να σηµαίνει ότι δεν ενισχύονται παραδοσιακοί
πυλώνες της οικονοµίας όπως ο τουρισµός και η πρωτογενής
παραγωγή.

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος δίνει έµφαση στη µείωση της γρα-
φειοκρατίας µε επιτάχυνση των διαδικασιών αξιολόγησης και
ελέγχου. Ιδιαίτερη σηµασία έχει ότι µειώνεται από τις 150.000
ευρώ στις 100.000 ευρώ το ελάχιστο όριο για τα επενδυτικά σχέ-
δια µικρών επιχειρήσεων.

Ως Βουλευτής µιας νησιωτικής περιοχής, άκουσα µε πολύ εν-
διαφέρον τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που ανακοίνωσε χθες ο
Αναπληρωτής Υπουργός κ. Παπαθανάσης. Το γεγονός ότι εντάσ-
σονται στον αναπτυξιακό νόµο τα ξενοδοχεία τριών αστέρων,
καθώς και η αναβάθµιση ξενοδοχείων ενός και δύο αστέρων σε
τριών αστέρων, είναι µια καινοτοµία σε σχέση µε προηγούµενους
αναπτυξιακούς νόµους.

Κύριε Υπουργέ, προς επιβεβαίωση όσων έχετε πει για την οι-
κονοµική δραστηριότητα, θα ήθελα να σας µεταφέρω την εικόνα
από την Κεφαλλονιά και την Ιθάκη, νησιά τα οποία βασίζονται
στον τουρισµό. Η οικονοµική δραστηριότητα βρίσκεται σε πολύ

υψηλό επίπεδο. Αυτό αποδεικνύει ότι οι επιλογές της Κυβέρνη-
σης του Κυριάκου Μητσοτάκη, όπως η αναστολή του ΦΠΑ στην
οικοδοµή, λειτουργούν στην πράξη προς όφελος της οικονοµίας.

Σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας επιση-
µάνω ένα θέµα για το τουριστικό δυναµικό της Κεφαλλονιάς και
της Ιθάκης που βασίζεται κυρίως σε µικρά καταλύµατα που χρει-
άζονται και αυτά στήριξη. Στην Κεφαλλονιά και την Ιθάκη υπάρ-
χουν ακόµα χωροταξικά εµπόδια και τα νησιά µας κυριαρχούνται
από µικρές ιδιοκτησίες, κάτι που δυσκολεύει ιδιαίτερα την πραγ-
µατοποίηση µεγάλων επενδύσεων.

Άρα, πρέπει, κύριε Υπουργέ, µε ένα άλλο χρηµατοδοτικό σχή-
µα, προφανώς διαφορετικής φιλοσοφίας και στόχευσης από τον
αναπτυξιακό νόµο, να δώσουµε κίνητρα και εργαλεία σε µικρά
καταλύµατα, αφ’ ενός για τη δηµιουργία νέων καταλυµάτων και
αφ’ ετέρου για τον εκσυγχρονισµό των υφιστάµενων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προϋπόθεση για την επιτυχία
του αναπτυξιακού νόµου και όλων των πολιτικών για δηµόσιες
και ιδιωτικές επενδύσεις είναι να βρίσκεται η Ελλάδα σε επαφή
µε τις διεθνείς οικονοµικές και κοινωνικές εξελίξεις που καθορί-
ζονται από τις αλλαγές στην τεχνολογία. Η Ελλάδα διαθέτει αξιό-
λογο ανθρώπινο δυναµικό, ικανό να βάλει τη χώρα στο επίκεντρο
της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης. Με στοχευµένες πρω-
τοβουλίες από το Ταµείο Ανάκαµψης, το ανθρώπινο δυναµικό
µας µπορεί να αποκτήσει τις δεξιότητες που απαιτούν οι παγκό-
σµιες εξελίξεις. Αυτόν τον στόχο έχουν, άλλωστε, οι σηµαντικές
τεχνολογικές επενδύσεις που έχει προσελκύσει µε την πολιτική
της η Κυβέρνηση. Δηµιουργείται έτσι στην Ελλάδα ένα οικοσύ-
στηµα καινοτοµίας που αλληλοεπιδρά µε τις παγκόσµιες εξελί-
ξεις. Για παράδειγµα, στον τοµέα των νεοφυών επιχειρήσεων
είναι εµφανές ότι από το 2019 η Ελλάδα έχει αλλάξει επίπεδο.
Θεωρώ ότι η αλλαγή υποδείγµατος που συµβαίνει στη χώρα µας
υπηρετεί αυτό που για δεκαετίες λέγεται στην Ελλάδα, δηλαδή
ότι η χώρα χρειάζεται διαφορετικό αναπτυξιακό µοντέλο, κάτι
στο οποίο θεωρητικά συµφωνούµε σχεδόν όλοι, χωρίς όµως να
κάνουµε ποτέ τα απαραίτητα βήµατα.

Το άλµα που πέτυχε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από
το 2019 στην ψηφιακή µεταρρύθµιση αποδεικνύει ότι ζούµε στην
καθηµερινότητά µας µέρος αυτής της αλλαγής. Πρόκειται για
µια αλλαγή η οποία είναι βασική προϋπόθεση ώστε να ακολου-
θήσουν και οι άλλοι τοµείς της οικονοµίας.

Ο αναπτυξιακός νόµος, ως συνεκτικό µέρος του σχεδίου της
Κυβέρνησης, θα δώσει απαραίτητη ώθηση σε επενδύσεις που
έχουν σχεδιαστεί και µε τα κατάλληλα κίνητρα θα µετουσιωθούν
σε νέες θέσεις εργασίας.

Και επειδή συχνά σ’ αυτή την Αίθουσα ακούω για κοινωνική δι-
καιοσύνη και ευαισθησία από την Αντιπολίτευση, θα ήθελα να πω
ότι ο καλύτερος τρόπος για τη µείωση των κοινωνικών ανισοτή-
των είναι η δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας σε τοµείς παρα-
γωγικούς, βιώσιµους και εξωστρεφείς που θα συµπαρασύρουν
θετικά και τους άλλους τοµείς της οικονοµίας. Μόνο µε αυτόν
τον τρόπο θα πετύχουµε την οικονοµική ανεξαρτησία των νέων
ανθρώπων, µόνο έτσι θα δώσουµε απάντηση και στο δηµογρα-
φικό πρόβληµα της χώρας µας.

Με αυτές τις σκέψεις σάς καλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης και
Επενδύσεων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-

νήµατος Αλλαγής κ. Σκανδαλίδης και µετά ξεκινά ο τρίτος κύ-
κλος οµιλητών µε φυσική παρουσία µε πρώτο οµιλητή τον κ.
Γεώργιο Κωτσό.

Κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, χθες ζήσαµε µια από τις πιο µελανές σελίδες στην ιστορία
του ελληνικού Κοινοβουλίου. Ασφαλώς την κύρια ευθύνη έχει ο
τρόπος που έχουν µάθει να πολιτεύονται ορισµένοι συνάδελφοι
αλλά, δυστυχώς, και ο τρόπος που ο Πρόεδρος της Βουλής, ο
οποίος διέκοψε -υποτίθεται- τη συνεδρίαση µετά από µια ατελεί-
ωτη αναµονή, σήµερα συνέχισε την παράταση της παράστασης
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µε τρόπο που υποβαθµίζει ακόµα περισσότερο τις κοινοβουλευ-
τικές διαδικασίες.

Θα ήθελα, επίσης, να πω, για να το ξεκαθαρίσω, επειδή εµείς
δεν είµαστε χθεσινοί στη Βουλή, γνωρίζουµε ότι σε τόσο κρίσι-
µες συζητήσεις του Κοινοβουλίου ο Πρόεδρος της Βουλής συ-
νεννοείται µε την Κυβέρνηση. Δεν θεωρώ ότι όλη αυτή η δια-
δικασία έχει την Κυβέρνηση -και εννοώ την κεφαλή της Κυβέρ-
νησης- αµέτοχη ευθυνών. Όφειλε η Κυβέρνηση και το Προεδρείο
της Βουλής να προστατέψει τη λειτουργία του Κοινοβουλίου.

Είµαι υποχρεωµένος να ξεκαθαρίσω προς κάθε κατεύθυνση
ορισµένα πράγµατα:

Πρώτον, η πολιτική µας τοποθέτηση είναι κρυστάλλινη και δεν
δέχεται από κανέναν µαθήµατα αµφισβήτησης. Επανειληµµένα
καταδικάσαµε την πρακτική, τη φρασεολογία και την τοξικότητα
που φέρνει στον δηµόσιο διάλογο ο κ. Πολάκης και το δείξαµε
σε όλες τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες.

Δεύτερον, η στάση µας στην αντίστοιχη επιτροπή για τη
σκευωρία «NOVARTIS», και επί της ουσίας του θέµατος αλλά και
σε όλη την περίοδο που ακολούθησε ως σήµερα, δεν αµφισβη-
τείται ποτέ από κανέναν. Ήταν πάντα υπέρ τού να λάµψει η αλή-
θεια. Και ασφαλώς αναγνωρίζει ότι η σκευωρία κατέπεσε µέσα
από τις διαδικασίες της δικαιοσύνης.

Τρίτον, η προσπάθεια να εµφανισθεί, και από τον κ. Γεωργιάδη
αλλά και από άλλους, ότι η παράταξή µας κρατάει ίσες αποστά-
σεις δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα.

Αυτές τις καταστάσεις υποβάθµισης του Κοινοβουλίου ουδέ-
ποτε τις υποδαύλισε, ουδέποτε τις ενίσχυσε και ουδέποτε τις υιο-
θέτησε η δική µας παράταξη και είµαστε περήφανοι γι’ αυτό.
Έχουµε ζήσει πολλές από τις οποίες επαναλαµβάνω ότι η χθε-
σινή ήταν από τις χειρότερες.

Στον κόσµο της δικής σας πόλωσης, γιατί αυτά δεν γίνονται
τυχαία, είναι αποτέλεσµα µιας ολόκληρης δηµόσιας συζήτησης,
δηµόσιας ζωής που κινούνται τα κόµµατα, παίρνουν θέσεις, χρη-
σιµοποιούν διαλόγους, χρησιµοποιούν λέξεις και φράσεις, που
σηµατοδοτούν αυτή την πόλωση, που γίνεται πάντοτε στο όνοµα
µικροκοµµατικών συµφερόντων εδώ και πολλά χρόνια ιστορικά
είµαστε αµέτοχοι και περηφανευόµαστε και γι’ αυτό, γιατί προ-
στατεύουµε τη λειτουργία, τον ρόλο και την αξία των δηµοκρα-
τικών θεσµών.

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είτε της Συµπολίτευσης
είτε της υπόλοιπης Αντιπολίτευσης είµαστε το κατ’ εξοχήν κοι-
νοβουλευτικό κόµµα. Δεν είµαστε ούτε διαιτητές ούτε ΜΑΤ για
να αντιµετωπίσουµε τον πολιτικό σας παραλογισµό.

Πάω σε ένα δεύτερο θέµα. Αυτόν τον καιρό αν κάποιος φάνηκε
να εκνευρίζεται και να καταφεύγει σε πολιτικές απαξίωσης, απρέ-
πειας και περιφρόνησης, δυστυχώς, είναι ο Πρωθυπουργός, που
δεν µας είχε συνηθίσει µέχρι πριν λίγο καιρό σε αυτό, που τον
τελευταίο καιρό καταφεύγει σε αστήρικτες κατηγορίες εναντίον
µας εξαιτίας των τεράστιων προβληµάτων που βιώνει η χώρα και
της αδυναµίας της Κυβέρνησής του να τα αντιµετωπίσει.

Εκφράσεις, όπως: δεν ακούω τον κ. Ανδρουλάκη να προτείνει
κάτι ή ότι ο Πρόεδρος του ΚΙΝΑΛ καταφεύγει σε "επιτήδεια ασά-
φεια" και άλλα πολλά ανάµεσα στα οποία και η σκόπιµη και µι-
κροπρεπής παράλειψη των ονοµάτων που αθωώθηκαν από τη
σκευωρία, νοµίζω ότι αποτελούν συγκεκριµένη συνειδητή πολι-
τική γραµµή, γιατί πιστεύει ότι χάνει το έδαφος κάτω από τα
πόδια του. Είναι καιρός, όµως, να επανέλθει σε µια προηγούµενη
περίοδο.

Επειδή, λοιπόν, επανειληµµένα από το Βήµα της Βουλής επι-
χειρεί να δηµιουργήσει την εντύπωση ότι ο Πρόεδρος του Κινή-
µατος Αλλαγής δεν τοποθετείται ή αποφεύγει να πάρει θέση ή
να προτείνει λύσεις σε συγκεκριµένα προβλήµατα που αντιµετω-
πίζει η χώρα, καταθέτω σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία
µικρό µέρος των προτάσεων που έχει διατυπώσει ο Νίκος Αν-
δρουλάκης και µόνο στο διάστηµα µετά την εκλογή του σε κρί-
σιµους τοµείς για την πανδηµία και το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
για την ακρίβεια, για την πολιτική προστασία, για την ενέργεια,
για την κλιµατική κρίση, για το πανεπιστηµιακό άσυλο, για το δη-
µογραφικό, για το προσφυγικό, για τους δηµοσιονοµικούς κανό-
νες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µετά την πανδηµία, για τα ελληνο-
τουρκικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Σκανδαλίδης
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μπορεί ο κ. Μητσοτάκης να τα διαβάσει και να κάνουµε µια
συζήτηση επί των προτάσεων, που είναι πάρα πολύ απλό, αντί
να καταφεύγει σε αφοριστικές διαδικασίες.

Τώρα για τον νόµο που συζητάµε τα είπε ο εισηγητής µας Απο-
στόλης Πάνας και οι Βουλευτές µας πολύ αναλυτικά. Εγώ θα
µείνω σε δυο-τρεις γενικές παρατηρήσεις, γιατί διαφωνούµε
στρατηγικά µαζί σας για το ευρύτερο θέµα της ανάπτυξης.

Διαφωνούµε στρατηγικά µαζί σας, πρώτον, για το πού πάνε οι
επενδύσεις και µιλάω για το σύνολο των επενδύσεων και όχι για
την προσέλκυση απλά κάποιων ξένων επενδύσεων που όλοι εί-
µαστε σύµφωνοι. Δεν πάνε προγραµµατισµένα σε τοµείς, σε δια-
δικασίες. Δεν πάνε προγραµµατισµένα σε αυτά που έχει απόλυτη
ανάγκη η χώρα. Πάνε "εική και ως έτυχε" µε οριζόντιο τρόπο, έτσι
έλεγαν και οι προηγούµενοι νόµοι. Ήταν καιρός, όµως, να αλλά-
ξουν.

Δεύτερον, µε ποια κριτήρια γίνεται µια επένδυση; Απλά για να
ενισχυθεί ο επιχειρηµατίας; Απλά για να λειτουργήσει το ξενο-
δοχείο; Βάλαµε ένα κριτήριο βασικό που είναι η προστιθέµενη
αξία στην παραγωγική ανάπτυξη της χώρας. Θα έπρεπε να είναι
κριτήριο για την επένδυση και επιπλέον και κοινωνικό κριτήριο τι
θέσεις απασχόλησης δηµιουργεί κάθε επένδυση. Οριζόντιοι ήταν
και οι προηγούµενοι νόµοι, δεν έλεγαν γι’ αυτά. Αν και ο ίδιος
έλεγε για την απασχόληση. Θα έπρεπε, λοιπόν, να περιέχει και
συγκεκριµένα κριτήρια που προσανατολίζουν τις επενδύσεις και
στο παραγωγικό δυναµικό της χώρας.

Ποιος παίρνει τις αποφάσεις για το είδος των επενδύσεων; Και
εδώ είναι η περιβόητη αντιπαράθεσή µας µε το συγκεντρωτικό
µοντέλο, την ανάγκη του περιφερειακού σχεδιασµού, την ανάγκη
να µπουν κριτήρια στις περιφερειακές επενδύσεις, την ανάγκη
να ενισχυθούν οι υποβαθµισµένες περιοχές, την ανάγκη να γί-
νουν πολύ πιο συγκεκριµένα αναπτυξιακά προγράµµατα για να
ξέρει ο άλλος πού θα κατευθύνει την επένδυση. Αυτό, όµως,
προϋποθέτει όχι έναν συγκεντρωτικό προγραµµατισµό, αλλά µια
αποκεντρωµένη διαδικασία όπου µεγάλες αποφάσεις για τις
επενδύσεις τις παίρνουν σε περιφερειακό και σε τοπικό επίπεδο
οι παραγωγικές δυνάµεις.

Και έρχοµαι στη διαφορά αυτή. Εσείς έχετε έναν δρόµο, εγώ
τον αναγνωρίζω, πάση θυσία επενδύσεις ξένες, ελληνικές, κ.λπ..
Πράγµατι, είναι βασική προϋπόθεση για να παραχθεί περισσότε-
ρος πλούτος στη χώρα και να υπάρξει µεγαλύτερη απασχόληση.
Βέβαια πρέπει να σας πω ότι σε αυτό το πεδίο το κάνετε και
κάπως υπερβολικά, γιατί οποιαδήποτε επένδυση περνάει από µία
ιδιωτική επιχείρηση ξένη σε µια ελληνική, που αγοράζει µια ελ-
ληνική εταιρεία, τη θεωρείτε κυβερνητική επιτυχία. Αυτή είναι η
λειτουργία της αγοράς, δεν είναι θέµα κυβερνητικής επιτυχίας.
Εν πάση περιπτώσει, δεν διαφωνεί κανείς για τις επενδύσεις και
για τις µεγάλες επενδύσεις, τις ξένες επενδύσεις.

Έχετε, όµως, µια µόνιµη πολιτική «βλέποντας και κάνοντας».
Πώς αλλάζει το µοντέλο η χώρα; Λέει, ας πούµε, ο κ. Σταϊκούρας:
«Εγώ έχω έναν προϋπολογισµό, πιστεύω ότι τον Απρίλιο θα
υπάρξει µια αποκλιµάκωση του πληθωρισµού. Άρα κάνω µια πο-
λιτική, κάνω κάποιες παροχές σωστά και αντιµετωπίζω την άµεση
ανάγκη, την άµεση ανάγκη για την πανδηµία, την άµεση ανάγκη
για οποιαδήποτε κρίση».

Γίνεται µια πολιτική διαρκούς παροχολογίας που δεν είναι
λάθος ως αντίληψη διάθεσης πόρων για να αντιµετωπίσεις προ-
βλήµατα, όµως είναι λάθος αντίληψη σε ότι ακολουθεί την πεπα-
τηµένη. Θα έπρεπε όταν λέει -ας πούµε- ότι τον Απρίλιο θα
αποκλιµακωθεί ο πληθωρισµός και ο πληθωρισµός θα αποκλιµα-
κωθεί τον Ιούνιο ή µπορεί να πάει και τον Οκτώβριο, αυτό το διά-
στηµα οι επενδύσεις που γίνονται έχουν ένα αντικείµενο που λέει
ότι θα θωρακίσω το παραγωγικό µοντέλο, θα αλλάξω το παρα-
γωγικό µοντέλο, θα δώσω άλλη κατεύθυνση στην παραγωγή, θα
κάνω µια άλλη διαδικασία; Είναι πολύ µακριά από αυτόν τον σχε-
διασµό η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Είναι φανερό ότι γι’ αυτόν τον λόγο εµείς καταψηφίζουµε τον
σχετικό νόµο. Και πιστεύω ότι θα µπορούσε, κύριε Γεωργιάδη,
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το Υπουργείο σας κάποια στιγµή να κάνει µια τοµή σε ότι αφορά
την αναπτυξιακή προσπάθεια της χώρας, εάν υιοθετείτε έστω και
λίγα από αυτά που εµείς σας λέµε ότι πρέπει να κάνετε διαφο-
ρετικά από αυτά που κάνετε τώρα και για να µη λέτε ότι δεν
έχουµε και προτάσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ τον κ. Σκαν-

δαλίδη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία. Μέχρι να

ανέβει στο Βήµα παίρνω την ευκαιρία ώστε να σας πω ποιοι µι-
λάνε στον τρίτο κύκλο. Είναι ο κ. Κωτσός, η κ. Τελιγιορίδου, ο κ.
Ιωάννης Παππάς, η κ. Λιακούλη, ο κ. Μαντάς, ο κ. Σκουρολιάκος,
ο κ. Χρυσοµάλλης, ο κ. Δελής, ο κ. Κόνσολας, η κ. Παπανάτσιου,
η κ. Αντωνίου και ο κ. Λογιάδης. Ξέχασα να πω ότι µετά τον κ.
Παππά θα πάρει τον λόγο ο κ. Γρηγοριάδης, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, χθες ήταν

µια µέρα µνήµης για την Ελλάδα µας. Ήταν ηµέρα µνήµης, διότι
πριν από είκοσι έξι χρόνια τρία παλικάρια µας, τρεις σύγχρονοι
ήρωες, έδωσαν τη ζωή τους την ώρα του καθήκοντος: Ο υπο-
πλοίαρχος Χριστόδουλος Καραθανάσης, ο επίσης υποπλοίαρχος
Παναγιώτης Βλαχάκος και ο αρχικελευστής Έκτορας Γιαλοψός.
Για να είµαστε σήµερα εµείς ελεύθεροι, να ζούµε κάτω από συν-
θήκες δηµοκρατίας. Και, βέβαια, τιµούµε τη µνήµη τους και δεν
τους ξεχνούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και, όµως, χθες η δηµοκρατία µας δοκιµάστηκε. Και δοκιµά-

στηκε, γιατί κάποιοι την αντιλαµβάνονται µε λάθος τρόπο. Προ-
φανώς η δηµοκρατία είναι το πολίτευµα του διαλόγου, της
ελευθερίας, της διαπάλης ιδεών -εγώ θα έλεγα, της σκληρής
µάχης ιδεών- της αντιπαράθεσης πολιτικής άποψης, της οπτικής
γωνίας από την οποία βλέπουµε τη χώρα και πώς τη δοµούµε
από τούδε και στο εξής, σίγουρα, όµως, δεν προσφέρεται για
φθηνούς «κουτσαβακισµούς», δεν προσφέρεται να προσπα-
θούµε να επιβάλουµε την άποψή µας διά της σωµατικής µας
ρώµης ενίοτε. Αυτά ανήκουν αλλού.

Προφανώς όλοι µας καταλάβαµε ότι ο συνάδελφός του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήρθε χθες αποφασισµένος να δηµιουργήσει ένταση, να δη-
µιουργήσει ζήτηµα, κάτι που φάνηκε και στη σηµερινή του οµιλία.
Δεν πήρε µηνύµατα από χθες. Και το µόνο που δεν τον ενδιέφερε
ήταν να καταθέσει την άποψή του για το πώς οραµατιζόµαστε
την Ελλάδα του αύριο, πώς οραµατιζόµαστε τη χώρα µας, τι
χώρα θέλουµε για τις Ελληνίδες και τους Έλληνες.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό ακριβώς κάνει το
σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορεί να το
παρακολουθήσει προφανώς, στερείται πολιτικού αφηγήµατος,
έχει πολιτική πενία, πιθανότατα η πραγµατικότητα να µην του ται-
ριάζει.

Ξέρετε, παρήλθαν τα χρόνια που όταν ήµασταν φοιτητές λέ-
γαµε ότι «αλίµονο στην πραγµατικότητα αν δεν συµφωνεί µαζί
µας». Πλέον, πολιτικά ώριµοι, αλλά γνωρίζοντας και την πολιτική
πραγµατικότητα, πρέπει να προσαρµοστούµε σε αυτή και, κυ-
ρίως, να ατενίσουµε το µέλλον µε αισιοδοξία, µε αυτοπεποίθηση
και µε σιγουριά.

Και ποιες λέξεις χρησιµοποιεί το νοµοσχέδιο που φέρνετε,
κύριε Υπουργέ; Τρεις συγκεκριµένες, εξαιρετικά σηµειολογικές
λέξεις: «Ελλάδα», «ισχυρή» και «ανάπτυξη». Γιατί;

Πρώτον, διότι οι Ελληνίδες και οι Έλληνες πριν δυόµισι χρόνια
µας έδωσαν ισχυρή εντολή να αλλάξουµε την Ελλάδα, να πάµε
σε µια νέα εποχή, να δηµιουργήσουµε την Ελλάδα της αυτοπε-
ποίθησης, την Ελλάδα της σιγουριάς, την Ελλάδα της αυτοδυ-
ναµίας, την Ελλάδα που θα ατενίζει το µέλλον µε σιγουριά, που
θα ξεφύγει από τη µιζέρια και τη µεµψιµοιρία που κάποιοι την
είχαν καταδικάσει και επιµένουν να την κρατούν εκεί. Μια Ελλάδα
µε κύρος, µε αναγνώριση, µε αξιοπιστία.

Και, βεβαίως, µια Ελλάδα ισχυρή. Ο ελληνικός λαός µάς έδωσε
εντολή να δηµιουργήσουµε µια Ελλάδα αυτάρκη, που θα ξεφεύ-
γει από την εσωστρέφεια που έχουν δηµιουργήσει εµµονικές και
αδιέξοδες πολιτικές του παρελθόντος, να γίνει η χώρα µας αν-

ταγωνιστική και, βεβαίως, καινοτόµος.
Και η τρίτη λέξη «ανάπτυξη», µαγική λέξη, ζητούµενο όχι µόνο

για µας, για όλο τον κόσµο, που µε το παρόν νοµοσχέδιο προ-
ωθούµε µέσα από µία ολιστική προσέγγιση την οικονοµική ανά-
πτυξη της χώρας µας, µέσα από την επιτάχυνση των διαδικα-
σιών, την απλοποίησή τους, την καταπολέµηση της γραφειοκρα-
τίας, τη χορήγηση κινήτρων για στοχευµένες δράσεις, που θα
στοχεύουν στην εξωστρέφεια, την πράσινη και ψηφιακή µετά-
βαση, τη στήριξη καινοτόµων επενδύσεων, την εισαγωγή τεχνο-
λογιών της «βιοµηχανίας 4.0», της ροµποτικής, της τεχνητής
νοηµοσύνης, στη στήριξη της απασχόλησης και την ενίσχυση της
επιχειρηµατικότητας.

Ήταν, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, επιβεβληµένη η αλ-
λαγή και η τροποποίηση του ν.4399/2016; Προφανώς και, ναι,
διότι και τα δεδοµένα έχουν αλλάξει και η εποχή είναι τελείως
διαφορετική και τα διακυβεύµατα του σήµερα είναι τελείως δια-
φορετικά από αυτά που ήταν πριν έξι χρόνια, αλλά έχουµε και
ανάγκη ως χώρα να τρέξουµε µε πιο γρήγορους, µε πιο αποτε-
λεσµατικούς ρυθµούς.

Τα στοιχεία είναι αµείλικτα. Την περίοδο 2016-2019 που εφαρ-
µόστηκε ο νόµος επί των ηµερών σας 991 εκατοµµύρια επενδύ-
σεις και ενίσχυση επενδύσεων. Στα δυόµισι χρόνια τα δικά µας
πάνω από 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτό, αν µη τι άλλο, κατα-
δεικνύει την αποτελεσµατικότητα της διακυβέρνησής µας, ακόµη
και µε τον δικό σας νόµο, που είχε τις όποιες αδυναµίες και που
ερχόµαστε µε τον νέο νόµο να δώσουµε µεγαλύτερη ταχύτητα,
µεγαλύτερη ώθηση, µεγαλύτερη επιτάχυνση στην οικονοµία της
χώρας µας.

Θα κάνω µια µικρή αναφορά στον πρωτογενή τοµέα που, κατά
την άποψή µου, αποτελεί δοµικό πυλώνα ανάπτυξης της χώρας
µας. Και πραγµατικά, το νοµοσχέδιο δίνει αυτή τη δυνατότητα,
ούτως ώστε ο Έλληνας αγρότης να µην είναι µόνο εργάτης γης
και παραγωγός, αλλά να µετεξελιχθούν τα προϊόντα µας µέσα
από την τυποποίηση, τη µεταποίηση σε ποιοτικά προϊόντα που
θα αποφέρουν την προστιθέµενη αξία στη χώρα µας και θα τη
δίνουν εδώ. Γιατί έχουµε το παράδειγµα του βαµβακιού που το
εξάγουµε χωρίς να είναι επεξεργασµένο, εισπράττοντας η χώρα
µας 700 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως, ενώ ξοδεύουµε για να ει-
σάγουµε στη συνέχεια τελικά προϊόντα του βαµβακιού, είτε υφά-
σµατα είτε ρούχα, πάνω από 4 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Και, βεβαίως, σηµαντική εξέλιξη -µπράβο σας, κύριε Υπουργέ-
που προβλέπετε την ένταξη ατοµικών επιχειρήσεων στον αγρο-
τοδιατροφικό τοµέα, δίνοντας έτσι «ανάσα» στο βασικό κοµµάτι
της Ελλάδας, που είναι η ύπαιθρος. Γιατί η ύπαιθρος χωρίς κτη-
νοτρόφους και αγρότες δεν υπάρχει.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία κτίζει
την Ελλάδα του αύριο µε αποφασιστικότητα, µε αυτοπεποίθηση
και, κυρίως, έχοντας όραµα και σχέδιο. Και σας καλώ να το στη-
ρίξετε.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Αµέσως µετά τον λόγο
έχει η κ. Τελιγιορίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ, ακολουθεί ο κ. Ιωάννης
Παππάς από τη Νέα Δηµοκρατία και στη συνέχεια ο κ. Κλέων
Γρηγοριάδης από το ΜέΡΑ25. Και µετά τον κ. Μαντά, θα µιλήσει
ο Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Κατρίνης.

Κυρία Τελιγιορίδου, έχετε τον λόγο. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρωτοφανές επεισόδιο χθες στη Βουλή, ακόµη και για τα δε-

δοµένα της έντασης στην κοµµατική αντιπαράθεση, γιατί χθες
χάθηκε κάθε ίχνος κοινής λογικής. Ήµουν χθες στην Αίθουσα,
αλλά δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες, γιατί έγινε εκτενής συζήτηση.
Θα εκφράσω, όµως, µόνο µία απορία. Ο κ. Πολάκης διακόπηκε
την ώρα της οµιλίας του από τον κ. Αθανασίου, που εκείνη την
ώρα προήδρευε, χωρίς να ζητηθεί να έρθει ο επόµενος οµιλητής.
Ο Πρόεδρος τότε έκοψε τη διαδικασία της Βουλής, άφησε τον
κ. Πολάκη στο Βήµα και είπε ότι «θα περιµένετε µέχρι να έρθει ο
κ. Τασούλας για να σας κάνει µοµφή». Όµως, σήµερα ακούσαµε
ότι ο κ. Πολάκης έκανε κατάληψη του Βήµατος σε µία διαδικασία
που είχε διακοπεί.
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Την ίδια ώρα ο Υπουργός, ο κ. Γεωργιάδης, είπε ότι «ναι,
έβγαλα βίντεο, αλλά αυτό δεν είναι µεµπτό, γιατί η διαδικασία
είχε διακοπεί». Και σωστά. Για τον κ. Γεωργιάδη δεν υπήρχε δια-
δικασία, για τον κ. Πολάκη υπήρχε διαδικασία που έκανε κατά-
ληψη. Εδώ χάνεται κάθε ίχνος λογικής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναπτυξιακός νόµος και ισχυρή
Ελλάδα για πόσους και για ποιους και σε ποιο περιβάλλον; Είναι
σαφές ότι σε ένα περιβάλλον µε έκρηξη της ακρίβειας, στο πε-
τρέλαιο, στην ενέργεια, µε αυξηµένο πληθωρισµό στο 5%, σε ένα
περιβάλλον µε τεράστιες οικονοµικές επιπτώσεις από τους πε-
ριορισµούς της πανδηµίας και την ύφεση που αυτή προκάλεσε,
εσείς φέρνετε ένα νοµοσχέδιο σαν να µη συµβαίνει τίποτε, σαν
να µην έχετε διδαχθεί από τίποτε.

Γι’ αυτό ίσως άλλωστε δεν θέλετε να αναφερόµαστε στο σκάν-
δαλο «NOVARTIS», ενώ αντίθετα οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας µπορούν αυτό να το κάνουν µε άνεση. Και αυτό γιατί
στην υπόθεση της «NOVARTIS» υπάρχουν πολλά στοιχεία που
δείχνουν αιτίες, για τις οποίες η χώρα οδηγήθηκε την προηγού-
µενη δεκαετία στην οικονοµική κρίση. Υπάρχουν φαινόµενα δια-
πλοκής. Υπάρχουν φαινόµενα παρεµβάσεων. Υπάρχει η ένδειξη
της έλλειψης στρατηγικού σχεδιασµού µε γνώµονα το εθνικό
συµφέρον. Υπάρχει η ένδειξη της κρατικοδίαιτης δήθεν ιδιωτικής
επιχειρηµατικότητας.

Η χώρα έχασε δεκαετίες στη βιοτεχνία, στη γεωργία, στο εµ-
πόριο που περιορίστηκαν στα όρια ενός αθηνοκεντρικού σχεδια-
σµού που, δυστυχώς, σήµερα επαναλαµβάνεται. Σήµερα η χώρα
χρειάζεται ένα άλλο σχέδιο για να ξεφύγει από τον φαύλο κύκλο.
Χρειάζεται αλλαγή υποδείγµατος και όχι µια από τα ίδια. Για πα-
ράδειγµα, κατά τη γνώµη µας είναι λάθος η συγκέντρωση εξου-
σίας στον Υπουργό, ο οποίος θα αποφασίζει σε ποιους θα
ανατεθεί η αξιολόγηση και ο έλεγχος µιας επένδυσης σε περί-
πτωση καθυστερήσεων. Αυτό αποδυναµώνει τον ρόλο που πρέ-
πει να έχουν οι περιφέρειες για να βοηθήσουµε στην αποκέντ-
ρωση.

Δεν υπάρχει προτεραιοποίηση των τοµέων ενίσχυσης. Και µά-
λιστα προστίθενται κλάδοι που δεν είναι σαφές γιατί πρέπει να
ενισχυθούν. Για παράδειγµα προστίθενται τα κέντρα αποθερα-
πείας και αποκατάστασης για ιδιωτικές επενδύσεις που θα χρη-
µατοδοτούνται από τον αναπτυξιακό. Αυτό γίνεται την ώρα που
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει διαλύσει αντίστοιχες
δηµόσιες δοµές, όπως για παράδειγµα το Κέντρο Φυσικής Απο-
κατάστασης στο Άργος Ορεστικό, που είναι ένα κέντρο υψηλών
προδιαγραφών, του οποίου η Κυβέρνηση αυτή έχει σταµατήσει
την εικοσιτετράωρη λειτουργία και τώρα προκρίνει στον αναπτυ-
ξιακό αντίστοιχες δοµές. Για εσάς η υγεία πρέπει και αυτή να
είναι στον βωµό του ιδιωτικού κέρδους. Πρέπει να κλείσουν οι
δηµόσιες δοµές, για να υπάρχουν πελάτες για τα ιδιωτικά κέντρα
τα οποία, όµως, θα γίνονται µε δηµόσια χρήµατα.

Προχωράτε σε ένα νοµοσχέδιο που θα αποκλείσει στην πράξη
τη συντριπτική πλειοψηφία των µικροµεσαίων επιχειρήσεων,
καθώς βάζετε προαπαιτούµενα που ιδιαίτερα σε αυτή την οικο-
νοµική κατάσταση δεν µπορούν να εκπληρώσουν, όπως για πα-
ράδειγµα η εκτίµηση βιωσιµότητας από το τραπεζικό σύστηµα.

Αντί να στηρίξετε τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας,
ασπάζεστε πλήρως την άποψη που διατυπώθηκε στην έκθεση
Πισσαρίδη. Γιατί για σας οι επιχειρήσεις αυτές είναι ζόµπι και τις
θεωρείτε άχρηστες. Όπως άλλωστε έλεγε και τον Απρίλιο του
2020 ο κ. Τσακλόγλου: «Πολλές επιχειρήσεις και κυρίως οι µι-
κρότερες δεν θα αντέξουν και αρκετές θα µπορέσουν να εξαγο-
ραστούν για µεγαλύτερες επιχειρήσεις του κλάδου».

Γι’ αυτό άλλωστε βάζετε στο ίδιο προκηρυσσόµενο πλαίσιο
επιχειρήσεις πολύ µικρές, µικρές, µεσαίες και µεγάλες, γεγονός
που σηµαίνει ότι η πλειοψηφία των πόρων θα διοχετευθεί στις
µεγάλες επιχειρήσεις και µικρότερες, µε αποτελεσµατικά επεν-
δυτικά σχέδια µικρότερου ύψους να µείνουν εκτός. Εξαιρείτε µε
τον τρόπο αυτό οκτακόσιες είκοσι χιλιάδες µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις µε ένα εκατοµµύριο εξακόσιες χιλιάδες απασχολούµε-
νους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Θετικό είναι ότι προσθέσατε πριν από λίγο τους αγρότες,

όµως για να έχει αυτό νόηµα θα πρέπει να αλλάξετε και την πρό-
βλεψη στο άρθρο 66 ότι οι επενδύσεις θα πρέπει να έχουν ολο-
κληρωµένο χαρακτήρα, γιατί αυτό εξαιρεί από τον πρωτογενή
τοµέα επενδυτικά σχέδια µικρότερου ύψους, στα οποία όµως
υπάρχει µόνο µέρος της παραγωγικής διαδικασίας.

Κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό µόνο.
Θέλω να αναφερθώ σε ένα θέµα που αφορά την περιοχή µου.

Στο υποκεφάλαιο Δ’ στα άρθρα 51 µέχρι 57 περιγράφονται επεν-
δυτικά σχέδια για καθαρά λιγνιτικές περιοχές. Θέλω να σας πω
ότι η Περιφέρεια της Δυτικής Μακεδονίας όλα τα προηγούµενα
χρόνια ήταν µία περιφέρεια όπου αντιµετωπίζονταν και οι τέσσε-
ρις περιφερειακές ενότητες ως ενιαία. Αυτό είχε σαν αποτέλε-
σµα Καστοριά και Γρεβενά να χάνουν πόρους από το ΕΣΠΑ και
από κοινοτικά πλαίσια στήριξης. Και έρχεται τώρα στην απολι-
γνιτοποίηση και χάνουν πάλι, γιατί µένουν εκτός αυτού του σχε-
διασµού. Τοπικά στελέχη στην περιοχή, ο κ. Μουσουρούλης
αλλά και οι Υπουργοί, έλεγαν ότι αυτή η αδικία θα αποκαταστα-
θεί από τον αναπτυξιακό νόµο, κάτι που δεν το βλέπουµε. Δεν
υπάρχει περιφερειακή συνείδηση και για άλλη µια φορά η Κα-
στοριά και τα Γρεβενά, που για δεκαετίες οι ευκαιρίες ήταν χα-
µένες, είναι χαµένες και από αυτόν τον αναπτυξιακό. Αυτό το
θεωρώ άδικο και θεωρώ, επίσης, ότι αποδεικνύει και την κοροϊδία
και τα ψεύτικα τα λόγια τα µεγάλα της Νέας Δηµοκρατίας στην
περιοχή.

Το νοµοσχέδιό σας φοβάµαι πως αντί να επιλύσει, θα δηµιουρ-
γήσει επιπλέον προβλήµατα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Τελιγιορίδου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ιωάννης Παππάς από τη Νέα Δηµο-
κρατία και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Γρηγοριάδης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Τελιγιορίδου, θα έλεγα ότι ο κ. Πολάκης εχθές έκανε

κατάληψη στον χώρο, οπότε τι θα θέλατε να κάνει το Προεδρείο;
Να πει στον επόµενο οµιλητή να ανέβει να µιλήσει; Θέλατε να
µετατρέπαµε τον χώρο σε γήπεδο του µποξ; Ο κ. Πολάκης ήρθε
εδώ χθες για να δηµιουργήσει πρόβληµα στη διαδικασία. Το ξέ-
ρουµε, το γνωρίζουµε και το βλέπαµε από τα ραντεβού που
έκλεινε εκβιάζοντας και µιλώντας προκλητικά τον Υπουργό στο
κυλικείο της Βουλής. Οπότε ας είµαστε λίγο όλοι πιο υπεύθυνοι
και σοβαροί εδώ µέσα. Και το λέω ευγενικά προς το πρόσωπό
σας.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
υπό κανονικές συνθήκες θα έπαιρνα χθες τον λόγο και θα είχα
τη δυνατότητα να αποτίσω φόρο τιµής στους ήρωες των Ιµίων,
Βλαχάκο, Καραθανάση και Γιαλοψό. Αντιθέτως ο κ. Πολάκης δεν
µου το επέτρεψε µε την κατάληψη του χώρου που έκανε. Εγώ,
όµως, τώρα θέλω να πω από το Βήµα της Βουλής ότι τα Ίµια και
οι εκατοντάδες βραχονησίδες στο Αιγαίο είναι πατρίδες της
ψυχής µας. Δεν είναι γκρίζες ζώνες ούτε αµφισβητούνται!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δύο ηµέρες µετά τη συζήτηση για την πρόταση δυσπιστίας

έχουµε εµπεδώσει τι πρεσβεύει ο καθένας σε τούτη εδώ την Αί-
θουσα. Ποιοι αντιµετωπίζουν τη Βουλή σαν το µπαλκόνι τους,
που θα βγουν να τσακωθούν µε τον γείτονα. Ποιοι καταθέτουν
προτάσεις για υλοποίηση και ποιοι επιµένουν σε σκευωρίες.
Ποιοι απευθύνονται στους πολίτες και προσπαθούν να δίνουν λύ-
σεις στα προβλήµατά τους και ποιοι επικαλούνται υπόδικους από
το Βήµα της Βουλής. Το ξέρει καλά το µονοπάτι αυτό βέβαια και
ο άλλοτε συγκυβερνήτης σας και είχατε να µοιάσετε.

Να σας πω κάτι; Ειλικρινά, φαίνεται τελικά ότι εδώ µέσα σας
αντιπροσωπεύει το τι λέει και το τι κάνει ο κ. Πολάκης -µέσα και
έξω από την Αίθουσα- και είστε περήφανοι που είναι µέλος της
οµάδας σας, όπως πολλοί συνάδελφοί σας το είπαν προ ολίγου.
Θα του πει, όµως, κάποιος επιτέλους να σταµατήσει να κάνει θε-
ατρινισµούς κακής ποιότητας; Είναι δικό σας θέµα, αλλά είναι
και ζήτηµα ποιότητας της δηµοκρατίας και της Βουλής µας.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριε Ραγκούση, η τροµοκρατία δεν τροµοκρατείται, τιµωρεί-
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ται. Και να είστε προσεκτικοί, γιατί θα είστε υπαίτιοι για ό,τι γίνει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας πάµε τώρα στο σχέδιο νό-

µου, το οποίο καλούµαστε να ψηφίσουµε και να συζητήσουµε.
Μπορεί κάποιος από την Αντιπολίτευση να αναρωτιέται: «Μα,

γιατί η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και ο Υπουργός κ. Άδωνις Γεωρ-
γιάδης και ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Νίκος Παπαθανάσης
φέρνουν νέο αναπτυξιακό νόµο, αφού έχουµε του 2016;». Μπο-
ρεί να σας απαντήσει κάποιος, µε µεγάλη δόση ειρωνείας, ότι
ήταν τόσο καλός ο νόµος και φιλοεπενδυτικός, που δυσκολευό-
µασταν να τον ακολουθήσουµε. Αφήστε που ήταν και πάρα πολύ
αποτελεσµατικός!

Δεν θα το κάνω αυτό. Θα πω απλά ότι πρόκειται για έναν οδικό
χάρτη, ο οποίος ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις των καιρών και
ενσωµατώνει όλες τις νέες τάσεις και απαιτήσεις της παγκόσµιας
οικονοµίας. Είναι ένα σχέδιο νόµου το οποίο ενσωµατώνει και
εφαρµόζει τα στρατηγικά σχέδια ανάπτυξης για την ελληνική οι-
κονοµία: την έκθεση της Επιτροπής Πισσαρίδη, το Εθνικό Σχέδιο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και τη στρατηγική για τη βιοµη-
χανία.

Στόχοι του νέου αναπτυξιακού νόµου είναι η Ελλάδα να µπει
προετοιµασµένη και εφοδιασµένη µε τα κατάλληλα εργαλεία
στην επόµενη µέρα της παγκόσµιας οικονοµίας, επόµενη µέρα
που έχει στον πυρήνα της τις νέες τεχνολογίες, τις επιχειρηµα-
τικές δραστηριότητες που είναι φιλικές στο περιβάλλον, την τε-
χνητή νοηµοσύνη, τη ροµποτική και τις οικονοµίες κλίµακας.

Στο νέο αναπτυξιακό πρότυπο εντάσσονται και τοµείς όπως η
µεταποίηση, η αγροδιατροφή, η εφοδιαστική αλυσίδα, τα logi-
stics, ένας τοµέας o οποίος στην Ελλάδα κάνει ήδη τεράστια άλ-
µατα. Την επόµενη µέρα η ανάπτυξη θα είναι αποκεντρωµένη και
θα απευθύνεται σε µεγαλύτερο φάσµα του πληθυσµού αυτής
της χώρας.

Από το µέλλον δεν µπορεί να απουσιάζει και το δυνατό χαρτί
της ελληνικής οικονοµίας, που είναι ο τουρισµός, ένας τοµέας
στον οποίον τα Δωδεκάνησα πρωταγωνιστούν µε συνεχόµενες
πρωτιές και µία πρωτοφανή ανάπτυξη. Να σας πω µόνο ότι το
97,1% του ΑΕΠ µας προέρχεται από τον τουρισµό. Πρόκειται για
έναν τοµέα ο οποίος δεν περιορίζεται στο πρότυπο που υπήρχε
τις περασµένες δεκαετίες. Εξελίσσεται όπως εξελίσσονται οι αν-
θρώπινες δραστηριότητες και οι ανάγκες µας.

Αυτός είναι και ο λόγος που δύο από τις δεκατρείς θεµατικές
του αναπτυξιακού νοµοσχεδίου αφορούν τον τουρισµό: Ενί-
σχυση τουριστικών επενδύσεων µε συνεργασία -και ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ τον Υπουργό και τον Αναπληρωτή Υπουργό-
και µε εναλλακτικές µορφές τουρισµού.

Μία από τις σηµαντικές αλλαγές του συγκεκριµένου νοµοσχε-
δίου είναι η απλοποίηση των διαδικασιών. Ενδεικτικό είναι ότι η
αξιολόγηση των επενδυτικών σχεδίων θα ολοκληρώνεται εντός
σαράντα πέντε ηµερών για τις περιπτώσεις συγκριτικής αξιολό-
γησης και εντός τριάντα ηµερών στις περιπτώσεις άµεσης αξιο-
λόγησης. Ο υποψήφιος επενδυτής δεν θα χάνεται σε χρονο-
βόρες και πολύπλοκες διαδικασίες, κάτι που κάνει την Ελλάδα
πιο ελκυστικό επενδυτικό προορισµό.

Παράλληλα, απευθύνεται σε περισσότερο κόσµο µε τη διεύ-
ρυνση των οικονοµικών κριτηρίων.

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος αποσκοπεί στο να γίνουν περισ-
σότερες επενδύσεις, σε περισσότερα µέρη της χώρας, για πε-
ρισσότερους πολίτες, γιατί σε τελική ανάλυση, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στον σύγχρονο κόσµο στον οποίο ζούµε, ισχυρές
χώρες είναι εκείνες που µπορούν να έχουν µία οικονοµία που
µπορεί να είναι πόλος έλξης για µεγάλες επενδύσεις και παγκό-
σµιους κολοσσούς.

Η αποστολή µιας κυβέρνησης είναι να δηµιουργεί το κατάλ-
ληλο περιβάλλον έτσι ώστε οι επενδύσεις να γίνονται πιο γρή-
γορα και πιο εύκολα. Η δική µας αποστολή είναι να προσελκύ-
σουµε επενδύσεις όπως εκείνη της «AMAZON», της «PFIZER»,
της «MICROSOFT», της «VOLKSWAGEN» στην Αστυπάλαια και
του Οµίλου Συγγελίδη, της «CITROEN», της «ALD AUTOMO-
TIVE», της «ENERGY GREECE», της «OMEXOM/VINCI ENER-
GIES», καθώς επίσης και  της ΔΕΗ, της «ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟΣ» και της
«VODAFONE» στο νησί της Χάλκης.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να φωτίσω µία σηµαντική λεπτοµέ-

ρεια του νοµοσχεδίου, σηµαντική για τα Δωδεκάνησα, τα οποία
έχουν έντονο το χαρακτηριστικό της νησιωτικότητας. Υπάρχουν
νησιά µε λίγους µόνιµους κατοίκους και το νοµοσχέδιο τους δίνει
µία σηµαντική δυνατότητα. Στα νησιά µε πληθυσµό µικρότερο
των τριών χιλιάδων εκατό κατοίκων το κίνητρο της επιχορήγησης
χορηγείται στο 100% του ανώτατου ορίου, όπως αυτό έχει κα-
θοριστεί στους πίνακες περιφερειακών ενισχύσεων. Η πρόβλεψη
αυτή αφορά επενδύσεις σε έντεκα από τις δεκατρείς θεµατικές.

Εκτός από εκείνα που αφορούν τον τουρισµό και τον εναλλα-
κτικό τουρισµό, θα αναφερθώ και στα υπόλοιπα: Είναι η αγρο-
διατροφή, η πρωτογενής παραγωγή, η µεταποίηση γεωργικών
προϊόντων, η αλιεία, οι υδατοκαλλιέργειες, η «πράσινη» µετά-
βαση, ο ψηφιακός και τεχνολογικός µετασχηµατισµός, η έρευνα,
η εφαρµοσµένη καινοτοµία και οι µεγάλες επιχειρήσεις.

Απώτερος στόχος, εκτός από την ευηµερία σε ένα περιβάλλον
σταθερότητας και τη βιώσιµη αποκέντρωση, είναι η περαιτέρω
µείωση της ανεργίας. Η ανεργία, κυρίες και κύριοι της Αντιπολί-
τευσης, που «έπεσε» από το 16,8% το 2019 στο 16,1% το 2020
και στο 13,3% το 2021, και τις δύο χρονιές εν µέσω µιας τερά-
στιας υγειονοµικής κρίσης.

Ο αναπτυξιακός νόµος είναι ένας οδικός χάρτης για την οικο-
νοµία και τις επενδύσεις µε προορισµό το µέλλον της οικονοµίας
µας. Αφού αποφασίσει ο καθένας µας εδώ αν θέλει να είναι κοµ-
µάτι ή µέρος του µέλλοντος ή αποµεινάρι του παρελθόντος, µπο-
ρεί να ψηφίσει το νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, το νοµο-
σχέδιο δεν θα το ψηφίσετε. Σας παρακαλώ, όµως, να σταθείτε
στο ύψος των περιστάσεων. Δεν σας αξίζει το ύφος Πολάκη!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ ευχαριστώ,
κύριε Παππά.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
που µου δίνετε τον λόγο. 

Ευχαριστώ τον κύριο που καθάρισε το Βήµα, για να µην κινδυ-
νεύω υγειονοµικώς.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άραγε το καζίνο
της Πάρνηθας σε ποιες ακριβώς στρατηγικές επενδύσεις υπά-
γεται κατά τη γνώµη σας; Υπάγεται, ας πούµε, στις επενδύσεις
που αφορούν την «πράσινη» µετάβαση ίσως επειδή είναι πράσινη
η τσόχα; Υπάγονται στις επενδύσεις που αφορούν τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό της πατρίδας µας, επειδή τα φρουτάκια τυγχά-
νει να είναι και ηλεκτρονικά;

Με µία λέξη, ντροπή! Ντροπή όπου κι αν υπάγεται το καζίνο.
Το καζίνο ξέρετε που θα έπρεπε να υπάγεται; Στο πυρ το εξώτε-
ρον, να µη σας πω το εξώτατον, κύριε Υπουργέ, γιατί είναι από
τη φύση του παρακµιακό. Και είναι παρακµή για την κοινωνία και
για την Κυβέρνησή σας να νοµοθετείτε υπέρ οποιουδήποτε κα-
ζίνο. Δηλαδή, δεν φτάνει η φτώχεια µας, δεν φτάνει ο εξευτελι-
σµός µας και η αιχµαλωσία µας, δεν φτάνει η αναξιοπρέπειά µας,
θέλετε τα ελάχιστα χρήµατα που µε αίµα βγάζουν οι συµπολίτες
µας, να τα ξοδεύουν σε καζίνο; Έχει κάποια λογική αυτό; Θέλετε
να γεµίσετε το Λεκανοπέδιο καζίνο; Αυτός είναι ο στρατηγικός
τρόπος που οραµατίζεστε το µέλλον της Ελλάδας;

Ξέρω τι θα µου απαντήσετε. Θα µου απαντήσετε, βεβαίως, «ε,
χαριτολογείτε, κύριε Γρηγοριάδη, υπάγονται στις µεγάλες επεν-
δύσεις» ή «υπάγονται στις τουριστικές επενδύσεις». Και εκεί γεν-
νιούνται άλλα ερωτήµατα. Το ερώτηµα που µόλις τώρα έθιξα.
Αυτό είναι για σας µια µεγάλη επένδυση; Αυτό είναι για σας µια
τουριστική επένδυση; Καζίνο; Καζίνο έχει ο τρίτος κόσµος, κα-
ζίνο έχουν οι χούντες της Λατινικής Αµερικής, ποδόσφαιρο και
καζίνο. Αυτό είναι το όπιο του φτωχού. Το ξέρουν µορφωµένοι
και αµόρφωτοι.

Επίσης, αποκρύπτει και κάτι ακόµα, κύριε Γεωργιάδη, αγαπητέ
κύριε Υπουργέ. Ότι θα µπορεί να ενταχθεί το καζίνο της Πάρνη-
θας και του Λουτρακίου και του Ελληνικού και στις επενδύσεις
τις µεγάλες, τις άνω των 15 εκατοµµυρίων και στις τουριστικές,
αφού κάθε καζίνο που σέβεται τον εαυτό του οφείλει να έχει και
ένα πεντάστερο ξενοδοχειάκι, για να «τα παίρνει» πολλαπλώς
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από τα θύµατά του.
Εποµένως θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Γεωργιάδη, το εξής:

Από πόσες µεριές, τελικά, του νέου νοµοθετήµατός σας θα τα
πάρει αυτό το καζίνο; Θα τα πάρει και από τις τουριστικές επεν-
δύσεις, θα τα πάρει και από τις µεγάλες επενδύσεις; Ελπίζω να
µην τα πάρει και από τις ψηφιακές και για την «πράσινη» ανά-
πτυξη.

Αφήνετε, κύριε Γεωργιάδη, κύριε Υπουργέ, µε το παρόν σχέ-
διο νόµου, αυτό που συζητάµε σήµερα, τις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, που αποτελούν το 90% της επιχειρηµατικότητας και είναι
στυλοβάτες του ασφαλιστικού µας συστήµατος, το οποίο καταρ-
ρέει αυτή τη στιγµή, βορά στην ολιγαρχία, χωρίς ρευστότητα,
χωρίς την παραµικρή προοπτική, χωρίς καµµία βοήθεια. Γιατί;
Γιατί στόχος σας, αγαπητέ κύριε Γεωργιάδη -ίσως όχι προσωπικά
δικός σας, αλλά ασφαλώς της «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.»-
είναι να κλείσουν όλοι οι µικροί, να εξαφανιστούν από το πρό-
σωπο της Γης και οι µεσαίοι και οι µικροί, για να συγκεντρωθεί η
αγορά στα χέρια των ολίγων παρασιτικών κρατικοδίαιτων ολιγαρ-
χών, οι οποίοι είναι τα αφεντικά και έχουν διορίσει την «Κυριάκος
Μητσοτάκης Α.Ε.». 

Δεν είναι φίλοι, όπως ήταν παλιά. Δεν είναι φίλοι που τους κά-
νετε τα χατίρια. Όχι, είναι οι πάτρονες, τα αφεντικά και αυτοί που
χρηµατοδότησαν την πανάκριβη εκστρατεία σας για να παρα-
πλανήσετε τον ελληνικό λαό και να είστε τώρα εδώ.

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ -δεν ξέρω αν έχετε υπ’ όψιν σας, σας
αφορά όµως- πριν από µόλις είκοσι τρεις ώρες δόθηκε στη δη-
µοσιότητα η ειδική έκθεση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου.

Δεν φαντάζοµαι να βρίσκετε τίποτα κοµµουνιστές κρυµµένους
ή αναρχοαυτόνοµους µέσα στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.
Μάλλον ιδεολογικά είναι πιο φιλικά προσκείµενο σε εσάς, στη
δική σας ιδεολογία παρά στη δική µου, που πιστεύω σε αταξικές
κοινωνίες και στο ότι πρέπει να τα µοιραζόµαστε όλοι όλα για να
µη σκοτωθούµε µεταξύ µας. Άρα, λοιπόν, το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο που είναι δικό σας µαγαζί, µε την έννοια την ιδεολο-
γική εννοώ, συγγενές προς εσάς, πριν από είκοσι τρεις ώρες
έδωσε στη δηµοσιότητα µια έκθεσή του, η οποία εξετάζει το
επενδυτικό κενό στην ελληνική οικονοµία. Αναφέρει πως για να
αυξήσει τη δυνητική της ανάπτυξη και το βιοτικό της επίπεδο η
Ελλάδα χρειάζεται ισχυρότερη συσσώρευση κεφαλαίου και αύ-
ξηση της παραγωγικότητας.

Ξέρετε τι άλλο λέει αυτή η έκθεση; Λέει ότι στις αρχές του
2021 και ενώ κυβερνούσατε επτά έως οκτώ µήνες εσείς, η «Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.» οι επενδύσεις στην Ελλάδα ήταν στο
11,6%. Είναι το χειρότερο ποσοστό που είχε η χώρα µας από κα-
ταβολής, από την ηµέρα που δηµιουργήθηκε και εντεύθεν. Ξέ-
ρετε τι άλλο λέει; Προβλέπει το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο στο
βασικό σενάριο ότι όταν τελικά τα καταφέρετε, -διαβάζω επισή-
µως από την έκθεση- το πραγµατικό ποσοστό επενδύσεων στην
Ελλάδα θα σταθεροποιηθεί τελικά µεταξύ του 15% και του 17%
του Εθνικού Ακαθάριστου Προϊόντος µας. Ξέρετε τι είναι αυτό
το ποσοστό -16% σας λέω εγώ που είναι το µέσο- που προβλέπει
το ΔΝΤ; Είναι άθλιο, είναι µικροσκοπικό ποσοστό επενδύσεων
για µία χώρα που σκοπεύει να βγει από έναν µαύρο κύκλο περι-
δίνησης, που πάει όλο και πιο κάτω. Αυτό προβλέπουν φίλοι σας!

Κύριε Γεωργιάδη, ως εκπρόσωπο της Κυβέρνησης θα σας ρω-
τήσω τώρα πια και όχι σαν Υπουργό Ανάπτυξης και µιλώ, κύριε
Πρόεδρε, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και όχι ως απλός
Βουλευτής µε την έννοια της ελευθερίας που µου παρέχει αυτός
ο ρόλος µου. Κύριε Γεωργιάδη, έχετε υπ’ όψιν σας ως Υπουργός
που εκπροσωπεί αυτή τη στιγµή στη Βουλή των Ελλήνων την Κυ-
βέρνηση ότι κατά το προχθεσινό εικοσιτετράωρο στην Ελλάδα
πέθαινε ένας άνθρωπος κάθε δώδεκα λεπτά από COVID; Έχετε
αυτή την επίγνωση;

Θέλω να σας κάνω ένα ερώτηµα. Δεν το λέω ούτε ψηφοθηρικά
ούτε λαϊκίστικα, γιατί δεν είµαι ούτε ψηφοθήρας και δεν υπήρξα
και δεν θα γίνω ποτέ µου, δεν θα καταπέσω σε αυτό το επίπεδο.
Το λέω για ένα πρακτικό ερώτηµα. Αν ο Πρωθυπουργός σας, ο
Κυριάκος Μητσοτάκης, που είναι παράλληλα και ανώνυµη εται-
ρεία, ήξερε -όπως αποδείχθηκε ότι ήξερε από τον κ. Τσιόδρα από
τον Μάιο- ότι η θνησιµότητα εκτός ΜΕΘ µε διασωλήνωση σε
κοινή κλίνη είναι ουσιαστικά 100% βέβαιη µετά και την παρέ-

λευση και του δεύτερου εικοσιτετράωρου και το είχε λάβει υπ’
όψιν του, τότε και είχαµε τις εντατικές που πρέπει, µε τους αν-
θρώπους που πρέπει να τις στελεχώνουν, θέλω να µου δώσετε
µία απάντηση στο εξής: Πόσα λεπτά θα χρειάζονταν σε αυτή την
περίπτωση για να χαθεί ακόµα ένας συνάνθρωπός µας, ακόµα
ένας συµπολίτης µας; Θα χρειάζονταν τότε είκοσι πέντε λεπτά,
µία ώρα, µισή µέρα;

Θέλετε να σκεφτείτε ότι είστε αποκλειστικά υπεύθυνοι γι’ αυτό
το παραπάνω, αυτό που ξεδιάντροπα ο Πρωθυπουργός σας πριν
δύο µήνες µας έλεγε εδώ ότι αν έχουµε να του δείξουµε τίποτα
επιστηµονικές εκθέσεις για το αν υπάρχει διαφορά θνησιµότητας
για ανθρώπους που αργοπεθαίνουν εκτός ΜΕΘ ή που αντιµετω-
πίζονται ιατρικά εντός ΜΕΘ; Έκανε πως δεν ήξερε και είναι κα-
τάπτυστος, γιατί τον εξέθεσε ανεπανόρθωτα ο κ. Τσιόδρας, όταν
απεδείχθη ότι ήξερε από τον περασµένο Μάιο.

Πόσοι άραγε, ελληνικέ λαέ, φίλοι που µας ακούτε από εκεί
έξω, άνθρωποί σας και άνθρωποί µας θα ζούσαν ακόµα αν ελάµ-
βαναν όλοι την περίθαλψη που δικαιούνται βάσει του ελληνικού
Συντάγµατος; Και ακόµη, κύριε Γεωργιάδη, πόσοι θα ζούσαν
ακόµα αν είχατε προσλάβει έστω και έναν γιατρό µόνιµο στο
ΕΣΥ; Γιατί είσαστε τόσο θρασείς, όχι προσωπικά, σαν Κυβέρ-
νηση, που τολµήσατε να εξαγγείλετε πια για τα µάτια του κό-
σµου, ένα ελάχιστο υποσύνολο αντί για δεκαοκτώ ή είκοσι
χιλιάδες -δέκα χιλιάδες ζητάµε εµείς στοιχειωδώς ως ΜέΡΑ25 να
προσλάβετε άµεσα- τετρακόσιες προσλήψεις γιατρών. Ωραίο
είναι αυτό! Θα ψάχνουµε να βρούµε βελόνες στα άχυρα. Και όλα
αυτά ενώ διώξατε έξι χιλιάδες ανεµβολίαστους υγειονοµικούς
και γιατρούς, την ώρα που τους χρειαζόταν περισσότερο από
ποτέ το σύστηµα.

Θα προσλάβετε, λοιπόν, τετρακόσιους. Πώς τολµάτε να µην
τους έχετε προσλάβει ακόµα; Για όνοµα όποιου θεού εσείς πι-
στεύετε και επικαλείστε! Πώς τολµάτε; Πόσοι θα πέθαιναν; Θα
πέθαιναν ένας ανά δώδεκα λεπτά προχθές όλο το εικοσιτετρά-
ωρο; Δεν ξέρω αν σήµερα σας πεθαίνει ένας κάθε επτά λεπτά.
Θα δούµε αργότερα αυτά τα στοιχεία. Πάντως προχθές χάναµε
έναν άνθρωπό µας κάθε δώδεκα λεπτά και εσείς δυόµισι χρόνια
µετά, ούτε έναν µόνιµο γιατρό στο ΕΣΥ, ούτε έναν µόνιµο νοση-
λευτή στο ΕΣΥ, ούτε έναν µόνιµο υγειονοµικό στο ΕΣΥ, ούτε έναν
νέο µόνιµο τραυµατιοφορέα στο ΕΣΥ, ούτε µία µόνιµη καθαρί-
στρια ή κάποιον µάγειρα στο ΕΣΥ. Κανέναν, τίποτα απολύτως!
Και ούτε µία επίταξη µεγάλης υγειονοµικής µονάδας.

Αντί να επιτάξετε τις υγειονοµικές µονάδες, οι οποίες έχουν
άλλες τόσες ΜΕΘ και έχετε κάθε συνταγµατικό δικαίωµα να τις
επιτάξετε δωρεάν, και να µην το θέλει κανένας, που σίγουρα θα
ήταν άλλος ο λόγος λεπτών προς θάνατο σε αυτή την καταρα-
µένη χώρα, ξέρετε τι κάνατε, κύριε Γεωργιάδη, όχι εσείς, το
Υπουργείο Εργασίας, ο Πρωθυπουργός «Κυριάκος Μητσοτάκης
Α.Ε.» και το Υπουργείο Υγείας; Κάνατε όλο το εθνικό σύστηµα
υγείας να αντιµετωπίζει µόνο τα περιστατικά COVID. Και έτσι
στρέψατε αναγκαστικά όλον τον φτωχό λαό µας να χρυσοπλη-
ρώνει -αφού πάει εκεί για όλα τα άλλα- τους ιδιώτες των οποίων
τις εντατικές και τις ΜΕΘ αρνείστε συστηµατικά να επιτάξετε.
Αυτό είναι σκανδαλώδες, κύριε Γεωργιάδη, είναι προκλητικό,
είναι απάνθρωπο, αντιβαίνει στην ανθρώπινη υπόστασή µας. Το
ότι, δηλαδή, αντί να επιτάξετε τις εντατικές των µεγάλων υγει-
ονοµικών µονάδων, στρέφετε σε αυτές επί πληρωµή παχυλή, δι-
πλάσια της κανονικής, το πόπολο, τον απλό ελληνικό λαό, που
δεν έχει πού να πάει και τι να κάνει για να σωθεί.

Ξέρετε, κύριε Γεωργιάδη, τι έγινε προχθές στον Βόλο; Ξέρετε
τι έκανε η Ελληνική Αστυνοµία του κ. Θεοδωρικάκου, του Υπουρ-
γού που προστατεύει τους πολίτες; Είναι γι’ αυτόν Έλληνες πο-
λίτες οι Ροµά, οι τσιγγάνοι; Θα το αποφασίσουµε αυτό κάποια
στιγµή; Γιατί τους αφήνουµε να υπηρετούν; Αν δεν τους θεω-
ρείτε συµπολίτες µας, αν δεν θεωρείτε ότι έχουν συνταγµατικά
δικαιώµατα, να µην τους στέλνετε να υπερασπίζονται την πα-
τρίδα µας. Τους στέλνετε όµως, τους φορολογείτε. Τους αντιµε-
τωπίζετε σαν πολίτες.

Πείτε µου εσείς, κύριε Γεωργιάδη, εάν ήσασταν αστυνοµικός
τι θα κάνατε, θα σας πω και εγώ µετά. Ένα αυτοκίνητο το οποίο
δεν ήταν κλεµµένο -όπως αποδείχθηκε δεν ήταν και δεν υπήρχε
καµµία, η παραµικρή ένδειξη περί αυτού- µετέβαιναν πέντε παι-
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διά, δύο δεκαπεντάχρονα, ένα δεκατετράχρονο, ένα δεκατριά-
χρονο και ένα επτάχρονο κοριτσάκι -να µας ακούσει ο κόσµος
για να σηκωθούν οι τρίχες του- δέχθηκε πυρά ευθέα κατά την
καταδίωξη στο αυτοκίνητο. Και όταν έφτασε το δεκαπεντάχρονο
-που;- στο σπίτι του µπαµπά του, -γιατί είχε κάνει αταξία, κύριε
Γεωργιάδη, η παρανοµία του ήταν στα όρια της παιδικής ατα-
ξίας- ξέρετε τι έγινε τότε; Τρία περιπολικά, που καταδίωκαν το
αυτοκίνητο µε τα πέντε ανήλικα παιδάκια και αφού σταµάτησε
και αφού κατέβηκε και έτρεχε προς την οικία του -µε έναν απλό
τρόπο θα µπορούσαν να βρουν αν αυτό το αµάξι έχει οικία εκεί
πέρα- πυροβόλησαν το τζάµι του οδηγού.

Τα τρία περιπολικά δεν κατάφεραν να ακινητοποιήσουν ένα
όχηµα που οδηγούσε ανήλικος σε µια πόλη σαν τον Βόλο. Δεν
κατάφεραν να πυροβολήσουν σε όλη την καταδίωξη ούτε ένα λά-
στιχο. Κατάφεραν, όµως, να πυροβολήσουν το τζάµι του οδηγού
και ο δεκαπεντάχρονος ο οποίος έτρεχε προς τον µπαµπά του
για βοήθεια σκόνταψε στο πεζοδρόµιο, κύριε Γεωργιάδη, και
έπεσε, αλλιώς το κεφάλι του θα είχε µια τέτοια τρύπα. Καταλά-
βατε; Και αυτό ονοµάζεται ατιµία.

Εύχοµαι -δεν είµαι λαϊκιστής, επιµένω- να µην ήξεραν τα όρ-
γανα της τάξης ότι ήταν τσιγγάνοι. Και εύχοµαι ακόµα και αν
ήταν η κόρη µου ή ο γιος του κ. Μητσοτάκη σε µια εφηβική
τρέλα, να είχε κλέψει το αµάξι του πατέρα του και να συµπερι-
φέρονταν µε τον ίδιο τρόπο. Ποιον; Όχι να πυροβολούν τα τζά-
µια, αλλά µε τον σωστό τρόπο, δηλαδή, να προσπαθήσουν να
τους αποκλείσουν κλείνοντας το αυτοκίνητο ή αλλιώς να πυρο-
βολήσουν τα λάστιχα τουλάχιστον.

Και σας λέω, ειρήσθω εν παρόδω, κύριε Γεωργιάδη, όσον αφο-
ρά τη δολοφονία Σαµπάνη, όπως λέει η προδικαστική έρευνα,
πως µου απαντήσατε ότι το ίδιο µε σας κάνω και εγώ, ότι προκα-
ταλαµβάνω αποφάσεις της δικαιοσύνης. Αλήθεια, κύριε Γεωρ-
γιάδη; Ο Πρωθυπουργός που είπε προχθές ότι είναι συµµορία οι
τρεις δηµοσιογράφοι που αποκάλυψαν το σκάνδαλο «NOVAR-
TIS» έχει την ίδια επιρροή στη δικαιοσύνη, όταν διορίζει µε βάση
τις συνταγµατικές αλχηµείες που έχετε κάνει, την ηγεσία  του
Συµβουλίου της Επικρατείας, του Ελεγκτικού Συνεδρίου, του
Αρείου Πάγου; Εγώ και εσείς που ορίζετε ποιος πρωτοδίκης θα
φτάσει στα ύπατα αξιώµατα της δικαιοσύνης, έχουµε την ίδια δυ-
νατότητα παρέµβασης στη δικαιοσύνη; Δεν έχουµε! 

Όταν ο Πρωθυπουργός λέει «συµµορία», όποιος τον ακούει
και δικάζει ή ανακρίνει ή είναι εισαγγελέας σε µία υπόθεση, σκέ-
φτεται: «Θέλω να γίνω αρεοπαγίτης; Συµµορία. Αν βρω ότι δεν
είναι συµµορία, δεν θα γίνω ποτέ αρεοπαγίτης. Θέλω να γίνω
σύµβουλος επικρατείας; Συµµορία. Αλλιώς, δεν θα γίνω ποτέ
σύµβουλος επικρατείας.».

Έτσι, λοιπόν, σταµατήστε να πυροβολείτε Ροµά. Σταµατήστε
να πυροβολείτε ανήλικα. Σταµατήστε να πυροβολείτε επτάχρονα
στο τζάµι, στο κεφάλι. Είναι ντροπή, είναι απάνθρωπο. Σταµατή-
στε να το κάνετε.

Θα κλείσω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Όσον αφορά τη «NOVARTIS», κύριε Γεωργιάδη, είδα ότι θα

πάρετε τον λόγο να απαντήσετε. Απαντήστε µου και σε µια απο-
ρία που έχω. Ξέρετε εσείς κανένα σκάνδαλο 20-30 δισεκατοµµυ-
ρίων που να έχει γίνει σε µια χώρα και τα λεφτά να έχουν κλαπεί
από τον κρατικό κορβανά και να µην εµπλέκεται κανένας κρατι-
κός λειτουργός; Γιατί αυτό απεφάνθη η ανεξάρτητη ελληνική δι-
καιοσύνη, που είναι τόσο ανεξάρτητη στα ύπατα αξιώµατα, ώστε
εσείς τη διορίζετε. Τόσο ανεξάρτητη! Ξέρετε ένα σκάνδαλο που
να έχουν αρπαχτεί από τον κρατικό κορβανά 20-30 δισ. και να
µην εµπλέκεται κανείς; Μα, πώς το έκαναν; Δεν πρέπει να πέσουν
υπογραφές;

Κοιτάξτε, κύριε Γεωργιάδη, επιµένω να µην είµαι λαϊκιστής.
Δεν λέω ότι κλέψατε. Δεν το έχω ισχυριστεί ποτέ δηµόσια και δεν
θα το πω ούτε εδώ. Μέχρι να αποδειχθεί δικαστικά, δεν θα ισχυ-
ριστώ για κανέναν συνάνθρωπό µου ή συνάδελφό µου στη Βου-
λή ότι είναι κλέφτης. Δεν είναι του χαρακτήρα µου, του φυράµα-
τός µου. Δεν θα το κάνω.

Λέω: Ξέρετε να µου απαντήσετε αν χάθηκαν σε κανένα κράτος
αυτής της οικουµένης 20-30 δισ. από το κρατικό ταµείο χωρίς να
εµπλέκεται κανένας λειτουργός; Γιατί εγώ δεν ξέρω. Αν ξέρετε,
πείτε µου ένα παράδειγµα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Σε ένα λεπτό θα έχω φύγει, το πολύ
ενάµισι.

Αφού τελείωσε η πρόταση δυσπιστίας που µας έκανε πολύ δύ-
σπιστους για το πολιτικό σύστηµα της Ελλάδας, ως ΜέΡΑ25 θέ-
τουµε πέντε καίρια ερωτήµατα πρώτα προς στην Κυβέρνηση,
αλλά βεβαίως και προς αυτούς που ονειρεύονται να κυβερνή-
σουν και αυτούς που ονειρεύονται να επανέλθουν αργότερα
στην προοδευτική διακυβέρνηση. Τον ΣΥΡΙΖΑ εννοώ, αλλά και το
ΠΑΣΟΚ, το ΚΙΝΑΛ, όπως θέλετε, πείτε το.

Πρώτο ερώτηµα. Τι θα γίνει, κύριε Γεωργιάδη, και, κόµµατα
που φιλοδοξείτε να κυβερνήσετε, µε τη ΔΕΗ; Θα ξαναγίνει κά-
ποια στιγµή κρατικό µονοπώλιο που φροντίζει να προσφέρει
ρεύµα σε όλους ή θα παραµείνει ιδιωτικό µονοπώλιο, όπως την
κάνατε, αεριτζήδων, που αφήνουν το δίκτυό τους να ρηµάζει;

Δεύτερο ερώτηµα. Τι θα γίνει, κύριε Γεωργιάδη, µε την ενερ-
γειακή φτώχεια; Όποιος παίρνει λογαριασµό ρεύµατος ή φυσι-
κού αερίου παθαίνει εγκεφαλικό. Το έχετε υπ’ όψιν σας αυτό;
Κόντεψα να το πάθω κι εγώ ο ίδιος που έχω βουλευτική αποζη-
µίωση. Θα καταργηθεί άµεσα, κύριε Γεωργιάδη, το χρηµατιστή-
ριο ενέργειας, το οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ έφερε -να τα λέµε όλα-, και η
οριακή τιµή τιµολόγησης; Θα δοθεί άραγε εγγυηµένη ενέργεια
για όλους, µε το κόστος, όµως, να πληρώνεται από τα υπερ-
κέρδη των πειρατών και όχι από την τσέπη των κακοµοίρηδων;
Οι πειρατές κερδοσκοπούν εις βάρος του καταναλωτή και του
εθνικού πλούτου. Ξέρετε όλοι ότι η ΔΕΗ πούλαγε την κιλοβα-
τώρα στη µισή τιµή από ό,τι την πούλαγε στον εαυτό της στους
αντίπαλους παρόχους. Δηλαδή, ήθελε να κλείσει, να πτωχεύσει,
για να ιδιωτικοποιηθεί. Αυτό ήθελε η Κυβέρνηση του «Κυριάκου
Μητσοτάκη Α.Ε.». 

Τρίτο ερώτηµα. Τι θα γίνει µε την ακρίβεια, κύριε Υπουργέ;
Υπουργός Ανάπτυξης είστε. Θα νοµοθετηθεί άµεσα η αυτόµατη
τιµαριθµική αναπροσαρµογή µισθών και επιδοµάτων, για να µπο-
ρεί να ανταποκριθεί ο κόσµος στην καθηµερινότητα; Ξέρετε ότι
στις 20 του µηνός πάπαλα ο µισθός και δεν έχει να πάει σε σου-
περµάρκετ, δεν έχει να πληρώσει τίποτα από εκεί και πέρα ο
µέσος συνάνθρωπός µας; Θα δουλέψει η Επιτροπή Ανταγωνι-
σµού, για να σφίξει τα λουριά στα καρτέλ, που εσείς έχετε αφή-
σει να υπάρχουν στο σουπερµάρκετ; Θα πέσει άµεσα ο ΦΠΑ στο
15% ή θα συνεχίσει ο πληθωρισµός να κάνει τον βίο αβίωτο στα
εκατοµµύρια των ανθρώπων εκεί έξω, που απλά δεν βγαίνουν
ούτε για είκοσι µέρες τον µήνα;

Τέταρτο ερώτηµα. Τι θα γίνει, κύριε Γεωργιάδη και ΣΥΡΙΖΑ, µε
την Αττική Οδό; Θα ξαναεπεκταθεί η σύµβαση, για να κερδίζει ο
κ. Μπόµπολας και ο «ΕΛΛΑΚΤΩΡ» εκατοµµύρια και όταν χρειάζε-
ται κάποιος να ξεχιονίσει, να φωνάζουν φαντάρους; Έτσι θα
γίνει;

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κι ευχαριστώ για την ανοχή.
Πέµπτο ερώτηµα. Τι θα γίνει, κύριε Γεωργιάδη, µε τον σιδηρό-

δροµο, που συγκρούονται τρένα, γιατί είναι τριάντα πέντε ετών
και γιατί τον πούλησε ο ΣΥΡΙΖΑ και εσείς το αφήσατε να συνεχί-
ζει; Έφερε και νοµοσχέδιο γι’ αυτό η Κυβέρνησή σας, για να τε-
λειοποιήσετε την κλοπή, έναντι χρηµάτων λιγότερων από όσα
αξίζουν σε διαλυτήριο οι ράγες του, αν διαλυθούν. Κι αυτοί µας
έφεραν δώρα δύο τρένα τριάντα πέντε ετών έκαστο! Τι θα γίνει
µε τον σιδηρόδροµο; Θα συνεχίσει ένα καρτέλ ιταλικό να εκµε-
ταλλεύεται ένα φυσικό µονοπώλιο, χωρίς µάλιστα καµµία υπο-
χρέωση να συντηρεί το δίκτυο;

Φεύγω λέγοντάς σας ότι αυτό το καρτέλ της πτωχευµένης από
δεκαετίες ιταλικής εταιρείας ξέρετε πώς πήρε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»;
Με δάνεια από τις πέντε συστηµικές τράπεζες που ανακεφαλαι-
οποιούνται µε 87 δισεκατοµµύρια από τη Μεταπολίτευση από τον
ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Γρηγοριάδη.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το Κίνηµα
Αλλαγής.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια

ότι δεν κατάφερα να µετρήσω πόσες φορές ένιωσα λύπη και
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απογοήτευση µε τα όσα διαδραµατίζονται στο Κοινοβούλιο τις
µέρες αυτές. Ήταν αµέτρητες, όπως ακριβώς αµέτρητες είναι
και οι ανοίκειες επιθέσεις σας στην παράταξή µας, οι παρεµβά-
σεις σας, οι κοκοροµαχίες σας, τα σόου που επιχειρείτε κάθε
φορά µε πρωταγωνιστές το δίπολό σας, η ατάκα, το πιασάρικο,
το χειροκρότηµα. Χαίρεστε που το λέτε και χειροκροτούν οι
στρατοί και χαίρονται µαζί σας οι οπαδοί, την ίδια ώρα που φθεί-
ρεστε οι µεν, καταποντίζεστε οι δε δηµοσκοπικώς.

Πολλές είναι οι αφορµές που σας δίνονται, για να τα κάνετε
αυτά, αλλά η αιτία είναι µία: η απήχηση της δικής µας παράταξης
-του ΠΑΣΟΚ και του Κινήµατος Αλλαγής- στον κόσµο της βιοπά-
λης, στους σύγχρονους µη προνοµιούχους Έλληνες και Ελληνί-
δες, στους µισθωτούς και στους συνταξιούχους, στον απλό λαό.
Σε αυτούς µιλάµε. Η σοσιαλδηµοκρατία και το πρόταγµά της, ο
άνθρωπος και οι ανάγκες του, η απήχηση στον κόσµο, η προ-
σµονή της νέας ελπίδας, η νέα αυτοπεποίθηση, την οποία εσείς
οι δύο βλέπετε και αντιλαµβάνεστε και εισπράττετε µε όλες τις
αισθήσεις σας, σας τροµάζει. Είστε αµήχανοι και τροµαγµένοι.
Αυτό σας συµβαίνει. Και αντί να κάνετε αυτοκριτική και να δείτε,
γιατί, αλήθεια, αναλώνεστε σε σόου, απρέπειες και προσβολές.

Είπα το πρωί πολλά από αυτά που ήθελα να πω. Βάλλετε κατά
του κύρους του Κοινοβουλίου και υπονοµεύετε τους θεσµούς.

Τι είδαµε χθες, τι είδαµε σήµερα; Ένα σόου ξεκίνησε χθες µε-
ταξύ του Προέδρου της Έδρας, του κυρίου Προέδρου και του
συναδέλφου κ. Πολάκη, το οποίο καταδίκασαν όλοι, και οι δύο
πλευρές, και το οποίο -άκουσον, άκουσον- συνεχίστηκε σήµερα.
Το σόου που καταδικάστηκε χθες και διακόπηκε η Βουλή γι’
αυτόν τον λόγο, το συνεχίσατε σήµερα συζητώντας για τη «NO-
VARTIS» και χωρίς να µας δίνετε το λόγο επί προσωπικού. Προ-
σέξτε. Δηλαδή, αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν. Κάνατε λάστιχο
τον Κανονισµό. Λυπάµαι πάρα πολύ που το λέω αυτό. Όποτε σας
βολεύει, δίνετε το λόγο στους κοινοβουλευτικούς. Όποτε δεν
σας βολεύει, τον αφαιρείτε. Αυτή η εικόνα θεωρείτε ότι δεν συ-
νάδει µε το γλέντι που σας κάνει σήµερα το διαδίκτυο; Είστε η
έµπνευση της σάτιρας, της γελοιογραφίας, των συναφών ειδών
που τόσο τροφοδοτείτε.

Εµείς καταδικάζουµε ευθέως τον ευτελισµό του Κοινοβουλίου
από όπου κι αν προέρχεται. Είµαστε σαφείς και συνεπείς στις θέ-
σεις µας. Έχουµε επανειληµµένα, όπως είπε και ο Κοινοβουλευ-
τικός µας Εκπρόσωπος, καταδικάσει τη στάση του κ. Πολάκη
µέσα στο Κοινοβούλιο.

Αλλά κύριε Υπουργέ, κύριε Γεωργιάδη, επειδή δεν µου έδωσε
τον λόγο ο κύριος Πρόεδρος πριν να σας απαντήσω και αναφερ-
θήκατε σε εµένα προσωπικά λέγοντάς µου ότι εγώ ως Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος εκείνη την ώρα, Γραµµατέας της
Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, θα έπρεπε να ντρέποµαι που σας
εξοµοίωσα µε τον κ. Πολάκη, κατ’ αρχάς, να σας πω ότι δεν ντρέ-
ποµαι. Δεν έχω λόγο να ντρέποµαι προσωπικά. Και εσείς, αν
υπάρχει κάποιος λόγος, θα πρέπει να µου τον πείτε. Εγώ δεν
τσακώθηκα στο εντευκτήριο. Δεν αντάλλαξα «άντε, ρε» και «άσε,
ρε» και τα άλλα, τα οποία σε στόµα µιας κυρίας δεν προσιδιά-
ζουν, όπως και στο στόµα ενός κοινοβουλευτικού δεν προσιδιά-
ζουν.

Και, βεβαίως, όταν δεν θέλεις να µαλώσεις, δεν πέφτεις κάτω
µε εκείνον που σε πάει στη λάσπη. Άκουσα την αυτοκριτική σας,
όµως, σήµερα. Μη νοµίζετε ότι δεν την άκουσα για έναν, κάποιον
καβγά. Και εµείς πολλές προκλήσεις έχουµε στην καθηµερινό-
τητά µας. Το ζήτηµα είναι σε ποιον σηκώνεις το γάντι και αν θέ-
λεις να γίνεις µέρος αυτής της ιστορίας.

Εµείς πήραµε τις αποστάσεις µας από όλους όσοι ευτελίζουν
την εικόνα του Κοινοβουλίου. Είπατε µάλιστα, κύριε Υπουργέ, σε
εµένα ως νέα Βουλευτή, και το εξέλαβα και ως ρατσιστικό το
σχόλιό σας. Θα µου επιτρέψετε την εκτίµησή µου. Σας λέω ειλι-
κρινά: Είπατε «δεν ήσασταν εδώ, για να δείτε ότι η Νέα Δηµο-
κρατία στις άθλιες επιθέσεις του ΣΥΡΙΖΑ στήριξε εσάς, την
παράταξή σας και τις καταδίκασε». Ούτε κι εσείς ήσασταν. Και
εσείς τότε στο ΛΑΟΣ ήσασταν. Δεν ήσασταν στη Νέα Δηµοκρα-
τία.

Εγώ, βέβαια, δεν ήµουν εδώ γιατί υπηρετούσα την αυτοδιοί-
κηση. Μη µε κατηγορείτε για το ότι δεν ήµουν. Τους νέους τους
κατηγορείτε, εµάς που είµαστε εδώ. Τους πιο ηλικιωµένους τούς

κατηγορείτε πάλι. Τι θέλετε τελικά; Να είναι όλοι ίδιοι µε εσάς;
Θεωρείτε ότι όλοι, αν είναι ίδιοι, είναι καλό, ότι αυτό συνεισφέρει
στη δηµοκρατία; Δεν θέλετε άλλη άποψη, δεν θέλετε άλλη
γνώµη, δεν θέλετε να λέµε τίποτα τελικά, κανένας; Αυτό εγώ ει-
σπράττω αυτές τις µέρες και πολύ, µα πάρα πολύ µε στενοχω-
ρεί.

Εν πάση περιπτώσει, επειδή ήµουν µέλος της προανακριτικής
επιτροπής, κύριε Υπουργέ -αυτό να σας θυµίσω µόνο- δύο οµι-
λίες στο Κοινοβούλιο για τη «NOVARTIS» είναι χαρακτηριστικές.
Σας παραπέµπω στις σχετικές οµιλίες, προκειµένου να δείτε και
την άποψή µου γι’ αυτό.

Σε ό,τι αφορά την «εκρηκτική» ανάπτυξη την οποία µας υπό-
σχεστε ότι θα φέρετε στη χώρα, κατ’ αρχάς ελπίζω να τη φέρετε
µέσω άλλης οδού και όχι της Αττικής Οδού, διότι αν επιχειρήσετε
να τη φέρετε µέσω της Αττικής Οδού, µάλλον η αναπτυγµένη
χώρα αυτή δεν θα φαίνεται. Αυτό νοµίζω ότι πρέπει αρχικά να
σας πω. Η χώρα του πολιτικά πρωτοφανούς, του πολιτικά απίθα-
νου, του πολιτικά ανορθόδοξου και του πολιτικά παράλογου.
Αυτό ζήσαµε τις τελευταίες µέρες. Βεβαίως, µε τα χιόνια στο
πέτο και τον πάγο στις σόλες να συζητάµε περί της «εκρηκτικής»
ανάπτυξης µέσω του νέου αναπτυξιακού σας νόµου είναι µια
υπερβολή, όπως και να το κάνεις.

Είναι ένας νόµος που φέρνει η Κυβέρνησή σας για να αναπτύ-
ξει περισσότερο τη χώρα, όπως ισχυρίζεστε, επί ποίου εδάφους,
όµως, όπως θα έλεγαν και οι ειδικοί; Κάνατε απολογισµό των
προηγούµενων νοµοθετηµάτων και είδατε τα κενά που υπάρχουν
για να φέρετε έναν καινούργιο αναπτυξιακό νόµο, ο οποίος ό-
ντως θα φέρει την ανάπτυξη στη χώρα; Έχει εθνικό πρόσηµο και
εθνικό σχεδιασµό; Ποιους καλέσατε σ’ αυτόν τον διάλογο πραγ-
µατικά και µε ποιους συναποφασίσατε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Υπουργέ µου, δεν θεωρώ ότι όλα όσα έγιναν και τις τε-
λευταίες µέρες τα κάνατε σκόπιµα. Θεωρώ ότι πραγµατικά ο
καλός θεός της Ελλάδας µάς προστάτευσε και δεν θρηνήσαµε
θύµατα και µε την Αττική Οδό και µε τα άλλα τα ευτράπελα και
τα τραγικά, όµως εγώ δεν πιστεύω ότι εσείς θέλατε να υποφέρει
ο ελληνικός λαός. Εγώ δεν είµαι απ’ αυτούς, αυτής της πολιτικής
σχολής, που µε φωνασκίες και άναρθρες κραυγές φωνάζουν
«ντροπή σας» και άλλα δηµώδη. Εγώ πιστεύω ότι άλλα θέλατε,
όµως απλά δεν µπορείτε. Αυτό είναι το πρόβληµα. Δεν µπορείτε
να συντονιστείτε ούτε µε τον εαυτό σας, τον οποίο τροποποιείτε
διαρκώς και νοµοθετικά και δεν αρέσετε ούτε σε εσάς. Είστε ένα
µόνιµο «ραντεβού στα τυφλά» µε όλα και δόγµα σας είναι το
«βλέποντας και κάνοντας». Αυτά είναι τα πράγµατα. Τόσο ξεκά-
θαρα πια στον ελληνικό λαό. 

Για τον αναπτυξιακό σας νόµο, όπου ήταν εµείς να συµφωνή-
σουµε, συµφωνήσαµε. Σας είπε ο εισηγητής µας µε µια τεκµη-
ριωµένη εισήγηση και µε πολλή δουλειά, ο Αποστόλης Πάνας, ο
τοµεάρχης µας, όλες τις θέσεις µας και τις δέκα προτάσεις τις
οποίες καταθέσαµε. Ελπίζω η βαρηκοΐα της Κυβέρνησης και η
επιτηδειότητα στην ασάφεια που µας κατηγορήσατε να µην
υπάρχει πια.

Είδατε τις δέκα προτάσεις, κύριε Υπουργέ. Περιµένω να ακού-
σω µε αγωνία τι απ’ αυτά αποδέχεστε και αν απ’ αυτές τις προ-
τάσεις θεωρείτε κάτι χρήσιµο. Ήταν µεγάλα γράµµατα, ευανά-
γνωστα. Νοµίζω ότι θα τα δείτε, θα τα χαρείτε όλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε. Φτάσατε στα εννιά λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τελειώνοντας, θα πω ότι εµείς, κύριε
Υπουργέ, αυτό που πιστεύουµε είναι ότι πρέπει να δώσουµε έµ-
φαση στις ατοµικές επιχειρήσεις τις οποίες εσείς αποκλείετε από
τον προτεινόµενο αναπτυξιακό σας νόµο, οι οποίες στη χώρα
µας ανέρχονται σε εξακόσιες πενήντα χιλιάδες σε σύνολο οκτα-
κοσίων πενήντα χιλιάδων εµπορικών οντοτήτων. Δεν είναι δυνα-
τόν αυτό να το ξεπεράσετε έτσι µε τη µία και χωρίς να σας
απασχολεί. Απασχολεί τον επιχειρηµατικό κόσµο, απασχολεί τις
µικρές επιχειρήσεις, απασχολεί την Ελλάδα της φτώχειας, την
Ελλάδα που δέχεται το «τσουνάµι» της ακρίβειας και δεν µπορεί
να το αντέξει.

Εµείς θα συνεχίσουµε να επιµένουµε, γιατί έχουµε πάρει θέση
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απέναντι στα πράγµατα. Είµαστε µε τους µικρούς, µε τους αδύ-
ναµους, µε αυτούς που δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα. Ελάτε
µαζί µας. Νοµίζω ότι όφελος θα έχετε απ’ αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Είχα την ελπίδα, κύριοι συνάδελφοι του
ΚΙΝΑΛ, ότι η οµιλία µου, η οποία ήταν και συναισθηµατική και
λίγο ανθρώπινη -πιστεύω- θα έδινε την ευκαιρία στην αξιότιµη
κυρία Κοινοβουλευτική σας Εκπρόσωπο να καταλάβει το ολέθριο
σφάλµα της. Μόλις προ ολίγου το έκανε ακόµα χειρότερο.

Ποια ήταν η ακριβής της φράση, αν τη συγκράτησα σωστά;
Εγώ δεν αντάλλαξα στο κυλικείο της Βουλής «άσε ρε, πίσω ρε».
Με συγχωρείτε, κυρία συνάδελφε. Οι διάλογοί µου µε τον κ. Πο-
λάκη, επειδή έγιναν ενώπιον πολλών δηµοσιογράφων, έχουν δη-
µοσιευτεί σ’ όλο το διαδίκτυο. Αν βρείτε µια δική µου τέτοια
φράση, πολύ ευχαρίστως να σας ζητήσω και συγγνώµη. Είναι
πάρα πολύ κρίµα, λοιπόν, που δεν έχετε καταλάβει ακόµα τίποτα.
Η δε φράση για το ότι δεν ήσασταν εδώ, δεν ήταν ρατσιστική
προφανώς. Ήταν καθαρά απευθυνόµενη στους παλαιότερους,
στον κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλο κυρίως -που τον βλέπω
πίσω- για να πιστοποιήσει ότι όταν ήµουν Βουλευτής του ΛΑΟΣ
ακόµα και µέσα σ’ αυτή τη Βουλή έβριζαν το ΠΑΣΟΚ ότι «τα
’παιρνε» από τα CDS, ήµουν ο πρώτος Βουλευτής που σηκώθηκα
και έβαλα φρένο σ’ αυτό. Όταν σας κυνηγούσαν εσάς, κύριε
Κωνσταντινόπουλε, στις ταβέρνες οι του ΣΥΡΙΖΑ µε πέτρες,
ήµουν ο πρώτος Βουλευτής που ήλθα στη Βουλή, αντίπαλός σας
τότε, και έβαλα φρένο. Δεν το κατάλαβε η κυρία συνάδελφος,
λοιπόν. Ήθελα να της δώσω ένα «πάτηµα», να πω ότι µπορεί να
έκανε λάθος εκ παραδροµής, επειδή απλώς δεν γνώριζε.

Κλείνω. Αφού δεν θέλετε να ακούσετε εµένα, σας διαβάζω
µόνο τρεις γραµµές από ένα άρθρο που ανέβηκε πριν από λίγο
στην «Athens Voice» από τον κ. Σταµάτη Ζαχαρό. Δεν φαντάζοµαι
να τον θεωρείτε κανέναν ιδιαίτερα δεξιό ή εχθρικό προς εσάς
δηµοσιογράφο.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Πολύ δεξιός είναι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ναι, πολύ!

«Καταπίνοντας τον Πολάκη αµάσητο», ένα ολόκληρο άρθρο
γι’ αυτό που κι εγώ επεσήµανα πριν στην οµιλία µου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΚΙΝΑΛ, όσο εξοµοιώνετε
εµάς µε τον Πολάκη, τόσο ο ελληνικός λαός θα σας τιµωρήσει,
γιατί ο ελληνικός λαός θυµάται και τι κάναµε µαζί και πώς βρε-
θήκαµε στην ίδια κυβέρνηση µαζί και υπό ποιες συνθήκες βρε-
θήκαµε στην ίδια κυβέρνηση µαζί και το να ξεχνάτε τόσο γρή-
γορα είναι δείγµα πολύ κακού χαρακτήρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Μαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως νέος Βουλευτής πραγµατικά

αισθάνοµαι µεγάλη λύπη γι’ αυτό που ζήσαµε χθες το βράδυ στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. Όσοι ήµασταν εδώ -και φαντάζοµαι όσοι
από τους συναδέλφους το έβλεπαν από την τηλεόραση- θα δια-
πίστωσαν ότι αυτό που έγινε χθες δεν ήταν απλά µια κακιά στιγµή
και µια διένεξη µεταξύ του Προέδρου και του κ. Πολάκη. Είναι
το αποτέλεσµα µιας συγκεκριµένης πολιτικής στρατηγικής που
θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, να εισαγάγει στον
κοινοβουλευτικό βίο από εδώ και πέρα, γιατί νοµίζει ότι µε αυτόν
τον τρόπο θα µπορέσει να αντιµετωπίσει αφ’ ενός την αδυναµία
του να σηκώσει κεφάλι και αφ’ ετέρου να συσπειρώσει τους ψη-
φοφόρους του.

Επιχειρείται από τον ΣΥΡΙΖΑ εδώ και πολλές µέρες µια στρα-
τηγική ευτελισµού του ελληνικού Κοινοβουλίου, υπονοµεύοντας
κυρίως τον θεσµό. Επί µιάµιση ώρα ένας Βουλευτής ήταν όρθιος
εδώ σ’ αυτό το Βήµα, έγραφε στα παλαιότερα των υποδηµάτων
του όλους τους υπόλοιπους συναδέλφους του, αρνούµενος να
συνταχθεί µε τις υποδείξεις του Προέδρου και µε τον Κανονισµό,
µιλώντας στα τηλέφωνα για να παίρνει εντολές, για το πώς θα

κινηθεί και τι θα πει. Συνάδελφοί του από το κόµµα του προσπα-
θούσαν να τον πείσουν να κατέβει κάτω, αλλά αυτός εδώ, αγέ-
ρωχος, στεκόταν για µιάµιση ώρα, για να µπορέσει να στείλει το
µήνυµα εκεί έξω στους στρατευµένους, που έχετε, να ξεκινήσουν
τη λυσσαλέα επίθεση εναντίον µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
αν έχετε την καλοσύνη παρακαλώ. Έχει εξαντληθεί το θέµα.
Ελάτε στο θέµα του νοµοσχεδίου τώρα.

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θα µπω στο νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδ-
ρε.

Θα µου πείτε, εδώ δεν δέχονται τις αποφάσεις του Προεδ-
ρείου, θα δεχτούν τις αποφάσεις της δικαιοσύνης; Προσπάθησε
να µας πείσει ο κ. Πολάκης γιατί δεν ζητάει συγγνώµη.

Κυρίως, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, απορώ για
το µίσος που βγάζετε. Απορώ για την εµπάθεια και την κακία
αυτή που βγάζετε και επιδεικνύετε καθηµερινά σε όλους µας.
Απορώ για όλους αυτούς οι οποίοι µπαίνουν στα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης και µιλούν µια γλώσσα η οποία είναι λες και είµαστε
εχθροί, λες και δεν είµαστε από την ίδια χώρα, λες και δεν
έχουµε όλοι τον ίδιο σκοπό. Μας προκαλείτε διαρκώς, νοµίζον-
τας ότι εµείς θα σας απαντήσουµε µε τον ίδιο τρόπο. Κάνετε,
όµως, λάθος. Το µόνο που αισθανόµαστε είναι λύπη. Σας λυπού-
µαστε. Σας λυπούµαστε για την κατάντια σας, για τον ευτελισµό
σας, για την έλλειψη σεβασµού που επιδεικνύετε και για την έλ-
λειψη ανθρωπιάς, κυρίως, που επιδεικνύετε. Και δεν βρέθηκε
ούτε ένας Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ και της Αντιπολίτευσης και βε-
βαίως ούτε και από το ΚΙΝΑΛ να καταδικάσει αυτή τη στάση.

Συζητούµε σήµερα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, τον νέο αναπτυ-
ξιακό νόµο, δηλαδή το νέο και ισχυρό θεσµικό πλαίσιο µε το
οποίο ενισχύουµε και βελτιώνουµε στοχευµένα και αποτελεσµα-
τικά την αναπτυξιακή πορεία της χώρας για τα επόµενα χρόνια.
Στο επίκεντρο του νέου νόµου βρίσκεται µια βασική αρχή, µια κυ-
ρίαρχη έννοια που από την πρώτη στιγµή τέθηκε σε προτεραι-
ότητα και υπηρετείται από την Κυβέρνησή µας. Μιλώ για την
πολιτική της αύξησης των επενδύσεων ως τη µόνη οδό, τη µο-
ναδική διέξοδο που έχουµε, πραγµατικά, προκειµένου να βελτιώ-
σουµε τις ζωές µας, να αναβαθµίσουµε το βιοτικό µας επίπεδο
και να παραδώσουµε µια λειτουργική και εύρωστη χώρα στις
επόµενες γενιές. Γιατί µόνο µέσα από την αύξηση των επενδύ-
σεων µπορούµε να δηµιουργήσουµε νέο πλούτο, να θεµελιώ-
σουµε νέες ευκαιρίες και νέες δυνατότητες, να προστατεύσουµε
αποτελεσµατικά τα σύνορά µας, να δηµιουργήσουµε περισσό-
τερες και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, αλλά και να αντι-
µετωπίσουµε µε επιτυχία τις κοινωνικές ανισότητες και τις
αδικίες που διαρκώς ανακύπτουν σε πολλά επίπεδα της κοινωνι-
κής µας πραγµατικότητας.

Σε αυτό το σηµείο άλλωστε εντοπίζεται και η µεγάλη διαφορά
µας, η µεγάλη διαφορά από τους πολιτικούς µας αντιπάλους.
Διότι εµείς πιστεύουµε ότι για να µοιράσεις πλούτο πρέπει
πρώτα να τον δηµιουργήσεις. Για να εφαρµόσεις κοινωνικές πο-
λιτικές πρέπει πρώτα να έχεις διαθέσιµο δηµοσιονοµικό χώρο
και για να µειώσεις τις ανισότητες πρέπει πρώτα να διαθέτεις µια
εύρωστη και λειτουργική οικονοµία, η οποία να µπορεί να στηρί-
ξει µε αξιοπιστία και διαφάνεια µια δίκαιη κοινωνική πολιτική. Αλ-
λιώς απλά δηµιουργούνται ελλείµµατα και τρύπες στον κρατικό
προϋπολογισµό, υπονοµεύοντας το µέλλον για χάρη τού σήµερα
και δηµιουργώντας στρεβλώσεις που θα τις βρούµε µπροστά
µας.

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Αντιπολίτευσης, µας κα-
τηγορείτε ότι οι ενισχύσεις -λέτε- πάνε σε λίγους και ισχυρούς.
Για πρώτη φορά, µέσω αυτού του αναπτυξιακού νόµου, το κα-
τώτατο όριο ένταξης είναι 100.000 ευρώ για τις πολύ µικρές επι-
χειρήσεις. Αυτό είναι για τους ισχυρούς; Για ποιον λόγο λέτε ότι
οι µικρές επιχειρήσεις δεν µπορούσαν να µπουν στον αναπτυ-
ξιακό τα τελευταία χρόνια; Κυρίως γιατί δεν µπορούσαν να πιά-
σουν το κατώτατο όριο, που ήταν 200 και 250 χιλιάδες, για τη
γραφειοκρατία και για το αυξηµένο κόστος διαχείρισης. Και στα
τρία αυτά επεµβαίνουµε, για να µπορέσουµε πραγµατικά να δώ-
σουµε την ευκαιρία στις πολύ µικρές επιχειρήσεις να ενταχθούν
στους αναπτυξιακούς νόµους και να λάβουν τις απαραίτητες ενι-
σχύσεις που χρειάζονται.
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Ιδιαίτερη έµφαση δίνουµε ακόµη και στον πρωτογενή τοµέα.
Στον νοµό µου, στον Νοµό Μεσσηνίας, που αποτελεί το δεύτερο
θερµοκηπιακό κέντρο στη χώρα, η αλλαγή που έγινε τελευταία
στιγµή και αυξάνει το ποσοστό των κατασκευαστικών στον συ-
νολικό προϋπολογισµό των έργων είναι πολύ σηµαντική, γιατί
δίνει τη δυνατότητα πλέον σε έναν µικρό παραγωγό ο οποίος
έχει ένα θερµοκήπιο να ενταχθεί στον αναπτυξιακό νόµο, να
κάνει µια αναβάθµιση ή να φτιάξει ένα καινούργιο, να το επεκτεί-
νει και έτσι να ενισχυθεί ένας τοµέας που τον έχουµε πραγµατικά
όλοι µας ανάγκη.

Έτσι ο αναπτυξιακός νόµος απευθύνεται σε ολόκληρη την Ελ-
λάδα και χωρίς περιορισµούς. Στηρίζει όλες τις επενδύσεις, τόσο
στα µεγάλα αστικά κέντρα όσο και σε τοπικό και περιφερειακό
επίπεδο, αγκαλιάζοντας τις τοπικές κοινωνίες, που έχουν δει
τους νέους τους να φεύγουν µε συστηµατικότητα προς τις µε-
γάλες πόλεις ή να αγωνίζονται προκειµένου να βρουν δουλειά
στο χωριό, στην πόλη και τη δική τους περιοχή.

Σε αυτούς τους νέους, λοιπόν, απευθυνόµαστε και δηµιουρ-
γούµε το περιβάλλον, ώστε το στελεχιακό δυναµικό της επαρ-
χίας να απασχοληθεί σε νέες και καινοτόµες επενδύσεις, να µη
µείνει πίσω και να µη φύγει, αλλά να στηρίξει µε δυναµισµό και
αποφασιστικότητα τον τόπο από τον οποίο προέρχεται. Μέσα
από σταθερούς ετήσιους κύκλους προκηρύξεων, µε την ενεργο-
ποίηση του κάθε καθεστώτος ενίσχυσης σε ετήσια βάση, αλλά
κυρίως µε διασφαλισµένη χρηµατοδότηση από το Ταµείο Δίκαιης
Αναπτυξιακής Μετάβασης, από το ΕΣΠΑ, το Ταµείο Ανάκαµψης,
το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και άλλους περιφερει-
ακούς πόρους, υπάρχει σαφής µέριµνα ώστε η ανάπτυξη να είναι
αληθινή, να είναι ρεαλιστική και να αφορά όλους τους Έλληνες.

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας, η Κυβέρνησή µας πιστεύει στην
ανάπτυξη, η Κυβέρνησή µας ενισχύει την ανάπτυξη, η Κυβέρ-
νησή µας στηρίζει ενεργά την ανάπτυξη, γιατί αποτελεί τον µόνο
σίγουρο τρόπο να βελτιώσουµε τη θέση µας και να σταθούµε
επάξια στο διαρκώς µεταβαλλόµενο διεθνές περιβάλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Μαντά.

Θα δώσω τον λόγο οπωσδήποτε βεβαίως τώρα στον επικεφα-
λής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής,
αλλά έχει ζητήσει, κύριε Κατρίνη, σας παρακαλώ, για δύο λεπτά,
να υποστηρίξει ο Υπουργός Μετανάστευσης τη µε αριθµό 1202
από 21-1-2022 τροπολογία.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Απλώς να υποστηρίξω την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1202

και ειδικό 117. Με την πρώτη παράγραφο της τροπολογίας εξι-
σώνεται το καθεστώς οριοθέτησης υδατορεµάτων για δοµές του
Υπουργείου µας µε τις ειδικές περιπτώσεις που ήδη ισχύουν µε
τον ν.4258/2014. Με τη δεύτερη παράγραφο ορίζεται κατ’ ανα-
λογία µε τις διατάξεις της κοινής υπουργικής απόφασης 170613/
2013 για τα συνοδά έργα των δοµών µας αρµόδια υπηρεσία για
την υπαγωγή σε πρότυπες περιβαλλοντικές δεσµεύσεις. Είναι η
τεχνική υπηρεσία του Υπουργείου. Έτσι ευθυγραµµίζεται η δια-
δικασία αδειοδότησης και περιβαλλοντικής αδειοδότησης µε τις
γενικές διατάξεις του ν.4375/2016 και την ΚΥΑ 37694/2016.

Τέλος µε τη ρύθµιση της παραγράφου 3 προβλέπεται η αυτο-
δίκαιη παράταση ισχύος των παραχωρήσεων για δοµές φιλοξε-
νίας που έχουν γίνει προς το Υπουργείο µας µέχρι το τέλος του
τρέχοντος έτους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο

επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κινήµατος Αλλα-
γής, ο κ. Κατρίνης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι καθόλου τυχαίο ότι πυ-
ροδοτήθηκε ένα κλίµα πόλωσης και οξύτητας µε ακραίες συµ-
περιφορές τις τελευταίες µέρες, δυστυχώς, στην Αίθουσα του

ελληνικού Κοινοβουλίου. Συµπεριφορές που είναι απολύτως, µα
απολύτως, καταδικαστέες. Έχει σηµασία να δούµε το χρονικό
σηµείο στο οποίο κάποιοι επέλεξαν να δηµιουργήσουν αλλά και
να συντηρήσουν αυτό το κλίµα. Γιατί ο πολιτικός χρόνος δεν είναι
ουδέτερος και συνδέεται µε συγκεκριµένα γεγονότα.

Ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Τσίπρας, οι οποίοι θα µιλούσαν την
Κυριακή το βράδυ, καθόλου ξαφνικά και καθόλου τυχαία βρέθη-
καν και οι δύο στην Ολοµέλεια της Βουλής το Σάββατο το βράδυ,
για να κηρύξουν την έναρξη αυτού του διαγωνισµού ακροτήτων
και οξύτητας, που προσβάλλει τον πολιτικό µας πολιτισµό, προ-
σβάλλει αυτή εδώ την Αίθουσα και οδήγησε στα θλιβερά περι-
στατικά τα οποία κάποιοι θέλουν να ξεχάσουν, αλλά δυστυχώς
στιγµατίζουν τον κοινοβουλευτικό πολιτισµό αυτής της χώρας.

Και βεβαίως, δεν είναι καθόλου τυχαίο για την πολιτική και κοι-
νωνική δυναµική του Κινήµατος Αλλαγής. Τους έχει προκαλέσει
φόβο και ανησυχία. Θα πρέπει όµως να γνωρίζουν αµφότεροι -
τόσο στη Νέα Δηµοκρατία όσο και στον ΣΥΡΙΖΑ- ότι η πολιτική
αυτή δυναµική θα συνεχιστεί, γιατί ο πολιτικός µας χώρος εκ-
φράζει ολοένα και περισσότερο τα πραγµατικά συµφέροντα και
τις πραγµατικές ανάγκες των πολιτών. 

Θα πρέπει να γνωρίζουν ότι η πολιτική δυναµική αυτή δεν ανα-
κόπτεται από το τεχνικό κλίµα πόλωσης που δηµιουργούν οι εταί-
ροι του ξεπερασµένου πια δικοµµατισµού, που απωθεί τους
πολίτες, που δεν µπορούν και δεν δέχονται να παρακολουθή-
σουν αυτές τις σκιαµαχίες του χθες, που πολύ σύντοµα αυτός ο
δικοµµατισµός θα αποτελεί παρελθόν. Ακραίες πολιτικές συµπε-
ριφορές στο Κοινοβούλιο και στη δηµόσια συζήτηση έχουν εκ-
δηλωθεί από ακραία στοιχεία και των δύο πλευρών, που, κατά τα
άλλα, υποτίθεται ότι θέλουν να εκφράσουν το Κέντρο, τον χώρο
του Κέντρου.

Το Κίνηµα Αλλαγής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα παί-
ξει αυτό το παιχνίδι. Δεν θα τους ακολουθήσουµε στη µεθόδευσή
τους. Εµείς θα συνεχίσουµε να συνοµιλούµε µε τους πολίτες, να
διευρύνουµε τα όρια της επιρροής µας, όσο και αν αυτό δεν σας
αρέσει. 

Το Κίνηµα Αλλαγής θα συνεχίσει να σέβεται τους θεσµούς, τη
Βουλή, αλλά κυρίως την αξιοπιστία της πολιτικής. Το Κίνηµα Αλ-
λαγής αποτελεί µία ειρηνική δύναµη αλλαγής, µία δύναµη ευθύ-
νης, µία δύναµη προοπτικής. Γιατί επιλογή για τη χώρα δεν
µπορεί να είναι η Νέα Δηµοκρατία ή ο ΣΥΡΙΖΑ, γιατί και οι δύο
βλάπτουν σοβαρά πλέον τη χώρα, βλάπτουν σοβαρά πλέον και
την ποιότητα της δηµοκρατίας µας, µε το κλίµα έντασης, πόλω-
σης και οξύτητας που δηµιουργούν αλλά και τεχνηέντως συντη-
ρούν.

Και κάτι τελευταίο. Κύριοι της Κυβέρνησης, υποδείξεις για το
ποια πρέπει να είναι η στάση του το Κίνηµα Αλλαγής δεν δέχεται.
Γιατί κάποιοι από τα κυβερνητικά έδρανα προσπαθούν να µας
εγκαλέσουν για έλλειψη κοµµατικού πατριωτισµού ή πολιτικού
πολιτισµού. Νοµίζετε ότι µπορείτε να µας κάνετε τέτοια µαθή-
µατα; Προφανώς δεν µπορείτε. 

Εµείς είµαστε η παράταξη του Ανδρέα Παπανδρέου, η παρά-
ταξη των αγώνων για τη δηµοκρατία και των µεγάλων κοινωνικών
αλλαγών. Εµείς είµαστε το µέλλον του τόπου µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Κατρίνη, και για την τήρηση του χρόνου. 

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Σκουρολιάκο από τον ΣΥΡΙΖΑ, έχει
ζητήσει τον λόγο η κ. Μανωλάκου για κάποιες διευκρινίσεις. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Μηταράκη, ενδεχοµένως να υπάρχουν
διευκρινιστικές ερωτήσεις στην τροπολογία και παρακαλώ να
απαντήσετε. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κυρία Μα-
νωλάκου, έχετε τον λόγο. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να ρωτήσω εάν αυτές οι συγκεκριµένες διατάξεις στην

τροπολογία αφορούν συγκεκριµένο ρέµα και τον δρόµο που πρέ-
πει να ανοιχτεί στη Βάστρια της Λέσβου, όπου πρόκειται να κα-
τασκευαστεί η νέα δοµή. Γιατί, αν αφορά αυτή, βεβαίως είναι
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φωτογραφική και δείχνει ότι στο όνοµα κατασκευής των νέων
δοµών-φυλακών επιχειρούνται ανεπίτρεπτες παρεµβάσεις στο
φυσικό περιβάλλον.

Επίσης, η τρίτη παράγραφος αυτής της τροπολογίας αφορά
τη µίσθωση της έκτασης στο Μαυροβούνι; Το ρωτάµε γιατί έχουν
ξεσηκώσει κόσµο. Ταυτόχρονα, ακυρώνει την περιβαλλοντική νο-
µοθεσία και βεβαίως ήταν θέµα και στο περιφερειακό συµβούλιο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Υπάρχει κάποια

άλλη διευκρίνιση για την τροπολογία; Όχι. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Κυρία συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτηση. 
Οι δοµές φιλοξενίας αιτούντων άσυλο αδειοδοτούνται µε κοι-

νές υπουργικές αποφάσεις των Υπουργείων Περιβάλλοντος,
Εσωτερικών και Μετανάστευσης, βάσει των διατάξεων του ν.
4375/2016. Υπάγονται δε σε συγκεκριµένη περιβαλλοντική νοµο-
θεσία, βάσει της υπουργικής απόφασης 37694/16. 

Αυτή η νοµοθεσία ισχύει σήµερα και έχει αδειοδοτήσει τη Βά-
στρια, επειδή ρωτήσατε συγκεκριµένα για τη Βάστρια. Το έργο
είναι ήδη αδειοδοτηµένο. Υπάρχουν ήδη περιβαλλοντικές µελέ-
τες. Όπως και η δοµή της Χίου, όπως και η δοµή του Έβρου,
όπως και όλες οι δοµές που κατασκευάζονται είναι πλήρως αδει-
οδοτηµένες και όλα αυτά έχουν ήδη δηµοσιευθεί στο Φύλλο
Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως από το 2021. 

Ο στόχος αυτής της τροπολογίας είναι ότι σε πολλές περιπτώ-
σεις -και δεν αναφέροµαι στη Βάστρια, αναφέροµαι σε πολλές
άλλες περιπτώσεις- υπάρχουν µικρά συνοδά έργα, που µπορεί
να είναι κάτω του 1% της συνολικής αδειοδότησης, που για λό-
γους ευθυγραµµισµού της διαδικασίας χρησιµοποιούµε υφιστά-
µενες νοµικές παρεκκλίσεις και γι’ αυτά τα συνοδά έργα. 

Ως προς το θέµα του Μαυροβουνίου, το Μαυροβούνι έχουµε
στόχο να κλείσει φέτος. Υπάρχει µίσθωση. Είναι ιδιωτική έκταση
το Μαυροβούνι κατά τα 2/3 και κρατική κατά το 1/3, οπότε δεν
τίθεται θέµα παράτασης της χρήσης του Μαυροβουνίου. 

Αντιθέτως, είµαστε ξεκάθαροι απέναντι στους νησιώτες, οι
οποίοι χάρη στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είδαν την
αποσυµφόρηση να γίνεται πράξη και από δεκαεπτά χιλιάδες µε-
τανάστες που είχαµε στα νησιά την ηµέρα των εκλογών του
2009, σήµερα έχουν µείνει τρεις χιλιάδες. Άρα η Κυβέρνηση απέ-
ναντι στους νησιώτες έχει εκπληρώσει απολύτως τις δεσµεύσεις
της. 

Η τελευταία σηµαντική µας δέσµευση είναι να κλείσει το Μαυ-
ροβούνι στη Μυτιλήνη, όπως έχει ζητήσει ο δήµος, και να γίνει
δοµή στη Βάστρια και έχουν ήδη ξεκινήσει αυτές οι εργασίες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχει ζητήσει τον

λόγο για µία µικρή παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μπουκώρος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πάρα πολύ
σύντοµος και χάριν του πολιτικού διαλόγου, εκ µέρους της Νέας
Δηµοκρατίας, θέλω να ξεκαθαρίσω, να υπογραµµίσω µε έµφαση,
ότι για τη δική µας παράταξη προσήλωση στον µεσαίο χώρο στο
µέτρο και στη λογική δεν είναι οι ίσες αποστάσεις µεταξύ πολι-
τικών σχηµατισµών. 

Για εµάς προσήλωση στον µεσαίο χώρο είναι η απέχθεια προς
τις πολιτικές εξαλλοσύνες, είναι η απέχθεια προς τις ακρότητες
απ’ όπου κι αν προέρχονται, είναι η απέχθεια προς την τοξικό-
τητα του πολιτικού λόγου. 

Για εµάς προσήλωση στον µεσαίο χώρο -και το υπογραµµίζω
µε έµφαση αυτό- είναι η ταύτιση µε την οµαλότητα στην πολιτική
ζωή, είναι η ταύτιση µε τις δηµοκρατικές διαδικασίες και τον διά-
λογο στο πλαίσιο της λειτουργίας του πολιτεύµατος, είναι η ταύ-
τιση µε τη µετριοπάθεια στην πολιτική δράση. Αυτό για εµάς
δείχνει προσήλωση στον µεσαίο χώρο.

Και θα έλεγα επίσης, κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας, ότι τούτη η
παράταξη υπήρξε πάντα, από τον ιδρυτή της ακόµα, η παράταξη
της λογικής, της σύνεσης και του µέτρου. Αυτό πρέσβευε ο Κων-
σταντίνος Καραµανλής και αυτό εξακολουθούµε να πρεσβεύου-
µε όλοι µας µέχρι σήµερα, από τον Πρωθυπουργό και ηγέτη µας
Κυριάκο Μητσοτάκη µέχρι και το τελευταίο στέλεχός µας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει τώ-
ρα ο κ. Σκουρολιάκος Παναγιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως
µετά θα µιλήσει ο κ. Χρυσοµάλλης Μιλτιάδης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

Ορίστε, κύριε Σκουρολιάκο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να µιλήσω για όσα απίθανα

ζήσαµε χθες, αλλά αναγκάζοµαι εκ των πραγµάτων, µιας και όλοι
οι Βουλευτές και ιδιαιτέρως οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
αφιέρωσαν πάνω από τη µισή τους οµιλία για να κατακεραυνώ-
σουν τον ΣΥΡΙΖΑ και να του επιρρίψουν ευθύνες για ό,τι έγινε
εδώ µέσα. 

Θέλω να πω ότι δεν συνέβη για πρώτη φορά επί αυτής της Κυ-
βέρνησης η αφαίρεση λόγου. Μου έχουν αφαιρέσει κι εµένα τον
λόγο σε επιτροπή. Επειδή δεν είναι παρών ο Βουλευτής, δεν θα
αναφέρω το όνοµά του και θέλοντας να κρατήσω κάποια ηρεµία.
Είµαι στη διάθεση του οποιουδήποτε σε προσωπικό επίπεδο να
του εξηγήσω ποιος είναι και να πάει να βρει τα πρακτικά. Μου
έχουν αφαιρέσει τον λόγο!

Αυτή η Κυβέρνηση, αυτή η παράταξη, η δεξιά, πάντα είχε µια
δυσανεξία στις αντίθετες απόψεις και, όπως νόµιζε, αντιµετώπιζε
το θέµα, κλείνοντας τα µικρόφωνα ή οτιδήποτε άλλο ήταν πρό-
σφορο. 

Και εν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Προ-
εδρεύων στην Ολοµέλεια δεν είναι βαθµολογητής στο µάθηµα
της Έκθεσης στις πανελλήνιες εξετάσεις να αποφασίσει ποιος
είναι εντός θέµατος και να του βάλει «Άριστα» και ποιος είναι
εκτός θέµατος και να «τον κόψει», εν προκειµένω να του κόψει
το µικρόφωνο. 

Οµολογουµένως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της κυβερνητι-
κής πλειοψηφίας, δεν περιµέναµε από την Κυβέρνησή σας, όταν
το 2019 ήρθε στην εξουσία, να κάνει πιο πλούσιους τους Έλλη-
νες ούτε βέβαια να ανακουφίσει τους πιο ευάλωτους συµπολίτες
µας. 

Φοβόµασταν ότι θα κάνατε αυτό που κάνατε, παραδείγµατος
χάριν, αυτό που νοµοθετήσατε στα εργασιακά. Φοβόµασταν ότι
θα αντιµετωπίζατε µε την εχθρότητα που ξέρουµε το δηµόσιο
σύστηµα υγείας, ότι θα οδηγούσατε σε αδιέξοδο τη λειτουργία
σχολείων και πανεπιστηµίων, ότι θα ήσαστε οι πιο καταστροφικοί
διαχειριστές σε δύσκολες καταστάσεις. Να µην επαναλάβω τώρα
«Μήδειες», «Ελπίδες» και όλα αυτά. Αρκετά τα κουβεντιάσαµε
και θα έχουµε χρόνο να τα κουβεντιάσουµε και στο µέλλον. 

Σαν να µην έφταναν όµως όλα αυτά, ο λαός µας αυτή τη
στιγµή -και αυτό είναι το σηµαντικό- δοκιµάζεται από ένα πρω-
τοφανές κύµα ακρίβειας, ένα κύµα ακρίβειας που επιβαρύνει
άµεσα τα βασικά καταναλωτικά αγαθά, µε αποτέλεσµα το εισό-
δηµα των πολιτών να µειώνεται συνεχώς εξαιτίας των πολιτικών
σας. Αρνείστε να ενισχύσετε την Επιτροπή Ανταγωνισµού, αρνεί-
στε να την αντιµετωπίσετε ως αποτελεσµατικό εργαλείο ελέγχου
του ανταγωνισµού και ρύθµισης της αγοράς, αρνείστε να µει-
ώσετε τον ΦΠΑ σε είδη άµεσης ανάγκης που έχει ο πολύς κό-
σµος. 

Δεν µπορεί να µη συνοµιλείτε µε τους πολίτες. Τι σας λένε; Ότι
είναι ευχαριστηµένοι; Είναι ευχαριστηµένοι µε τους λογαρια-
σµούς ενέργειας που παίρνουν στα χέρια τους; Αυτό τούς υπο-
σχεθήκατε; Τα 100 ευρώ να γίνουν 200 ευρώ και 250 ευρώ στον
επόµενο λογαριασµό;

Δυστυχώς ο αναπτυξιακός νόµος που εισηγείστε λειτουργεί
µε αποκλεισµούς και εντείνει τις ανισότητες, τόσο σε γεωγρα-
φικό όσο και σε επαγγελµατικό επίπεδο. Αποκλείει χιλιάδες επαγ-
γελµατίες, ενώ παρέχει άπλετη στήριξη στις µεγάλες επιχειρή-
σεις, δηµιουργώντας ταυτόχρονα µια σειρά από εµπόδια για τις
µικρές, τις πολύ µικρές και τις µεσαίες επιχειρήσεις. Εσείς, οι
προστάτες του µεσαίου χώρου, πηγαίνετε να δείτε τι θα σας
πούνε τώρα. 

Το νοµοθετικό έργο της Κυβέρνησής σας λυπάµαι να πω ότι
είναι ένα sequel ταινίας τρόµου. Πτωχευτικός Κώδικας, στρατη-
γικές επενδύσεις για «ηµέτερους», αναπτυξιακή µετάβαση και
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απολιγνιτοποίηση χωρίς κανένα σχέδιο και µε κόστος για τους
πολλούς. Γεγονός είναι ότι µία στις δύο επιχειρήσεις θα βρει
κλειστή την πόρτα του αναπτυξιακού σας νόµου. Στα ξενοδοχεία
µόνο, πέντε χιλιάδες εκατόν σαράντα τρία ξενοδοχεία µένουν
εκτός ενισχύσεων, γεγονός που έχει οδηγήσει σε αναβρασµό τον
κόσµο του τουρισµού όπως καταλαβαίνετε. 

Ο πολιτισµός δεν υπάρχει για σας. Ούτε µια λέξη για τον πο-
λιτισµό στον αναπτυξιακό σας νόµο. Ένας κλάδος που έχει 88%
µείωση του κύκλου εργασιών του. Είναι στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ του
2020, 88%. Δεν είναι δυνατόν, όπως καταλαβαίνετε, να επανεκ-
κινήσει χωρίς βοήθεια. Παρά το διαρκές αίτηµα των συνδικάτων
του πολιτισµού, δεν υπάρχει η παραµικρή πρόθεση της Κυβέρ-
νησης κατάρτισης ενός ολοκληρωµένου αναπτυξιακού σχεδίου
για την ανάκαµψη του κλάδου. Αντί γι’ αυτό, υπάρχουν αόριστες
εξαγγελίες για εκ βάθρων αλλαγή στο ασφαλιστικό. Ποιο ασφα-
λιστικό; Εσείς το 2013, η κυβέρνηση Σαµαρά κατήργησε τις συλ-
λογικές µας, χωρίς καµµία πληροφορία και περιεχόµενο γι’ αυτές
τις αλλαγές που επαγγέλλεστε, κάτι που αυξάνει περισσότερο
την ανασφάλεια. 

Αυτή τη στιγµή ο κλάδος έχει αφεθεί στους νόµους της ελεύ-
θερης αγοράς, που σηµαίνει ότι ευνοούνται οι πολύ µεγάλοι και
ισοπεδώνονται οι µικροί, οι εργαζόµενοι και τα δικαιώµατά τους. 

Είστε γενναιόδωροι στον πολιτισµό βεβαίως απέναντι στον µε-
γάλο ιδιωτικό τοµέα και τα ιδρύµατα. 

Στην Ακρόπολη τα ανεβάσατε και απειλείτε να εντοιχίσετε µαρ-
µάρινη πλάκα µε το όνοµα του ιδρύµατος που έκανε µια χορηγία
που έπρεπε να την κάνει το κράτος, το δηµόσιο, για τον Παρθε-
νώνα. Την έκαναν, λοιπόν, ιδιώτες και ετοιµάζεστε να βάλετε την
πλάκα µε το όνοµά τους και το όνοµα της Υπουργού. Απειλείτε.
Ελπίζω να µην το αποτολµήσετε. 

Τι να πούµε για τον πολιτισµό; Δεν είναι αναπτυξιακό στοιχείο
το θέµα του µετρό της Θεσσαλονίκης και τα υπόγεια ευρήµατα
της βυζαντινής Ποµπηίας που θέλετε να τα τεµαχίσετε, να τα
πάτε και να τα ξαναφέρετε καθυστερώντας το µετρό; Αυτό δεν
έχει σχέση µε την ανάπτυξη; Έχει σχέση µε την ανάπτυξη η τσι-
µεντόστρωση της Ακρόπολης; Το «ECONOMIST» για Ακρόπολη
παρουσιάζει το τσιµέντωµα της Μενδώνη µε την καταστροφή
από τον Ξέρξη. Αυτά τα λένε οι συριζαίοι του «ECONOMIST» και
το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης (Πάνος) Σκου-
ρολιάκος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο ΣΥΡΙΖΑ επιµένει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εδώ και καιρό
ότι απαιτείται άµεση λήψη µέτρων, ρύθµιση της αγοράς, στήριξη
του διαθέσιµου εισοδήµατος, αύξηση του κατώτατου µισθού,
ελάφρυνση των βαρών µε µείωση του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης στην ενέργεια και ρύθµιση του ιδιωτικού χρέους µε κούρεµα
της βασικής οφειλής. Όσο η Κυβέρνηση επιµένει στις ιδεοληπτι-
κές και ταξικά µεροληπτικές επιλογές της, τόσο πιο οδυνηρές γί-
νονται για την κοινωνία. Εσείς όµως, φωνή βοώντος. Επιµένετε
στην πάγια ιδεοληψία σας. Δεν θέλετε. 

Ελπίζουµε σε µια αυριανή προοδευτική κυβέρνηση, η οποία
θα πάρει την πρωτοβουλία να αυξήσει τον κατώτατο µισθό, να
µειώσει τα τιµολόγια της ΔΕΗ, να αντιµετωπίσει άµεσα το χρέος
των επιχειρήσεων που έχει δηµιουργηθεί κατά την περίοδο της
πανδηµίας. Μια έκτακτη εισοδηµατική ενίσχυση των ανθρώπων
του πολιτισµού και των αγροτών. 

Χθες πήγαµε αντιπροσωπεία του ΣΥΡΙΖΑ στον Μαραθώνα,
όπου έχουν ισοπεδωθεί όλα τα θερµοκήπια. Μεγάλες καταστρο-
φές. Τι κάνετε; Τίποτα. Σφυράτε αδιάφορα. Περιµένουµε. Έχου-
µε κάνει και ερώτηση. 

Ό,τι και να σας λέµε, έχετε τις ιδεοληψίες σας, έχετε κάπως
παρεξηγήσει και νοµίζετε ότι είστε εδώ πέρα αιώνιοι και µπορείτε
να κάνετε και να λέτε ό,τι θέλετε. Ας κωφεύετε. Δεν πειράζει. Θα
ακούσετε τον θόρυβο µε τον οποίο θα πέσετε από τις βελούδινες
υπουργικές και βουλευτικές καρέκλες και θα είναι µεγάλος
αυτός ο θόρυβος. Σύντοµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρυσοµάλλης από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά ο κ. Γιάννης
Δελής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Αναρωτήθηκα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή το χθεσινό περιστατικό γιατί
το τελευταίο διάστηµα παρακολουθούµε αυτόν τον πανικό, αυτή
την υστερία πρωτοκλασάτων στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε
την υπόθεσή τους. Στην αρχή νόµιζα ότι ήταν η δικαστική από-
φαση που αρχειοθετήθηκε η κατηγορία του, όσον αφορά τον κ.
Γεωργιάδη. Όµως, ο πανικός είχε ξεκινήσει νωρίτερα και τελικά
διαπιστώνω ότι αυτός ο πανικός προέρχεται από το εξής περι-
στατικό: Από την κλήτευση του κ. Βαξεβάνη από τον εισαγγελέα,
για να εξηγήσει αυτά που πρέπει να εξηγήσει εκεί, πώς είχε τις
καταθέσεις των κουκουλοφόρων µαρτύρων πριν αυτές δοθούν. 

Αυτός είναι ο πανικός που σας έχει πιάσει, ότι σιγά-σιγά φτά-
νουµε στο τέλος αυτής της σκευωρίας, φτάνουµε στο να βγουν
οι κουκούλες και να µάθουµε ποιοι πραγµατικά έστησαν αυτή την
υπόθεση. Και ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και απευθύ-
νοµαι στο σύνολο των Βουλευτών, αυτό δεν αφορά ούτε τον
Ευάγγελο Βενιζέλο, τον Ανδρέα Λοβέρδο, τον Μάριο Σαλµά, τον
Ανδρέα Λυκουρέντζο, τον Άδωνη Γεωργιάδη, τον Δηµήτρη Αβρα-
µόπουλο, τον Παναγιώτη Πικραµµένο, τον Αντώνη Σαµαρά. Αυτοί
έχουν δικαιωθεί, γιατί ο κάθε συµπολίτης µας έχει καταλάβει τι
έχει γίνει. Το να βγουν οι κουκούλες και να φτάσουµε στο τέλος
αφορά την ελληνική δηµοκρατία πρώτιστα. Στην ελληνική δηµο-
κρατία δεν υπάρχουν κουκούλες, υπάρχει αλήθεια και αυτή πρέ-
πει να βγει, να φτάσει µέχρι τέλους. Και όσοι έστησαν αυτή την
υπόθεση να ονοµατιστούν και να τιµωρηθούν παραδειγµατικά
από την ανεξάρτητη δικαιοσύνη, για να µην τολµήσει κανείς στο
µέλλον να ξαναπαίξει µε τους θεσµούς της ελληνικής δηµοκρα-
τίας, να µην τολµήσει κανείς να προσπαθήσει να σπιλώσει πολι-
τικούς αντιπάλους µε κουκούλα. Η κουκούλα δεν υπάρχει στον
κοινοβουλευτισµό και αυτό αφορά όλους µας και τους συναδέλ-
φους του ΣΥΡΙΖΑ που δεν έχουν µπλεχτεί σε αυτή την ιστορία. 

Ερχόµενος στο νοµοσχέδιο, ο σηµερινός νόµος θεραπεύει τις
αδυναµίες του ν.4399/2016. Δίνει ένα σύγχρονο πλαίσιο, ενισχύει
περισσότερους επενδυτικούς τοµείς, επιτρέπει την έγκριση πε-
ρισσότερων επενδυτικών σχεδίων, µε κοινό παρανοµαστή όλων
αυτών την ταχύτατη έγκριση των σχεδίων. 

Είναι ένας νόµος που φέρνει το ιδεολογικό µας στίγµα, γιατί
στοχεύει στην αύξηση των επενδύσεων, στη δηµιουργία νέου
πλούτου, στην αύξηση της απασχόλησης. Φιλοδοξούµε αυτός ο
νόµος να γίνει θεσµικό εργαλείο ανάπτυξης της ελληνικής οικο-
νοµίας, προς όφελος όλων των πολιτών. 

Είναι ένας νόµος που τον επεξεργάστηκε το Υπουργείο επί
ενάµιση χρόνο, συζητώντας µε όλους τους εµπλεκόµενους φο-
ρείς και ενσωµατώνοντας τις προτάσεις τους αλλά και τις σύγ-
χρονες παραγωγικές κατευθύνσεις. Στον πυρήνα της λογικής
βρίσκεται η ανάγκη για την άρση των γραφειοκρατικών εµποδίων
και των καθυστερήσεων στην έγκριση των επενδυτικών σχεδίων.
Γι’ αυτό και µειώνεται ο χρόνος αξιολόγησης των επενδυτικών
σχεδίων που απαιτείται, σε τριάντα ηµέρες για την άµεση αξιο-
λόγηση, σε σαράντα πέντε µέρες για τη συγκριτική αξιολόγηση
και, αν οι χρόνοι αυτοί ξεπεραστούν, νοµοθετούµε την αξιολό-
γηση εντός δέκα ηµερών από ανεξάρτητο ορκωτό ελεγκτή. Έτσι
δεν θα ξαναδούµε τις περιπτώσεις εκείνες που επενδυτικά σχέ-
δια ξεκινούν και µετά από µήνες η αξιολόγηση τα απορρίπτει. Το
ίδιο θεσµοθετούµε και για την ολοκλήρωση και έναρξη της πα-
ραγωγικής λειτουργίας επένδυσης, διατηρώντας για το δηµόσιο
το δικαίωµα του ελέγχου. Γιατί, κύριοι Βουλευτές, ο χρόνος στην
επένδυση είναι κυριολεκτικά χρήµα κι εµείς το σεβόµαστε. Η δική
µας Κυβέρνηση το σέβεται. 

Να θυµίσουµε ότι ως τις εκλογές του 2019 σε επενδυτικά σχέ-
δια άνω των 3 εκατοµµυρίων ευρώ ο χρόνος αξιολόγησης
έφτανε τις εξακόσιες µέρες. Σχεδόν δυο χρόνια, κύριοι συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ. Ποιος επενδυτής θα περίµενε να του εγκριθεί ή
όχι η επένδυση για δυο χρόνια; Επί των ηµερών µας µειώσαµε
τον χρόνο στις εκατό µέρες και πλέον µε τον νέο αναπτυξιακό
νόµο που ψηφίζουµε σήµερα ο χρόνος αξιολόγησης δεν θα
υπερβαίνει την κοινή λογική. Αυτό κάνουµε ακριβώς. 

Παραδείγµατα: Μέχρι το 2019 µόλις εννιακόσιες ενενήντα
εννέα υπαγωγές στον νόµο. Από το 2019 µέχρι σήµερα δυο χι-
λιάδες επτακόσιες είκοσι επτά υπαγωγές. Φυσικά οι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ το δικαιολόγησαν κι αυτό. Είπαν ότι χρειάστηκε ωρί-
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µανση του αναπτυξιακού νόµου, των προτάσεων, της διαδικα-
σίας και των διορθώσεων. Και είπαν ότι οι επενδυτές περίµεναν
από τον ΣΥΡΙΖΑ να βγάλει τη χώρα από τα µνηµόνια για να επεν-
δύσουν. 

Όχι, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, οι επενδυτές περίµεναν να
φύγει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί είχαν καταλάβει ότι επί των
δικών σας ηµερών δεν µπορεί να γίνει ούτε µια ιδιωτική επένδυση
στη χώρα. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Σε αντίθεση µε τον προηγούµενο νόµο, ο σηµερινός θεσµοθε-
τεί δεκατρία θεµατικά καθεστώτα, µε τον δικό τους ξεχωριστό
προϋπολογισµό 150 εκατοµµυρίων το καθένα, που δεν µπορεί
να απορροφηθεί αλλού, που περιλαµβάνουν νέα πεδία, όπως τον
ψηφιακό και τεχνολογικό µετασχηµατισµό επιχειρήσεων, την
πράσινη µετάβαση, την έρευνα και την εφαρµοσµένη καινοτοµία,
τις εναλλακτικές µορφές τουρισµού. Με τον επιµερισµό αυτό, δί-
νουµε τη δυνατότητα να κατευθυνθούν πόροι σε νέες, καινοτό-
µες επενδύσεις και παράλληλα διασφαλίζουµε πως περισσότε-
ρες πολύ µικρές και µικρές επιχειρήσεις θα υπαχθούν στον ανα-
πτυξιακό νόµο και δεν θα διαγκωνιστούν από τις µεγάλες επιχει-
ρήσεις.

Και χαίροµαι, κύριε Υπουργέ, και σας το λέω προσωπικά, κύριε
Παπαθανάση, γιατί ως µηχανικός αµέσως ενστερνιστήκατε αυτό
το δίκαιο αίτηµα και αυξήσατε το ποσοστό ενίσχυσης για την κα-
τασκευή των θερµοκηπίων στο 60%, µε το υπόλοιπο να αφορά
τον µηχανολογικό εξοπλισµό. Είναι ένα θέµα που µε κάνει ιδιαί-
τερα χαρούµενο.

Στη Μεσσηνία, ειδικά στην περιοχή της Τριφυλίας, έχουµε ση-
µαντικές θερµοκηπιακές καλλιέργειες και µε την αλλαγή που ει-
σάγουµε ενισχύουµε σηµαντικά όσους παραγωγούς επιθυµούν
να προχωρήσουν στην κατασκευή νέων θερµοκηπίων και βέβαια
την εξαιρετική αναπτυξιακή διάσταση της θερµοκηπιακής παρα-
γωγής στον τόπο µας. 

Αντίστοιχα, είµαι χαρούµενος για την ένταξη των τριάστερων
ξενοδοχείων, καθότι γνωρίζετε ότι πλέον η Μεσσηνία εξελίσσεται
σε έναν διεθνή τουριστικό προορισµό και αυτό δίνει νέες δυνα-
τότητες.

Τέλος, αξιοποιούµε και τον Γενικό Απαλλακτικό Κανονισµό, για
να µπορέσουµε πρώτη φορά να συµπεριλάβουµε ενισχύσεις,
εκτός των περιφερειακών, και να χρηµατοδοτήσουµε εξειδικεύ-
σεις προσωπικού, επαγγελµατικές καταρτίσεις, ερευνητικές δρα-
στηριότητες και άλλες δράσεις χωρίς αρχική επένδυση. 

Συνολικά, φέρνουµε έναν νόµο ο οποίος απευθύνεται κατά
97% στην περιφέρεια και προσφέρει 1,8 δισεκατοµµύριο κρατι-
κής ενίσχυσης, µισό σε φορολογικά κίνητρα και µισό από το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Παράλληλα, όσα σχέδια εντάσ-
σονται στο καθεστώς Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης χρηµα-
τοδοτούνται από το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης. Εδώ περιλαµ-
βάνονται επενδυτικά σχέδια που χωροθετούνται στον Δήµο
Οιχαλίας στη Μεσσηνία, τον µόνο δήµο που δεν έχει παραθα-
λάσσιο µέτωπο και µ’ αυτή τη δυνατότητα µπορεί να αναπτυχθεί,
να γίνουν µικρές βιοµηχανίες, µεταποιητικές µονάδες και έτσι να
υπάρξει ανάπτυξη και νέες θέσεις εργασίας και σ’ αυτόν τον
δήµο της περιοχής µου. 

Τέλος, τα περισσότερα καθεστώτα του αναπτυξιακού νόµου
έχουν αναπτυχθεί σε µορφή που µπορούν να χρηµατοδοτηθούν
και από το νέο ΕΣΠΑ, το Ταµείο Ανάκαµψης πολλαπλασιάζοντας
τις πηγές χρηµατοδότησης. Εισάγουµε ένα αναπτυξιακό εργα-
λείο που µοχλεύει για κάθε ένα ευρώ δηµοσίου χρήµατος δύο
ευρώ από την ιδιωτική οικονοµία και από το ένα ευρώ δηµοσίου
χρήµατος τα 0,50 λεπτά είναι επιχορήγηση και τα 0,50 λεπτά
είναι φορολογική απαλλαγή.

Ψηφίζουµε, λοιπόν, έναν νόµο ελκυστικό για τους επενδυτές,
γρήγορο και αποτελεσµατικό, διαφοροποιηµένο θεµατικά, για να
καλύπτει περισσότερους τοµείς, και νεωτερικό, καθώς αξιοποιεί
τις προβλέψεις του Γενικού Απαλλακτικού Κανονισµού της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συγκεκριµένη Κυβέρνηση από
την αρχή της διακυβέρνησής της αντιµετώπισε πολλές προκλή-
σεις που δεν είχαν υπολογιστεί. Θυµίζω στον Έβρο µε το λαθρο-
µεταναστευτικό, την πανδηµία, τις τουρκικές προκλήσεις. Παρ’
όλα αυτά, συνεχίζει απερίσπαστη να εφαρµόζει τη συµφωνία

αλήθειας την οποία έκανε µε τον ελληνικό λαό, ο οποίος της
έδωσε την εντολή διακυβέρνησης της χώρας. Αυτός ο νόµος
είναι άλλο ένα κεφάλαιο στη συµφωνία αλήθειας για την Ελλάδα
που έχουµε υποσχεθεί, της προκοπής, της παραγωγής, των νέων
θέσεων εργασίας, της απασχόλησης. Είµαι πολύ περήφανος που
σήµερα θα τον ψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα o κ. Ιωάννης Δελής από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας και αµέσως µετά ο κ. Νικολακόπουλος, που έχει
κάνει αλλαγή µε τον κ. Κόνσολα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κόντρα, αν
θέλετε, σε αυτό το έντονο κλίµα αντιπαράθεσης, µιας κούφιας
αντιπαράθεσης βέβαια, που υπάρχει τις τελευταίες µέρες ανά-
µεσα στη Νέα Δηµοκρατία και τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Γεωργιάδης πριν
από λίγες µέρες στην επιτροπή, κατά τη διάρκεια της επεξεργα-
σίας του σηµερινού νοµοσχεδίου, είπε κάτι το οποίο νοµίζουµε
ότι αξίζει να ακουστεί. 

Είπε ο κ. Γεωργιάδης: «Ο νόµος που φέρνουµε σήµερα είναι
το αποτέλεσµα της εµπειρίας που αποκτήσαµε αυτά τα δυόµισι
χρόνια δουλεύοντας τον προηγούµενο αναπτυξιακό νόµο», δη-
λαδή του ΣΥΡΙΖΑ, «και προσπαθήσαµε να δούµε πού κολλάει το
σύστηµα και πού είναι το σηµείο που δυσκολεύει και αυτό να
διορθώσουµε.». Δηλαδή µε µια φράση τα είπε όλα ο Υπουργός.
Τώρα αυτό είτε το ονοµάσει κανείς συνέχεια του κράτους είτε
το χαρακτηρίσει ως θεσµική µνήµη, ένα είναι το σίγουρο: αποτε-
λεί κι αυτό µε τη σειρά του άλλη µια απόδειξη της κοινής πολιτι-
κής στρατηγικής όλων των αστικών κοµµάτων, από τη Νέα
Δηµοκρατία µέχρι τον ΣΥΡΙΖΑ.

Νόµος, λοιπόν, για την καπιταλιστική ανάπτυξη και το ερώτηµα
βέβαια είναι τι ακριβώς έχει ο λαός να περιµένει από αυτή; Για
να δούµε, λοιπόν. Ακόµα και µια γρήγορη µατιά σε αυτό το νο-
µοσχέδιο νοµίζουµε ότι αρκεί. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, χτίζοντας πάνω στον προηγούµενο νόµο, τον ν.3699/2016
που ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ, νοµοθετεί µε τη σειρά της και άλλα επι-
πλέον προνόµια για τους επιχειρηµατικούς οµίλους και άλλες
επιδοτήσεις και άλλες φοροαπαλλαγές και άλλες εισφοροαπαλ-
λαγές και ακόµα περισσότερες fast track διαδικασίες για τους
λεγόµενους επενδυτές. Είναι χαρακτηριστικό ότι µόνο για τη φε-
τινή χρονιά, το 2022, το επενδυτικό τους γεύµα είναι λουκούλ-
λειο, καθώς 11 δισεκατοµµύρια ευρώ -παρακαλώ- βγαλµένα
κατευθείαν από τη φοροαφαίµαξη του λαού και την άγρια περι-
κοπή των κρατικών δαπανών, ακόµα και για βασικές ανάγκες,
όπως είναι η υγεία, 11 δισεκατοµµύρια, λοιπόν, ζεστό χρήµα προ-
ορίζεται για όλους αυτούς από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων και το Ταµείο Ανάκαµψης. Αν βάλουµε δε και το ΕΣΠΑ
και αν υπολογίσουµε και το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης, τότε ο
λογαριασµός κυριολεκτικά χάνεται.

Σε ένα τέτοιο γεύµα φυσικά υπάρχει και το κερασάκι στην
τούρτα. Και να ποιο είναι αυτό. Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, λοι-
πόν, ο ίδιος ο επενδυτής θα είναι αυτός που θα ελέγχει τα επεν-
δυτικά σχέδια τα οποία θα υποβάλλει και συγκεκριµένα τους
φορείς τους οποίους αυτός ο ίδιος θα επιλέγει για να τον ελέγ-
ξουν, ελεγχόµενος και ελεγκτής ταυτόχρονα ο ίδιος. Πιο λαϊκά,
«Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει». Και κάπως έτσι ιδιωτικοποιείται
ακόµα και αυτός ο τυπικός έστω και υποτυπώδης κρατικός έλεγ-
χος. 

Εδώ, βέβαια, πρέπει να οµολογήσουµε ότι η σηµερινή επικαι-
ροποίηση του αναπτυξιακού νόµου του ΣΥΡΙΖΑ, διότι περί αυτού
πρόκειται, δείχνει να ευνοεί περισσότερο τους επιχειρηµατικούς
οµίλους της λεγόµενης «πράσινης ανάπτυξης» και του ψηφιακού
µετασχηµατισµού, της ενέργειας και του τουρισµού, αποδει-
κνύοντας για άλλη µια φορά ότι η εκάστοτε κυβερνητική πολι-
τική, άσχετα από ποιο κόµµα την ασκεί, αυτή η πολιτική και
παρακολουθεί µε προσοχή, αλλά και φροντίζει για όλα όσα ιε-
ραρχεί κάθε φορά το κεφάλαιο ως κερδοφόρα επενδυτικά πεδία. 

Από την άλλη µεριά τώρα, αλήθεια τι έχουν να περιµένουν από
νοµοσχέδια σαν το σηµερινό τα λαϊκά στρώµατα; Τι; Τα γνωστά
εκείνα που συνοδεύουν τους εργάτες και τους υπαλλήλους στην
καπιταλιστική ανάπτυξη: τσακισµένα εργασιακά και ασφαλιστικά
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δικαιώµατα, χαµηλά µεροκάµατα και µισθοί, ατέλειωτα και σπα-
στά ωράρια από το πρωί ως το βράδυ και µια δουλειά που εν
τέλει κάθεται τζάµπα, χωρίς καθόλου κόστος για τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους, µιας και οι ίδιοι οι εργαζόµενοι ουσιαστικά θα
πληρώνουν µέσω της φορολογίας τους, θα πληρώνουν για να
δουλεύουν. Όλα αυτά δηλαδή που παλεύουν στην Καβάλα οι ερ-
γαζόµενοι της «ENERGEAN» για να αποφύγουν. 

Όσο για τις εκατοντάδες χιλιάδες αυτοαπασχολούµενους,
επαγγελµατίες, µικροεπιχειρηµατίες της χώρας µας, τους οποί-
ους παραµυθιάζετε και µε κάτι ανήκουστα περί ενιαίου τάχα επι-
χειρηµατικού κόσµου, τσουβαλιάζοντας µεγαλοεπιχειρηµατίες
µε βιοπαλαιστές, ο αποκλεισµός αυτών των µικρών από τις πρό-
νοιες και αυτού του νόµου γίνεται και πάλι εν ψυχρώ, µε νέους
κόφτες και µε αυστηρότερα κριτήρια χρηµατοδότησης.

Συνεχίζει, δηλαδή, και αυτό το νοµοσχέδιο και επαυξάνει όσα
προέβλεπε ο αντίστοιχος νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, που µε τα κριτήρια
ένταξης που έβαζε αποκλείστηκαν, όπως είναι γνωστό, από οποι-
αδήποτε κρατική χρηµατοδότηση και στήριξη οι ενενήντα εννέα
στις εκατό πολύ µικρές επιχειρήσεις. 

Και τους λέτε µετά να πάνε να ανταγωνιστούν όλοι αυτοί οι µι-
κροί ποιους αλήθεια; Τα µονοπώλια της αγοράς, τα οποία ξεκοκ-
καλίζουν ό,τι προσφέρουν οι αναπτυξιακοί σας νόµοι. Σοβαρά
µιλάτε; Αυτό δεν λέγεται ανταγωνισµός. Αυτό λέγεται σίγουρος
αφανισµός, αλλά αυτή είναι όλη η ουσία του καπιταλιστικού αν-
ταγωνισµού. Το µεγάλο ψάρι να τρώει το µικρό. 

Καµµία προσδοκία, λοιπόν, από την ενίσχυση των επιχειρηµα-
τικών οµίλων, καµµία αυταπάτη για την καπιταλιστική ανάπτυξη.
Τα οφέλη της και τα δώρα της είναι όλα για τους µετόχους των
ανωνύµων εταιρειών, όχι για τις λαϊκές ανάγκες των λαϊκών οι-
κογενειών και των παιδιών τους. 

Αν µάλιστα δει λιγάκι πιο προσεκτικά ο λαός, τότε εύκολα θα
διαπιστώσει ότι Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, Κίνηµα Αλλαγής όλη
την ώρα εδώ στη Βουλή τσακώνεστε µεν σαν τα κοκόρια, αλλά
για τα 32 δισεκατοµµύρια του Ταµείου Ανάκαµψης είστε αλφα-
διασµένοι κανονικά και συµφωνείτε όλοι σας να πάνε στα πρά-
σινα, τα ψηφιακά και τα λοιπά αρπακτικά µονοπώλια. Εντάξει, το
πολύ-πολύ να ζητάτε, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ, µια εθνική επιτροπή, ώστε
να έχετε και εσείς, του ΣΥΡΙΖΑ δηλαδή, µια θέση στην επιτροπή
που µοιράζει αυτά τα δισεκατοµµύρια στους επιχειρηµατικούς
οµίλους, να έχετε λόγο δηλαδή και εσείς στη µοιρασιά.

Με τις φωνές σας όµως και µε αυτούς τους συνεχόµενους, κα-

κόγουστους και βαρετούς πια καυγάδες σας για ψύλλου πήδηµα
δεν βρίσκετε λέξη να πείτε και κρύβετε, και εσείς της Νέας Δη-
µοκρατίας και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και εσείς του Κινήµατος Αλλα-
γής και όλοι οι υπόλοιποι, ότι τα δισεκατοµµύρια αυτά του
Ταµείου Ανάκαµψης που θα καταλήξουν στα σεντούκια των µε-
γαλοεπιχειρηµατιών συνοδεύονται και από ένα πολύ φαρµακερό
για τον λαό πακέτο αντιλαϊκών µέτρων. Μιλάµε γι’ αυτό το πα-
νευρωπαϊκό πια µνηµόνιο, το οποίο στη χώρα µας ξεκίνησε ήδη
να εφαρµόζεται, µε τα απλήρωτα δεκάωρα του νόµου Χατζηδάκη
και µε τη διάλυση της δηµόσιας επικουρικής ασφάλισης για τη
νέα γενιά. 

Καµµία προσδοκία, λοιπόν, από την καπιταλιστική ανάπτυξη,
καµµία εµπιστοσύνη στα κόµµατα που την υπηρετούν. Η ανά-
πτυξη σε όφελος του λαού µπορεί να έρθει, φυσικά και µπορεί,
αλλά µόνο µε την κοινωνική του συµµαχία, τους αγώνες του και
εν τέλει µόνο µε τη δική του εξουσία και µε τα κλειδιά της οικο-
νοµίας βέβαια στα χέρια του λαού. 

Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να καταθέσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, αυτά τα
οποία έχουµε ήδη πει. Δηλαδή, τη µείωση στις 100.000, την προ-
σθήκη των οργανώσεων παραγωγών, παραδοσιακούς οικισµούς
στην παραµεθόριο, νησιά µε πληθυσµό µικρότερο των τριών χι-
λιάδων εκατό κατοίκων και ταυτόχρονα ορεινές περιοχές για τα
καταλύµατα, επίσης στα διατηρητέα µια ενίσχυση. 

Ταυτόχρονα για την προσθήκη του Γεωτεχνικού Επιµελητη-
ρίου κατά τον έλεγχο των επενδυτικών σχεδίων στην αγροδια-
τροφή, τα επιχειρηµατικά πάρκα τριακοσίων στρεµµάτων µόνο
για τα καθεστώτα «Δίκαιη Αναπτυξιακή Μετάβαση» και «Επιχει-
ρηµατικότητα 360ο».

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης και

Επενδύσεων κ. Νικόλαος Παπαθανάσης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες
έχουν ως εξής:
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6180 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Νικολακόπουλος Ανδρέας από τη Νέα Δη-
µοκρατία και αµέσως µετά η κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Μόλις τελειώσει ο τρίτος κύκλος, θα πούµε τον προ-
γραµµατισµό που θα κάνουµε για σήµερα.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµοκρατία

λειτουργεί µε κανόνες, το Κοινοβούλιο λειτουργεί µε κανόνες και
οφείλουµε όλοι να σεβόµαστε αυτούς τους κανόνες και η εικόνα
που είδαµε χθες από τον κ. Πολάκη φανερώνει αυτή την έλλειψη
σεβασµού προς αυτούς τους κανόνες. Και αυτή η έλλειψη σεβα-
σµού είναι ίδια µε την έλλειψη σεβασµού και προς τη δικαιοσύνη,
που αποτέλεσε και αφορµή αυτής της συµπεριφοράς, διότι όταν
εργαλειοποιείς τη δικαιοσύνη για να στοχοποιήσεις τους πολιτι-
κούς σου αντιπάλους, όταν δεν σέβεσαι και αµφισβητείς τις ίδιες
τις αποφάσεις της δικαιοσύνης, όταν διαδηλώνεις έξω από τα δι-
καστήρια για να επηρεάσεις τη δικαιοσύνη, είναι επακόλουθο να
χρησιµοποιείς το Κοινοβούλιο για να κάνεις ακτιβισµό. 

Ας καταλάβουν όλοι ότι τέτοιες συµπεριφορές είναι επικίνδυ-
νες για τη δηµοκρατία, όπως επικίνδυνη είναι και η επαναφορά
προτάσεων περί τροµοκρατίας, που ανήκει σε άλλες εποχές και
σε αυτές τις συµπεριφορές δεν µπορείς να κρατάς ίσες αποστά-
σεις, όπως έκανε το ΚΙΝΑΛ. 

Να έρθω, όµως, στο νοµοσχέδιο. Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η χώρα µας εξήλθε από µια δεκαετή οικονοµική κρίση, η
οποία είχε έντονο αντίκτυπο σε όλους τους παραγωγικούς το-
µείς. Και µετά την αποτυχία και τη ζηµιά που προκάλεσαν οι δυ-
νάµεις του λαϊκισµού, οι πολίτες εµπιστεύτηκαν τον Κυριάκο
Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία για τη διακυβέρνηση της
χώρας, µε σκοπό να δηµιουργήσουµε συνθήκες ανάπτυξης και
ευηµερίας για όλους. 

Ακολουθήσαµε µια συνεκτική πολιτική µειώσεων φόρων και
ασφαλιστικών εισφορών, χωρίς να θέσουµε σε κίνδυνο τα δηµο-
σιονοµικά µας. Η µείωση του φορολογικού συντελεστή στις επι-
χειρήσεις σε επίπεδα κάτω από το 28%, στο 22%, οι µειώσεις
φόρων στα µερίσµατα στο 5%, η χαµηλότερη φορολόγηση των
µεταβιβάσεων, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών κατά τρεις
ποσοστιαίες µονάδες είναι ορισµένα µέτρα που πήραµε και τα
οποία έπαιξαν καθοριστικό ρόλο στη στήριξη της ελληνικής κοι-
νωνίας. 

Την πολιτική αυτή συνεχίσαµε και την περίοδο της πανδηµίας,
πραγµατοποιώντας πάνω από εβδοµήντα παρεµβάσεις για την
αντιµετώπιση των συνεπειών της, το ύψος των οποίων διαµορ-
φώνεται στα 43,3 δισ. ευρώ και όλα αυτά σε µια πρωτοφανή χρο-
νική περίοδο για τη χώρα µας, όπου πρώτιστο µέληµά µας είναι
η προστασία της δηµόσιας υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνησή µας επιταχύνει το
σχέδιο των ριζικών µεταρρυθµίσεων, αναδιαµορφώνοντας το πα-
ραγωγικό µοντέλο της χώρας και τη δοµή της ελληνικής οικονο-
µίας. Ο νέος αναπτυξιακός νόµος αποτελεί συνέχεια της εθνικής
αναπτυξιακής µας στρατηγικής. Ευθυγραµµίζεται πλήρως µε το
εθνικό σχέδιο ανάπτυξης για την ελληνική οικονοµία και το
Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0».
Αξιοποιεί τον νέο χάρτη περιφερειακών ενισχύσεων 2022 - 2027
και εναρµονίζεται µε τους εθνικούς στόχους για το ΕΣΠΑ 2021 -
2027 και την ενεργή συµµετοχή της χώρας µας στην τέταρτη βιο-
µηχανική επανάσταση. 

Η χώρα µας εκσυγχρονίζεται, γίνεται πιο ισχυρή, τόσο σε ευ-
ρωπαϊκό όσο και σε παγκόσµιο επίπεδο. Άλλωστε, αυτό αποδει-
κνύεται και από την εµπιστοσύνη που δείχνουν προς εµάς οι
Ευρωπαίοι εταίροι µας, οι διεθνείς θεσµοί, οι αγορές, οι µεγάλοι
επενδυτές. Πλέον, η Ελλάδα βρίσκεται στον χάρτη των επενδύ-
σεων, σε data center, start up, τεχνολογικών hub, δηµιουργώντας
νέες θέσεις εργασίας και ανοίγοντας τον δρόµο για επιστροφή
συµπατριωτών µας από το εξωτερικό. 

Αυτή την ανοδική πορεία έρχεται να ενισχύσει ο νέος αναπτυ-
ξιακός νόµος. Αντικαθιστούµε τον ισχύοντα ν.4399/2016, δηµι-
ουργώντας έναν νέο αναπτυξιακό νόµο, που ανταποκρίνεται στις
σύγχρονες απαιτήσεις της επιχειρηµατικότητας και αντικατο-

πτρίζει τη συνολική στρατηγική ανάπτυξης της Κυβέρνησης. 
Τόσο ο ισχύων αναπτυξιακός νόµος όσο και οι προηγούµενοι

είχαν σηµειώσει χαµηλή αύξηση στις παραγωγικότητες. Ειδικό-
τερα, το 72,2% του συνολικού προϋπολογισµού των προηγουµέ-
νων αφορούσε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, κυρίως φωτοβολ-
ταϊκά, και ένα άλλο σηµαντικό ποσοστό αποθήκες επιχειρήσεων,
ενώ όσον αφορά τον ισχύοντα, ο οποίος ουσιαστικά άρχισε να
εφαρµόζεται το 2018, παρατηρήθηκε ότι το 49,16% των υπαχ-
θέντων επενδυτικών σχεδίων ανήκει σε δραστηριότητες παροχής
καταλύµατος και εστίασης και το 18,9% στη µεταποίηση και τα
τρόφιµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας έχει ανάγκη από
νέες και σύγχρονες πρωτοβουλίες. Ο νέος αναπτυξιακός νόµος
αποτελεί ένα σύγχρονο και ελκυστικό χρηµατοδοτικό εργαλείο,
που µας δίνει τη δυνατότητα να δηµιουργήσουµε ένα ακόµα πιο
ισχυρό, φιλοεπενδυτικό περιβάλλον. Μέσα από δεκατρία συνο-
λικά θεµατικά καθεστώτα ενίσχυσης σε διαφορετικούς τοµείς οι-
κονοµικής δραστηριότητας καλύπτεται σχεδόν όλο το φάσµα της
επιχειρηµατικότητας. Και αυτό µάς δίνει τη δυνατότητα να δια-
θέσουµε πόρους ακόµα και 150 εκατοµµυρίων ευρώ ανά καθε-
στώς, γεγονός που αποδεικνύει και την υψηλή διαθεσιµότητα του
νόµου. 

Σύµφωνα δε µε µελέτη της Τράπεζας της Ελλάδος, µιλάµε για
έναν αυτοχρηµατοδοτούµενο νόµο, όπου το κράτος αρχίζει να
λαµβάνει πίσω τα χρήµατα τα οποία δίνει µέσα σε τριάµισι χρό-
νια. Οι άξονες δε στους οποίους κινείται είναι πράσινη µετάβαση,
ψηφιακός µετασχηµατισµός, έρευνα και καινοτοµία, ενίσχυση
της εξωστρέφειας, ενίσχυση της απασχόλησης και των δεξιοτή-
των, αγροδιατροφή, αλιεία. 

Είναι ένα νέο σχέδιο ανάπτυξης που έχει ανάγκη η ελληνική
κοινωνία, καθώς µε την υλοποίηση των καινοτόµων αυτών επεν-
δύσεων αναµένεται να προκύψουν πολλαπλά οφέλη για την ελ-
ληνική οικονοµία, δεδοµένου µάλιστα και του σηµαντικού
ποσοστού επιχορηγήσεων που προβλέπεται για τις επιχειρηµα-
τικές δραστηριότητες. 

Μάλιστα, για τις µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις τα ποσο-
στά κυµαίνονται από 50% ως 70%, για τις µεσαίες επιχειρήσεις
από 40% έως 60% και για τις µεγάλες από 30% έως 50%. Παράλ-
ληλα, προβλέπονται ταχύτερες διαδικασίες αξιολόγησης και
ελέγχου, σηµαντική ενδυνάµωση του ρόλου των ορκωτών ελεγ-
κτών και ρητές προθεσµίες, µε σκοπό να µην ξεπερνιούνται οι
σαράντα πέντε ηµέρες. 

Χαρακτηριστικό, όµως, για το νέο νοµικό πλαίσιο είναι και το
γεγονός ότι απευθύνεται κατά 97% στην περιφέρεια. Χάρη σε
αυτή τη σηµαντική παράµετρο, δίνεται η δυνατότητα σε περιφε-
ρειακούς νοµούς, όπως η Ηλεία, να υπαχθούν στα καθεστώτα
που αναδεικνύονται από τον νέο αναπτυξιακό νόµο, ενισχύοντας
άµεσα την παραγωγικότητα του νοµού και δίνοντας ώθηση για
ακόµα περισσότερες επενδυτικές πρωτοβουλίες. 

Και καλύτερη απόδειξη αυτού είναι η δυνατότητα που δίνεται
σε παραγωγικούς οργανισµούς της χώρας µας -όπως αγροτικοί
συνεταιρισµοί, οµάδες παραγωγών, αστικοί συνεταιρισµοί και
διάφορες άλλες εταιρικές συµπράξεις, αλλά και δηµόσιες και
ιδιωτικές επιχειρήσεις που ασχολούνται µε τη µεταποίηση και τον
τουρισµό- να αναπτύξουν καινοτόµες δραστηριότητες, να επεν-
δύσουν στην εκπαίδευση του προσωπικού τους, να ενισχύσουν
την εξωστρέφειά τους στη διεθνή αγορά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος αναπτυξιακός νόµος εν-
τάσσει τη χώρα µας στη νέα εποχή, την εποχή της ισχυρής ανά-
πτυξης, της δηµιουργίας νέων ευκαιριών, της δηµιουργίας νέων
θέσεων εργασίας, της προσέλκυσης επενδύσεων. 

Η Ελλάδα συνεχίζει τις ριζικές µεταρρυθµίσεις, γίνεται ολοένα
και πιο ισχυρή στον παγκόσµιο χάρτη, γίνεται η χώρα που όχι
µόνο διαθέτει φυσικό πλούτο και συγκριτικά πλεονεκτήµατα,
αλλά γνωρίζει και πώς να τα αξιοποιήσει. Σ’ αυτή την Ελλάδα που
διαµορφώνουµε τώρα, σε αυτή την Ελλάδα που θέλουµε να δη-
µιουργήσουµε οφείλουµε όλοι να είµαστε ενωµένοι, να θέσουµε
τον πήχη ψηλά και να κοιτάξουµε µπροστά. Σας καλώ, λοιπόν,
να ψηφίσουµε τον νέο αναπτυξιακό νόµο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Νικολακόπουλε, και για την τήρηση του χρόνου. 

Η κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου έχει τον λόγο και µετά η κ. Τόνια
Αντωνίου. 

Κυρία Παπανάτσιου, έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Χθες γίναµε µάρτυρες µιας αντιδηµοκρατικής, αντισυνταγµα-

τικής ενέργειας, καθώς αφαιρέθηκε ο λόγος από έναν εκλεγµένο
εκπρόσωπο του ελληνικού λαού, επειδή επέλεξε στην οµιλία του
να αναφερθεί στο θέµα της «NOVARTIS», που, αν µη τι άλλο,
είναι ζήτηµα επικαιρότητας. Την ίδια ώρα ο Υπουργός καταγρά-
φει µε το κινητό του και δεν τον σταµατάει κανείς. Και όλα αυτά
εντός Κοινοβουλίου. Ο ελληνικός λαός βλέπει και κρίνει. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου
που συζητάµε αντικατοπτρίζει δυστυχώς την κυβερνητική πολι-
τική οπτική. Με το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, δεν γίνεται κα-
θόλου ξεκάθαρη η αιτιολόγηση της αλλαγής του θεσµικού
πλαισίου. Με λίγα λόγια, δεν δικαιολογείται η αντικατάσταση του
προηγούµενου νόµου. Αντίθετα, έρχεται σαν φυσική συνέχεια
του Σχεδίου Ανάκαµψης και Σταθερότητας, συµβαδίζοντας προ-
φανώς µε την έκθεση Πισσαρίδη. 

Επιπρόσθετα, µε το νέο πλαίσιο θα ενταθούν οι περιφερειακές
ανισότητες, µιας και οι ενισχύσεις κατευθύνονται προς τις επι-
χειρήσεις της Αττικής. 

Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας που εκλέγεστε στην
υπόλοιπη Ελλάδα, εκτός Αττικής, που εκλέγεστε στη Θεσσαλία,
τη Μακεδονία, τι θα πείτε στους πολίτες της περιφέρειάς σας,
που τους τάζατε τη µεγάλη ανάπτυξη; Από το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας πουθενά οι περιφέρειες στο σχέδιό σας. 

Ένταση, λοιπόν, των περιφερειακών ανισοτήτων και στο ση-
µερινό νοµοσχέδιο. Θα πάρετε µήπως πρόσθετα µέτρα ενίσχυ-
σης των υπόλοιπων περιφερειών, κύριοι της Κυβέρνησης; Έχετε
σχέδιο περιφερειακής ανάπτυξης ή το σχέδιό σας είναι η παλιά
συνταγή «όλα στο Κέντρο»; 

Συζητάµε για τον αναπτυξιακό σας σε µια περίοδο µε την τε-
ράστια άνοδο των τιµών της ενέργειας να επιβαρύνει τις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις όσο ποτέ άλλοτε. Με βάση, λοιπόν, τον
σχεδιασµό του νέου αναπτυξιακού, αρκετές από αυτές θα µεί-
νουν και εκτός ενισχύσεων. Ακολουθείτε το νεοφιλελεύθερο µον-
τέλο, στο πλαίσιο του οποίου ο κυρίαρχος µοχλός ανάπτυξης
είναι η αγορά και συγκεκριµένα οι µεγάλες επιχειρήσεις, ενώ
υποστηρίζετε τη δραστική συρρίκνωση του αριθµού των µικρών
και πολύ µικρών επιχειρήσεων. 

Να σας θυµίσω, όµως, ότι οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις απο-
τελούν τη ραχοκοκαλιά της οικονοµίας και συναποτελούν τη µε-
σαία τάξη, που εσείς εξαπατήσατε προεκλογικά. Θα αφανιστούν,
λοιπόν, µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, που ήδη βιώνουν τις οι-
κονοµικές συνέπειες της ακρίβειας, της πανδηµίας, της έλλειψης
πρόσβασης στην τραπεζική χρηµατοδότηση. Αποκλείονται από
τις ενισχύσεις του παρόντος νόµου, καθώς µπαίνουν στον ίδιο
«κουβά» αξιολόγησης µε τις µεγάλες, χωρίς να υπάρχει ένα ει-
δικό καθεστώς ενίσχυσης γι’ αυτές. 

Είναι πασιφανής η υπέρµετρη στόχευση και στήριξη των µε-
γάλων επιχειρήσεων µέσω του διπλασιασµού των ανώτατων
ορίων ενίσχυσης. Από την άλλη, θέτει προσκόµµατα στη στήριξη
των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων. Εξαιρεί τις ατοµικές επι-
χειρήσεις, αυξάνει τα κόστη για τον επενδυτή και θα επιφέρει,
βέβαια, δυσαρµονία στην ισότιµη ένταξη των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων. 

Θα έπρεπε να προβλέπεται συγκεκριµένο ποσοστό του ποσού
ανά καθεστώς ενίσχυσης, ποιο ποσό θα κατευθύνεται σε πολύ
µικρές, σε µικρές, µεσαίες, σε µεγάλους συνεταιρισµούς κ.λπ..
Το τελικό αποτέλεσµα µπορεί να είναι και το αντίθετο από το
προσδοκώµενο -αναπτυξιακή επιβράδυνση, ένταση των ανισοτή-
των, οριακά, ακόµη και επιδείνωση της οικονοµικής δηµοκρατίας-
όταν όλη η ισχύς συσσωρεύεται σε λίγες µεγάλες επιχειρήσεις. 

Το δε σύστηµα ελέγχου και αξιολόγησης δεν φαίνεται να µπο-
ρεί να γίνει πιο λειτουργικό. Αποδυναµώνετε περαιτέρω το δη-
µόσιο και τον ρόλο του, σε µια εποχή που η σηµασία του επα-
νεκτιµάται διεθνώς. Οι υπηρεσίες του Υπουργείου σε λίγα χρόνια
δεν θα έχουν την τεχνογνωσία ούτε να ελέγχουν τους ελεγκτές. 

Προ πανδηµίας και ενώ η χώρα κινείτο σε τροχιά ανάκαµψης
µε εννιά συνεχόµενα τρίµηνα ανάπτυξης και το χρέος ρυθµι-
σµένο, το ερώτηµα που µας απασχολούσε ήταν τι είδους ανά-
πτυξη χρειαζόµαστε. Με άλλα λόγια, ανάπτυξη για ποιους και
από ποιους; Ανάπτυξη για τους συνδαιτηµόνες της κρατικοδίαι-
της επιχειρηµατικότητας ή δίκαιη ανάπτυξη, προς όφελος της
κοινωνίας, της υγειούς επιχειρηµατικότητας, µε ανταποδοτικά
οφέλη για όλους και όλες; 

Παραλάβαµε µια χώρα το 2015 µε το υψηλότερο χρέος στην
Ευρωζώνη, µη βιώσιµο, χωρίς καµµία ρύθµισή του και µε ταµει-
ακά διαθέσιµα για λιγότερο από έναν µήνα. Σας παραδώσαµε 37
δισεκατοµµύρια «µαξιλαράκι» και το χρέος ρυθµισµένο. Παρα-
λάβαµε µια χώρα που είχε χάσει το 25% του ΑΕΠ, του εθνικού
της πλούτου µέσα σε πέντε χρόνια. 

Επιπρόσθετα, η χώρα µας ήταν στις τελευταίες θέσεις στην
απορροφητικότητα του ΕΣΠΑ, ενώ αντιθέτως στο τέλος του 2018
ήµασταν η πρώτη χώρα στην απορροφητικότητα των κονδυλίων
ΕΣΠΑ 2007 - 2013 και στην πρώτη ταχύτητα στην ενεργοποίηση
του ΕΣΠΑ 2014 - 2020. 

Δυστυχώς, όµως, η πορεία της οικονοµίας ανακόπηκε πολύ
πριν από την πανδηµία, όπως αυτή αποτυπώνεται στο ακαθάρι-
στο εθνικό προϊόν για το πρώτο τρίµηνο του 2020. Έκλεισε µε
ύφεση 1,6% σε σχέση µε το τέταρτο τρίµηνο του 2019. Ήταν
αποτέλεσµα της πολιτικής σας, δηλαδή η συνολική αναδιάρ-
θρωση της οικονοµίας και παράλληλη «ευελικτοποίηση» της αγο-
ράς εργασίας, ώστε να συγκεντρωθούν πόροι και µερίδιο της
αγοράς σε όλο και µικρότερα κλιµάκια της επιχειρηµατικότητας
µε χαµηλή εγχώρια προστιθέµενη αξία. 

Αυτά είναι, κύριοι της Κυβέρνησης, τα ψεύτικα τα λόγια τα µε-
γάλα για αναδιάρθρωση της παραγωγικής βάσης της χώρας µε
βελτίωση της γεωργίας και προσαρµογή της βιοµηχανίας στην
τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση. Και βέβαια το νοµοσχέδιο του
αναπτυξιακού το επιβεβαιώνει για ακόµη µια φορά. Δεν παίρνετε
κανένα ιδιαίτερο µέτρο ενίσχυσης. Η πολιτική σας είναι χωρίς
συγκεκριµένη στόχευση και µε πολλά περιθώρια για εξυπηρέ-
τηση λίγων εκλεκτών, την οποία για κάποιον ανεξήγητο λόγο επι-
µένετε να βαφτίζετε «φιλοεπενδυτική». 

Για µας η ανάπτυξη θα έρθει από µια πολιτική η οποία θα εν-
θαρρύνει την επιχειρηµατικότητα της υψηλής προστιθέµενης
αξίας, µε στόχο τη βιώσιµη και ισόρροπη συµπεριληπτική ανά-
πτυξη της χώρας, την καταπολέµηση της ανεργίας και την ενί-
σχυση της απασχόλησης µε καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας,
την κοινωνική δικαιοσύνη και τη µείωση των περιφερειακών ανι-
σοτήτων. 

Η Κυβέρνησή σας ικανοποιείται µε το ξεπερασµένο πλέον µον-
τέλο της φτηνής ανάπτυξης, που εν πράγµασι οδηγεί στην ανα-
στήλωση του µέχρι το 2010 επικρατούντος υποδείγµατος, που
µας οδήγησε στην κρίση και τη χρεοκοπία. Είστε επικίνδυνοι.
Άλλος ένας λόγος που πρέπει να φύγετε! 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Παπανάτσιου.

Τον λόγο έχει η κ. Αντωνίου από το Κίνηµα Αλλαγής και αµέ-
σως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης κ. Χήτας.

ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα γεγονότα που διαδραµατί-

ζονται στη Βουλή δύο µέρες τώρα δεν τιµούν κανέναν. Η τεχνητή
πόλωση που επιδιώκουν η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ προ-
σβάλλει την κοινή λογική και τραυµατίζει πάνω απ’ όλα την Κοι-
νοβουλευτική Δηµοκρατία. Να είστε σίγουροι ότι αυτή η πόλωση
δεν αφορά τους πολίτες. Γι’ αυτό θα αποτύχει ο τακτικισµός σας.
Οι πολίτες έχουν κουραστεί από τις κραυγές και επιθυµούν λύ-
σεις και πράξεις. 

Όσο µάς αφορά, το Κίνηµα Αλλαγής δεν δέχεται υποδείξεις
από κανέναν για το ποια θα είναι η πολιτική του στάση. Η αυτό-
νοµη πορεία του Κινήµατος Αλλαγής είναι η διέξοδος των προ-
οδευτικών πολιτών, που αναζητούν επιλογή για να βγουν από το
αδιέξοδο του τυφλού δικοµµατισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-
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διο που η Κυβέρνηση έχει χαρακτηρίσει ως αναπτυξιακό.
Ωστόσο, ούτε πραγµατικά αναπτυξιακό είναι ούτε και η αντίληψη
που έχουµε ως Κίνηµα Αλλαγής για την ανάπτυξη ταυτίζεται µε
την αντίληψη που έχει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Και θα εξηγήσω τι εννοώ. Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο υπο-
λείπεται σηµαντικά από το να χαρακτηριστεί ως αναπτυξιακό, τη
στιγµή που ο σκοπός του είναι µόνο η χρηµατοδότηση των ιδιω-
τικών επενδύσεων. Η υπόθεση της ανάπτυξης είναι πολύ ευρύ-
τερη από τα χρηµατοδοτικά εργαλεία. Αφορά το νέο παραγωγικό
µοντέλο που χρειάζεται η χώρα και τη διαµόρφωση ενός εθνικού
σχεδίου µε στόχους και προτεραιότητες. 

Είναι µάλιστα ένα µείζον ζήτηµα για την πορεία της χώρας µας
τα επόµενα χρόνια σε ένα διεθνές περιβάλλον που συνεχώς αλ-
λάζει. Η ανάγκη τόσο για µετάβαση σε µια πράσινη οικονοµία
όσο και για τη συµµετοχή της χώρας µας στην τέταρτη βιοµηχα-
νική επανάσταση ως παραγωγού και όχι µόνο ως καταναλωτή
είναι επιτακτική. Άλλα κυρίαρχα ζητήµατα είναι η αποκέντρωση
της ανάπτυξης, ο συµπεριληπτικός της χαρακτήρας και η δίκαιη
κατανοµή των ευκαιριών και του πλούτου. 

Αυτά βεβαίως δεν µπορούν να προκύψουν από µια συζήτηση
που διεξάγεται µόνο ανάµεσα στην Κυβέρνηση και κάποιους
προνοµιούχους συνοµιλητές της, όπως γίνεται τα τελευταία χρό-
νια, αλλά θα πρέπει να συνιστά µια διαβούλευση µε εθνικές δια-
στάσεις και να καταλήγει στην ευρύτερη δυνατή συναίνεση. Μια
τέτοια διαδικασία, όµως, δεν υπήρξε ποτέ. 

Αντί αυτής τι έχουµε; Έχουµε συχνά στον δηµόσιο λόγο της
Κυβέρνησης µια απαρίθµηση χρηµατοδοτικών εργαλείων, είτε
από το συζητούµενο νοµοσχέδιο είτε από το Ταµείο Ανάπτυξης
είτε από το νέο ΕΣΠΑ. Όµως, αυτά τα χρηµατοδοτικά εργαλεία
δεν φαίνεται να συνδέονται µε κάποιον τρόπο µεταξύ τους, γιατί
ευρύτερο εθνικό αναπτυξιακό σχέδιο δεν υπάρχει. Σταµατήστε,
λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, να µας δείχνετε την εργαλει-
οθήκη αντί για το αρχιτεκτονικό σχέδιο. 

Ας περάσουµε, χάριν της συζήτησης, στο θέµα της χρηµατο-
δότησης των ιδιωτικών επενδύσεων. Το ερώτηµα είναι: Πρέπει
να ενισχύει τις ιδιωτικές επενδύσεις το κράτος; Για µας είναι αυ-
τονόητο. Εδώ έγινε αυτονόητο ακόµα και για αυτούς που µας
έλεγαν ότι οι αγορές µπορούν να τα λύσουν όλα. 

Για ποιον λόγο, όµως; Σύµφωνα µε τα στοιχεία που καταγρά-
φονται στο σχέδιο «Ελλάδα 2.0», σηµαντικός παράγοντας που
περιορίζει την ανάπτυξη είναι ο χαµηλός ρυθµός των παραγωγι-
κών επιχειρηµατικών επενδύσεων. Παρατηρείται ότι οι ελληνικές
επιχειρήσεις υποεπενδύουν σε σχέση µε τις ευρωπαϊκές. Αντί-
θετα, οι επενδύσεις των νοικοκυριών και του κράτους στην Ελ-
λάδα είναι ανάλογες µε των άλλων ευρωπαϊκών χωρών. Πρό-
κειται για ένα δοµικό πρόβληµα, που επιδεινώθηκε βέβαια την
προηγούµενη περίοδο της κρίσης. 

Από το 2010 και µετά το επενδυτικό κοινό της Ελλάδας, µε-
τρούµενο ως απόκλιση από τον µέσο όρο της ζώνης του ευρώ,
ήταν κατά µέσο όρο περίπου 9% του ΑΕΠ, µε τις ελληνικές επεν-
δύσεις να κινούνται κάτω από το 10% και τις ευρωπαϊκές πάνω
από το 20% του ΑΕΠ ετησίως. Συνεπώς το κράτος, πέραν της
δικής του επενδυτικής πολιτικής, οφείλει να υποστηρίξει χρηµα-
τοδοτικά και την ιδιωτική. 

Το ερώτηµα που τίθεται είναι: Ποιους αφορά αυτός ο νόµος;
Αφορά όλες τις επιχειρήσεις και όλες τις επενδύσεις; Τι ακού-
σαµε τις προηγούµενες µέρες; Ότι ο νόµος αυτός θα στηρίξει
όλες τις επιχειρήσεις, ανεξαρτήτως µεγέθους. Είναι αλήθεια
αυτό; Οι προηγούµενοι τέσσερις νόµοι, σύµφωνα µε τα στοιχεία,
έχουν εντάξει συνολικά δεκαέξι χιλιάδες εξακόσια δεκαεννιά σχέ-
δια από το 1998 και µετά. Σε µια χώρα µε περίπου οκτακόσιες
χιλιάδες πολύ µικρές επιχειρήσεις, µε δεκαεννιά χιλιάδες µικρές,
µε δύο χιλιάδες µεσαίες και µόλις τριακόσιες µεγάλες, εσείς
ποιοι νοµίζετε ότι κατέθεσαν τα επενδυτικά σχέδια που είχαν
µέσο κόστος πολύ πάνω από το ένα εκατοµµύριο ευρώ; Οι πολύ
µικροί και οι µικροί; Προφανώς όχι.

Άρα, κύριοι της Κυβέρνησης, προσπαθήστε να είστε ειλικρι-
νείς. Ο νόµος αυτός, όπως και οι προηγούµενοι, αφορά πρωτί-
στως πολύ λίγους και κατά τεκµήριο τους µεγάλους. Εµείς, ό-
µως, λέµε ότι πρέπει να µπούµε σε µια λογική που θα κινητοποιεί
όσο το δυνατόν περισσότερες επιχειρήσεις. Διότι, όπως αναφέ-

ρει και η αιτιολογική έκθεση, οι επενδύσεις των παλαιότερων
αναπτυξιακών νόµων κάλυψαν το 13,2% του συνολικού ακαθά-
ριστου παγίου κεφαλαίου του ιδιωτικού τοµέα, πλην της κατοι-
κίας. Άρα η ενίσχυση των µεγάλων δεν αρκεί για να κλείσουµε
το χαώδες επενδυτικό κενό της χώρας. 

Ας δούµε τώρα ποιες είναι οι δικές µας προτάσεις. Πρώτον,
να δοθούν κίνητρα για τη µετατροπή των ατοµικών επιχειρήσεων
σε εµπορικές εταιρείες, ειδικά σε ορισµένους νευραλγικούς το-
µείς, όπως στην αγροδιατροφή και για αγρότες και κτηνοτρό-
φους. 

Δεύτερον, να δοθούν κίνητρα για τη δηµιουργία δικτυώσεων
και συνεργειών µεταξύ των επιχειρήσεων. 

Τρίτον, να προστεθεί ειδική πρόβλεψη για επιχειρήσεις σε πε-
ριοχές που επλήγησαν από σοβαρές φυσικές καταστροφές,
όπως είναι οι πυρκαγιές και οι πληµµύρες. 

Τέταρτον, να προστεθεί ειδική πρόβλεψη για επιχειρήσεις στα
ελληνικά νησιά που βρίσκονται στο επίκεντρο της προσφυγικής
κρίσης. 

Πέµπτον, να ενταχθούν στον νόµο όλα τα τουριστικά καταλύ-
µατα ανεξαρτήτως αστεριών, ακόµη και τα µη κύρια τουριστικά
καταλύµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έκτον, να αυξηθούν τα ποσοστά προκαταβολής των νέων
επενδυτικών σχεδίων για τις µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις,
µε την προσκόµιση αντίστοιχων εξοφληµένων παραστατικών. 

Έβδοµον, τα πρότυπα κόστη θα πρέπει να αναθεωρηθούν
προς τα πάνω, λόγω της αύξησης των τιµών ενέργειας αλλά και
των δοµικών µεταλλικών πρώτων υλών. 

Όγδοον, να τεθούν αποκλειστικές προθεσµίες για όλα τα στά-
δια υλοποίησης των επενδυτικών σχεδίων, όπως και για τη δια-
δικασία αξιολόγησης των ενστάσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη
µάς έχει συνηθίσει στις ποµπώδεις µεγαλοστοµίες. Πίσω, όµως,
από αυτές κρύβονται άλλοτε µια πεζή πραγµατικότητα που
προσγειώνει απότοµα όποιον την αντιλαµβάνεται και άλλοτε επι-
διώξεις που ταιριάζουν µε τις ιδεοληψίες της Κυβέρνησης και
την πελατειακή λογική της. Έτσι συµβαίνει και στην περίπτωση
αυτού του νοµοσχεδίου, γι’ αυτό και το καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ
πολύ, κυρία Αντωνίου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης κ. Κώστας Χήτας και αµέσως µετά ο συνάδελφος
κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αν έχετε τελειώσει όλοι εδώ, κύριοι συνάδελφοι, µε το σόου

που στήνετε εδώ και αρκετές µέρες στον ναό της δηµοκρατίας
για προσωπικούς λόγους πάντα και για τις εντυπώσεις και για να
αποπροσανατολίσετε τον κόσµο από τα µεγάλα προβλήµατα, να
µας επιτρέψετε να ασχοληθούµε λίγο και µε την ουσία. Αν αυτό
το σόου, το πανηγυράκι, έχει τελειώσει, να µας επιτρέψετε να
ασχοληθούµε λιγάκι µε την ουσία, γιατί, ξέρετε, ο ελληνικός
λαός, οι Έλληνες πολίτες δεν µας έχουν στείλει εδώ στη Βουλή
για να λύσουµε τα προσωπικά µας. Κάνετε κάποιο λάθος. Εδώ
βρισκόµαστε για να κάνουµε, όσο µπορούµε, τη ζωή τους εκεί
έξω καλύτερη. Μάλλον έχετε µπερδευτεί. 

Και επειδή αναφερθήκαµε εκτενώς το πρωί, κύριε Πρόεδρε,
στα όσα έγιναν από χθες, είµαστε πολύ περήφανοι -δεν θα πω
πάρα πολλά πλέον από εδώ και πέρα- ως Ελληνική Λύση που δια-
φέρουµε από όλους. Διαφέρουµε ως προς τη συµπεριφορά, δια-
φέρουµε ως προς τον τρόπο που αντιµετωπίζουµε το ελληνικό
Κοινοβούλιο, ως προς τον τρόπο που δουλεύουµε και συµπερι-
φερόµαστε στους συναδέλφους µας και στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο. 

Απορούµε πραγµατικά αν αξίζει όλο αυτό που συµβαίνει εδώ
µέσα και απορούµε πού διαφέρετε, στην περίπτωση που διαφέ-
ρετε. Είναι πολύ µεγάλη απορία µας. Είστε ίδιοι! Επίσης, σε λι-
γάκι θα σας δείξω κάτι το οποίο θα σας εντυπωσιάσει, όσον
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αφορά το πόσο ίδιοι είστε. Όµως, θα ήθελα να µας δώσετε λίγο
χρόνο.

Ξέρετε, κύριε Παπαθανάση, ερχόµενος λίγο στο νοµοσχέδιό
σας, δεν είναι µόνο το τι έρχεται στην Ολοµέλεια της Βουλής για
ψήφιση, αλλά και το ποιος το φέρνει. Για παράδειγµα, όταν έρ-
χεται ένα αναπτυξιακό νοµοσχέδιο, το θέµα είναι ποιος το φέρ-
νει, ποια κυβέρνηση το φέρνει, ποιοι άνθρωποι το φέρνουν, ποια
είναι τα πεπραγµένα της κυβέρνησης αυτής και πόσο αξιόπιστη
είναι αυτή η κυβέρνηση.

Αλήθεια, για ποια ανάπτυξη µπορεί να µιλάµε; Για εσάς τα
πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Ό,τι κι αν πω για το νοµοσχέδιο, νο-
µίζω ότι πραγµατικά θα χάσει µπρος στην εξαιρετική ανάλυση
που έκανε προηγουµένως ο εισηγητής µας Βασίλης Βιλιάρδος,
ο οποίος εισέπραξε κολακευτικά σχόλια από όλες τις πλευρές,
γιατί, όπως έχουµε πει, εµείς δουλεύουµε και δουλεύουµε σο-
βαρά. Ανάπτυξη για εσάς σηµαίνει, όπως φαίνεται, ανάπτυξη των
λίγων, των µεγάλων συµφερόντων, των ισχυρών, των δανειστών,
των τραπεζών, πείτε ό,τι θέλετε. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία -όχι τα
δικά µας, αφήστε µας εµάς, γιατί για εσάς εµείς µπορεί να είµα-
στε αναξιόπιστοι- των ελληνικών τραπεζών σε έκθεση του Ελεγ-
κτικού Συνεδρίου αναφέρεται ότι µόνο οι σαράντα από τις
οκτακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις της Ελλάδας θεωρούνται αξιό-
χρεες; Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ότι µόνο το 5% έχει πρόσβαση
σε δανεισµό και το υπόλοιπο 95% «τρώει πόρτα» από τις τράπε-
ζες, για να το πω έτσι απλά. Τι σόι ανάπτυξη µπορεί να οραµατί-
ζεστε µε αυτά τα δεδοµένα;

Επίσης, στο νοµοσχέδιό σας βλέπουµε ότι θεωρείτε -έτσι το
ερµηνεύουµε εµείς- τον πρωτογενή τοµέα ως τοµέα ήσσονος ση-
µασίας. Πραγµατικά αυτό είναι κάτι που δεν καταλαβαίνουµε,
γιατί αυτό είναι ένα βαθύ πιστεύω µας ως κόµµα -και προεκλο-
γικά, αλλά και εδώ µέσα δίνουµε µάχη-, είναι πάγια θέση της Ελ-
ληνικής Λύσης ότι καµµία ανάπτυξη δεν µπορεί να έρθει αν δεν
στηρίξουµε τον πρωτογενή τοµέα, τον τοµέα που στο παρελθόν
και τον δρόµο µάς έδειξε, αλλά κράτησε και όρθια τη χώρα µας,
την πατρίδα µας, από την πρώτη µέρα. Λέµε ότι πρέπει να δο-
θούν πραγµατικά κίνητρα για την ενίσχυση της γεωργίας, της
αλιείας, της κτηνοτροφίας, αλλά και της µεταποίησης προϊόντων.
Η χώρα µας δεν πρόκειται ποτέ να σηκώσει κεφάλι, αν δεν γίνει
ξανά µια χώρα που θα παράγει. Δεν µπορεί να υπάρξει ανάπτυξη
σε µια χώρα που δεν παράγει δικό της πλούτο και ζει µόνο µε
δανεικά. Τελεία και παύλα!

Αλήθεια τώρα, σε ποια χώρα ζείτε εσείς; Έχετε διαπιστώσει ή
µόνο εµείς το βλέπουµε ότι ολόκληρες περιοχές της Ηπείρου,
της δυτικής, ανατολικής, κεντρικής Μακεδονίας και της Θράκης
ερηµώνουν; Η επαρχία ερηµώνει. Έχετε διαπιστώσει ότι ολό-
κληρα χωριά εξαφανίζονται από τον χάρτη και περιοχές που κά-
ποτε έσφυζαν από ζωή, χάρη στον πρωτογενή τοµέα, τώρα
ερηµώνουν; Έχουµε µέχρι 300% αύξηση στα λιπάσµατα, ενώ το
πετρέλαιο έχει πάει στον Θεό, οι ζωοτροφές στα ύψη και το κό-
στος του ρεύµατος είναι 350% πάνω. Πώς θα επιβιώσει η φου-
καριάρα η γεωργία και η κτηνοτροφία; Ένας κτηνοτρόφος που
το 2021 πλήρωνε στο ρεύµα 7.000-8.000 ευρώ, µε τα σηµερινά
δεδοµένα, το 2022 θα πληρώσει 26.000-27.000 ευρώ, περίπου
τέσσερις φορές επάνω! Για να επιβιώσουν αυτοί οι κτηνοτρόφοι,
θα πρέπει να αυξήσουν τις τιµές των προϊόντων τους κατά 100%.
Ρωτήστε τους γεωργούς και τους κτηνοτρόφους πώς τα βγάζουν
πέρα! Και αυτό δεν είναι λαϊκισµός!

Για ποια ανάπτυξη µιλάµε και πώς µπορεί να έρθει αυτή, όταν
η χώρα µας είναι ενεργειακά εξαρτηµένη; Όταν αναγκαζόµαστε
να αγοράζουµε ρεύµα, αέριο, πετρέλαιο σε αστρονοµικές τιµές,
πόσο ανταγωνιστικοί µπορεί να είµαστε; Τον Γενάρη ξεπεράσαµε
και πήραµε το χρυσό µετάλλιο -µπράβο, όπου υπάρχει αρνητική
πρωτιά, είµαστε πρώτοι!- στην τιµή του ρεύµατος. Χρυσό µετάλ-
λιο σε ό,τι στραβό υπάρχει! Ξεπεράσαµε και την Ιταλία! 

Και φυσικά εδώ ήµασταν και πριν από έναν µήνα, αγαπητέ
κύριε Παπαθανάση, και συζητούσαµε για τους λιγνίτες. Πρωτο-
ποριακή, όπως πάντα η Κυβέρνησή σας, έσπευσε να βάλει τα-
φόπλακα στον λιγνίτη, όταν η Γερµανία ακόµα και τώρα που
µιλάµε επενδύει στον λιγνίτη, όπως και πολλές άλλες χώρες.
Εξηγήστε το αυτό στους πολίτες που αυτή τη στιγµή αδυνατούν

να πληρώσουν το ρεύµα και κάνουν επιλογή τι θα πληρώσουν
για να µπορέσουν να ζήσουν. Αυτοί είναι µερικοί από τους λό-
γους για τους οποίους καταψηφίζουµε το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Τώρα, κύριε Πρόεδρε, µε την ιδιότητά µου σήµερα ως Κοινο-
βουλευτικού Εκπροσώπου, επιτρέψτε να κάνω δύο-τρεις αναφο-
ρές σε κάποια άλλα θέµατα. 

Όπως είπαµε και πριν, πριν αλέκτορα φωνήσαι τρις, επιβεβαι-
ωθήκαµε σε όλα. Είναι µία πάγια τακτική των κοµµάτων. Τα κόµ-
µατα καλά κάνουν. Κάνουν τη δουλειά τους. Πολώνουν το κλίµα,
στήνουν µονοµαχίες, ξιφουλκούν. Το θέµα είναι να καταφέρουµε
–εµείς το θεωρούµε υποχρέωσή µας αυτό- να ξυπνήσουµε τους
Έλληνες πολίτες και να µην τρώνε κουτόχορτο. Αυτή είναι η µε-
γάλη µάχη κι ο στόχος ο µεγάλος που έχουµε βάλει ως Ελληνική
Λύση. Είναι ωραία η αντιπαράθεση για τον Πολάκη, για τον Γε-
ωργιάδη, «µπούρου-µπούρου» και «τι καλά». Μάλιστα! Πολύ ω-
ραία! Σόου, ειδήσεις! Τα έχουµε πει αυτά.

Όµως, πρέπει να δει ο κόσµος ότι επί της ουσίας δεν υπάρχει
καµµία διαφορά στα δύο αυτά κόµµατα. Καµµία! Διότι σε ό,τι µε-
γάλο και σηµαντικό –θα σας τα αποδείξουµε τώρα όλα εδώ µε
χαρτιά, πάντα µε χαρτιά- δηλαδή Πρέσπες, ελληνοτουρκικά,
τρόικα, µνηµόνια, οικονοµία, παράνοµη µετανάστευση, σε όλα
είστε ίδιοι!

Πάµε τώρα σε αυτόν εδώ τον πίνακα των νοµοσχέδιων, τον
οποίο θα καταθέσω στο τέλος στα Πρακτικά. Δεν καταθέτουµε
έτσι απλά στα Πρακτικά κάτι ή ο Βασίλης Βιλιάρδος από τις ανα-
λύσεις που κάνει, κάθεται, βγάζει τα µάτια του, βρίσκει Πρακτικά,
τα καταθέτει, απλά για να καταθέτει. Πάρτε τα! Δείτε τα λίγο!
Μπορεί κάτι να κερδίσετε όλοι! 

Τι λένε εδώ τα Πρακτικά; Λένε ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας έχει φέρει µέχρι στιγµής από τον Ιούλιο του 2019 ως
τώρα διακόσια πενήντα οκτώ νοµοσχέδια. Είναι µεγάλος ο αριθ-
µός. Είναι δυνατόν η Αξιωµατική Αντιπολίτευση από τα διακόσια
πενήντα οκτώ, να έχει υπερψηφίσει τα εκατόν είκοσι τέσσερα,
σε ποσοστό 50%; Και δεν βάζω µέσα τα «παρών». Τι σόι Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση είναι;

Πάµε στο ΚΙΝΑΛ τώρα. Θέλει ο νέος Πρόεδρος να λέγεται
«ΠΑΣΟΚ», αλλά δεν παίρνει το όνοµα στα χαρτιά, γιατί θα πάρει
και τα χρέη και θα φάµε τη µόστρα µόνο «ΠΑΣΟΚ»! Από τα δια-
κόσια πενήντα οκτώ νοµοσχέδια το Κίνηµα Αλλαγής έχει υπερ-
ψηφίσει τα εκατόν εβδοµήντα εννέα, σε ποσοστό 70%!

Μα, είναι χαρτιά, βρε παιδιά, αυτά! Ακούστε. Μπορεί να δια-
φέρουµε στις απόψεις, να πεις την άποψή σου, να πούµε εµείς
τη δική µας. Όµως, τα νούµερα είναι νούµερα. Δεν υπάρχει κάτι
άλλο. Εδώ είναι νούµερα. Δεν είναι η άποψή µου, η άποψή σου.
Νουµεράκια είναι αυτά! Το 70% το έχει υπερψηφίσει το Κίνηµα
Αλλαγής. Το 50% ο ΣΥΡΙΖΑ!

Αν αναρωτιέστε για µας, εµείς ως Ελληνική Λύση στα διακόσια
πενήντα οκτώ έχουµε πει πενήντα «ναι», σε ποσοστό 22,4%.
Εµείς δεν είµαστε «όχι» σε όλα, όπως κάνει για παράδειγµα το
ΚΚΕ –δεν το λέω µε κακή πρόθεση, δεν θέλω να νευριάσουν του
ΚΚΕ- έχουµε µία λογική. Ό,τι αφορά την εθνική άµυνα, θα το ψη-
φίζουµε. Ό,τι καλό φέρετε θα το ψηφίσουµε. Δεν είπαµε «όχι».
Μα, δεν φέρατε και τίποτα καλό.

Και, πραγµατικά, αναρωτιέµαι σε αυτόν τον ορυµαγδό που
ζούµε εκεί έξω πώς µπορεί να υπάρχουν Βουλευτές σας, όπως
προχθές που ακούσαµε εδώ, από το Βήµα αυτό, έναν Βουλευτή
σας –δεν αναφέροµαι ποτέ ονοµαστικά και αν καµµιά φορά το
κάνω, µου ξεφεύγει- να λέει ότι η οικονοµία της Ελλάδος είναι
καλύτερη αυτή την εποχή από αυτή της Γερµανίας, αλλά δεν το
λέµε, µην το πάρουµε και πάνω µας! 

Τώρα µιλάµε ότι είναι για να τραβάς τα µαλλιά της κεφαλής
σου να ακούς τέτοια πράγµατα, ότι δηλαδή η οικονοµία της Ελ-
λάδος είναι καλύτερη από την οικονοµία της Γερµανίας! 

Άλλος Βουλευτής σας –µία Βουλευτής σας- είπε ότι πρέπει να
µπει η αστυνοµία να ρίχνει πρόστιµα σε ανθρώπους που κόλλη-
σαν στον δρόµο! Ο Πρωθυπουργός σας µας είπε ότι εδώ χιονίζει
και µεσηµέρι! Αδιανόητα πράγµατα! Δηλαδή, έχετε επιδοθεί σε
έναν αγώνα ποιος θα κάνει την πιο στρεβλή δήλωση; Το ρωτώ
για να καταλάβουµε! Φοβερά πράγµατα! Πώς να εµπιστευόµα-
στε την Κυβέρνηση αυτή, όταν βγαίνουν από το στόµα σας τέ-
τοιες δηλώσεις; 

6184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Προσπαθείτε να µας πείσετε ότι η οικονοµία ανθεί, την ώρα
που ο κόσµος έξω επιλέγει πραγµατικά τι θα πληρώσει για να
µπορέσει να ζήσει. Ο κ. Σταϊκούρας µας είπε χθες ότι από το
2019 –γιατί ωραία τα λέτε, τα ακούνε και οι άλλοι και λένε «Α,
πολύ ωραία»- µειώθηκε ο ΕΝΦΙΑ κατά 22%! Το λέει ο Υπουργός,
χειροκροτάτε εσείς, το ακούει ο κόσµος, το παίζει ο «ΣΚΑΙ», το
έφαγε ο κόσµος! Μια χαρά το κατάπιε αµάσητο!

Τα στοιχεία της ΑΑΔΕ λένε άλλα. Λένε ότι το 2021 ο ΕΝΦΙΑ
που καταλογίστηκε είναι κατά 0,11% περισσότερος από το 2020.
Πώς γίνεται αυτό; Πείτε µας πώς γίνεται αυτό! Ο Πρόεδρος της
Κεντρικής Ένωσης Επιµελητηρίων Ελλάδος κ. Χατζηθεοδοσίου
είπε ότι στο αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα θα αντιµετωπί-
σουµε ανατιµήσεις πάνω από 30%. Αυτά τα ακούτε; Το ότι δεν
τα παίζουν οι ειδήσεις των 20:00’, δεν σηµαίνει ότι δεν τα λένε οι
άνθρωποι αυτά. Τα λένε.

Την ίδια ώρα, οι φόροι παραµένουν στα ύψη. Έχει µαλλιάσει
η γλώσσα µας να λέµε ότι έχουµε τα ακριβότερα καύσιµα στην
Ευρώπη. Θα δώσω πίνακα στο τέλος για τα Πρακτικά. Πάρτε τα
Πρακτικά να τα δείτε. Πάρτε τα λίγο. Μέσα στο 2022 έχουν προ-
γραµµατιστεί επτά χιλιάδες εκατόν ογδόντα ένας πλειστηρια-
σµοί. Χρεώσατε τη χώρα µε 43,3 δισεκατοµµύρια τον τελευταίο
ενάµιση χρόνο. Το χρέος είναι 400 δισεκατοµµύρια. Τι σόι καλή
οικονοµία είναι αυτή, πραγµατικά δεν το καταλαβαίνω.

Κύριε Πρόεδρε, εχθές είχαµε εκατόν δεκαεννέα νεκρούς.
Πραγµατικά δεν θέλω να µιλάω για αυτά τα πράγµατα, αλλά κάθε
µέρα σχεδόν χάνουµε εκατό συµπολίτες µας. Ένα ερώτηµα σας
κάνουµε. Σας ρωτάµε πώς γίνεται, έχοντας τα ίδια ποσοστά εµ-
βολιασµού µε άλλες χώρες, όπως τη Γερµανία, την Αυστρία, δη-
λαδή περίπου στο 75%, εµείς να έχουµε κοντά στους δέκα
θανάτους ανά εκατοµµύριο- για την ακρίβεια 9,35, θα δώσω κι
αυτά στα Πρακτικά- η Αυστρία να έχει 1,55, η Γερµανία 0,71.
Όταν µας απαντήσετε σε αυτό, θα πούµε ότι µπορούµε να συ-
νοµιλήσουµε λογικά. 

Πείτε µας λίγο για τα Πρακτικά τα ποσοστά εµβολιασµού των
χωρών του σκληρού πυρήνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν θα
τελειώσουµε την οµιλία µας. Ο Υπουργός Υγείας µας είπε –και
το λέει και περιχαρής και δεν ντρέπεται λίγο- ότι τον Μάρτιο θα
απολύσει επτάµισι χιλιάδες υγειονοµικούς, που τους έχετε ξε-
φτιλίσει! Υπάρχει χώρα µετά από τόσο καιρό, κι εδώ που έχουµε
φτάσει πλέον µε την πανδηµία, αυτοί οι άνθρωποι να είναι εκτός
µάχης; Υπάρχει λόγος; Πείτε µας! Από τη µία οδηγεί σε από-
γνωση επτάµισι χιλιάδες ανθρώπους και τις οικογένειές τους,
αλλά από την άλλη συρρικνώνει περαιτέρω και το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Στη Νορβηγία είναι κορόιδα εκεί οι άνθρωποι, δεν
έχουµε Πλεύρη εκεί. Πού ξέρουν αυτοί; Οι Νορβηγοί επιτρέπουν
στο ανεµβολίαστο υγειονοµικό προσωπικό να δουλεύει κανονικά
µε δύο τεστ την εβδοµάδα! Τι ξέρουν οι Νορβηγοί; Τι ξέρουν οι
Δανοί που σήµερα έβαλαν τέλος σε όλα τα περιοριστικά µέτρα;
Τι ξέρουν οι Άγγλοι και οι Ισραηλινοί που καταργούν και τα πι-
στοποιητικά εµβολιασµού; Διότι οι εµπειρογνώµονες λένε ότι
µπορεί να είναι και παραπλανητικά και να δηµιουργούν την ψευ-
δαίσθηση. Σου λέει ο άλλος «Έχω το χαρτί, πάω παντού, κολλάω
τον κόσµο». Το είπαν αυτό, τα καταργούν.

Εµείς δεν βλέπουµε κάτι από εκεί; Όλα χύµα! Αν έχει κάποιος
το χαρτί εµβολιασµού, πάει όπου θέλει, κάνει ό,τι θέλει και κολ-
λάει όποιον θέλει. Την ίδια ώρα, έχουµε απίστευτες εικόνες µε
τα παιδιά µας µε τις κουβέρτες τυλιγµένα στα σχολεία να παγώ-
νουν και να ξεπαγιάζουν, γιατί µε τα παράθυρα ανοικτά κάνουν
µάθηµα. Ντροπή!

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα πολύ ευαίσθητο θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κλείνω σε ένα λεπτό, µε ένα πολύ

ευαίσθητο θέµα.
Ενηµερώθηκα πριν από λίγο ότι ο Πρωθυπουργός κ. Μητσο-

τάκης επικοινώνησε χθες µε τον νέο Πρωθυπουργό των Σκοπίων
–µιλάµε για τον νέο Πρωθυπουργό, «Ζάεφ» θα λέτε και θα κλαίτε-
για να τον συγχαρεί και να του ζητήσει να εφαρµόσει πιστά τη
Συµφωνία των Πρεσπών. Δηλαδή, ο Πρωθυπουργός ο δικός µας
ζητά από τον οµόλογό του των Σκοπίων να κάνει ο Σκοπιανός
αυτό που ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ο Μητσοτάκης αποφεύγει να
κάνει στην Ελλάδα. Τι του λέει δηλαδή; Του λέει: «θέλω να εφαρ-

µόσεις τη συµφωνία και να προχωρήσεις στην κύρωση των πα-
ρεπόµενων όρων της συµφωνίας», δηλαδή τα εµπορικά σήµατα,
κ.λπ.. Αυτό του λέει να κάνει, αλλά ο ίδιος δεν το κάνει. Γιατί δεν
το κάνει; Διότι έχει καταθέσει στα συρτάρια από τον Σεπτέµβριο
του 2020 τρία νοµοσχέδια-κυρώσεις για τα Σκόπια και δεν τα
φέρνει προς συζήτηση. Μιλάµε για ένα που αφορά την επιτά-
χυνση της διαδικασίας ένταξης των Σκοπίων στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, ένα για την ίδρυση συντονιστικής επιτροπής για οικονο-
µική συνεργασία και ένα για την εναέρια αστυνόµευση του FIR
των Σκοπίων. Φέρτε τα! Αφού κάνετε παρατήρηση στον Σκοπιανό
να τα τηρήσει, ξεκινήστε να τα κάνετε εσείς! 

Πόσο υποκριτές είστε! 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Χήτα.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας

συγχαίρω για την ολύµπια αντοχή σας, εφαρµόζοντας το πνεύµα
δικαίου και του σχετικού νόµου, του οικείου Κανονισµού της Βου-
λής των Ελλήνων, όπως πράξατε διαχρονικά σε µία ευδόκιµη δια-
δροµή στον χώρο της δικαιοσύνης µε όλα τα αξιώµατα.

Είµαστε, όµως, όλοι εδώ µάρτυρες άκοµψων συµπεριφορών
και επικίνδυνων περιστατικών, που δυσφηµούν και πληγώνουν το
Κοινοβούλιο, τους θεσµούς και τη δηµοκρατία µας. Αµφισβητή-
θηκε η απόφαση της δικαιοσύνης για τη «NOVARTIS», παραβιά-
στηκε ο νόµος, κυρίως ο υπέρτατος νόµος, ο κανονισµός λει-
τουργίας της Βουλής των Ελλήνων, αµφισβητώντας τη δηµοκρα-
τική λειτουργία της. Παράλληλα, είχαµε έκνοµες ενέργειες κατά
στόχων του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας, εγκαταστάσεων
και προσώπων των «Αττικών Διαδροµών», καθώς και παραγόντων
της ελευθεροτυπίας, της ενηµέρωσης και του συνδικαλισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες δεν θέλουν να µαλώ-
νουµε, θέλουν να βρίσκουµε τη δυνατή εφικτή λύση εδώ στην
ιστορική Αίθουσα, µε την επιβαλλόµενη, υπογραµµίζω, εµφάνιση
και παράσταση όπως αρµόζει, λύνοντας τα προβλήµατα των πο-
λιτών µε πνεύµα ενότητας, συναντίληψης και αυστηρής αφοσίω-
σης στους κανόνες της ειρήνης, της ευνοµίας και της δηµο-
κρατίας. Άλλως κινδυνεύει η κοινωνία µας σε εκτροπή, όπως επι-
διώκουν περίεργοι κύκλοι που ασκούνται στη βία και όχι µόνον.
Ελπίζω σήµερα όλοι οι εκπρόσωποι του Κοινοβουλίου και ειδικά
η Αξιωµατική Αντιπολίτευση να καταδικάσουµε οµόφωνα αυτά
τα περιστατικά για να σταλεί στην ελληνική κοινωνία το µήνυµα
ότι η Βουλή των Ελλήνων παραµένει ακλόνητος θεµατοφύλακας
της δηµοκρατίας µας.

Έρχοµαι τώρα στον µετ’ εµποδίων αναπτυξιακό νόµο. Ο νέος
νόµος που συζητείται µετά από τετραήµερη ακινησία, συνιστά
το όχηµα που θα απογειώσει την ελληνική οικονοµία. Ανταποκρι-
νόµενος στις σύγχρονες απαιτήσεις της επιχειρηµατικότητας κα-
ταφέρνει να αναδιαµορφώσει το παραγωγικό µοντέλο της χώ-
ρας, µε στόχο την ανάπτυξη της οικονοµίας, την προσέλκυση
ιδιωτικών επενδύσεων και τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας.
Εξαλείφει γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και παρέχει κίνητρα στο
επιχειρείν, µε έµφαση στην έρευνα, την τεχνολογία και την και-
νοτοµία.

Κύριε Υπουργέ, θα ήταν χρήσιµο να δοθούν κίνητρα σε ανα-
γκαία υψηλόβαθµα στελέχη και όχι µόνον, προκειµένου να στε-
λεχώσουν επιχειρήσεις των παραµεθόριων περιοχών, όπως είναι
η Θράκη και τα νησιά του βορειοανατολικού και νοτιοανατολικού
Αιγαίου, οι οποίες δυσκολεύονται να βρουν στην περιοχή εξειδι-
κευµένο προσωπικό και χάνουν ισχυρό πλεονέκτηµα.

Ως νοµοθετικό εργαλείο ανάπτυξης το νοµοσχέδιο περιλαµ-
βάνει ένα ευρύ φάσµα επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων. Σε αν-
τίθεση µε τον απαρχαιωµένο ισχύοντα νόµο δηµιουργούνται
δεκατρία θεµατικά καθεστώτα χορήγησης κρατικών ενισχύσεων.
Ταυτόχρονα, ενισχύονται οι λιγότερο ευνοηµένες περιοχές της
χώρας περιλαµβάνοντας επενδυτικά σχέδια που υλοποιούνται
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στην περιφέρεια. Επίσης, υπηρετεί ουσιαστικά επί του πρακτέου
την αποκέντρωση, αν ληφθεί υπ’ όψιν ότι απευθύνεται κατά 97%
και πλέον στην περιφέρεια.

Κύριε Υπουργέ, καταθέτω για τα Πρακτικά της Βουλής, παρα-
δίδοντας και σε εσάς αντίγραφο προσωπικά, το επιµεληµένο και
τεκµηριωµένο σηµερινό ψήφισµα -επιστολή του Δικτύου Συνδέ-
σµων Βιοτεχνιών και Βιοµηχανιών της Περιφέρειας Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης που πραγµατικά µε βρίσκει προσωπικά
απόλυτα σύµφωνο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος (Τάσος) Δηµο-
σχάκης για τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα - επιστολή,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Ωστόσο πέραν αυτών που αναφέρονται σε αυτό το ψήφισµα
εκφράζω την ικανοποίησή µου ως γνήσιος ευθυδίκης ότι υπάρχει
µέριµνα και στήριξη των ορεινών και παραµεθόριων περιοχών,
όπως είναι ο Έβρος και η Θράκη, καθώς µε βάση τα ανώτατα
όρια εντάσεων της επιχορήγησης του χάρτη περιφερειακών ενι-
σχύσεων προβλέπεται η αύξηση των ποσοστών ενισχύσεων στα
επενδυτικά σχέδια των επιχειρήσεων, µε ειδική πρόβλεψη, τόσο
για τις ορεινές περιοχές, όσο και γι’ αυτές που βρίσκονται σε
απόσταση από τη συνοριογραµµή προς το εσωτερικό της χώρας
στα τριάντα χιλιόµετρα που όπως ορίζει ο νόµος, καθώς και για
τα νησιά µε πληθυσµό µικρότερο των τριών χιλιάδων εκατό κα-
τοίκων, όπως είναι η ακριτική Σαµοθράκη του Νοµού Έβρου.
Κατ’ αυτόν τον τρόπο δίνεται η δυνατότητα στις επιχειρήσεις της
εθνικά ευαίσθητης περιοχής του Έβρου να λάβουν το µέγιστο
ποσοστό της προβλεπόµενης επιχορήγησης.

Επιπρόσθετα γνωστοποιώ ότι το Οικονοµικό Επιµελητήριο Ελ-
λάδος έχει καταθέσει χρήσιµες προτάσεις αναφορικά µε τη στή-
ριξη των αραιοκατοικηµένων περιοχών. Συγκεκριµένα προτείνει
την αύξηση του προβλεπόµενου ποσοστού επιδότησης κατά
10% σε συγκεκριµένες περιοχές που παρουσιάζουν πληθυ-
σµιακή συρρίκνωση, όπως είναι τα χωριά και οι οικισµοί του κεν-
τρικού και βορείου Έβρου. Στο πλαίσιο αυτό αναφέρεται η
τροποποίηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση του Κανονισµού 651
του Απριλίου 2021, στην οποία υπάρχει µία καλύτερη αναφορά
στις αραιοκατοικηµένες περιοχές ενός κράτους - µέλους. Συγ-
κεκριµένα αναφέρεται ότι για την πρόληψη ή την ανάσχεση της
µείωσης του πληθυσµού τα κράτη - µέλη πρέπει να αποδεικνύουν
τον κίνδυνο µείωσης του πληθυσµού σε περίπτωση µη χορήγη-
σης ενίσχυσης λειτουργίας, δηµιουργώντας έτσι προϋποθέσεις
πρόσθετης ενίσχυσης για περιοχές, όπως το γεωγραφικό τρί-
γωνο µε τα δεκαεπτά πονεµένα χωριά χωρίς αστικό κέντρο από
τον ποταµό Άρδα µέχρι το Ορµένιο. Καθίσταται έτσι εφικτό να
στηριχθούν έτι περισσότερο επιχειρήσεις οι οποίες βρίσκονται
στην παραµεθόρια ζώνη των τριάντα χιλιοµέτρων µε επενδυτική
δραστηριότητα εξωστρεφούς χαρακτήρα. Με τη στήριξή τους
θα δοθούν κίνητρα για τη µετεγκατάσταση επιχειρήσεων στην
παραµεθόρια ζώνη και θα συγκρατηθεί ο πληθυσµός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη στιγµή που ψη-
φίστηκε ο σχετικός νόµος έχω θέσει επανειληµµένα το ζήτηµα
της στήριξης και ενίσχυσης των ενεργειακών κοινοτήτων, που
έχουν συσταθεί ή βρίσκονται στη διαδικασία σύσταση από τους
ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ. Η σύσταση της ενεργειακής κοινότητας εντάσ-
σεται στην έννοια του συνεταιρισµού και ως εκ τούτου επιδοτεί-
ται από τον αναπτυξιακό νόµο. Προτείνεται οι ενεργειακές κοι-
νότητες µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα να πριµοδοτηθούν χρη-
µατοδοτικά προκειµένου το όφελος που θα προκύψει από την
ενεργειακή τους αυτονοµία να φτάσει σε κάθε αγρότη ανεξαρ-
τήτως µεγέθους και παραγωγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος αναπτυξιακός νόµος
αποτυπώνει το όραµα της σηµερινής Κυβέρνησης για µία Ελ-
λάδα που θα αποτελέσει τον πλέον φιλοεπενδυτικό προορισµό
στην Ευρώπη, µε υγιείς επιχειρήσεις, µε εξωστρέφεια και νέες
θέσεις εργασίας, συµβάλλοντας στην αντιστροφή του brain drain
που έχει ήδη ξεκινήσει ελπιδοφόρα. Για τον λόγο αυτόν υπερψη-
φίζω τον σχετικό νόµο. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ και

εγώ, κύριε Δηµοσχάκη.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Γεώργιο Λογιάδη, θα ήθελα να

σας ενηµερώσω ότι σήµερα η συζήτηση θα προχωρήσει µέχρι
και τους οµιλητές του έβδοµου κύκλου, οπότε θα διακόψουµε
για αύριο, δηλαδή µέχρι την κ. Αγγελική Αδαµοπούλου. Μετά τον
κ. Λογιάδη θα µιλήσει η κ. Παρασκευή Βρυζίδου, από τη Νέα Δη-
µοκρατία, ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου από τον ΣΥΡΙΖΑ και ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, ο κ. Καραθανασόπουλος. Άλλος Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος προς το παρόν δεν έχει ζητήσει τον λόγο.

Τον λόγο έχει ο κ. Λογιάδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, αν κάθε φορά που Βουλευ-

τής ή Υπουργός µιλούσε εκτός θέµατος στη Βουλή έκλειναν τα
µικρόφωνα, η Βουλή θα ήταν µονίµως κλειστή.

Οι Υπουργοί µιλούν εκτός θέµατος όποτε θέλουν. Και το χει-
ρότερο, συστηµατικά καταθέτουν εκτός θέµατος εκτρωµατικές
τροπολογίες την τελευταία στιγµή, τις οποίες περνούν µε fast
track διαδικασίες πριν προλάβει το Κοινοβούλιο να τις συζητήσει,
ευτελίζοντας τον κοινοβουλευτισµό µας.

Υπό το πρίσµα αυτής της εσκεµµένης απαξίωσης της Βουλής,
την οποία το ΜέΡΑ25 στηλιτεύει συνεχώς και εµπεριστατωµένα,
το χθεσινό περιστατικό στη Βουλή οδηγεί σε δύο συµπερά-
σµατα: πρώτον, η επιλεκτική απαγόρευση στον συνάδελφο Βου-
λευτή του ΣΥΡΙΖΑ να µιλά εκτός θέµατος αποτελεί πολιτική
επιλογή του Προέδρου της Βουλής που µόνο ως θεσµική δεν
µπορεί να κριθεί. Η ουσία του περιστατικού είναι η ουσιαστική
υποβάθµιση του εγκλήµατος της «NOVARTIS» σε γραφικότητα.

Το ΜέΡΑ25 καταγγέλλει τον διαχρονικό ευτελισµό της Βουλής
των Ελλήνων µε τη βούλα του Προέδρου της Βουλής και τη συγ-
κεκριµένη προσπάθεια της ολιγαρχίας να εµφανίζεται ως γραφι-
κός όποιος πολίτης εξακολουθεί να προβληµατίζεται για το
γεγονός ότι το έγκληµα της «NOVARTIS» πάει, όπως παλιά εκείνο
της «SIEMENS», στο αρχείο της κλεπτοκρατίας.

Περαιτέρω, µε τις πρόσφατες πάλι κοκοροµαχίες αποπροσα-
νατολίζετε τον κόσµο, επιτείνετε τον διχασµό, τις εντάσεις και
την πόλωση, όχι όµως τυχαία.

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος ζητάει προέγκριση από τις τρά-
πεζες για τη βιωσιµότητα και το εύλογο του κόστους, αυξάνει
τον όγκο των δικαιολογητικών, τη γραφειοκρατία και το κόστος
ένταξης µιας επιχείρησης, το οποίο είναι δυσβάσταχτο για τις µι-
κρές. Κυρίως, όµως, οι τράπεζες και οι ορκωτοί λογιστές θα είναι
σε θέση να κατευθύνουν και να αποφασίζουν αυτοί ουσιαστικά
ποιοι θα ενταχθούν για να λάβουν επιχορήγηση και ποιοι όχι. Βά-
ζετε τον ιδιώτη, τις τράπεζες, πάνω από το έργο της πολιτείας,
αυτοί να αποφασίζουν. Οι µεγάλοι θα γίνουν µεγαλύτεροι και οι
µικροί θα εξαφανιστούν. Οι µικροί δεν έχουν πρόσβαση στις τρά-
πεζες. Το 97% των επιχειρήσεων στην Ελλάδα έχει έως εννέα ερ-
γαζόµενους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Είναι επίσης τραγικό ότι στον νόµο αυτό οι µεσαίες επιχειρή-
σεις αντιµετωπίζονται όπως οι µεγάλες. Δεν επιχορηγούνται,
αλλά έχουν µόνο φοροαπαλλαγές. Με τον τρόπο αυτό, παρα-
δείγµατος χάριν, εταιρείες µικρές που έγιναν µεσαίες µε τη βοή-
θεια προγενέστερων αναπτυξιακών νόµων αντί να τις επιβρα-
βεύετε, τους κάνετε τη ζωή, την επιβίωσή τους ακόµη πιο δύ-
σκολη. Αυτό είναι, κύριε Υπουργέ, η δίκαιη µετάβαση; Τέτοια κί-
νητρα δίνετε σε αυτούς που πετυχαίνουν; Το κίνητρο της
φοροαπαλλαγής είναι ελκυστικό µόνο για τους κολοσσούς, που
βγάζουν υπερκέρδη, αυτούς στηρίζετε µε αυτόν τον τρόπο. Να
υπογραµµίσουµε ότι άλλο µεσαίες επιχειρήσεις στην Ελλάδα και
άλλο στη Γερµανία.

Οι νησιωτικές, οι ορεινές, οι µειονεκτικές παραµεθόριες περιο-
χές που έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές δεν προβλέπεται
να λάβουν επιχορηγήσεις ανεξαρτήτως µεγέθους επιχειρή- σεων,
όπως προέβλεπε ο προηγούµενος νόµος. Επίσης δεν συµπεριλαµ-
βάνονται µεµονωµένες αγροτικές εκµεταλλεύσεις που έχουν τη
µορφή ατοµικής επιχείρησης. Αυτές βρίσκονται κυρίως σε απο-
µακρυσµένα µικρά νησιά, σε ορεινές και δύσβατες πολλές φορές
περιοχές, που έχουν όµως µεγάλη εθνική στρατηγική σηµασία.
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Επειδή εδώ και πολλούς µήνες δεν έχει προκηρυχθεί αναπτυ-
ξιακός νόµος και έχει καθυστερήσει, θα έπρεπε ο νέος αναπτυ-
ξιακός νόµος µόνο για την πρώτη χρονιά να ισχύσει από την
ψήφισή του και να εντάσσονται άµεσα τα επενδυτικά σχέδια, για
να προλάβουν οι επενδυτές τη φετινή χρονιά, µια χρονιά µετά
από δύο καταστροφικές. Ο χρόνος πιέζει, οι ανάγκες για εκσυγ-
χρονισµό και αναβάθµιση είναι τεράστιες.

Θα πρέπει σε όλες τις ειδικές κατηγορίες ενισχύσεων να δίνε-
ται η δυνατότητα χρήσης του κινήτρου της επιχορήγησης, ανε-
ξαρτήτως µεγέθους επιχείρησης. Ένα άλλο πρόβληµα είναι ότι
ο νέος αναπτυξιακός αυξάνει το χρονικό διάστηµα των µακρο-
χρόνιων υποχρεώσεων από τρία έως πέντε έτη που ήταν, στα έξι
έτη, ανεξαρτήτως µεγέθους επιχείρησης. Αυτό θα είναι και το
τέλος των µικρών επενδύσεων. Αλλά εσείς στηρίζετε τις πολύ µε-
γάλες επενδύσεις, τις στρατηγικές επενδύσεις όπως λέτε. Η πε-
ρίοδος των µακροχρόνιων υποχρεώσεων θα πρέπει να παρα-
µείνει στα τρία µε πέντε χρόνια, ανάλογα µε το µέγεθος της επι-
χείρησης, όπως προβλεπόταν µέχρι σήµερα. Διαφορετικά, κάτω
από αυτόν τον φόβο επένδυση δεν θα γίνει.

Η ναυαρχίδα της ελληνικής οικονοµίας, ο τουριστικός τοµέας,
έχει ανάγκη από ένα πλήρες πρόγραµµα που να περιλαµβάνει
την επιβίωση, την αναβάθµιση και την ανάπτυξη όλων ανεξαιρέ-
τως των τουριστικών επιχειρήσεων, των ξενοδοχείων ενός και
δύο αστέρων, τις επιχειρήσεις ενοικιαζόµενων επιπλωµένων δω-
µατίων και διαµερισµάτων, τα µικρά τουριστικά καταλύµατα, που
αποτελούν όλα αυτά τη «ραχοκοκαλιά» του ελληνικού τουρι-
σµού. Οι αλλαγές στη ζήτηση των καταναλωτών για ποιοτικότερα
και πιο αναβαθµισµένα προϊόντα το επιβάλλουν.

Θα µπορούσε, λοιπόν, ο αναπτυξιακός νόµος να περιλαµβάνει
και να εντάσσει προϋποθέσεις, όπως παραδείγµατος χάριν για
αύξηση θέσεων εργασίας µε αξιοπρεπείς µισθούς για εργαζόµε-
νους -διότι αλλιώς εργαζόµενους δεν θα έχουµε- στον τουρισµό,
για επιµήκυνση της τουριστικής περιόδου, για διασύνδεση του
πρωτογενή τοµέα µε τον τριτογενή τοµέα. Τα τουριστικά γρα-
φεία πρέπει να στηριχθούν επίσης µέσα από την ψηφιακή ανα-
βάθµιση του κλάδου, την ψηφιοποίησή τους, για ανάπτυξη
παραδείγµατος χάριν εναλλακτικών µορφών τουρισµού, όπως
αποθεραπείας, αποκατάστασης και άλλων µορφών.

Πρέπει επίσης να στηριχθούν τα τουριστικά λεωφορεία, µε
στόχο την αναβάθµιση του τουριστικού προϊόντος, τη βιωσιµό-
τητα και την ευηµερία. 

Θα έπρεπε επίσης από τον νέο αναπτυξιακό νόµο να στηριχ-
θούν ελληνικών συµφερόντων εταιρείες και τουριστικά γραφεία
ταξιδίων εσωτερικού και εξωτερικού, όπως είχαµε στο παρελθόν
ελληνικών συµφερόντων γραφεία στην Αυστρία, στη Γερµανία,
στη Γαλλία, στις σκανδιναβικές χώρες, στη Ρωσία, προκειµένου
να έχουµε καθετοποιηµένες επιχειρήσεις ελληνικών συµφερόν-
των, όπως κάνουν οι µεγάλοι ξένοι tour operators ή οι Τούρκοι
µε τις τουριστικές επιχειρήσεις τους ή οι Κινέζοι µε τα µαγαζιά
τους και όχι να τα δίνουµε όλα στους ξένους και έτσι να εξαρτώ-
µεθα πλήρως από αυτούς.

Η αποδοτικότητα των αναπτυξιακών νόµων ήταν και θα παρα-
µείνει χαµηλή διότι το γενικό πλαίσιο είναι τοξικό και άκρως κα-
ταστροφικό, ζώντας σε µία τετραπλή πτώχευση του δηµοσίου,
των τραπεζών, των ιδιωτών, των επιχειρήσεων, λόγω της πολυ-
νοµίας, της γραφειοκρατίας, της συνδιαλλαγής, της αναξιοπι-
στίας, της υπερφορολόγησης, άµεσης και έµµεσης, λόγω των
µνηµονιακών δεσµεύσεων, της φοροδιαφυγής, της φοροαπαλ-
λαγής και τώρα λόγω της πανδηµίας της αύξησης του κόστους
παντού, της έλλειψης ρευστότητας, της φυγής εργαζοµένων,
αλλά και άλλων αβεβαιοτήτων.

Η ΓΣΕΒΕΕ τονίζει στο υπόµνηµά της «γίνεται σαφές ότι ο νέος
αναπτυξιακός νόµος δεν κρύβει αυτό που είναι, ήτοι ένας µηχα-
νισµός ενίσχυσης µεγάλων επενδύσεων που θα επιτείνει τη συγ-
κέντρωση σε πολλούς κλάδους, θα τροφοδοτήσει νέες στρεβλώ-
σεις σε επίπεδο επιµέρους αγορών, δηµιουργώντας αθέµιτα εµ-
πόδια σε επίπεδο υγιούς ανταγωνισµού ως συνέπεια της έλλει-
ψης ίσων όρων αντιµετώπισης και άνισης πρόσβασης σε πηγές
χρηµατοδότησης, αποκλείοντας ουσιαστικά για άλλη µια φορά
πολλές µικρές επιχειρήσεις από άλλο ένα χρηµατοδοτικό εργα-
λείο». Έτσι, για να επιζήσουν οι µεν χιλιάδες πολύ µικροί και µι-

κροί προσπαθούν να φοροδιαφεύγουν, οι δε πολύ µεγάλοι κά-
νουν αρπαχτές ή φοροαπαλλάσσονται βάσει νόµου».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να συµπληρώσω εδώ ότι πρόσφατα έγινε µια πολύ µε-

γάλη αγορά από µια αµερικάνικη τράπεζα. Μιας εταιρείας ηλε-
κτρονικών πληρωµών, ελληνικής start up εταιρείας το 49%
πουλήθηκε και από την υπεραξία των µετοχών, των τίτλων δεν
θα πληρωθεί κανείς φόρος, µηδέν φόρος σε 720 εκατοµµύρια
ευρώ, διότι από τις τρεις αυτές εταιρείες οι οποίες πούλησαν το
µερίδιό τους, οι δύο µε έδρα την Ελβετία και το Λονδίνο, την Αγ-
γλία, εξαιρούνται, η δε τρίτη µε έδρα την Ελλάδα εξαιρείται κι
αυτή βάσει του νόµου 4646/2019 που ψήφισε η Νέα Δηµοκρατία
στις 12-12-2019.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

αφιερώσω ελάχιστο χρόνο στα χθεσινά γεγονότα, τα οποία εκτός
από δυσάρεστα είχαν και άλλες προεκτάσεις και σε αυτές θέλω
να αναφερθώ. Εµείς εδώ νοµοθετούµε και θα πρέπει σαν κόρη
οφθαλµού να διασφαλίζουµε την εφαρµογή των νόµων, αλλά και
να στέλνουµε το µήνυµα ότι πρέπει να εφαρµόζονται από τους
πολίτες. Εάν οι νόµοι δεν εφαρµόζονται τότε αρµόδιοι να το κρί-
νουν είναι οι δικαστές, οι οποίοι µε την γνώση και την ουδετερό-
τητα που έχουν θα εξετάσουν την κάθε περίπτωση.

Υπήρξαν κορυφαία στελέχη της παράταξής µας, δύο πρώην
πρωθυπουργοί και πρώην υπουργοί, οι οποίοι παραπέµφθηκαν
στη δικαιοσύνη για την υπόθεση «NOVARTIS». Προσωπικά
θεωρώ πολύ µεγάλη τη σύµπτωση να έχουν υπάρξει τέτοια τεκ-
µήρια για να τους οδηγήσουν εκεί. Ωστόσο οδηγήθηκαν στη δι-
καιοσύνη και αυτή µετά από πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα, µε
γνώσεις και µε ανάλυση οδηγήθηκε στο συµπέρασµα να σταλεί
το θέµα στο αρχείο διότι ήσαν αθώοι.

Οι άνθρωποι αυτοί, τα κορυφαία στελέχη που ταλαιπωρήθη-
καν ήταν δικαιολογηµένο ότι θα εξέφραζαν τη δικαίωσή τους δη-
µόσια. Ωστόσο η συνέχιση της συζήτησης και η ανάλυση τι φα-
νερώνει; Ότι, εκτός από τη δικαιοσύνη, έχουµε κι εµείς όλοι δι-
καίωµα κυρίως δηµόσια να συνεχίζουµε αυτή την ανάλυση;
Υπάρχει παράπλευρη δράση της δικαιοσύνης; Και αν δεν συµ-
φωνούµε, να παίρνουµε την υπόθεση στα χέρια µας και ό,τι µπο-
ρεί να σκεφτεί και να φανταστεί ο κάθε πολίτης;

Και το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι η χώρα, τα διοικητικά
συµβούλια, οι υπηρεσίες, οι φορείς έχουν κανονισµούς και αν
αυτοί οι κανονισµοί δεν εφαρµόζονται, τότε θα ζούµε σε µια
χώρα η οποία θα µοιάζει µε ζούγκλα. Ο Κανονισµός εφαρµόζεται
από τα Προεδρεία.

Όταν λοιπόν κάποιος από εµάς διαφωνεί ή θεωρεί ότι αδική-
θηκε από ένα προεδρείο, ποια είναι η λύση; Να οδηγηθεί σε σω-
ρεία παραβιάσεων του Κανονισµού γιατί αισθάνθηκε την αδικία;
Αλίµονο, όχι γιατί το ζήσαµε, αλίµονο αν αυτό το µήνυµα στεί-
λαµε στη νέα γενιά και τους πολίτες. Αλίµονο αν θεωρεί ο καθέ-
νας ότι µπορεί να κάνει ό,τι καταλαβαίνει. Η Ελλάδα είναι η χώρα
της δηµοκρατίας, είναι µια ανθρώπινη χώρα, µια χώρα δικαιοσύ-
νης και έτσι πρέπει να αντιληφθούν όλοι αυτή την πορεία µας.

Επίσης είναι πολύ λυπηρό το γεγονός όχι γιατί κάποιος συνά-
δελφος µόνον ακολούθησε αυτή τη διαδροµή, αλλά γιατί πραγ-
µατικά λογικοί άνθρωποι και έξυπνοι από τη δική του παράταξη
υπερασπίστηκαν αυτή τη στάση. Και δεν το λέω από την πλευρά
της δικής µου παράταξης, το λέω καθαρά ως Ελληνίδα, το λέω
ως πολίτης.

Και τώρα θα ήθελα να αναφερθώ στο παρόν νοµοσχέδιο και
να πω ότι το αναπτυξιακό νοµοσχέδιο προωθεί την ανάπτυξη της
οικονοµίας, εισάγει κίνητρα για να εκσυγχρονιστούν οι επιχειρή-
σεις τεχνολογικά και ψηφιακά, δίνει δυνατότητες σε νέους επι-
χειρηµατίες, στην έρευνα, την καινοτοµία, τον τουρισµό, σε
πολλά επιµέρους ζητήµατα.

Το βασικό είναι ότι εισάγει ρυθµίσεις, βάσει των οποίων µπο-
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ρούν πλέον να ελέγχονται, να εγκρίνονται, να εντάσσονται διά-
φορα αναπτυξιακά σχέδια σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, γιατί ο
χρόνος ήταν απέναντι στην ανάπτυξη όταν αυτός κρατούσε για
µεγάλα χρονικά διαστήµατα.

Χωρίζεται σε δεκατρία επίπεδα, σε δεκατρείς θεµατικές οµά-
δες, η καθεµία από αυτές έχει ένα συγκεκριµένο προϋπολογισµό
150 εκατοµµυρίων και πιάνει πολύ ουσιαστικά και βασικά θέµατα
που έχει ανάγκη η ανάπτυξη του τόπου, η ελληνική οικονοµία,
αλλά και γενικότερα είναι στην πρώτη γραµµή και στην Ευρώπη.
Είναι η ψηφιακή και η τεχνολογική ανάπτυξη στις επιχειρήσεις,
είναι η έρευνα και η καινοτοµία, είναι η «πράσινη» ανάπτυξη, είναι
ο αγροδιατροφικός τοµέας, είναι ο τουριστικός τοµέας. Και βέ-
βαια, θα αναφερθώ και στο σχέδιο δίκαιης µετάβασης που
αφορά και τη δική µου περιοχή, περιοχές οι οποίες έχουν ανάγκη
από ένα τέτοιο σχέδιο, προκειµένου να ενταχθούν επιχειρήσεις
οι οποίες θα φέρουν θέσεις εργασίας και ένα άλλο προφίλ στις
εκάστοτε περιοχές.

Εισάγεται, εκτός από τις ρυθµίσεις για τον τρόπο που θα λει-
τουργήσει, και ο προϋπολογισµός αυτών των επενδύσεων. Έ-
χουµε το ανώτατο όριο το οποίο µπορεί να φτάσει τα 10 εκατοµ-
µύρια και µε συνεργασίες επιχειρήσεων, 20 εκατοµµύρια και 30
εκατοµµύρια. Το σηµαντικό είναι το ελάχιστο όριο το οποίο για
τις µεγάλες επιχειρήσεις είναι 1 εκατοµµύριο και για τις µεσαίες
500.000, για τις µικρότερες 250.000. Το νέο σηµαντικό είναι ότι
και µέχρι 100.000 µπορούν να έχουν συµµετοχή, δηλαδή να γίνει
πρόταση επένδυσης και να χρηµατοδοτηθούν, προκειµένου να
αναπτύξουν και να διασφαλίσουν θέσεις εργασίας.

Επιλέξιµες δαπάνες είναι οι κτηριακές υποδοµές και ο µηχα-
νολογικός εξοπλισµός. Επίσης έχει ενταχθεί µέσα σε όλη αυτή
τη διαδικασία και η δυνατότητα αγοράς κτηριακών υποδοµών και
εξοπλισµού επιχειρήσεων οι οποίες έχουν κλείσει και µπορεί να
τον αγοράσει και να επιδοτηθεί ένας καινούργιος κάτοχος, έτσι
ώστε να µη µαραζώσει, να αξιοποιηθεί αυτό που έγινε και να προ-
χωρήσει στο επόµενο διάστηµα και στα επόµενα βήµατα.

Σηµαντικό να επισηµάνουµε είναι το µεγάλο κεφάλαιο των
επενδύσεων που είναι η εξασφάλιση θέσεων εργασίας. Και εδώ
επιλέξιµες δαπάνες είναι το κόστος των εργαζοµένων για δύο
χρόνια στις µικρές επιχειρήσεις και για πέντε χρόνια στις µεγά-
λες επιχειρήσεις. Στο αναπτυξιακό σχέδιο ελπίζουµε. Είναι αυτό
που έχει ανάγκη η χώρα.

Ελπίζουµε γιατί η Νέα Δηµοκρατία έχει τις γνώσεις, έχει την
τεχνογνωσία, έχει τη διάθεση και έχει και το αποτέλεσµα. Απε-
δείχθη από τα τρία χρόνια λειτουργίας. Τα τρία χρόνια της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης είχαµε εννιακόσιες ενενήντα εννέα
προτάσεις και κρατική επιχορήγηση περίπου 1 εκατοµµύριο. Στα
αντίστοιχα τρία χρόνια της Νέας Δηµοκρατίας έχουµε δύο χιλιά-
δες επτακόσιες προτάσεις και η κρατική συµµετοχή 2.700.000
ευρώ. Η εγγύηση για το µέλλον είναι όλη αυτή η προσπάθεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι έχω ακούσει
από συναδέλφους να σχολιάζουν τις επενδύσεις υπό το πνεύµα
ότι βοηθά µεγάλους επενδυτές, το µεγάλο κεφάλαιο, τους αν-
θρώπους οι οποίοι έχουν φοβερές οικονοµικές δυνατότητες. Και
ρωτάω: Είναι επιλογή της Κυβέρνησης ή είναι επιλογή της ελλη-
νικής νοµοθεσίας; Αυτή είναι η νοµοθεσία της Ελλάδος και της
Ευρώπης. Με συγκεκριµένες προδιαγραφές είναι οι εργολάβοι
που παίρνουν τα µεγάλα έργα, µε συγκεκριµένες προδιαγραφές
είναι και αυτοί που θα µπουν στις επενδύσεις. Όµως αυτό είναι
η πρώτη παράγραφος του κεφαλαίου που λέγεται «ανάπτυξη».

Ακολουθούν και άλλες που λένε ότι σε µια µεγάλη επένδυση
ένας µεγάλος επιχειρηµατίας θα επενδύσει και θα κερδίσει.
Όµως θα ακολουθήσουν και εκατοντάδες εργαζόµενοι και άλλοι
υπεργολάβοι και άλλοι πολίτες που θα ασχοληθούν και µέσα από
αυτή την προσπάθεια θα εξασφαλιστούν θέσεις εργασίας.

Δεν µπορούµε να καταδικάζουµε ούτε τους εργαζόµενους που
θα δουλέψουν σε αυτές τις δουλειές. Είναι εντελώς αντιλαϊκό
µέτρο και ας φαίνεται ότι είναι ενάντια στο κεφάλαιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κλείστε, κυρία συνά-
δελφε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Είναι το κατ’ εξοχήν αντιλαϊκό µέτρο

και κυρίως είναι ενάντια στην ανάπτυξη και την πρόοδο της
χώρας µας, η οποία αξίζει για τη νέα γενιά να συναγωνιστεί τις
άλλες ευρωπαϊκές χώρες και να πάει µπροστά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αποστόλου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ελάχιστα που έχω να πω για

τη χθεσινή µέρα είναι ότι δεν έπρεπε µε τίποτα να αφαιρεθεί ο
λόγος από τον Βουλευτή.

Θεωρώ όµως καθήκον µου αυτή την ώρα να ασχοληθώ απο-
κλειστικά µε τον αναπτυξιακό νόµο και µάλιστα, να ξεκινήσω την
παρέµβασή µου, αναφερόµενος στην εγκατάλειψη που βιώνουν
οι συµπατριώτες µου στη βόρεια Εύβοια. Αυτό που περιµένουν
από τον αναπτυξιακό µετά την ολοκληρωτική καταστροφή είναι
η πλήρης αποκατάσταση. 

Γι’ αυτό και ζητούν να συµπεριληφθούν και να ενταχθούν στον
νόµο που συζητάµε όλες οι επιχειρήσεις, αδιακρίτως ύψους
επένδυσης, που αφορούν στον πρωτογενή τοµέα, τη µεταποί-
ηση, τον τουρισµό, τις υπηρεσίες και µάλιστα, εξαντλώντας όλα
τα όρια των ενισχύσεων, ακόµη και όταν αφορούν σε απόκτηση
εισοδήµατος από συµπληρωµατικές µορφές απασχόλησης.

Αναφέρεστε σε φυσικές καταστροφές. Διευκρινίστε το, σας
παρακαλώ, ότι αφορά και σε αγροτοδασικές πυρκαγιές, γιατί
αυτές δεν προκαλούνται από τη φύση, αλλά από ανθρώπινο χέρι.
Δεν πιστεύω να στοχεύετε σε αποποίηση ευθυνών.

Επίσης, µε την εξειδίκευση του χώρου εφαρµογής του νόµου
φαίνεται ότι επιχειρείτε να περιορίσετε τις ενισχύσεις αποκλει-
στικά στα καµένα, ενώ υπήρξαν καταστροφικές πυρκαγιές τον
Αύγουστο και στην υπόλοιπη Εύβοια, αλλά και η µεγάλη πυρκα-
γιά από µόνη της είχε τεράστιες επιπτώσεις στο σύνολο της πα-
ραγωγικής και οικονοµικής δραστηριότητας του νοµού.

Άρα πρέπει οι ρυθµίσεις να αφορούν όλη την Εύβοια, ρυθµί-
σεις που πρέπει να επεκταθούν σε όλες τις περιφερειακές ενό-
τητες της χώρας που επλήγησαν και πλήττονται από ανάλογα
φαινόµενα.

Για να µπορέσει όµως, ειδικά ο τουριστικός χώρος –και ανα-
φέροµαι στη βόρεια Εύβοια, γιατί έχει µια δραστηριότητα σηµαν-
τική- πρέπει να συνεχίσει τη λειτουργία του την επόµενη µέρα.
Χρειάζεται να διερευνηθούν και οι δυνατότητες ανάπτυξης των
θεµατικών µορφών τουρισµού. Χρειάζεται δηλαδή περαιτέρω
ενίσχυση και σύνδεση µε τις άλλες µορφές τουρισµού και κυρίως
µε τον αγροτουρισµό. Είναι µια ειδική µορφή τουρισµού υπαί-
θρου, που παρέχει υπηρεσίες υποδοχής και φιλοξενίας ή και
εστίασης σε χώρους λειτουργικά ενοποιηµένους, µε εκµεταλλεύ-
σεις που σχετίζονται µε την αγροτική παραγωγή αλλά και µε την
προστασία του περιβάλλοντος, που είναι τα βασικά ζητούµενα
στην περιοχή.

Έρχοµαι αποκλειστικά στον αγροτοδιατροφικό τοµέα. Την
ανάγκη στήριξής του ως εργαλείο για την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας νοµίζω, ιδιαίτερα οι συνάδελφοι της επαρ-
χίας, την αναδεικνύουν συνεχώς. Δεν έχει όµως την ίδια άποψη
το Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων, που διαχειρίζεται τον
αναπτυξιακό νόµο.

Ιδιαίτερα θα σταθώ σε ένα κοµµάτι, στην επαναλειτουργία των
βιοµηχανικών του µονάδων. Έχω την αίσθηση ότι δεν γνωρίζετε
τι συµβαίνει. Μια ολόκληρη περιουσία των αγροτικών οργανώ-
σεων, χρήσιµη για τον αγροτικό χώρο αλλά και µε τεράστια
αστική αξία, έχει παραδοθεί, µετά την οδήγηση σε εκκαθάριση
που επιφυλάξατε στην πρώην ΑΤΕ, σε εταιρείες διαχείρισης ενυ-
πόθηκων δανείων. Το µόνο που κάνουν αυτές οι εταιρείες είναι
να οδηγούν αυτή την περιουσία σε πλειστηριασµούς και άλλες
διαδικασίες αναγκαστικής είσπραξης. Και το κάνουν, αφού
πρώτα εσείς καταργήσατε τον ΟΔΙΑΓΕ, έναν οργανισµό που
ιδρύσαµε εµείς για να διαχειριστούµε τη δηµόσια αγροτική γη
και τα ακίνητα του αγροτικού χώρου.

Η διαδικασία που ακολουθεί η εκκαθαρίστρια εταιρεία, η PQH,
δεν θα προσφέρει ουσιαστικό όφελος στα δηµόσια έσοδα. Αντί-
θετα, θα στερήσει την αγροτική δραστηριότητα από υποδοµές
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που έχει ανάγκη και µάλιστα σε µια ώρα που µπορεί να αναλάβει
σηµαντικό βάρος στην παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας.

Θα αναφέρω επίσης και µερικές περιπτώσεις που πρέπει να
επαναπροσεγγιστούν µε υπουργικές αποφάσεις. Πρώτον, η υπο-
χρεωτικότητα τήρησης στις επενδύσεις του αγροτικού χώρου
της αναλογίας δαπανών µεταξύ κτηριακών 45% και εξοπλισµού
55% δεν µπορεί να τηρηθεί παντού. Παραδείγµατος χάριν σε µια
επένδυση στην κτηνοτροφία δηµιουργίας αυλικών εγκαταστά-
σεων οι δαπάνες των κτηριακών είναι πάντα πάνω από το 70%
του προϋπολογισµού. Πρέπει να γίνει ρητή αναφορά για τις επεν-
δύσεις αυτές, ότι ισχύει αυτό που υπάρχει ήδη για τις τουριστι-
κές επενδύσεις, τις επενδύσεις logistics, µια αναλογία σύµφωνα
µε το πραγµατικό κόστος των δαπανών. Δεύτερον, η επιλεξιµό-
τητα του εξοπλισµού να επαφίεται στη διακριτική ευχέρεια των
επενδυτών, των αγροτών. Αυτοί γνωρίζουν ποιες είναι οι ανάγκες
και πώς µπορούν να τις υπηρετήσουν. Και τρίτον, στο πλαίσιο
του όρου «ολοκληρωµένος χαρακτήρας», να εντάσσονται και οι
αποθηκευτικοί χώροι.

Κλείνω την παρέµβασή µου, αγαπητοί συνάδελφοι, µε µια ανα-
φορά στις στρατηγικού χαρακτήρα επενδύσεις, που για σας, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, είναι µόνο τα αιολικά πάρκα. Θα αναφερθώ
σε µια συγκεκριµένη περίπτωση, την επένδυση οκτώ αιολικών
πάρκων ισχύος 470 ΜW στην κεντρική και στη νότια Εύβοια, για
τα πέντε εκ των οποίων αιολικών πάρκων υπήρξε και αρνητική
γνωµοδότηση του Περιφερειακού Συµβουλίου Στερεάς Ελλάδας.
Τι θα κάνετε; Θα εγκρίνετε µόνοι σας τη µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων; Θα τα πούµε αυτά αύριο στο Κεντρικό Αρχαιολο-
γικό Συµβούλιο.

Ήδη όµως, να το ξέρετε, επειδή αγνοείτε τις τοπικές κοινω-
νίες, ήδη βρίσκονται στον δρόµο και διαµαρτύρονται αυτή την
ώρα. Βέβαια εσείς για να αποφύγετε αυτές τις αντιδράσεις ανα-
κοινώσατε, λέει, τις πέντε περιοχές ως απάτητα βουνά από τις
πενήντα πέντε που µελετώνται από το 2018 από το Εργαστήριο
Βιοποικιλότητας του Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων. Με τις υπόλοιπες
περιοχές αλλά και µε τις άλλες που υπάρχουν σε όλη την Ελλάδα
τι θα κάνετε; Δηλαδή δεν έχουν, για παράδειγµα, το Δηµοσάρη,
τα Δρακόσπιτα της Καρυστίας, η Δίρφυς, ανάλογο περιβαλλον-
τικό όσο και πολιτιστικό ενδιαφέρον; Αλλά και σε όλη τη χώρα
µόνο αυτές τις εκτάσεις θα προστατεύσετε; Γιατί, αλήθεια, συ-
νεχίζετε να εγκρίνετε άδειες παραγωγών πριν ολοκληρώσετε,
όπως οι ίδιοι έχετε δεσµευτεί και έχετε υποχρέωση, το νέο χω-
ροταξικό των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, σε αυ-
τές τις συµπεριφορές να ξέρετε ότι θα µας βρίσκετε πάντα απέ-
ναντι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικούς Εκπρόσωπος του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε. 

Είναι η πρώτη φορά που συζητιέται στην ελληνική Βουλή ανα-
πτυξιακός νόµος; Πρόσφατα υπήρξε ένα δηµοσίευµα που ένας
δηµοσιογράφος έκανε µια ιστορική αναδροµή και λέει ότι τα τε-
λευταία εβδοµήντα χρόνια στη χώρα µας ψηφίστηκαν εκατόν σα-
ράντα αναπτυξιακοί νόµοι, νοµοθετικά διατάγµατα, πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου και διάφορα άλλα µε αυτή τη µορφή.
Όµως αυτοί οι εκατόν σαράντα αναπτυξιακοί νόµοι δεν κατάφε-
ραν να αποτρέψουν την εκδήλωση της κρίσης, γιατί µέσα στα
εβδοµήντα χρόνια αυτά η ελληνική οικονοµία µπήκε δεκαπέντε
φορές σε κρίση.

Έτσι λοιπόν έχουµε αναπτυξιακούς νόµους από όλες τις κυ-
βερνήσεις, και της Νέας Δηµοκρατίας, και του ΠΑΣΟΚ, και του
ΣΥΡΙΖΑ. Όµως όλοι αυτοί οι αναπτυξιακοί νόµοι δεν απέτρεψαν
την εκδήλωση της καπιταλιστικής κρίσης, των καπιταλιστικών
κρίσεων, δεν βελτίωσαν τη θέση των εργαζοµένων αλλά ούτε
αναβάθµισαν το επίπεδο ικανοποίησης των λαϊκών αναγκών. Και
µόνο το γεγονός ότι το ένα τρίτο των λαϊκών στρωµάτων ζει κάτω
από το όριο ή µε τον κίνδυνο της φτώχειας, το γεγονός ότι το

ένα τρίτο των λαϊκών νοικοκυριών ζει σε συνθήκες ενεργειακής
φτώχειας επιβεβαιώνει τα παραπάνω.

Αλλά, αλήθεια, τι είναι ο αναπτυξιακός νόµος; Διότι εδώ πέρα
προσπαθείτε να το εµφανίσετε, όλοι οι Βουλευτές των άλλων
κοµµάτων, σαν κάτι το οποίο είναι µαγικό, δηλαδή είναι φάρµακο
διά πάσαν νόσον. Όµως είναι πολύ συγκεκριµένος ο ρόλος, ο χα-
ρακτήρας και η λειτουργία των αναπτυξιακών νόµων. Είναι απλά
και µόνο ένα εργαλείο χρηµατοδοτικής στήριξης και διευκόλυν-
σης των επενδυτικών σχεδίων των επιχειρηµατικών οµίλων. Και
αυτό είναι ξεκάθαρο, δεν αµφισβητείται από τα στοιχεία όλων
των µέχρι τώρα αναπτυξιακών νόµων. Και βεβαίως δεν είναι το
µοναδικό εργαλείο αλλά ούτε και το πιο βασικό.

Διότι αν σε αυτό το εργαλείο συνυπολογίσουµε τις φοροαπαλ-
λαγές του µεγάλου κεφαλαίου, τη µείωση των φορολογικών συν-
τελεστών για τους επιχειρηµατικούς οµίλους, τις υπεραποσ-
βέσεις για ορισµένου είδους επενδύσεις επιχειρηµατικών οµί-
λων, αν συνυπολογίσουµε το ότι το κράτος, µε χρήµατα του
λαού, δηµιουργεί υποδοµές απαραίτητες και αναγκαίες για τη
στήριξη των επενδυτικών σχεδίων, αν υπολογίσουµε, τρίτον, ότι
µέσα από τις συνεχόµενες παρεµβάσεις αλλάζει η χρήση γης,
συγκεντρώνεται σε όλο και λιγότερα χέρια η γη, αλλάζουν οι χω-
ροταξικοί σχεδιασµοί προς όφελος των επενδυτικών συµφερόν-
των, αν συνυπολογίσουµε τις ιδιωτικοποιήσεις και την παραχώ-
ρηση προς το µεγάλο κεφάλαιο για αξιοποίηση των ορεινών
όγκων, των ακτών και του αιγιαλού και µια σειρά άλλα ζητήµατα,
καταλαβαίνουµε πάρα πολύ καλά ότι διαµορφώνεται ένα ολό-
κληρο πλέγµα. 

Αλλά πάνω απ’ όλα πρέπει στη συζήτηση αυτή εδώ να βά-
λουµε και το πιο βασικό. Ποιο είναι αυτό; Ότι όλες οι κυβερνή-
σεις συνέβαλαν, η καθεµιά από τη δικιά της σκοπιά, στο να
διαµορφωθεί στην αγορά εργασίας ένας µηχανισµός αναπαρα-
γωγής ενός πολύ φτηνού εργατικού δυναµικού, ενός εργατικού
δυναµικού χωρίς συγκροτηµένα εργασιακά, ασφαλιστικά και
συνδικαλιστικά δικαιώµατα.

Αυτή η εργασιακή ζούγκλα που υπάρχει είναι αποτέλεσµα του
ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ και των κυβερ-
νήσεών τους, για να µπορεί ακριβώς να θωρακιστεί η ανταγωνι-
στικότητα και η κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων.

Η κριτική που σας κάνουν, κύριοι της Κυβέρνησης, τα άλλα
κόµµατα είναι βολική, αλλά και αποπροσανατολιστική ταυτό-
χρονα. Γιατί είναι βολική; Τι σας λένε, για παράδειγµα; Ότι το
σχέδιό σας αυτό, ο νέος αναπτυξιακός νόµος, δεν συµβάλλει
στην ισόρροπη ανάπτυξη των κλάδων της οικονοµίας. Δεν αξιο-
ποιούνται και δεν στηρίζονται όλοι οι κλάδοι της οικονοµίας.

Αλήθεια, είναι ποτέ δυνατόν στον καπιταλισµό να υπάρξει
ισόρροπη ανάπτυξη των κλάδων της οικονοµίας. Εδώ βλέπετε
ότι καταστρέφονται παραγωγικές δυνατότητες, γιατί δεν προ-
σφέρουν στους επιχειρηµατίες υψηλό ποσοστό κέρδους -όχι
κέρδος, αλλά υψηλό ποσοστό κέρδους- µε αποτέλεσµα να συγ-
κεντρώνονται οι επενδυτικοί τους σχεδιασµοί σε εκείνους τους
κλάδους όπου υπάρχουν υψηλά ποσοστά κερδοφορίας. Είναι τυ-
χαίο αυτό;

Υπάρχουν συγκεκριµένα στοιχεία για τους τέσσερις τελευταί-
ους επενδυτικούς νόµους, δύο των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ, έναν
της Νέας Δηµοκρατίας και έναν του ΣΥΡΙΖΑ. Τι προκύπτει από
αυτούς; Προκύπτει από αυτούς ότι το 46,5% των επενδυτικών
σχεδίων των επενδυτικών νόµων της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ κατευθύνθηκαν στις ΑΠΕ και στον τουρισµό -σε δύο κλά-
δους- και το σύνολο των επενδυτικών σχεδίων του προϋπολογι-
σµού ήταν το 72,2%. Δηλαδή, δύο κλάδοι µόνο, ο τουρισµός και
οι ΑΠΕ, είχαν το 72% των επενδυτικών σχεδίων που εντάχθηκαν
στους αναπτυξιακούς νόµους. Άρα, λοιπόν, αν αυτό δεν είναι
συγκεκριµένος προσανατολισµός στήριξης δύο πολύ συγκεκρι-
µένων κλάδων, τότε τι άλλο είναι;

Όµως και στον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ τι είχαµε; Εκεί είχαµε ακόµη
µεγαλύτερη συγκεντροποίηση. Το 49,2% των επενδυτικών σχε-
δίων είναι µόνο στον χώρο του τουρισµού. Και αν συνυπολογί-
σουµε και το ύψος των επενδυτικών σχεδίων, είναι 67,8% µόνο
για τον τουρισµό. Δηλαδή, τα επενδυτικά σχέδια στον τουρισµό
στον αναπτυξιακό νόµο του ΣΥΡΙΖΑ απορροφούν το 70% του συ-
νόλου. Και αν υπολογίσουµε και τον δεύτερο κλάδο, τον αµέσως
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επόµενο, τη µεταποίηση των τροφίµων, που είναι το 20%, κατα-
λαβαίνετε πάρα πολύ καλά ότι πάνω από το 80% των επενδυτι-
κών σχεδίων του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ αφορούσαν τουρισµό και
µεταποίηση αγροτικών τροφίµων.

Έτσι, λοιπόν, όχι µόνο δεν υπάρχει και δεν µπορεί να υπάρξει
ισόρροπη ανάπτυξη, αλλά αντίθετα, οξύνουν ακόµη περισσότερο
την ανισοµετρία όλοι οι επενδυτικοί νόµοι.

Δεύτερο ζήτηµα: Λένε τα άλλα κόµµατα γιατί δεν υπάρχει
ισόρροπη ανάπτυξη των περιφερειών. Αλήθεια, ποιος αναπτυξια-
κός νόµος επέβαλε την ισόρροπη ανάπτυξη των περιφερειών;
Υπήρχε κανείς αναπτυξιακός νόµος; Η εικόνα παρουσιάζει κα-
θαρά. Μπορεί κάποια περιφέρεια να εκτινάσσεται και κάποια να
υποχωρεί ανάλογα µε το ποιοι κλάδοι βρίσκονται σε προτεραι-
ότητα, βεβαίως. Η Κρήτη, το Αιγαίο αναπτύχθηκαν πολύ περισ-
σότερο λόγω του τουρισµού. Οι υπόλοιπες περιοχές;

Θα ξεχάσουµε τον επενδυτικό νόµο του ΠΑΣΟΚ, που στο
όνοµα της ανάπτυξης της περιφέρειας, δηµιούργησε εκατοντά-
δες κουφάρια κτηρίων στη Θράκη, χωρίς να γίνει επένδυση; Τι
πήραν οι επενδυτές; Έχτισαν τα κτήρια και σηκώθηκαν και έφυ-
γαν και πήραν τα χρήµατα της επιδότησης. Δεκάδες είναι αυτά
τα κουφάρια, αµέτρητα στη Θράκη, για να στηριχθεί -υποτίθε-
ται- η περιφερειακή ανάπτυξη.

Τρίτο στοιχείο της κριτικής: Δεν στηρίζετε τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, που είναι η ραχοκοκαλιά της οικονοµίας. Σοβαρά
µιλάτε; Γιατί; Στήριξε κανένας αναπτυξιακός νόµος τους αυτοα-
πασχολούµενους επαγγελµατίες, τις ατοµικές επιχειρήσεις ή
τους αγρότες;

Να δούµε τα στοιχεία; Νόµος του ΠΑΣΟΚ το 1998: Εγκρίθηκαν
τρεις χιλιάδες εκατόν δεκάξι επενδυτικά σχέδια -µόνο τρεις χι-
λιάδες- και το σύνολο της επένδυσης κατά µέσο όρο ήταν 1,2
εκατοµµύρια ευρώ. Ποιος µικροµεσαίος µπορεί να κάνει τέτοια
επένδυση;

Στον νόµο της Νέας Δηµοκρατίας το 2004, δέκα χιλιάδες επεν-
δυτικά σχέδια, 2,2 εκατοµµύρια ευρώ ο µέσος όρος των επενδύ-
σεων. Υπάρχει κανείς µικροµεσαίος που να κάνει 2,2 εκατοµµύ-
ρια ευρώ επένδυση;

Νόµος ΠΑΣΟΚ το 2011: Χίλια διακόσια εβδοµήντα έξι επενδυ-
τικά σχέδια, 4,7 εκατοµµύρια ο µέσος όρος της επένδυσης. Αν
αυτό δεν είναι συγκέντρωση, τι είναι;

Να πάµε και στον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, µε τα στοιχεία που υπάρ-
χουν µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου; Εντάχθηκαν τρεις χιλιάδες επτα-
κόσια είκοσι έξι σχέδια και ο µέσος όρος επένδυσης είναι 3
εκατοµµύρια. Και µιλάτε και κόπτεσθε όλοι σας για τις ατοµικές
επιχειρήσεις;

Έχω εδώ πέρα ένα δελτίο Τύπου του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων -το συζήτησα και λίγο πριν µε τον κ. Παπαθα-
νάση- µε ηµεροµηνία 29-12-2021, όπου καταγράφει τα ενενήντα
τέσσερα της τέταρτης αξιολόγησης -ή της πέµπτης, δεν θυµάµαι
καλά- επενδυτικά σχέδια που εντάχθηκαν και αφορούν µικρές
και πολύ µικρές επιχειρήσεις.

Ψάχνω να δω πόσο είναι, βρε αδερφέ, η µικρότερη επένδυση
της πολύ µικρής επιχείρησης. Και τι βλέπω; Είναι 2 εκατοµµύρια
ευρώ. Η πιο µικρή επένδυση που εντάχθηκε είναι 2 εκατοµµύρια
ευρώ. Και αναρωτιέµαι: Ο ψιλικατζής της γειτονιάς µου, ο φούρ-
ναρης της γειτονιάς µου, το κουρείο της γειτονιάς µου, ακόµη
και η πιτσαρία της γειτονιάς µου έχει τη δυνατότητα να κάνει τέ-
τοιου είδους επένδυση; Είναι 2 εκατοµµύρια ευρώ η µικρότερη
επένδυση και η µεγαλύτερη 11 εκατοµµύρια. Στις πολύ µικρές
επιχειρήσεις είναι αυτά τα νούµερα. Δηλαδή, οι υπόλοιποι τι
είναι;

Να, λοιπόν, ποιο είναι το ερώτηµα, ότι ποτέ και κανένας ανα-
πτυξιακός νόµος δεν µπόρεσε και δεν πρόκειται να στηρίξει.
Απλώς, γιατί το κάνετε; Χαϊδεύετε αυτιά και λέτε να ενταχθούν
και ατοµικές επιχειρήσεις µέσα και οι πολύ µικρές επιχειρήσεις,
που είναι αποκλεισµένες, από τις οκτακόσιες χιλιάδες περίπου.

Και γιατί χαϊδεύετε αυτιά; Για να τους εξαπατήσετε και να τους
έχετε εκλογική πελατεία, ενώ ξέρετε πολύ καλά -και ο ΣΥΡΙΖΑ
και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία, βεβαίως- ότι η συντριπτική
πλειονότητα όλων αυτών ούτε καν την πόρτα του Υπουργείου
δεν µπορεί να διαβεί, όχι να ενταχθεί σε επενδυτικό σχέδιο. Άρα
τους λέτε ψέµατα. Άλλη ανάγκη έχουν.

Υπάρχει και το ζήτηµα: Μα, δεν εντάσσονται οι αγρότες στα
επενδυτικά σχέδια και βλέπω εδώ πέρα δύο επενδύσεις από
αυτές τις ενενήντα τέσσερις, όπου η µία επένδυση είναι υδρο-
πονικού χαρακτήρα, για γεωργία υδροπονίας. Πόσο είναι το
ύψος της επένδυσης; Είναι 2,2 εκατοµµύρια ευρώ. Είναι και µία
επένδυση για θερµοκήπια, µε ύψος επένδυσης 5,2 εκατοµµύρια
ευρώ. Είναι και δύο στην Καρδίτσα. Αυτές είναι των φτωχών, των
βιοπαλαιστών αγροτών επενδύσεις ή της προσπάθειας που γίνε-
ται να συγκεντρωθεί η αγροτική γη σε όλο και λιγότερα χέρια και
σε καπιταλιστικού τύπου επιχειρήσεις; Αυτό είναι. Όλα τα υπό-
λοιπα απλώς είναι λόγια του αέρα, γιατί ο αγρότης, ο βιοπαλαι-
στής τι χρειάζεται; Χρειάζεται να προστατευθεί από το υψηλό
κύµα ακρίβειας που τον έχει τσακίσει, χρειάζεται να προστατευ-
θεί από τη δράση των πολυεθνικών που του προµηθεύουν σπό-
ρους, ανταλλακτικά, µηχανήµατα. Χρειάζεται να προστατευθεί
από τη δράση των επιχειρήσεων του αγροδιατροφικού τοµέα
που τις χρηµατοδοτείτε και του οποίου αγοράζουν πολύ φτηνά
την παραγωγή. Από αυτούς χρειάζεται να προστατευτεί ο αγρό-
της, ο φτωχοµεσαίος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω όλον τον χρόνο, κυρία Πρόεδρε.
Τέταρτο ζήτηµα που θέλω να βάλω στη συζήτηση, κύριε

Υπουργέ, είναι ότι εντάσσονται µέσα πάρα πολλά ξενοδοχεία.
Για παράδειγµα, ενδεχοµένως, να ενταχθεί το ξενοδοχείο «ΧΙΛ-
ΤΟΝ» στην ανακαίνιση την οποία κάνει. Λέω «ενδεχοµένως», δεν
ξέρω. Μπορεί -λέω- ή µε άλλες µορφές στήριξης. Όµως, το ξε-
νοδοχείο «ΧΙΛΤΟΝ» απέλυσε όλους τους εργαζόµενους, γιατί
έκλεισε τη λειτουργία του, όπως λέει. Αυτοί οι εργαζόµενοι πώς
θα προστατευθούν για δύο ή τρία χρόνια, όσο διαρκέσει η ανα-
καίνιση; Με κανέναν δεν προστατεύονται. Αξιοποιεί διάφορα ερ-
γαλεία το «ΧΙΛΤΟΝ» για να προχωρήσει την επένδυση, θα αξιο-
ποιήσει διάφορα εργαλεία -είτε είναι επενδυτικός νόµος είτε είναι
ΕΣΠΑ είτε είναι Ταµείο Ανάκαµψης- για να κάνει αυτή τη συγκε-
κριµένη επένδυση. Και το αποτέλεσµα ποιο θα είναι; Ο κόσµος
στον δρόµο.

Το ίδιο έγινε και επί ΣΥΡΙΖΑ µε την ανακαίνιση του ξενοδοχείου
του «Αστέρα» Βουλιαγµένης ή του «Athens Ledra», για να έχουν
και το χέρι λυµένο, εφόσον ολοκληρωθεί η επένδυση και επανα-
λειτουργήσουν, να µην έχουν τους παλιούς εργαζόµενους µε τις
όποιες υψηλότερες απολαβές που είχαν λόγω των προϋπηρε-
σιών και να έχουν πολύ φτηνούς εργαζόµενους.

Πέµπτο ζήτηµα: Αλήθεια, αυτά τα λεφτά βγαίνουν από κανένα
λεφτόδεντρο; Δηλαδή, οι νόµοι της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, και οι τρεις που ανέφερα, έδωσαν συνολικά επιδότηση
12,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ -όπως είδατε µέσα στην αιτιολογική
έκθεση- και από τον ΣΥΡΙΖΑ είναι µια επιδότηση περίπου της
τάξης του ενός δισεκατοµµυρίου για τα σχέδια, παραπάνω από
ένα δισεκατοµµύριο. 

Ποιος τα πληρώνει αυτά; Δεν τα πληρώνουν οι φορολογούµε-
νοι, τα λαϊκά στρώµατα; Και κοιτάξτε την παρασιτικότητα, εγώ
θα πάρω ένα παράδειγµα από αυτό που δίνεται µέσα, του νόµου
του ΣΥΡΙΖΑ: Μελετάει εδώ χίλια επτακόσια εξήντα οκτώ επενδυ-
τικά σχέδια µέχρι τον Μάιο του 2021 που είχαν εγκριθεί. Τι βγαί-
νει από αυτά τα στοιχεία; Ότι τα ίδια κεφάλαια που θα έβαζαν οι
επενδυτές είναι 686 εκατοµµύρια ευρώ, θα έπαιρναν δάνειο 2,9
εκατοµµύρια ευρώ και θα είχαν και επιδότηση ένα δισεκατοµµύ-
ριο ευρώ. Δηλαδή, σε συνολικό ύψος επενδυτικών σχεδίων 4,6
δισεκατοµµυρίων η ίδια συµµετοχή είναι 15% µέσος όρος. Είναι
ή δεν είναι παρασιτισµός αυτό; Είναι παρασιτισµός, βεβαίως είναι
παρασιτισµός ενός συστήµατος σάπιου, ενός συστήµατος που
παράγει τη βαρβαρότητα και αυτό το σύστηµα υπερασπίζεστε.
Αυτά είναι τα αποτελέσµατα του αναπτυξιακού νόµου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που τον υπερασπίζονται.

Έτσι, λοιπόν, ο ελληνικός λαός πληρώνει και θα πληρώνει µε
τους φόρους, για να µπορούν να κάνουν επενδύσεις οι επιχειρη-
µατικοί όµιλοι, δηλαδή οι πολλοί και οι φτωχοί πληρώνουν για
τους λίγους και τους πλούσιους. Και αξιοποιούνται, βεβαίως, και
τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης, του ΕΣΠΑ, χρήµατα που θα
πληρώσουν οι φορολογούµενοι λαοί της Ευρώπης. Και αντί να
ικανοποιούνται οι ανάγκες των λαών, θυσιάζεται η ικανοποίηση
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των λαϊκών αναγκών στον βωµό των επενδυτικών σχεδιασµών.
Γιατί ποιες υποδοµές θα χρηµατοδοτήσετε που αντιµετωπί-

ζουν τις ανθρώπινες ανάγκες; Είτε αυτά αφορούν την προστασία
της ανθρώπινης ζωής από την πανδηµία, από φυσικές καταστρο-
φές και τις επιπτώσεις τους, είτε είναι ζητήµατα που αφορούν
την παιδεία και την αντιµετώπιση ενεργειακής φτώχειας; Τέτοιου
είδους ζητήµατα το αστικό κράτος όχι µόνο δεν µπορεί να τα αν-
τιµετωπίσει, αλλά γίνεται και συνένοχο και συνυπεύθυνο της κα-
τάστασης που βιώνει ο λαός.

Έτσι, λοιπόν, όλοι οι επενδυτικοί νόµοι συνολικά -και αυτός-
θα οδηγήσουν σε µια ανάπτυξη η οποία είναι ταξική ανάπτυξη,
είναι σε βάρος, δηλαδή, των δικαιωµάτων της εργατικής τάξης.
Θα οδηγήσουν σε µια ανάπτυξη που θα συγκεντρώνει την οικο-
νοµική δραστηριότητα σε όλο και λιγότερα χέρια, υπέρ των µο-
νοπωλίων.

Δεν είναι ολιγάρχες γενικά, είναι εύκολη κριτική να µιλάµε για
ολιγάρχες, να χαρακτηρίζουµε την Κυβέρνηση ως «Κυβέρνηση
Α.Ε.». Είναι συνολικά το σύστηµα αυτό που οδηγεί σε αυτή την
εξέλιξη των πραγµάτων και όποιοι προσπαθούν µε χαρακτηρι-
σµούς να συσκοτίσουν αυτή την εικόνα επί της ουσίας παίζουν
τον ρόλο της υπεράσπισης αντικειµενικά του συστήµατος. 

Είναι µια ανάπτυξη άδικη, γιατί θα διευρυνθούν ακόµη περισ-
σότερο οι κοινωνικές ανισότητες. Ο κοινωνικά παραγόµενος
πλούτος συγκεντρώνεται σε όλο και λιγότερα χέρια, ενώ αντί-
θετα η συντριπτική πλειονότητα του λαού θα ζει µε όλο και λιγό-
τερα, θα βλέπει λιγότερες δυνατότητες για να ικανοποιούνται οι
ανάγκες της. Και βεβαίως, είναι µια ανάπτυξη άναρχη, γιατί πάν-
τοτε θα συνοδεύεται από κρίσεις κι αυτές δεν πρόκειται να τις
αποφύγετε µε όποιο µείγµα διαχείρισης, είτε επεκτατικό είτε πε-
ριοριστικό. 

Έτσι, λοιπόν, όλα τα υπόλοιπα κόµµατα, επί της ουσίας οι δια-
φορές που έχετε είναι σε ποιους τοµείς, ποιοι κλάδοι, ποιοι επι-
χειρηµατίες ενδεχοµένως να στηριχθούν και να ενισχυθούν από
τους αναπτυξιακούς νόµους, δηλαδή για τα επιχειρηµατικά συµ-
φέροντα τσακώνεστε επί της ουσίας. Και όπου οξύνετε τις κοκο-
ροµαχίες, το κάνετε ακριβώς για να συγκαλύψετε τη σύγκλισή
σας µε τις στρατηγικές επιλογές και τις ανάγκες που εξυπηρε-
τούν τα συµφέροντα του επιχειρηµατικού κεφαλαίου, για να µπο-
ρέσετε να εγκλωβίσετε, λοιπόν, τη λαϊκή δυσαρέσκεια και να
επιλέγει κάθε φορά αυτόν ο οποίος θα επιβάλει τα νέα ακόµη πιο
σκληρά αντιλαϊκά µέτρα.

Έτσι, λοιπόν, εµείς λέµε καθαρά, απέναντι σε αυτές τις κοκο-
ροµαχίες που είδαµε και µε το χθεσινό περιστατικό και σήµερα
το πρωί, ο λαός να γυρίσει την πλάτη του, να µη δώσει καµµία
απολύτως σηµασία και να σπάσουν µε την πάλη τους τα δεσµά,
για να ανατρέψουν αυτή την κατάσταση, την καπιταλιστική σήψη
και βαρβαρότητα, γιατί υπάρχει πραγµατικά ρεαλιστικός δρόµος
που µπορεί να ικανοποιεί το σύνολο των λαϊκών αναγκών και
αυτός δεν είναι άλλος από τον σοσιαλισµό, την πρόταση του
ΚΚΕ. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και η συµπόρευση σήµερα µε
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας αποκτά τεράστια σηµασία για
την εργατική τάξη, τους αυτοαπασχολούµενους της πόλης, τους
βιοπαλαιστές αγρότες, τη νεολαία και τις γυναίκες των λαϊκών
στρωµάτων. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, και για τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ

πολύ, κύριε συνάδελφε. Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κόνσολας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλοι είµαστε

εστιασµένοι σε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο αυτές τις ηµέ-
ρες, αλλά και τις ηµέρες που προηγήθηκε συζήτηση στις επιτρο-
πές και µε πολλή χαρά έχω ακούσει τον κ. Μπουκώρο και τον κ.
Σενετάκη να αναφέρονται διεξοδικά στη φιλοσοφία του νοµοσχε-
δίου, µια φιλοσοφία που είναι προσανατολισµένη στο µέλλον. Και
είναι αλήθεια ότι όλες οι αναφορές των συναδέλφων µου που
έχουν τοποθετηθεί, ανεξάρτητα από τη διαφωνία που έχουν για
κάποιες από τις επιδιώξεις του νοµοσχεδίου, είναι στην κατεύ-
θυνση ότι ναι, συζητάµε για το µέλλον. Αυτό έχει ανάγκη η χώρα.

Επιτρέψτε µου, όµως, κυρία Πρόεδρε, στον πρόλογό µου να
αναφερθώ στην επικαιρότητα της δράσης του Κοινοβουλίου. Με
πολλή συγκίνηση όλοι παρακολουθήσαµε τον κ. Τασούλα να ανα-

φέρεται στον θεσµικό ρόλο του Κοινοβουλίου, στον ένα από τους
βασικούς πυλώνες της δηµοκρατίας, σε ένα από τα βάθρα της
δηµοκρατίας. Και δεν µπορώ να το προσπεράσω γιατί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, η δική µας δηµόσια λογοδοσία είναι στον πο-
λίτη, αυτούς που µας βλέπουν, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες σε
όλη την επικράτεια. Σε αυτούς λογοδοτούµε και σε αυτούς πρέ-
πει να δώσουµε το µήνυµα της ενότητας σε δύσκολες περιστά-
σεις και η χώρα περνάει δύσκολες στιγµές µε την πανδηµία.

Και ενώ νοµίζω ότι σε πολλά πράγµατα έχουµε συνεννοηθεί -
και φάνηκε και στη συζήτηση της πρότασης µοµφής από την Αν-
τιπολίτευση προς την Κυβέρνηση- φαίνεται πως δεν έχουµε
κατανοήσει ακόµα ότι ο ευτελισµός του Κοινοβουλίου και οι
ακρότητες φθείρουν τους θεσµούς, φθείρουν κι εµάς τους ίδι-
ους. Πολιτική αντιπαράθεση δεν σηµαίνει απειλές. Πολιτική αν-
τιπαράθεση δεν σηµαίνει ύβρεις και ακραίες συµπεριφορές. Η
πολιτική αντιπαράθεση µπορεί να διεξάγεται µε επιχειρήµατα,
µπορεί, ωστόσο, να διεξάγεται και µε ευπρέπεια.

Σε αυτό εδώ το Βήµα στάθηκαν προσωπικότητες του κοινο-
βουλευτικού βίου, προσωπικότητες που άγγιξαν τα όρια και πέρα
από την Ευρώπη, οµιλητές όπως ο Κωνσταντίνος Καραµανλής,
ο Γεώργιος Παπανδρέου, ο Παναγιώτης Κανελλόπουλος, ο
Ηλίας Ηλιού, ο Λεωνίδας Κύρκος, ο Ανδρέας Παπανδρέου, ο Γε-
ώργιος Μαύρος, αλλά και ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης. Υπήρχε
και τότε σκληρή αντιπαράθεση και όλους εµάς, τους νεότερους,
µας είχε απασχολήσει στον δηµόσιο βίο του καθενός από τους
πολιτικούς η συµπεριφορά του από τους δέκτες των τηλεορά-
σεων, από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, από την ενασχόλησή
µας µε την κοινωνική δραστηριότητα.

Και τότε ήταν ταραγµένες εποχές και τότε υπήρχαν προβλή-
µατα και αντιπαραθέσεις, όµως κυριάρχησε η ευπρέπεια και ο
σεβασµός στο Κοινοβούλιο. Κυριάρχησε, όµως, κυρίως ο σεβα-
σµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον πολιτικό αντίπαλο και
αυτό θέλω να το τονίσω. Και επειδή όλοι πρέπει να διακατεχό-
µεθα από συλλογική µνήµη, τη µατιά µας πρέπει να τη στρέ-
ψουµε και στη Δεξιά και στην Αριστερά της περιόδου εκείνης
που αναφέρθηκα πριν. Τα ιστορικά στοιχεία, όσοι από εµάς χρει-
άζονται να τα ενδυναµώσουν στη µνήµη τους, είναι στα ιστορικά
αρχεία και τεκµήρια της ιστορίας υπάρχουν στις βιβλιοθήκες και
στο αρχείο της Βουλής. 

Θα πρέπει όλοι, λοιπόν, να αντλήσουµε παραδείγµατα από το
παρελθόν και από την ποιότητα οµιλητών, όπως ήταν ο Ηλίας
Ηλιού και ο Λεωνίδας Κύρκος, που και ο ένας και ο άλλος ήταν
προσανατολισµένοι στον θεσµικό τους ρόλο.

Κλείνω αυτή την παρέµβαση, κυρία Πρόεδρε, και επιτρέψτε
µου να περάσω στο νέο αναπτυξιακό πρότυπο της χώρας, όπως
εκπορεύεται από τη φιλοσοφία του νέου νόµου. Το αναπτυξιακό
πρότυπο της χώρας αποτυπώνεται σε αυτό το νοµοσχέδιο και
έχουν πολλοί συνάδελφοι τοποθετηθεί στις κατευθύνσεις αυτές.
Αυτή είναι µια βασική αρχή, που προσωπικά την είχα θέσει σε
ό,τι αφορά το νέο παραγωγικό και αναπτυξιακό πρότυπο. Το είχα
θέσει στον κ. Παπαθανάση, τον Υπουργό, αλλά και προτάσεις
που είχαµε συζητήσει στο προηγούµενο διάστηµα, που είχε αρ-
χίσει να συζητάει δηµόσια ο ελληνικός λαός αυτό το νοµοσχέδιο.
Πριν από ένα χρόνο περίπου, στο πλαίσιο αυτής της διαµόρφω-
σης του νοµοσχεδίου, είχα καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις
στον κ. Παπαθανάση και χαίροµαι και τον συγχαίρω δηµόσια,
γιατί έκανε µια πολύ σοβαρή δουλειά και αυτός και οι συνεργά-
τες του και µάλιστα πολλές από τις προτάσεις αυτές έχουν συµ-
περιληφθεί και αποτυπώνουν το νέο αναπτυξιακό πρότυπο της
χώρας.

Και αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ, και θέλω να εκφράσω την ικα-
νοποίησή µου στην αύξηση των ποσοστών της ενίσχυσης στις
νησιωτικές περιφέρειες και ιδιαίτερα στην Περιφέρεια του Νο-
τίου Αιγαίου. Και αυτό είναι µια απάντηση από τους συναδέλ-
φους, που δίνει ένα µήνυµα, ότι αυτή η Κυβέρνηση µε αυτό το
νοµοσχέδιο δείχνει ότι Ελλάδα δεν είναι µόνο το Λεκανοπέδιο,
είναι και η περιφέρεια. Μιλάει για πολυκεντρική ανάπτυξη το νο-
µοσχέδιο, µιλάει για περιφερειακή ανάπτυξη, αφού µέχρι πρότι-
νος, για παράδειγµα, το Νότιο Αιγαίο είχε ποσοστό ενίσχυσης
40% για µικρές επιχειρήσεις, για µεσαίες επιχειρήσεις το ποσο-
στό µειώνεται στο 30% και για τις µεγάλες επιχειρήσεις µειώνεται
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στο 20%. Άρα εδώ είναι µια ώθηση σε αυτή την υστέρηση που
υπήρχε στο προηγούµενο διάστηµα και µε το νέο αναπτυξιακό
νόµο τα ποσοστά ενίσχυσης αυξάνονται σε ποσοστό 10% για
κάθε κατηγορία. Συνεπώς από τα ποσοστά που είχαµε πει, έ-
χουµε συν 10%. Αυτό ζητούν ο εργαζόµενος, ο επιχειρηµατίας,
ο επαγγελµατίας στις επιχειρήσεις της περιφέρειας.

Είναι πολύ σηµαντικό, επίσης, το γεγονός ότι η διαπραγµά-
τευση και η τεκµηριωµένη διεκδίκηση της Κυβέρνησης σε ευρω-
παϊκό επίπεδο -και πρέπει να το τονίσουµε αυτό- οδήγησε στο
να συµπεριληφθούν τα νησιά του νοτίου και βορείου Αιγαίου στις
επιλέξιµες περιοχές για το Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης. Εάν δεν
είναι αυτό µια επιτυχία του Νίκου Παπαθανάση και της Κυβέρνη-
σης, τι είναι; Το παραπάνω γεγονός ανοίγει νέες προοπτικές.

Όπως ανέφερα και στην αρχή της οµιλίας µου, ο νέος αναπτυ-
ξιακός νόµος, τα κίνητρα και το πλαίσιο που τον διέπουν πρέπει
να κινούνται σύστοιχα µε έναν ευρύτερο σχεδιασµό για τη δια-
µόρφωση ενός νέου αναπτυξιακού και παραγωγικού προτύπου
για την ελληνική οικονοµία.

Μέσα από το νέο αναπτυξιακό νόµο ενισχύονται οι επενδύσεις
και οι επιχειρηµατικές πρωτοβουλίες σε σηµαντικούς τοµείς της
οικονοµίας, τοµείς όπως είναι για παράδειγµα ο ψηφιακός µετα-
σχηµατισµός των επιχειρήσεων, η τεχνολογική ανάπτυξη και ο
εκσυγχρονισµός των επιχειρήσεων. Είναι η µετεξέλιξη των επι-
χειρήσεων, όπως για παράδειγµα, στα ξενοδοχεία από ένα επί-
πεδο σε ένα άλλο επίπεδο, ο αγροδιατροφικός τοµέας, η αλιεία,
η µεταποίηση των προϊόντων, η έρευνα και η επιχειρηµατική εξω-
στρέφεια, η πράσινη οικονοµία. Συνολικά, έχουν οριοθετηθεί και
προσδιορισθεί δεκατρία θεµατικά καθεστώτα και το θεωρώ θε-
τικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι σε αυτό εν-
τάσσεται και η ενίσχυση τουριστικών επενδύσεων αλλά και η
επένδυση που σχετίζεται µε τον εναλλακτικό τουρισµό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου, κυρία Πρόεδρε, για ακόµη ενάµισι-δύο λεπτά,
σας παρακαλώ.

Θεωρώ ότι η διόρθωση που έγινε µε τη δυνατότητα ένταξης
των ξενοδοχείων τριών αστέρων στο νέο αναπτυξιακό νόµο είναι
όχι απλά µια θετική εξέλιξη, αλλά µια ανάγκη της αγοράς σε όλη
την επικράτεια. Για ρωτήστε τον κ. Μπουκώρο στις Σποράδες τι
γίνεται, στο βόρειο Αιγαίο, στο Ιόνιο; Εκτιµώ, όµως, κύριε Υπουρ-
γέ, ότι θα πρέπει να δείτε µε ιδιαίτερη προσοχή και τις προτάσεις
των ανθρώπων του τουρισµού αλλά και των συναδέλφων που
έχουν καταθέσει και θα πρέπει να διευρύνουµε το πεδίο ένταξης
τουριστικών επιχειρήσεων στο νέο αναπτυξιακό νόµο.

Η αναβάθµιση του τουριστικού µας προϊόντος περνάει µέσα
από την ενίσχυση και τη βελτίωση της ποιότητας των υπηρεσιών
σε ένα µεγάλο εύρος δραστηριοτήτων στον τοµέα του τουρι-
σµού. Και αναφέροµαι, για παράδειγµα, στα ενοικιαζόµενα δω-
µάτια, στα τουριστικά λεωφορεία, στα επαγγελµατικά σκάφη
αναψυχής και στις εγκαταστάσεις διαχείρισης και διαχείµασης
και επισκευής  τουριστικών σκαφών. Είναι ένα γεγονός το οποίο
το γνωρίζετε, είστε άνθρωπος της αγοράς. Είµαι βέβαιος ότι θα
έχετε διαπιστώσει τη χρησιµότητα αλλά και το κενό που υπάρχει
και πιστεύω ότι θα το συµπεριλάβετε στις επιλέξιµες επιχειρη-
σιακές δαπάνες. Δεν πρόκειται για µεµονωµένες περιπτώσεις,
πρόκειται για ένα εύρος δραστηριοτήτων στον τουρισµό που έχει
τεράστιο ποσοστό και συνεισφορά στο Ακαθάριστο Εγχώριο
Προϊόν. Όλοι µας διαπιστώνουµε ότι αυτές οι µικρές επιχειρή-
σεις είναι πολύ σηµαντικές σε ό,τι αφορά το ζωντανό δηµιουρ-
γικό κοµµάτι της οικονοµίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να κλείσω µε δύο αναφορές.
Η µείωση από τις 150.000 στις 100.000 του ελάχιστου ορίου επι-
λεξιµότητας του κόστους του επενδυτικού σχεδίου µιας πολύ µι-
κρής επιχείρησης προκειµένου να ενταχθεί στον αναπτυξιακό
νόµο, είναι ένα πολύ σηµαντικό θετικό στοιχείο και µια σηµαντική
µεταρρύθµιση. Ιδιαίτερα σηµαντικές είναι οι αλλαγές που γίνον-
ται στις διαδικασίες υποβολής, αξιολόγησης και ελέγχου, κάτι
που είχα θέσει και πριν από δύο χρόνια στον Υπουργό και νοµίζω
ότι το έχει συµπεριλάβει στο σχεδιασµό πλέον. Το γεγονός ότι

προβλέπεται η αξιολόγηση εντός σαράντα πέντε ηµερών από τη
λήξη του καθεστώτος ή εντός τριάντα ηµερών για τις περιπτώ-
σεις της άµεσης αξιολόγησης τερµατίζει το καθεστώς που υπήρ-
χε και µια παθογένεια που αντιµετώπιζαν οι άνθρωποι της αγο-
ράς, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί να βρει άκρη κανείς σε µια
προοπτική ανάπτυξης της επιχείρησής του.

Η αξιοποίηση, τέλος, του Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων
Αξιολογητών και του Μητρώου Ορκωτών Λογιστών συµβάλλει
στην επιτάχυνση του έργου αξιολόγησης, όπως επίσης και οι δι-
ευρυµένες και σαφώς καθορισµένες πηγές χρηµατοδότησης των
επενδυτικών σχεδίων του Ταµείου Δίκαιης Μετάβασης, οι κρατι-
κές ενισχύσεις, το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων, ώστε τα
καθεστώτα ενίσχυσης να ενταχθούν στο ΕΣΠΑ και στο Ταµείο
Ανάκαµψης και να χρηµατοδοτηθούν.

Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ και µε αυτή την αναφορά µου
ελπίζω οι συνάδελφοι που είχαν µέχρι τώρα αντιρρήσεις, µετά
από τη συζήτηση θετικά να ψηφίσουν το νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο θα πάρει τώρα ο κ. Ακτύπης εκ µέρους της Νέας Δη-

µοκρατίας και ακολουθεί ο κ. Κωνσταντινόπουλος.
Κύριε Ακτύπη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. Δεν

το πιστεύω ότι τα κατάφερα! 
Τελικά, εκείνο το οποίο νοµίζω ότι πετύχαµε αυτές τις δύο

µέρες είναι µάλλον κάποιοι να µη συζητούν για τον αναπτυξιακό
νόµο και βέβαια αυτό φαίνεται ότι ήταν εις γνώσιν τους, όταν ξε-
κινούσαν αυτή την αντιπαράθεση χθες, να τοποθετούµαστε πάνω
σε ένα θέµα το οποίο ήταν πραγµατικά άσχηµο για το Κοινοβού-
λιο και να µην µπορέσουµε να πούµε τις απόψεις µας, όσον
αφορά τον αναπτυξιακό νόµο. Αυτοί οι οποίοι δεν έχουν τελικά
προτάσεις για να καταθέσουν, κατέφυγαν σε άλλες µεθόδους,
απ’ ό,τι φάνηκε από τη χθεσινή ηµέρα. 

Το κυριότερο, όµως, που έχω να πω γι’ αυτό είναι ότι το γεγο-
νός πως δεν γίνονται αποδεκτές οι αποφάσεις της δικαιοσύνης,
το τελευταίο δηλαδή καταφύγιο των πολιτών για δικαίωση, είναι
ό,τι χειρότερο µπορεί να υπάρξει. 

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος συνιστά ένα νέο σύγχρονο και
αποτελεσµατικό θεσµικό εργαλείο για τη συνολική και δυναµική
ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας. Πρόκειται για ένα πλέγµα
διατάξεων στο οποίο αποτυπώνεται η ουσία των στρατηγικών
σχεδίων ανάπτυξης, δηλαδή της έκθεσης της επιτροπής Πισσα-
ρίδη του «Ελλάδα 2.0», ένας νόµος που ανταποκρίνεται στις σύγ-
χρονες απαιτήσεις του διεθνούς επιχειρηµατικού γίγνεσθαι, που
εκφράζει τον ιδεολογικό προσανατολισµό της Κυβέρνησης
αυτής, που καλύπτει τις ανάγκες και τις απαιτήσεις του µετασχη-
µατισµού της ελληνικής κοινωνίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κριτική που ασκείται µε τρόπο
εµµονικό από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση αναλώνεται στο
σαθρό και πάντα ψευδές επιχείρηµα πως το νοµοσχέδιο αυτό, ο
νέος αναπτυξιακός νόµος, αφορά τους λίγους και όχι τους πολ-
λούς. Για µία ακόµα φορά, ο ΣΥΡΙΖΑ επιδιώκει να ασκήσει αντι-
πολίτευση πάνω σε ψέµατα. Αν τελικά το είχατε διαβάσει, θα
βλέπατε ότι είναι για τους πολλούς. Φυσικά, και ωφελεί και στη-
ρίζει κυρίως τους µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες, αφού τα
επενδυτικά σχέδια ξεκινούν από το ποσό των 100.000 ευρώ.

Στο σηµείο αυτό δεν µπορώ να µην τονίσω τη σηµασία της έν-
ταξης των ξενοδοχείο τριών αστέρων στον νόµο, κάτι που απο-
τέλεσε αίτηµα των τουριστικών περιοχών του τόπου µας, άρθρο
87, υπαγόµενα στα επενδυτικά σχέδια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία απέδειξε ότι
στηρίζει τη µεσαία τάξη, που εσείς την εξαθλιώσατε µέχρι εξα-
φάνισης, αφού ήταν στρατηγική σας επιλογή, όπως παραδέχ-
θηκε ο κ. Τσακαλώτος.

Άλλωστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του ΣΥΡΙΖΑ η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι η κυβέρνηση που µέσα σε δυό-
µισι χρόνια εισήγαγε παρεµβάσεις σηµαντικές και πολλές για τη
στήριξη της µεσαίας τάξης. Για την οικονοµία του χρόνου δεν θα
τις αναφέρω, αφού αναφέρθηκαν αρκετές φορές το προηγού-
µενο τριήµερο. 
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Ακόµα, έρχεται να µας πει ο ΣΥΡΙΖΑ πως το νοµοσχέδιο αυτό
είναι συγκεντρωτικό. Προφανώς και αυτό αποτελεί ένα άστοχο
και κενό περιεχοµένου αντιπολιτευτικό σχόλιο. Πρόκειται για ένα
νοµοσχέδιο το οποίο, κατά κύριο λόγο, αφορά την περιφέρεια η
οποία και ενισχύεται µε κάθε τρόπο.

Με τον αναπτυξιακό νόµο που έχουµε στα χέρια µας η Κυβέρ-
νηση στοχεύει µεταξύ άλλων και στη σηµαντική αύξηση των
επενδύσεων στη χώρα µας. Πιστεύουµε, άλλωστε, πως µε βάση
το πώς διαµορφώνεται η οικονοµία µας σήµερα, οι επενδύσεις
είναι ίσως ο µόνος τρόπος δηµιουργίας νέου πλούτου και πολ-
λών καλοπληρωµένων θέσεων εργασίας. Γι’ αυτό η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας επαναπροσδιορίζει την επενδυτική πολι-
τική της προκειµένου να προσελκύσει επενδύσεις στοχευµένες,
οι οποίες θα έχουν πολλαπλά οφέλη για την ελληνική κοινωνία
και οικονοµία. Δεν είναι άλλωστε τυχαίο πως οι νευραλγικές πα-
ρεµβάσεις της Κυβέρνησης αυτής έχουν ήδη αποδώσει τα µέγι-
στα, αφού η χώρα µας αναβαθµίζεται συνεχώς από τους διεθνείς
οίκους αξιολόγησης, ενώ παγκόσµιοι κολοσσοί όπως η «MI-
CROSOFT», η «AMAZON», η «PFIZER», η «CISCO» και όπως όλα
δείχνουν ο παγκόσµιος χρηµατοπιστωτικός κολοσσός «JP MOR-
GAN» επενδύουν στην Ελλάδα, δίνοντας ψήφο εµπιστοσύνης
προς τη χώρα και την οικονοµία µας. Μάλιστα, σύµφωνα µε επί-
σηµα στοιχεία σε ό,τι αφορά τις επενδύσεις, στη χώρα παρατη-
ρείται η δεύτερη µεγαλύτερη αύξηση στην Ευρωζώνη.

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποδεικνύουν µε τον
πλέον σαφή και κατηγορηµατικό τρόπο πως η σηµερινή Κυβέρ-
νηση έχει ορθό, εµπεριστατωµένο, ουσιαστικό σχέδιο, ενώ πα-
ράλληλα διαθέτει και όλα τα απαραίτητα εργαλεία για να το
εφαρµόσει.

Εσείς απ’ ό,τι φαίνεται δεν είχατε σχέδιο για την χώρα, ούτε
αρχή ούτε τέλος. Το χειρότερο, όµως, που συµβαίνει µε εσάς
είναι ότι θέλετε να ξανακυβερνήσετε τη χώρα. Μας το είπατε και
προχθές, να φύγουµε εµείς, να έρθετε εσείς. Δεν µας είπατε,
όµως, τι πρόγραµµα έχετε. Ούτε σχέδιο είχατε ούτε όραµα για
τον τόπο.

Η Νέα Δηµοκρατία κατάφερε να φέρει τη χώρα µας στο προ-
σκήνιο αυτή τη φορά ως ένα παράδειγµα προς µίµηση και όχι
προς αποφυγή. Ανακτήσαµε την εµπιστοσύνη των εταίρων µας
και των διεθνών αγορών και επενδυτών µα πάνω απ’ όλα αποκα-
ταστήσαµε την υπερηφάνεια των συµπολιτών µας η οποία επί
ΣΥΡΙΖΑ είχε ξεκάθαρα απολεσθεί.

Μάλιστα -και αυτό είναι σηµαντικό να ακουστεί για µία ακόµα
φορά- η Ελλάδα βρέθηκε στην υψηλότερη θέση οικονοµικής εµ-
πιστοσύνης που έχει να βρεθεί από τον Δεκέµβριο του 2000, πριν
από είκοσι δύο χρόνια δηλαδή. Αλήθεια, εσείς εκεί οι συνάδελφοι
στην Αντιπολίτευση, ποιους δείκτες κοιτάτε για να δείτε την πο-
ρεία της χώρας; Για να δούµε, όµως, τι ακριβώς παραδώσατε
όταν εσείς φύγατε. Παραδώσατε ιδιωτικό χρέος που ξεπέρασε
το ετήσιο ΑΕΠ, χρέος δηµοσίου προς ιδιώτες πάνω από 2 δισε-
κατοµµύρια και πλήρη επενδυτική άπνοια, το συνολικό ποσό των
ληξιπρόθεσµων οφειλών των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων
προς το δηµόσιο ξεπέρασε στο τέλος του 2018 το ποσό των 190
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Η κυβέρνηση Τσίπρα παρέλαβε το δη-
µόσιο χρέος προς ιδιώτες στα 3,8 δισεκατοµµύρια, ενώ κατά τη
διάρκεια της θητείας του έλαβε από τους δανειστές 6 δισεκα-
τοµµύρια, ώστε να το αποπληρώσει. Κι όµως, φεύγοντας παρα-
δώσατε τα χρέη του δηµοσίου προς τους ιδιώτες να ξεπερνούν
τα 2,1 δισεκατοµµύρια. Οι αριθµοί µιλούν από µόνοι τους!

Επί των ηµερών σας υπήρξε επενδυτική άπνοια, σε µια χώρα
που χρειαζόταν επενδύσεις. Εσείς, όµως, τι κάνατε; Θυµόσαστε
τι κάνατε ή δεν θυµάστε; Πήρατε απόφαση να µειώσετε το Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ώστε να αναπτύξετε την επιδο-
µατική σας πολιτική, γιατί βλέπατε µπροστά τις κάλπες οι οποίες
έρχονταν τον Μάιο. Η προσέλκυση άµεσων ξένων επενδύσεων,
που ήταν το φιλί ζωής για την ελληνική οικονοµία, δεν ήρθαν
ποτέ, αλλά ούτε και εξαγωγικός προσανατολισµός της παραγω-
γής υπήρχε. Δύο δείκτες που κατά γενική οµολογία είναι οι πιο
σηµαντικοί για βιώσιµη οικονοµική ανάπτυξη και καλά αµειβόµε-
νες θέσεις εργασίας.

Κλείνοντας, θα σας έλεγα, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η Ελλάδα
πλήρωσε 100 δισεκατοµµύρια για να εκπαιδευτείτε σε βασικά µα-

θήµατα διακυβέρνησης της χώρας. Αυτό, όµως, που µας στενα-
χωρεί είναι ότι παρά το ακριβό κόστος των µαθηµάτων, τίποτα
δεν µάθατε. Σίγουρο είναι ότι η πιο εύκολη θητεία στη Βουλή
είναι να λες συνέχεια «όχι» σε όλα.

Μετά από όλα αυτά, νοµίζω ότι δεν µπορείτε να ξανακυβερνή-
σετε. Ένα µόνο µπορώ να πω. «Το γαρ πολύ της θλίψεως γεννά
παραφροσύνη»

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Το λόγο τώρα έχει εκ
µέρους του ΚΙΝΑΛ ο Αντιπρόεδρος της Βουλής, ο κ. Κωνσταντι-
νόπουλος.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): «Έλα µε τσίγκινο σώβρακο», ακούστηκε στη Βουλή,
φράση που αναπαράγει σεξιστικά στερεότυπα και µια κουλτούρα
που ευνοεί το φαινόµενο του βιασµού.

Πώς γίνεται να βάζετε στο στόµα σας τέτοιες λέξεις για τις γυ-
ναίκες που δεν φορούσαν τσίγκινα εσώρουχα για να τις προστα-
τέψουν και βιάστηκαν από κάποιους νταήδες; Είναι µαγκιά ή
νταηλίκι να λέγονται αυτά; Λέγονται ως πλάκα; Αυτό είναι το
ήθος της Αριστεράς;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς δεν έχουµε ανάγκη να βά-
ζουµε µέτρο για ίσες αποστάσεις. Εµείς τοποθετούµαστε µε
βάση τις αρχές, τις αξίες και την ιδεολογία µας. Και ο κ. Γεωρ-
γιάδης που δεν είναι εδώ ως Βουλευτής του ΛΑΟΣ πράγµατι –
χαίροµαι που ήρθατε- είπε τα συγκεκριµένα. Ξέχασε, όµως, να
πει ότι εκείνον τον καιρό ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία διαδή-
λωναν ως αντιµνηµονιακοί στο Σύνταγµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι αν ισχύει το επι-
χείρηµα των συναδέλφων της Νέας Δηµοκρατίας που στην πρό-
ταση µοµφής έλεγαν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ όλα αυτά τα κάνει γιατί µπορεί
να είναι τρίτο κόµµα. Ή µήπως άλλαξαν γνώµη;

Αν δείτε τη χθεσινή δηµοσκόπηση, που είναι πολύ καλύτερη -
για όσους ξέρουν να διαβάζουν- για το Κίνηµα Αλλαγής από όλες
τις προηγούµενες και από αυτές που καταγγέλθηκαν, βρίσκεται
η απάντηση. Το ΠΑΣΟΚ παίρνει 3,5% από τη Νέα Δηµοκρατία,
3,1% παίρνει από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Άρα µειώνονται οι πιθανότητες αυτοδυναµίας της Νέας Δηµο-
κρατίας και ο ΣΥΡΙΖΑ, βέβαια, τώρα που βλέπει τα ποσοστά του
να πέφτουν, άρχισε τις αγάπες. Σου λέει: Και τι άλλο να πω εγώ;
Το µόνο που µπορώ ως επιχείρηµα είναι να φτιάξω µέτωπο µε το
ΠΑΣΟΚ που «κατέστρεψε τη χώρα», µε το ΠΑΣΟΚ που «έχει πο-
λιτικούς οµοίους του Πινοσέτ». Μην ψάχνετε Καµµένο σε εµάς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά που συµβαίνουν τις τελευ-
ταίες ηµέρες στη Βουλή είναι όλα στηµένα, η απαγόρευση της
συνεδρίασης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας µε τη σιωπηρή απο-
δοχή από τον ΣΥΡΙΖΑ. Αγχώθηκε ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής
µήπως την ώρα που συνεδριάζουµε µειώσει τον κόσµο στην Ολο-
µέλεια. Λες και η Ολοµέλεια είχε –σε κάποια στιγµή- εκτός από
την οµιλία των πολιτικών Αρχηγών πάνω από οκτώ άτοµα. 

Αναρωτιέµαι, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, χθες
διεκόπη η συνεδρίαση γιατί ήταν εκτός θέµατος ο κ. Πολάκης
και σήµερα µε απόφαση του κ. Τασούλα –µάλλον συµφώνησε µε
τον ΣΥΡΙΖΑ- συνεχίσαµε εκτός θέµατος, µε τον κ. Πολάκη, τον κ.
Γεωργιάδη και δώσαµε και παράταση στο σόου.

Αναρωτιέµαι, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν έπρεπε να κάνετε
πρόταση µοµφής στον Πρόεδρο της Βουλής που αφαίρεσε τον
λόγο από έναν συνάδελφό σας Βουλευτή; Βεβαίως και θα ήταν
πιο σηµαντική αυτή η πρόταση µοµφής από την πρόταση µοµφής
που καταθέσατε και κατέληξε σε «πρόταση µοµφής Φουρθιώτη».
Τίποτα όµως! Συνεργασία! Όλα στηµένα! Τη βολεύει τη Νέα Δη-
µοκρατία να έχει αντίπαλο τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ο Πρωθυπουργός είπε ότι δεν έχουµε προτάσεις και δεν τις
ακούει. Σήµερα που είχαµε προτάσεις από τον κ. Πάνα και µας
ζήτησε ο κ. Σενετάκης να ψηφίσουµε, κατέθεσε δέκα προτάσεις
ο κ. Πάνας. Πού να τις ακούσουµε, κύριε Σενετάκη; Τη διαλύσατε
τη διαδικασία. Δεν πειράζει όµως. Αν δεν τις υιοθετήσετε δεν το
ψηφίζουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταφέρατε σε µια δύσκολη οι-
κονοµική περίοδο, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, να ρίξετε όλες
τις ευθύνες και το ανάθεµα στο ΠΑΣΟΚ. 
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Τα τελευταία χρόνια µας συµπονούσατε για τα µικρά µας πο-
σοστά αµφότεροι. Χαιρόσασταν να είµαστε διασπασµένοι και
µας χαϊδεύατε ως µικρό κόµµα, ακίνδυνο για τον δικοµµατισµό,
που ο κ. Μητσοτάκης πάντα κερδίζει τον κ. Τσίπρα. Και τώρα σας
χαλάσαµε το αφήγηµα. 

Μας συγκινεί το ενδιαφέρον, κύριε Γεωργιάδη. Είστε ψυχού-
λες, που κάνατε όλα αυτά, ώστε να δώσετε τη δυνατότητα στον
κ. Ανδρουλάκη να µιλήσει για τον κ. Βενιζέλο. Έχω τόσα απο-
σπάσµατα για το τι έχει πει ως Υπουργός Οικονοµικών για τον κ.
Βενιζέλο η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ. Μάλλον έχετε χάσει
την αίσθηση του µέτρου. 

Σας απάντησε ο κ. Βενιζέλος, αλλά πάλι δεν πειστήκατε. Κα-
τανοούµε ότι η δήλωση του Κοινοβουλευτικού µας Εκπροσώπου
δεν ικανοποίησε την Κυβέρνηση. Πρέπει να ξέρετε ότι ικανοποί-
ησε αυτούς που έπρεπε. Να είστε σίγουροι για αυτό και το ξέ-
ρετε όλοι στην Κυβέρνηση. 

Η σκευωρία «NOVARTIS», κύριε Γεωργιάδη, γιατί ήµασταν εδώ
όλοι, απαντήθηκε µε καθαρό τρόπο από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΠΑΣΟΚ και θα το θυµάστε. 

Τότε, κύριε Γεωργιάδη, η Νέα Δηµοκρατία αποχώρησε από
την ψηφοφορία και θέλω να σας πω ότι, επειδή σήµερα κάνατε
µαθήµατα κοµµατικού πατριωτισµού, ο Σαλµάς -αποχωρήσατε
γιατί δεν θέλατε να δείτε τις απώλειες για τον κ. Σαλµά- τότε
έλεγε -για µένα όχι για τους δικούς του λόγους, εµείς ποτέ δεν
βγήκαµε να υπερασπιστούµε την άποψη του κ. Σαλµά, την υπε-
ρασπιζόταν ο κ. Πολάκης, όχι εµείς, ποτέ- ότι αυξήσατε τη δα-
πάνη του φαρµάκου και έδινε επιχειρήµατα σε αυτούς που
έστηναν τη σκευωρία. Εµείς τότε καθίσαµε εδώ και ψηφίσαµε
«ναι». 

Καταθέτω στα Πρακτικά όλα αυτά. Άρα δεν είµαστε λωτοφά-
γοι.

(Στο σηµείο αυτό ο Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Οδυσσέας
Κωνσταντινόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Βουλής) 

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Ο κάθε άνθρωπος έχει τα δικά του
κριτήρια για να είναι περήφανος ή όχι για την πολιτική του δια-
δροµή. Προσωπικά όσοι µείναµε στην παράταξη στο 44% και στο
4% και πάλι στο 44% νιώθουµε περήφανοι, γιατί δεν ανταλλά-
ξαµε τις αρχές και τις αξίες µας µε υπουργικές και βουλευτικές
καρέκλες. Είµαστε εδώ σήµερα για να κοιτάξουµε τον κόσµο στα
µάτια, να του µιλήσουµε για την ηθική της πολιτικής, τη σοσιαλ-
δηµοκρατική µας πρόταση. 

Δεν µας αφορά το σήµερα της Νέας Δηµοκρατίας ούτε το
χθες του ΣΥΡΙΖΑ. Μιλάµε για το αύριο. Θα κερδίσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων.
Κύριε Υπουργέ, είναι η κεντρική σας οµιλία;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Μόνο για τις τροπολογίες, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Απαντήστε και στον κ. Κωνσταντι-

νόπουλο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Κωνσταντινόπουλε, ωραία πήγατε να προσπεράσετε το

περί εξίσωσης δικής µου µε τον Πολάκη µε την πρώτη φάση του
2010 και τη Νέα Δηµοκρατία. Όµως εγώ µίλησα για τον Άδωνι
Γεωργιάδη και τον Παύλο Πολάκη. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Μάλλον δεν ακούσατε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Άρα θα έπρεπε εσείς ειδικά που ήσασταν εδώ
να κάνετε µια πολύ καθαρή εξήγηση και δεν την κάνατε.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Δεν ακούσατε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Όσον αφορά τις δηλώσεις µας για τον Υπουρ-
γό Οικονοµικών Βενιζέλο, θέλω να σας υπενθυµίσω ότι ήταν Αν-
τιπρόεδρός µας στην κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου. Άρα δεν
περιµένουµε από εσάς να µας πείτε.

Τείνω να πιστέψω, κύριε Κωνσταντινόπουλε, ότι εµείς τιµούµε
την πολιτική παρακαταθήκη του Βαγγέλη Βενιζέλου περισσότερο
από εσάς. Επίσης για να το λέµε και όλο, το κάνουµε γιατί το αξί-
ζει. Ο Βενιζέλος να ξέρετε ήταν ένας από τους ανθρώπους που
έπαιξε ρόλο στο να µείνει η Ελλάδα στο ευρώ σε µια πολύ κρί-
σιµη περίοδο. 

Τώρα αν τον έχει ξεχάσει το ΚΙΝΑΛ και δεν λέτε µια κουβέντα
για τη «NOVARTIS», αυτά βρείτε τα µεταξύ σας, γιατί ακόµα από
το µεσηµέρι που µίλησα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Αν-
δρουλάκης για τη «NOVARTIS» δεν έχει µιλήσει. Είναι απαγορευ-
µένη λέξη για τον Ανδρουλάκη, όπως προφανώς το οτιδήποτε
µπορεί να του προκαλέσει φθορά. Αποφάσισε να ανεβάσει τα πο-
σοστά του υποδυόµενος αυτό που πάει µε όλα. Όµως αυτό έχει
ηµεροµηνία λήξης. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα στις τροπολογίες και ειδικά στη µε γενικό
αριθµό 1201 και ειδικό 116. Είναι όλες τεχνικού χαρακτήρα τρο-
πολογίες, για αποζηµιώσεις για τη ΔΙΜΕΑ, για τις υπερωρίες
κ.λπ., αλλά σε αυτήν, στο άρθρο 5, αυτό που έχει πολιτικό ενδια-
φέρον είναι ότι η επέκταση της παραχώρησης κατά χρήση του
γηπέδου ποδοσφαίρου του τοµέα Α’ της περιοχής ανάπλασης 2
στον Βοτανικό, δηλαδή του γηπέδου του Παναθηναϊκού, για να
το πω πολύ απλά, από τα δεκαπέντε χρόνια το πηγαίνουµε στα
σαράντα εννιά χρόνια, όπως είχαµε υποσχεθεί στον Ερασιτέχνη,
έτσι να κλείσει συµφωνία µεταξύ του δήµου, του Ερασιτέχνη και
του κράτους για να προχωρήσουµε στη διαδικασία της ενάρξεως
του διαγωνισµού για τη διπλή ανάπλαση στον Βοτανικό και τη
δηµιουργία του νέου γηπέδου του Παναθηναϊκού. 

Θα ήθελα σε αυτό να έχουµε την υποστήριξη όλων των κοµ-
µάτων της Βουλής για να στείλουµε και ένα µήνυµα ότι όλοι συµ-
φωνούµε να γίνει, επιτέλους, ένα έργο, το οποίο έχει ξεκινήσει
εδώ και πολλά χρόνια. 

Είχε σταµατήσει για διάφορους λόγους. Τώρα βρήκαµε την
ευκαιρία -θέλω να είµαι σαφής σε αυτό- λόγω του Ταµείου Ανά-
καµψης, γιατί έχουµε κάνει συνδυασµό για να ξέρετε και γιατί
ήθελα να είναι σαφές το µήνυµα. Το γήπεδο θα γίνει, η διπλή
ανάπλαση θα γίνει, και ο λόγος που θα γίνει το χρηµατοδοτούµε
από δύο πηγές, από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων το
γήπεδο και από το Ταµείο Ανάκαµψης όλα τα συνοδά έργα του
περιβάλλοντος χώρου. 

Και έτσι κατ’ αυτόν τον τρόπο η χρηµατοδότηση για πρώτη
φορά είναι απολύτως εξασφαλισµένη. Με την τροπολογία που
περνάµε η συµφωνία του Ερασιτέχνη είναι εξασφαλισµένη. Αυ-
τοµάτως ξεκινάµε τη διαδικασία των διαγωνισµών. Είναι έτοιµος
και ο Δήµος Αθηναίων να προχωρήσει στον διαγωνισµό για την
κατασκευή της διπλής ανάπλασης και ξεκινάει µε την υπερψή-
φισή µας σήµερα το µεγαλύτερο έργο αστικής ανάπλασης στην
Αθήνα, στον αστικό ιστό, η δηµιουργία, δηλαδή, του πάρκου της
Λεωφόρου Αλεξάνδρας, του γηπέδου του Παναθηναϊκού και
όλων των υπολοίπων έργων εκεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1201 και ειδικό 116.

Το λέω  για όσα τυχόν κόµµατα θέλουν να την υπερψηφίσουν.
Η µε γενικό αριθµό 1205 και ειδικό 120 είναι η συµπερίληψη

των ατοµικών επιχειρήσεων που είχαµε πει στον αναπτυξιακό
νόµο, είναι η δυνατότητα σύναψης συµβάσεων µε εξωτερικούς
χρηµατοδοτικούς και επιστηµονικούς συµβούλους για την ΕΑΒ
και την εξυγίανσή της, για τα ναυπηγεία η παράταση και υπάρ-
χουν και άλλες ρυθµίσεις τεχνικού χαρακτήρα σε αυτήν.

Η µε γενικό αριθµό 1203 και ειδικό 118 αφορά αρµοδιότητες
της Διεύθυνσης Στρατηγικού Σχεδιασµού και Συντονισµού Χρη-
µατοδοτικής Ειδικής Υπηρεσίας Δίκαιης Μετάβασης (ΔΑΜ). Είναι
πάλι τεχνικού χαρακτήρα. Έχει σχέση µε τις προθεσµίες και το
πώς θα λειτουργήσει η δίκαιη µετάβαση. 

Και η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1204 και ειδικό 119 είναι
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του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής για την ψηφιακή µέριµνα
κ.λπ. για την εκπαίδευση και του Υπουργείου Παιδείας.

Και αυτή για την οποία µίλησε προηγουµένως ο κ. Μηταράκης
του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου είναι η µε ειδικό
αριθµό 1202 και ειδικό 117. 

Επαναλαµβάνω, κυρία Πρόεδρε, µόνο τους αριθµούς για τα
Πρακτικά και κατέρχοµαι του Βήµατος.

Γίνονται, λοιπόν, δεκτές η µε γενικό άρθρο 1201 και ειδικό 116
-αυτή είναι που έχει τη διπλή ανάπλαση µέσα στο άρθρο 5-, η µε
γενικό αριθµό 1205 και ειδικό 120, η µε γενικό αριθµό 1203 και
ειδικό 118, η µε γενικό αριθµό 1204 και ειδικό 119 και η µε γενικό
αριθµό 1202 και ειδικό 117. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ναι, κύριε συνάδελφε.
Ερώτηση θέλετε να κάνετε; Παρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µία
ερώτηση παρακαλώ θέλω να σας κάνω επί των τροπολογιών που
προαναφέρθησαν.

Όσον αφορά τη σηµαντική τροπολογία που αναφέρεστε µε τα
έξι τον αριθµό άρθρα αναφορικά µε το εγχείρηµα της διπλής
αναπλάσεως στον χώρο του Βοτανικού, που γνωρίζουµε ότι
υπάρχει και η σύµφωνη γνώµη του Δήµου Αθηναίων και, µάλιστα,
µε µια ευρύτερη πλειοψηφία στο δηµοτικό συµβούλιο, το ζήτηµα
είναι το εξής, µια παρατήρηση σε καθαρά νοµοτεχνικό επίπεδο:

Η εν λόγω τροπολογία διέπεται από έξι διακριτά άρθρα, πέντε
εξ αυτών λίαν ετερόκλητα. Δηλαδή έχουµε πάλι µέσα το θέµα
της ΔΙΜΕΑ, το µισθολογικό σκέλος που αντιλαµβανόµαστε τη λο-
γική, έχετε µέσα το ζήτηµα των leasing, που ανατρέπει όλο το
status quo εδώ και τριάντα χρόνια στην ελληνική οικονοµία, γιατί
γνωρίζουµε ότι τα Νοµικά Πρόσωπα Ιδιωτικού Δικαίου είχαν το
αναφαίρετο αυτό δικαίωµα και τώρα λίγο αλλάζει η ισορροπία.
Πρέπει να δούµε και τη δηµοσιονοµική του επίπτωση. Και σε όλα
αυτά έχουµε, βέβαια, τον πρωτογενή τοµέα, µια θετική διάταξη.
Ο τοµεάρχης µας, άλλωστε, έχει κάνει µια ανάλυση επ’ αυτού. 

Εµείς απλά σας λέµε εκ προοιµίου ότι λόγω της εµβληµατικής
αυτής προσπάθειας που καταβάλλεται γύρω από το ζήτηµα της
διπλής ανάπλασης είµαστε θετικοί στην τροπολογία. Θα αποφαν-
θούµε και αύριο την ψήφιση. Απλά καλό θα ήταν -το λέµε για
πολλοστή φορά- και καλοπροαίρετα, καλή τη πίστει, αφού δεν
υπάρχει κάποιο ζήτηµα, κάποια σκιά, ούτε ώστε να συµπράξουν
σε µία τροπολογία τόσα πολλά άρθρα, καλό είναι να έχει µια δια-
κριτή οντότητα και να αποδεχθεί και το πολιτικό σκέλος που νο-
µίζω ότι όλες οι πολιτικές δυνάµεις συνηγορούν προς αυτή την
κατεύθυνση. Εννοώ το µεγάλο διακύβευµα. Και σας µιλώ και σαν
µηχανικός της διπλής ανάπλασης. Προσέξτε. Μην το περάσετε
αβρόχοις ποσίν όσον αφορά τη διαδικασία. Είναι πολύπλοκη, πο-
λυσχιδής και πρέπει να υπάρχει σοβαρή προσέγγιση από τη δη-
µοτική αρχή και από το κυβερνητικό επιτελείο. Γιατί η διπλή
ανάπλαση όταν µιλάµε για πολεοδοµικές αντιπαροχικού χαρα-
κτήρα συνθήκες είναι εξαιρετικά δύσκολη. Το παρακολουθούµε
στενά να ξέρετε. Είναι κάτι που ενδιαφέρει τη δηµόσια σφαίρα
και σας κρούω τον κώδωνα για τις ενέργειες που πρέπει να γί-
νουν για να επιταχυνθεί η διαδικασία. Να µην είµαστε του χρόνου
τέτοια εποχή εδώ και να µην έχει υπάρξει καµµία ουσιαστική πρό-
οδος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Κύριε συνάδελφε, θέλω να είµαστε όλοι πολύ
άνετοι µε αυτό και ξέρω ότι τη διπλή ανάπλαση την έχει ψηφίσει
και ο κ Ηλιόπουλος στον δήµο. Δεν είναι θέµα δικό µου. Είναι
όλων. Το συγκεκριµένο σώµα τροπολογιών δεν έχουν πολιτική
σύγκρουση. Να σας τις πω µια-µία.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Θα µπορούσε να
είναι από µόνη της εµβληµατική.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Εντάξει. Αλλά ξέρετε, Βουλή είµαστε. Νοµο-
τεχνικά πρέπει να προχωράµε και λίγο. 

Η πρώτη που είπατε για το leasing είναι βασικό αίτηµα της
αγοράς από την πρώτη µέρα που είµαι στο Υπουργείο. Δεν υπάρ-
χει ένας που να διαφωνεί. Αυτό που κάνουµε δίνει το δικαίωµα
και στους ιδιώτες να κάνουν leasing ενώ τώρα µπορούν να  κά-
νουν µόνο οι εταιρείες. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Να εκτιµηθεί το δη-
µοσιονοµικό κόστος που θα παραχθεί. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Δεν είναι δηµόσιο το χρήµα αυτό. Είναι η δυ-
νατότητα να κάνει κάποιος ιδιώτης leasing, όχι, δηλαδή, αναγκα-
στικά εταιρεία. Είναι κάτι που µας το ζητούσαν. Είµαι βέβαιος ότι
αν είχατε µείνει στην εξουσία µέχρι τώρα θα το είχατε ψηφίσει. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: … (δεν ακούστηκε) 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Εντάξει. Τι να πω; Μπορεί. Θέλω να πω ότι
δεν  υπάρχει στην αγορά ένας που να µην το θέλει. Είναι το πιο
κοινό τους αίτηµα. 

Η αποζηµίωση της ΔΙΜΕΑ είναι για τους ελέγχους που κάνουν
τους δίνουµε κάποιες υπερωρίες. Και λόγω COVID, δεν σας
κρύβω. Εντάξει. Οι άνθρωποι αυτοί δουλεύουν Πρωτοχρονιά,
Χριστούγεννα, βράδια. Το να πάρουν και ένα επιπλέον επίδοµα
δεν νοµίζω ότι είναι αυτός λόγος να µην ψηφίσετε. 

Η λειτουργία γενικών αποθηκών είναι νοµοτεχνική τροπολογία.
Δεν αλλάζει κάτι στον υπάρχοντα νόµο. Αυτό µπορεί και να µην
χρειαζόταν. Αλλά επειδή είναι µια µεγάλη επένδυση της Εθνικής
Τραπέζης, που από αυτό µπορεί να κριθεί στο διοικητικό της
συµβούλιο αν γίνεται ή δεν γίνεται, µας είπαν να το διευκρινί-
σουµε. Το διευκρινίζουµε. Δεν έχει πολιτικό διακύβευµα αυτό. 

Οι πωλητές για τις βραχυχρόνιες αγορές ήταν κάτι που είχαµε
ξεχάσει στο νοµοσχέδιο των λαϊκών αγορών. Είχαµε συµφωνήσει
όλοι για το πώς θα γίνει και το φέραµε εδώ για να µην  µένει εκ-
κρεµότητα γιατί τώρα ξεκινάει η λειτουργία του νόµου των λαϊ-
κών αγορών. Το άλλο είναι του νόµου για τη διπλή ανάπλαση. 

Δεν έχει δηλαδή, το συγκεκριµένο σώµα κάτι που να σε φέρει
σε δύσκολη θέση για να το ψηφίσεις. Αυτό εννοώ. Και επίτηδες
το κάναµε έτσι ώστε να είναι εύκολο για κάποιον που θέλει να
υποστηρίξει τη διπλή ανάπλαση να µην έχει κάποιο πολιτικό ζή-
τηµα από κάποιο άλλο άρθρο. Αυτή ήταν η λογική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1203 και ειδικό 118, στο

άρθρο 1 διευκρινίζεται ότι η διαχειριστική αρχή θα είναι αποκλει-
στική της ειδικής υπηρεσίας για όλο το πρόγραµµα ΕΣΠΑ.

Στο άρθρο 2 επικουρείται η ειδική υπηρεσία από τη γενική δι-
εύθυνση. Έγραφε «διεύθυνση» προηγουµένως. Διορθώθηκε αυ-
τό. 

Στις εµβληµατικές επενδύσεις στρατηγικής σηµασίας δεν είναι
«στρατηγικής σηµασίας» είναι «εξαιρετικής σηµασίας» το διορ-
θώνουµε µε µια νοµοτεχνική. Δεν υπάρχει όριο διότι έτσι το θέλει
και το Ταµείο Ανάκαµψης. Να µην υπάρχει όριο εκεί. Πρόκειται
για εµβληµατικές επενδύσεις που έχουν κάποια ιδιαίτερα χαρα-
κτηριστικά. 

Στο άρθρο 4 πλέον ό,τι έχει σχέση µε τη δίκαιη αναπτυξιακή
µετάβαση έρχεται στη διυπουργική ΣΔΙΤ απευθείας για να περ-
νάει κατά προτεραιότητα. 

Το άρθρο 5 είναι µια συµπλήρωση του άρθρου 4 και το άρθρο
6 προστίθεται στην διυπουργική ΣΔΙΤ και ο Υπουργός Επικρα-
τείας αρµόδιος για την επιχειρησιακή υποστήριξη του Πρωθυ-
πουργού. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Δεν υπάρχει κάποια ερώτηση, κύριοι συνάδελφοι; 
Οι Υπουργοί Οικονοµικών Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εθνικής

Άµυνας, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Περιβάλ-
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λοντος και Ενέργειας Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Υπο-
δοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές
Υπουργοί Οικονοµικών και Ανάπτυξης και Επενδύσεων κατέθε-
σαν την 1-2-2022 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 28.1.2022
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Επείγουσες φορολογικές,
τελωνειακές και συναφείς ρυθµίσεις, επείγουσες διατάξεις για
διασφάλιση του δικαιώµατος αποτελεσµατικής δικαστικής προ-
στασίας»».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τον λόγο εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας έχει η κ. Σκόνδρα.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Μεγάλη ανα-

ταραχή, θαυµάσια κατάσταση, σύντροφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Ο Μάο
είναι εδώ και σας οδηγεί. Έχουν καταλάβει οι πάντες σε όλη την
επικράτεια ότι το χθεσινό επεισόδιο ήταν προσχεδιασµένο και
προµελετηµένο. Λυπάµαι πραγµατικά που κάποιοι δεν έχουν συ-
ναίσθηση πού βρίσκονται. Δεν σέβονται. Δεν ντρέπονται. Δεν τη-
ρούν κανόνες και δεοντολογία. Δεν δικαιούνται να µιλούν για
δηµοκρατία αυτοί που µε τις πράξεις και τα λόγια τους δείχνουν
ότι ούτε την πιστεύουν, ούτε την υπηρετούν. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η χώρα µας µετά τη µακροχρόνια οικο-
νοµική κρίση και τη χαµένη πενταετία διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ει-
σήλθε σε µια αναπτυξιακή τροχιά που σταθεροποιείται µε ανο-
δικές τάσεις. Αυτό το επιβεβαιώνουν όλοι οι δείκτες. Προσελκύ-
σουµε επενδύσεις, δηµιουργούµε νέες θέσεις εργασίας και κα-
λύτερες συνθήκες ζωής για όλους τους Έλληνες. Και εδώ θα
είχατε δίκιο να κατηγορήσετε τον κ. Γεωργιάδη και τον κ. Παπα-
θανάση γιατί είναι δικά τους τα επιτεύγµατα αυτά. Και σας συγ-
χαίρω κύριοι Υπουργοί.

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος που αντικαθιστά τον ν 4399/2016
έρχεται σε µια κοµβική χρονική συγκυρία για τη χώρα, αφ’ ενός
την οριστική ανάκαµψη από την κρίση της περασµένης δεκαε-
τίας, αφ’ ετέρου την αντοχή που έδειξε στην πρόκληση της παγ-
κόσµιας υγειονοµικής πανδηµίας. Ολόκληρος ο πλανήτης
κλυδωνίζεται εδώ και δύο χρόνια από τις συνέπειες της πανδη-
µίας. Μια κρίση που ξεκίνησε ως υγειονοµική, παράλληλα στην
πορεία δηµιούργησε οικονοµική κάµψη και τώρα έχει ως συνέ-
πεια την πληθωριστική πίεση. Όλες οι οικονοµίες βρίσκονται αν-
τιµέτωπες µε µεσοπρόθεσµες και µακροπρόθεσµες συνέπειες
των περιορισµών και την αναστολή της παραγωγικής διαδικασίας
των τελευταίων δύο ετών. Οι εθνικές οικονοµίες είναι διασυνδε-
δεµένες και ως εκ τούτου αλληλεξαρτώµενες. Τις παγκόσµιες
πληθωριστικές πιέσεις δεν µπορούµε να τις αποφύγουµε. Όπως
και τις συνέπειες από τις παγκόσµιες αυξήσεις στις τιµές ενέρ-
γειας. Για τον λόγο αυτό η Κυβέρνηση Μητσοτάκη εξήγγειλε
µέτρα οικονοµικής στήριξης περίπου 2 δισεκατοµµυρίων ώστε
να ανακουφιστούν τα πιο αδύναµα κοινωνικά στρώµατα και να
µείνουν ζωντανές οι επιχειρήσεις. Φυσικά η στήριξη θα έχει ανά-
λογη διάρκεια µε την επικράτηση του φαινοµένου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος µας είναι η ανάπτυξη
του ελληνικού επιχειρείν. Όλα µαρτυρούν µια σταδιακή ανά-
πτυξη που σταθεροποιεί τη δυναµική της. Και αυτό έχει καταγρα-
φεί ήδη από το δεύτερο εξάµηνο του 2021. Είµαστε προσηλω-
µένοι στη δηµιουργία ενός φιλικού επενδυτικού περιβάλλοντος
µε την πλήρη απορρόφηση των διαθέσιµων κονδυλίων, τη διά-
θεση και προσεκτική κατανοµή των κεφαλαίων. Δηµιουργούµε
προϋποθέσεις µιας µακροπρόθεσµης και αειφόρου ανάπτυξης. 

Τα κίνητρα του νόµου αφορούν όλες τις ελληνικές επιχειρή-
σεις, µικρές, µεσαίες και µεγάλες. Οι βασικές αρχές που τον διέ-
πουν είναι η διευκόλυνση της επιχειρηµατικότητας, η προσέλ-
κυση νέων σηµαντικών επενδύσεων στην εγχώρια αγορά, η τα-
χύτητα στην αξιολόγηση των επενδυτικών φακέλων, ο σωστός
έλεγχος των επενδυτικών σχεδίων και ο απεγκλωβισµός από τη
γραφειοκρατία. 

Ο αναπτυξιακός νόµος αντικατοπτρίζει τις ιδεολογικές αρχές
µιας ελεύθερης αγοράς που προωθεί την αναπτυξιακή και οικο-
νοµική πολιτική µέσω του υγιούς ανταγωνισµού και της δυναµι-
κής εξωστρέφειας. Αποβλέπει στη σύγκλιση της περιφέρειας µε
τα αστικά κέντρα και αυτό είναι πραγµατικά σπουδαίο, δίκαιο και

σωστό, γιατί έτσι ανατάσσεται ο παραγωγικός ιστός της χώρας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στάση που τήρησαν τα κόµ-

µατα της Αντιπολίτευσης συνεχίζεται µε τον µόνιµο αρνητισµό,
πρακτική στην οποία αριστεύουν. Καταλήγω εκεί, διότι στο συγ-
κεκριµένο σχέδιο νόµου δεν έχουν υπάρξει ουσιώδεις διαφωνίες
και τεκµηριωµένα σηµεία κριτικής. 

Σε ποια ακριβώς σηµεία διαφωνείτε, αγαπητοί συνάδελφοι;
Στον ΣΥΡΙΖΑ ισχυρίζεστε γενικά και αόριστα ότι ευνοούνται οι
µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι και σχεδόν καθόλου οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις. Αυτό δεν ευσταθεί και το ξέρετε. Αντίθετα,
µάλιστα, ο συγκεκριµένος αναπτυξιακός ευνοεί πολύ περισσό-
τερο τις µικρές επιχειρήσεις προσφέροντας σηµαντικά ποσά επι-
χορηγήσεων, ενώ δίνει πολύ µεγαλύτερη ρευστότητα από ό,τι
προβλεπόταν στον αντίστοιχο νόµο Σταθάκη επί κυβερνήσεως
ΣΥΡΙΖΑ, νόµο τον οποίον παρά ταύτα εµείς τότε τον υπερψηφί-
σαµε, διότι διαχρονικά είµαστε υπέρµαχοι της ανάπτυξης και
πρέπει να στέλνονται θετικά µηνύµατα στους επενδυτές από
σύσσωµο τον πολιτικό κόσµο της χώρας. 

Οι µεγάλες επιχειρήσεις στο νέο αυτό αναπτυξιακό νοµοσχέ-
διο απολαµβάνουν στοχευµένες φοροαπαλλαγές, ώστε να δο-
θούν τα απαραίτητα κίνητρα για τη δραστηριοποίησή τους στην
ελληνική αγορά και για περισσότερες επενδύσεις. 

Αντίστοιχα, ανούσια θα χαρακτήριζα την κριτική του ΚΙΝΑΛ
που ως βασικό επιχείρηµα καταψήφισης αναφέρει το θέµα της
αξιοποίησης από ιδιώτες, ξεχνώντας προφανώς ότι το 2014 επί
συγκυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου το ίδιο το ΠΑΣΟΚ τότε είχε
εισηγηθεί και είχε υπερψηφίσει την αξιολόγηση από τις τράπε-
ζες, για να µην υπάρχουν καθυστερήσεις σε αναπτυξιακές χρη-
µατοδοτήσεις. Ο νέος Αρχηγός σας δηλώνει ότι σκοπεύει να
ασκήσει µια σοβαρή αντιπολίτευση. Ποια σοβαρότητα διαγράφει
αυτή η µεταστροφή και ανακολουθία σας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αν θα υπερψηφίσει ή όχι το
νοµοσχέδιο αυτό και το πώς θα αιτιολογήσει αυτή την επιλογή
της η Αντιπολίτευση είναι εν τέλει δικό της θέµα. Η ουσία είναι
πως η Ελλάδα θα µπορέσει τα επόµενα χρόνια να ισχυροποιήσει
ακόµη περισσότερο τη θέση της προσφέροντας µεγαλύτερη
ευηµερία στους πολίτες της. 

Στην Κυβέρνηση βλέπουµε τη µεγάλη εικόνα. Πέρασαν δυό-
µισι χρόνια από τότε που η Νέα Δηµοκρατία µε τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη ανέλαβε τη διακυβέρνηση. Σε αυτό το διάστηµα απο-
καταστήσαµε την πολιτική σταθερότητα, την αξιοπιστία της Ελ-
λάδος στους εταίρους, στις αγορές και παγκοσµίως και οµαλο-
ποιήσαµε τις σχέσεις κράτους και πολίτη. 

Σε στιγµές δύσκολες που κατ’ επανάληψη βιώσαµε, όπως, για
παράδειγµα, στον «Ιανό» που σάρωσε τον Νοµό µου, την Καρδί-
τσα, η Κυβέρνηση στάθηκε δίπλα στους πολίτες και στήριξε
άµεσα οικονοµικά όλους τους πληγέντες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Σε στιγµές εθνικών προκλήσεων η Κυβέρνηση στάθηκε µε

αποφασιστικότητα στο ύψος των περιστάσεων και ανέδειξε την
ελληνοτουρκική διαµάχη στην πραγµατική της ευρωπαϊκή διά-
σταση, σύναψε συµµαχίες µε νέες ισχυρές αµυντικές δυνατότη-
τες, ενώ µε την ψηφιοποίηση χιλιάδων υπηρεσιών προς τους
πολίτες µέσω του gov.gr η Κυβέρνηση µείωσε την ταλαιπωρία
και τη γραφειοκρατία. Στους οικονοµικούς δείκτες µειώνουµε συ-
νεχώς τη φορολογική επιβάρυνση σε φυσικά πρόσωπα και επι-
χειρήσεις, ενώ ταυτόχρονα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αξιολόγησε
θετικά και ενέκρινε το σχέδιο ανάκαµψης της Ελλάδος συνολικού
ύψους 32 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Όλα τα παραπάνω αποτελούν εγγυήσεις και διαµορφώνουν
κατάλληλο αναπτυξιακό πεδίο. Έτσι φτάσαµε στην προσέλκυση
των µεγάλων επενδύσεων, όπως της «MICROSOFT». Τα µεγάλα
επενδυτικά έργα ξεκόλλησαν µετά από χρόνια αδράνειας µε
πρώτο το Ελληνικό και την εξυγίανση της ΔΕΗ και µιας σειράς
έργων στις υποδοµές, όπως είναι το βόρειο τµήµα της Ε65. 

Όλα τα παραπάνω αποτελούν σηµαντικά βήµατα στην ανά-
πτυξη και στον οικονοµικό και κοινωνικό µετασχηµατισµό της
χώρας. Όσοι θέλουν, λοιπόν, να συµβάλλουν θετικά, υπερψηφί-
ζουν τον νέο αναπτυξιακό νόµο. Όσο για τους άλλους, φαίνεται
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ότι δεν φιλοδοξούν κάτι καλύτερο για την Ελλάδα και τους συµ-
πολίτες µας.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χαρίτου εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητή συναδέλφισσα που προηγήθηκες, θέλω να σου πω

πολύ καθαρά ότι µαθήµατα δηµοκρατίας και ήθους δεν δεχόµα-
στε από εσάς. Άλλωστε χθες βράδυ δείξατε το πραγµατικό πρό-
σωπό σας, όταν κλείσατε αυτά εδώ τα µικρόφωνα. Είναι λάθος
να επιµένετε στην ίδια στάση σε αυτόν τον αντισυνταγµατικό κα-
τήφορο. Άλλωστε, το πρωί και ο Πρόεδρος της Βουλής είπε ότι
σήµερα είναι µια άλλη µέρα. Όπως σας είπαµε και προχθές στη
συζήτηση για την πρόταση µοµφής, δεν µαθαίνετε από τα λάθη
σας. Είστε αδιόρθωτοι και η καλύτερη λύση για τον τόπο είναι
να φύγετε. Εσείς και µε το νοµοσχέδιο για τον αναπτυξιακό νόµο
που σήµερα συζητούµε επιβεβαιώνετε αυτήν την αναγκαιότητα.

Ζούµε δυόµισι χρόνια επενδυτικής άπνοιας και αντί να εξηγή-
σετε σε τι σας εµπόδισε ο αναπτυξιακός νόµος του ΣΥΡΙΖΑ για
να προχωρήσουν οι επενδύσεις, εσείς στη συζήτηση του νοµο-
σχεδίου και προχθές στη Βουλή κάνετε λόγο για έκρηξη, για
δήθεν οργασµό επενδύσεων, καλλιεργώντας ψεύτικες προσδο-
κίες ότι η χώρα είναι έτοιµη να απογειωθεί αναπτυξιακά. Πού τα
είδατε όλα αυτά, κύριοι; Σε ποια χώρα αναφέρεστε; Προσγει-
ωθείτε λίγο. 

Να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι στα χέρια σας έχετε βιώ-
σιµο σχέδιο επαναλειτουργίας της βιοµηχανίας «SHELMAN» στη
ΒΙΠΕ Κοµοτηνής; Τόσες φορές σας έθεσα το ζήτηµα και ακόµα
ψάχνετε επενδυτή. 

Ακούστε και κάτι ακόµα, κύριοι. Απορρίφθηκαν όλα τα επεν-
δυτικά σχέδια στον πρωτογενή τοµέα, στον κλάδο της αγροδια-
τροφής της περιφέρειας και είναι απορίας άξιο για ποιον λόγο,
αφού εκπληρώνουν όλες τις προϋποθέσεις, βάσει του ν.43/2016
και ενώ είναι βέβαιο ότι η υλοποίησή τους θα συµβάλει στον εκ-
συγχρονισµό και τη βιωσιµότητα των αγροτικών εκµεταλλεύσεων
της περιοχής. Μάλιστα, απορρίφθηκαν µε την ίδια αιτιολογία που
εισάγετε στο σηµερινό νοµοσχέδιο, ότι δηλαδή οι επενδύσεις θα
πρέπει να είναι ολοκληρωµένου χαρακτήρα. Μα, ακόµα δεν ψη-
φίστηκε ο νόµος! Σας καλώ να επανεξετάσετε τη στάση σας και
να εντάξετε στον νόµο τα σχέδια των αγροτών της Ροδόπης και
της περιφέρειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αναπτυξιακός νόµος σηµατο-
δοτεί τις προθέσεις σας, όπως το σε ποια κατεύθυνση θα κινηθεί
η οικονοµία, πώς θα αξιοποιηθούν οι ισχυροί πόροι του Ταµείου
Ανάκαµψης, του ΕΣΠΑ και των άλλων ταµείων, αλλά κυρίως το
ποιους σκέφτεστε να στηρίξετε. Εσείς µε τις ρυθµίσεις κάνετε
τις επιλογές σας. Οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, παρά τα
όσα αντίθετα ισχυρίζεται ο Υπουργός, ουσιαστικά αποκλείονται.
Άλλωστε, δεν τους το κρύψατε. «Βαρίδια της οικονοµίας» τους
ανεβάζετε από τη µία, «ζόµπι» τους κατεβάζετε από την άλλη.
Δεν είναι µόνο ότι αποκλείονται ρητά οι ατοµικές επιχειρήσεις
από το νοµοσχέδιο, αλλά και όσες µικρές επιχειρήσεις συµµετέ-
χουν στα δώδεκα από τα δεκατρία καθεστώτα η µάχη είναι άνιση
και το αποτέλεσµα προδιαγεγραµµένο, αφού λίγες δυνατότητες
έχουν να ανταγωνιστούν για ένταξη τις πολύ µεγάλες επιχειρή-
σεις.

Αυτές, ως γνωστόν, έχοντας καλή πληροφόρηση εκ των έσω,
έχοντας πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα µε τη µέθοδο της
άµεσης αξιολόγησης της επένδυσης και αυξάνοντας, µάλιστα,
τα όρια των µέγιστων επενδύσεων ανά επενδυτικό σχέδιο, θα
απορροφούν τις ενισχύσεις σε βάρος των µικρών επιχειρήσεων,
αυτών που µαζί µε τη δυσκολία τραπεζικού δανεισµού θα έχουν
να αντιµετωπίσουν και τα εµπόδια που θέτει το νοµοσχέδιο για
την κατάθεση επενδυτικής πρότασης. 

Η στόχευση είναι απολύτως σαφής, να αξιοποιούν τους πό-
ρους κυρίως οι µεγάλοι όµιλοι, οι πολύ µεγάλες επιχειρήσεις του
τουριστικού κλάδου, αφού άλλωστε είναι ο µοναδικός που ενι-
σχύεται από δύο εκ των δεκατριών καθεστώτων ενίσχυσης.
Γεννά, επίσης, σοβαρά ερωτήµατα αν αποτελεί αναγκαιότητα ή

είναι φωτογραφική ρύθµιση η ένταξη στον αναπτυξιακό νόµο
κλάδων που λόγω κερδοφορίας δεν χρήζουν ενίσχυσης, όπως
κέντρα αποθεραπείας και αποκατάστασης, οίκοι ευγηρίας και
άλλα.

Η πιο χαµένη, όµως, από τις ρυθµίσεις σας θα είναι η ελληνική
περιφέρεια, κύριοι! Μειώνετε από 3 εκατοµµύρια σε ένα εκατοµ-
µύριο την αρµοδιότητα των περιφερειών να εγκρίνουν επενδυ-
τικά σχέδια. Όµως το πιο σοβαρό είναι ότι οι επιλέξιµες δαπάνες
που προβλέπονται εκτός των περιφερειακών σχεδίων, δαπάνες
όπως για έρευνα και ανάπτυξη, για καινοτοµία, για προστασία
του περιβάλλοντος, αυτές θα κατευθυνθούν κατά κύριο λόγο σε
επιχειρήσεις στην Αττική. Ξέρετε γιατί; Διότι δεν βάζετε για τη
χορήγησή τους κριτήρια διαφοροποίησης ανάλογα µε το επί-
πεδο κάθε περιφέρειας. Διότι δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν το µέγεθος
των επιχειρήσεων. 

Ο κίνδυνος είναι ορατός. Ένα µεγάλο µέρος από το σύνολο
των ενισχύσεων του αναπτυξιακού νόµου θα χορηγηθεί µέσω
αυτής της κατηγορίας των επιλέξιµων δαπανών στις επιχειρήσεις
στο κέντρο. Στήνετε ένα αθηνοκεντρικό σύστηµα. Κάτι τέτοιο θα
αποτελέσει την ταφόπλακα της περιφερειακής ανάπτυξης και θα
οδηγήσει στη διεύρυνση των περιφερειακών ανισοτήτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δυστυχώς, κύριοι, οι όποιες προσδοκίες καλλιεργήθηκαν για
την ανάπτυξη της Θράκης µέσω του πορίσµατος της Διακοµµα-
τικής Επιτροπής θα µείνουν κούφια λόγια, κενό γράµµα. 

Σας ζητώ να ορίσετε για τις επιλέξιµες δαπάνες κριτήρια δια-
φοροποίησης ως προς τα ποσοστά ενίσχυσης κάθε περιφέρειας,
όπως επίσης να ορίσετε ένα ανώτατο ποσοστό για τις δαπάνες
αυτές, σε σχέση µε το σύνολο των ενισχύσεων του αναπτυξιακού
νόµου. 

Κυρίες και κύριοι, έχετε βάλει δικλίδες ασφαλείας για να υπη-
ρετηθούν αυτοί οι στόχοι σας. Όλη η εξουσία διαχείρισης των
επενδυτικών σχεδίων συγκεντρώνεται στο Υπουργείο και προ-
σωπικά στον Υπουργό Ανάπτυξης. Οι σοβαρές ελλείψεις στελέ-
χωσης της διοίκησης, οι χρονικοί περιορισµοί που τίθενται θα
οδηγούν στο Υπουργείο τη διαχείριση των επενδυτικών σχεδίων,
ακόµα και αυτών που είναι στην αρµοδιότητα των περιφερειών. 

Εποµένως, για ποια αποκέντρωση, για ποια διαφάνεια στη δια-
χείριση των δηµόσιων πόρων µπορεί να γίνεται λόγος; Μας γυ-
ρίζετε πίσω στο παρελθόν, στο καθεστώς της αδιαφάνειας, της
διαπλοκής, που οδήγησε σε ένα στρεβλό παραγωγικό µοντέλο.
Μας οδηγείτε στην εποχή του σκανδάλου «NOVARTIS» που σας
στοιχειώνει, όσο κι αν το ξορκίζετε, που κι αυτό συνέβαλε για να
οδηγηθεί η χώρα στα βράχια και στα µνηµόνια. 

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. 
Όχι, κύριοι συνάδελφοι, δεν θα δηµιουργηθούν θέσεις εργα-

σίας, όπως ισχυρίζεστε, ούτε θα ανακοπεί το brain drain, αλλά
δυστυχώς θα διευρυνθούν οι κοινωνικές ανισότητες.

Η χώρα έχει ανάγκη από ένα σχέδιο βιώσιµης και δίκαιης ανά-
πτυξης. Χρειάζεται έναν επενδυτικό νόµο που στοχευµένα θα
στηρίζει επενδυτικά σχέδια, που θα ενισχύουν την παραγωγικό-
τητα, την εξωστρέφεια και την καινοτοµία. Έχει ανάγκη από µια
προοδευτική κυβέρνηση που θα δώσει λύσεις στις µεγάλες κοι-
νωνικές ανάγκες και µια νέα προοπτική για τον τόπο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης έχει ο κ. Μυ-

λωνάκης.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πιστεύω αυτά τα τριήµερα τετραή-
µερα καβγαδάκια τα οποία είχατε µεταξύ σας, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, και στη µέση έµπαινε εµβόλιµα και
το ΠΑΣΟΚ, ως συνήθως, να σταµατήσουν κάποια στιγµή για να
καταλάβει και ο κόσµος τι ακριβώς θέλετε να κάνετε.

Κύριε Υπουργέ, άλλος ένας αναπτυξιακός νόµος! Έχουµε εκα-
τόν σαράντα αναπτυξιακούς νόµους τα τελευταία εβδοµήντα
χρόνια! Όσο είδε ανάπτυξη ο ελληνικός λαός, θα δούµε και
τώρα. Μεγάλα λόγια, βαρύγδουποι τίτλοι και αποτέλεσµα µηδέν.

Υποτίθεται, κύριε Υπουργέ, ότι ο νέος αναπτυξιακός νόµος θα
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αναµόρφωνε το ρυθµιστικό πλαίσιο περί ταχύτατων διαδικασιών
για τις επενδύσεις. «Ελλάδα -  Ισχυρή Ανάπτυξη», συνέχεια της
έκθεσης της επιτροπής Πισσαρίδη: στρατηγικές επενδύσεις
µόνο για ξενοδοχειακούς οµίλους και µεγάλες επιχειρήσεις, µε-
γαθήρια. Έχουµε απολιγνιτοποίηση χωρίς κανένα σχέδιο, βια-
στική. Η καταστροφή ήρθε. Φοροαπαλλαγές που ευνοούν τα
µεγάλα συµφέροντα. Ο µικρός και ο µικροµεσαίος, ξεχασµένος
αργοπεθαίνει. Ο συντελεστής φορολογίας εισοδήµατος, αµετά-
βλητος. Προνοµιούχες, τελικά, µόνο οι µεγάλες επιχειρήσεις που
θα ενισχυθούν, ενώ οι µικροµεσαίες θα σβήσουν εντελώς. 

Κύριε Υπουργέ, είστε άνθρωπος της αγοράς. Όταν σας λέ-
γαµε ότι δεν έχετε κάνει τίποτα τα τελευταία δυόµισι χρόνια και
την ενεργειακή κρίση τη φέρατε εσείς, µας λέγατε ότι είµαστε
ακραίοι, ότι είµαστε συνωµοσιολόγοι. 

Ακούστε, κύριε Υπουργέ. Στη σηµερινή συνάντηση του κ. Πού-
τιν µε τον Ορµπάν ακούστε τι είπε ο Πούτιν στον Ορµπάν για τη
σηµερινή ενεργειακή κρίση η οποία µαστίζει την Ευρώπη –αλλά
δεν µας ενδιαφέρει- και κυρίως την πατρίδα µας, για να καταλά-
βετε το µεγάλο έγκληµα της Κυβέρνησης: Τα µακροχρόνια συµ-
βόλαια επιτρέπουν αυτή τη στιγµή στη Βουδαπέστη να αγοράζει
το ρωσικό φυσικό αέριο πέντε φορές πιο φθηνά από την τιµή της
αγοράς που ισχύει σε ολόκληρη την Ευρώπη. 

Αυτό θα το καταθέσω, κύριε Υπουργέ, γιατί τα έλεγε και ο κ.
Βελόπουλος και νοµίζω ότι το γνωρίζετε από παλιά γιατί είστε
άνθρωπος της αγοράς. Και οι δύο είστε άνθρωποι της αγοράς,
όπως και ο κ. Παπαθανάσης είναι άνθρωπος της αγοράς και δεν
νοείται να κάνετε τέτοια εγκληµατικά λάθη. Δεν ξέρω αν τα κά-
νατε εσείς. Εσείς, ο Υπουργός Ανάπτυξης, που νοµίζω ότι είστε
ένας άνθρωπος που ξέρετε τι σηµαίνει κρίση στην αγορά κι έχετε
βιώσει κρίση στην αγορά, δεν καταλάβατε ότι η βίαιη απολιγνι-
τοποίηση της χώρας θα οδηγήσει στην καταστροφή που ήρθαµε
σήµερα, µε 200% πάνω το ηλεκτρικό ρεύµα;

Καλά, δεν έρχεται σπίτι σας ηλεκτρικό ρεύµα, κύριε Υπουργέ;
Δεν τα βλέπετε; Εγώ θα σας τα πω; Είναι δυνατόν να µην πι-
στεύουµε αυτά τα πράγµατα; Τα είπε σήµερα ο Πρόεδρος Πού-
τιν στον Πρόεδρο Ορµπάν. Ο Ορµπάν τι είναι, δηλαδή; Δεν είναι
Ευρωπαϊκή Ένωση η Ουγγαρία;

Θέλω να πω και κάτι άλλο, γιατί έχουµε πάρα πολλές διαµαρ-
τυρίες, κύριε Υπουργέ. Σας παρακαλώ, αυτό θέλω να το δείτε
λίγο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άνθρωποι έχουν βάλει λεφτά,
γιατί προσδοκούσαν ότι θα πάρουν αντίστοιχα χρήµατα και θα
µπορέσουν να κάνουν την επιχείρησή τους από το ΕΣΠΑ. 

Κύριε Υπουργέ, προσέξτε αυτό, επειδή είναι κάτι το οποίο το
γνωρίζει και ο κ. Παπαθανάσης, γιατί είχε πει ότι έχουν δίκιο
αυτοί οι άνθρωποι. Έχουν βάλει, λοιπόν, χρήµατα, για να ξεκινή-
σουν µια επιχείρηση και να µπορέσουν να την τελειώσουν µέσω
του ΕΣΠΑ. Ακούστε τώρα. Έχει αγοράσει ο άλλος ένα οικόπεδο,
για παράδειγµα και βάζει και χρήµατα για να ξεκινήσει ένα εστια-
τόριο µεγάλο. Δεν µπορεί να το αποπερατώσει. Έχει βάλει
150.000 και θέλει άλλες 80.000, 90.000, 100.000 να το αποπερα-
τώσει. Και ξαφνικά, υπάρχει ο νόµος ο οποίος λέει ότι πρέπει ήδη
να είναι ενεργή η επιχείρηση τρία έτη, για να µπορέσει να µπει
στο ΕΣΠΑ.

Για ποιον λόγο το κάνετε αυτό; Δεν µπορούµε τελικά να εξυ-
πηρετήσουµε εδώ πέρα τον ελληνικό λαό, τον Έλληνα, τον µι-
κροµεσαίο; Ευαγγελίζεστε ότι πρέπει να γίνουν επενδύσεις στη
χώρα µας. Δεν είναι µόνο η «MICROSOFT», δεν είναι µόνο η
«GOOGLE», δεν είναι µόνο οι υπερβολικά µεγάλες εταιρείες οι
οποίες θα έρθουν. Kαι στο κάτω κάτω τα χρήµατα αυτά ξέρετε
πολύ καλά ότι δεν µένουν στην πατρίδα µας, φεύγουν στο εξω-
τερικό. Πώς θα έρθει να επενδύσει ένας Έλληνας µε τα λίγα
λεφτά που έχει; Πρέπει να βοηθηθεί για να µπορέσει να κάνει µια
επιχείρηση, να πάρει δηλαδή εργαζόµενους, να πληρώσει τον
ΦΠΑ του, να πληρώσει την εφορία του, ώστε να έρθει ανάπτυξη.
Πώς θα έρθει αλλιώς η ανάπτυξη; 

Αυτό θα πρέπει να το δείτε σας παρακαλώ πολύ γιατί το ζη-
τάνε άνθρωποι οι οποίοι έχουν αυτήν τη στιγµή τελειώσει, έχουν
καταστραφεί. Έχουν βάλει όσα λεφτά είχανε, έκαναν το ξεκίνηµα
της επένδυσης, έκλεισε η πλατφόρµα και δεν µπορούν να µπουν
στο ΕΣΠΑ, γιατί έπρεπε λέει να είναι ήδη ενεργή η επιχείρηση

τρία χρόνια. Μα τότε γιατί µιλάµε για νέες επιχειρήσεις; Δεν θα
κάνουµε νέες επιχειρήσεις; Κανένας δεν θα κάνει καµµία νέα επι-
χείρηση; Νοµίζω ότι θα πρέπει να το δείτε αυτό, κύριε Υπουργέ.

Αµυντική βιοµηχανία: Δική σας είναι, κύριε Υπουργέ, η αµυν-
τική βιοµηχανία. Τι έχουµε κάνει εκτός από µια τροπολογία που
φέρατε τώρα και την είδαµε και µε τον κ. Χήτα για να βάλουµε
συµβούλους για την ΕΑΒ; Τίποτα. Απολύτως τίποτα. Δεν παρά-
γουµε τίποτα. Ξέρετε ότι αυτήν τη στιγµή τα ΕΑΣ, τα οποία πα-
ρήγαγαν πολλών διαµετρηµάτων βλήµατα, σφαίρες κ.λπ. είναι
ανενεργά; Είπε ο κύριος Πρωθυπουργός -έφερε και µια µακέτα-
ότι θα φύγει το εργοστάσιο των ΕΑΣ από τον Υµηττό για να γίνει
πάρκο Υπουργείων. Πότε θα φύγει; Έχουν τελµατώσει όλα, δεν
δουλεύει τίποτα, γιατί περιµένουν πότε θα φύγουν οι εγκαταστά-
σεις και θα πάνε στο Λαύριο ή αλλού για να ξεκινήσουν να δου-
λεύουν πάλι. Και ερχόµαστε και αγοράζουµε πυροµαχικά. Σήµε-
ρα πριν από λίγο στην αρµόδια επιτροπή ενηµερωθήκαµε για τα
εξοπλιστικά. Πάλι λεφτά για πυροµαχικά, εκατόν πέντε, εκατόν
είκοσι, εκατόν πενήντα πέντε χιλιοστών, ενώ τα βγάζαµε στη
χώρα µας. Γιατί; Τίποτα δεν µπορούµε να κάνουµε; Ανίκανοι εί-
µαστε τελικά; 

Όµως το Υπουργείο Ανάπτυξης είναι υπεύθυνο γι’ αυτά. Εσείς
πρέπει να οδηγήσετε στην ανάπτυξη την αµυντική βιοµηχανία.
Το Ισραήλ είναι ηλίθιος λαός; Στην Τουρκία αυτήν τη στιγµή ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά πως έχει ανέβει η αµυντική βιοµηχανία της
Τουρκίας. Είναι 70% αυτόνοµη. Γιατί εµείς δεν µπορούµε δη-
λαδή, να δουλεύουµε τρία οκτάωρα συνέχεια, είκοσι τέσσερις
ώρες να παράγουµε και για τις δικές µας Ένοπλες Δυνάµεις και
για να πουλάµε στο εξωτερικό; Φτιάχναµε παλιά. Γιατί αυτό το
πράγµα; Τα ναυπηγεία το ίδιο. Πού κολλάµε δηλαδή και κάθονται
οι εργαζόµενοι και πληρώνουµε 3 εκατοµµύρια και άντε την άλλη
φορά 3 εκατοµµύρια, για να µπορέσει να βγει µία κανονιοφόρος.
Για ποιον λόγο γίνονται όλα αυτά;

Πιστεύετε στην πράσινη ανάπτυξη. Κανείς δεν αντιλέγει. Εν-
τάξει, κάποια στιγµή θα έρθει και η πράσινη ανάπτυξη και τα πρά-
σινα άλογα! Όµως είναι δυνατόν να απολιγνιτοποιούµε τόσο
βίαια -σας το είπα και στην αρχή- τη χώρα από τη στιγµή που
έχουµε αυτονοµία στην ενέργεια; Και να πω ότι δεν σας τα λέ-
γαµε; Εδώ ο κ. Βελόπουλος παρακαλούσε, εκλιπαρούσε τον
Πρωθυπουργό: «Μην το κάνεις, θα καταστραφούµε». Καταστρα-
φήκαµε. Τι θα κάνουµε τώρα; Λέει ο κ. Σκρέκας: «Ήρθε για να
µείνει. Δεν πρόκειται να φύγει σε δύο µήνες». Θυµάστε τον Οκτώ-
βριο τι µας λέγατε; Ότι σε δύο µήνες θα έχει τελειώσει το πρό-
βληµα της ενεργειακής κρίσης, ότι οι λογαριασµοί θα
επανέλθουν, ότι βάζετε 400 εκατοµµύρια. Μα 1,6 αναγκαστήκατε
µέχρι τώρα και θα βάλετε άλλα τόσα και πολύ περισσότερα, διότι
δεν τελειώνει αυτό το πράγµα. Καταστρέφεται δηλαδή ο ελληνι-
κός λαός για πλάκα γιατί κάποιος έχει την φαεινή ιδέα ότι πρέπει
εµείς να πάµε σε αυτού του είδους τις απολιγνιτοποιήσεις;

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, της αριστείας, του επιτελικού κράτους,
κύριε Υπουργέ, του κόµµατος µε εκατοµµύρια στα ΜΜΕ για να
αποκλείουν εµάς, για να αποκλείουν άλλες φωνές, γιατί πρέπει
να ακούγεται µόνο η δική σας φωνή πρωί, µεσηµέρι, απόγευµα,
βράδυ, δεν µας λέει ποια Ελλάδα οραµατίζεται. Των µεγάλων
επιχειρηµατικών οµίλων που θα µαζέψουν το χρήµα από τον εµ-
ποράκο και θα έχουµε τελικά τον θάνατο του εµποράκου, όπως
τιτλοφορείται και το αριστούργηµα του Άρθουρ Μίλερ «Ο θάνα-
τος του εµποράκου». Αυτό κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Εάν δεν µπο-
ρέσετε γρήγορα να φτιάξετε σοβαρά την ανάπτυξη στη χώρα και
να ενισχυθούν οι µικροµεσαίοι θα καταστραφεί η πατρίδα µας
ολοσχερώς. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Μυλωνάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Είναι πάρα πολύ σοβαρό αυτό που ακούγεται
και µπορεί να κάνει µεγάλη ζηµιά σε µία πολύ µεγάλη εθνική προ-
σπάθεια όπως είναι η απολιγνιτοποίηση.

Κύριε Μυλωνάκη, επειδή σας θεωρώ σοβαρό άνθρωπο προ-
σέξτε τι κάνατε µε την οµιλία σας. Καταθέσατε ένα χαρτί µε δη-
λώσεις Πούτιν - Ορµπάν για το πόσο αγοράζει η Βουδαπέστη το
φυσικό αέριο. Είπατε σε τιµή πέντε φορές χαµηλότερη απ’ ό,τι
στην αγορά. Την ίδια στιγµή συνδέσατε την αύξηση της τιµής
του φυσικού αερίου µε την απολιγνιτοποίηση στην Ελλάδα. Δη-
λαδή για την αύξηση της τιµής του φυσικού αερίου στην Ουγγα-
ρία φταίει η απολιγνιτοποίηση στην Ελλάδα; Είµαστε µε τα καλά
µας τώρα; 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Μα µην τα λέτε αυτά τα πράγµατα. Είναι
ντροπή αυτό. Για να τελειώσει ένα παραµύθι στο οποίο η Ελλη-
νική Λύση πρωταγωνιστεί, ξεκαθαρίζω το εξής: Δεν έχει υπάρξει
σήµερα καµµία απολιγνιτοποίηση. Άρα οι τιµές του ρεύµατος του
παρόντος χρόνου δεν έχουν καµµία σχέση µε το κλείσιµο των λι-
γνιτικών µονάδων σε ενάµιση χρόνο από σήµερα. Οι λιγνιτικές
µονάδες θα κλείσουν στο τέλος του 2023.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: …έχουν κλείσει…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Αυτές που έχουν κλείσει, κύριε Μυλωνάκη,
δεν είναι οι µονάδες της απολιγνιτοποίησης. Είναι οι µονάδες
που έπρεπε να κλείσουν γιατί δεν µπορούν να λειτουργήσουν
άλλο, καθώς έχουν ξεπεράσει τον χρόνο λειτουργίας τους.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: ...µονάδες απολιγνιτοποίησης,
κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αν
θέλετε, θα πάρετε τον λόγο. Δεν ακούγεστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Όλες οι µονάδες που σήµερα µπορούν να
είναι λειτουργήσιµες, που δεν έχει περάσει το χρονικό όριο της
ζωής τους, όπως παραδείγµατος χάριν στην Καρδιά Αµυνταίου
που δεν µπορεί να λειτουργήσει και έχει κλείσει, όλες οι µονάδες
δουλεύουν και δουλεύουν στο φουλ. Άρα δεν έχει καµµία σχέση
η σηµερινή τιµή του ρεύµατος µε την απολιγνιτοποίηση. Εάν
ήµασταν στο 2024 και είχαµε κλείσει τις µονάδες, θα µας λέγατε:
«Τις κλείσατε και ανέβηκε». Εδώ δεν έχουµε κλείσει καµµία για
να ανέβει. Η άνοδος των τιµών του φυσικού αερίου, όπως σωστά
είπατε, είναι διεθνές θέµα, πολύ πολύπλοκο για να σας το εξη-
γήσω σε µερικά δευτερόλεπτα. 

Κλείνω λέγοντας το εξής: Παρουσιάσατε τον Όρµπαν ότι
έκανε κάτι πολύ σπουδαίο. Μπράβο του αν το έκανε! Αυτό λέγετε
στη διεθνή αγορά hedging. Το έχει κάνει η ΔΕΗ µε όλες οι µεγά-
λες ελληνικές βιοµηχανίες. Έκλεισαν τα συµβόλαια πέρσι τον
Ιούνιο. Ο λόγος που η βιοµηχανική µας παραγωγή όσον αφορά
τους µεγάλους οµίλους -ας µη τους αναφέρω έναν έναν- δεν έχει
πάθει καµµία ζηµιά από την αύξηση της τιµής του φυσικού αε-
ρίου είναι γιατί έχουν κάνει hedging, όπως ο Όρµπαν δηλαδή,
από τον Ιούνιο µε τη ΔΕΗ και αγοράζουν στην τιµή πριν την αύ-
ξηση. Απλώς εσείς δεν το ξέρατε. Άρα αυτό για το οποίο µας κα-
τηγορείτε ότι το έκανε ο Όρµπαν και δεν το κάναµε εµείς σας
πληροφορώ ότι το έχουµε κάνει. Άρα απλώς δεν το ξέρετε.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Για ένα λεπτό παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε, για να συνεχίσουµε µε τη διαδικασία.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Πιστεύω ότι ο κύριος Υπουργός
δεν θέλει να υποτιµήσει τη νοηµοσύνη µου. Πιστεύω ότι το IQ
µας είναι στο ίδιο επίπεδο, κύριε Υπουργέ.

Τι είπατε τώρα; Ότι έχουµε κάνει συµβόλαια διαρκείας µέχρι
το 2030 ή το 2036 µε την τότε τρέχουσα τιµή από την «GAZP-
ROΜ»; Πού είναι αυτό το συµβόλαιο και δεν το ξέρουµε; Αγορά-
ζουµε από τη χρηµατιστηριακή αγορά, από την Ελβετία καθηµε-
ρινά.

Τον Μάρτιο, κύριε Υπουργέ, του 2020 που είχαµε αυτονοµία
µας στοίχιζε η µεγαβατώρα 40 περίπου ευρώ κατά µέσο όρο. Τον
Νοέµβριο του 2021, 293. Παραµονή Χριστουγέννων ξεπεράσαµε

τα 400. Τώρα έχει πέσει στα 90. Τι µου λέτε ότι έχουµε κάνει,
αφού αγοράζουµε καθηµερινά; Αυτό είναι ένα θέµα.

Δεύτερον, µίλησε κανείς για µονάδες απολιγνιτοποίησης; Αυτό
είναι δικό σας εφεύρηµα. Μονάδες παραγωγής ηλεκτρικού ρεύ-
µατος µε λιγνίτη είχαµε. Αυτήν τη στιγµή παραδέχτηκε η Κυβέρ-
νηση µετά από το κακό που έγινε ότι θα συνεχιστεί µέχρι το 2025
η παραγωγή ρεύµατος µε λιγνίτη και προσπαθεί να ξαναβάλει
µπροστά δύο εργοστάσια; Αυτό το αρνείστε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Το αρνούµαι.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Είναι δυνατόν να το αρνείστε αυτό
το πράγµα; Καταστρέψατε τη χώρα. Το καταλαβαίνετε; Όχι
εσείς, οι ιδεοληψίες ορισµένων, µε τα πράσινα άλογα. Είπαµε ναι
στις ΑΠΕ, αλλά µε µία σοβαρή διαχείριση. Και έρχεστε και µου
λέτε αυτά τα πράγµατα µέσα στο Κοινοβούλιο; Νοµίζω κύριε
Υπουργέ ότι µε υποτιµάτε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ταραντίλης εκ µέρους της Νέας Δη-

µοκρατίας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προτεινόµε-

νος αναπτυξιακός νόµος αποτελεί µια ακόµα νοµοθετική πρωτο-
βουλία η οποία εντάσσεται στη σταθερή προσήλωση της
Κυβέρνησης να διαµορφώσει ένα ολοκληρωµένο θεσµικό πλαί-
σιο, ικανό να συµβάλει στην ενίσχυση της υγιούς επιχειρηµατι-
κότητας και να δηµιουργήσει τις συνθήκες για µια σύγχρονη
αναπτυξιακή στρατηγική που θα συµβαδίζει µε τους µετασχηµα-
τισµούς του διεθνούς οικονοµικού περιβάλλοντος.

Η εµπειρία της δεκαετούς οικονοµικής ύφεσης την οποία
βίωσε η χώρα από το 2010 µέχρι το 2019 και που οδήγησε σε
πρωτοφανή συρρίκνωση του ΑΕΠ κατέστησε σαφές ότι το πα-
ραγωγικό µοντέλο της χώρας παρέµεινε για αρκετά χρόνια στά-
σιµο, εσωστρεφές και ασύµβατο µε τις διεθνείς οικονοµικές
τάσεις. Η υστέρηση αυτή έγινε ακόµα πιο εµφανής κατά τη διάρ-
κεια της πανδηµίας. Η ελληνική οικονοµία, βασιζόµενη κατά
κύριο λόγο στον τουρισµό και στις πολύ µικρές επιχειρήσεις µε
χαµηλή καινοτοµία, απεδείχθη πιο ευάλωτη στους κλυδωνισµούς
που προκλήθηκαν από τους ταξιδιωτικούς περιορισµούς και από
τις απαγορεύσεις στην ανθρώπινη επικοινωνία.

Η πραγµατικότητα αυτή θέτει εκ νέου και δη µε τρόπο επιτα-
κτικό την ανάγκη µετασχηµατισµού της παραγωγικής βάσης της
οικονοµίας µας, ώστε να αποκτήσει την απαιτούµενη ποικιλοµορ-
φία, που αφ’ ενός θα την καθιστά πιο ανθεκτική στις διεθνείς οι-
κονοµικές αναταράξεις αφ’ ετέρου θα ευνοήσει τη δηµιουργία
ενός σύγχρονου αναπτυξιακού µοντέλου, προσανατολισµένου
στις επενδύσεις µακράς πνοής σε τοµείς που αναµένεται ότι θα
κυριαρχήσουν τα επόµενα χρόνια στο διεθνές οικονοµικό γίγνε-
σθαι.

Ο προτεινόµενος αναπτυξιακός νόµος που φέρεται προς ψή-
φιση στη Βουλή από το Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων
επιχειρεί ακριβώς να σηµατοδοτήσει τη µετάβαση προς ένα σύγ-
χρονο και εξωστρεφές παραγωγικό µοντέλο εγκαινιάζοντας µια
νέα αναπτυξιακή στρατηγική. Τον στόχο αυτό επιδιώκει να τον
πετύχει µέσω της αναδιάταξης των προτεραιοτήτων στους κλά-
δους της οικονοµίας και τις κατηγορίες επενδυτικών σχεδίων, οι
οποίες θα µπορούν να επωφεληθούν από τη χορήγηση κρατικών
ενισχύσεων.

Παράλληλα εισάγει µια ευέλικτη, διαφανή και ταχεία διαδικα-
σία αξιολόγησης, έγκρισης και ολοκλήρωσης των επενδυτικών
σχεδίων, η οποία διασφαλίζει το δηµόσιο συµφέρον και σέβεται
τον επιχειρηµατικό χρόνο.

Η νέα φιλοσοφία του νοµοσχεδίου έγκειται βασικώς στο ότι
εγκαταλείπει την παραδοσιακή οριζόντια και γενική διατύπωση
των ενισχυόµενων κλάδων, ήτοι των καθεστώτων ενισχύσεων,
όπως για παράδειγµα είναι η «γενική επιχειρηµατικότητα» και οι
«ενισχύσεις µηχανολογικού εξοπλισµού» στον ισχύοντα νόµο.

Συγκεκριµένα, το νοµοσχέδιο προσδιορίζει δεκατρείς στρατη-
γικές κατηγορίες ενισχύσεων, δεκατρία καθεστώτα ενισχύσεων
µε θεµατική στόχευση σε συγκεκριµένους κλάδους της οικονο-
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µίας, δηλαδή εξειδικεύει τους τοµείς στους οποίους θα κατευ-
θυνθούν οι πόροι ενίσχυσης των επιχειρηµατικών πρωτοβουλιών.
Μεταξύ άλλων, τα νέα αυτά καθεστώτα περιλαµβάνουν τον ψη-
φιακό και τεχνολογικό µετασχηµατισµό των επιχειρήσεων, την
περιβαλλοντική αναβάθµιση, την έρευνα και την εφαρµοσµένη
καινοτοµία, την αγροδιατροφή, την πρωτογενή παραγωγή και τη
µεταποίηση γεωργικών προϊόντων, την ενίσχυση των τουριστικών
επενδύσεων και των εναλλακτικών µορφών τουρισµού. Οι πυλώ-
νες αυτοί, που είναι άλλωστε άµεσα συνδεδεµένοι µε τους στό-
χους της χώρας στο εθνικό σχέδιο ανάκαµψης και ανθεκτι-
κότητας, διαµορφώνουν µια στοχευµένη επενδυτική στρατηγική
καταδεικνύοντας ότι ο νέος νόµος φιλοδοξεί να λειτουργήσει
προεχόντως ως καταλύτης µιας νέας αναπτυξιακής πολιτικής και
όχι µόνο ως ένα απλό χρηµατοδοτικό εργαλείο.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι οι προηγούµενοι αναπτυξιακοί νόµοι,
που ακολούθησαν το σύστηµα των καθεστώτων οριζόντιου χα-
ρακτήρα χωρίς έµφαση σε επιµέρους θεµατικές κατηγορίες,
χρηµατοδότησαν µεν την ελληνική οικονοµία µε ποσά δε που
στην πλειονότητά τους κατευθύνθηκαν σε επιχειρηµατικές πρω-
τοβουλίες χαµηλής τεχνολογίας και καινοτοµίας. Το γεγονός
αυτό οδηγεί στο συµπέρασµα ότι η αναµόρφωση των καθεστώ-
των ενισχύσεων προς µια πιο συγκεκριµένη θεµατική λογική είναι
αναγκαία συνθήκη για να κερδηθεί το στοίχηµα µιας σύγχρονης
και πιο ανταγωνιστικής αναπτυξιακής πολιτικής.

Πέραν των αλλαγών στις κατηγορίες ενισχύσεων, το νοµοσχέ-
διο επιχειρεί µε µια σειρά καίριων µεταβολών στις διοικητικές
διαδικασίες αξιολόγησης, έγκρισης, ελέγχου και πιστοποίησης
να καταστήσει την εφαρµογή του νέου αναπτυξιακού νόµου πιο
αποτελεσµατική.

Πρώτον, η ολοκλήρωση όλων των επιµέρους σταδίων ένταξης
και υλοποίησης των επενδυτικών προτάσεων θα γίνεται αποκλει-
στικά µέσω του πληροφοριακού συστήµατος αναπτυξιακών
νόµων που λειτουργεί στο Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύ-
σεων.

Δεύτερον και ίσως σηµαντικότερο, για την αξιολόγηση της
υπαγωγής ενός σχεδίου στις ενισχύσεις του νόµου προβλέπεται
πλέον απώτατη προθεσµία εξήντα ηµερών εντός της οποίας πρέ-
πει να έχει εκδοθεί η απαιτούµενη απόφαση, χρόνος ο οποίος
σήµερα ξεπερνά σε πολλές περιπτώσεις ακόµα και το ένα έτος.
Ο κρίσιµος αυτός στόχος επιτυγχάνεται αφ’ ενός µε τη συγκέν-
τρωση µεγάλου τµήµατος της αξιολόγησης και της παρακολού-
θησης των σχεδίων στη Γενική Διεύθυνση Ιδιωτικών Επενδύσεων
του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων, η οποία διαθέτει
επαρκή στελέχωση, τεχνογνωσία και εµπειρία και αφ’ ετέρου µε
τη δυνατότητα για αξιοποίηση ορκωτών ελεγκτών - λογιστών στα
στάδια αξιολόγησης και ελέγχου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εδραίωση µιας στοχευµένης
και συγκροτηµένης αναπτυξιακής στρατηγικής είναι αναγκαία
προϋπόθεση για τη διαµόρφωση σύγχρονου οικονοµικού προ-
σανατολισµού, που θα ενισχύσει την ανταγωνιστικότητα της
χώρας και θα θωρακίσει την εθνική οικονοµία. Οι ραγδαίες αλ-
λαγές στο διεθνές επιχειρηµατικό περιβάλλον δεν επιτρέπουν
την αδράνεια και τη διαιώνιση ενός παραγωγικού µοντέλου που
ανήκει στο χθες. Ο νέος αναπτυξιακός νόµος ακολουθεί τη νο-
µοθετική πρωτοβουλία για τις στρατηγικές επενδύσεις που ψη-
φίστηκε στα τέλη του χρόνου και µε αυτόν τον τρόπο συµπλη-
ρώνει ένα ολοκληρωµένο θεσµικό πλαίσιο που θα συµβάλει στο
µετασχηµατισµό της παραγωγικής βάσης της χώρας και τη δια-
µόρφωση σταθερής και βιώσιµης ανάπτυξης.

Για τον λόγο αυτό σας καλώ να τον υπερψηφίσετε.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ έχει η κυρία Νοτοπού-
λου. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Συζητούµε σήµερα για έναν αναπτυξιακό νόµο, πρωτίστως
όµως νοµίζω ότι πρέπει να αναρωτηθούµε τι µπορεί να προσφέ-
ρει στην ελληνική κοινωνία µία Κυβέρνηση των κολλητών, των

κουµπάρων και των φίλων, τι µπορεί να προσφέρει στην ελληνική
οικονοµία µία Κυβέρνηση βουτηγµένη σε πάθη και λάθη, ποια
είναι η προστιθέµενη αξία ενός αναπτυξιακού νόµου που αναπα-
ράγει µοντέλα αποτυχηµένα ήδη από το παρελθόν, ποια είναι η
προστιθέµενη αξία ενός νόµου που αγνοεί τις ανάγκες της µι-
κροµεσαίας επιχειρηµατικότητας, οι οποίες είναι προφανές πως
έχουν αλλάξει στη µετα-πανδηµική εποχή. Άλλες είναι οι προκλή-
σεις που αντιµετωπίζουν.

Και ενώ σήµερα λοιπόν θα έπρεπε να αξιοποιούµε κάθε δια-
θέσιµη χρηµατοδότηση, κάθε διαθέσιµο πόρο για την ανασυγ-
κρότηση του παραγωγικού µοντέλου, για τον µετασχηµατισµό
της ελληνικής οικονοµίας, για την ανάκτηση της εµπιστοσύνης,
για την ανάκτηση της ελκυστικότητας της οικονοµίας, αλλά και
για την ενδυνάµωση των τοπικών οικονοµιών και κοινωνιών, δεν
βλέπουµε τίποτα τέτοιο να συµβαίνει. Τι βλέπουµε; Βλέπουµε ένα
σχέδιο νόµου σε απόλυτη συνάρτηση µε το σχέδιο Πισσαρίδη.
Βλέπουµε να προσθέτετε στη λίστα χαµένων ευκαιριών άλλη µια
χαµένη ευκαιρία µετά το Ταµείο Ανάκαµψης, χαµένες ευκαιρίες
για την ανάταξη της ελληνικής οικονοµίας, χαµένες ευκαιρίες και
για την κοινωνία, για τον λαό µας, για την πρόοδο και για το µέλ-
λον.

Αυτό όµως που σίγουρα δεν χάνεται, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, είναι ο πραγµατικός σας στόχος να ενισχύσετε την
πολύ µεγάλη επιχειρηµατικότητα, τους λίγους, τους συγκεκριµέ-
νους, φωτογραφικά πολλές φορές, ρουσφετολογικά πάρα πολ-
λές φορές. Αυτή ακριβώς είναι και η διαφορά µας όµως, διότι
εµείς φροντίσαµε να στρέψουµε τους διαθέσιµους πόρους στο
ζωτικό κύτταρο της ελληνικής οικονοµίας, τη µικροµεσαία επι-
χείρηση. Αυτός ήταν ο δικός µας στόχος. Ο δικός σας στόχος
είναι να ανακατευθύνετε διαρκώς στους µεγάλους, τους λίγους
όλους τους διαθέσιµους πόρους.

Δίνετε τις αξιολογήσεις σε ιδιώτες, µε τη δικαιολογία ότι δεν
µπορεί να το κάνει αυτό το δηµόσιο, δεν µπορεί να το πετύχουν
αυτό οι υπηρεσίες. Η εµπειρία µου στο Υπουργείο Μακεδονίας-
Θράκης το διαψεύδει. Ωστόσο ενισχύστε τις. Δεν κάνετε αυτό.
Επίσης δεν συµπεριλαµβάνετε την κοινωνική και αλληλέγγυα οι-
κονοµία, όχι γιατί σας είναι άγνωστος τοµέας της οικονοµίας,
αλλά γιατί σας είναι απεχθής, την ίδια απέχθεια που έχετε για
την κοινωνία, την ίδια απέχθεια που έχετε για την αλληλεγγύη.

Γνωρίζετε ταυτόχρονα πως ο κίνδυνος για τις πολύ µικρές, τις
µικρές και τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις είναι υπαρκτός. Μετά
τα πανδηµικά χρέη, µετά την έλλειψη ρευστότητας και πρόσβα-
σης στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα, το να γιγαντώνετε λοιπόν
αυτόν τον κίνδυνο εσείς µε το να µην δίνετε ειδικά καθεστώτα γι’
αυτές τις επιχειρήσεις νοµίζω ότι είναι προφανές. 

Από την άλλη, δεν θα σταµατήσω να αναρωτιέµαι κι από αυτό
εδώ το Βήµα πόση υποκρισία κρύβει η Κυβέρνησή σας, να συνε-
χίζετε να µιλάτε για αποκέντρωση, όταν αυξάνετε τις περιφερει-
ακές ανισότητες, όταν υπονοµεύετε, υποβαθµίζετε και αποδυνα-
µώνετε τις δηµόσιες υπηρεσίες, όταν ενισχύετε µονίµως τον ιδιω-
τικό τοµέα και όταν περιορίζετε τις αρµοδιότητες των περιφε-
ρειών. Δεν εµπιστεύεστε την τοπική αυτοδιοίκηση; Δεν
εµπιστεύεστε τα γαλάζια σας στελέχη; Δεν εµπιστεύεστε τα κρα-
τικά πρότυπα που ορίζουν τις αρµοδιότητες; 

Στην πραγµατικότητα το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι η συγ-
κέντρωση υπερεξουσιών στον Υπουργό, αλλά και στο υδροκε-
φαλικό κράτος των Αθηνών. Και µιλώντας για υποβάθµιση της
βόρειας Ελλάδας, νοµίζω ότι αυτή είναι εµφανής ήδη από την
υποβάθµιση του Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης και φυσικά
του Γραφείου του Πρωθυπουργού, το οποίο αυτή τη στιγµή είναι
ανύπαρκτο. 

Η κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα είχε θέσει προτεραιότητα την
αναβάθµιση της βόρειας Ελλάδας, από την ίδρυση του Γραφείου
του Πρωθυπουργού µέχρι την αναβάθµιση του Υφυπουργείου
Μακεδονίας-Θράκης, ενός κρίσιµου Υφυπουργείου που του δώ-
σαµε προοπτικές, που λειτούργησε ως καταλύτης εξελίξεων
στην ευρύτερη περιοχή των Βαλκανίων και εσείς ήδη από τη ΔΕΘ
ήρθατε να του στερήσετε µία από τις βασικές αναπτυξιακές αρ-
µοδιότητες. 

Και µετά από τη δική µας σθεναρή αντίδραση, όπως και των
φορέων της πόλης, αναγκαστήκαµε να κάνετε τροποποιήσεις, να
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φέρετε κάτι βελτιωµένο, στην ουσία όµως να συνεχίσετε την υπο-
βάθµιση. Βέβαια αντίδραση από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
Μακεδονίας-Θράκης δεν είδαµε ούτε για δείγµα να υπερασπιστεί
τη βόρεια Ελλάδα.

Όσο δε για τη Μακεδονία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αποδειχ-
θήκατε «κωλοτούµπες µε περικεφαλαία». Από χθες κάνει τον
γύρο του διαδικτύου η είδηση που απέκρυψε ο Πρωθυπουργός
στην πραγµατικότητα από τους Θεσσαλονικείς την ηµέρα της
επίσκεψής του για το τι είπε στον νέο Πρωθυπουργό της Βόρειας
Μακεδονίας. Αλλά η είδηση κάνει τον γύρο του διαδικτύου και
καταλαβαίνουν οι Θεσσαλονικείς την προεκλογική σας πατριδο-
καπηλία. Ξέχασε όµως ο Πρωθυπουργός να πάει έστω και σε ένα
νοσοκοµείο της Θεσσαλονίκης, να δει πώς έχει καταρρεύσει το
τοπικό σύστηµα υγείας. 

Σήµερα όµως είναι µια τραγική µέρα για την πόλη µας, σήµερα
η πόλη µας κοίταξε κατάµατα µε φρίκη τη ζοφερή πραγµατικό-
τητα. Ένας δεκαεννιάχρονος δολοφονήθηκε άγρια. Εκφράζουµε
µε οδύνη συλλυπητήρια, δύναµη στην οικογένεια. Ταυτόχρονα
όµως θα πρέπει όλοι µαζί να βάλουµε ένα τέλος στη βία. Θα πρέ-
πει να µην συµβεί ξανά τέτοιο φαινόµενο. Θα πρέπει να προστα-
τεύσουµε όλοι µαζί την ανθρώπινη ζωή. 

Κι αυτήν τη µέρα λοιπόν που η πόλη θρηνεί τον δεκαεννιά-
χρονο, η εικόνα του Πρωθυπουργού να αποδέχεται µειδιώντας
δώρο σουγιάδες µε δήθεν χιουµοριστικό πολιτικό µήνυµα από
τους επιχειρηµατίες που επισκέφθηκε ξεπερνά κάθε όριο. Σκο-
τάδι, σκοτάδι βαθύ.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε τον αναπτυξιακό νόµο, να ολοκλη-
ρώσω την τοποθέτησή µου.

Χαµένες ευκαιρίες µετρά φυσικά και ο τουρισµός µε την Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη. Θα έπρεπε να υπάρξει µια συνολική ανα-
βάθµιση του τουριστικού οικοσυστήµατος. Αυτό έχει ανάγκη η
χώρα. Αυτό έχει ανάγκη ο τουριστικός τοµέας που είναι και ο πυ-
λώνας της εθνικής µας οικονοµίας. 

Η επανεκκίνηση του τουρισµού δεν σηµαίνει αυτόµατα και
ανάκαµψή του. Αυτό θα έπρεπε να το ξέρετε. Έχουµε από τις
πιο αισιόδοξες προβλέψεις που κάνουν λόγο για επαναφορά στα
προ COVID επίπεδα το 2023, µέχρι τις πιο συγκρατηµένες που
κάνουν λόγο για επαναφορά στα προ COVID επίπεδα το 2025.
Θα αφήσουµε τον τουρισµό στο κενό; Χρειάζονται τώρα πραγ-
µατικά µέσα ενίσχυσης και στήριξης. 

Όµως µε αυτό το νοµοσχέδιο δεν απαντάτε ουσιαστικά σε
αυτές τις προκλήσεις για τον τουρισµό. Έχετε αποκλείσει µε-
σαίες επιχειρήσεις από το δικαίωµα της επιχορήγησης, κυρίως
τις ατοµικές επιχειρήσεις. Τα λένε µέρες τώρα ο εισηγητής µας,
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, οι συνάδελφοι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Διότι αν µιλήσουµε για τις προβλέψεις για τον εναλλακτικό

τουρισµό, οι χρηµατοδοτήσεις που έχουν ανακοινωθεί δεν είναι
επαρκείς. Δεν έχει καταφέρει ο Υπουργός Τουρισµού, ενώ πα-
ρέλαβε ένα έτοιµο νόµο πλαίσιο για τον εναλλακτικό τουρισµό,
να εκδώσει ούτε µία ΚΥΑ για τον εναλλακτικό τουρισµό. Ποιον
κοροϊδεύετε επιτέλους; 

Τα ξενοδοχεία τριών αστέρων τα είχατε αφήσει εκτός. Είχατε
αφήσει εκτός το 70% των επιχειρήσεων. Όµως ο τουριστικός το-
µέας δεν έχει ανάγκη µόνο τα πεντάστερα ξενοδοχεία, έχει
ανάγκη τις επιχειρήσεις ταξιδιωτικών γραφείων, τις επιχειρήσεις
τουριστικών λεωφορείων, τις επιχειρήσεις επίγειας εξυπηρέτη-
σης αεροσκαφών, τα επαγγελµατικά σκάφη αναψυχής, τις ειδι-
κές τουριστικές επιχειρήσεις. Σε αυτές τις επιχειρήσεις στηρίχ-
τηκε µέχρι σήµερα ο τουρισµός. Και αντί να δεσπόζει στο ανα-
πτυξιακό εργαλείο για τις στρατηγικές επενδύσεις, στην ουσία
τον έχετε στο περιθώριο. Καταλαβαίνετε τι θα πει αυτό; Αυτό θα
πει υπονόµευση του µέλλοντος της οικονοµίας της χώρας, υπο-
νόµευση του τουριστικού µας προϊόντος. Αυτό θα πει. Γενιές
ολόκληρες τουριστικές χαµένες.

Λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κάθε µέρα που περ-
νάει χάνονται ευκαιρίες για τη χώρα, χάνονται ευκαιρίες για τον

κόσµο της προόδου. Είναι προφανές πως το στοίχηµα της ανά-
πτυξης θα το κερδίσει µια προοδευτική διακυβέρνηση µε τον
Αλέξη Τσίπρα πρωθυπουργό και τις υγιείς παραγωγικές δυνά-
µεις του τόπου µπροστά. 

Όσες λίστες Πέτσα και αν δώσετε, όσα µικρόφωνα και αν κλεί-
σετε, όση αυταρχική συµπεριφορά και αν δείξετε, ο χρόνος σας
µετράει αντίστροφα. Είστε ήδη σε αποδροµή.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κυρία συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Μπουκώρος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι αληθές ότι δεν ευνοείται η βόρειος Ελλάδα, η Μακε-

δονία και η Θράκη µας, από τον αναπτυξιακό νόµο που ψηφί-
ζουµε σήµερα. Ενταγµένη είναι όλη η ζώνη από τη δυτική Μακε-
δονία µέχρι τη Θράκη σε ποσοστό επιδότησης 70%, µε επιπλέον
επέκταση των ορίων των δεκαπέντε χιλιοµέτρων στα τριάντα σε
ολόκληρη τη µεθόριο, προκειµένου να ενισχυθούν µε τα επι-
πλέον κονδύλια και διευκολύνσεις οι επενδύσεις στη µεθόριο. 

Κατά συνέπεια, µακράν της πραγµατικότητας αυτό που ακού-
στηκε πριν από λίγο ότι ο συγκεκριµένος αναπτυξιακός νόµος
δεν ευνοεί τη βόρεια Ελλάδα, Μακεδονία και Θράκη. 

Κατά δεύτερον, ο Πρωθυπουργός επισκέφτηκε σήµερα τη
συµπρωτεύουσα για τις υποδοµές, για τις σπουδαίες υποδοµές
που υλοποιούνται και θα παραδοθούν στον λαό της Θεσσαλονί-
κης. Νοµίζω µια µατιά στην επικαιρότητα µας πείθει γι’ αυτό. 

Όµως, κυρία Πρόεδρε, συζητάµε σήµερα έναν πολύ καλό
νόµο σε µια πολύ κακή συνεδρίαση. Τα όσα τρικυµιώδη συνέβη-
σαν κατά τη χθεσινή πρώτη µέρα της συζήτησης του νοµοσχε-
δίου αποτελούν κηλίδα στον κοινοβουλευτισµό µας και µας
προβληµατίζουν όλους. 

Και θα έλεγα, κυρία Πρόεδρε, να µεταφέρετε στο Προεδρείο,
το οποίο είναι διακοµµατικό -και αυτό αποτελεί µια ασφαλιστική
δικλείδα εύρυθµης λειτουργίας του κοινοβουλευτικού µας πολι-
τεύµατος και ισόρροπης λειτουργίας-, την προσωπική µου
άποψη που καταθέτω σήµερα εδώ για εφαρµογή του Κανονι-
σµού, πλήρη και απόλυτη εφαρµογή του Κανονισµού. 

Στη δηµοκρατία µας πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι ότι οι δια-
δικασίες, οι ψηφισµένες και προκαθορισµένες, όσο και αν είναι
δύσκολες και κουραστικές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
η ψυχή του πολιτεύµατός µας και η καρδιά του πολιτεύµατός
µας είναι η πλειοψηφία. 

Όλοι εµείς, όλα τα µέλη της Εθνικής Αντιπροσωπείας καλού-
µαστε να παίξουµε τον ρόλο του «εγκεφάλου» του πολιτεύµατος.
Θα σταθούµε αντάξιοι των προσδοκιών του ελληνικού λαού;

Έχει ο Κανονισµός της Βουλής και το άρθρο 77 που προβλέπει
πότε ελέγχεται ο Βουλευτής από το Προεδρείο, όταν απευθύνε-
ται απαξιωτικά, συκοφαντικά, υβριστικά προς τους συναδέλφους
του. Έχει και το άρθρο 66 µε τα συγκεκριµένα του εδάφια, συγ-
κεκριµένες παραγράφους που προβλέπει πότε ελέγχεται ο Βου-
λευτής. 

Έχει καταστρατηγηθεί η πρόβλεψη του Κανονισµού της Βου-
λής να µην µιλάµε µε κείµενα από τούτο εδώ το Βήµα. Έχει κα-
ταργηθεί πλήρως. Γιατί;

Και βεβαίως δεν θα υπήρχε κανένα πρόβληµα και καµιά συζή-
τηση για οποιονδήποτε συνάδελφο ανέβαινε στο Βήµα να διαβά-
σει τη γραµµένη οµιλία του, αν επικεντρωνόταν στο νοµοσχέδιο
και αν έρριπτε προτάσεις για τη βελτίωση του νοµοσχεδίου κι αν
έκανε γόνιµη κριτική, δεν θα υπήρχε κανένα πρόβληµα. Κανένας
δεν θα το συζητούσε. Αλλά δεν διανοούµαι ότι υπάρχουν µέλη
της Εθνικής Αντιπροσωπείας που κάθονται στα γραφεία τους µε
τους συνεργάτες τους και ψάχνουν να βρουν τι τσιτάτο θα γρά-
ψουν στο κείµενο που θα διαβάσουν στη Βουλή, πώς θα υποτι-
µήσουν τον πολιτικό τους αντίπαλο, πώς θα τον συκοφαντήσουν,
πώς θα τον υβρίσουν, αντί να επικεντρωθούν στο νοµοσχέδιο.
Δεν ζητάµε να είναι όλοι ρήτορες δεινοί. Βεβαίως όταν γράψεις
την οµιλία σου για το νοµοσχέδιο, να την εκφωνήσεις. Υπάρχει
ανεκτικότητα και από το Προεδρείο και από όλους µας. Όµως
ένας Βουλευτής που σκέπτεται επί ώρες πώς θα προσβάλλει τον
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πολιτικό του αντίπαλο, πώς θα τον συκοφαντήσει, πώς θα τον
µειώσει, κατά την άποψή µου δεν είναι ένας παραγωγικός Βου-
λευτής, σε όποιο κόµµα κι αν ανήκει. Αυτό θα πρέπει να το δει
το Προεδρείο της Βουλής, αν θέλουµε πραγµατικά να αναβαθ-
µίσουµε τον ρόλο του Κοινοβουλίου. 

Και επειδή αντιλαµβάνοµαι, υποψιάζοµαι, διαβλέπω ότι όσο
πλησιάζει ο χρόνος των εκλογών, φαινόµενα σαν και αυτά που
είδαµε χθες θα ενταθούν, γιατί κάποιοι ονειρεύονται να αναβιώ-
σουν το 2011, το 2012, τις πλατείες κι όλα αυτά, πράγµατα από
τα οποία έχουν παρέλθει ανεπιστρεπτί, θα παρακαλούσα το Προ-
εδρείο να δει τα ζητήµατα της εφαρµογής του Κανονισµού.

Να περάσω τώρα στο νοµοσχέδιο, κυρία Πρόεδρε. Είπα ότι
είναι ένας πολύ καλός νόµος. Τι προσφέρει αυτός ο αναπτυξια-
κός νόµος που καλούµαστε να συζητήσουµε, να βελτιώσουµε και
να ψηφίσουµε; Κατά την άποψή µου, κύριοι Υπουργοί, αφού σας
συγχαρώ για το περιεχόµενο του νόµου, τρία είναι τα χαρακτη-
ριστικά του: η ταχύτητα, η ισόρροπη ανάπτυξη και η προοπτική.
Και εξηγούµαι. Στην ταχύτητα έλεγα πάντα και εξακολουθώ να
το υποστηρίζω µε φανατισµό ότι ο χρόνος στο οικονοµικό µας
σύστηµα είναι χρήµα. Δεν έχει καµµία σηµασία να ψηφίζονται νο-
µοσχέδια, όσο καλά κι αν είναι, αν δεν παράγουν άµεσα και απτά
αποτελέσµατα. Ο συγκεκριµένος νόµος θέτει δεσµευτικές διοι-
κητικές διαδικασίες τριάντα και σαράντα πέντε ηµερών για την
εξέταση των φακέλων και την ένταξή τους.

Μας λέει ο ΣΥΡΙΖΑ: «Γιατί αλλάζετε τον αναπτυξιακό νόµο του
ΣΥΡΙΖΑ;». Τον αλλάζουµε, γιατί πιστεύουµε ότι δεν ήταν λειτουρ-
γικός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και παρά ταύτα θέλω να
σας υπενθυµίσω κάτι που έχει πει από αυτό το βήµα ο Υπουργός
Ανάπτυξης, ότι µε τον αναπτυξιακό νόµο του 2016 του ΣΥΡΙΖΑ
χρηµατοδοτήσατε αναπτυξιακά σχέδια 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ
σε τέσσερα χρόνια. Με τον νόµο του ΣΥΡΙΖΑ. Και ήρθε η Νέα Δη-
µοκρατία, που δεν πιστεύει κατά τα λεγόµενά σας στην ανά-
πτυξη, και µε τον δικό σας νόµο χρηµατοδότησε σε δυόµισι χρό-
νια επενδυτικά σχέδια 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Δεν είµαστε
όµως ικανοποιηµένοι. Γι’ αυτό παρουσιάζουµε σήµερα έναν κα-
λύτερο νόµο, όπου η ταχύτητα των διαδικασιών έχει πολύ µε-
γάλη σηµασία για την ανάπτυξη της χώρας. 

Ισόρροπη ανάπτυξη: Είναι η πρώτη φορά που ένας αναπτυξια-
κός νόµος δεν εκπέµπει το µήνυµα «όποιος προλάβει». Χωρίζει
τα πράγµατα σε δεκατρία θεµατικά καθεστώτα, ούτως ώστε να
αναπτυχθούν ισόρροπα όλοι οι κλάδοι της οικονοµίας. Τι δεν πε-
ριλαµβάνει αυτός ο αναπτυξιακός νόµος; Νέες τεχνολογίες, τέ-
ταρτη βιοµηχανική επανάσταση, ψηφιακή διακυβέρνηση,
τουρισµό, εναλλακτικό τουρισµό, αγροδιατροφή, µεταποίηση, lo-
gistics, µεταφορές; Τα πάντα περιλαµβάνει. Κατά συνέπεια, µπο-
ρεί κανείς να µιλήσει για ισορροπία και µάλιστα µε αντικειµενικό
και ισόποσο τρόπο, 150 εκατοµµύρια ευρώ που µπαίνουν σε
κάθε θεµατικό καθεστώς. 

Η ισορροπία και η ισόρροπη ανάπτυξη λοιπόν έχει να κάνει
µόνο µε την κλαδική ενίσχυση; Όχι, έχει να κάνει και µε τη γεω-
γραφική ενίσχυση, για να είναι ισόρροπη ανάπτυξη σε ολόκληρη
τη χώρα. Σας είπα προηγουµένως για τη βόρειο Ελλάδα, τη Μα-
κεδονία και τη Θράκη. Θα επαναλάβω ότι µε προηγούµενο νόµο,
που ακουµπάει όµως στον αναπτυξιακό, πλέον οι περιφέρειες
εξετάζουν επενδυτικά σχέδια µέχρι 1 εκατοµµύριο. Οι µεγαλύ-
τερες επενδύσεις πάνε στη Γενική Γραµµατεία Ιδιωτικών Επεν-
δύσεων. Τι σηµαίνει αυτό, ότι θα είναι επενδύσεις του κέντρου;
Το λεκανοπέδιο, κυρία συνάδελφε, είναι το µόνο που ουσιαστικά
εξαιρείται. Θα εξετάζονται από το Υπουργείο για λόγους ταχύ-
τητας, γι’ αυτό και θέτει διοικητικές προθεσµίες το νοµοσχέδιο,
και έτσι διευκολύνονται οι περιφέρειες να εξετάσουν κι εκείνες
ταχύτερα τα µικρότερα επενδυτικά σχέδια. 

Ποιος είναι µε τους µικρούς και ποιος είναι µε τους µεγάλους;
Εµείς είµαστε µε τους µεγάλους, που εντάσσουµε αναπτυξιακά
σχέδια από 100.000 ευρώ και πάνω; Εµείς είµαστε µε τους µε-
γάλους, που δίνουµε όλη τη ρευστότητα στις µικρές επενδύσεις
και τις υπόλοιπες διευκολύνσεις στις µεγάλες επενδύσεις; 

Ποιος έχει πρόβληµα πρόσβασης στο τραπεζικό σύστηµα, οι
µικροί ή οι µεγάλοι; Οι µικροί έχουν πρόβληµα. Γι’ αυτό τους δί-
νουµε κίνητρα ρευστότητας για να υλοποιήσουν τις επενδύσεις
τους. Η ισορροπία λοιπόν υπηρετείται και από το µέγεθος των

επιχειρήσεων που ενισχύονται και αυτός ο νόµος ενισχύει κυρίως
µε ρευστότητα τις µικρές και µε διευκολύνσεις τις µεγαλύτερες
επενδύσεις. 

Αλλά δίνει και προοπτική αυτό το νοµοσχέδιο, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εξαιτίας των δύο προηγούµενων παραµέτρων
που ανέφερα. Η ταχύτητα και η ισόρροπη ανάπτυξη διασφαλί-
ζουν ότι επιτέλους οι επενδύσεις θα υλοποιηθούν. Είναι δεσµευ-
τικά τα πράγµατα, δεσµευτικά τα χρονικά περιθώρια. 

Τι συνέβαινε µε τους προηγούµενους αναπτυξιακούς νόµους;
Γνωρίζουµε όλοι; Από τις προτάσεις που αρχικά είχαν κατατεθεί
στο τέλος φτάσαµε να υλοποιείται µόνο το 25% αυτών των προ-
τάσεων. Εµείς θέλουµε να το κάνουµε και 50% και 100% των
προτάσεων που εντάσσονται τελικά προς χρηµατοδότηση. 

Αυτές είναι οι µεγάλες διαφορές του συγκεκριµένου νόµου,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και κύριοι Υπουργοί, πολύ καλά
κάνετε και φέρνετε αυτή την ώρα τούτο το νοµοσχέδιο, αφού
εξαντλήσατε τις περιορισµένες δυνατότητες του προηγούµενου
αναπτυξιακού νόµου. Διότι τώρα είναι η ώρα να γυρίσει η χώρα
σελίδα. Τώρα είµαστε υποχρεωµένοι όλοι να αφήσουµε πίσω τις
κρίσεις, οι οποίες αργά ή γρήγορα θα τελειώσουν, και να αυξή-
σουµε ταχύτητα, να στρέψουµε τις προσπάθειές µας στην ανά-
πτυξη και στην οικονοµία. Είναι το πεδίο που θα µας βοηθήσει
να κερδίσουµε όλα τα στοιχήµατα.

Με τούτες τις σκέψεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα
να σας καλέσω να υπερψηφίσουµε το αναπτυξιακό νοµοσχέδιο,
γιατί ανοίγει ένα νέο παράθυρο ελπίδας για τη χώρα, για την ανά-
πτυξη και την οικονοµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γκίκας εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ να

µην κάνω ένα σχόλιο για τα όσα συνέβησαν χθες και σήµερα
στην Εθνική Αντιπροσωπεία, που είδαµε εικόνες οι οποίες δεν
περιποιούν τιµή για κανένα Βουλευτή. Οφείλουµε όλοι να διαφυ-
λάξουµε το κύρος του Κοινοβουλίου, διότι η εικόνα του Κοινο-
βουλίου είναι η εικόνα της χώρας και δεν ταξιδεύει µόνο στο
εσωτερικό, ταξιδεύει και στο εξωτερικό. Περνάµε µια εικόνα
άσχηµη, που δεν υπηρετεί το εθνικό συµφέρον, και κάποιες πρά-
ξεις συναδέλφων δυστυχώς από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ κάνουν τα
πράγµατα πολύ χειρότερα. 

Έρχοµαι, όµως, στο πολύ σοβαρό αυτό νοµοθέτηµα. Το 2019
θέσαµε στο επίκεντρο του κυβερνητικού µας προγράµµατος την
ανάπτυξη και τη δηµιουργία νέων, καλύτερα αµειβόµενων θέ-
σεων εργασίας. Η επίτευξη, βεβαίως, αυτού του στόχου έχει πολ-
λές παραµέτρους και απαιτεί συνεχή προσπάθεια και µεθοδική
εργασία από πολλά Υπουργεία. Στο πλαίσιο αυτό, ο νέος ανα-
πτυξιακός νόµος αποτελεί ένα πολύ σηµαντικό θεσµικό και ανα-
πτυξιακό εργαλείο για την αύξηση των ιδιωτικών επενδύσεων και
άρα για την επίτευξη του πιο πάνω στόχου.

Βεβαίως, κάθε αναπτυξιακός νόµος αντικατοπτρίζει τις ανάγ-
κες της εποχής του. Οι περισσότεροι λειτούργησαν κυρίως ως
µηχανισµοί χρηµατοδοτήσεων, στηρίζοντας έναν αριθµό ιδιωτι-
κών επενδύσεων, που όµως είχαν συγκριτικά χαµηλό αποτύπωµα
στην οικονοµία µας, ενώ παράλληλα χαρακτηρίστηκαν από τη
µεγάλη γραφειοκρατία και τις εξαιρετικά χρονοβόρες διαδικα-
σίες ελέγχου και έγκρισης των επενδυτικών σχεδίων. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί ο ισχύων αναπτυξιακός,
o ν.4399/2016, που, παρά τα θετικά, αποδεικνύει ότι οι γραφει-
οκρατικές αγκυλώσεις λειτούργησαν εις βάρος του θετικού εγ-
χειρήµατος.

Συγκεκριµένα, στα δύο πρώτα χρόνια εφαρµογής του, δηλαδή
ως τον Ιούλιο του 2019 εγκρίθηκαν µόλις χίλια περίπου επενδυ-
τικά σχέδια και η κρατική ενίσχυση ανήλθε στα 990 εκατοµµύρια
ευρώ περίπου.

Η νέα ηγεσία του Υπουργείου Ανάπτυξης επιτάχυνε τις διαδι-
κασίες, προώθησε τις διαδικασίες, µε αποτέλεσµα τα τελευταία
δυόµισι χρόνια οι υπαγωγές στον αναπτυξιακό να αυξηθούν πε-
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ρίπου κατά 300% και η κρατική ενίσχυση να προσεγγίσει τα 3 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ.

Αξιοποιώντας, λοιπόν, την εµπειρία από την ενεργοποίηση του
ν.4399, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου έδωσε έµφαση στην
αποτελεσµατικότητα του νέου αναπτυξιακού και στη διευκό-
λυνση των επενδυτών. Προβλέπονται, συνεπώς, σηµαντικές και-
νοτοµίες που αποσκοπούν στη µείωση της γραφειοκρατίας σε
όλη τη διαδικασία, δηλαδή της υποβολής, της αξιολόγησης, της
έγκρισης των επενδυτικών σχεδίων, ενώ θεσπίζονται ρητές προ-
θεσµίες για την έκδοση των διοικητικών πράξεων, κάτι εξόχως
σηµαντικό. Η µειωµένη γραφειοκρατία και η επιτάχυνση των δια-
δικασιών συνοδεύονται από ένα νέο ολοκληρωµένο πληροφο-
ριακό σύστηµα του αναπτυξιακού νόµου, που θα διευκολύνει
τόσο τους επενδυτές όσο και τις υπηρεσίες και βεβαίως, αυτό
το πληροφοριακό σύστηµα είναι διασυνδεδεµένο µε άλλα πλη-
ροφοριακά υπάρχοντα συστήµατα άλλων φορέων, όπως είναι η
ΑΑΔΕ, το ΓΕΜΗ κ.λπ..

Η Κυβέρνησή µας -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- επιλέγει να
νοµοθετεί µε βάση µια συγκεκριµένη στρατηγική, µε στόχο να
αυξηθούν οι ιδιωτικές επενδύσεις και να έρθει η ανάπτυξη στην
οικονοµία µας, ανάπτυξη σε υγιείς βάσεις. Οι πολιτικές της βα-
σίζονται, πράγµατι, στην έκθεση της επιτροπής Πισσαρίδη, η
οποία ανέδειξε τους τοµείς όπου θα πρέπει να εστιάσει η οικο-
νοµία µας.

Σε αυτήν, άλλωστε, στηρίχτηκε και το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας, το «Ελλάδα 2.0» και το ΕΣΠΑ 2021-2027
και ο νέος αναπτυξιακός νόµος. Η χώρα µας, δηλαδή, αποκτά
για πρώτη φορά ένα ολοκληρωµένο σχέδιο ανάπτυξης, όπου όλα
τα χρηµατοδοτικά εργαλεία λειτουργούν εναρµονισµένα για την
επίτευξη του ίδιου στόχου. Συνεπώς, ο υπό συζήτηση αναπτυ-
ξιακός νόµος ανταποκρίνεται στις επενδυτικές και επιχειρηµατι-
κές ανάγκες της χώρας και της εποχής µας.

Όπως και άλλοι συνάδελφοι είπαν, θεσπίζονται δεκατρία θε-
µατικά καθεστώτα, σε αντίθεση µε τα οκτώ του προηγούµενου
νόµου. Εγώ δεν θα αναφερθώ σε όλα αυτά. Θα τονίσω, όµως, τη
δυνατότητα για ψηφιακό και τεχνολογικό µετασχηµατισµό των
επιχειρήσεων, για την πράσινη µετάβαση και την περιβαλλοντο-
λογική αναβάθµιση των επιχειρήσεων για τη στήριξη των νέων
επιχειρήσεων στο νέο επιχειρείν, για την αγροδιατροφή, για τη
µεταποίηση και την εφοδιαστική αλυσίδα.

Και βεβαίως, κάτι που ενδιαφέρει πάρα πολύ τις τουριστικές
περιοχές, όπως και την εκλογική µου περιφέρεια, την Κέρκυρα,
είναι η ενίσχυση των τουριστικών επενδύσεων, οι εναλλακτικές
µορφές τουρισµού. Βεβαίως, ξεχωριστό καθεστώς είναι οι µεγά-
λες επενδύσεις.

Το νοµοσχέδιο εισάγει σε αυτό το πλαίσιο την καινοτοµία ξε-
χωριστής ενεργοποίησης κάθε καθεστώτος σε σταθερούς κύ-
κλους -είναι περίπου 150 εκατοµµύρια ευρώ ανά καθεστώς- και
έτσι αποφεύγονται φαινόµενα όπου κάποιος κλάδος απορρο-
φούσε κονδύλια από έναν άλλο κλάδο.

Παράλληλα, δίδεται ιδιαίτερη έµφαση στην περιφέρεια, αφού
η εγκατάσταση επενδύσεων εκεί θα έχει ένα θετικό αντίκτυπο
στις τοπικές κοινωνίες. Να πούµε εδώ, ότι σε αυτό συνέβαλε ση-
µαντικά και ο νέος χάρτης περιφερειακών ενισχύσεων, που πρό-
σφατα ενέκρινε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που προβλέπει υψηλά
ποσοστά κρατικής ενίσχυσης για τις περισσότερες περιφέρειες
της χώρας. Άρα, λοιπόν, ο νέος αναπτυξιακός νόµος κάνει πράξη
την αποκέντρωση.

Στο σηµείο αυτό επιθυµώ να ευχαριστήσω την ηγεσία του
Υπουργείου Ανάπτυξης, που έκανε δεκτό ένα αίτηµα πολλών συ-
ναδέλφων για τη συµπερίληψη και των ξενοδοχείων ενός, δύο
και τριών αστέρων, προκειµένου να εκσυγχρονιστούν, να ανα-
βαθµιστούν, καθώς και τη µείωση της ελάχιστης επένδυσης στις
100.000 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Παράλληλα, θα ήθελα να επαναλάβω το αίτηµα, κύριοι Υπουρ-
γοί, ένταξης και των ενοικιαζοµένων καταλυµάτων για επενδύ-
σεις αναβάθµισής τους. Μόλις µου είπατε ότι, εφόσον θέλουν να
πάνε στο επίπεδο των ξενοδοχείων, µπορούν. Από εκεί και πέρα,
όµως, καλό είναι να το δούµε στο σύνολο, διότι τα ενοικιαζόµενα

καταλύµατα είναι, πράγµατι, η ραχοκοκαλιά µιας τουριστικής πε-
ριοχής.

Εν κατακλείδι, ο νέος αναπτυξιακός νόµος επαναπροσδιορίζει
το παραγωγικό µας µοντέλο, δηµιουργεί ένα φιλοεπενδυτικό
κλίµα, ενισχύει την απασχόληση και στηρίζει τη νέα επιχειρηµα-
τικότητα. Δύναται, συνεπώς, να επηρεάσει θετικά το παρόν και
το µέλλον της χώρας και να οδηγήσει µε σιγουριά την Ελλάδα
σε µακρά, βιώσιµη και ισχυρή ανάπτυξη.

Βεβαίως, για όλους αυτούς τους λόγους το υπερψηφίζω.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Γκίκα.

Καλησπέρα σας κι από εµένα! Καλό µήνα. Χρόνια πολλά σε
όσους γιορτάζουν σήµερα. Εγώ βλέπω έναν. Γλυκά δεν βλέπω!
Τέλος πάντων, το παρακάµπτουµε!

Τώρα θα δώσω τον λόγο στην κ. Θεοδώρα Τζάκρη από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, στη συνέχεια στον κ. Μανούσο
Βολουδάκη από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά θα πάρει τον λόγο
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, ο κ. Ιωάννης Σαρακιώτης.

Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η χθεσινή

παρέµβαση του Προεδρεύοντα, του κ. Αθανασίου, εκτός από αν-
τισυνταγµατική, αντιδηµοκρατική και αντικοινοβουλευτική, υπήρ-
ξε και βαθύτατα υποκριτική.

Αποτελεί µακρά κοινοβουλευτική παράδοση, αλλά και επιβάλ-
λεται πολιτικά, ο Βουλευτής όχι µόνο να παρακολουθεί την επι-
καιρότητα, αλλά να τοποθετείται και γι’ αυτή κατά τη διάρκεια
των παρεµβάσεών του στο Κοινοβούλιο. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι
ο κοινοβουλευτικός λόγος δεν πρέπει να είναι αποκοµµένος από
την πραγµατική ζωή. Άλλως, θα έπρεπε ο καθένας από εµάς στις
παρεµβάσεις του να διακόπτεται καθηµερινά από τον εκάστοτε
Προεδρεύοντα, κάτι που δεν συνέβη ποτέ -οφείλω να σας δια-
βεβαιώσω- στη µακρά κοινοβουλευτική µου διαδροµή των δε-
καοκτώ ετών.

Και επειδή ο κ. Αθανασίου είναι εµπειρότατος και πολιτικά και
συνδικαλιστικά και νοµικά, δεν µπορώ να φανταστώ ότι κατελή-
φθη αιφνιδίως και εζήλωσε δόξα παιδονόµου. Αντιθέτως, µπορεί
κάποιος πολύ εύλογα να υποθέσει ότι η χθεσινή επιλεκτική του
παρέµβαση ήταν και έγινε κατόπιν οδηγιών από τα υψηλότατα
κλιµάκια της Κυβέρνησης, ακριβώς για να φιµωθεί ο κ. Πολάκης
στο πλαίσιο της γενικότερης συγκάλυψης του σκανδάλου «NO-
VARTIS».

Η δε αναφορά του κ. Πολάκη ότι οι φάκελοι όπως αρχειοθε-
τούνται µε τον ίδιο τρόπο µπορούν και να ανασύρονται, ουδόλως
αποτελεί παρέµβαση στη δικαιοσύνη. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι
αποτελεί διαπίστωση που ισχύει µε βάση τους δικονοµικούς κα-
νόνες.

Όταν υπάρξουν καινούργια στοιχεία, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, βεβαίως, οι φάκελοι, οι δικογραφίες ανασύρονται από
το αρχείο και µπορούν να ερευνηθούν εκ νέου. Θα έλεγα, µάλι-
στα, ότι για τους νοµικούς αυτό που λέω ακούγεται σχεδόν κοι-
νότοπο.

Αντιθέτως, µόλις προχθές σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, ο Πρω-
θυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, ουσιαστικά κατήργησε το τεκµή-
ριο αθωότητας των δηµοσιογράφων και αποφάνθηκε ο ίδιος για
την παραποµπή τους στη δικαιοσύνη, ενώ η υπόθεσή τους εκ-
κρεµεί. Έκανε, δηλαδή, ο ίδιος ευθεία υπόδειξη στη δικαιοσύνη
για το ποια απόφαση πρέπει να βγάλουν. Το µόνο που δεν έκανε,
βεβαίως, εδώ ήταν ότι δεν εκφώνησε την απόφαση και ουσια-
στικά δεν µας υπέδειξε και το χειρότερο σωφρονιστικό κατά-
στηµα της επιλογής του για την κράτησή τους. Όµως, ουδόλως
είδα να ενοχλούνται αυτοί και αυτές που συνήθως εξεγείρονται
από τέτοιου είδους παρεµβάσεις.

Θέλω να κλείσω µε ένα γενικό σχόλιο που αφορά στη στάση
του Κινήµατος Αλλαγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πασιφανές ότι υπάρχει δι-
γλωσσία στις τάξεις του Κινήµατος Αλλαγής όσον αφορά στη
στάση τους απέναντι στην Κυβέρνηση και αυτό είναι ένα χαρα-
κτηριστικό το οποίο δεν πρέπει να περάσει απαρατήρητο στην
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περίοδο που διανύουµε.
Θέλω να ξεκινήσω τώρα την παρέµβασή µου στο νοµοσχέδιο

αναφερόµενη, αν θέλετε, στους οικονοµικούς δείκτες που στοι-
χειοθετούν την οικονοµική κατάσταση της χώρας και την ανά-
πτυξη, όπως αντιλαµβάνεστε, οι οποίοι επί των ηµερών σας,
κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, της Συµπολίτευσης,
έχουν επιδεινωθεί και η βελτίωσή τους παρουσιάζεται µόνο ως
επιδιωκόµενος στόχος. 

Ακούστε, λοιπόν: 185 δισεκατοµµύρια ευρώ το ΑΕΠ το 2019
και ρυθµός ανάπτυξης 1,5%. Το 2020 165 δισεκατοµµύρια ευρώ
το ΑΕΠ και ρυθµοί ανάπτυξης -9%. Το 2021 εκτιµάται ότι ο ρυθ-
µός ανάπτυξης θα είναι +7%, δηλαδή το ΑΕΠ θα κυµανθεί εκεί
στα 177 δισεκατοµµύρια ευρώ, 3,5% λιγότερο από το ΑΕΠ του
2019 και βεβαίως, παρουσιάζεται ως επιδιωκόµενος στόχος, η
ανάπτυξη θα κυµανθεί υπό κανονικές συνθήκες στο 5% plus το
2022 που διανύουµε, δηλαδή να φτάσει το 2022 το ΑΕΠ στα επί-
πεδα του 2020. Αυτό, µε συγχωρείτε πολύ, κύριε Υπουργέ, αλλά
δεν είναι ανάπτυξη, αυτό είναι µια ασθµαίνουσα προσπάθεια να
φτάσουµε στα επίπεδα του κακού 2019 -που να θυµίσω, τότε κυ-
βερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ισοζύγια τρεχουσών συναλλαγών: -1,5% το 2019, -6,6% το
2020 και στα ίδια επίπεδα αναµένεται να διαµορφωθεί και το
2021. Και, βεβαίως, σπεύδω εδώ να παρατηρήσω και να είµαι δί-
καιη ότι η υψηλή εξάρτηση της χώρας µας από τις εισαγωγές, η
αξία των οποίων είναι κατά 70% υψηλότερες σε απόλυτους αριθ-
µούς από τις εξαγωγές, βεβαίως, και οι υψηλές τιµές της ενέρ-
γειας δεν βοηθούν ιδιαίτερα στη βελτίωση των συγκεκριµένων
δεικτών. Όµως, τα 8,9 δισεκατοµµύρια ευρώ που είναι το έλ-
λειµµα του ισοζυγίου για το ενδεκάµηνο Γενάρης - Νοέµβρης του
2021, που είναι βεβαίως κατά τι χαµηλότερα από τα 2,1 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ του ελλείµµατος του ισοζυγίου του 2020, είναι
τέσσερις φορές περισσότερο από τα 2,1 δισεκατοµµύρια ευρώ
του ελλείµµατος του ισοζυγίου του 2019. 

Και βεβαίως, ο κ. Υπουργός των Οικονοµικών την Κυριακή
κατά τη συζήτησή του εδώ στην Ολοµέλεια µας προσγείωσε
απότοµα, αν θέλετε, για την ανάπτυξη. Μας προετοίµασε για την
ενισχυµένη εποπτεία και την επενδυτική βαθµίδα την οποία
ακόµα ψάχνουµε. 

Αυτοί, λοιπόν, είναι οι δείκτες οικονοµικής ανάπτυξης της χώ-
ρας που είτε το θέλουµε είτε όχι συνάδουν µε την ανάπτυξη την
οποία φιλοδοξεί να απογειώσει ο αναπτυξιακός νόµος µε τον βα-
ρύγδουπο τίτλο «Ελλάδα - Ισχυρή Ανάπτυξη» που συζητούµε σή-
µερα. 

Κοιτάξτε, σίγουρα ο αναπτυξιακός νόµος είναι ένα πολύ
ισχυρό αναπτυξιακό εργαλείο για την ενίσχυση της µικροµεσαίας
και της µεγάλης επιχειρηµατικότητας και βεβαίως, για την προ-
σέλκυση επενδύσεων. Θα σας πω, λοιπόν, εδώ -στον όσο χρόνο
µου αποµένει- γιατί αυτός ο στόχος δεν θα επιτευχθεί µε το νο-
µοσχέδιο που συζητούµε σήµερα. 

Πρώτα απ’ όλα, γιατί δεν υπάρχει σαφής προτεραιοποίηση σε
ό,τι αφορά στους τοµείς που είναι προς ενίσχυση και εξηγούµαι.
Δεν υπάρχει κανένας στρατηγικός σχεδιασµός για τους ούτως ή
άλλως πεπερασµένους πόρους του αναπτυξιακού νόµου. Φαίνε-
ται να δίνεται κάποια προτεραιοποίηση στον τουρισµό. Εξακο-
λουθούν να παραµένουν έξω τα ενοικιαζόµενα δωµάτια και ο
κλάδος των τουριστικών λεωφορείων, που χτυπήθηκε πάρα πολύ
άσχηµα κατά την περίοδο της πανδηµίας, αλλά εµφανίζονται και
νέοι κλάδοι που δεν φαίνεται να είναι αναγκαίο να ενισχυθούν.
Και αναφέροµαι: κέντρα αποθεραπείας και αποκατάστασης,
οίκοι ευγηρίας, υπηρεσίες µηχανικών πλυντηρίων, υπηρεσίες σι-
δερωτηρίων ρούχων. Μάλιστα, να θυµίσω εδώ ότι µε τροπολογία
το 2019 είχαν ενταχθεί στον αναπτυξιακό νόµο υπηρεσίες κού-
ριερ, ντελίβερι, κλάδοι στους οποίους υπήρχε ένα φυσικό πλεο-
νέκτηµα και κανένας λόγος κινητροδότησης τους. 

Θα προκύψουν σηµαντικές τεχνικές διαχειριστικές δυσκολίες
εφαρµογής του νόµου λόγω της πολυπλοκότητας του. Προβλέ-
πονται δεκατρία καθεστώτα επενδύσεων. Χρειάζεται δεκατρία
διαφορετικά πληροφοριακά συστήµατα, δεκατρείς οδηγούς
αξιολόγησης, δεκατρείς οδηγούς ελέγχου. 

Κεντρικό χαρακτηριστικό του νοµοσχεδίου είναι η στήριξη των
µεγάλων επιχειρήσεων. Παράλληλα, το νοµοσχέδιο θέτει προ-

σκόµµατα στη στήριξη των µικρών επιχειρήσεων, εξαιρεί τις µι-
κρές ατοµικές επιχειρήσεις, αυξάνει τα κόστη για τον επενδυτή,
απαιτεί έγκριση δανείου από τράπεζα πριν από την αίτηση. Το
τελικό αποτέλεσµα θα είναι η ένταση των ανισοτήτων, η σώ-
ρευση της ισχύος σε λίγες µεγάλες επιχειρήσεις, όταν οι µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της
οικονοµίας µας ασθµαίνοντας θα εξασφαλίσουν κάποια ψίχουλα.
Στόχος του νοµοσχεδίου είναι να δοθεί ό,τι είναι δυνατόν στον
ιδιωτικό τοµέα, στόχος απολύτως συµβατός µε τη συνολικότερη
πολιτική της σηµερινής Κυβέρνησης για την περιστολή του δη-
µόσιου τοµέα από το επιτελικό κράτος. 

Τα αποτελέσµατα τα είδαµε, κυρίες και κύριοι, στην Αττική
Οδό, όπου πραγµατικά θα χαθεί και η τεχνογνωσία από τις δη-
µόσιες υπηρεσίες να ελέγχει τον ιδιώτη. Και από την άλλη, και
µε αποδυναµωµένες υπηρεσίες συγκεντρώνεται µεγάλη εξουσία
στο Υπουργείο µε αντίστοιχο περιορισµό των αρµοδιοτήτων στις
περιφέρειες. 

Υπάρχει, επίσης, πολύ µεγάλη συγκέντρωση εξουσίας στον
ίδιο τον Υπουργό, ο οποίος θα αποφασίζει σε ποιους θα αναθέτει
την αξιολόγηση, πώς θα γίνεται ο έλεγχος µιας επένδυσης σε
περίπτωση καθυστερήσεων και, µάλιστα, αυτό αφορά και στα
επενδυτικά σχέδια για τα οποία είναι υπεύθυνες οι περιφέρειες
και το Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης. Κατ’ αυτόν τον τρόπο πε-
ριορίζεται η αποκέντρωση και, όπως καταλαβαίνετε, περιορίζεται
και η ίδια η διαφάνεια. 

Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε αυτό:
Τρεις µέρες κατά τη συζήτηση της πρότασης µοµφής και µια
µέρα, σήµερα, χορτάσαµε οικονοµικά θαύµατα. Λοιπόν, το κακό
µε εσάς είναι ότι σας ακούνε και οι Έλληνες που, αν πιστέψουν
εσάς και δουν τις αγελάδες παχιές -όπως µε φανατισµό υποστη-
ρίζατε και εσείς και οι συνάδελφοί σας καθ’ όλη τη διάρκεια
αυτής της συζήτησης- δεν θα αναρωτηθούν γιατί στο δικό τους
πορτοφόλι δεν φτάνει δίφραγκο από αυτήν την ευηµερία; Δεν θα
καταλάβουν ότι στο τραπέζι σας δεν είναι καλεσµένοι; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοινωνία, αν δεν το
έχετε καταλάβει, βρίσκεται σε νευρική κρίση εξαιτίας των µεγά-
λων προβληµάτων που αντιµετωπίζει. Φιάσκο στην αντιµετώπιση
των καιρικών φαινοµένων, φιάσκο στην αντιµετώπιση των πυρ-
καγιών, φιάσκο στην αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε µε αυτό, πα-
ρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Σήµερα, κάθε µέρα έχουµε εκατόµβες
νεκρών. Ξεπεράσαµε σε θανάτους ακόµα και τη Μεγάλη Βρετα-
νία και τη Ρωσία. Φιάσκο στην ακρίβεια και φιάσκο, επίσης, και
στην καταπολέµηση της εγκληµατικότητας, παρά τα δελτία
Τύπου που εκδίδει κάθε µέρα ο Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη ότι επί των ηµερών του µειώθηκε η εγκληµατικότητα. Σή-
µερα είχαµε στη Θεσσαλονίκη το αποτρόπαιο γεγονός του
θανάτου ενός δεκαεννιάχρονου παιδιού µε δρεπάνι –αν έχουµε
τον Θεό µας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, σας παρα-
καλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Φιάσκο στην αντιµετώπιση της ακρί-
βειας, φιάσκο µε τη φτώχεια που µαστίζει στα ελληνικά νοικοκυ-
ριά. Ε, όλα αυτά, δεν τα λες και ανάπτυξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά, ευχα-

ριστούµε πολύ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Δευτερόλεπτα, απλώς και µόνο για να ακού-
σει το Σώµα, µήπως καταλάβει η κ. Τζάκρη το παράλογο του επι-
χειρήµατος. 

Για να υπερασπιστεί τον φίλο της, τον κ. Πολάκη, είπε για τη
φράση «όπως κάτι αρχειοθετείται, ανασύρεται» το οποίο είναι
απολύτως νοµικά βέβαιον και µπορεί να συµβεί και πρωτόλεια
νοµικά. Προφανώς, αν βρεθούν νέα στοιχεία για κάποιον, µπορεί
να ανασυρθεί το αρχείο. Μα αν βρεθούν νέα στοιχεία για εσάς,
µπορεί αύριο να πάτε φυλακή. Αυτό ισχύει. Ό,τι ισχύει για εσάς,
ισχύει και για µένα και για όλους. Αν σε κάποιον βρουν κάτι, µπο-
ρεί να κατηγορηθεί, αυτό είπατε. 
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Ενώ το είπατε αυτό, για την αρχειοθέτηση, υπονοώντας ότι
εγώ και όσοι έχουµε αρχειοθετηθεί είµαστε οιονεί για πάντα ένο-
χοι, αφού για πάντα µπορούµε να βγούµε από το αρχείο, την
άλλη στιγµή είπατε ότι είναι απαράδεκτο να παραβιάζεται το τεκ-
µήριο αθωότητας για τον κ. Βαξεβάνη και την κ. Παπαδάκου.

Δηλαδή, για εµάς που αρχειοθετηθήκαµε, όχι µόνο δεν υφί-
σταται τεκµήριο αθωότητας που έχουµε αρχειοθετηθεί -γιατί ανά
πάσα στιγµή µπορούµε να πάψουµε να είµαστε αρχειοθετηµένοι
κατά την Τζάκρη-, αλλά για τους φίλους σας «Α! Μην παραβια-
στεί το τεκµήριο αθωότητας!». 

Τέτοιοι ψεύτες και υποκριτές είστε, γι’ αυτό σας έχει ο ελληνι-
κός λαός εκεί που σας έχει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, κυρία Τζάκρη,

όχι, δεν σας είπε κάτι.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ,

εγώ κάνω σπάνια χρήση επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, τώρα

τα λέγαµε. Σε εσάς απευθύνθηκε, δεν σας έβρισε. Σας παρα-
καλώ πολύ. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Θέλω τώρα τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ. Γιατί

µε στεναχωρείτε, κυρία Τζάκρη, τώρα;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ πολύ,

θέλω τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εγώ σας παρακα-

λώ, ούτε δευτερόλεπτο, γιατί θα πρέπει να απαντήσει. Θα απαν-
τήσει, δεν τα κρατάει, δεν αφήνει να πέσει κάτω. Γεωργιάδης
είναι αυτός, σας παρακαλώ µη µου το κάνετε αυτό, µόλις ανέ-
βηκα. Σας παρακαλώ πάρα πολύ, δεν είναι τίποτα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι ο Γε-
ωργιάδης να µην απαντήσει η συνάδελφος επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Άντε, γιατί µε τις γυ-
ναίκες είµαι καλός. Ένα λεπτό, ορίστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Γεωργιάδη, η σχέση σας µε την
αλήθεια, αποτυπώθηκε -µάλιστα θα έλεγα περίτρανα- στην επή-
κοον ολόκληρου του ελληνικού λαού, όταν σε τηλεοπτική σας
παρέµβαση στον τηλεοπτικό σταθµό ΣΚΑΪ είπατε ότι ο Πρωθυ-
πουργός, όχι µόνο δικαιούται να λέει ψέµατα, αλλά οφείλει να
λέει και ψέµατα όταν πρόκειται για το καλό του τουρισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρία Τζάκρη, µου εί-
πατε προσωπικό και δεν υπάρχει προσωπικό τώρα. Τι είπε στο
ΣΚΑΙ; Γιατί µε στεναχωρείτε;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Εποµένως, κύριε Γεωργιάδη, όταν λέτε
εµένα ψεύτρα και ότι εν πάση περιπτώσει αποκρύπτω την αλή-
θεια, έχουν διαπιστώσει -όπως σας είπα προηγουµένως- όλοι οι
Έλληνες ποια είναι η δική σας σχέση µε την αλήθεια, πολλώ δε
µάλλον ποια σχέση µε την αλήθεια εσείς δίνετε στον άνθρωπο
που υπερασπίζετε τον εαυτό του. 

Από εκεί και πέρα, δεν µπορείτε να το καταλάβετε, γιατί δεν
είστε νοµικός. Άλλο να κάνεις αυτό που σας είπα προηγουµένως,
που είναι σύνηθες και σας είπα ότι για τον νοµικό κόσµο είναι πε-
ρίπου ελαφρώς κοινότοπο, ότι δηλαδή όταν υπάρξουν νέα στοι-
χεία, ένας φάκελος, µια δικογραφία µπορεί να ανασυρθεί από το
αρχείο, κύριε Γεωργιάδη, και άλλο να λες στη δικαιοσύνη ποια
απόφαση πρέπει να βγάλει. Σας το είπα, είναι τελείως διαφορε-
τικό. Πολλώ δε µάλλον, όταν αυτή την υπόδειξη προς τη δικαιο-
σύνη -που είναι ευθεία, κύριε Γεωργιάδη- την κάνει ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός. Ε ναι, κύριε Γεωργιάδη, στην περίπτωση αυτή
υπάρχει ευθεία παρέµβαση στη δικαιοσύνη, στην προηγούµενη
όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μία προτροπή για
αυτό το θέµα, το χθεσινό. Έχω την αίσθηση –προσέξτε, δεν λέω
να µην µιλήσετε, να µιλήσετε, προς θεού!- ότι εξαντλήθηκε το
χθεσινό θέµα. Είπαν οι Κοινοβουλευτικοί, είπαν πολλοί Βουλευ-
τές κ.λπ.. Μην φυσάτε άλλο την σπίθα, για να µην ανάψει καµµιά
φωτιά. Σας παρακαλώ πολύ. Το νοµοσχέδιο έχει πολύ έδαφος
για κριτική και µη χάνετε χρόνο, ένα δίλεπτο, ένα τρίλεπτο, να
λέτε για τα χθεσινά. Φτάσαµε στις 20:30’ το βράδυ και από το
πρωί αυτό λέγεται. Δική µου προτροπή, µέσα από την καρδιά

µου σας το λέω µε πολύ αγάπη.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Εάν µιλάει ο κύριος Υπουργός µετά από

κάθε οµιλητή, δεν θα τελειώσουµε ποτέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έχετε δίκιο, κυρία

Γκαρά. Τι να κάνω; Απλώς, σας το λέω. Εν πάση περιπτώσει,
φθάνει! Συνέχεια τα ίδια θα ακούµε και από τη µία και από την
άλλη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μανούσος Βολουδάκης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. Σηµειώνω την παραίνεσή σας. Δεν γίνεται, όµως,
διότι σε µερικές περιπτώσεις που συµβαίνουν πράγµατα κρίσιµα
αισθανόµαστε ο καθένας την ανάγκη να πούµε τι σηµαίνει για
εµάς. 

Θα είµαι, λοιπόν, πολύ σύντοµος επ’ αυτού. Είχαµε οι περισ-
σότεροι σε αυτήν την Αίθουσα, ανεξαρτήτως παρατάξεως, την
ελπίδα ότι από τότε που ο ελληνικός λαός έβγαλε από αυτή την
Αίθουσα τη Χρυσή Αυγή ότι δεν θα ζούσαµε ξανά σκηνές ευτελι-
σµού του Κοινοβουλίου, σκηνές σαν αυτές που είδαµε χθες. Δια-
ψεύστηκε η ελπίδα µας. Γιατί, βλέπετε, µπορεί να µην είναι εδώ
η Χρυσή Αυγή, όµως, κάποιοι εποφθαλµιούν το κοινό που πι-
στεύουν ότι η Χρυσή Αυγή είχε. Γιατί είχε, κακά τα ψέµατα, και
πάντα τέτοιου είδους στάσεις σε ένα µέρος της κοινωνίας, δυ-
στυχώς, βρίσκουν απήχηση. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση στο ίδιο περίπου κοινό στόχευσε
και µε τους ίδιους τρόπους και διά του ιδίου προσώπου στό-
χευσε στους αντιεµβολιαστές. Είναι το ίδιο πράγµα και το πρό-
βληµα δεν είναι…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ήµαρτον!
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Λυπούµαι

που σας στεναχωρώ, κύριοι συνάδελφοι, αλλά θα το ακούσετε,
γιατί το πρόβληµα δεν είναι ο κ. Πολάκης, το πρόβληµα είναι ο
κ. Τσίπρας. Γιατί, αν ήθελε, θα ακολουθούσαµε διαφορετική πο-
λιτική. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Παροµοιάζετε τον ΣΥΡΙΖΑ µε την

Χρυσή Αυγή; Πάρτε το πίσω! Να ανακαλέσετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ πολύ!
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Έρχοµαι, λοι-

πόν, στη συζήτηση του νοµοσχεδίου.
Ο αναπτυξιακός νόµος είναι αναγκαίος, ήταν πάντα αναγκαίος,

γιατί στην πατρίδα µας χρειάζεται να καλύψουµε ένα επενδυτικό
κενό. Ένα επενδυτικό κενό, το οποίο ήταν ένας από τους βασι-
κούς λόγους της χρεοκοπίας πριν από δώδεκα χρόνια, τα διπλά
ελλείµµατα στα οποία συνετέλεσε η αδύναµη παραγωγική βάση
της πατρίδας µας. 

Υπήρχαν, βέβαια, και τα προηγούµενα χρόνια αναπτυξιακοί
νόµοι. Απέδωσαν; Τα αποτελέσµατα δείχνουν ότι όχι αρκετά. Δεν
άλλαξαν το παραγωγικό πρότυπο της χώρας µας, ώστε να προ-
χωρήσουµε προς κλάδους υψηλής προστιθέµενης αξίας και κλά-
δους που δηµιουργούν θέσεις εργασίας υψηλής προστιθέµενης
αξίας.

Είναι χαρακτηριστικό ότι το µεγαλύτερο ποσοστό των κονδυ-
λίων των αναπτυξιακών νόµων είχαν πάει σε ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, χρήσιµες και ωφέλιµες για άλλους λόγους, αλλά που
δεν παράγουν θέσεις εργασίας και σε παραδοσιακές τουριστικές
δραστηριότητες. 

Τι αλλάζει σήµερα; Κατ’ αρχάς, έχει αλλάξει η διοικητική πρα-
κτική και πριν νοµοθετήσει αυτή η Κυβέρνηση. Ο αναπτυξιακός
νόµος του ΣΥΡΙΖΑ του 2016, ο οποίος στη βάση του είχε πολλά
θετικά στοιχεία, χρειάστηκε δύο χρόνια να ενεργοποιηθεί. Ήταν
1 δισεκατοµµύριο ευρώ οι εντάξεις σχεδίων του νόµου ΣΥΡΙΖΑ
επί των ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ και µε τον ίδιο νόµο του ΣΥΡΙΖΑ εν-
τάχθηκαν 3 δισεκατοµµύρια ευρώ επενδύσεις στο διάστηµα της
διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ποιες είναι οι αλλαγές επιγραµµατικά από εδώ και πέρα,
πέραν της ειδικής πρακτικής που έκανε τα πράγµατα να τρέξουν
πιο γρήγορα; Κατ’ αρχάς, ο νόµος αρθρώνεται σε θεµατικές ενό-
τητες, θεµατικά καθεστώτα, όπως λέγονται, µε αποτέλεσµα να
µπορεί να στοχεύει. Δεν είναι πια µια οριζόντια πρόσκληση
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«ελάτε όσοι θέλετε να υποβάλετε προτάσεις». Ορίζονται θεµα-
τικά οι προκηρύξεις του αναπτυξιακού νόµου και θα αναφέρω
µόνο σαν επικεφαλίδες µερικούς τοµείς που θεωρώ πολύ κρίσι-
µους, που προβλέπονται στον αναπτυξιακό νόµο: Τη µεταποίηση.
Από εδώ κατ’ εξοχήν περιµένουµε θέσεις εργασίας. Θα αναφέρω
τον τοµέα της αγροδιατροφής. Ο τουρισµός µε δύο κατηγορίες,
την ενίσχυση των τουριστικών επιχειρήσεων γενικά, αλλά και τις
εναλλακτικές µορφές τουρισµού. Θα αναφέρω το νέο επιχειρείν,
την ψηφιακή µετάβαση και ούτω καθεξής. 

Ο αναπτυξιακός αυτός νόµος συλλειτουργεί και µε τις προβλέ-
ψεις του Ταµείου της Δίκαιης Μετάβασης, για να αυξήσει τα συ-
νολικά διαθέσιµα χρήµατα και τα συνολικά ποσοστά της χρη-
µατοδότησης. Στην Κρήτη, για παράδειγµα, έχουµε ήδη ένα πο-
σοστό ενίσχυσης που θα φτάσει 40% για τις µεγάλες επιχειρή-
σεις, 50% για τις µεσαίες και 60% για τις µικρές. Είναι το 60%
του επενδυτικού σχεδίου και αυτό µπορεί να αυξηθεί και κατά
10% ακόµη, εφόσον ολοκληρωθεί µε επιτυχία η διαπραγµάτευση
της Κυβέρνησης µε την Κοµισιόν. Μπορεί να φτάσει, δηλαδή, στο
70% για την Κρήτη και τα νησιά, όπως ήδη είναι για την Δυτική
Μακεδονία.

Ιδιαίτερα σηµαντικό για την Κρήτη και για αλλού είναι ένα ση-
µείο στο οποίο φάνηκε ότι κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
το Υπουργείο Ανάπτυξης, όπως έδειξε και σε άλλα νοµοσχέδια,
ακούει τη Βουλή και τους Βουλευτές. 

Στα θερµοκήπια είχαµε ένα πρόβληµα µέχρι τώρα, ότι τα κα-
τασκευαστικά µπορούσαν να είναι µόνο µέχρι 45% του συνόλου
της επένδυσης, το οποίο δεν το έπιαναν τα θερµοκήπια. Αυξή-
θηκε, λοιπόν, το ποσοστό αυτό στο 60% και αυτό θα βοηθήσει
να δούµε πολλές νέες επενδύσεις στα θερµοκήπια. 

Η όλη δοµή του νοµοσχεδίου θα επιτρέψει να αξιολογούνται
ταχύτερα και µε διαφάνεια οι προτάσεις. Πρέπει δε να πω ότι
πραγµατικά δεν καταλαβαίνω την εύκολη αιτίαση από πλευράς
Αντιπολίτευσης, ότι το νοµοσχέδιο αυτό στοχεύει τις µεγάλες
επιχειρήσεις. Μα, ξεκινούν οι ενισχύσεις από σχέδια 100.000
ευρώ. Η κατ’ εξοχήν ενίσχυση που είναι η χρηµατοδότηση µε µε-
τρητά είναι µόνο για τις µικρές επιχειρήσεις και λέτε ότι δεν ενι-
σχύονται επαρκώς οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις;

Δυο λόγια για τον τουρισµό, πριν κλείσω. Και στην περίπτωση
του τουρισµού το Υπουργείο Ανάπτυξης άκουσε κατά τη συζή-
τηση αυτό που είπαµε πολλοί Βουλευτές και αισθάνοµαι την
ανάγκη να ευχαριστήσω ιδιαιτέρως τον Υπουργό και τον Αναπλη-
ρωτή Υπουργό, γιατί κάναµε µια κουβέντα για τα µη κύρια του-
ριστικά καταλύµατα, τα ενοικιαζόµενα δωµάτια, τα οποία έστω
µε κάποιες πολύ αυστηρές προϋποθέσεις εντάσσονται σε ένα
καθεστώς υπό όρους, για παραδοσιακούς οικισµούς, µε ένα µί-
νιµουµ µονάδων, όχι για όλη τη χώρα βέβαια, αλλά για τις περιο-
χές που έχουν µεγαλύτερη ανάγκη. Θέλω να πιστεύω ότι θα το
συζητήσουµε και περαιτέρω και θα δούµε και άλλες βελτιώσεις.
Βέβαια, είναι και η δυνατότητα ένταξης στον αναπτυξιακό ξενο-
δοχειακών µονάδων και χαµηλότερων από τα τέσσερα αστέρια,
εφόσον αναβαθµίζονται και πάνε για παραπάνω ή για αναβάθ-
µιση του προϊόντος τους γενικά.

Έχει µια σηµασία να δούµε ότι στον τουρισµό χρειαζόµαστε
ενίσχυση µε έµφαση στην ποιότητα. Και η ποιότητα δεν ταυτίζε-
ται πάντα µε τα περισσότερα αστέρια. Αυτό που µας ενδιαφέρει
εµάς δεν είναι το πόσο πολυτελώς θα διάγει ο τουρίστας που έρ-
χεται, µπορεί να είναι και αυτό…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Αυτό που

µας ενδιαφέρει είναι η συνολική προστιθέµενη αξία για τη χώρα,
να διαχέεται σε όσο το δυνατόν µεγαλύτερο µέρος της τοπικής
οικονοµίας το εισόδηµα που έρχεται από τον τουρισµό. Αυτό το
επιτυγχάνουν οι µικρές µονάδες ή και τα τριάστερα ξενοδοχεία
και τα καταλύµατα, τα ενοικιαζόµενα δωµάτια και λοιπά. Όµως,
είναι και κάτι ακόµα. Βλέπω µε ικανοποίηση ότι εισέρχεται και
αυτό το σηµείο για τους παραδοσιακούς οικισµούς. Καθώς ανα-
βαθµίζουµε το τουριστικό µας προϊόν, χρειάζεται να διαφυλά-
ξουµε το πολιτιστικό και φυσικό µας περιβάλλον. Εδώ είναι η

βασική µας έλλειψη και διαφορά σε σχέση µε την υπόλοιπη Ευ-
ρώπη. Εµείς την αρχιτεκτονική µας κληρονοµιά την έχουµε µέχρι
τώρα υποβαθµίσει δραµατικά. Ό,τι έχει σωθεί µέχρι τώρα, πρέπει
να µπορέσει να σωθεί και για το µέλλον. Ο νόµος είναι εξαιρετι-
κός. Είµαι βέβαιος ότι και στην εφαρµογή του στην πράξη θα πά-
νε όλα καλά, για να µπορέσουµε να περάσουµε πραγµατικά στην
επόµενη µέρα του παραγωγικού προτύπου της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Βολουδάκη. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Σαρακιώτης από το ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. Είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ξεκινώντας, θα ήθελα και εγώ από πλευράς µου να αποδώσω

τιµή στη µνήµη των ηρώων Καραθανάση, Βλαχάκου και Γιαλο-
ψού, οι οποίοι έδωσαν τη ζωή τους το 1996 στην κρίση των Ιµίων,
όπως άλλωστε εµπράκτως αποδίδαµε τιµή και ως Κυβέρνηση επί
τέσσερα χρόνια, όπως το πράτταµε αγνοώντας τις επιθέσεις
τότε των στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας, όταν µας λέγανε ότι
προκαλούµε µε αυτές τις κινήσεις την Τουρκία στο Αιγαίο. 

Σήµερα αρκείστε σε ένα twit. Αυτή είναι η τιµή που αποδίδετε,
κυρίες και κύριοι τη Νέας Δηµοκρατίας στους ήρωες των Ιµίων.
Πατριωτισµός στο Twitter. Όµως, τι θα µπορούσε να περιµένει
κάποιος, όταν προεκλογικά και κατά τη διάρκεια της συζήτησης
της Συµφωνίας των Πρεσπών είχατε επιδοθεί σε ένα ρεσιτάλ πα-
τριδοκαπηλίας και προ ηµερών ακούσαµε από τον Έλληνα Πρω-
θυπουργό, τον κ. Μητσοτάκη, να αναφέρει σε συνέντευξή του
ότι δεν τον πειράζει το όνοµα, δεν χάθηκε και τίποτα µε το όνοµα.
Οπότε, να ευχηθώ κι εγώ καλό κουράγιο και καλή δύναµη και
στον Πρωθυπουργό, αλλά και στους Υπουργούς του για την τι-
τάνια προσπάθεια που κάνουν για τη στήριξη της ευρωπαϊκής
προοπτικής της Βόρειας Μακεδονίας. 

Πριν έρθω τώρα στο περιεχόµενο του υπό συζήτηση νοµοσχε-
δίου, οφείλω να κάνω ένα σύντοµο σχόλιο για τη χθεσινή, πρω-
τοφανή στα µεταπολιτευτικά χρονικά, απαράδεκτη στάση του
Προεδρείου, η οποία θύµισε άλλες εποχές. Διερωτάται κάποιος:
Είναι δυνατόν εν έτει 2022 να αµφισβητείται η ελευθερία του
εκλεγµένου από τους Έλληνες πολίτες Βουλευτή και το δικαίωµά
του να αγορεύει από το Βήµα της Βουλής για µείζονα θέµατα
της χώρας; Είναι δυνατόν να αφαιρεί τον λόγο ο Προεδρεύων
από οµιλητή απλά και µόνο επειδή δεν συµφωνεί, δεν του αρέ-
σουν τα λεγόµενά του; 

Έχετε επιλέξει τον ολισθηρό δρόµο της συµπόρευσης µε τη
διαφθορά και τη διαπλοκή. Συναγελάζετε µε υπόδικους και προ-
ωθείτε τροπολογίες για να τους εξυπηρετήσετε, παραβιάζοντας
ακόµη και το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βουλής. Σκηνοθε-
τήσατε µία σύγκρουση εντός του Κοινοβουλίου προκειµένου να
εκτρέψει τη δηµόσια συζήτηση από τα µεγάλα προβλήµατα που
αντιµετωπίζει σήµερα η ελληνική κοινωνία και να µην δώσετε
αναγκαίες απαντήσεις για την υγειονοµική τραγωδία που βιώ-
νουµε, ειδικά τους τελευταίους µήνες, για τα οικονοµικά προβλή-
µατα και κυρίως στον τοµέα της ενέργειας και των αυξήσεων,
της ακρίβειας που αντιµετωπίζουν νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

Η τακτική σας είναι βαθιά αντιδηµοκρατική. Το πολιτικό σύ-
στηµα και η κοινωνία έδωσαν αγώνες επί δεκαετίες για να τελει-
ώσουµε µε αυτές τις φασίζουσες νοοτροπίες. Κυρίες και κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας, δεν θα διολισθήσουµε ξανά σε αυτές τις
συµπεριφορές. Δεν θα σας το επιτρέψουµε, όσο κι αν οι νοσταλ-
γοί εκείνων των εποχών κατέχουν σήµερα κορυφαίες θέσεις στην
Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν ψέµα αν λέγαµε ότι το
περιεχόµενο του υπό συζήτηση νέου αναπτυξιακού νόµου απο-
τελεί κάποιου είδους έκπληξη. Δεν εκπλήσσει πλέον κανέναν.
Εξάλλου, έχετε φροντίσει να δώσετε τα διαπιστευτήριά σας
µέσω του σχεδίου Πισσαρίδη, αλλά και του επακόλουθου σχε-
δίου ανάκαµψης, το οποίο αντί να αντιµετωπιστεί ως µία ευκαιρία
για την ουσιαστική µετάβαση της ελληνικής οικονοµίας σε ένα
ανθεκτικό, δίκαιο και βιώσιµο παραγωγικό µοντέλο, κατέστη ερ-
γαλείο διεύρυνσης των ανισοτήτων. 
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Έτσι και τώρα, αντί ο αναπτυξιακός νόµος να είναι µια αφορµή
οριστικής επανάκαµψης της ελληνικής οικονοµίας, µετατρέπεται
σε έναν µηχανισµό γιγάντωση των ανισοτήτων. Δεν είναι άλλω-
στε τυχαίες οι αντιδράσεις του κόσµου των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων, του κόσµου της πραγµατικής οικονοµίας, τους οποίους
διαρκώς επιµένετε να αγνοείται. 

Όπως ανέφερε η ΓΣΕΒΕΕ, ο νέος αναπτυξιακός νόµος θα τρο-
φοδοτήσει νέες στρεβλώσεις σε επίπεδο επιµέρους αγορών, δη-
µιουργώντας αθέµιτα εµπόδια σε επίπεδο υγιούς ανταγωνισµού,
ως συνέπεια της έλλειψης ίσων όρων αντιµετώπισης και άνισης
πρόσβασης σε πηγές χρηµατοδότησης, αποκλείοντας ουσια-
στικά πολλές µικρές επιχειρήσεις από ακόµη ένα χρηµατοδοτικό
εργαλείο. 

Ίδιοι αποκλεισµοί και στον τοµέα του λιανεµπορίου. Και ευχα-
ριστηµένοι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δηλώνουν µόνο
οι εκπρόσωποι των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, όπως άλ-
λωστε παρουσιάστηκε και στην συζήτηση κατά τη συνεδρίαση
των φορέων. 

Υλοποιείτε, δηλαδή, ό,τι επιτάσσει το σχέδιο Πισσαρίδη το
οποίο ανέφερε αυτολεξεί: «Η κυριαρχία µονοπρόσωπων και πολύ
µικρών επιχειρήσεων αποτελεί προβληµατικό χαρακτηριστικό».
Και το ερώτηµα είναι εύλογο: Σε ποιους απευθύνεστε, κυρίες και
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Για ποιους νοµοθετείτε; Τα συµ-
φέροντα ποιων εξυπηρετείτε; 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είχε φέρει έναν κατά γενική
οµολογία -το παραδεχθήκατε πολλές φορές και οι οµιλητές σας
και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και ο Υπουργός κατά τη
διάρκεια της συζήτησης στις επιτροπές- επιτυχηµένο αναπτυ-
ξιακό νόµο, στον οποίον υπήχθησαν πολύ µικρές επιχειρήσεις σε
ποσοστό 42%, µικρές επιχειρήσεις σε ποσοστό 29%, µεσαίες επι-
χειρήσεις σε ποσοστό 18% και µεγάλες σε ποσοστό 10%, τον
νόµο Χαρίτση-Λαµπριανίδη, τον ν.4399/2016. Ο αναπτυξιακός
νόµος του ΣΥΡΙΖΑ απέφερε δύο χιλιάδες διακόσιες πενήντα
οκτώ επενδύσεις, φορολογικές απαλλαγές ύψους 45,8% και δε-
καεπτά χιλιάδες τριακόσιες οκτώ νέες θέσεις εργασίας. 

Να θυµηθούµε, όµως, για να κάνουµε και τις συγκρίσεις, τι είχε
αποδώσει ο προηγούµενος, αυτός του 2011. Είχε αποδώσει χί-
λιες διακόσιες εβδοµήντα έξι επενδύσεις, φορολογικές απαλλα-
γές ύψους 15% και έξι χιλιάδες εκατόν εξήντα επτά νέες θέσεις
εργασίας. 

Τα αποτελέσµατα, όσον αφορά συνολικά τους αναπτυξιακούς
νόµους του 1998, του 2004 και του 2011 είναι ενδεικτικά: Μόλις
το 2,4% των επενδυτικών σχεδίων προσέλκυσαν το 43,6% των
συνολικών επενδύσεων. Η κάθε θέση εργασίας κόστισε στο ελ-
ληνικό δηµόσιο 323.000 ευρώ. Σε ένα σύνολο δεκατεσσάρων χι-
λιάδων πεντακοσίων επενδυτικών σχεδίων µόλις έξι επιχειρη-
µατικοί όµιλοι απορρόφησαν το 8,1% των συνολικών ενισχύσεων,
κάτι το οποίο σχεδιάζετε να πράξετε και τώρα, αφήνοντας µία
στις δύο επιχειρήσεις χωρίς καν τη δυνατότητα υποβολής πρό-
ταξης ένταξης.

Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το 2015 η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ πα-
ρέλαβε χιλιάδες εκκρεµή επενδυτικά σχέδια. Οι ανολοκλήρωτες
επενδύσεις των προηγούµενων νόµων ήταν, περίπου, έξι χιλιά-
δες και οι µη συµβασιοποιηµένες οφειλές, περίπου 5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ.

Παράλληλα, δεν υπήρχε καµµία συστηµατική καταγραφή, ούτε
πλαίσιο των εν λόγω σχεδίων. Ποια ήταν, δηλαδή, η στρατηγική
σας έως τότε; Απλά εντάσσατε επενδυτικά σχέδια, χωρίς προ-
γραµµατισµό, χωρίς µέριµνα για τη χρηµατοδότησή τους, χωρίς
επαρκή αξιολόγηση.

Παρά τα συγκεκριµένα στοιχεία, επιλέγετε να απεµπολήσετε
την επιτυχή παρακαταθήκη αυτής της πολιτικής, καθώς και τον
νόµο του 2016 και να πειραµατιστείτε µε ανεύθυνο τρόπο στις
πλάτες των Ελλήνων πολιτών και της πραγµατικής οικονοµίας.

Ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Πρόεδρός του Αλέξης Τσίπρας προτείναµε,
εγκαίρως, η διαδικασία επιλογής για ένταξη να πραγµατοποιείται
βάσει της διάχυσης του οικονοµικού οφέλους στην κοινωνία, της
αποφυγής κάθε µορφής κοινωνικού αποκλεισµού, της αύξησης
της εγχώριας παραγόµενης αξίας, της ισόρροπης ανάπτυξης
των περιφερειών της χώρας, της δυναµικής µετασχηµατισµού
της ελληνικής οικονοµίας.

Όπως είναι προφανές, στον αναπτυξιακό νόµο που καταθέ-
σατε και φέρετε προς ψήφιση, δεν εισακουστήκαµε. Αντιθέτως,
εισάγετε ένα συγκεντρωτικό µοντέλο, µε τον Υπουργό να καθί-
σταται ο απόλυτος ρυθµιστικός παράγοντας, στα πρότυπα άλ-
λωστε του επιτελικού, συγκεντρωτικού κράτους του Μαξίµου.
Επιµένετε στην ίδια προβληµατική συνταγή, η οποία αφήνει ανο-
χύρωτη την πραγµατική οικονοµία, χωρίς εργαλεία αντιµετώπι-
σης των συνεπειών της κρίσης και αδιαφορώντας προκλητικά για
το γεγονός ότι η χώρα µας σήµερα είναι πρωταθλήτρια στο κό-
στος της χονδρεµπορικής τιµής του ηλεκτρικού ρεύµατος, µία
στις τέσσερις επιχειρήσεις δηλώνει ότι δεν διαθέτει ταµειακά δια-
θέσιµα και βρισκόµαστε στην πρώτη θέση στην ανεργία των νέων
µε ποσοστό 38%.

Η σχέση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας µε τα νού-
µερα είναι σαφώς προβληµατική και στον τοµέα της έρευνας και
της καινοτοµίας, ο οποίος θα έπρεπε να αποτελεί την προµετω-
πίδα της αναπτυξιακής προοπτικής της χώρας µας. Αντιθέτως,
αντιµετωπίζεται από τη σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Ανά-
πτυξης ως πεδίο άσκησης επικοινωνιακής προπαγάνδας και διε-
νέργειας υπερφίαλων δηλώσεων. Δεν αναφέροµαι αποκλειστικά
στα σχετικά άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου, αλλά στη συνο-
λική εργαλειοποίηση προς όφελος πολιτικών και επικοινωνιακών
σκοπιµοτήτων ενός κρίσιµου κλάδου, αυτού της έρευνας και της
καινοτοµίας, ο οποίος θα µπορούσε να λειτουργήσει πολλαπλα-
σιαστικά όσον αφορά στην αναπτυξιακή πορεία της ελληνικής
οικονοµίας. 

Ενδεικτικό παράδειγµα αποτέλεσε η επιχειρούµενη λαθροχει-
ρία µε τα στοιχεία που αφορούν στις δαπάνες για έρευνα και
ανάπτυξη το 2020, όταν το Υπουργείο Ανάπτυξης παρουσίασε
ως τη µεγαλύτερη επιτυχία της δεκαετίας την αύξηση των δαπα-
νών κατά 135,8 εκατοµµύρια ευρώ για το 2020 σε σχέση µε το
2019, ενώ είναι γνωστό ότι το 2019 είχαµε αύξηση κατά 158 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2018, το 2018 είχαµε αύξηση
κατά 140 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2017 και το 2017 εί-
χαµε αύξηση κατά 284 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2016. 

Και είναι προφανές -φαντάζοµαι το γνωρίζει και ο Υπουργός
Ανάπτυξης- ότι το 135 -που επαίρεστε- είναι κάπως µικρότερο
από το 284 της αύξησης του 2017. 

Πρόκειται για τον ορισµό του εµπαιγµού. Αν πιστεύετε ότι µπο-
ρείτε να εξαπατήσετε συστηµατικά τον ερευνητικό κόσµο της
χώρας και ύστερα να ισχυρίζεστε ότι εντάσσετε την έρευνα και
την καινοτοµία στον αναπτυξιακό σχεδιασµό της χώρας, κάνετε
λάθος. 

Και σε ποιον µακρόπνοο σχεδιασµό αναφέρεστε, όταν από τη
µια εγγυάσθε ότι ο προγραµµατισµός των νέων δράσεων του
ΕΛΙΔΕΚ ολοκληρώνεται το 2024 και έχει διασφαλιστεί η κατα-
βολή της χρηµατοδότησης του συνόλου των δράσεων και για τα
έτη 2021-2029, αλλά από την άλλη προβαίνετε σε απαξιωτικές
διαρροές, προκειµένου να πλήξετε το κύρος του ιδρύµατος που
ιδρύθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ, το ΕΛΙΔΕΚ, το οποίο συνέβαλε αποφασι-
στικά στην αντιµετώπιση του brain drain τόσο µε την ανάσχεση
των εκροών του επιστηµονικού δυναµικού, όσο και µε την επι-
στροφή των επιστηµόνων του εξωτερικού, καθώς οι µισοί δι-
καιούχοι, το 45% των υποτροφιών των διδακτόρων και µεταδιδα-
κτόρων δήλωσαν ότι θα έφευγαν από τη χώρα, αν δεν λάµβαναν
αυτήν την υποτροφία από το ΕΛΙΔΕΚ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική σας είναι υφεσιακή
και αδιέξοδη και αυτό αποδεικνύεται περίτρανα εντός του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου, το οποίο αποτελεί την κορυφή του παγό-
βουνου. Συνιστά ένα ακόµα επεισόδιο σε µια σειρά αποφάσεων
και πολιτικών, όπως τα έργα της επιτροπής Πισσαρίδη, το σχέδιο
ανάκαµψης και ανθεκτικότητας, ο νέος χάρτης περιφερειακών
ενισχύσεων, η στρατηγική για τη βιοµηχανία. 

Δυστυχώς, η απουσία οράµατος, η απουσία σχεδιασµού είναι
εµφανής και σε αυτό το νοµοσχέδιο και, δυστυχώς, οι πολίτες
είναι βέβαιο ότι δεν έχουν να αναµένουν τίποτα από την Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε και για την τήρηση του χρόνου.
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Τον λόγο έχει η κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία, η Εβρίτισσα, και ακολουθεί η κ. Παναγιώτα
Δούνια από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Τα γεγονότα που ζήσαµε εχθές εντός
του Κοινοβουλίου, κύριε Πρόεδρε, σοκάρουν και δεν σοκάρουν
µόνο εµάς, σοκάρουν οποιονδήποτε δηµοκράτη και οποιαδήποτε
δηµοκράτισσα πολίτη, διότι αυτό που ζήσαµε ήταν η κατάφωρη
κατάλυση του δηµοκρατικού δικαιώµατος των Βουλευτών να εκ-
φράζονται ελεύθερα. Λογοκρίθηκαν, δηλαδή, οι Βουλευτές εντός
του ναού της δηµοκρατίας, όπως συνηθίζουµε να ονοµάζουµε
τη Βουλή. 

Και αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσα µίλια έχει
αυτός ο κατήφορος, πότε έρχεται το τέλος, για πόσο θα το ανε-
χτούµε;

Μια και συζητάµε για την ανάπτυξη σήµερα εν όψει και της συ-
ζήτησης για τον αναπτυξιακό νόµο, αναρωτιέµαι πόσο συµβάλλει
στην ανάπτυξη ο περιορισµός των δικαιωµάτων και των ελευθε-
ριών. 

Μπορεί να υπάρξει, άραγε, ανάπτυξη που θα αφορά όλους
τους πολίτες, όταν περιορίζεται το κράτος δικαίου και προ-
ωθούνται ρουσφετολογικές λογικές ενισχύοντας συνεχώς τη δια-
πλοκή και τη διαφθορά; 

Μπορεί να υπάρξει ανάπτυξη και στήριξη του ιδιωτικού τοµέα
όταν συρρικνώνονται συνεχώς οι δηµόσιες υπηρεσίες και οι δη-
µόσιες υποδοµές, όταν ξεπουλιέται η δηµόσια περιουσία; 

Μπορεί να υπάρξει ανάπτυξη όταν η ακρίβεια καλπάζει, όταν
δεν υπάρχει υγειονοµική ή περιβαλλοντική ασφάλεια, όταν απο-
κλείεται η περιφέρεια, οι µικρές και οι µεσαίες επιχειρήσεις; 

Ποιο µοντέλο ανάπτυξης, άραγε, προωθείτε, για πόσους και
για ποιους, κύριοι της Κυβέρνησης, όταν αποκλείετε από τη συµ-
µετοχή των κινήτρων το µεγαλύτερο µέρος της ελληνικής παρα-
γωγικής τάξης;

Μπορεί να υπάρχει ανάπτυξη όταν στον Έβρο, στην περιφέ-
ρειά µου, έχετε «παγώσει» ή ακυρώσει σηµαντικά έργα υποδο-
µής, όπως αρδευτικά και αντιπληµµυρικά έργα οδοποιίας, τα
οποία ήταν εγκεκριµένα και χρηµατοδοτούµενα από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση;

Μπορεί να υπάρξει ανάπτυξη όταν δεν αξιοποιούνται τα πλεο-
νεκτήµατα πρωτογενούς παραγωγής και δεν στηρίζονται έµπρα-
κτα οι αγρότες, ώστε να αναπτυχθεί και η µεταποίηση πάνω σε
αυτό τον τοµέα;

Μπορεί να υπάρξει ανάπτυξη όταν ακυρώσατε την αποκατά-
σταση των µεταλλείων της Κίρκης στον Έβρο ύψους 5 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, προϋπόθεση για την ανάπτυξη της συγκεκριµένης
περιοχής η περιβαλλοντική αποκατάσταση, ενώ παράλληλα
έχετε καταργήσει τους φορείς διαχείρισης Δαδιάς και Δέλτα και
αγνοείτε τις ενεργειακές κοινότητες που θα µπορούσε να δώσει
µέσω των ενεργειακών κοινοτήτων ανάπτυξη στις µικρές τοπικές
κοινωνίες;

Μπορεί να υπάρξει ανάπτυξη όταν κλείνετε ή αποψιλώνετε συ-
νεχώς δηµόσιες υπηρεσίες, όταν ιδιωτικοποιείτε το λιµάνι της
Αλεξανδρούπολης και έχετε εγκαταλείψει τη στρατηγική ανάδει-
ξης της Θράκης σε ισχυρό διαµετακοµιστικό ενεργειακό κόµβο
για τη νοτιοανατολική Ευρώπη, όταν έχετε εγκαταλείψει ακόµη
και διακρατικές σηµαντικές συµφωνίες που είχε υπογράψει η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, όπως η σιδηροδροµική Εγνατία ή το
«Sea2sea Project», έργα συνδυασµένων µεταφορών που µπο-
ρούν να δώσουν απίστευτη προοπτική στην περιοχή της Θρά-
κης;

Μπορεί να υπάρξει ανάπτυξη όταν δεν στηρίζονται οι υφιστά-
µενες επιχειρήσεις, αλλά η πολιτική σας οδηγεί σε ασφυξία, λου-
κέτα, ανεργία και ερήµωση της ακριτικής περιφέρειας της
Θράκης;

Θα µπορούσα να αναφέρω πολλά από τα καταστροφικά πε-
πραγµένα σας στον Έβρο. Θα µπορούσα να αναφέρω πολλά
από τις συνέπειες που αφήνει η πολιτική σας στη Θράκη. 

Ωστόσο, δυστυχώς, η µόνη «επένδυση», αν µου επιτρέψετε
τον όρο, που προχωρά µε τάχιστους ρυθµούς –τάχιστους, πρω-
τοφανώς τάχιστους ρυθµούς- είναι η επέκταση και η αύξηση χω-
ρητικότητας του ΠΡΟΚΕΚΑ στο φυλάκιο, µια περιοχή πάνω στα
σύνορα της χώρας µας ύψους 23 εκατοµµυρίων ευρώ για να εξυ-

πηρετηθεί -ποιος άραγε;- ένας εργολάβος, αλλά και η καταστρο-
φική µεταναστευτική σας πολιτική που φορτώνει όλο το µετανα-
στευτικό βάρος στα νησιά του Αιγαίου και στον Έβρο; 

Έτσι δηµιουργείτε, άραγε, περιβάλλον ασφάλειας και ανάπτυ-
ξης στις τοπικές κοινωνίες; Έτσι δηµιουργείτε πεδίο επενδυτικής
ασφάλειας και ανάπτυξης για την ακριτική περιοχή του Έβρου;
Έτσι θα προσελκύσετε επενδύσεις και θα στηρίξετε τις συνορια-
κές περιοχές;

Είναι ρητορικές οι ερωτήσεις προφανώς, ωστόσο, οι πολίτες
έχουν καταλάβει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι τα ωραία, µε-
γάλα κυβερνητικά λόγια για την ανάπτυξη είναι κούφια και υπο-
κριτικά, όπως υποκριτική ήταν και η σύσταση της διακοµµατικής
επιτροπής για την ανάπτυξη της Θράκης, αφού καµµία, µα καµ-
µία από τις προτάσεις του πορίσµατος δεν συµπεριλαµβάνονται
στον αναπτυξιακό νόµο. 

Μάλιστα, µόλις χθες, αλλά και την προηγούµενη εβδοµάδα,
τεκµηριωµένες προτάσεις για την ενίσχυση των ακριτικών περιο-
χών σε ειδικά καθεστώτα, µε ειδικές προβλέψεις εντός του ανα-
πτυξιακού νόµου κατέθεσαν το Οικονοµικό Επιµελητήριο και ο
Σύνδεσµος Βιοµηχανιών και Βιοτεχνών Ακριτικών Περιοχών και
όλες αυτές τις αγνοήσατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τον
αναπτυξιακό νόµο του 2016 δηµιούργησε ένα νέο, βιώσιµο, συµ-
περιληπτικό και κοινωνικά δίκαιο αναπτυξιακό πλαίσιο µε έµφαση
στις εξωστρεφείς καινοτόµες µικροµεσαίες επιχειρήσεις, ένταση
γνώσης, υψηλής προστιθέµενης αξίας, µε φοροαπαλλαγές, µεί-
ωση κόστους, ψηφιοποίηση και στήριξη για τις παραµεθόριες πε-
ριοχές. 

Η Νέα Δηµοκρατία φέρνει σήµερα ένα νόµο που µας επιστρέ-
φει σε αποτυχηµένες λογικές και πολιτικές του παρελθόντος που
χρεοκόπησαν τη χώρα και στη Θράκη -πολύ χαρακτηριστικά στη
Θράκη- µας άφησαν κουφάρια. 

Είναι ένα ακόµη νοµοσχέδιο για λίγους και εκλεκτούς µε φω-
τογραφικές διατάξεις για εξυπηρετήσεις ηµετέρων, ένα νοµο-
σχέδιο αθηνοκεντρικό, από το οποίο ο µεγάλος χαµένος θα είναι
η περιφέρεια, χωρίς προτεραιοποίηση και στρατηγική, µε αδια-
φανείς διαδικασίες, χωρίς πρόβλεψη για ενίσχυση της µεταποί-
ησης, ένα νοµοσχέδιο που συγκεντρώνει υπερεξουσίες στον
Υπουργό, πριµοδοτεί τους ισχυρούς οµίλους έναντι των µικρο-
µεσαίων και των µικρών, εντείνει τις περιφερειακές ανισότητες. 

Αφαιρείτε αρµοδιότητες από τις περιφέρειες, θεσπίζετε επι-
πλέον «κόφτες» και βάζετε πλαφόν ακόµη και στα επενδυτικά
σχέδια που υποβάλλονται στο Υπουργείο Μακεδονίας-Θράκης.
Πριµοδοτείτε, επίσης, δυσανάλογα τις πιο αναπτυγµένες περι-
φέρειες, αποκλείετε την αποκέντρωση και την περιφερειακή ανά-
πτυξη. 

Η αδιαφορία σας, κύριοι, είναι τέτοια που αρνείστε ακόµη και
σήµερα, παρά τις προτάσεις µας, παρά τις εκκλήσεις µας, να
εφαρµόσετε την ψηφισµένη από το 2019 διάταξη της κυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ, που προέβλεπε την ενίσχυση υφιστάµενων επι-
χειρήσεων σε παραµεθόριες περιοχές, όπως ο Έβρος, µε την
επιδότηση λειτουργικού, ενεργειακού, εργασιακού και µεταφο-
ρικού κόστους. 

Εισηγείστε, επίσης, στον νέο αναπτυξιακό νόµο οι πολύ µικρές
επιχειρήσεις, που δεν έχουν πρόσβαση στην τραπεζική χρηµα-
τοδότηση, να αποκλειστούν από τις ενισχύσεις που προβλέπον-
ται. Αυξάνετε παράλληλα τα κόστη επένδυσης, βάζετε ως όρο
την έγκριση δανείου από την τράπεζα πριν την αίτηση. Διπλασιά-
ζετε το ελάχιστο ύψος της επένδυσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει του κουδούνι λήξεως της οµιλίας
της κυρίας Βουλευτού)

Διπλασιάζετε τα ανώτατα όρια ενίσχυσης για τους µεγάλους
και την ίδια στιγµή καταδικάζετε τις µικρές επιχειρήσεις σε θά-
νατο µε τη συνολική πολιτική σας. Νοµοθετείτε σαν να µην αντι-
λαµβάνεστε σε ποιο περιβάλλον βρισκόµαστε. Μοναδική σας
έγνοια είναι να εξυπηρετήσετε συγκεκριµένα συµφέροντα και
αυτό φωτογραφίζεται σε όλο το νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό εντάξατε
στον αναπτυξιακό νόµο, µε προηγούµενη τροπολογία, τις εξο-
ρύξεις χρυσού. Και αναρωτιόµαστε αν αυτό είναι το µέλλον και
η ανάπτυξη που ευαγγελίζεστε για τη Θράκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε, εµείς ψηφίσαµε νό-
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µους για την εξασφάλιση και ενίσχυση της περιφερειακής ανά-
πτυξης και της κοινωνικής συνοχής, την απάλειψη των ανισοτή-
των, τη στήριξη της βιοµηχανίας και των επιχειρήσεων στην
ακριτική Ελλάδα των µικροµεσαίων, της µεταποίησης, των αγρο-
τών, της καινοτοµίας. Και µάλιστα σε ένα ασφυκτικό οικονοµικό
περιβάλλον. Εσείς µειώνετε πόρους, στραγγαλίζετε κάθε προ-
οπτική ανάπτυξης της περιφέρειας, αυξάνετε τις ανισότητες, αυ-
ξάνετε τη φτώχεια, ενισχύετε την ερηµοποίηση, την ανασφάλεια,
την ανεργία και το brain drain. Tην απάντηση όµως, κυρίες και
κύριοι, στην πιο καταστροφική κυβέρνηση που πέρασε από
αυτόν τον τόπο θα τη δώσει σύντοµα ο λαός και θα σας στείλει
στο χρονοντούλαπο της ιστορίας. Εσάς και την πολιτική σας. Kαι
θα σας στείλει εκεί ως την πιο ανάλγητη, επικίνδυνη, ανίκανη,
δεξιά παρένθεση που πέρασε ποτέ από τη χώρα. 

Ευχαριστώ και για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. 
Τον λόγο έχει η κ. Παναγιώτα Δούνια από τη Νέα Δηµοκρατία.
Πριν πάµε στον κ. Μπουρνούς, θα κάνει µια µικρή παρέµβαση

ο Υπουργός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ (ΝΟΝΗ) ΔΟΥΝΙΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, µετά από µία δύσκολη πε-

ρίοδο οικονοµικής, κοινωνικής, αλλά και υγειονοµικής κρίσης η
χώρα µας σηµειώνει και πάλι θετικές επιδόσεις στην οικονοµία
και µπαίνει επιτέλους σε τροχιά ανάπτυξης. Βασικό εργαλείο σ’
αυτή τη µετάβαση αποτελούν οι επενδύσεις. Ήδη έχουµε ανα-
κτήσει τη διεθνή µας αξιοπιστία προσελκύοντας σηµαντικές
επενδύσεις από µεγάλες πολυεθνικές εταιρείες όπως η «MI-
CROSOFT», η «PFIZER», η «CISCO» και πολλές άλλες. Η ανοδική
αυτή επενδυτική µας πορεία πρέπει όχι µόνο να συνεχιστεί, αλλά
πρέπει να ενταθεί. Αυτό ακριβώς έρχεται να διασφαλίσει ο νέος
αναπτυξιακός νόµος, την προσέλκυση νέων επενδύσεων και τη
δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. Γιατί η ανάπτυξη και η ανερ-
γία δεν πάνε µαζί. 

Κάποιοι ρωτούν γιατί η Κυβέρνηση επέλεξε τη δηµιουργία
νέου αναπτυξιακού νόµου και όχι τη συµπλήρωση ή την τροπο-
ποίηση του υφιστάµενου νόµου 4399/2016. Η απάντηση είναι
απλή. Διότι ο ισχύων νόµος δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες και
τις απαιτήσεις του µετασχηµατισµού της ελληνικής οικονοµίας.
Κι αυτό επειδή επιτρέπει σε επιχειρήσεις χαµηλής παραγωγικό-
τητας να διαδραµατίζουν υπερβολικά µεγάλο ρόλο στην οικονο-
µία, επικεντρώνοντας την οικονοµική δραστηριότητα σε παρα-
δοσιακούς τοµείς χαµηλής καινοτοµίας, µε µοιραίο αποτέλεσµα
τη χαµηλή αύξηση της παραγωγικότητας. 

Οι µέχρι τώρα αναπτυξιακές µας πολιτικές δεν ενθάρρυναν
την επιχειρηµατική κοινότητα να σχεδιάσει και να αναπτύξει
επενδυτικές πρωτοβουλίες και καινοτόµες ιδέες σε όλους τους
τοµείς της οικονοµίας. Η πράσινη και η ψηφιακή µετάβαση ήταν
δυσχερής και αργή, όπως ελλιπής ήταν και η ανάπτυξη προϊόν-
των και υπηρεσιών υψηλής προστιθέµενης αξίας. Γι’ αυτό άλλω-
στε και οι ελληνικές επιδόσεις στο δίκτυο ψηφιακής οικονοµίας
και κοινωνίας είναι απογοητευτικές. Θυµίζω ότι βρισκόµαστε
στην εικοστή έβδοµη θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης µεταξύ των
είκοσι οκτώ κρατώ-µελών. Την ίδια στιγµή ο δείκτης που αφορά
στην απασχόληση υψηλής ανάπτυξης επιχειρήσεις σε καινοτό-
µους τοµείς είναι στο 2,5 για την Ελλάδα ο ευρωπαϊκός µέσος
όρος είναι 5,2. Είναι πλέον η ώρα να υποστηριχθούν οι νέες σύγ-
χρονες τάσεις ανάπτυξης επενδυτικών πρωτοβουλιών, όπως οι
ερευνητικές δραστηριότητες και ο ψηφιακός µετασχηµατισµός.
Ο νέος αναπτυξιακός νόµος για τον οποίο συζητάµε σήµερα
θέτει ένα ενιαίο πλαίσιο προς αυτή την κατεύθυνση. Ένα πλαίσιο
που θα καλύπτει τις επενδυτικές ανάγκες της χώρας αποκλει-
στικά και όχι αποσπασµατικά. 

Ας δούµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι ακριβώς
προβλέπει ο νέος νόµος. Με τον νέο νόµο εισάγονται δύο σηµαν-
τικές αλλαγές. Η πρώτη αφορά στη θέσπιση δεκατριών θεµατι-
κών καθεστώτων χορήγησης κρατικών ενισχύσεων σε επενδυ-
τικά σχέδια σε όλους τους τοµείς της επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας. Η αλλαγή αυτή έρχεται σε συµµόρφωση µε το ενω-
σιακό δίκαιο χορήγησης κρατικών ενισχύσεων και στη βάση των
προβλεπόµενων ποσοστών του χάρτη περιφερειακών ενισχύ-

σεων 2022-2027. Δεν έχουµε, δηλαδή, πια την οριζόντια µορφή
καθεστώτων ενισχύσεων του ισχύοντος νόµου. 

Η δεύτερη εισάγει σηµαντικές καινοτοµίες σε όλη τη διαδικα-
σία υποβολής, αξιολόγησης και ελέγχου των επενδυτικών σχε-
δίων καθώς και στις διαδικασίες έκδοσης των συναφών διοικη-
τικών πράξεων. Αυτό γίνεται προκειµένου να καταστούν δυνατές
οι άµεσες ωφέλειες από τη χορήγηση των ιδιαίτερα ελκυστικών
κινήτρων στις επιχειρηµατικές αυτές πρωτοβουλίες. Διασφαλί-
ζεται µε αυτόν τον τρόπο η αποτελεσµατικότητα του νόµου µε
την άρση των γραφειοκρατικών εµποδίων µε διευκολύνσεις στις
διαδικασίες έγκρισης, µε συντόµευση του χρόνου ανταπόκρισης
των υπηρεσιών στα υποβαλλόµενα αιτήµατα καθώς και µε αξιο-
ποίηση του νέου πληροφοριακού συστήµατος που αναπτύσσεται
για την υποστήριξη αυτού του νέου αναπτυξιακού νόµου. 

Ανατρέχοντας τώρα στα δεκατρία καθεστώτα ενισχύσεων που
προβλέπονται βρίσκουµε µεταξύ άλλων τον ψηφιακό και τεχνο-
λογικό µετασχηµατισµό των επιχειρήσεων, την περιβαλλοντική
αναβάθµιση των επιχειρήσεων, το νέο επιχειρείν το καθεστώς ει-
δικής αναπτυξιακής µετάβασης, τις µεγάλες επενδύσεις, την επι-
χειρηµατικότητα 360, την έρευνα και την εφαρµοσµένη καινο-
τοµία, αλλά και την επιχειρηµατική εξωστρέφεια. Παράλληλα,
βλέπουµε πως ενισχύονται οι τουριστικές και οι µεταποιητικές
επενδύσεις, όπως ο τοµέας της αγροδιατροφής. Ειδική µέριµνα
λαµβάνεται για τις επενδύσεις που θα υλοποιηθούν στις περιο-
χές της δίκαιης αναπτυξιακής µετάβασης µε την πρόβλεψη αυ-
ξηµένων ποσοστών. Οι λιγότερο ευνοηµένες περιοχές ενισ-
χύονται, η νέα επιχειρηµατικότητα στηρίζεται ενώ βελτιώνεται
και η ανταγωνιστικότητα σε τοµείς υψηλής προστιθέµενης αξίας.
Πολύ σηµαντικό είναι ακόµα ότι στον νέο νόµο θεσπίζονται κίνη-
τρα για την ενίσχυση της απασχόλησης µε εξειδικευµένο προ-
σωπικό. Ειδικότερα για τις µεσαίες και τις µεγάλες επιχειρήσεις
προβλέπεται φορολογική απαλλαγή, επιδότηση χρηµατοδοτικής
µίσθωσης και επιδότηση του µισθολογικού κόστους. Από την
άλλη για τις µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις θα παρέχονται
όλα τα είδη των ενισχύσεων συµπεριλαµβανοµένης και της επι-
χορήγησης. Ταυτόχρονα, εξειδικεύονται τα είδη, το περιεχόµενο
και ο τρόπος καταβολής των προβλεπόµενων ενισχύσεων και
προσδιορίζονται οι πηγές χρηµατοδότησης για το σύνολο των
ανωτέρω ειδών ενίσχυσης. 

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος έρχεται για ψήφιση την περίοδο
που ξεκινά η νέα προγραµµατική περίοδος 2021-2027 του ΕΣΠΑ,
οργανώνεται το Ταµείο Ανάκαµψης, τροποποιούνται µία σειρά
κανονισµών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τις κρατικές ενισχύ-
σεις και έχει εγκριθεί ο νέος χάρτης περιφερειακών ενισχύσεων
2022-2027 µε αυξηµένα ποσοστά χορήγησης κρατικών ενισχύ-
σεων για τις περισσότερες περιφέρειες της χώρας µας. Γι’ αυτό
και τα περισσότερα καθεστώτα του νέου νόµου έχουν αναπτυχ-
θεί σε µορφές που θα µπορούν να χρηµατοδοτηθούν από το
πρόγραµµα ΕΣΠΑ ή του Ταµείου Ανάκαµψης. Όσον αφορά τώρα
στην κρατική ενίσχυση αυτή αναµένεται να ανέλθει σε περίπου
1 δισεκατοµµύριο 800 εκατοµµύρια ευρώ. Δηµιουργούνται µε
άλλα λόγια οι συνθήκες ενός σύγχρονου, ευέλικτου, αποτελε-
σµατικού και κυρίως διαυγούς συστήµατος επενδύσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γίνεται κατανοητό, ο υπό
ψήφιση αναπτυξιακός νόµος αποτελεί το νέο θεσµικό εργαλείο
ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας, ένα εργαλείο που ανταπο-
κρίνεται στις σύγχρονες απαιτήσεις της επιχειρηµατικότητας και
υπόσχεται την αύξηση νέας µορφής επενδύσεων, την ενίσχυση
λιγότερο ευνοηµένων περιοχών της χώρας, τη στήριξη καινοτό-
µων επενδυτικών σχεδίων, όπως αυτών που εισάγουν νέες τε-
χνολογίες, της βιοµηχανίας 4.0, της ροµποτικής και της τεχνητής
νοηµοσύνης. Πάνω απ’ όλα, όµως, είναι ένας νόµος που στοχεύει
σε επενδύσεις από περισσότερους και σε περισσότερα µέρη της
χώρας. Είναι, ουσιαστικά, αναπτυξιακός νόµος που αναπτύσσει
νέες θέσεις εργασίας και που αποσκοπεί να µετατρέψει την Ελ-
λάδα στον πιο φιλοεπενδυτικό προορισµό στην Ευρώπη. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους θεωρώ αυτονόητη υποχρέ-
ωση όλων µας να τον υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
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στούµε και για την τήρηση του χρόνου. Ακούσατε την προτροπή
µου. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. Έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Μόνο ένα σχόλιο για τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ. Στην αποστροφή του λόγου σας, κύριε
Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, είπατε «έχετε αποκλείσει το λια-
νικό εµπόριο από τον αναπτυξιακό νόµο». Θα µπορούσατε να
µας υποδείξετε, παρακαλώ πολύ, στον προηγούµενο αναπτυ-
ξιακό νόµο του ΣΥΡΙΖΑ, πού ακριβώς συµπεριλαµβανόταν το λια-
νικό εµπόριο; Επειδή είµαστε οι κακοί που αποκλείσαµε το
λιανικό εµπόριο, παρακαλώ πάρα πολύ µέχρι τη λήξη της συνε-
δριάσεως, να µας πείτε εσείς οι καλοί που νοµοθετήσατε το 2016
σε ποιο άρθρο του αναπτυξιακού σας νόµου συµπεριλαµβανόταν
το λιανικό εµπόριο. Απλά πράγµατα. 

Ή το έχετε συµπεριλάβει και εµείς το κόψαµε και άρα εµείς εί-
µαστε οι κακοί και καλώς µας ψέγει ο κόσµος του λιανικού εµ-
πορίου ή απλά το λιανικό εµπόριο δεν συµπεριλαµβανόταν ποτέ
σε κανέναν αναπτυξιακό νόµο, άρα δεν έχει αλλάξει κάτι ως προς
αυτό µε τον παρόντα. Απλά πράγµατα. Εδώ είναι Βουλή. 

Ως προς την αποτελεσµατικότητα τώρα, θα µου επιτρέψετε να
αναγκαστώ να πω µόνο τα νούµερα από το επίσηµο σύστηµα
ηλεκτρονικής καταγραφής, το οποίο δεν µπορεί να αµφισβητη-
θεί, γιατί εδώ είναι που αναρτώνται όλες οι υπαγωγές και πηγαί-
νουν στις εταιρείες και βλέπουν τι λεφτά θα πάρουν. 

Στον τοµέα της αγροδιατροφής εσείς εντάσσατε κατ’ έτος
80,29 επιχειρήσεις. Εµείς εντάσσουµε 386,4 κατ’ έτος, αύξηση
381%. 

Στην εφοδιαστική αλυσίδα εσείς εντάσσατε 5,43 επιχειρήσεις
τον χρόνο. Εµείς 42,8. Αύξηση 688%. 

Στη µεταποίηση εσείς εντάσσατε 59,43 επιχειρήσεις τον
χρόνο. Εµείς εντάξαµε 160 επιχειρήσεις τον χρόνο. Αύξηση
169%.

Στον τουρισµό εσείς εντάσσατε 133,71 επιχειρήσεις τον
χρόνο. Εµείς εντάξαµε 473,2. Αύξηση 254%. 

Στις υπηρεσίες εσείς εντάσσατε 6,57 επιχειρήσεις τον χρόνο.
Εµείς 28,4. Αύξηση 332%. 

Όσον αφορά στο γενικό άθροισµα τώρα, εσείς εντάσσατε
κάθε χρόνο διακόσιες ογδόντα πέντε επιχειρήσεις. Εµείς χίλιες
ενενήντα. Αύξηση 282%. 

Συγγνώµη, έχουµε αύξηση κατ’ έτος µε τον δικό σας νόµο και
από τη δική σας περίοδο 282%. Πόσο πιο αποτελεσµατικοί να γί-
νουµε; Εντάξει, θέλω να είµαι ειλικρινής. Το γεγονός ότι συγκρι-
νόµαστε µαζί σας κάνει τη δουλειά µας ευκολότερη και πράγ-
µατι, δεν µπορούµε να πούµε ότι κάναµε κάτι φοβερά σπουδαίο,
γιατί είναι 282% από εσάς. Όµως, εν πάση περιπτώσει, το να
έρθει κάποιος άλλος και να µας πει «Καλά, από τον ΣΥΡΙΖΑ είστε
282%», να το δεχθώ. Όµως, είναι δυνατόν να µας κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ
υποδείξεις αποτελεσµατικότητας µε αυτά τα νούµερα από το
ηλεκτρονικό σύστηµα;

Άρα, επειδή µας κατηγορήσετε ότι εµείς αποκλείσαµε το λια-
νικό εµπόριο, παρακαλώ πολύ να µου υποδείξετε πού ήταν στο
προηγούµενο αναπτυξιακό. 

Σας ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Σαρα-

κιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Θα ήθελα µόνο να ευχαριστήσω τον

Υπουργό κ. Γεωργιάδη που εξύµνησε το νοµοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ
του 2016. Να είναι καλά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο κ. Ιωάννης Μπουρνούς από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία και να ετοιµάζεται η κ. Φωτεινή Αραµπατζή από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είπατε και από
την όµορφη Λέσβο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο, λοιπόν, έχει
ο κ. Μπουρνούς από την όµορφη Λέσβο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτον, οι εκπρόσωποι ενός κόµµατος που έχει ως κορυφαί-

ους Υπουργούς ανθρώπους που έχουν νεανικές φωτογραφίες

στις πορείες της Χρυσής Αυγής ή ήταν πρόεδροι της νεολαίας
του Παπαδόπουλου έχουν πολύ θράσος να παραλληλίζουν σή-
µερα εδώ τον ΣΥΡΙΖΑ µε τη Χρυσή Αυγή.

Δεύτερον, χαίροµαι πολύ που ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ.
Τασούλας, άδειασε µε τη στάση του σήµερα τον οµοϊδεάτη του
που προήδρευε χθες το βράδυ, τον κ. Αθανασίου, επιτρέποντας
στον κ. Πολάκη να εξαντλήσει την οµιλία του µιλώντας για το
σκάνδαλο της «NOVARTIS».

Τρίτον, γιατί σας έχει πιάσει τέτοιο πράγµα όταν ακούτε τη
λέξη «NOVARTIS»; Όχι, φυσικά, επειδή µέσα σας ασπάζεστε
αυτό που λέτε δηµοσίως, αυτή την αστειότητα περί σκευωρίας
µιλώντας για ένα τεράστιο διεθνές σκάνδαλο µε απολήξεις στη
χώρα µας, αλλά γιατί το πρόβληµά σας ως παράταξη που θεωρεί
εαυτόν νόµιµο ιδιοκτήτη της χώρας, είναι ότι κάποιοι τόλµησαν
να αναζητήσουν ευθύνες. 

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Ποια είναι, άραγε, η νοµοθετική
αναγκαιότητα του νοµοσχεδίου που συζητάµε; Ο προηγούµενος
αναπτυξιακός του 2016 δούλευε µια χαρά και έφερνε καλύτερα
αποτελέσµατα από τον νόµο που αντικατέστησε τόσο σε θέσεις
εργασίας, όσο και σε ύψος επενδύσεων και µε µικρότερη συµ-
µετοχή του τουρισµού στο µείγµα των επενδύσεων. Σε αυτές τις
περιπτώσεις συνηθίζεται να παρουσιάζεται µία αποτίµηση του
προηγούµενου νόµου και µία τεκµηρίωση για τις βελτιώσεις που
πρέπει να γίνουν.

Στην περίπτωσή µας η δικαιολόγηση για τον νέο νόµο πρέπει
να αναζητηθεί αρχικά στην επικοινωνία -αυτό θα έλειπε µε αυτή
την Κυβέρνηση!-, ώστε να πλαισιωθεί επικοινωνιακά το αφήγηµα
της επιτροπής Πισσαρίδη, δηλαδή το προπαγανδιστικό αφήγηµα
µιας νέας µεταρρυθµιστικής και αναπτυξιακής πνοής που θα αλ-
λάξει την Ελλάδα. Όµως, πρέπει να αναζητηθεί και σε πολύ ου-
σιώδεις λόγους, καθώς είναι µέρος µιας µεγάλης στρατηγικής,
για την εφαρµογή της οποίας αυτή η Κυβέρνηση ήρθε στην εξου-
σία ή καλύτερα την έφεραν στην εξουσία. Διότι αυτό που όντως
θα αλλάξει στην Ελλάδα θα είναι ο τρόπος και η έκταση που οι
µεγάλοι όµιλοι και οι φιλικοί στην Κυβέρνηση και στον Πρωθυ-
πουργό επιχειρηµατίες οικειοποιούνται τους αναπτυξιακούς πό-
ρους, το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάπτυξης.

Η τυπική διαδικασία, όπου θα γίνεται αυτή η ανακατανοµή
πόρων από τις µικρότερες επιχειρήσεις στους µεγάλους και φι-
λικούς οµίλους, είναι η γνωστή του δήθεν επιτελικού κράτους:
συγκέντρωση εξουσίας στο Μαξίµου, στους Υπουργούς του και
στους κοµµατικούς µετακλητούς όλων σας.

Το νοµοσχέδιο περιορίζει τις αρµοδιότητες των περιφερειών
και τις συγκεντρώνει στον Υπουργό, στην Αθήνα. Γιατί το κάνετε
αυτό; Για τον προφανή λόγο, για την ακόµα µεγαλύτερη αποµό-
νωση, τη στεγανοποίηση των αποφάσεων και του σχεδιασµού
από τον κόσµο των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, τους τοπικούς
φορείς του και τις ανάγκες του.

Οι προβλέψεις του νοµοσχεδίου ευνοούν τις µεγαλύτερες επι-
χειρήσεις. Φτάνετε να διπλασιάζετε τα κατώτατα ύψη επένδυσης
και τα ανώτατα όρια ενίσχυσης, αποκλείετε τις µεσαίες επιχει-
ρήσεις από τις επιχορηγήσεις, φορτώνεται µε αυξηµένα κόστη
τις επιχειρήσεις -ιδίως τις µικρότερες- εµπλέκοντας τις τράπεζες
πριν από την έγκριση των σχεδίων και τους ορκωτούς λογιστές
στην αξιολόγηση και στον έλεγχο, δηλαδή για λειτουργίες που
πριν γινόταν από τις δηµόσιες υπηρεσίες προωθείται και εδώ ένα
σιωπηλό και υπόγειο «άδειασµα» του κράτους και την ιδιωτικο-
ποίηση υπηρεσιών που πλέον θα πρέπει να πληρώνονται, υποτί-
θεται ότι οι υπηρεσίες του Υπουργείου Ανάπτυξης θα ελέγχουν
αν όλα γίνονται σωστά. Μόνο που όταν θα απουσιάζουν από τα
περισσότερα στάδια έγκρισης, πιστοποίησης και αξιολόγησης
των επενδυτικών σχεδίων, δεν θα έχουν τελικά την τεχνοκρατική
γνώση για να το κάνουν αυτό και αποδυναµώνεται τον κρατικό
ρόλο, την κρατική εµπειρογνωµοσύνη και τον επενδυτή που υπο-
τίθεται θέλει να διευκολύνει τις επενδύσεις . Τα επιχειρήµατα δια-
σφαλίσεις από συναλλαγή και διαφθορά είναι µάλλον αφελή αν
νοµίζετε ότι ιδιώτες µελετητές και ελεγκτές δεν µπορούν να ανα-
λάβουν τέτοιες διαδικασίες . Είναι προφανές, βεβαίως, ότι θα
πληγούν οι επιχειρήσεις της περιφέρειας, όχι µόνο µε την αφαί-
ρεση αρµοδιοτήτων από την περιφερειακή αυτοδιοίκηση έστω
και µε τη γνωστή διαπλοκή που τους συνόδευε, αλλά και µε τα
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εµπόδια που αναφέραµε ότι βάζετε στις µικρές επιχειρήσεις,
όπως είναι σχεδόν όλες οι επιχειρήσεις στην επαρχία, ιδίως σε
αποµακρυσµένους νοµούς όπως ο δικός µου . Εξάλλου και οι
προβλέψεις για τα επενδυτικά σχέδια των αγροτικών επιχειρή-
σεων -ότι πρέπει να έχουν ολοκληρωµένο χαρακτήρα αρχικής
επένδυσης- αποκλείουν επενδυτικά σχέδια εκσυγχρονισµού µέ-
ρους της παραγωγικής διαδικασίας, δηλαδή σχέδια που αφο-
ρούν στις περισσότερες από τις υφιστάµενες αγροδιατροφικές
επιχειρήσεις. Ακόµα χειρότερα για τις τουριστικές επιχειρήσεις
εξαιρείται από ενισχύσεις τις ξενοδοχειακές µονάδες τριών αστέ-
ρων και κάτω, δηλαδή περίπου το σύνολο των ξενοδοχείων στα
ακριτικά νησιά ενώ θα έπρεπε να ενισχυθεί ακριβώς αυτό το
µέρος του τουριστικού κλάδου που είναι, κατά πλειοψηφία, πρω-
τοφανές σε αναπτυξιακό νόµο. Για ποιους νοµοθετείτε, τέλος
πάντων; Λειτουργείτε µονίµως αφ’ υψηλού και αλαζονικά σαν να
µην ξέρετε τις συνέπειες που είχε η πανδηµία και ο ενεργειακός
πληθωρισµός στην οικονοµία, ιδίως στις µικρότερες επιχειρήσεις
που έχουµε στην περιφέρεια και νοµίζουµε ότι σε τέτοιες συν-
θήκες οι µικροί και µεσαίοι επιχειρηµατίες θα έχουν ακόµα πε-
ρισσότερα χρήµατα να επενδύσουν, µε τα νέα κατώτατα όρια
επενδύσεων και θα τους εγκρίνουν, µάλιστα, οι τράπεζες, οι γνω-
στές τράπεζες στις οποίες δίνεται ρόλο αξιολόγησης και προέγ-
κριση της επένδυσης πριν την υπαγωγή στον αναπτυξιακό,
πρωτοφανές και αυτό, χωρίς προηγούµενο σε αναπτυξιακούς
νόµους . Είναι αναγκαίο να υπάρξει κρατικός φορέας που θα πα-
ρέχει πιστώσεις ή θα τις εγγυάται σε επιχειρήσεις που υπάγονται
στον αναπτυξιακό, θα το αναλάβει η επόµενη κυβέρνηση ή ότι οι
ιδιωτικές τράπεζες, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, είναι σαν
να µην υπάρχουν για τις περισσότερες επιχειρήσεις εκτός και αν
εσείς ξέρετε χιλιάδες µικροµεσαίους επιχειρηµατίες που αυτή
τη στιγµή µπορούν να περάσουν το κατώφλι µιας τράπεζας.
Τέλος, µε την τροπολογία του Υπουργείου Μετανάστευσης που
αφορά, προφανώς, στην κατασκευή της κλειστής δοµής στη
βάση τρία της Λέσβου. Ένα βήµα παραπέρα το περιβάλλον του
κ . Μηταράκη επί των νησιών µας, ο οποίος όχι µόνο θα κτίζει µε
το έτσι θέλω τεράστιες δοµές προσφύγων στο ανατολικό Αιγαίο,
ώστε να µην ενοχλούνται οι δήµαρχοι της ενδοχώρας και φυσικά
να µην ανησυχούν οι ακροδεξιοί φίλοι της Κυβέρνησης στην Ευ-
ρώπη, αλλά δεν θα δίνει λογαριασµό σε άλλα Υπουργεία για το
πώς τις κτίζει. 

Η τεχνική υπηρεσία του Υπουργείου θα έχει τη µόνη αρµοδιό-
τητα. Και ποια τεχνική υπηρεσία; Αυτή που -µοναδική σε όλη τη
δηµόσια διοίκηση- στελεχώνεται από µετακλητούς υπαλλήλους
του κυρίου Υπουργού. Διοίκηση, κράτος και κόµµα, όλα συγχω-
νεύονται σε ένα, ακριβώς γιατί µόνο έτσι µπορούν να περάσουν
οι πιο προκλητικές αυθαιρεσίες. Το αν θα περάσουν, βέβαια, ή
όχι στην περίπτωση της Βάστριας, θα το δούµε τις επόµενες
µέρες, αφού, όπως ανακαλύψαµε, χτες βράδυ µέσα στη νύχτα
σαν κλέφτες κάποιοι κουβάλησαν τα µηχανήµατα στον χώρο που
ο κ. Μηταράκης φιλοδοξεί να κάνει το νέο ΚΥΤ.

Προκλητική, λοιπόν, στις αυθαιρεσίες, αλλά και στην εύνοια
στα συµφέροντα, όπως και στην αλαζονική και αδιάφορη διαχεί-
ριση για όλα. 

Η κοινωνία, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ασφυκτιά και
πνίγεται και αργά ή γρήγορα θα σας σαρώσει. Όσο γρηγορό-
τερα, τόσο το καλύτερο για τον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Μπουρνούς.
Καλείται τώρα στο Βήµα η κ. Φωτεινή Αραµπατζή από τη Νέα

Δηµοκρατία και τον όµορφο Νοµό Σερρών. Είµαστε ωραίοι, γιατί
είµαστε Σερραίοι.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι

ότι µέχρι να ανέβω στο Βήµα φλέρταρα µε την παρότρυνση του
Προεδρεύοντος να µην αδικήσουµε το παρόν νοµοσχέδιο ανα-
φερόµενοι στα χθεσινά, αλλά ειλικρινά είναι αυτό που λέει ο θυ-
µόσοφος λαός µας ότι θέλουµε να αγιάσουµε, αλλά δεν µας
αφήνετε.

Είµαι υποχρεωµένη, λοιπόν, να αναφερθώ στα όσα αποκρου-

στικά και θλιβερά συνέβησαν χθες, αλλά και σήµερα, σ’ αυτήν
εδώ την Αίθουσα. Ξέρετε, το τελευταίο διάστηµα αναρωτιόµουν
τι άραγε να σηµαίνει όταν ο Πολάκης έλεγε ότι «η δεύτερη φορά
Αριστερά» θα είναι αλλιώς. Χθες και σήµερα βεβαίως, µας δια-
φώτισε ο κ. Πολάκης και τον ευχαριστούµε πραγµατικά γι’ αυτό.
Συνειδητοποιήσαµε µε τον πιο βίαιο κοινοβουλευτικά τρόπο τι
σηµαίνει αυτό. Η εικόνα του καταληψία κ. Πολάκη εδώ, στο Βήµα
της Βουλής, για περισσότερο από µία ώρα είναι ακριβώς η απο-
τύπωση αυτής της προειδοποίησης για το τι θα σήµαινε η «δεύ-
τερη φορά Αριστερά». Είναι η αποτύπωση µιας πολιτικής κουλ-
τούρας, για να µην πω υποκουλτούρας, που λέει ότι όταν έχουµε
την κυβέρνηση ή όταν έχουµε την εξουσία, κάνουµε ό,τι θέλουµε,
δεν δίνουµε λόγο σε κανέναν, δεν µας ενδιαφέρει κανένας θε-
σµός, ποδοπατούµε τη δικαιοσύνη και την ελέγχουµε όπου µπο-
ρούµε. Άλλωστε, ο κ. Πολάκης, αν δεν απατώµαι –και δεν υπήρχε
διάψευση- µίλησε για δεύτερη σχολή δικαστών και για το πώς θα
στείλει σε αποστρατεία τους υπηρετούντες στη δικαιοσύνη. 

Ελέγχουµε, λοιπόν, τη δικαιοσύνη όπου µπορούµε και όταν
δεν µας αρέσουν οι αποφάσεις της, τις αµφισβητούµε. Ευτελί-
ζουµε το Κοινοβούλιο, επειδή έτσι µας αρέσει. Προσπαθούµε να
εξοντώσουµε τους πολιτικούς µας αντιπάλους, µε σκευωρίες βε-
βαίως, διχάζουµε τον ελληνικό λαό. 

Χθες και σήµερα βεβαίως, υπήρχε και µια δεύτερη θλιβερή συ-
νειδητοποίηση, την οποία την κάνουν όλο και πιο ισχυρή οι το-
ποθετήσεις των συναδέλφων Βουλευτών από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ποια
είναι αυτή; Πολάκης και ΣΥΡΙΖΑ είναι αµετάκλητα το ένα και το
αυτό. Ήλπιζα προσωπικά ότι ο Πολάκης, παρεκτραπείς και
εκτραχυνθείς, πρώην Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας, είναι για
σας µία εξαίρεση µέσα στον ΣΥΡΙΖΑ που πολύ απλά ο κ. Τσίπρας
δεν έχει το πολιτικό θάρρος -για τους δικούς του πολιτικούς λό-
γους- να τον αποµονώσει. Δυστυχώς, χθες και σήµερα διαβεβαι-
ώσατε και τον πλέον καλόπιστο ότι είστε απολύτως συντεταγ-
µένοι στη θλιβερή εικόνα ενός κόµµατος που θέλει να λέγεται
«λαϊκό», που θέλει να λέγεται «αριστερό», αλλά στην πραγµατι-
κότητα είναι βαθιά λαϊκίστικο, βαθιά αντιθεσµικό και πρωτό-
γνωρα εκδικητικό απέναντι στους πολιτικούς του αντιπάλους.

Κλείνω αυτό το κοµµάτι µε την τρίτη λυπηρή συνειδητοποίηση,
αυτή βεβαίως για το Κίνηµα Αλλαγής που, δυστυχώς, τις τελευ-
ταίες ηµέρες µας εκπλήσσει δυσάρεστα, αφού φαίνεται πως η
δηµοσκοπική του ανάκαµψη επαναφέρει συµπεριφορές αλαζο-
νείας. 

Κυρίες και κύριοι του Κινήµατος Αλλαγής, ίσες αποστάσεις
απέναντι στον Πολάκη και τον Γεωργιάδη, απέναντι στον ΣΥΡΙΖΑ
και τη Νέα Δηµοκρατία, σηµαίνουν ίσες αποστάσεις απέναντι
στον Πολάκη και τον Λοβέρδο, απέναντι στον Βενιζέλο και τον
Πολάκη, σηµαίνουν µη καταδίκη µιας καθ’ όλα καταδικαστέας
σκευωρίας που έστησε ο ΣΥΡΙΖΑ κατά της Νέας Δηµοκρατίας
και του Κινήµατος Αλλαγής. 

Στην πολιτική, κυρίες και κύριοι του Κινήµατος Αλλαγής, η
σιωπή της ουδετερότητας δεν είναι χρυσός. «Ουδετερότητα» ση-
µαίνει µη ανάληψη ευθύνης, σηµαίνει δειλία και καιροσκοπισµός. 

Έρχοµαι επί του νοµοσχεδίου τώρα. Ο αναπτυξιακός νόµος,
εκτός από την προφανή του σηµασία ως οδικός χάρτης για τις
επενδύσεις, είναι σηµαντικός και σε επίπεδο συµβολισµού, γιατί
ουσιαστικά είναι η νοµοθετική πρωτοβουλία στην οποία αντανα-
κλάται η φιλοσοφία της εκάστοτε κυβέρνησης για το πώς αντι-
λαµβάνεται την οικονοµία την επόµενη δεκαετία και ποιο
φιλοδοξεί να είναι το αναπτυξιακό της αποτύπωµα. 

Υπ’ αυτήν την οπτική, ο αναπτυξιακός νόµος που σήµερα συ-
ζητούµε αποτυπώνει τη φιλική προς την επιχειρηµατικότητα, την
ανάπτυξη, τις επενδύσεις, φιλοσοφία της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. Είναι ένας νόµος µε τον οποίον η χώρα µας
εδραιώνεται στην πρωτοπορία των πλέον φιλικών στις επενδύ-
σεις χωρών, µε ουσιαστικά και, θα έλεγα, γενναία κίνητρα, µε
γρήγορες διαδικασίες, µε διαφάνεια και λογοδοσία, µε αξιοποί-
ηση του ιδιωτικού τοµέα στις αξιολογήσεις. 

Η σηµασία του σήµερα, όπως και το πολλαπλασιαστικό του
αποτέλεσµα αύριο, µεγεθύνονται, βεβαίως, στο γενικότερο θε-
τικό οικονοµικό περιβάλλον που συνδιαµορφώνουν οι συνεχείς
µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών, η προσπάθεια ανά-
σχεσης της γραφειοκρατίας, η ψηφιοποίηση του κράτους µε
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πραγµατικά ασύλληπτο αριθµό, η αποτελεσµατικότερη λειτουρ-
γία του δηµόσιου τοµέα.

Είναι χαρακτηριστικό –είπε πολλά νούµερα ο κύριος Υπουργός
προηγουµένως- ότι οι εγκρίσεις επενδυτικών σχεδίων στους
τριάντα µήνες της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας αυξήθη-
καν κατά 284% σε σχέση µε τα τεσσεράµισι χρόνια ΣΥΡΙΖΑ. Η
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη παρέλαβε τη σκυτάλη από
την πλέον εχθρική στις επενδύσεις και την επιχειρηµατικότητα
κυβέρνηση των τελευταίων δεκαετιών. Το παράδειγµα του εµ-
βληµατικού Ελληνικού είναι το πλέον χαρακτηριστικό. Έτσι, αφή-
σατε βαθύ το αποτύπωµά σας στη µακρά περίοδο αποεπένδυ-
σης της χώρας –που ξεκίνησε, δυστυχώς, από την οικονοµική
κρίση- που η επιτροπή Πισσαρίδη την υπολογίζει στα 130 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, ακόµα χειρότερα, δηλαδή, από τα 110 δισε-
κατοµµύρια που ήταν η βασική εκτίµηση πριν τις εκλογές του
2019. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι η Κυβέρνησή µας παρέλαβε τις επεν-
δύσεις στο 10,1% ως ποσοστό του ονοµαστικού ΑΕΠ, όταν το
αντίστοιχο της Ευρωζώνης ήταν 21,3%. Τι καταφέραµε το 2020;
Με βήµατα σταθερά, αργά και παρά την πανδηµική κρίση και την
ύφεση, βεβαίως, η οποία την οποία προκαλεί, το ποσοστό των
επενδύσεων ως ποσοστό του ΑΕΠ σκαρφάλωσε στο 11,1%, σε
σηµείο τέτοιο ώστε η χώρα µας να καταγράψει την τέταρτη πιο
ανθεκτική επίδοση στην Ευρωζώνη. 

Εντυπωσιακά καλύτερη ήταν η χρονιά του 2021, όταν οι επεν-
δύσεις έτρεξαν µε 11,7% συγκριτικά µε το 2020, επίδοση που
αποτελεί την υψηλότερη της δεκαπενταετίας. Φέτος, βέβαια,
πρόκειται να καταρριφθεί και η υψηλότερη επίδοση των είκοσι
επτά ετών, καθώς οι επενδύσεις υπολογίζεται ότι θα αυξηθούν
κατά 21,9% και 16,7% του ονοµαστικού ΑΕΠ το 2025. Άρα, η δια-
φορά είναι 50%, σε σχέση µε αυτό το οποίο µας κληροδοτήσατε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας. 
Ειδικότερα όµως, ο νόµος που συζητούµε σήµερα έρχεται να

συµβάλλει στην αύξηση των εταιρικών επενδύσεων, στις οποίες
η Ελλάδα είχε το 2019 το χαµηλότερο ποσοστό, δηλαδή 5,4%,
µεταξύ των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και φυσικά στην αύ-
ξηση των επενδύσεων στον αγροδιατροφικό τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω ένα παράδειγµα.
Τα ελληνικά φρούτα και λαχανικά κατέγραψαν ρεκόρ εξαγωγών
µέσα στα πιο δύσκολα χρόνια της πανδηµικής κρίσης τόσο το
2020, όσο και το 2021, µε διψήφια ποσοστά εξαγωγών, όταν
χώρες παραδοσιακές, όπως για παράδειγµα η Ιταλία, γνώριζαν
καταβαράθρωση των εξαγωγών τους. 

Η επιδότηση, λοιπόν, σε ποσοστό 60% από το 40% που ίσχυε
για το κόστος κατασκευής µιας ιδιαίτερα εξωστρεφούς και εν-
τάσεως κεφαλαίου βεβαίως επένδυσης, όπως είναι αυτή των
θερµοκηπιακών εκµεταλλεύσεων µέσα στις οποίες ως επί το
πλείστον φρούτα και λαχανικά παράγονται και, βεβαίως, εξάγον-
ται, είναι µία πάρα πολύ σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία,
όπως και το γεγονός, κύριοι Υπουργοί -και σας συγχαίρω γι’
αυτό- ότι βάζετε ως δυνητικούς δικαιούχους στον τοµέα της
αγροδιατροφής και τα φυσικά πρόσωπα, προκειµένου να δώ-
σουµε όσο το δυνατόν περισσότερα κίνητρα για τον τοµέα της
αγροδιατροφής και, βεβαίως, –εννοείται- της βιοµηχανίας των
τροφίµων που, ειρήσθω εν παρόδω, αποτελεί το 1/4 της ελληνι-
κής βιοµηχανίας.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, αν σας ενδιαφέρουν,
λοιπόν, οι επενδύσεις, οι νέες θέσεις εργασίας, ο επαναπατρι-
σµός των νέων µας, του πολύτιµου αυτού κεφαλαίου, που στα-
διακά συντελείται, δεν έχετε παρά να υπερψηφίσετε το σηµερινό
νοµοσχέδιο µαζί µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Αραµπατζή. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης από τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Χατζηβασιλείου.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Χαρίτση.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-
ψετε να ξεκινήσω µε ένα σχόλιο για τις δύο µεγάλες κρίσεις της
εποχής µας. Πρώτα για την υγειονοµική κρίση, την πανδηµία. Σή-
µερα έχουµε 1η Φεβρουαρίου -καλό µήνα σε όλες και όλους!-
αλλά ο Ιανουάριος έκλεισε µε τις µεγαλύτερες απώλειες συµπο-
λιτών µας από την αρχή της πανδηµίας, εδώ και δύο χρόνια. Δύο
χιλιάδες επτακόσιοι δέκα συνάνθρωποί µας έχασαν τη ζωή τους.
Πού είναι, λοιπόν, η επιτυχηµένη διαχείριση της Κυβέρνησης
στην πανδηµία; Πού είναι το τελευταίο µίλι του Πρωθυπουργού;
Πού είναι ο Υπουργός Υγείας, ο οποίος µας έλεγε ότι ο φετινός
χειµώνας θα είναι πολύ καλύτερος από τον περσινό; Πάνε καλά
τα πράγµατα στο µέτωπο της πανδηµίας; Εξακολουθεί να το πι-
στεύει αυτό η Κυβέρνηση;

Και έρχοµαι πολύ γρήγορα -δυστυχώς ο χρόνος είναι πολύ πε-
ριορισµένος-στο ζήτηµα της ακρίβειας, στην άλλη µεγάλη κρίση.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα πριν που είχατε έναν διάλογο µε
έναν συνάδελφο Βουλευτή. Ό,τι και να πείτε για το φυσικό αέριο,
ό,τι και να πείτε για τον κ. Πούτιν, ό,τι και να πείτε για τις διεθνείς
εξελίξεις και τις διεθνείς προεκτάσεις αυτής της κρίσης, που,
πράγµατι, υπάρχουν, υπαρκτές είναι, η πραγµατικότητα όµως και
το δεδοµένο είναι πάρα πολύ συγκεκριµένο. Έκλεισε χθες ο Ια-
νουάριος και όλο τον µήνα µεσοσταθµικά η Ελλάδα είχε την ακρι-
βότερη χονδρεµπορική τιµή ηλεκτρικού ρεύµατος σε όλη την
Ευρώπη. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα. Δεν µπορεί κανείς να
την αρνηθεί αυτή την πραγµατικότητα, γιατί, βεβαίως, οι διεθνείς
εξελίξεις και οι διεθνείς συνέπειες της κρίσης αφορούν όλους
διεθνώς. Η χώρα µας είναι αυτή όµως η οποία πληρώνει το µε-
γαλύτερο τίµηµα αυτής της κρίσης, ειδικά στο ενεργειακό πεδίο
το οποίο, όπως έχουµε πει εδώ και πάρα πολλούς µήνες, συµ-
παρασύρει τελικά και ολόκληρη την οικονοµία.

Έρχοµαι τώρα στα του νοµοσχεδίου, γιατί, βεβαίως, κι αυτά
τα οποία συζητάµε και το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε δεν συ-
ζητείται εν κενώ. Γι’ αυτό αναφέρθηκα σε αυτές τις πολύ µεγάλες
κρίσεις τις οποίες αντιµετωπίζουµε, και είναι, προφανώς, ο ανα-
πτυξιακός πάντα ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό, γιατί αντικατοπτρίζει ακριβώς τη φιλοσοφία, τη λογική
που έχει η κάθε κυβέρνηση σε σχέση µε την αναπτυξιακή στρα-
τηγική της χώρας. Και, βεβαίως, στη σηµερινή συνθήκη αυτών
των πολλαπλών κρίσεων, στις οποίες αναφέρθηκα προηγουµέ-
νως, ο µετασχηµατισµός της οικονοµίας είναι πιο επιτακτικός πιο
ποτέ -είναι ζήτηµα επιβίωσης, θα έλεγα-, γιατί το πρόβληµα της
χώρας -το έχουµε ξαναπεί πάρα πολλές φορές- ήταν και είναι
πρωτίστως παραγωγικό.

Για δεκαετίες, δυστυχώς, στη χώρα µας επικράτησε ένα ανα-
πτυξιακό µοντέλο στρεβλό, ένα αναπτυξιακό µοντέλο συρρίκνω-
σης της παραγωγικής βάσης σε όσο το δυνατόν λιγότερους
οικονοµικούς δρώντες, σε όσο το δυνατόν λιγότερους κλάδους
-ουσιαστικά µιλάµε για ναυτιλία, κατασκευές και τουρισµό- έµ-
φαση στα µεγάλα έργα, ιδιωτικοποιήσεις, ιδιωτική κατανάλωση.
Πού µας οδήγησε όλο αυτό; Εδραιώθηκε η χώρα στον διεθνή κα-
ταµερισµό; Το ακριβώς αντίθετο συνέβη. Πληρώσαµε πάρα πολύ
ακριβά αυτή τη στρεβλή αντίληψη περί ανάπτυξης του πάλαι
ποτέ δικοµµατισµού της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Η
ισχυρή Ελλάδα, όπως µας έλεγαν τότε κάποιοι, του 1990 και του
2000 αποδείχτηκε µια φενάκη. Και οι αναπτυξιακοί νόµοι όµως
εκείνης της περιόδου, ο αναπτυξιακός νόµος του 1998, του 2004,
του 2011, αντανακλούσαν ακριβώς αυτό το αναποτελεσµατικό
και αδιέξοδο µοντέλο.

Δεν θα ήθελα να κουράσω µε πάρα πολλά νούµερα, αλλά πρέ-
πει να πω κάποια στοιχεία τα οποία νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ
ενδεικτικά. Ήδη κάποια από αυτά ειπώθηκαν και από τον ειση-
γητή µας και από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο. Το 95%
των επενδυτικών σχεδίων που χρηµατοδοτήθηκαν ήταν χαµηλής
και σχετικά χαµηλής τεχνολογίας. Πάνω από επτά στις δέκα
επενδύσεις αφορούσαν τουρισµό και φωτοβολταϊκά και µόνο αυ-
τούς τους κλάδους. Το 95% ήταν ζεστή επιδότηση, ζεστό χρήµα.
Πού οδήγησε όλο αυτό;

Και επειδή άκουσα και µία λέξη, κύριε Υπουργέ, πριν στην πα-
ρέµβασή σας, η οποία όσο να το κάνεις πρέπει να πω ότι λίγο µε
ερέθισε και έχει να κάνει µε τη λέξη αποτελεσµατικότητα που εί-
πατε -έτσι δεν είπατε; Δεν κάνω λάθος, δεν θέλω να αδικώ-, το
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2015, λοιπόν, για να έχουµε επίγνωση για τι πράγµα συζητάµε,
οι επενδύσεις που είχαν µείνει στα συρτάρια από όλους αυτούς
τους προηγούµενους αναπτυξιακούς νόµους των προηγούµενων
αποτελεσµατικών υποτίθεται κυβερνήσεων ήταν έξι χιλιάδες
εκατό και αυτό ισοδυναµούσε σε 5,5 δισεκατοµµύρια επενδυτι-
κούς πόρους, τους οποίους στερούνταν η ελληνική οικονοµία,
ενώ η κακοδιαχείριση πού είχε οδηγήσει; Στην επιβολή οριζόν-
τιας δηµοσιονοµικής διόρθωσης από την Κοµισιόν 10% -που
αυτό σηµαίνει πρόστιµο ουσιαστικά για την χώρα- λόγω των φαι-
νοµένων αδιαφάνειας όλης εκείνης της περιόδου.

Τι έπρεπε να κάνουµε εµείς, λοιπόν, µετά το 2015 στο Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης; Κατ’ αρχάς έπρεπε να διασφαλίσουµε ότι η υπη-
ρεσία του αναπτυξιακού νόµου θα συνεχίσει να µπορεί να
διαχειρίζεται ευρωπαϊκά κονδύλια, το οποίο δεν ήταν καθόλου
σαφές -πιστέψτε µε- και καθόλου βέβαιο εκείνη την περίοδο.
Έπρεπε να ξεκαθαρίσουµε και να ολοκληρώσουµε αυτά τα επεν-
δυτικά σχέδια τα οποία είχαν µείνει στα συρτάρια όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια.

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα αυτής της προσπάθειας; Το 2018
είχαν ολοκληρωθεί τέσσερις χιλιάδες παλιές επενδύσεις από
αυτές οι οποίες είχαν µείνει ανενεργές τα προηγούµενα χρόνια
και είχαν πληρωθεί στους επενδυτές, είχαν πέσει χρήµατα στην
οικονοµία, δηλαδή, ύψους 3 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μιλώ για τα
παλιά, τις παλιές αµαρτίες του παλιού δικοµµατισµού.

Και παράλληλα, βεβαίως, διαµορφώσαµε και ένα νέο πλαίσιο,
έναν νέο, σύγχρονο αναπτυξιακό νόµο µε µια σειρά από σηµαν-
τικές καινοτοµίες: Ανώτατο όριο στο ύψος της ενίσχυσης, για να
ενισχυθούν περισσότεροι, κατά προτεραιότητα ενίσχυση επιχει-
ρηµατικών σχεδίων έντασης γνώσης και υψηλής προστιθέµενης
αξίας, προτεραιότητα στους µικροµεσαίους, επανεκβιοµηχάνιση
της χώρας, στήριξη λιγότερο ευνοηµένων περιοχών, νησιωτικών,
ορεινών, παραµεθόριων, και σε σύντοµο διάστηµα αυτό απέ-
δωσε καρπούς.

Κύριε Υπουργέ, επειδή πριν χρησιµοποιήσατε κάποια στοιχεία,
δεν αµφισβητώ τα στοιχεία, τα στοιχεία όµως αυτά αφορούν την
υλοποίηση του δικού µας νόµου, του νόµου του 2016, δεν αφο-
ρούν κάποιον άλλο νόµο. Δείχνουν ακριβώς την αποτελεσµατι-
κότητα του συγκεκριµένου νόµου. Δεκαεφτά χιλιάδες νέες
θέσεις εργασίας έναντι έξι χιλιάδων από τον προηγούµενο νόµο
του 2011, µέσος αριθµός ανά επένδυση 7,7 θέσεις εργασίας από
4,8 -σχεδόν διπλασιασµός-, υποδιπλασιασµός της δαπάνης ανά
θέση εργασίας και αριθµός επενδύσεων υπερδιπλάσιος, δύο χι-
λιάδες διακόσιες πενήντα από χίλιες διακόσιες εβδοµήντα έξι,
ενώ το 90% των ενισχύσεων από τον νόµο του 2016, σύµφωνα
µε τα τωρινά στοιχεία του Υπουργείου, -δεν αναφέροµαι στα
στοιχεία µόνο εκείνης της περιόδου- αφορούν σε πολύ µικρές,
µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις και µόνο το 10% τις µεγάλες.
Αυτό σηµαίνει στήριξη των µικροµεσαίων στην πράξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας παρακαλώ για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Και ενώ, λοιπόν, συµβαίνουν όλα αυτά και ενώ είχαµε έναν

νόµο και έχουµε έναν νόµο -και εσείς το είπατε πριν- µε αυτά τα
αποτελέσµατα, έρχεστε εσείς εδώ και τον ανατρέπετε πλήρως,
χωρίς να εξηγήσετε επαρκώς γιατί το κάνετε αυτό και γιατί µά-
λιστα το κάνετε αυτό φέρνοντας έναν άλλο νόµο, ο οποίος δεν
θέτει σαφείς προτεραιότητες σε σχέση µε τους τοµείς οι οποίοι
πρέπει να χρηµατοδοτηθούν, µε ένα νοµοσχέδιο που συγκεντρώ-
νει υπερεξουσίες στο Υπουργείο και στον Υπουργό, ένα νοµο-
σχέδιο που δεν επικεντρώνεται, δυστυχώς, στην αύξηση της
απασχόλησης, τη µείωση των περιφερειακών ανισοτήτων και την
ενίσχυση των µικρών επιχειρήσεων και που δυστυχώς, παρά τις
αιτιάσεις σας για απλοποίηση και για πάταξη της γραφειοκρα-
τίας, θα οδηγήσει σε σηµαντικά προβλήµατα και καθυστερήσεις
κατά την εφαρµογή του.

Είναι ένα νοµοσχέδιο στο οποίο, όπως και στο σχέδιο της Κυ-
βέρνησης για το Ταµείο Ανάκαµψης, έχουµε, δυστυχώς, την ίδια
λογική, την ίδια στρατηγική: Επικεντρώνεται στη µεροληπτική
ενίσχυση πολύ µεγάλων επενδυτικών σχεδίων. Οι µικρές και µε-
σαίες επιχειρήσεις καλούνται να ανταγωνιστούν σε έναν άνισο
και προδιαγεγραµµένο ανταγωνισµό για τα ίδια κονδύλια µε τις

πολύ µεγάλες επιχειρήσεις σε δώδεκα από τα δεκατρία καθε-
στώτα ενίσχυσης του νέου νόµου, αντί να ορίσετε ειδικό ποσο-
στό ενίσχυσης ειδικά για τις µικρές και µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις.

Για τις περιφέρειες τα είπαµε. Από 3 εκατοµµύρια σε 1 εκα-
τοµµύριο. Για το Υπουργείο Μακεδονίας - Θράκης τα είπαµε.
Έτσι αντιλαµβάνεστε την αποκέντρωση; Έτσι αντιλαµβάνεστε
την ενίσχυση της τοπικής και περιφερειακής ανάπτυξης; 

Και δεν µπορώ να µην κάνω και µια αναφορά και στο ζήτηµα
των ενεργειακών κοινοτήτων. Από εκεί θα έπρεπε να ξεκινά η
χρηµατοδότηση ακριβώς της πράσινης µετάβασης, από τη χρη-
µατοδότηση σχηµάτων που υλοποιούν αυτή τη µεγάλη µεταρ-
ρύθµιση του ΣΥΡΙΖΑ. Δυστυχώς αποκλείονται. Δεν προβλέπεται
χρηµατοδότηση, όπως και από το Ταµείο Ανάκαµψης δεν προ-
βλέπεται η χρηµατοδότησή τους. Είναι ακριβώς η ίδια αντίληψη.
Οτιδήποτε έχει να κάνει µε δηµόσιες επενδύσεις, µε δηµόσιες
υποδοµές σας είναι ξένο. Αντί να αξιοποιήσετε τους πόρους,
γιατί, πράγµατι, θα έχουµε το επόµενο διάστηµα, κύριε Υπουργέ,
να διαχειριστούµε ένα πολύ µεγάλο πακέτο ευρωπαϊκών χρηµα-
τοδοτήσεων -νέο ΕΣΠΑ, Ταµείο Ανάκαµψης, το «fit for 55», η νέα
ΚΑΠ, Ταµείο Δίκαιης Μετάβασης-, να έχουµε ένα στρατηγικό
σχέδιο που θα διευρύνει την παραγωγική βάση της χώρας, που
θα καλύψει το επενδυτικό κενό, εσείς το κλείνετε ακόµα περισ-
σότερο, το περιορίζετε σε όλο και πιο λίγους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Θα κλείσω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μου ζητήσατε δύο

λεπτά και σας τα έδωσα.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας,

κύριε Πρόεδρε.
Επειδή γίνεται και πολύς λόγος περί ανάπτυξης, ανάκαµψης,

κ.λπ., να πω ότι, πράγµατι, µετά την µεγάλη καθίζηση του 2020
θα υπάρχει προφανώς ανάκαµψη. Το ζητούµενο όµως είναι τι
µορφή και τι περιεχόµενο θα έχει αυτή η ανάκαµψη και, κυρίως,
ποιους θα αφορά. Το ερώτηµα το οποίο θα έπρεπε να µας απα-
σχολεί είναι πάρα πολύ σαφές: Θέλουµε η Ελλάδα να συγχρονι-
στεί µε τον διεθνή βηµατισµό γύρω από τη µείωση των
ανισοτήτων, τη δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη και τον παραγωγικό
µετασχηµατισµό; Πολύ φοβάµαι ότι και µε το σηµερινό νοµοσχέ-
διο η απάντηση της Κυβέρνησης Μητσοτάκη είναι αρνητική. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

Μου κλέψατε τρία λεπτά. Το χειρότερο, όµως, είναι ότι ξεση-
κώσατε τον Υπουργό!

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. Με βάση τον Κανο-
νισµό δικαιούστε τρία λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Ο κ. Χαρίτσης ήταν Υπουργός Ανάπτυξης για
δύο χρόνια, ήταν ο βασικός συντάκτης του προηγούµενου νόµου
και εγώ θα πω και εργατικός Υπουργός και άξιος Υπουργός. Δεν
µπορώ να µην του απαντήσω. Μιλάµε για έναν αναπτυξιακό νόµο
και είναι ο Υπουργός που έφτιαξε τον προηγούµενο. Άρα δεν
µπορώ να µην απαντήσω.

Εµείς δεν απαξιώσαµε τον προηγούµενο νόµο. Διαφωνώ όµως
παρά πολύ µε τον τρόπο που συµπεριφέρεστε εσείς ως Αντιπο-
λίτευση στον δικό µας νόµο. Λέτε: Δεν γίνεται καµµία συζήτηση
για το νέο παραγωγικό µοντέλο που πρέπει να έχει η χώρα. Με
συγχωρείτε, δεν έχετε δει ότι θεσπίζει το νοµοσχέδιο αυτό δε-
κατρία καθεστώτα που ακριβώς ξεχωρίζουν το κάθε πεδίο στο
οποίο θέλουµε να πάει η ελληνική οικονοµία και ξεχωρίζονται οι
πόροι και τα χρονοδιαγράµµατα βάσει των οποίων θα µπορέ-
σουµε να πάµε την οικονοµία στο καθένα από αυτά τα πεδία;
Αυτό δεν είναι τελικά το παραγωγικό µοντέλο; Και όταν λέµε ότι
συζητούµε περί παραγωγικού µοντέλου τι εννοούµε; Κατ’ εξοχήν
αυτός ο αναπτυξιακός νόµος έχει µπει για πρώτη φορά στην
ουσία του τι παραγωγικό µοντέλο θέλουµε. Θέλουµε Ελλάδα και
παραγωγής, όχι µόνο Ελλάδα υπηρεσιών. 

Επίσης, κύριε Χαρίτση, το να απαξιώνει ο ΣΥΡΙΖΑ µε τόσο µε-
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γάλο και εύκολο τρόπο την οικονοµική ανάκαµψη του 2021, προ-
σωπικά θεωρώ ότι είναι µικρόψυχο και καθόλου σοφό πολιτικά.
Εχθές βγήκε το ΙΟΒΕ και έκανε τις προβλέψεις του για το 2021.
Φαντάζοµαι ότι τις είδατε. Υπολογίζει από 9% έως 9,5% ότι θα
είναι η ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας το 2021.

Θα µου πείτε: Μα είχατε ύφεση 9% το 2020. Δεκτόν. Πόσες,
όµως, ευρωπαϊκές χώρες, κύριε Χαρίτση, θα έχουν τελικά επιτύ-
χει σε έναν χρόνο να καλύψουν το σύνολο της ζηµιάς του 2020;
Δύο; Τρεις; Ίσως τέσσερις. Εµείς είµαστε σε αυτές. Οι υπόλοι-
πες είκοσι τρεις ή είκοσι τέσσερις θα έχουν υπόλοιπα ζηµίας για
το 2022. Εµείς ξεκινάµε το 2022 από µηδενική βάση, σαν να εί-
µαστε στο 2019. Αυτό είναι ένα εντυπωσιακό επίτευγµα του ελ-
ληνικού λαού, συνολικά του ελληνικού λαού, δεν λέω µόνο του
Υπουργού Ανάπτυξης ή του Αναπληρωτή Υπουργού Ανάπτυξης
ή της Κυβερνήσεως. Δεν µπορείτε να το απαξιώνετε τόσο εύ-
κολα.

Τρίτον, δεν µπορείτε να µη βλέπετε ότι σχεδόν κάθε βδοµάδα
πλέον µία καινούργια µεγάλη επένδυση, ένας µεγάλος κολοσσός
έρχεται και επενδύει στην Ελλάδα. Ήρθε στην αρχή η «PFIZER»,
µετά η «CISCO», η «DELOITTE», η «MICROSOFT», η «DIGITAL
REAL», η «AMAZON WEB SERVICE», η «FACEBOOK», η «JP
MORGAN». Με συγχωρείτε, έτσι είδαν φως και µπήκαν και ξαφ-
νικά θέλουν να επενδύσουν στην Ελλάδα; Εµείς δεν κάναµε τί-
ποτα για να έρθουν όλοι αυτοί και το απαξιώνετε σαν µην έχει
γίνει τίποτα; Άρα θα άξιζε τον κόπο να κάνουµε τη συζήτηση περί
του παραγωγικού µοντέλου στα σοβαρά. Θα άξιζε, όµως, τον
κόπο και εσείς να αναγνωρίσετε ότι στο νόµο έχει γίνει µια µε-
γάλη πρόοδος.

Και κλείνω µε το συγκεκριµένο. Είπατε ότι παραλάβατε κά-
ποιες χιλιάδες επενδυτικών σχεδίων του παρελθόντος που δέ-
σµευαν πόρους. Σωστά. Καλώς είπατε. Αληθές είναι αυτό που
λέτε. Μα γιατί βάλαµε το εύλογο κόστος από την τράπεζα στο
οποίο όλοι επιτεθήκατε και είπατε ότι δεν είναι σωστό και το φτιά-
ξαµε λίγο για να έχει λίγο περισσότερο χρόνο. Για ποιον λόγο
εµπλέξαµε την τράπεζα και το εύλογο κόστος; Γιατί αντί να πάµε
στο µοντέλο «ας έρθει  ο καθένας να κάνει µία ένταξη για να ονει-
ρεύεται ότι µπορεί κάποτε να κάνει µία επένδυση, αλλά τελικά
να µην έχει τη δύναµη να κάνει αυτή την επένδυση, αλλά να δε-
σµεύει τους πόρους επειδή έχει ενταχθεί» να µπορούν να ενταχ-
θούν στον αναπτυξιακό νόµο αυτή τη φορά αυτοί που θα έρθουν,
πράγµατι, να το κάνουν και άρα δεν θα δεσµεύουν τους πόρους
των άλλων, να έχουµε, δηλαδή, λιγότερα στο σύνολο προφανώς
αιτούµενα και ενταγµένα έργα γιατί θα πρέπει να είναι πραγµα-
τικά, αλλά πολύ περισσότερα που τελικά θα υλοποιούνται. Δη-
λαδή στην ουσία κάνουµε ακριβώς αυτό που πριν από λίγο
είπατε ότι βρήκατε ως πρόβληµα. Αυτό κάνουµε. Και εσείς ξέ-
ρετε τι κάνετε ως κόµµα; Μας κατηγορήσατε γιατί το κάνουµε.
Δεν µπορεί ταυτόχρονα να εντοπίζετε το πρόβληµα και ταυτό-
χρονα να µη σας αρέσει η λύση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Χαρίτση, ο Κοι-

νοβουλευτικός, για να µη χαλάµε καρδιές!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Πα-

παθανάσης.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Μα πόσοι θα µου απαντήσουν;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Για να δείτε πόση αξία σας δίνουµε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Εµείς, κύριε Χαρίτση, έως σήµερα τον
ν.4399 είχαµε. Σήµερα ψηφίζουµε ένα νέο νόµο. Αυτό το οποίο
είπαµε, είναι ότι ο ν.4399 δεν καλύπτει τις ανάγκες της εποχής.
Θα σας εξηγήσω. Άρα όταν σας µίλησε νωρίτερα για αποτελε-
σµατικότητα, έκρινε την αποτελεσµατικότητα τη δική σας έναντι
της δικής µας για τα δυόµισι χρόνια που είµαστε στη διακυβέρ-
νηση έναντι των τριάµισι ετών που εσείς τρέξατε τον συγκεκρι-
µένο νόµο. Αυτό συγκρίναµε. Το 282% είναι πόσο πιο γρήγορα

εµείς και πιο αποτελεσµατικά τρέξαµε τον δικό σας νόµο. Και αν
διαφωνείτε, τα στοιχεία είναι στη διάθεσή σας και θα τα κατα-
θέσω και αύριο στη Βουλή. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Θα σας πω πού διαφωνούµε, αν µου δο-
θεί ο λόγος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Θέλω, ειλικρινά, να µου υποδείξετε
σε ποιο σηµείο του νόµου και σε ποια διάταξη χαράσσεται στρα-
τηγική για τους κλάδους. Θέλω πραγµατικά. Να µου πείτε στον
ν.4399 πού χαράσσεται στρατηγική για τους κλάδους, διότι από
τα στατιστικά θα δείτε ότι όλα ήταν µέσα σε έναν κουβά, που ση-
µαίνει ότι ο τουρισµός έπαιρνε τα χρήµατα και άφηνε την αγρο-
διατροφή χωρίς χρήµατα. 

Τρίτο θέµα και θέλω να µου απαντήσετε: Δείξτε µου στον νόµο
σε ποιο σηµείο έχετε χαράξει τη στρατηγική σας για τις περιφέ-
ρειες, γιατί θα δείτε περιφέρειες οι οποίες άντλησαν πόρους για
τη µεταποίηση, ενώ άλλες δεν άντλησαν καθόλου. Γιατί δεν άντ-
λησαν καθόλου; Γιατί δεν υπήρχαν πόροι στον κουβά για να αντ-
λήσουν. 

Και κάτι άλλο, κύριε Χαρίτση. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι η νέα
ευρωπαϊκή πολιτική για την ψηφιακή, την πράσινη µετάβαση
θέλει και έχει ιδιαίτερα χαρακτηριστικά και θα υπάρξουν πόροι
και από Ταµείο Ανάκαµψης και από το ΕΣΠΑ 2021 - 2027. 

Πώς ακριβώς φαντάζεστε ότι θα περνούσαν οι πόροι αυτοί στο
ένα καθεστώς της γενικής επιχειρηµατικότητας ή στις µικρές,
πολύ µικρές επιχειρήσεις, όταν άνω των 150 εκατοµµυρίων πρέ-
πει να πάει για κοινοποίηση και να γίνει αξιολόγηση του καθε-
στώτος; 

Εποµένως, αυτές είναι οι βασικές διαφορές µας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι αφού ζητήσατε να

απαντήσει ο κ. Χαρίτσης, θα απαντήσει ο κ. Χαρίτσης.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχα-

ριστώ και πάλι για την ανοχή σας. Δύο υπουργοί τοποθετήθηκαν.
Νοµίζω ότι δικαιούµαι για ένα λεπτό. 

Κύριε Παπαθανάση, επειδή µιλήσατε για την αποτελεσµατικό-
τητα, δεν έγινε αντιληπτό αυτό που είπα από την οµιλία µου. Το
2015, 2016, 2017 εµείς καλούµαστε να διαχειριστούµε επενδυ-
τικά σχέδια από το 1998. Το καταλαβαίνετε αυτό που σας λέω
τώρα; Μετά από πάνω από δεκαπέντε χρόνια. 

ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Συν τα δικά σας.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Συν τα καινούργια.
Κι εσείς µου λέτε τώρα για το πώς εσείς είστε πιο αποτελε-

σµατικοί στον δικό µας νόµο, όταν γνωρίζετε πάρα πολύ καλά…
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: ...(Δεν ακούστηκε)
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Σας παρακαλώ, µη µε διακόπτετε, αν

µπορείτε. Για ένα λεπτό θα µιλήσω. Θα προσπαθήσω να είµαι
πάρα πολύ σύντοµος, γιατί πρέπει να µιλήσουν και άλλοι συνά-
δελφοι.

Λοιπόν, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι για να τρέξει ένας
νόµος, απαιτείται χρόνος. Αυτό δεν γίνεται από τη µια µέρα στην
άλλη. Και το γεγονός ότι τώρα τρέχει αυτός ο νόµος είναι απο-
τέλεσµα του πώς σχεδιάστηκε το 2016 ο συγκεκριµένος αναπτυ-
ξιακός.

Και γι’ αυτό το είπατε σε σχέση µε το πώς γίνεται η κατανοµή
αυτών των κονδυλίων και ποιοι επιδοτούνται τελικά από αυτόν,
δείτε τα επίσηµα στοιχεία, πώς για παράδειγµα έχουµε διεύ-
ρυνση των κλάδων, έχουµε πλέον το ποσοστό από 72% σε 56%
να έχει πέσει για τον τουρισµό και για τα φωτοβολταϊκά και να
µπαίνουν και άλλοι κλάδοι µέσα, όπως είναι οι µεταποιήσεις και
η βιοµηχανία που δεν ίσχυε στους προηγούµενους αναπτυξια-
κούς νόµους. 

Αυτό δεν είναι µια ένδειξη ότι ο νόµος αυτός όντως παρήγαγε
αποτέλεσµα, ότι όντως βοήθησε; Αυτό που σας είπα ότι ενίσχυσε
µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις δεν είναι µια ένδειξη ότι διεύρυνε
ακριβώς το πεδίο των δικαιούχων;

Κύριε Γεωργιάδη, είπατε πολλά. Βεβαίως θέλω να πω µια κου-
βέντα πρώτα για το ζήτηµα της ανάπτυξης. Εγώ δεν µηδενίζω τί-
ποτα. Μάλιστα το έχω γράψει κιόλας –τα γραπτά µένουν- και σε
άρθρο µου ότι είναι καλοδεχούµενη η ανάκαµψη του 2021. Βε-
βαίως πρέπει µεταξύ σας στην Κυβέρνηση να συνεννοηθείτε
γιατί άλλα λέτε εσείς, άλλα λέει το Υπουργείο Οικονοµικών, αν
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µιλάµε για ανάπτυξη ή ανάκαµψη. Αλλά δεν θα τα χαλάσουµε
στις λέξεις.

Το ζητούµενο, όµως, είναι, κύριε Υπουργέ -και αυτό είπα και
στην οµιλία µου και αυτό είναι το οποίο µας δηµιουργεί πολύ µε-
γάλη ανησυχία και αυτό δείχνει και τη διαφορετική ιδεολογική
προσέγγιση για το ζήτηµα-, ποιους θα αφορά τελικά αυτή η ανά-
καµψη. Δεν είναι ονοµαστικό µόνο το ζήτηµα. Είναι ζήτηµα ποι-
οτικό. 

Αν είναι να γυρίσουµε πάλι σε ένα µοντέλο -τα είπα και πριν-
της δεκαετίας του ’90 και του 2000 που αφορούσε λίγους, αφο-
ρούσε πολύ συγκεκριµένους κλάδους και µας οδήγησε στα γνω-
στά αδιέξοδα, τέτοια ανάκαµψη δεν την έχει ανάγκη αυτή τη
στιγµή η ελληνική οικονοµία.

Το συνδέω αυτό και το κλείνω µε το γεγονός -επιτρέψτε µου
να το σχολιάσω- ότι δεν βρήκατε κάτι να σχολιάσετε για τις δύο
πρώτες µου αιτιάσεις σε σχέση µε την πορεία των δύο µεγάλων
κρίσεων της περιόδου: την πανδηµία και την ακρίβεια. Αυτά είναι
τα δύο µεγάλα ζητήµατα της εποχής για τα οποία δυστυχώς δεν
άκουσα κανένα σχόλιο από την πλευρά σας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αναστάσιος Χατζηβασιλείου από τη Νέα Δη-

µοκρατία, ο Σερραίος, και να ετοιµάζεται ο κ. Σταύρος Αραχωβί-
της, ο Λάκωνας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, στη δηµοκρατία ο σεβα-
σµός των τύπων είναι η ουσία. Αναρωτιέµαι, πραγµατικά ,γιατί
στον ΣΥΡΙΖΑ ανέχεστε την καταπάτηση του κοινοβουλευτισµού,
ανέχεστε να καταπατώνται οι κοινές αρχές λειτουργίας σε αυτή
την Αίθουσα. Αυτές, ακριβώς, πρέπει όλοι µαζί να τις διαφυλάτ-
τουµε ως κόρην οφθαλµού. Διότι το αβγό του φιδιού, ξέρετε,
πάντα παραµονεύει και η ελληνική κοινωνία δεν έχει σήµερα την
πολυτέλεια για νέους διχασµούς. 

Το δε ΚΙΝΑΛ κρατάει ίσες αποστάσεις ανάµεσα στον κ. Πο-
λάκη και τους κανόνες λειτουργίας της Βουλής, αλλά αυτή η ου-
δετερότητά του βλάπτει, κυρίως, τη δηµοκρατία. Γιατί σε δύσκο-
λα ζητήµατα οι πολίτες ζητούν από τις πολιτικές δυνάµεις ξεκά-
θαρες θέσεις και το ΚΙΝΑΛ ακόµα δεν τις έχει προσφέρει. Εδώ,
λοιπόν, χρειαζόµαστε µεγάλα «ναι» και γενναία «όχι». Η επαµφο-
τερίζουσα στάση δεν οδηγεί. Κύριοι του ΚΙΝΑΛ, ξέρετε πολύ
καλά ότι η περίοδος χάριτος, µιας και τώρα έχετε νέα ηγεσία,
κάποια στιγµή θα τελειώσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ψηφίζουµε ένα νοµο-
σχέδιο που κάνει πράξη τη δίκαιη ανάπτυξη, κάτι το οποίο το
ακούγαµε χρόνια ως απλό σύνθηµα, ένα νοµοσχέδιο που αποτυ-
πώνει το όραµα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη για προοπτική και
σταθερές θέσεις εργασίας. Και είναι λυπηρό να ακούµε από την
Αντιπολίτευση δηλώσεις ότι δήθεν η Κυβέρνηση αυτή δεν στη-
ρίζει τη µικρή και τη µεσαία επιχειρηµατικότητα. Πρόκειται, προ-
φανώς, για κορώνες αντιπολιτευτικές από εκείνους που κάποτε
κυνήγησαν την επιχειρηµατικότητα και τη µεσαία τάξη µαζί της. 

Όποιος, λοιπόν, διαβάσει µε προσοχή το νοµοσχέδιο, θα δει
ότι 97% των επενδυτικών σχεδίων αφορούν την ελληνική περι-
φέρεια, τις πόλεις και τα χωριά µας. Ο νέος περιφερειακός χάρ-
της ενισχύσεων έχει ιδιαίτερα αυξηµένα ποσοστά και αυτό µας
ενδιαφέρει πολύ και εµάς στις Σέρρες. 

Τι σηµαίνει, λοιπόν, αυτό; Η περιφέρεια για πρώτη φορά στα
χρονικά γίνεται ένας φιλόξενος επενδυτικός προορισµός. Γι’
αυτό και ο νέος αυτός νόµος συµπίπτει χρονικά µε τη νέα προ-
γραµµατική περίοδο του ΕΣΠΑ. Όταν, λοιπόν, µιλάµε για στήριξη
της «πράσινης» µετάβασης, ψηφιακό µετασχηµατισµό των επι-
χειρήσεων, αλιεία, αγροδιατροφικό τοµέα, τότε είναι σαφές και
ξεκάθαρο ότι αυτός ο νόµος απευθύνεται στις επιχειρήσεις όλης
της επικράτειας ανεξαιρέτως. 

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να δούµε τις µικροµεσαίες να γίνονται
ισχυρότερες και πιο ανταγωνιστικές, θέλουµε να τις δούµε να
στέκονται επάξια δίπλα στις αντίστοιχες ευρωπαϊκές. Και θα το
πετύχουµε γιατί πάνω απ’ όλα πιστεύουµε στον Έλληνα επιχει-
ρηµατία. Μάλιστα τα ποσοστά στήριξης στους µικροµεσαίους
κυµαίνονται από 50% έως και 70%. 

Ακόµα το νοµοσχέδιο αυτό εισάγει πρωτοποριακά δεδοµένα
και για όσες επιχειρήσεις επιθυµούν να συγχωνευθούν, προκει-
µένου να δηµιουργήσουν µεγαλύτερα σχήµατα µε αυξηµένες δυ-
νατότητες. Σήµερα, λοιπόν, µόλις το 5% των ελληνικών επιχειρή-
σεων έχει πάνω από διακόσιους πενήντα εργαζοµένους. Η Κυ-
βέρνηση, λοιπόν, φέρνει φορολογικά κίνητρα για να στηρίξει
κάθε µορφή συνένωσης και εταιρικού µετασχηµατισµού. 

Στηρίζουµε, λοιπόν, και εκείνους που θέλουν να συνεργα-
στούν. Και αυτή η διαδικασία θα οδηγήσει στην αναµόρφωση του
µοντέλου της οικονοµίας, µε αποτελέσµατα θετικά και για τους
εργαζόµενους. Ποια είναι αυτά; Είναι σαφές ότι τα µεγάλα σχή-
µατα είναι πιο ανταγωνιστικά και µπορούν να προσφέρουν στα-
θερότερη απασχόληση, καλύτερες αµοιβές και σαφώς ταχύτερη
επαγγελµατική ανέλιξη. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αυτή σέβε-
ται τον κόπο, τον χρόνο και τους πόρους των Ελλήνων επιχειρη-
µατιών. Στο πρόσωπό τους βλέπει άλλωστε έναν εταίρο µε τον
οποίον µοιράζονται κοινό όραµα για προκοπή και πρόοδο. Γι’
αυτό, λοιπόν, και σήµερα ανοίγει ο δρόµος για να νοµοθετή-
σουµε σταθερούς κύκλους προκηρύξεων, χωρίς παρατάσεις για
να µπορούν όλοι να σχεδιάζουν τις πρωτοβουλίες τους και να
κάνουν προγραµµατισµό, χωρίς πίεση, χωρίς εκπλήξεις, χωρίς
θολές διαδικασίες, χωρίς ψιλά γράµµατα. 

Κι εδώ µιλάµε, πράγµατι, για µια επανάσταση, µιας και νοµο-
θετούµε γρήγορες διαδικασίες ελέγχου και αξιολόγησης όλων
των επενδυτικών σχεδίων, µε νέο πληροφοριακό σύστηµα και µε
ενδυνάµωση των ορκωτών ελεγκτών. Για πρώτη φορά διευκολύ-
νονται τα επενδυτικά σχέδια σε τοµείς αιχµής, όπως είναι η
έρευνα και η καινοτοµία, η κατάρτιση των εργαζοµένων και η
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος. Στην ουσία, λοιπόν, το
αναπτυξιακό µοντέλο απαντά στις σύγχρονες προκλήσεις και τις
σύγχρονες ανάγκες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας από την πρώτη στιγµή εργάζεται αποτελεσµατικά για την
προσέλκυση νέων επενδύσεων. Ποιος θα φανταζόταν πριν από
λίγα χρόνια ότι στην Ελλάδα θα έρχονταν παγκόσµιοι κολοσσοί
για να επενδύσουν και να δηµιουργήσουν θέσεις εργασίας και
νέο πλούτο; 

Βέβαια τα τελευταία χρόνια η πανδηµία έφερε, δυστυχώς, τα
πάνω κάτω, διαµόρφωσε µια νέα πραγµατικότητα πρωτόγνωρη
και επηρέασε σε µεγάλο βαθµό και την επιχειρηµατική κουλ-
τούρα, αύξησε στην ουσία τους κινδύνους και προκάλεσε µεγά-
λες αρρυθµίες. Έτσι, λοιπόν, σήµερα η θέσπιση ενός ταχύτερου
και φιλικότερο επενδυτικού περιβάλλοντος αποτελεί µονόδροµο
για την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονο-
µίας. 

Το νοµοσχέδιο «Ελλάδα Ισχυρή Ανάπτυξη» υλοποιεί αυτόν
ακριβώς τον εθνικό στόχο, έρχεται να δώσει νέα προστιθέµενη
αξία στις επιχειρήσεις, τα προϊόντα και τις υπηρεσίες τους, έρ-
χεται στην ουσία να οικοδοµήσει ένα σύγχρονο ελληνικό brand
name, διότι η µετά την πανδηµία εποχή θα έχει νέα στοιχεία και
σαφώς νέες διαφορετικές ανάγκες. 

Αυτά, ακριβώς, καλύπτει ο αναπτυξιακός νόµος. Ενσωµατώνει
τις τεχνολογίες του 21ου αιώνα και ανοίγει επιτέλους µια πόρτα
στο µέλλον. Με ταχύτατες και διαφανείς διαδικασίες, µε πλη-
θώρα εργαλείων και µε έµφαση στο εξαιρετικό ανθρώπινο δυνα-
µικό της πατρίδας µας, µπαίνουν οι βάσεις για µια εύρωστη
οικονοµία, για το καλό της χώρας και των παιδιών µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο για ένα λεπτό παρακαλώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Πάνα, έχετε τον
λόγο. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Νοµίζω ότι υπήρξε ένα λεκτικό ατό-
πηµα, συνάδελφε. Άκουσα ότι είπατε ότι η στάση του ΚΙΝΑΛ βλά-
πτει τη δηµοκρατία. Νοµίζω ότι η εικόνα που έχουµε δώσει τις
τελευταίες µέρες, και στην πρόταση µοµφής αλλά και γενικότερα
στη συζήτηση, δεν ήταν τέτοια ώστε να δικαιολογεί τη συγκεκρι-
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µένη έκφραση. Και δεν θέλω να το πάω σε αντιπαραβολή στην
εικόνα των δύο κοµµάτων, ποιος έβλαψε τη δηµοκρατία. Άρα να
είµαστε πολύ προσεκτικοί σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη έκ-
φραση.

Σε ό,τι αφορά τώρα το κοµµάτι της περίοδος χάριτος, θα
ήθελα να µάθω, από ποιον παίρνουµε περίοδο χάριτος; Ξέρετε,
είµαστε κόµµα κοινοβουλευτικό. Δεν είµαστε εδώ για να µας µα-
λώνετε. Λοιπόν, να είµαστε πάρα πολύ συγκεκριµένοι. 

Άρα, λοιπόν, θα παρακαλούσα το «βλάπτει τη δηµοκρατία» να
παρθεί πίσω. Δεν έχουµε δώσει τέτοια πολιτικά δικαιώµατα, και
ως προς τη στάση µας αυτές τις µέρες, την πολιτική και τη θε-
σµική, και σε ό,τι αφορά το δεύτερο θα το κρίνει ο χρόνος από
εδώ και πέρα. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε,

να απαντήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μόνο αν θα το πάρετε

πίσω ή όχι, κύριε Χατζηβασιλείου, όχι δευτερολογία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Κύριε συνάδελφε,

ήθελα να πω ότι η στάση που έχει ακολουθήσει το ΚΙΝΑΛ είναι
αντιπαραγωγική για τη λειτουργία της Βουλής. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Αυτό είναι κάτι άλλο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Περιµένουµε από

εσάς καθαρές θέσεις για να µας πείτε προς τα πού θέλετε να
πάει πρώτα απ’ όλα η χώρα. Και στη συζήτηση για την πρόταση
δυσπιστίας ακολουθήσατε παρόµοια επαµφοτερίζουσα στάση.
Μας είπατε στην ουσία «όχι» στην Κυβέρνηση αλλά ταυτόχρονα
και «όχι» στις εκλογές. Οι πολίτες, λοιπόν, έχουν δώσει αυτή τη
στιγµή για να το διορθώσει µια περίοδο µέλιτος στο ΚΙΝΑΛ, µια
και έχετε µια νέα ηγεσία, και σας ευχόµαστε καλή επιτυχία. Αλλά
τα προβλήµατα θέλουν καθαρές λύσεις, θέλουν µεγάλα «ναι» και
µεγάλα «όχι». Αυτά περιµένουµε από εσάς. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό ήταν κάτι άλλο

τώρα. 
Κύριε Πάνα, το κλείνουµε εδώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Σταύρος Αραχωβίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία και παρακαλώ να ετοιµάζεσαι ο κ. Κωνσταν-
τινίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµες κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις τελευταίες µέρες

τείνει να γίνει µια επικίνδυνη πρακτική, να µετατραπεί σε τακτική
σε αυτή την Αίθουσα το κλείσιµο των µικροφώνων. Η στέρηση
της ελευθερίας της έκφρασης των Βουλευτών µάς γυρίζει πίσω
σε άλλες εποχές και θέλει µεγάλη προσοχή από όλους µας, γιατί
µπορεί να οδηγήσει σε επικίνδυνες ατραπούς. Γι’ αυτό οφεί-
λουµε σύσσωµο το Σώµα να καταδικάσουµε το κλείσιµο των µι-
κροφώνων στον συνάδελφό µας Παύλο Πολάκη.

Σχετικά τώρα µε το σκάνδαλο «NOVARTIS», θα ήθελα να
ακούσω ειλικρινά την άποψη των κυβερνητικών συναδέλφων και
της Κυβέρνησης: Υπάρχει ή δεν υπάρχει τελικά σκάνδαλο «NO-
VARTIS» στην Ελλάδα; Μήπως οι Ηνωµένες Πολιτείες έστησαν
µια σκευωρία στην πολυεθνική προκειµένου να της αποσπάσουν
χρήµατα; Τι γίνεται δηλαδή; Ποια είναι η άποψή σας; Κι ενώ όλοι
ξέρουµε την απάντηση -ξέρετε καλά ότι το σκάνδαλο «NOVAR-
TIS» στην Ελλάδα υπάρχει- δηµιουργήσατε αυτές τις µέρες µια
τεχνική ένταση για να αποπροσανατολίσετε τη συζήτηση. 

Και γιατί; Προσπαθείτε να αλλάξετε την ατζέντα από την πολ-
λαπλή ήττα που υπέστη η Κυβέρνηση κατά τη διάρκεια της τριή-
µερης συζήτησης δυσπιστίας εδώ στη Βουλή. Προσπαθείτε να
αλλάξετε την ατζέντα από την ακρίβεια, η οποία κατατρώει το ει-
σόδηµα των πολιτών, από την ακρίβεια στο ηλεκτρικό ρεύµα, στα
τρόφιµα, που έρχονται καινούργιες ανατιµήσεις στα ράφια των
σούπερ µάρκετ, στα αγροεφόδια, στις ζωοτροφές παντού. Προ-
σπαθείτε να αλλάξετε την ατζέντα από τις είκοσι τέσσερις χιλιά-
δες νεκρούς, οι οποίοι πολλοί εξ αυτών θα µπορούσαν να είχαν
σωθεί αν η ιδεοληψία σας στην άρνηση της στήριξης του δηµο-
σίου συστήµατος υγείας δεν σας είχε οδηγήσει εκεί. Προσπα-
θείτε να ξεφύγετε από τον βούρκο του σκανδάλου “Φουρθιώτη-
gate”, το οποίο βουλιάζει τη µισή Κυβέρνηση. Αλλά αυτά είναι
ξεπερασµένα επικοινωνιακά τρικάκια και δεν πιάνουν πια στην

κοινωνία. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάµε όµως στα ζητήµατα ανά-

πτυξης. Τα στοιχεία για την υλοποίηση του ν. 4399/2016 συνη-
γορούν σε ένα συµπέρασµα. Μιλώ για τα στοιχεία που παρου-
σιάσατε και προφανώς δεν αµφισβητούµε. Συνηγορούν στο ότι
ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ είχε αρχίσει να αποδίδει. Γι’ αυτό θα ήταν
πιο χρήσιµο και πιο παραγωγικό να βλέπαµε τα στοιχεία χρόνο-
χρόνο και όχι περίοδο-περίοδο, να βλέπαµε την εξέλιξη των αι-
τήσεων και των εγκρίσεων και όχι περίοδο-περίοδο. Θα ήταν πιο
παραγωγικό και νοµίζω πιο αποτελεσµατικό για να καταλάβει και
ο κόσµος στην πραγµατικότητα τι συµβαίνει. Διότι η πραγµατι-
κότητα είναι -και για όσους γνωρίζουν- ότι ένας αναπτυξιακός
νόµος χρειάζεται κι έναν χρόνο να ωριµάσει και χρειάζεται βέ-
βαια να θυµόµαστε ότι µόλις τον Αύγουστο του 2018 η χώρα
βγήκε από τα µνηµόνια. Άρα επέτρεψε, έδωσε αέρα στις επιχει-
ρήσεις να επενδύσουν. 

Και, βέβαια, οφείλουµε να σας ευχαριστήσουµε για την ανα-
γνώριση της αποτελεσµατικότητας του έργου του ν. 4399 που
κάνετε µέχρι τώρα. Δηλαδή µας έχετε κάνει µια πολύ καλή δια-
φήµιση, οφείλουµε να πούµε.

Αλλά προσέξτε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να δούµε
πού είναι τα βασικά στοιχεία. Ο νόµος του 2011 έθετε στο περι-
θώριο της χρηµατοδότησης τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις -είναι
πανθοµολογούµενο αυτό- προς όφελος των µεγαλύτερων επι-
χειρήσεων. Έρχεται το 2016 ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ να ανατρέψει
αυτή τη βασική στόχευση του αναπτυξιακού του 2011 και να ξα-
ναβάλει στο παιχνίδι της κρατικής ενίσχυσης τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, που αποτελούν και το µεγαλύτερο µέρος της επι-
χειρηµατικότητας στην Ελλάδα. Το µέγεθος των υπαχθέντων φο-
ρέων στον αναπτυξιακό νόµο του 2016 αναλύεται σε 42% πολύ
µικρές επιχειρήσεις, 29% µικρές, 19% µεσαίες επιχειρήσεις -σύ-
νολο 90%- και µόλις 10% µεγάλες επιχειρήσεις. 

Φέρνετε, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο, ώστε να ανατραπεί αυτή
η λογική. Γιατί αλλιώς, όπως παραδεχτήκατε, δεν υπήρχε και ου-
σιαστικός λόγος αλλαγής και δηµιουργίας ενός καινούργιου ανα-
πτυξιακού νόµου. Άρα ο λόγος είναι η ανατροπή της φιλοσοφίας
και της στόχευσης του αναπτυξιακού νόµου µε τον νόµο που
φέρνετε. Και µας γυρνάτε πίσω στη λογική του 2011. 

Δυστυχώς, όπως προείπα, αυτά τα στοιχεία ισχύουν και για τις
επιχειρήσεις του αγροδιατροφικού τοµέα και αυτό οφείλει να το
καταλάβει ο κόσµος. Το 98% των επιχειρήσεων στον αγροτοδια-
τροφικό τοµέα ανήκουν στις κάτω από µεγάλες, στις µικροµε-
σαίες, στις πολύ µικρές, µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις. Άρα θα
βρεθούν ξανά σε δυσµενή θέση. 

Χαρακτηριστικό για τον νόµο τον προηγούµενο, τον ν. 4399,
είναι ότι το 44% των ενταγµένων έργων ήταν επενδύσεις στον
τοµέα της αγροδιατροφής, το 44%. Κι εδώ να υπενθυµίσουµε,
για να καταλάβουµε για τι πράγµα µιλάµε, ότι ο πρωτογενής το-
µέας και η βιοµηχανία τροφίµων και ποτών είναι από τους µεγα-
λύτερους εργοδότες συνολικά στη χώρα. Ιδιαίτερα η αγροβιο-
µηχανία, η βιοµηχανία τροφίµων και ποτών, είναι ο µεγαλύτερος
εργοδότης της µεταποίησης. Επίσης η πρωτογενής παραγωγή
και η βιοµηχανία τροφίµων, η µεταποίηση και η βιοµηχανία τρο-
φίµων βρίσκονται συνήθως εκεί που υπάρχει πρωτογενής παρα-
γωγή. Άρα συµβάλλουν στην περιφερειακή συνοχή. Γι’ αυτό είναι
πολύ σηµαντικός ο αγροτοδιατροφικός τοµέας και γι’ αυτό ήταν
µεγάλη και αδικαιολόγητη παράλειψη να µην κληθεί και να απο-
κλειστεί το Γεωτεχνικό Επιµελητήριο από τη συζήτηση στην
ακρόαση των φορέων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχει όµως η επιστολή που θέτει τους προβληµατισµούς

του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου, που σε µεγάλο βαθµό, δυστυ-
χώς, δεν έχουν ληφθεί υπ’ όψιν. Και εξηγούµαι. Προβληµατισµός
είναι ο αποκλεισµός από επενδύσεις εκσυγχρονισµού επενδύ-
σεων που αφορούν τη γραµµή παραγωγής ή µέρος της παρα-
γωγικής διαδικασίας. Διότι µε το σχέδιο νόµου, που θα γίνει
νόµος σε λίγο, συζητάµε για επενδύσεις εκσυγχρονισµού που
ενισχύονται µόνο όταν θεωρούνται ολοκληρωµένου χαρακτήρα
σύµφωνα µε τον ορισµό. Αλλά και για τα συλλογικά σχήµατα,
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τους συνεταιρισµούς και τα λοιπά, οι προϋποθέσεις στήριξής
τους δεν είναι διαφορετικές από όλες τις άλλες επενδύσεις. Άρα
όταν θέλουµε να στηρίξουµε τα συλλογικά σχήµατα, τουλάχι-
στον έτσι όπως διατείνεστε -εκτός αν δεν είναι έτσι, και να µας
το πείτε- δεν έχουν ληφθεί ιδιαίτερα κίνητρα γι’ αυτά. 

Τώρα, όσο ακόµα έχουµε τον χρόνο, θα πρέπει να ξεκαθαρί-
σουµε ένα σηµείο. Το σηµείο αυτό λέει ότι υπάρχουν αυξηµένα
ποσοστά ενίσχυσης για την επαναλειτουργία βιοµηχανικών µο-
νάδων. Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε αν τα αυξηµένα κίνητρα δίνον-
ται σε νέα σχήµατα, που µπορεί να έχουν αναλάβει παλιές
µονάδες, οι οποίες µετά το ξεπούληµα της Αγροτικής Τράπεζας
είχαν πάει στον εκκαθαριστή, παραδείγµατος χάριν πολλές συ-
νεταιριστικές επιχειρήσεις.

Όσον αφορά στο κοµµάτι των φυσικών καταστροφών, φέτος
το καλοκαίρι είχαµε πάρα πολλές, εκτεταµένες φυσικές κατα-
στροφές που έπληξαν και την πατρίδα µου, τη Μάνη. Οι φυσικές
καταστροφές επηρεάζουν την οικονοµία συνολικά του νοµού.
Άρα, θα έπρεπε τα αυξηµένα κίνητρα να δίνονται σε αυτές πε-
ριοχές σε επίπεδο νοµού.

Επίσης, δεν είναι προς όφελος της αποτελεσµατικότητας και
της ταχύτητας -γιατί τα ίδια θα συζητάµε µετά από τρία-τέσσερα
χρόνια, τι έτρεξε, πώς έτρεξε- ο µεγάλος αριθµός υπουργικών
αποφάσεων και το ότι πολλά ορίζονται σε υπουργικές αποφά-
σεις, αντί να είναι σαφή µέσα στον νόµο, πέραν του ότι υπάρχει
και ζήτηµα καλής νοµοθέτησης.

Τέλος, θα πρέπει να διορθωθεί και η παράλειψη στο άρθρο 17
παράγραφος 5 του νοµοσχεδίου, για την εκπόνηση από γεωτε-
χνικούς της έκθεσης πιστοποίησης. Αυτό νοµίζω ότι πρέπει να
γίνει όσο έχουµε τον χρόνο.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την ανοχή
σας- θα ήθελα να υπενθυµίσω δύο-τρία πράγµατα. Το 2018, εί-
χαµε ιστορικό ρεκόρ εξαγωγών στον κλάδο της αγροδιατροφής.
Τυχαία έγινε αυτό;

Να θυµίσω, επίσης, ότι οι διεθνείς συµφωνίες που έγιναν κατά
την περίοδο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ προστάτευσαν πλήρως
-full protection-τα προϊόντα ΠΟΠ και ΠΓΕ. Και να θυµίσω, σε αν-
τιδιαστολή µε τις συµφωνίες που έγιναν πριν το 2014, ότι χαρα-
κτηριστικό είναι αυτό που έγινε µε τη CETA στον Καναδά. Ευτυ-
χώς, από ό,τι φαίνεται, µάλλον η συµφωνία δεν θα εφαρµοστεί.

Τέλος, ανοίξαµε τον δρόµο σε εξαγωγές αγροτικών προϊόντων
σε αγορές που ήταν αγορές-στόχοι για πολλά χρόνια, όπως η
Κίνα, η Ινδία και αλλού και σε προϊόντα, όπως τα µήλα, τα ακτι-
νίδια, ο κρόκος Κοζάνης και το ελαιόλαδο.

Όλα αυτά έγιναν µέσα από µια στρατηγική για τον αγροτοδια-
τροφικό τοµέα. Δεν έγιναν τυχαία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Αραχωβίτη.

Και µια και ο λόγος για τον κρόκο Κοζάνης, να έρθει στο Βήµα
ένας Κοζανίτης, ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δη-
µοκρατία και να ετοιµάζεται ο κ. Ιλχάν Αχµέτ από το Κίνηµα Αλ-
λαγής. Με τον κ. Αχµέτ θα κλείσουµε τον πέµπτο κύκλο. Θυµίζω
ότι σήµερα θα εξαντλήσουµε και τον έβδοµο κύκλο.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε,

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς στην
πραγµατικότητα κανείς από εδώ µέσα να γνωρίζει το υλικό της
δικογραφίας που είχε σχηµατιστεί για τον Υπουργό κ. Γεωρ-
γιάδη, επιδοθήκατε τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ σε µια πρωτοφανή
και αδιανόητη εκδήλωση µένους σε βάρος του Υπουργού, του κ.
Γεωργιάδη, ενός ανθρώπου, ενός συναδέλφου που επί σειρά
ετών, κατόπιν της ενεργοποίησης από την πλευρά σας των προ-
βλέψεων του νόµου περί ευθύνης Υπουργών, λοιδορήθηκε, διώχ-
θηκε, διασύρθηκε, διαποµπεύθηκε και µετά από µια πολυετή
δικαστική διερεύνηση της υπόθεσης, αποδόθηκε, απαλλαγµένος
από κάθε κατηγορία, στην πολιτική και κοινωνική ζωή του τόπου.
Και µάλιστα, από ό,τι γνωρίζω, χωρίς καν να κληθεί να παρέχει
εξηγήσεις, στοιχείο το οποίο νοµίζω για όσους στοιχειωδώς γνω-
ρίζουν την ποινική διαδικασία ότι αντιλαµβάνονται τι σηµαίνει
αυτό σε σχέση µε την ανεπάρκεια και αβασιµότητα του αποδει-

κτικού υλικού και της κατηγορίας.
Δεν είναι µόνο ότι δεν είχατε τη γενναιότητα να του αναγνωρί-

σετε την αθωότητα, λέγοντας χαρακτηριστικά ότι «δεν θα σου
κάνουµε τη χάρη», αλλά δείξατε ότι είχατε εναποθέσει τις ύστα-
τες ελπίδες σας σε µια διαφορετική κατάληξη από αυτή που τε-
λικά επήλθε.

Είναι πάντως περίεργη η εµπάθεια που εκδηλώσατε, φτάνον-
τας στο σηµείο να ζητήσετε και την αρχειοθετηθείσα πράξη, κάτι
που δεν κάνατε µε τα άλλα πρόσωπα τα οποία είχατε κατηγορή-
σει, δείχνοντας ότι, τελικά, το πρόσωπο το οποίο σας ενδιέφερε
να εµπλέξετε µε αυτή την υπόθεση πιθανότατα ήταν ο κ. Γεωρ-
γιάδης ή ότι αυτό ήταν το τελευταίο καταφύγιο για τη διάσωση
της πολιτικής σας στάσης εκείνη την περίοδο.

Και, επιτέλους, επειδή αναφέρθηκε και ο προηγούµενος συ-
νάδελφος στο ψευτοδίληµµα περί υπάρξεως ή µη σκανδάλου
«NOVARTIS», κύριε συνάδελφε, να το πούµε για να το καταλάβει
και ο τελευταίος πολίτης, εάν εδώ µέσα γίνει µια κλοπή και εγώ
µε κάποιους άλλους συναδέλφους, για λόγους πολιτικής εµπά-
θειας, προσπαθήσουµε να σας εµπλέξουµε και σας κατηγορή-
σουµε αδίκως, δεν σηµαίνει ότι, αν εσείς αθωωθείτε και στρα-
φείτε εναντίον µας στη συνέχεια, δεν έχει διαπραχθεί κλοπή.

Έτσι, λοιπόν, τα πρόσωπα που ενεπλάκησαν µε αυτή την υπό-
θεση και σήµερα ελέγχονται για σκευωρία δεν ελέγχονται γιατί
υπήρξε ή δεν υπήρξε σκάνδαλο «NOVARTIS». Ελέγχονται, γιατί
επεδίωξαν να εµπλέξουν αθώους συνανθρώπους τους, συµπο-
λίτες τους, πολιτικά πρόσωπα για λόγους πολιτικής σκοπιµότη-
τας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µπούµε και στο νοµοσχέδιο.
Η ανάπτυξη αποτελεί µόνιµο ζητούµενο κάθε κοινοβουλευτικής
διαδικασίας και κάθε πολιτικής συζήτησης. Η ανάπτυξη, βέβαια,
µε την τεχνική διάσταση του όρου, της µεγέθυνσης του Ακαθά-
ριστου Εθνικού Προϊόντος, αλλά και µε την ουσιαστική και κοι-
νωνική, που αυξάνει το εισόδηµα των πολιτών, που βελτιώνει τις
συνθήκες στην απασχόληση, µια ανάπτυξη, που, διευρύνοντας
τους δηµόσιους πόρους, αναβαθµίζει τις υπηρεσίες του κράτους
προς τον πολίτη, επιτρέπει στο κράτος να ξεδιπλώνει ένα ισχυρό
δίχτυ κοινωνικής προστασίας για τους πιο ευάλωτους συνανθρώ-
πους µας.

Πώς επιτυγχάνεται, όµως, µια τέτοια ανάπτυξη; Φυσικά, δεν
έρχεται από µόνη της. Χρειάζεται σχέδιο και δράση, εθνικό σχέ-
διο που πρέπει να λάβει υπ’ όψιν του τις διεθνείς τάσεις και το
ευρύτερο περιβάλλον µέσα στο οποίο θα υλοποιηθεί και θα αλ-
ληλοεπιδράσει µε αυτό, που θα ανταποκρίνεται όµως και στα ιδι-
αίτερα χαρακτηριστικά της χώρας στην οποία εφαρµόζεται,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις αδυναµίες και τα πλεονεκτήµατά της,
τις δεξιότητες και τις δυνατότητες του ανθρώπινου δυναµικού
της, που θα εδράζεται σε πραγµατικά ρεαλιστικά δεδοµένα, αλλά
ταυτόχρονα θα έχει στόχο και θα δηµιουργεί όραµα.

Ένα τέτοιο σχέδιο, βέβαια, πρέπει να διαθέτει και τα κατάλ-
ληλα εργαλεία, µια διοίκηση στελεχωµένη και εξοπλισµένη µε
σύγχρονα µέσα, ένα τραπεζικό σύστηµα που θα µπορεί να επι-
τελέσει τον κυρίαρχο ρόλο του, που είναι η τροφοδότηση µε ρευ-
στότητα στην αγορά και, βεβαίως, η υποστήριξη επενδυτικών
σχεδίων -διότι και εκεί έχετε εκδηλώσει µε κάθε τρόπο την εναν-
τίωσή σας σε κάθε προσπάθεια εξυγίανσης του τραπεζικού συ-
στήµατος- έναν ιδιωτικό τοµέα που δεν θα διώκεται, δεν θα
ενοχοποιείται και δεν θα εξοντώνεται φορολογικά, όπως συνέβη
επί της διακυβέρνησής σας, που θα µπορεί να αναπτύσσεται σε
περιβάλλον ανταγωνισµού µε αίσθηµα εταιρικής ευθύνης και να
συνεργάζεται εκεί που είναι δυνατό και αναγκαίο και µε τον δη-
µόσιο τοµέα.

Αυτό για σας, της Αριστεράς, που έχετε αλλεργία σε καθετί το
ιδιωτικό και σε κάθε έννοια σύµπραξης µε τον δηµόσιο τοµέα.

Και, βεβαίως, να διαθέτει µια κυβέρνηση που να πιστεύει στην
επιχειρηµατικότητα και να είναι αποφασισµένη να εφαρµόσει πο-
λιτικές που θα πετύχουν µια ανάπτυξη σταθερή, βιώσιµη και αει-
φόρο.

Διότι αυτή την ανάπτυξη χρειαζόµαστε και για αυτή πρέπει να
εργαστούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Γνωρίζουµε λίγο-πολύ όλοι τα δοµικά χαρακτηριστικά της ελ-
ληνικής οικονοµίας, τις αρνητικές αναλογίες ανάµεσα σε υπηρε-
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σίες και εµπορεύσιµα αγαθά, το ελλειµµατικό ισοζύγιο εισαγω-
γών και εξαγωγών, τον υπερπληθωρισµό πολύ µικρών οντοτή-
των, δραστηριοτήτων, τον µικρό και µη καθετοποιηµένο πρωτο-
γενή τοµέα, την απουσία ισχυρής και ανταγωνιστικής µεταποί-
ησης και, βέβαια, την ανύπαρκτη σχεδόν εφαρµοσµένη έρευνα
και καινοτοµία, τελικά τη χαµηλή παραγωγικότητα και ανταγωνι-
στικότητα.

Θέλουµε, τελικά, να αλλάξουµε αυτό το παραγωγικό µοντέλο
ή όχι, να το διατηρήσουµε; Έχουµε µια τάση, εξάλλου, να µπερ-
δεύουµε, να συγχέουµε τις έννοιες, τα εργαλεία και τους στό-
χους. Άλλο πράγµα τα επενδυτικά κίνητρα, αυτά για τα οποία
µιλάει ένας αναπτυξιακός νόµος και άλλο η παροχή ρευστότητας
και τα µέτρα στήριξης. Όλα είναι απαραίτητα, αλλά δεν απευθύ-
νονται όλα στον ίδιο σκοπό. Εξάλλου, η κάθε εποχή έχει τα δικά
της προτάγµατα. Ο προηγούµενος αναπτυξιακός νόµος απευθυ-
νόταν σε άλλες ανάγκες και σε άλλες ο σηµερινός.

Ας αφήσουµε, λοιπόν, τις υπεκφυγές. Πρέπει να ενισχύσουµε
την εξωστρέφεια και την ψηφιακή αναβάθµιση; Θέλουµε τη φρε-
σκάδα και την καινοτοµία της νέας επιχειρηµατικότητας; Θέ-
λουµε την ανταγωνιστικότητα και την ανθεκτικότητα µεσαίων και
πιο µεγάλων σχηµάτων, την ενίσχυση των επιχειρήσεων που σχε-
τίζονται µε την έρευνα και τεχνολογία, την αειφορία της «πράσι-
νης» ανάπτυξης, της «πράσινης» οικονοµίας;

Θέλουµε την υπεραξία που δίνει η µεταποίηση και η καθετο-
ποίηση. Θέλουµε ένα αναβαθµισµένο τουριστικό προϊόν που θα
απευθύνεται, ενδεχοµένως, και σε υψηλότερο βαλάντιο. Δεν
είναι αυτός ο ρόλος ενός αναπτυξιακού νόµου, να σχεδιάζει, να
κατευθύνει, να ενισχύει τοµείς και δραστηριότητες που έχουν
προοπτική και θα δηµιουργήσουν θέσεις εργασίας; 

Αυτό, λοιπόν, κάνει και το συζητούµενο σχέδιο-νόµου τοµεακά
και στοχευµένα, εστιάζει στις µικρές επιχειρήσεις και στην περι-
φερειακή ανάπτυξη, διορθώνει διαχειριστικές αδυναµίες, επιτα-
χύνει σηµαντικά τις διαδικασίες, συνδέει τα κίνητρα µε την
αποτελεσµατικότητα. Και ναι, είναι ενταγµένο στο συνολικό κυ-
βερνητικό πλάνο, γιατί µας µέµφθηκε ακόµα και γι’ αυτό η Αντι-
πολίτευση, λέει ότι κουµπώνει, συνάδει, ανταποκρίνεται στο
σχέδιο ανάπτυξης της επιτροπής Πισσαρίδη, στο Εθνικό Σχέδιο
Ανάκαµψης, στη στρατηγική για τη βιοµηχανία. Μα αυτό πρέπει
να κάνει, για να είναι λειτουργικό και αποτελεσµατικό.

Και είναι απολύτως συµβατός ο αναπτυξιακός νόµος και µε τα
άλλα νοµοθετήµατα και µέτρα που έχει λάβει η παρούσα Κυβέρ-
νηση για τις στρατηγικές επενδύσεις, για τη δίκαιη µετάβαση
ασφαλώς, για την εξυγίανση των τραπεζών, για την επιτάχυνση
στην απονοµή της δικαιοσύνης, για την απλοποίηση στην έναρξη
της λειτουργίας των επιχειρήσεων, για τη µείωση των φορολογι-
κών και ασφαλιστικών βαρών, για την ψηφιακή αναβάθµιση. Όλα
αυτά που µέσα σε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες εµείς νοµοθε-
τήσαµε και η Αντιπολίτευση, κατά το µάλλον ή ήττον, καταψή-
φισε.

Κριτής, όµως, αυτού του αναπτυξιακού νόµου, κύριε Υπουργέ,
θα είναι και η διαδικασία αξιολόγησης του άρθρου 128, αυτή η
ευθύνη που έχει ο αρµόδιος Υπουργός να διενεργεί κάθε χρόνο
το πρώτο τρίµηνο και να αξιολογεί τις επιδόσεις του αναπτυξια-
κού νόµου. Διότι καλά τα σχέδια, καλές οι εγκρίσεις, καλές οι ενι-
σχύσεις, σηµασία έχει, όµως, ποιες επενδύσεις «πιάνουν µαλλί»,
ποιες θα φέρουν δουλειές, ποιες θα γεννήσουν καινούργια χρή-
µατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε Κων-
σταντινίδη, σας παρακαλώ.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Κλείνω λέγοντας, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι το νοµοσχέδιο έκανε δεκτά τα αιτήµατα
της δυτικής Μακεδονίας, ένα από τα οποία ήταν και η υπαγωγή
των αγροτικών ατοµικών επιχειρήσεων στον αναπτυξιακό νόµο
και συγκεκριµένα στο πεδίο της αγροδιατροφής. Έτσι, η δίκαιη
µετάβαση αποτελεί ξεχωριστό καθεστώς ενίσχυσης, η Περιφε-
ρειακή Ενότητα Κοζάνης «πιάνει ταβάνι» στις ενισχύσεις, ενώ
έχουν τεθεί ειδικές ρήτρες, προβλέπονται ταχύτατες συγκριτικές
διαδικασίες και σε αντίθεση µε τις άλλες περιοχές ενισχύονται
όλες οι επιχειρήσεις µε χρηµατικές επιδοτήσεις. 

Συµπληρώνεται, έτσι, το θεσµικό πλαίσιο για την προσέλκυση
επενδυτικών σχεδίων στον τόπο µας και τώρα, κύριε Υπουργέ,

πρέπει να τρέξουµε πιο γρήγορα από τη φθορά, τη φθορά που
µας κληροδότησε η προηγούµενη κυβέρνηση στη δυτική Μακε-
δονία, στην Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης µε την πολύ χαµηλή
εξωστρέφεια και µε την παρατεταµένη, συνεχή ύφεση και την
υπανάπτυξη που προκάλεσε στην περιοχή µας. 

Είµαι βέβαιος ότι το πλέγµα των ρυθµίσεων που έχουµε νοµο-
θετήσει όλο αυτό το διάστηµα, αλλά και η επιµέλεια που θα δεί-
ξουµε στο εφαρµοστικό στάδιο θα φέρει τα θετικά αποτελέσ-
µατα που χρειάζεται η περιοχή. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιλχάν Αχµέτ από το Κίνηµα Αλλαγής και

να ετοιµάζεται ο κ. Κουµουτσάκος από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δεκαετής οικονοµική κρίση

που πέρασε η χώρα αλλά και η υγειονοµική κρίση των τελευταίων
δύο ετών που συνεχίζεται µέχρι και σήµερα, αποκάλυψαν πως
απαιτείται άµεση αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου της χώρας.
Και προφανώς ο κάθε αναπτυξιακός νόµος αποτελεί ένα χρήσιµο
εργαλείο προς αυτή την κατεύθυνση, ένα εργαλείο, όµως, που
επιβάλλεται να ενταχθεί σε ένα γενικότερο και ολοκληρωµένο
σχέδιο ανάπτυξης για τη χώρα, προκειµένου να ξεφύγουµε από
τις παθογένειες του παρελθόντος που µας καθηλώνουν και απει-
λούν την ευηµερία όλων µας. 

Έτσι, ο νέος αναπτυξιακός νόµος που έρχεται να αντικαταστή-
σει, χωρίς ουσιαστική αξιολόγηση τον προηγούµενο αναπτυξιακό
νόµο, είναι επί της ουσίας ένα εργαλείο µιας υποτιθέµενης ανα-
πτυξιακής πολιτικής. Ποιοι είναι οι τοµείς, τελικά, οι οποίοι θα χα-
ράξουν ένα νέο συγκεκριµένο προσανατολισµό της ελληνικής
οικονοµίας, προκειµένου να αλλάξουν το παραγωγικό παράδειγµα;
Αυτό είναι το ερώτηµα. Δυστυχώς, όµως, αυτά απουσιάζουν. 

Παράλληλα, αυτός ο αναπτυξιακός σας νόµος αποκαλύπτει
και τις ιδεολογικές εµµονές της Νέας Δηµοκρατίας. Πώς αλλιώς
να εξηγήσουµε το γεγονός ότι οι µεσαίες επιχειρήσεις λαµβά-
νουν µόνο φοροαπαλλαγές –θετικό αυτό-, ενώ αποκλείονται,
όµως, από τις επιχορηγήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πόρισµα της διακοµµατικής
επιτροπής για τη Θράκη που κατατέθηκε πριν τις γιορτές από
την Πλειοψηφία, περιλαµβάνει συγκεκριµένες προβλέψεις για να
καταστεί και πάλι η Θράκη ένας ελκυστικός τόπος επενδύσεων,
όπως υπήρξε στις δεκαετίες του ’80 και του ’90. 

Σ’ αυτό το σηµείο θέλω να πω ότι η Θράκη κατασυκοφαντή-
θηκε σε όλη την Ελλάδα και την Ευρώπη ότι αποτελούσε το «El
Dorado» για απατεώνες και καταχραστές του δηµοσίου χρήµα-
τος. Ως Θρακιώτης, καταγγέλλω αυτούς τους χαρακτηρισµούς
που αποτέλεσαν το όχηµα για την αναπτυξιακή απαξίωση της
Θράκης και της αποβιοµηχάνισης των τελευταίων είκοσι χρόνων
µετατρέποντας τις βιοµηχανικές µας περιοχές σε φαντάσµατα
και τους εργαζόµενους σε ανέργους και µετανάστες. 

Με τα δικά τους δοµικά προβλήµατα και τις ατελέσφορες πο-
λιτικές τους οι κυβερνήσαντες, όλα τα κόµµατα, ταύτισαν τη
Θράκη µε την καταβολή ενισχύσεων σε «αεριτζήδες» και «αετο-
νύχηδες», ενώ οι τοπικοί επιχειρηµατίες πλήρωσαν πολλές φο-
ρές µε την ίδια τους τη ζωή την επιθυµία τους να επενδύσουν
στη Θράκη και να δώσουν ανάσα επιχειρηµατικότητας.

Για όλους αυτούς τους λόγους σήµερα, από αυτό εδώ το
Βήµα, µε αφορµή τη συζήτηση για τον αναπτυξιακό νόµο, δεν
ζητώ για τη Θράκη τίποτα λιγότερο από όσα προβλέπει το πόρι-
σµα της διακοµµατικής επιτροπής και πιο συγκεκριµένα:

Πρώτον: Αξιολόγηση και επικαιροποίηση του χάρτη περιφε-
ρειακών ενισχύσεων. 

Δεύτερον: Καθιέρωση φορολογικών απαλλαγών και άλλων κι-
νήτρων και ενισχύσεων, όπου είναι δυνατό. 

Τρίτον: Επιβράβευση επιχειρήσεων µέσω επιδοτήσεων φορο-
απαλλαγών για επιχειρήσεις όµως που εφαρµόζουν πράσινη πο-
λιτική και κυκλική οικονοµία, δηλαδή υιοθετούν σύγχρονες οργα-
νωτικές δοµές.

Τέταρτον: Άµεση τροποποίηση του αναπτυξιακού νόµου µε
πρόβλεψη κεφαλαιακής ενίσχυσης αντί αφορολόγητων αποθε-
µάτων.
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Πέµπτο: Αξιολόγηση δυνατότητας επιδότησης µεταφορικού
ενεργειακού ή και µισθοδοτικού κόστους επιχειρήσεων της Θρά-
κης.

Έκτο: Εκσυγχρονισµό εργαλείων ελέγχου, συνοριακών και τε-
λωνειακών ροών, εντατικοποίηση ελέγχων και συνεργασία µε το-
πικούς επαγγελµατίες για τον καλύτερο εντοπισµό δράσης
δικτύων παραεµπορίου και διακίνησης λαθραίων προϊόντων. 

Έβδοµο: Συστηµατοποίηση, αλλά και εντατικοποίηση του δια-
λόγου µεταξύ των συµµετεχόντων στο περιφερειακό σύστηµα
καινοτοµίας για τη βελτίωση της συνάφειας µεταξύ προσφοράς
και ζήτησης γνώσης. 

Όγδοο: Υποστήριξη και διάχυση των συστηµάτων καινοτοµίας
σε νεοσύστατες επιχειρήσεις. 

Ένατο: Παροχή φορολογικών κινήτρων για τις εταιρείες που
παράγουν καινοτοµία µέσα από τα προγράµµατα RD στην πε-
ριοχή. 

Δέκατο: Ειδικό πλαίσιο κινήτρων για τη νεανική και νεοφυή επι-
χειρηµατικότητα. 

Ενδέκατο:  Επέκταση του καθεστώτος αναστολής καταβολής
ΦΠΑ και παράλληλα ειδικό καθεστώς απαλλαγής από ΦΠΑ ή
τελών εισαγωγής και συγκεκριµένες πρώτες ύλες. 

Δωδέκατο: Δηµιουργία ενιαίου περιφερειακού µηχανισµού
υποστήριξης, µεταφοράς τεχνολογίας και τεχνογνωσίας για τις
αυτές τις περιοχές. 

Όλα αυτά συµπεριλαµβάνονται στο πόρισµα µε Πρόεδρο την
κ. Ντόρα Μπακογιάννη στη διακοµµατική επιτροπή. 

Παράλληλα, καταθέτω αυτούσιες και µερικές από τις προτά-
σεις του Επαγγελµατικού και Βιοτεχνικού Επιµελητηρίου Ροδό-
πης που αφορούν τον παρόντα αναπτυξιακό νόµο και σας καλώ
να τις συµπεριλάβετε πλήρως στον προγραµµατισµό σας. 

Πρώτον: Να συµπεριληφθούν στους δικαιούχους οι ατοµικές
επιχειρήσεις, οι οποίες να µπορούν να υπαχθούν στον αναπτυ-
ξιακό νόµο χωρίς να χρειάζεται να ιδρύσουν µια µονοπρόσωπη
εταιρεία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-
πτυξης και Επενδύσεων): Το βάλαµε.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Το βάλατε, ναι. 
Δεύτερον: Επιλεξιµότητα των αγροτικών ατοµικών επιχειρή-

σεων για υπαγωγή στον αναπτυξιακό νόµο και να τεθούν ξεκά-
θαρες διευκρινίσεις. Συγκεκριµένα, η προµήθεια γεωργικού
ελκυστήρα και παρελκόµενων να αποτελεί ολοκληρωµένο επεν-
δυτικό σχέδιο για τα εν λόγω καθεστώτα.

Θα µου πείτε ότι είναι θέµα του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης. Όµως, µπορείτε να το κάνετε αυτό. 

Τρίτον, οι µεσαίες επιχειρήσεις να µην εξαιρούνται από το κί-
νητρο επιχορήγησης, µιας και αποτελούν βασικό πυλώνα των το-
πικών οικονοµιών. 

Τέταρτον, να εξεταστεί η διεύρυνση των επιλέξιµων επενδυτι-
κών σχεδίων, εντάσσοντας δραστηριότητες που δεν απαγορεύει
η ευρωπαϊκή νοµοθεσία.

Πέµπτον, για την τήρηση των µακροχρόνιων υποχρεώσεων η
τήρηση των έξι ετών κρίνεται πολύ υψηλή. Προτείνουµε να µει-
ωθεί στα τρία έτη, όπως είναι στα επενδυτικά προγράµµατα του
ΕΣΠΑ. Δηλαδή, προτείνουµε να ισχύσει ό,τι ισχύει στο ΕΣΠΑ.

Έκτον, για επενδυτικά σχέδια άνω των 700.000 ευρώ απαιτεί-
ται έκθεση πιστοποίησης. Προτείνουµε αυτή η έκθεση πιστοποί-
ησης να αφορά επενδυτικά σχέδια προϋπολογισµού άνω των 2
εκατοµµυρίων ευρώ. Δηλαδή, να µην απαιτείται σχέδιο για τις
700.000 ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές είναι οι έξι προτάσεις του

Εµπορικού-Βιοτεχνικού Επιµελητηρίου. Σε αυτόν τον αναπτυ-
ξιακό νόµο δεν υπάρχει καµµία ενίσχυση του ρόλου των περιφε-
ρειών. Χαρακτηριστικό παράδειγµα αποτελεί η συγκέντρωση των
επενδυτικών προγραµµάτων που αφορούν τις Περιφέρειες Δυ-
τικής Μακεδονίας, Κεντρικής Μακεδονίας και Ανατολικής Μακε-
δονίας και Θράκης στο Υπουργείο Μακεδονίας και Θράκης. Ανα-
πτυξιακός νόµος, όµως, χωρίς τη Θράκη πρωταγωνίστρια και
ατµοµηχανή της ανάπτυξης δεν νοείται. Γι’ αυτό και σας καλώ

να αποδώσετε στη Θράκη όλα εκείνα που στερήθηκε άδικα τα
τελευταία είκοσι χρόνια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου.

Σας παρακαλώ πολύ, επειδή έχουν µείνει είκοσι δύο οµιλητές,
να µην το παρατραβήξουµε, γιατί ορισµένοι συνάδελφοί σας θα
µιλήσουν και δεν θα τους βλέπει και κανένας, δεν θα τους ακού-
σει και κανένας. Άσε, που δεν έχουµε και αναπληρωµατικό Πρό-
εδρο µετά τον κ. Μπούρα και θα µείνουµε µε δέκα παίκτες!

Ο κ. Γιώργος Κουµουτσάκος από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον
λόγο και να ετοιµάζεται ο κ. Αυλωνίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα, κάποιες σκέψεις για την πολιτική ατµόσφαιρα των ηµε-

ρών. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τέτοιες ηµέρες το 1996 εξελισ-

σόταν η κρίση των Ιµίων και η κάκιστη διαχείρισή της. Τρία παλι-
κάρια έχασαν τη ζωή τους. Λέµε όλοι εµείς ότι τιµάµε τη θυσία
τους εκείνη για την πατρίδα. Τους τιµήσαµε, όµως, αυτές τις ηµέ-
ρες; Πιστεύετε ότι θα ήταν ευτυχείς µε αυτά που εξελίχθηκαν
εδώ, στον κορυφαίο θεσµό της δηµοκρατίας, µε την πολιτική ζωή
του τόπου να χρωµατίζεται και να στροβιλίζεται γύρω από Πο-
λάκηδες και Φουρθιώτηδες; Εάν µας έβλεπαν, είµαι βέβαιος ότι
θα απέστρεφαν το βλέµµα βαθιά πικραµένοι. Και αυτό δεν τιµά
κανέναν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί δώδεκα συνεχή χρόνια οι
Έλληνες πολίτες έχουν αντιµετωπίσει τεράστιες δυσκολίες που
προκάλεσαν η κρίση της οικονοµίας και η τρέχουσα ακόµα κρίση
της πανδηµίας. Ανατράπηκε η ζωή τους. Έχουν συσσωρευθεί,
λοιπόν, στον ελληνικό λαό και δυσθυµία και πίεση και ένταση. 

Δικό µας καθήκον και υποχρέωση, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, είναι να δίνουµε προοπτική, να απορροφούµε τους κραδα-
σµούς που δηµιουργούνται στην κοινωνία, να εκτονώνουµε και
όχι να υποδαυλίζουµε τις εντάσεις. Αυτό είναι το δηµοκρατικό
µας καθήκον και απ’ αυτό κρινόµαστε από τους πολίτες που
απαιτούν από εµάς σοβαρότητα, ευθύνη και υπευθυνότητα. 

Ο φανατισµός βλάπτει τη δηµοκρατία, γιατί καθιστά τον πολίτη
ανίκανο να σκεφτεί. Η οξύτητα δηµιουργείται εύκολα, ανά πάσα
στιγµή, αλλά για να αποκαταστήσεις το κλίµα ηρεµίας, χρειάζον-
ται µήνες. Πρέπει ο τόνος να είναι µετρηµένος και χαµηλός και
από τα κόµµατα και από τον Τύπο. 

Αυτά έλεγε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής και αυτά πιστεύει και
πρεσβεύει η παράταξή µας, η Νέα Δηµοκρατία. Και θέλω, έχον-
τας αναφερθεί στη Νέα Δηµοκρατία, να αναφερθώ, να µιλήσω
και να απευθυνθώ στο κόµµα της Αντιπολίτευσης, όχι µόνο της
Μείζονος Αντιπολίτευσης αλλά και της Ελάσσονος, το ΚΙΝΑΛ.
Άκουσα την Εκπρόσωπό σας, την κ. Λιακούλη, να διαπληκτίζεται
µε τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί –λέει- σας έκλεψε το σύνθηµα «Ο λαός δεν
ξεχνά τι σηµαίνει Δεξιά». Δικό σας, δηλαδή, είναι. Και αναρωτιέ-
µαι: Με αυτή τη λογική, µε αυτά τα συνθήµατα διεκδικείτε να εί-
σαστε εκφραστές του µεσαίου χώρου; Δεν καταλαβαίνετε ότι
έχετε ήδη ηττηθεί πριν δώσετε ακόµα τη µάχη; Αυτά τα παρω-
χηµένα συνθήµατα, που δεν ανταποκρίνονται στις σηµερινές
πραγµατικότητες, είναι η ιδεολογική πυξίδα µε την οποία θα πο-
ρευθείτε;

Πριν µπω στην ουσία του τόσο σηµαντικού σχεδίου νόµου για
την ανάπτυξη, την οικονοµία και την κοινωνία, θέλω να επανέλθω
σε ένα σοβαρό ζήτηµα ηθικής και πολιτικής τάξης. Από χθες που
ξεκίνησε η συζήτηση του αναπτυξιακού νοµοσχεδίου, παρουσία
του αρµοδίου Υπουργού, του κ. Άδωνη Γεωργιάδη, είχατε, κύριοι
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -και έχετε ακόµα- µια δεύτερη
ευκαιρία να διορθώσετε ένα λάθος. Είχατε και έχετε µια δεύτερη
ευκαιρία να ζητήσετε προσωπικά συγγνώµη σ’ έναν άνθρωπο, σ’
ένα συνάδελφό σας στο κάτω-κάτω της γραφής, που κατηγορή-
σατε, στοχοποιήσατε και λοιδορήσατε επί σχεδόν πέντε χρόνια
άδικα, όπως αποφάσισε η ελληνική δικαιοσύνη. Την πρώτη ευ-
καιρία να το κάνετε αυτό την χάσατε στην προχθεσινή συζήτηση
της αποτυχηµένης πρότασης δυσπιστίας, αλλά την χάνετε και
τώρα, απ’ ό,τι φαίνεται. Λυπάµαι, που θα πω ότι αποδεικνύεται
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για ακόµα µια φορά ότι είσαστε πολιτικά ανίκανοι να παραδε-
χτείτε σφάλµατα και ηθικά αδύναµοι να ζητήσετε συγγνώµη.
Αξιολογήστε και κρίνεστε από τους πολίτες για το σοβαρό αυτό
αξιακό σας έλλειµµα. 

Και κάτι ακόµα, πάλι προς τους συναδέλφους της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Προσπαθείτε τόσες µέρες να µας στριµώξετε
πολιτικά, µε πρόταση µοµφής, µε ένταση παρεµβάσεων, µε προ-
κλητικότητα, για την ακρίβεια, για τον χιονιά, για όλα. Προσπα-
θείτε να µας στριµώξετε σε µια αντικειµενικά δύσκολη στιγµή.
Και έρχεται ο κ. Πολάκης και ανατρέπει, εξουδετερώνει, βοµβαρ-
δίζει κάθε στρατηγική, εάν είχατε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν θα σας µείνει χρό-
νος για το πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ξέρω, κύριε Πρόεδρε. Έχουν
µιλήσει δέκα λεπτά οι συνάδελφοι, αφήστε µε. Ήταν σοβαρή η
πολιτική συζήτηση και θέλω να τοποθετηθώ επ’ αυτής. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Είστε εκτός θέµατος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Έρχεται, λοιπόν, ο κ. Πολάκης

και ανατρέπει, βοµβαρδίζει κυριολεκτικά, εξουδετερώνει κάθε
τέτοια στρατηγική, αν είχατε. Και τον ανεχθήκατε και εσείς ο Αρ-
χηγός σας. Αναρωτιέµαι: Έχετε πάθει πολιτικό αυτοκτονικό ιδε-
ασµό; Δεν καταλαβαίνετε ότι κατεβάζετε µια στρατηγική και ένα
στέλεχός σας έρχεται και την τινάζει στον αέρα και συνεχίζετε
να µην τοποθετήστε, να µην τον αποµονώνετε, να µην παίρνετε
µια θέση; Εάν συνεχίσετε έτσι, όχι Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν
θα ήσαστε, αλλά κινδυνεύετε να πάθετε πολιτική εξαέρωση. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Πρόβληµά µας!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Γι’ αυτό η Νέα Δηµοκρατία και

σας προσπερνά και προχώρα. 
Συζητάµε, λοιπόν, σήµερα το αναπτυξιακό νοµοσχέδιο. Σκο-

πός µας είναι η βελτίωση του οικονοµικού κλίµατος και η αύξηση
της ευηµερίας των Ελλήνων πολιτών, παρά τις πολύ αντίξοες
συνθήκες. Οφείλουµε να στηρίξουµε όλους αυτούς που πέρασαν
µέσα από τα κύµατα δύο αλλεπάλληλων κρίσεων, της οικονοµι-
κής κατά τη δεκαετία του 2009 - 2019 και αµέσως µετά της παν-
δηµίας. 

Υπάρχουν σήµερα λόγοι να αισιοδοξούµε; Ναι, υπάρχουν: Η
αύξηση των επενδύσεων και των εξαγωγών, η αποκλιµάκωση της
ανεργίας, οι αυξηµένες καταθέσεις νοικοκυριών και επιχειρή-
σεων, οι προοπτικές ισχυρής ανάπτυξης της ελληνικής οικονο-
µίας, οι συνεχείς αναβαθµίσεις από τους οίκους αξιολόγησης σε
συνδυασµό µε τα χαµηλά επιτόκια δανεισµού της χώρας, ενώ µε-
ρικοί λόγοι για να πιστεύουµε ότι θα τα καταφέρουµε, επιπλέον
λόγοι, είναι όλο το επενδυτικό και το οικονοµικό κλίµα αυτή τη
στιγµή στη χώρα, που επενδύει. Διότι δεν µπορείτε να το αρνη-
θείτε αυτό. Υπάρχει µεγάλο ενδιαφέρον µεγάλων εταιρειών και
επενδυτών. Και αυτό δεν είναι επενδύσεις για τις επενδύσεις,
είναι επενδύσεις για δουλειές.  

Κύριε Υπουργέ, ο αναπτυξιακός νόµος σας αντανακλά το
πνεύµα των στρατηγικών σχεδίων ανάπτυξης της χώρας, το σχέ-
διο ανάπτυξης για την ελληνική οικονοµία –έκθεση επιτροπής
Πισσαρίδη-, το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
«Ελλάδα 2.0» και τη στρατηγική για τη βιοµηχανία «Industry 4.0».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κι επειδή δεν θέλω να παρατείνω περισσότερο τον χρόνο,
θέλω να αναφερθώ σε δύο-τρία τρία σηµεία. Το νοµοσχέδιο που
θα ψηφίσουµε επιτυγχάνει τρία πράγµατα: Συνιστά νέο θεσµικό
εργαλείο ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας, ανταποκρίνεται
στις σύγχρονες απαιτήσεις της οικονοµικής ζωής του τόπου και
της επιχειρηµατικότητας και, κυρίως, εκφράζει το ιδεολογικό µας
στίγµα για ανοικτή κοινωνία και προστατευµένη κοινωνία. 

Μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο, βασική µας προτεραιότητα είναι η
αύξηση των επενδύσεων και η δηµιουργία νέων καλοπηρωµένων
θέσεων απασχόλησης. Η προσέλκυση επενδύσεων –και θέλω να
το τονίσω αυτό- δεν είναι προσέλκυση επενδύσεων περαστικών,
τυχαίων. Είναι προσέλκυση επενδύσεων µε στρατηγική, προ-
οπτική και µέλλον. Αυτό είναι το πρώτο βήµα και η υλοποίησή
τους είναι το δεύτερο και ουσιαστικό. Ο βασικός στόχος της Κυ-
βέρνησης είναι η πραγµατοποίηση τέτοιων επενδύσεων, όχι πε-
ραστικών αλλά στρατηγικών, που θα αφήσουν προστιθέµενη

αξία στη χώρα και θα βοηθήσουν δυναµικά την ανάπτυξή της. 
Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο το σχέδιο νόµου είναι καλά µελε-

τηµένο και στοχευµένο. Προβλέπει ότι θα δώσουµε ισχυρά κίνη-
τρα για ιδιωτικές επενδύσεις και συγκεκριµένες επιχειρηµατικές
δραστηριότητες, όχι όµως ανεξέλεγκτα. Γι’ αυτό θα γίνει ουσια-
στική αξιολόγηση και έλεγχος εφαρµογής των επενδυτικών σχε-
δίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ολοκληρώνω τώρα µε αυτό. 
Το δηµόσιο πρέπει να ελέγχει. Να τονίσω, όµως, ότι πρέπει ο

έλεγχος αυτός να µη γίνεται τροχοπέδη και εµπόδιο. Γι’ αυτό και
αίρουµε γραφειοκρατικά εµπόδια και συντοµεύουµε τον χρόνο
ανταπόκρισης των υπηρεσιών του δηµοσίου στα υποβαλλόµενα
επενδυτικά αιτήµατα. Η ταχύτητα, βέβαια, δεν φτάνει. Θα πρέπει
να δούµε και τη διασπορά σε όλη τη χώρα. Γι’ αυτό και όλες οι
περιφέρειες της χώρας θα κερδίσουν. Δεν είναι σε συγκεκριµέ-
νες περιοχές, αλλά υπάρχει µια συνολική αντίληψη για τα πράγ-
µατα. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση θα καταψηφίσει. Καµµία έκπληξη
σ’ αυτό. Και πώς να υπήρχε τέτοια έκπληξη, όταν καταψήφισε
ακόµα και αµυντικές συµφωνίες της χώρας σε µία κρίσιµη στιγµή
για την ασφάλειά της και την εξωτερική της πολιτική. 

Για µας στόχος είναι η ανάπτυξη, για µας στόχος είναι η στα-
θερότητα, για µας στόχος είναι να µη µείνει κανένας Έλληνας
πίσω. Δεν θέλουµε Έλληνες που θα µείνουν πίσω στην ανάπτυξη.
Τους θέλουµε όλους µαζί και θα τα καταφέρουµε!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κ. Σαρακιώτης, ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµ-
µαχία, έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο προλαλήσας συνάδελφος στην αρχή της τοποθέτησής του

ανέφερε αν θα ήταν περήφανοι οι τρεις συµπατριώτες µας οι
οποίοι θυσιάστηκαν στα Ίµια από την εικόνα του Κοινοβουλίου.

Εγώ θα ήθελα να ρωτήσω αν είναι ο ίδιος περήφανος που η
απόδοση της τιµής από το Υπουργείο Άµυνας γίνεται µε ένα
tweet ή µε µια ανάρτηση στο Facebook. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Η ουσία µετράει. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Γιατί δεν θα πρέπει να ξεχνάµε,

κύριε Πρόεδρε, ότι επί ΣΥΡΙΖΑ  ο  Υπουργός Άµυνας βρισκόταν
εκεί και οι κατηγορίες από την τότε aξιωµατική aντιπολίτευση
ήταν ότι προκαλούµε την Τουρκία. Ήµασταν στα µνηµόνια, δεν
είχαµε Ραφάλ, δεν είχαµε Μπελαρά, αλλά ήµασταν εκεί γιατί εί-
χαµε πατριωτικό αίσθηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης από τον ΣΥΡΙΖΑ

- Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Μπαραλιάκος
από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κι εµείς, κύριε Πρό-
εδρε, στην Κέρκυρα τιµάµε κάθε χρόνο τους τρεις πεσόντες στα
Ίµια, γιατί ένας εξ αυτών, ο Έκτορας Γιαλοψός, ήταν από το δι-
πλανό χωριό απ’ το δικό µου. 

Κύριε Κουµουτσάκο, ευθέως απευθύνω την εξής ερώτηση:
Εµείς ανακαλύψαµε τον Φουρθιώτη; Εµείς ταΐσαµε τη «NOVAR-
TIS»; Εµείς είµαστε εκείνοι που κλείσαµε τα µικρόφωνα στον Πο-
λάκη;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Τον καταστήσατε κέντρο της
πολιτικής ζωής.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Για πέστε µου σας
παρακαλώ. Ο Αντιπρόεδρος, ο κ. Αθανασίου, δεν του έκλεισε τα
µικρόφωνα; Εσείς από τα επτά λεπτά που είχατε, µιλήσατε τα έξι
–τα µέτρησα- για άλλα θέµατα εκτός από τον αναπτυξιακό. Δεν
θα σας αφαιρέσουν τον λόγο. 

Ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Τασούλας, έδωσε το δικαίωµα
στον κ. Πολάκη να µιλήσει και να εξαντλήσει όλον τον χρόνο του
για το θέµα της «NOVARTIS». Έκρινε ότι δεν έπρεπε να τον δια-
κόψει, που σηµαίνει ότι αποδέχθηκε το λάθος –σκόπιµο ή όχι, θα
δούµε τι έπρεπε να γίνει- του κ. Αθανασίου. Είναι έτσι ή κάνω
λάθος; 
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Καθόµουν εκεί και παρακολούθησα ένα µάθηµα δηµοκρατίας
από τον Πρόεδρο της Βουλής. Μας είπε για τις πλειοψηφίες, µας
είπε για την αρχή της δεδηλωµένης, µας είπε για τον Κανονισµό
της Βουλής, για τα ελεγκτικά όργανα. Εγώ ξέρω ότι ο Πρόεδρος
της Βουλής είναι το µονοπρόσωπο όργανο που αποφασίζει όχι
µε την αρχή της πλειοψηφίας, αλλά µε τον νόµο, τον Κανονισµό
της Βουλής και το Σύνταγµα. Τι δουλειά είχε η πλειοψηφία, η
αρχή της δεδηλωµένης;

Και ρωτάω: Αφού έδωσε τον λόγο στον κ. Πολάκη, όλον τον
χρόνο, η αιτία, η σχέση αιτίας και αιτιατού και αποτελέσµατος,
ποιος οδήγησε τον κ. Πολάκη να  δηµιουργήσει το πρόβληµα -
αν υπάρχει τέτοιο πρόβληµα-  το δήθεν πρόβληµα που έµεινε ε-
δώ πέρα και υποτίθεται εµπόδισε τη συνέχιση διαδικασίας; Ο
Προεδρεύων εκείνη τη στιγµή των εργασιών της Βουλής. Είναι
έτσι;

Γιατί, λοιπόν, στέλνει στην Επιτροπή Δεοντολογίας ο κύριος
Πρόεδρος µόνο τον Πολάκη και δεν στέλνει και τον Αντιπρόεδρο
της Βουλής ο οποίος έπληξε τον πυρήνα του Κανονισµού της
Βουλής; Γιατί δεν το κάνει; Γιατί έχουµε άδικο; Γιατί έξω τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης βοούν και τα «πετσοταϊσµένα» προσπαθούν
να προσδιορίσουν το πρόβληµα, όχι που είναι εκεί έξω, που είναι
η πείνα, η φτώχεια. Η κάθε ελληνική οικογένεια σε λίγες µέρες
θα έχει και έναν νεκρό. Αντί να δείχνει η Βουλή των Ελλήνων το
πρόβληµα, δείχνει τον Πολάκη, δείχνει τη «NOVARTIS». Αυτή
είναι, λοιπόν, η δηµοκρατία την οποία πιστεύουµε; Απευθύνοµαι
σ’ εσάς, κύριε Κουµουτσάκο. 

Να σας πω και κάτι άλλο, γιατί µου βγήκε το δικηγορικό µου.
Οι Πρόεδροι της Βουλής, ο κ. Τασούλας και ο κ. Αθανασίου, όταν
εδώ δίπλα ήταν ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας και αναφερόταν
µε τέτοια λόγια εναντίον των δηµοσιογράφων -να θυµηθώ λέξεις-
γιατί δεν προστάτευσαν το τεκµήριο της αθωότητας; Οι δύο
Προεδρεύοντες. Γιατί; Επειδή ήταν Πρωθυπουργός; Γιατί δεν
τον µέµφονταν. Δεν είναι κι αυτοί Βουλευτές; Γιατί δεν το έκανε; 

Όταν εδώ Βουλευτές έχουν προανακριτική ή ανακριτική κατά-
θεση, που γνωρίζουµε όλοι ότι δεν πρέπει να διαβάζεται, να δη-
µοσιοποιείται -είναι η αρχή της µυστικότητας της προανάκρισης
και της ανάκρισης- ο εκάστοτε Προεδρεύων γιατί δεν σταµατάει
τον Βουλευτή να του πει: κύριε, χρησιµοποιείς ένα υλικό το οποίο
υπεκλάπη, υπεξείχθη µέσα από µία προανακριτική εργασία, στην
οποία ισχύει η αρχή της µυστικότητας. Αυτά; 

Όταν υποβλήθηκαν µηνύσεις κατά δικαστικών, οι οποίοι ήταν
υπεύθυνοι για την υπόθεση της «NOVARTIS», από τούτη την
έρευνα δεν υποβλήθηκαν µηνύσεις; Μιλάτε για ανεξάρτητη δι-
καιοσύνη και µηνύετε τους ανθρώπους οι οποίοι σας ελέγχουν!
Πού είναι η ανεξάρτητη δικαιοσύνη. Πέστε µου πού είναι;

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Δεν έχει δικαίωµα να προσφύγει κα-
νείς;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Έχει δικαίωµα, αλλά
να µη λέτε ότι δεν παρεµβαίνετε στη δικαιοσύνη.

Επί του αναπτυξιακού νόµου. Ο λεγόµενος αναπτυξιακός
νόµος, είναι αναπτυξιακός; Κάθε φορά, λοιπόν, που επικαλείται
ο κ. Γεωργιάδης τον αναπτυξιακό αέρα ενός νοµοσχεδίου, φυσά,
κατά την άποψή µου, κρύος βοριάς για τους µεσαίους και µι-
κρούς επιχειρηµατίες. 

Είναι αυτό που περίµενε, όµως, ο κόσµος της αγοράς και της
εργασίας; Αυτό το νοµοσχέδιο περίµενε; Τι λέει ο ταλαίπωρος
επιχειρηµατικός κόσµος; Για εσάς, κύριε Γεωργιάδη, -αλλά
βλέπω ότι λείπετε- πώς γίνεται ειλικρινά κατανοητή η ανάπτυξη
µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο; Εγώ δεν έχω ιδιαίτερες γνώσεις,
αλλά µε την απλή εµπειρία ενός ανθρώπου που ζει, όπως κι εσείς
φυσικά, µέσα στην κοινωνία. Θεωρώ ότι ο κ. Γεωργιάδης δεν µας
κάνει κατανοητή µέσα από το νοµοσχέδιο την ανάπτυξη και πώς
την εννοεί. 

Επιδιώκετε περισσότερα γι’ αυτούς που κερδίζουν κάθε χρόνο
και µεγαλύτερο τµήµα της αγοράς ανά κλάδο ή θεσπίζετε ευνοϊ-
κότερες ρυθµίσεις ενίσχυσης σε ένα όλο και ευρύτερο αριθµη-
τικά µέγεθος επιχειρήσεων που παλεύουν να βγάλουν κάθε
ηµέρα, πληρώνοντας δάνεια, ενοίκια, ηµεροµίσθια, λογαρια-
σµούς ηλεκτρικού ρεύµατος, προµηθευτές κ.λπ.; Όχι βέβαια.

Δεν θέλω να φαίνοµαι ότι είµαι ένας γκρινιάρης Βουλευτής.
Θέλω να αναφερθώ σε αυτά που λέει η αγορά, που λένε οι άν-

θρωποι της αγοράς. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)
Επαγγελµατικές ενώσεις, επιµελητήρια και σχετικοί φορείς

σας λένε εκ µέρους των µελών τους ένα πράγµα: Πως είναι αό-
ρατοι για το νοµοσχέδιό σας, πως η γραφειοκρατία αντί να συρ-
ρικνώνεται, γιγαντώνεται, πως βρίσκετε τρόπους για να µειώνετε
τη δυνατότητα άντλησης ενισχύσεων από τους µικροµεσαίους. 

Ακόµα και οι τράπεζες -έχω διαβάσει σχετική ανακοίνωση αν-
θρώπων που δουλεύουν στις τράπεζες-, που καλούνται από εσάς
να κάνουν ελέγχους βιωσιµότητας, πώς µπορούν µε βεβαιότητα
να προδιαγράψουν την πορεία µίας επιχείρησης στα επόµενα
πέντε µε δέκα χρόνια; Το λένε -επαναλαµβάνω- τα τραπεζικά στε-
λέχη. 

Ανάπτυξη για τον τόπο, κύριε Υπουργέ, είναι η διάχυση των
χρηµατοδοτικών δυνατοτήτων εκεί που πραγµατικά υπάρχει
ανάγκη. Έτσι βελτιώνεται ο δείκτης της οικονοµίας µας. Έτσι θα
βελτιωθεί και ο κοινωνικός δείκτης της χώρας µας και η κοινω-
νική πολιτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο ακόµη σας παρακαλώ χρόνο, κύριε Πρόεδρε, και τελει-
ώνω. 

Ειδικότερα για τον τουρισµό, για τον οποίο και ασχολούµαι και
σε επίπεδο κόµµατος και σε επίπεδο Κοινοβουλευτικής Οµάδας,
και για κάθε µορφή ενίσχυσης -επιχορήγηση, επιδότηση ή απαλ-
λαγή- τα µικρά τουριστικά καταλύµατα και οι µικρές ξενοδοχει-
ακές µονάδες στην περιφέρεια, στα νησιά και στις ορεινές
περιοχές µένουν εντελώς εκτός. Δυστυχώς, κοιτάζετε να εξον-
τώσετε οικονοµικά κάθε µικροϊδιοκτήτη τουριστικής εκµετάλλευ-
σης και όχι να τον βοηθήσετε να ορθοποδήσει.

Τουριστικά γραφεία -θυµηθείτε αυτά που σας λέω- επιχειρή-
σεις τουριστικών λεωφορείων, καταλύµατα, εταιρείες ενοικίασης
αυτοκινήτων, εµπορικά καταστήµατα, ατοµικές επιχειρήσεις
κ.λπ. -ων ουκ έστιν αριθµός, εγώ τα υπολογίζω στο 80%- απο-
ρούν πού είναι η ανάπτυξη, πού φαίνεται η ανάπτυξη µέσα από
το νοµοσχέδιό σας;

Εγώ κατάγοµαι από την Κέρκυρα και αυτά που σας τα λέω τα
καταγράφουν στις ανακοινώσεις τους, στα δελτία τους, τα λένε
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης όλοι αυτοί που σας ανέφερα προ-
ηγούµενα, ο εµπορικός σύλλογος, οι ιδιοκτήτες τουριστικών λε-
ωφορείων, οι οµοσπονδίες των τουριστικών καταλυµάτων και
λοιποί φορείς. Εγώ µόνο τα βλέπω; Αν τα βλέπω, προφανώς ζω
σε άλλο κόσµο, σε άλλο σύµπαν. 

Κάλεσα δηµόσια τον κ. Κικίλια -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
να παρέµβει υπέρ των επιχειρήσεων του τουρισµού στο νοµο-
σχέδιό σας. Εγγράφως τον κάλεσα. Εγώ το είπα, εγώ το άκουσα.
Πού είναι τα εφόδια που θα τους δίνατε να ανταπεξέλθουν στον
ανταγωνισµό, στην ενεργειακή κρίση -η ενεργειακή κρίση θα σας
γονατίσει -θυµηθείτε το- ούτε που το φαντάζεστε σε τι ποσοστό
και σε τι βαθµό-… 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Και δεν χαίρεστε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: …στην ακρίβεια των

λειτουργικών τους δαπανών, στις απώλειες των χαµένων τουρι-
στικών σεζόν, στις µικρές και µεγάλες προσκλήσεις σε κάθε
τοµέα του τουριστικού κλάδου.

Εγώ χαρακτηρίζω το νοµοσχέδιό σας -ποµπωδώς θα το πω-
έκτρωµα για τα συµφέροντα µίας µικρής επιχείρησης και ως τέ-
τοιο το καταψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ πολύ και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την
ανοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Μπορώ να έχω τον λόγο; Μου

απηύθυνε προσωπικά ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν είναι προσω-

πικό αυτό, κύριε Κουµουτσάκο. Ο καθένας απευθύνει ερωτήσεις.
Είναι ρητορικό το θέµα. Δεν υπάρχει προσωπικό. Μπορείτε να
µιλήστε κατ’ ιδίαν. Φίλοι είστε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μπαραλιάκος. 

Ήθελα να σας παρακαλέσω, αν και εγώ θα καθίσω όσο χρει-
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αστεί -δεν υπάρχει θέµα- αν είναι δυνατόν, να τηρούµε περίπου
τον χρόνο. Είναι ακόµη πάνω από είκοσι άτοµα. Αν βάλετε ένα
µέσο όρο -ποτέ τα επτά λεπτά- τα οκτώ κατ’ ελάχιστον, καταλα-
βαίνετε οι τελευταίοι πού θα φτάσουν. Παράκληση θερµή: Προ-
σαρµόστε τον χρόνο στα επτά - οκτώ το πολύ.

Κύριε Μπαραλιάκο, έχετε τον λόγο.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Όποιος παρακολουθεί τις τελευταίες συνεδριάσεις, µάλλον θα

καταλάβει ότι πραγµατικά, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, είµαστε δύο δια-
φορετικοί κόσµοι. Εσείς θέλετε να µιλάτε για τον Πολάκη, εµείς
θέλουµε να µιλάµε για αναπτυξιακούς νόµους, για την ανάπτυξη
και για τις επιχειρήσεις. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς µιλάτε για τον Πολάκη.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία Ελλάδα που καθηµερινά αλ-
λάζει και κάνει άλµατα προς ένα ευοίωνο µέλλον, µε τη χώρα µας
να αυξάνει το κύρος της διεθνώς, αλλά και να αναβαθµίζει τη δι-
πλωµατική και στρατιωτική της θέση σε διεθνές και ευρωπαϊκό
επίπεδο, σε µία Ελλάδα που αποτελεί εν δυνάµει ενεργειακό
κόµβο στα Βαλκάνια, αλλά καίριο συνοµιλητή για τις εξελίξεις
στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο, ο αναπτυξιακός νόµος «Ελλάδα
Ισχυρή Ανάπτυξη» έρχεται να ενισχύσει αυτή τη δυναµική εξέ-
λιξη. 

Στόχος µας είναι να εντατικοποιήσουµε την εκµετάλλευση των
εγχώριων παραγόντων ισχύος που η χώρα µας διαθέτει, µε ένα
ρεαλιστικό σχέδιο που λαµβάνει υπ’ όψιν τα δεδοµένα και τις
προοπτικές της εθνικής οικονοµίας.

Ο αναπτυξιακός νόµος ως ένα νέο θεσµικό εργαλείο ανάπτυ-
ξης της ελληνικής οικονοµίας θα αντικαταστήσει τον ισχύοντα
4399/2016 µε άµεση εφαρµογή, καθώς δεν µπορεί κανείς να πα-
ραλείψει το γεγονός πως ο αναπτυξιακός νόµος που ψηφίστηκε
από τον ΣΥΡΙΖΑ το 2016 ξεκίνησε να τίθεται σε εφαρµογή δύο
ολόκληρα χρόνια αργότερα κατά τη διάρκεια του 2018. 

Πέραν, βέβαια, της διετούς καθυστέρησης στην εφαρµογή του
ο ισχύων αναπτυξιακός νόµος έδινε τη δυνατότητα σε επιχειρή-
σεις χαµηλής παραγωγικότητας να διαδραµατίζουν ένα δυσανά-
λογο σηµαίνον ρόλο στην οικονοµία, επικεντρώνοντας την
οικονοµική τους δραστηριότητα σε παραδοσιακούς τοµείς που
στερούνται καινοτοµίας και έθεταν σε χαµηλά επίπεδα την αύ-
ξηση της παραγωγικότητας. 

Κεντρικός πολιτικός στόχος του νοµοσχεδίου, εκφράζοντας
και το ιδεολογικό στίγµα της Κυβέρνησης, είναι η αύξηση των
επενδύσεων ως ένα θεσµικό εργαλείο ανάπτυξης για τη δηµιουρ-
γία νέου πλούτου και νέων θέσεων απασχόλησης, ένα εργαλείο
που αφορά την πλειοψηφία των τοµέων της οικονοµίας µε εφαρ-
µογή σε ευρύ φάσµα επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων, ενώ
απευθύνεται σε πλήθος επαγγελµατικών κλάδων. 

Ειδικότερα, θεσπίζονται δεκατρία θεµατικά καθεστώτα, που
αποτελούνται από τον ψηφιακό και τεχνολογικό µετασχηµατισµό
των επιχειρήσεων, την πράσινη µετάβαση και περιβαλλοντολο-
γική αναβάθµισή τους, αλλά και το νέο επιχειρείν. 

Επιπλέον, περιλαµβάνεται σε αυτά το καθεστώς δίκαιης ανα-
πτυξιακής µετάβασης, έρευνας και εφαρµοσµένης καινοτοµίας,
αγροδιατροφής, το καθεστώς µεταποίησης και εφοδιαστικής
αλυσίδας και αυτό της επιχειρηµατικής εξωστρέφειας. 

Τέλος, θεσπίζεται το καθεστώς ενίσχυσης τουριστικών επεν-
δύσεων, των εναλλακτικών µορφών τουρισµού, των µεγάλων
επενδύσεων και της επιχειρηµατικότητας. 

Έχουµε, λοιπόν, θεµατικά καθεστώτα που εξειδικεύουν την
πολιτική που µπορεί και θέλει να ασκήσει η Κυβέρνηση, στοιχείο
που απουσίαζε έως τώρα. 

Μέσα από τα δεκατρία καθεστώτα του νέου νόµου επιδιώ-
κουµε να τον καταστήσουµε ελκυστικό µε τη χορήγηση υψηλών
ποσοστών κρατικών ενισχύσεων για ιδιωτικές επενδύσεις και µε
την παροχή κινήτρων σε συγκεκριµένες δραστηριότητες και απο-
τελεσµατικό µε την άρση γραφειοκρατικών εµποδίων, µε διευκο-
λύνσεις στις διαδικασίες έγκρισης και σύντµηση του χρόνου
ανταπόκρισης των υπηρεσιών στα υποβάλλοντα αιτήµατα, κα-
θώς και αξιοποίηση του νέου πληροφοριακού συστήµατος που
αναπτύσσεται αποκλειστικά για την υποστήριξη του αναπτυξια-

κού νόµου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο απερχόµενος ν.4399 νόµος

ήταν ένας νόµος που δεν είχε πολλές υπαγωγές, διότι χώλαινε
υπό το βάρος της γραφειοκρατίας. Τώρα επιταχύνουµε τις δια-
δικασίες, αφού µειώσαµε τον χρόνο έγκρισης της υπαγωγής που
µέχρι πρότινος απαιτούσε εξακόσιες σε εκατό και θέτουµε ως
στόχο αυτές να γίνουν εξήντα.

Απλουστεύονται στο ελάχιστο οι διαδικασίες της αίτησης υπα-
γωγής, της υποβολής των απαιτούµενων δικαιολογητικών, της
παραλαβής και του ελέγχου πληρότητας. Η πολιτεία εµπιστεύε-
ται τον σύµβουλο, εµπιστεύεται τον επενδυτή µε µόνη απαίτηση
την υπογραφή ενός µέλους του Οικονοµικού Επιµελητηρίου,
οποίος θα συµβουλεύσει τον ενδιαφερόµενο και θα αναλάβει την
αρτιότητα της επενδυτικής πρότασης. 

Προσωπικά, γνωρίζω συµπολίτες µου από την Πιερία, οι οποίοι
κατέθεσαν επενδυτικά σχέδια εκατοµµυρίων και για ενάµιση µε
δύο χρόνια, κύριε Υπουργέ, δεν είχα τη δυνατότητα να ελέγξουν
αν αυτά είχαν υπαχθεί. 

Πλέον µέσα από τις συνθήκες ενός διαυγούς συστήµατος ο
κάθε επενδυτής έχει τη δυνατότητα να παρακολουθήσει την εξέ-
λιξη του σχεδίου του µέσω του πληροφοριακού συστήµατος ανα-
πτυξιακών νόµων. 

Κυρίες και κύριοι, ο νέος αναπτυξιακός δεν αποκλείει κανέναν.
Είναι το όραµα της ηγεσίας του Υπουργείου Ανάπτυξης.

Και σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να συγχαρώ τον Υπουργό κ.
Άδωνι Γεωργιάδη, τον Αναπληρωτή Υπουργό κ. Γιώργο Παπαθα-
νάση και τους συνεργάτες τους για την εξαιρετική δουλειά που
έχουν κάνει, αλλά είναι και το όραµα του Πρωθυπουργού µας,
του Κυριάκου Μητσοτάκη, που ως εθνική στρατηγική εφαρµό-
ζουν ένα µίγµα αναπτυξιακής πολιτικής που περιλαµβάνει µει-
ώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφορών και ταυτόχρονα δη-
µιουργούν ένα φιλοεπενδυτικό περιβάλλον αυξάνοντας το ΑΕΠ
και δηµιουργώντας νέες θέσεις εργασίας, σε αντίθεση µε εσάς,
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, που αυξήσατε τους φόρους και
διώξατε επενδύσεις.

Σήµερα, µην έχοντας τίποτα άλλο να προτείνετε, επιδίδεστε
σε προτάσεις πυροτεχνήµατα, προτάσεις χωρίς καµµία κοστο-
λόγηση, προτάσεις σαν αυτές του προγράµµατος Θεσσαλονίκης
που σκίζατε τα µνηµόνια, καταργούσατε τον ΕΝΦΙΑ και αυξάνατε
τον βασικό µισθό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, σήµερα δεν πείθετε
κανένα πλέον. Θα ήταν πρέπον, αν θέλετε να είστε σοβαροί και
αξιόπιστοι συνοµιλητές, από εδώ και στο εξής οποιαδήποτε πρό-
ταση καταθέτετε για φοροελαφρύνσεις ή παροχές να συνο-
δεύονται από κοστολογηµένη πρόταση για το αντίστοιχο ισο-
δύναµο που θα συµπληρώσει το ποσό που απαιτούν τα δηµοσιο-
νοµικά µας έσοδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω σε δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε. 
Τότε µόνο θα µπορούµε να κάνουµε µία ρεαλιστική συζήτηση

περί οικονοµικών και όχι να παίζετε το παιχνίδι των εντυπώσεων
και της πλειοδοσίας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να καλέσω τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ να
ζητήσουν µία δηµόσια συγγνώµη για τη σκευωρία της «NOVAR-
TIS» που εσείς στήσατε. Διασύρατε επί µακρόν δύο πρώην Πρω-
θυπουργούς και τέσσερα στελέχη του κόµµατός µας. Οι κύριοι
Σαµαράς, Πικραµένος, Αβραµόπουλος, Σαλµάς, Λυκουρέντζος,
Γεωργιάδης είναι αθώοι και δεν έχετε τη στοιχειώδη αξιοπρέπεια
να απολογηθείτε επιτέλους για τον βούρκο στον οποίο τους σύ-
ρατε. Έρχεστε κάθε τόσο εδώ και µας µιλάτε για το κράτος δι-
καίου αλλά το ηθικό σας πλεονέκτηµα σας έχει εγκαταλείψει προ
πολλού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να υπερψηφίσετε τον
νέο αναπτυξιακό νόµο που θα τονώσει την παραγωγική οικονοµία
της χώρας, θα ενισχύσει την απασχόληση και θα συµβάλει στη
µετάβαση της πατρίδας µας στη νέα εποχή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Μπαραλιάκο. 
Τον λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
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χία κ. Χαρά Καφαντάρη.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Αυτό που πραγµατικά θα ταίριαζε στην κυβερνητική πλειοψη-

φία είτε σε επίπεδο Βουλευτών, είτε Υπουργικού Συµβουλίου,
είναι η ρήση «η θρασύτητα είναι η µάσκα του φόβου». Και θα εξη-
γήσω καθαρά τι εννοώ. Πραγµατικά, κύριοι της συγκυβέρνησης,
φοβάστε. Και φοβάστε δηµιουργώντας συγχρόνως ένα κλίµα
φόβου, τροµοκρατίας θα έλεγα, στον απλό κόσµο, στον λαό. Μά-
λιστα δεν είναι τυχαίο αυτό το οποίο ζήσαµε τις τελευταίες
µέρες, χθες και σήµερα, µε τις αντιδηµοκρατικές πρακτικές και
τακτικές της κυβερνητικής πλειοψηφίας µε τα ζητήµατα, που είδε
όλο το πανελλήνιο, αφαίρεσης του λόγου από έναν δηµοκρατικά
εκλεγµένο Βουλευτή, παραβιάζοντας ακόµα και συνταγµατικά
δικαιώµατα. Να µην πω βέβαια για τον Κανονισµό της Βουλής.
Και βέβαια τολµάτε, κύριοι Βουλευτές που στηρίζετε τη συγκυ-
βέρνηση, να µιλάτε για κατάπτωση της αξιακής θέσης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Κατάπτωση, όπως το είπε ο κ. Κουµουτσάκος, αξιακό
έλλειµµα. Μίλησε και ο προλαλήσας Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας πάλι για θέµατα αξιών. Αυτό, λοιπόν, θεωρώ ότι είναι
ανεπίτρεπτο. Να µην το χαρακτηρίσω διαφορετικά. Και επιστρέ-
φεται σε αυτούς οι οποίοι τα είπαν. 

Φοβάστε, λοιπόν, κύριοι της συγκυβέρνησης, γιατί ο κόσµος
σας παίρνει είδηση σιγά-σιγά. Και σας παίρνει είδηση γιατί ο κό-
σµος υποφέρει. Έκλεισε ο Ιανουάριος και η πατρίδα µας για πολ-
λοστή φορά είναι πανευρωπαϊκά πρώτη στην τιµή της χονδρε-
µπορικής στην ενέργεια. Γιατί ένας στους τρεις νέους ανθρώ-
πους δεν βρίσκει δουλειά. Είναι άνεργος. Γιατί η πανδηµία δυ-
στυχώς χτυπάει κόκκινο. Για πάνω από µία βδοµάδα εκατό
συµπολίτες µας χάνονται κατά µέσο όρο. Γιατί αποτύχατε πατα-
γωδώς στη διαχείριση µίας προαναγγελθείσας κακοκαιρίας, ενός
φυσικού φαινοµένου, µε όλα αυτά τα οποία συζητήσαµε και το
τριήµερο της πρότασης δυσπιστίας. Γιατί, όπως είπε ο Αλέξης
Τσίπρας, η νύχτα έφτασε µέχρι του Μαξίµου. Μιλάω για τη δια-
φθορά. 

Μέσα σε αυτό το τριήµερο φάνηκε η πολιτική γύµνια σας µε
µεθόδους που είδαµε τις τελευταίες µέρες µέσα στο ναό της δη-
µοκρατίας. Στα λόγια το λέµε όλοι, αλλά λίγοι το τιµούµε πραγ-
µατικά. Βέβαια ρωτώ αν είστε και ευχαριστηµένοι µε τον διεθνή
διασυρµό της πατρίδας σε διάφορα µέσα επικοινωνίας στην Ευ-
ρώπη µε αυτά τα οποία συνέβησαν την προηγούµενη βδοµάδα
µε την «Ελπίδα» µέσα στην πόλη της Αθήνας, την εικόνα µίας ευ-
ρωπαϊκής πρωτεύουσας. 

Μιλάτε τώρα για ανάπτυξη και φέρνετε ένα νέο αναπτυξιακό
νόµο που είναι το θέµα µας σήµερα. Για προσέλκυση επενδυτών,
επενδύσεων κ.λπ.. Ρωτώ: τι ανάπτυξη θέλετε και τι είδους επεν-
δυτές θέλετε; Γιατί ένας σοβαρός επενδυτής πραγµατικά για να
επενδύσει σε µία χώρα πρέπει να ξέρει ότι υπάρχει µία σταθε-
ρότητα, σοβαρότητα, ένα σταθερό φορολογικό καθεστώς. Υπάρ-
χουν νόµοι, υπάρχουν κανόνες. Να ξέρει πού θα επενδύσει.
Υπάρχει Κτηµατολόγιο, υπάρχουν δασικοί χάρτες. Υπάρχει πο-
λεοδοµικός σχεδιασµός. 

Τι απ’ όλα αυτά τα ενδεικτικά που ανέφερα πραγµατικά
ισχύουν και υπάρχουν στην πατρίδα µας; Μήπως εσείς θέλετε
επενδυτές που έρχονται µόνο για να βγάλουν λεφτά; Να δηµι-
ουργήσουν και κάποιες θέσεις εργασίας. Έχετε προετοιµάσει µε
τους εργασιακούς νόµους σας την εργασία χωρίς δικαιώµατα,
χωρίς ωράρια, χωρίς συµβάσεις και όλα αυτά. Ο νόµος Χατζη-
δάκη. 

Την ίδια στιγµή βέβαια υποκριτικά -και το εννοώ- µιλάτε για την
πράσινη µετάβαση, για την πράσινη ανάκαµψη και ανάπτυξη. Την
ίδια στιγµή που προχωράτε ένα σχέδιο απολιγνιτοποίησης σε πε-
ριοχές της χώρας µας της δυτικής Μακεδονίας και της Μεγαλό-
πολης. Είναι εσπευσµένη για να δείξει ο Πρωθυπουργός µας το
«πράσινο» πρόσωπό του. Αλλά δεν µιλάτε για απανθρακοποίηση,
κύριοι της Κυβέρνησης. Το φυσικό αέριο είναι ένα ορυκτό καύ-
σιµο. Και το πολύ σηµαντικό, απολιγνιτοποίηση, όπως λέτε,
χωρίς την κοινωνία µαζί, χωρίς σχεδιασµό, χωρίς πραγµατικά δι-
καιοσύνη. 

Την ίδια στιγµή -αυτό είναι επικίνδυνο- τοποθετήθηκε ο Πρω-
θυπουργός ότι συντάσσεστε µε τις χώρες εκείνες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης που θεωρούν ότι στην ταξινοµία της Ευρωπαϊκής

Ένωσης πρέπει να µπει η πυρηνική ενέργεια και το φυσικό αέριο.
Και δεν είναι όλη η Ευρωπαϊκή Ένωση. Ορισµένες χώρες. Εµείς
όµως µιλάµε για άλλο µοντέλο. Για ένα άλλο ολιστικό σχέδιο που
θα απαντά στο «για ποιον ανάπτυξη;». Βέβαια, µε τη διεύρυνση
των κοινωνικών ανισοτήτων και την κλιµατική κρίση µαζί µε το
ερώτηµα τι χαρακτηριστικά θα έχει αυτή η ανάπτυξη. Διότι η ανά-
πτυξη δεν είναι µόνο οι αριθµοί και η αύξηση του ΑΕΠ. Έχει πέσει
το ΑΕΠ της χώρας µας στα χρόνια της πανδηµίας και δεν πρέπει
να το ξεχνάµε. 

Μιλάµε για µία ανάπτυξη η οποία θα λαµβάνει υπ’ όψιν τους
δεκαεπτά στόχους βιώσιµης ανάπτυξης του ΟΗΕ, τη συµφωνία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το «new green deal», το «fit for 55» για
το 2050. Και βέβαια βιωσιµότητα, δεκτικότητα, ευηµερία. Βιωσι-
µότητα: να ικανοποιούνται οι ανάγκες χωρίς να υποθηκεύονται
οι επόµενες γενιές. Ευηµερία στην καθηµερινότητα, στη στέ-
γαση, στην υγεία, στο περιβάλλον. Ανθεκτικότητα έναντι κρίσεων
στο µέλλον οικονοµικών, κοινωνικών, περιβαλλοντικών. Σ’ αυτό
το πλαίσιο κρίνουµε το εν λόγω σχέδιο νόµου. Και δεν πρέπει να
ξεχνάµε, ούτε όσοι µας ακούν, ότι επί ΣΥΡΙΖΑ µε τον νόµο του
2006 ξεµπλοκάραν επενδυτικά σχέδια δεκαετιών που είχαν µείνει
στα συρτάρια, διευκολύνθηκαν επενδύσεις, καινοτόµες πρωτο-
βουλίες µε φοροαπαλλαγές, φορολογικά κίνητρα. Υπήρξε αύ-
ξηση θέσεων εργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ένα λεπτό, θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε. 
Παράλληλα, βέβαια, χρειαζόµαστε και προϊόντα καλά που δεν

θα προκαλούν περιβαλλοντική βλάβη, δηλαδή θα έχουν περιορι-
σµένο περιβαλλοντικό αποτύπωµα. Με το νοµοσχέδιο αυτό που
δεν εξηγήσατε -ό,τι και να είπε ο κ. Παπαθανάσης πριν- για ποιον
λόγο αλλάζει ο νόµος, να γίνει η εκτίµηση του νόµου του 2016,
ουσιαστικά υπάρχει συγκέντρωση εξουσιών στο Υπουργείο, συγ-
κέντρωση εξουσίας στον Υπουργό, στήριξη επιχειρήσεων του
κέντρου και όχι των περιφερειών -πάρα πολύ σοβαρό- στήριξη
µεγάλων επιχειρήσεων και δυσκολία στην ένταξη των µικρών. 

Μιλάτε για µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, όταν αυτή τη
στιγµή από τις περίπου οκτακόσιες πενήντα χιλιάδες µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις, πάνω από τριάντα, σαράντα χιλιάδες δεν
έχουν πρόσβαση σε τραπεζικό δανεισµό. Και αυτό δεν είναι στοι-
χείο του ΣΥΡΙΖΑ. Το λένε τα όργανά τους, το λέει η ΓΣΕΒΕΕ
κ.λπ.. Και βέβαια, όταν υπάρχουν εξυπηρετήσεις συγκεκριµένων
κλάδων, όπως είναι κέντρα αποθεραπείας, οίκοι ευγηρίας, µηχα-
νικοί πλυντηρίων, σιδερωτήρια κ.λπ., κ.λπ..

Πιστεύουµε ότι και η εφαρµογή αυτού του νοµοσχεδίου, του
νόµου που φέρνετε σήµερα, θα έχει δυσκολίες στην εφαρµογή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστούµε,
κυρία Καφαντάρη.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κλείνοντας, εµείς µιλάµε για
ολιστική στρατηγική ανάπτυξης που θα δίνει όραµα µε την προ-
ώθηση της βιώσιµης ανάπτυξης, που θα αποσκοπεί στην παρα-
γωγική ανασυγκρότηση της χώρας, στην αντιστροφή της
αποβιοµηχάνισης, στην αποκατάσταση της αύξησης της παρα-
γωγικότητας και της ανταγωνιστικότητας και σε µία δίκαιη ανά-
πτυξη για όλους και για το µέλλον.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χαράλαµπος Παπαδηµη-
τρίου. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να σας υπενθυµίσω όσον αφορά
τους χρόνους ότι µε έναν πρόχειρο υπολογισµό θα περάσουµε
τις 2.00’. Είναι εδώ και ο Υπουργός, ο κ. Βεσυρόπουλος, για να
υπερασπιστεί µία τροπολογία. 

Ορίστε, κύριε Παπαδηµητρίου, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχουν έξι συν ένας λόγοι για τους οποίους θα υπερψη-

φίσω το αναπτυξιακό νοµοσχέδιο. Πρέπει να σας πω ότι κάθε
πράγµα έχει τη σηµασία του. Όταν ξεκίνησα να εργάζοµαι στην
Ελλάδα, ένα από τα πρώτα πράγµατα µε τα οποία ασχολήθηκα
ήταν το τότε αναπτυξιακό νοµοσχέδιο, το 1982. Έχουν περάσει
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πολλά αντίστοιχα νοµοσχέδια. Τούτο εδώ είναι καλό.
Ο πρώτος λόγος είναι η θέσπιση των δεκατριών καθεστώτων

κλαδικού χαρακτήρα για διάφορους εξειδικευµένους κλάδους
της οικονοµίας. Εδώ πρέπει να σας θυµίσω ότι όσον αφορά την
έρευνα και την ανάπτυξη, οι δαπάνες που έχουµε φέτος µας έφε-
ραν στην τρίτη θέση σε σύγκριση µε το ΑΕΠ, κάτι εξαιρετικά ση-
µαντικό. Πετυχαίνουµε, λοιπόν, τη διασπορά των επενδύσεων σε
περισσότερους τοµείς της οικονοµίας. 

Ο δεύτερος λόγος είναι ότι για κάθε 1 ευρώ δηµοσίου χρήµα-
τος κινητοποιούνται 2 και κάτι ακόµη ευρώ σε ιδιωτικά κεφάλαια.
Και πρέπει να σας πω ότι αυτό είναι σηµαντικό, διότι και το µισό
από το ευρώ που θα δώσουµε από δηµόσιο χρήµα θα είναι φο-
ρολογική απαλλαγή. Βεβαίως, το υπόλοιπο θα είναι οι πόροι του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.

Ο τρίτος λόγος είναι τα φορολογικά κίνητρα και οι ελαφρύν-
σεις που έρχονται να ενισχύσουν την κυβερνητική πολιτική µεί-
ωσης φόρων, στην οποία παραµένουµε σταθεροί παρά τις δυ-
σκολίες.

Ο τέταρτος λόγος είναι ότι οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις
που συγχωνεύονται θα λαµβάνουν έκπτωση φόρου 30% για τρία
έτη. Σε συνδυασµό µε όσα προβλέπει το Ταµείο Ανάκαµψης,
αυτό είναι κάτι εξαιρετικά σηµαντικό. Πρέπει να πείσουµε τους
επιχειρηµατίες να συνεργαστούν, να δηµιουργήσουν κρίσιµο µέ-
γεθος.

Ο πέµπτος λόγος αφορά τα κίνητρα για νέο επιχειρείν. Πρό-
κειται για πόρους που είναι διασφαλισµένοι ως ξεχωριστό καθε-
στώς. Η χρηµατοδότηση του επιχειρηµατικού κινδύνου, που
προβλέπεται να υπάρχει για πρώτη φορά, είναι εξαιρετικά ση-
µαντική και θα πείσει πολλούς επιχειρηµατίες, που αυτή τη
στιγµή διστάζουν ακόµη να πάρουν την ευκαιρία. Και η ευκαιρία
είναι το 2022, είναι το 2023, είναι το 2024. Και θα σας εξηγήσω
µετά τη σκέψη µου. Κρατήστε, όµως, το 2024, γιατί εδώ θα είµα-
στε να τα συζητούµε λίγο πολύ µε τον ίδιο τρόπο.

Θέλουµε να δώσουµε ενθάρρυνση και πιστεύω ότι πολύ
σωστά η ηγεσία του Υπουργείου κοιτάζει τη νέα γενιά και θέλει
να την πείσει να αναλάβει επιχειρηµατικές πρωτοβουλίες. Θέ-
λουµε, επιτέλους, οι νέοι να παίρνουν επιχειρηµατικές πρωτο-
βουλίες και να µην περιµένουν το πότε θα διοριστούν στο
δηµόσιο.

Ο έκτος λόγος είναι η ταχύτητα των διαδικασιών για την αδει-
οδότηση, η οποία θα µπορεί να γίνεται χωρίς δύο παράγοντες οι
οποίοι νοµίζω ότι είναι αυτοί που σας εµπόδιζαν να αναπτύξετε
ταχύτητα, όπως λέγατε, στον νόµο που είχατε περάσει. Ο ένας
είναι τα πολιτικά γρανάζια και ο δεύτερος, τον γνωρίζουµε όλοι,
είναι οι γραφειοκρατικές αγκυλώσεις. Άρα, η πολιτική διαµεσο-
λάβηση είναι αυτή που πρέπει να φύγει και να µείνει αποτυπω-
µένη µόνο στον νόµο και στις προθέσεις του.

Ο τελευταίος λόγος είναι ότι προβλέπεται, βεβαίως, η δια-
σπορά των επενδύσεων σε περισσότερα µέρη της χώρας, δη-
λαδή υπάρχει ανεπτυγµένος ο περιφερειακός παράγοντας.

Ας δούµε τώρα πού θα λειτουργήσει, σε τι περιβάλλον θα λει-
τουργήσει ο αναπτυξιακός νόµος. Λειτουργεί σε ένα περιβάλλον
το οποίο είναι και το ίδιο αναπτυξιακό, έρχεται δηλαδή το ίδιο να
πάρει µπροστά σιγά-σιγά. Βεβαίως είχαµε την ατυχία της πανδη-
µίας, την οποία όµως καλύπτουµε. Απ’ ό,τι φαίνεται, -είδατε τις
προβλέψεις που έκανε το ΙΟΒΕ µόλις πρόσφατα- το ’21 θα φτά-
σουµε ενδεχοµένως στο 9% - 9,5%, γεγονός που σηµαίνει ότι η
ανάκαµψη θα έχει κλείσει τον κύκλο της. Και αυτό είναι εξαιρε-
τικά σηµαντικό, διότι θα επιτρέψει να πάµε στο 2022 µε 4,5%-5%,
το οποίο όχι µόνο είναι εξαιρετική επίδοση, αλλά καλύπτει το δη-
µοσιονοµικό κόστος του χρέους και δηµιουργεί κυρίως το κλίµα
που χρειάζεται για να πάµε µπροστά.

Ένας άλλος παράγοντας που δηµιουργεί κλίµα θετικό είναι η
συνεχής κάµψη της ανεργίας. Βάσει της τελευταίας µέτρησης
της EUROSTAT -περιµένουµε βεβαίως και της ΕΛΣΤΑΤ τις επό-
µενες µέρες-,η ανεργία τον Δεκέµβριο έφτασε στο 12,7%, που
είναι το χαµηλότερο σηµείο από το 2010 που µπήκε η χώρα στην
πρώτη φάση της µεγάλης δηµοσιονοµικής και χρηµατοπιστωτι-
κής κρίσης. Βεβαίως είναι και το γεγονός ότι οι απασχολούµενοι
στην οικονοµία έχουν ξεπεράσει τα τέσσερα εκατοµµύρια, το
οποίο από µόνο του είναι εξαιρετικά σηµαντικό και αποτελεί µία

τεράστια επιτυχία του προγράµµατος «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ». 
Ο πληθωρισµός είναι ένα πρόβληµα, αλλά είναι διαφορετικό

πρόβληµα από την ακρίβεια ή από τις ανατιµήσεις που έφερε η
αναταραχή στα εµπορικά κυκλώµατα, όπως βεβαίως, είναι δια-
φορετικό και από το πρόβληµα µε τη γεωπολιτική κρίση στην
ενέργεια. Αν δείτε το πώς θα εξελιχθεί ο πληθωρισµός σε µέσα
επίπεδα -µε βάση τις προϋποθέσεις που έχουµε σήµερα, γιατί
πριν από λίγο βγήκε ότι ενδεχοµένως σκοτώθηκε ένας Ρώσος
στρατιώτης. Αυτό µου θυµίζει το πώς είναι ντυµένοι οι στρατιώ-
τες, τι στολές φορούν και τους κινδύνους που υπάρχουν ώστε
να µπλέξουµε ξαφνικά σε κάτι το οποίο δεν µπορούµε να υπολο-
γίσουµε-, θα δείτε ότι εφόσον η κρίση αυτή αρχίσει να περιορί-
ζεται σε ένα ρεαλιστικό επίπεδο κατά την άνοιξη, η αποκλι-
µάκωση των τιµών του τρέχοντος πληθωρισµού θα φέρει µέσα
επίπεδα που δεν θα ξεπεράσουν το 2%. Γι’ αυτό και όταν έρθει
η ανατίµηση των µισθών, η οποία θα γίνει κυρίως µέσα στην οι-
κονοµία και λόγω της ανταγωνιστικότητας, αλλά βεβαίως µε το
σύνθηµα του κατώτατου µισθού, το τελικό αποτέλεσµα που θα
µείνει στους ανθρώπους, στις οικογένειες και στους µισθωτούς
θα είναι σηµαντικό. Αυτό φαίνεται από το γεγονός ότι στη βιοµη-
χανία έχουµε συνεχή άνοδο -το 2021 ανέβηκε κατά 23%-, όπως
και στις εξαγωγές, όπου έχουµε 20% άνοδο το 2021, χρονιά -
ρεκόρ εικοσαετίας. Εποµένως, το διαθέσιµο εισόδηµα ανεβαίνει
και είµαστε κατά περίπου 10% πάνω από το τρίτο τρίµηνο του
2019. 

Όλα αυτά αποτυπώνονται στον δείκτη του οικονοµικού κλίµα-
τος, ο οποίος είναι συνεχώς σε πολύ καλό επίπεδο και βελτιώνε-
ται. Σε αυτό το περιβάλλον θα λειτουργήσει ο αναπτυξιακός
νόµος και θα βοηθήσει περαιτέρω.

Σας θυµίζω εν τάχει αυτά που δεν πρέπει να ξεχνάµε. Ποτέ δεν
είχε συµβεί τόσο µαζική είσοδος επενδυτικού ενδιαφέροντος.
Αυτά είναι πραγµατικά χρήµατα, πραγµατικές δουλειές. Μιλάµε
για τη «MICROSOFT», για την «PFIZER», για τη «CISCO», για τη
«DELOITTE», για τη «LAMDA HELLIX», για τη «DIGITAL REALTY»,
για την «TEAM BUYER», για τη «VIVA» µε τη «J.P.MORGAN»
τώρα, για τη «NEXT e.Go», για την ACCUSONUS µε τη «META»
για το Facebook -που µπαίνουν αυτές τις µέρες- η «POLLFISH»
και η «PRODIGE» που θα µπουν, επίσης, τις επόµενες µέρες. 

Όλα αυτά είναι σηµάδια σαν το Ελληνικό, που λέγατε, κυρίες
και κύριοι της Αντιπολιτεύσεως, ότι δεν θα γίνει ποτέ, ότι δεν θα
µπουν ποτέ οι µπουλντόζες.  Τώρα, όµως, η ανάπτυξη έρχεται
πραγµατικά στη µορφή µίας µπουλντόζας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Παπαδηµητρίου για την ακριβέστατη εφαρµογή του
χρόνου, µε την παράκληση να τον µιµηθούν και οι υπόλοιποι συ-
νάδελφοι.

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του Κινήµατος Αλλαγής κ.
Γιώργος Φραγγίδης. 

Ορίστε, κύριε Φραγγίδη, έχετε τον λόγο. Κι εσείς εκεί στο Κιλ-
κίς τα λέτε γρήγορα και σταράτα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επιτρέψτε µου, όµως, πριν αρχίσω την οµιλία µου, να πω κάτι,

χρησιµοποιώντας και την ειδικότητά µου ως γιατρός. Βλέπω ότι
τις τελευταίες µέρες τα δύο κόµµατα, η Νέα Δηµοκρατία και ο
ΣΥΡΙΖΑ, παρουσιάζουν έναν πολύ υψηλό πυρετό ενδιαφέροντος
για το Κίνηµα Αλλαγής, για το ΠΑΣΟΚ. Και αν µεν αυτό το ενδια-
φέρον τους ήταν ειλικρινές, θα ήµασταν χαρούµενοι, αλλά δυ-
στυχώς δεν είναι έτσι. Και ξέρετε, στην ιατρική όταν έχουµε πολύ
υψηλό πυρετό, υπάρχει λοίµωξη και µάλιστα οξεία λοίµωξη. Και
στη συγκεκριµένη περίπτωση έχουµε µία οξεία τοξική λοίµωξη
της κοκοροµαχίας, που είναι εντελώς ανώφελη για το κοινωνικό
σύνολο και τους πολίτες, οι οποίοι σωστά πράττοντας σκεπτό-
µενοι προσπαθούν πάση θυσία να είναι µακριά από αυτή την κο-
κοροµαχία. Αυτό κάνει και το δικό µας κόµµα.

Είναι κάπως παράδοξο ότι συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για την
ανάπτυξη αµέσως µετά τα τραγελαφικά που συνέβησαν τις προ-
ηγούµενες µέρες εξαιτίας µιας προαναγγελθείσας κακοκαιρίας.
Είναι γεγονότα που αποκάλυψαν τα βαθιά διαρθρωτικά προβλή-
µατα του κρατικού µηχανισµού που εµφανίστηκε ανέτοιµος
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στρατηγικά και επιχειρησιακά, αλλά και τις τραγικές ανεπάρκειες
µίας Κυβέρνησης που, πρώτον, αδυνατεί να προσφέρει ασφά-
λεια στους πολίτες, δεύτερον, αποτυγχάνει να καταστήσει την
κοινωνία ανθεκτική όχι µόνο απέναντι σε φυσικές καταστροφές,
αλλά και σε απειλητικές καταστάσεις, όπως η πανδηµία, η κλιµα-
τική αλλαγή, η ενεργειακή κρίση, η ακρίβεια και, τρίτον, συγκεν-
τρώνει τις εξουσίες αλλά αποκεντρώνει τις ευθύνες. 

Αναρωτιέµαι για ποιον αναπτυξιακό νόµο και ποια ανάπτυξη
µιλάµε σε ένα τέτοιο κράτος, ποιους και για πόσο καιρό ξένους
επενδυτές θα προσελκύσουµε όταν µε τις πυρκαγιές καιγόµα-
στε, µε τις βροχές πνιγόµαστε και µε τα χιόνια εγκλωβιζόµαστε,
όταν η οικονοµία µας παραµένει ευάλωτη και οι όποιες παρεµ-
βάσεις και ενισχύσεις της Κυβέρνησης δεν είναι στοχευµένες
προς παραγωγικές επενδύσεις, προς ένα σύγχρονο, δίκαιο και
βιώσιµο παραγωγικό µοντέλο, όταν δεν ανακουφίζουν αυτούς
που πραγµατικά έχουν ανάγκη, ώστε να ενισχυθεί η ανθεκτικό-
τητα της κοινωνίας και της οικονοµίας, όταν δεν παράγεται νέος
πλούτος και ένας νέος δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός τότε είναι
πολύ πιθανός.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα είναι εµβληµατικό, γιατί
θα καθορίσει την πορεία των επενδύσεων στη χώρα µας τα επό-
µενα χρόνια. Πρόκειται για το νόµο - πλαίσιο, µε βάση τον οποίο
θα δοθούν κρατικές ενισχύσεις σε ιδιωτικές επενδύσεις στη
χώρα µας. Αν αναλογιστούµε το επενδυτικό κενό που υφίσταται
στον ιδιωτικό τοµέα στην Ελλάδα από τα χρόνια της οικονοµικής
κρίσης και µετά, καταλαβαίνουµε την αξία των ιδιωτικών επενδύ-
σεων. 

Η πανδηµία και η ακρίβεια διαµορφώνουν ένα ασφυκτικό πλαί-
σιο για τους πολίτες, για τα νοικοκυριά, τις επιχειρήσεις, για τον
πρωτογενή τοµέα. Η Κυβέρνηση αδυνατεί να σταθεί στο ύψος
των περιστάσεων, τη στιγµή που άλλες ευρωπαϊκές κυβερνήσεις
έχουν ήδη λάβει µέτρα για να στηρίξουν τα µικροµεσαία στρώ-
µατα και τις επιχειρήσεις. Τι αντίκρισµα θα έχει ο αναπτυξιακός
νόµος όταν το εισόδηµα των πολιτών και των επιχειρήσεων εξα-
νεµίζεται από την ακρίβεια, τα ενεργειακά και τα λειτουργικά
κόστη; 

Από το παρόν νοµοσχέδιο απουσιάζει, δυστυχώς, ένα συνε-
κτικό σχέδιο που θα αποτυπώνει τους νέους στόχους και τις νέες
στρατηγικές κατευθύνσεις για την οικονοµία και το παραγωγικό
µοντέλο που θέλουµε να αναπτύξουµε. Αυτό θα προέκυπτε µόνο
έπειτα από αξιολόγηση των αποτελεσµάτων των προηγούµενων
επενδυτικών νόµων και συζήτηση µε τους διάφορους οικονοµι-
κούς κλάδους για συνεκτίµηση των σύγχρονων αναγκών και εκ-
πόνηση µελέτης προτεραιοτήτων. Με βάση αυτά θα καταρτι-
ζόταν ένα εθνικό παραγωγικό σχέδιο, µε συγκεκριµένη στόχευση
ανά κλάδο. 

Δυστυχώς, όλα αυτά δεν έγιναν. Μάλιστα, στους κλάδους
προς ενίσχυση του νοµοσχεδίου δεν συµπεριλαµβάνονται κλάδοι
περιζήτητοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ελκυστικοί στους ξένους
επενδυτές, όπως η χηµική βιοµηχανία, τα φάρµακα, η υγεία, ο
µηχανολογικός εξοπλισµός και τα ηλεκτρονικά. 

Ακόµα, ο νέος αναπτυξιακός νόµος δεν συνεργάζεται µε άλλες
πηγές χρηµατοδότησης όπως το ΕΣΠΑ, το Ταµείο Ανάκαµψης,
τα υπόλοιπα εθνικά σχέδια και το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµο-
σιονοµικής Στρατηγικής. Για ποια εθνική στρατηγική ανάπτυξης
µιλάµε, αν όλες αυτές οι πηγές δεν λειτουργούν συµπληρωµα-
τικά προς µια συγκεκριµένη κατεύθυνση;

Το Κίνηµά µας, κύριε Υπουργέ, παραδοσιακά και ιδεολογικά
στηρίζει τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που η Κυβέρνησή σας δυ-
στυχώς επιδιώκει να εξαφανίσει. Για µας, η επιβίωσή τους είναι
στόχος, αφού αποτελούν τον κορµό της ελληνικής οικονοµίας,
ενισχύουν σηµαντικά την απασχόληση, την περιφερειακή ανά-
πτυξη, την ανταγωνιστικότητα, την καινοτοµία και εξασφαλίζουν
κοινωνική σταθερότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μας βρίσκει αντίθετους ένα νοµοσχέδιο που αφήνει εκτός ου-
σιαστικής ενίσχυσης τις µεσαίες επιχειρήσεις, περιορίζοντάς τες
µόνο σε φοροαπαλλαγές. Αυτό σε συνδυασµό µε τη µείωση της
ενίσχυσης προς τους συνεταιρισµούς αποτρέπει τις µικρές επι-
χειρήσεις να γίνουν µεσαίες και, παράλληλα, ανοίγει τον δρόµο

στις µεγάλες επιχειρήσεις να απορροφήσουν τις µικρές. 
Εκτός νυµφώνος µένουν και οι ατοµικές επιχειρήσεις που

αριθµούνται σε πάνω από εξακόσιες πενήντα χιλιάδες, αλλά και
στον τουριστικό κλάδο οι µονάδες κάτω από τα τρία αστέρια,
εκτός ορισµένων που βάζετε µε ειδικούς όρους και τα µη κύρια
καταλύµατα, δηλαδή στην ουσία οι µισές ξενοδοχειακές µονάδες
της χώρας. 

Θεωρούµε ότι πρέπει να συµπεριληφθούν οι ατοµικές επιχει-
ρήσεις για ορισµένα καθεστώτα όπως στην αγροδιατροφική, για
τους αγρότες κτηνοτρόφους και όλα τα τουριστικά καταλύµατα. 

Δεν συµφωνούµε µε ένα νοµοσχέδιο που ευαγγελίζεται την πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, αλλά δεν δίνει στις περιφέρειες την αρµο-
διότητα των επενδυτικών σχεδίων που τις αφορούν ή που δεν
λαµβάνει υπ’ όψιν τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά κάθε περιοχής,
ώστε να ενισχυθούν προνοµιακά εκείνες που έχουν υποστεί φυ-
σικές καταστροφές, που µαστίζονται από την ανεργία και το δη-
µογραφικό, που σηκώνουν το βάρος των µεταναστευτικών ροών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, υιοθετήστε τις προτάσεις µας, ώστε ο νέος

αναπτυξιακός νόµος να γίνει µέρος µίας ολοκληρωµένης ανα-
πτυξιακής πολιτικής και όχι απλά ένα αποκοµµένο εργαλείο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι ε-
µείς τον κ. Φραγγίδη.

Τον λόγο τώρα θα δώσω στον Υπουργό κ. Βεσυρόπουλο προ-
κειµένου να τοποθετηθεί για πολύ λίγο επί του άρθρου 6 της µε
γενικό αριθµό 1205 και ειδικό αριθµό 120 τροπολογίας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ολοκλήρωση της κοινοβου-

λευτικής διαδικασίας µε την απόρριψη της πρότασης δυσπιστίας
που κατέθεσε το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης επιβε-
βαίωσε ότι η µοναδική αξιόπιστη κυβερνητική πρόταση που
υπάρχει στη χώρα, είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Γι’ αυτό πέρα από την εµπιστοσύνη
του Κοινοβουλίου διαθέτει και την εµπιστοσύνη της µεγάλης
πλειοψηφίας του ελληνικού λαού. 

Δική µας πρωταρχική προτεραιότητα παραµένει η ενίσχυση
της αναπτυξιακής διαδικασίας µε κάθε τρόπο, όπως µε την προ-
σέλκυση επενδύσεων -τη διευκόλυνση της οικονοµικής δραστη-
ριότητας- την ισόρροπη περιφερειακή ανάπτυξη και τη στήριξη
εξωστρεφών δράσεων, που προσδίδουν συγκριτικό και ανταγω-
νιστικό πλεονέκτηµα στη χώρα µας.

Οι αρχές αυτές αποτυπώνονται στον αναπτυξιακό νόµο που
έρχεται σήµερα προς ψήφιση στο Κοινοβούλιο. Διαµορφώνεται
ένα νέο και ελκυστικό πλαίσιο για την ανάπτυξη επιχειρηµατικής
και οικονοµικής δραστηριότητας, για τη δηµιουργία επενδύσεων.
Σε συνδυασµό µε την αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανά-
καµψης και του ΕΣΠΑ ανοίγουν µία νέα και ελπιδοφόρα προ-
οπτική για την οικονοµία µας. 

Έλαβα τον λόγο για να αναφερθώ στο άρθρο 6 της τροπολο-
γίας µε γενικό αριθµό 1205 και µε ειδικό αριθµό 120, που κατα-
τέθηκε από το Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε την
οποία διευκολύνεται η διαδικασία των δωρεών που κάνουν πολ-
λοί απόδηµοι Έλληνες του εξωτερικού. 

Αναφέροµαι στη δυνατότητα που παρέχεται στους Έλληνες
που είναι εγκατεστηµένοι στο εξωτερικό για τουλάχιστον δέκα
χρόνια, να δωρίσουν την κινητή περιουσία τους που βρίσκεται
στην αλλοδαπή µε απαλλαγή από τον φόρο δωρεάς. Προϋπό-
θεση είναι να είναι εγκατεστηµένοι σε χώρα του εξωτερικού για
δέκα τουλάχιστον συνεχόµενα έτη και σε περίπτωση µετεγκατά-
στασής τους στην Ελλάδα να µην έχει παρέλθει διάστηµα µεγα-
λύτερο των πέντε ετών. Προβλέπεται, επίσης, απαλλαγή από τον
φόρο για τις δωρεές των κινητών περιουσιακών στοιχείων της
αλλοδαπής Ελλήνων, εφόσον ο δωρητής είναι εγκατεστηµένος
στο εξωτερικό για τουλάχιστον είκοσι χρόνια και δεν έχει επι-
στρέψει στην Ελλάδα. Κατά βάση αναφερόµαστε σε περιουσιακά
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στοιχεία που έχουν αποκτηθεί στην αλλοδαπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτιµώ ότι το περιεχόµενο της

συγκεκριµένης τροπολογίας πληροί όλες τις προϋποθέσεις για
να τύχει ευρείας διακοµµατικής στήριξης.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θε-

µιστοκλής Χειµάρας.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ στον αναπτυξιακό

νόµο µόνο. Θα πρωτοτυπήσω σήµερα! Θα αναφερθώ γιατί νο-
µίζω ότι έχει µεγάλη αξία το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα και κυ-
ρίως σε σχέση µε την περίοδο στην οποία έρχεται. Αυτή την
περίοδο ξεκινά η υλοποίηση του ΕΣΠΑ της νέας προγραµµατικής
περιόδου 2021 - 2027, το οποίο επίσης περιλαµβάνει µία σειρά
δράσεων ενίσχυσης της επιχειρηµατικότητας.

Επιτρέψτε µου εδώ µία επισήµανση η οποία απαντά στις αιτιά-
σεις των τοποθετήσεων συναδέλφων της Αντιπολίτευσης γενικά
κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων των επιτροπών αλλά και σή-
µερα και χθες. Δεν είναι δυνατόν να µην γνωρίζουν οι συνάδελ-
φοι της Αντιπολίτευσης πως το ΕΣΠΑ της νέας, αλλά και των
προηγούµενων προγραµµατικών περιόδων ενισχύει τις µικρές
και πολύ µικρές επιχειρήσεις µε µία σειρά δράσεων. Δεν είναι
δυνατόν δηλαδή κάποιοι να θεωρούν πως ο αναπτυξιακός νόµος
είναι το µοναδικό εργαλείο ενίσχυσης.

Επανέρχοµαι. Είναι σηµαντικό το τάιµινγκ. Τώρα ξεκινά η υλο-
ποίηση του νέου ισχυρού αναπτυξιακού χρηµατοδοτικού εργα-
λείου, του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, που έχει στη
διάθεσή της η χώρα µας, το οποίο αφ’ ενός µεν προβλέπει ιδιαί-
τερα ενισχυµένο το σκέλος των ιδιωτικών επενδύσεων, αφ’ ετέ-
ρου δε ενισχύει τον τραπεζικό κλάδο µέσω της δηµιουργίας
συνδυαστικών δανειακών προϊόντων που διευκολύνουν την πρό-
σβαση των επιχειρήσεων σε χαµηλότοκα δάνεια.

Στο σηµείο αυτό, κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου να επισηµάνω
και ως µικροµεσαίος ο ίδιος -και για τον κ. Παπαθανάση το λέω
και για τον κ. Γεωργιάδη- πως µεγάλος αριθµός των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων στη χώρα παραµένει εκτός τραπεζικού δα-
νεισµού. Θα πρέπει να συνεχίσει το Υπουργείο Ανάπτυξης στην
ίδια κατεύθυνση και µε µεγαλύτερη ένταση στην πίεση που ήδη
ασκεί στις τράπεζες σε σχέση µε την ουσιαστική διοχέτευση των
δανείων προς τις επιχειρήσεις. 

Επίσης, είναι σηµαντικό το τάιµινγκ γιατί τώρα εγκρίθηκε από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ο νέος χάρτης περιφερειακών ενισχύ-
σεων µε αυξηµένα ποσοστά από 5% έως 25% σε σχέση µε την
προηγούµενη περίοδο. Για παράδειγµα, στον τόπο µου, στη Στε-
ρεά Ελλάδα, οι µέγιστες εντάσεις ενίσχυσης για µικρές, µεσαίες
και µεγάλες επιχειρήσεις στην προηγούµενη προγραµµατική πε-
ρίοδο ήταν 40%, 35% και 25% και µε τον νέο χάρτη για την τρέ-
χουσα περίοδο διαµορφώνονται σε 60%, 50% και 40% αντίστοιχα
και σε κάποιες περιπτώσεις για τις πολύ µικρές επιχειρήσεις στο
70%. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι γνωστό πως στο παρελθόν επεν-
δυτικά σχέδια παρέµειναν για δεκαετίες στα χαρτιά, βάλτωναν.
Οι υποψήφιοι επενδυτές εγκλωβίζονταν σε διοικητικές διαδικα-
σίες, σε ένα ατέρµονο κυνήγι υπογραφών και εγκρίσεων. Έχω
αναφέρει ξανά από αυτό το Βήµα πως ο αναπτυξιακός νόµος, ο
ν.4399/2016 κινήθηκε στη σωστή κατεύθυνση κυρίως σε επίπεδο
στόχευσης. Η αλήθεια, όµως, είναι πως παρά την καλή πρόθεση
του αναπτυξιακού νόµου το αποτέλεσµα δεν ήταν το αναµενό-
µενο. Η καθυστέρηση στην αξιολόγηση, την έγκριση, τον έλεγχο
και την εκταµίευση της επιχορήγησης έπληξαν πολλές επενδύ-
σεις. Ανήσυχοι επιχειρηµατίες που ήταν έτοιµοι να αναπτυχθούν,
άνθρωποι που πίστεψαν πως µπορούν να τα καταφέρουν, αυτοί
που επέµειναν να επενδύουν στην Ελλάδα της κρίσης, που κο-
λυµπούσαν απέναντι στο ρεύµα, βρέθηκαν δέσµιοι των καθυστε-
ρήσεων και κατέληξαν αρκετοί από αυτούς εγκλωβισµένοι στα
γκισέ των τραπεζών. 

Έχω αναφέρει πολλές φορές πως έχω την τύχη να µην γνω-
ρίζω την επιχειρηµατικότητα από τις περιγραφές τρίτων ή από

τα βιβλία. Ως επιχειρηµατίας έχω υπαχθεί σε πολλά επενδυτικά
χρηµατοδοτικά εργαλεία, τα οποία ως σύµβουλος έχω προετοι-
µάσει ο ίδιος. Θέλω να συγχαρώ την πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης γιατί πραγµατικά δίνει απαντήσεις σε καίρια
προβλήµατα που είχαν όλοι οι προηγούµενοι αναπτυξιακοί νόµοι,
αλλά κυρίως γιατί αν κάτι είναι κοινό και δεδοµένο σε ανθρώπους
σαν εµένα είναι η αξία του χρόνου σε σχέση µε τον σχεδιασµό,
την ένταξη και την υλοποίηση ενός επενδυτικού σχεδίου στον
αναπτυξιακό νόµο. Όλα τα στάδια που αναφέρω περιγράφουν
συνοπτικά την άσκηση ισορροπίας που καλείται να εκτελέσει η
ελληνική επιχείρηση που θέλει να αξιοποιήσει τον επενδυτικό
νόµο. Πρόκειται για µία δοκιµασία ισορροπίας χρόνου, η οποία
αν χαθεί µπορεί να καταστρέψει την ίδια την επιχείρηση και βε-
βαίως να οδηγήσει προσωπικό στην ανεργία. 

Ο χρόνος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ο σηµαντικότε-
ρος παράγοντας που δύναται να επηρεάσει καθοριστικά την υλο-
ποίηση µίας επένδυσης. Αυτό είναι και το ζητούµενο το οποίο
αντιµετωπίζουµε µε το σηµερινό µας νοµοθέτηµα. Για τη θερα-
πεία του προβληµατικού γραφειοκρατικού µοντέλου που ακο-
λουθούνταν µέχρι πρότινος εισάγονται οι εξής προβλέψεις:
σύντµηση του χρόνου ανταπόκρισης των υπηρεσιών στα υπο-
βαλλόµενα αιτήµατα, συµµετοχή ιδιωτών, ορκωτών ελεγκτών,
µηχανικών κ.λπ. στις διαδικασίες αξιολόγησης και ελέγχου, επι-
τέλους νέο ολοκληρωµένο πληροφορικό σύστηµα, δοµηµένο µε
σύγχρονη τεχνολογία που θα επιτρέψει την επιτάχυνση των δια-
δικασιών.

Παράλληλα, διευρύνουµε τη δυνατότητα ένταξης νέων δυνα-
µικών κλάδων της οικονοµίας µε τη θεσµοθέτηση δεκατριών
νέων θεµατικών καθεστώτων ενίσχυσης σε σχέση µε την οριζόν-
τια µορφή του ισχύοντος νόµου. 

Επίσης, στη σωστή κατεύθυνση βρίσκεται η επαναφορά του
ύψους των επενδυτικών σχεδίων στις 100 χιλιάδες ευρώ για τις
πολύ µικρές επιχειρήσεις, όπως ίσχυε και µε τον προηγούµενο
νόµο και εύστοχη βεβαίως είναι η δυνατότητα ένταξης των ξενο-
δοχείων τριών αστέρων στον αναπτυξιακό νόµο δεδοµένου ότι
αποτελούν τη ραχοκοκαλιά του ελληνικού τουρισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εικόνα της Ελλάδας που κυ-
ριαρχούσε τα προηγούµενα χρόνια στο εξωτερικό είναι µιας
χώρας που εµποδίζει τις επενδύσεις, εχθρεύεται το επιχειρηµα-
τικό περιβάλλον και θέτει διαρκώς γραφειοκρατικά εµπόδια. 

Από το 2019 ως και σήµερα ένας από τους βασικότερους στό-
χους της Κυβέρνησης και του Κυριάκου Μητσοτάκη ήταν και πα-
ραµένει η απλοποίηση των γραφειοκρατικών διαδικασιών και η
ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας κάθε µεγέθους και θα έλεγα
πως, παρά την επίµονη αλλά µάταιη προσπάθεια της Αντιπολί-
τευσης να αποδείξει ότι δεν υπάρχει συγκροτηµένη στρατηγική
για την ενίσχυση του επιχειρείν, η αλήθεια είναι εκ διαµέτρου αν-
τίθετη. Γίνεται συστηµατική όσο και συντεταγµένη δουλειά προς
αυτή την κατεύθυνση και µάλιστα στη διάρκεια µιας παγκόσµιας
υγειονοµικής κρίσης άνευ προηγουµένου, µίας κρίσης η οποία
θα µπορούσε να επιφέρει καθυστερήσεις σε πολλούς τοµείς.

Αντί, λοιπόν, σήµερα να αναγκαζόµαστε, αν θέλετε, να απολο-
γούµαστε για παραλείψεις, για καθυστερήσεις, µπορούµε να
αναφερόµαστε σε απτές, χειροπιαστές και εφαρµόσιµες πολιτι-
κές, τις οποίες νοµοθετούµε και υλοποιούµε: ο νόµος «Επενδύω
στην Ελλάδα», ο νόµος περί απλοποίησης γραφειοκρατικών δια-
δικασιών, οι µειώσεις των φορολογικών συντελεστών είναι συγ-
κεκριµένες πολιτικές, πολιτικές που οδηγούν στη νέα εποχή την
επιχειρηµατική ανάπτυξη της χώρας και στη βάση αυτών των πο-
λιτικών θα ζητήσουµε να κριθούµε στο τέλος της τετραετίας από
τον ελληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για την τήρηση του χρόνου.

Καλώ τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Κωνσταντίνο Ζαχαριάδη.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Ζαχαριάδη. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά-

δελφοι, αγαπητέ Υπουργέ, µία αναφορά για τα χθεσινά. Οι δη-
µοκρατίες δεν κλείνουν µικρόφωνα ποτέ!
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Τώρα για τα σηµερινά, για την ύλη του νοµοσχεδίου. Ακούω
ένα επιχείρηµα -το είπε και ο κ. Γεωργιάδης προηγουµένως- ότι
εν πάση περιπτώσει είµαστε φανταστικοί στην ανάκαµψη της οι-
κονοµίας, γιατί -λέει- έχουµε φτάσει εµείς και άλλες τρεις χώρες
εκεί που ήµασταν πριν την πανδηµία, ενώ οι άλλοι δεν έχουν φτά-
σει. Επειδή ξέρω ότι ο κ. Γεωργιάδης εν πάση περιπτώσει είναι
ένας ευφυής άνθρωπος, συνυπολογίζει σ’ αυτό το οποίο λέει το
γεγονός ότι η ελληνική οικονοµία από το 2009 µέχρι και το 2016
είχε µία συρρίκνωση της τάξης του 25%; Δεν είναι λογικό ότι µαζί
µε αυτήν την πτώση και την πτώση του 9% πέρυσι είναι πιο εύ-
κολο να κάνει rebound σε σχέση µε τις άλλες ευρωπαϊκές οικο-
νοµίες; 

Και µου κάνει µία εντύπωση, αγαπητοί συνάδελφοι, που λέτε
«Η έκθεση του ΙΟΒΕ», «του ΙΟΒΕ», «του ΙΟΒΕ». Μάλιστα. Τη δια-
βάσατε αυτή την έκθεση ή σας δώσανε στην αποδελτίωση δύο
σηµεία να τα πείτε;

Κατ’ αρχάς το ΙΟΒΕ, όπως ξέρετε, δεν είναι και κανένα think
tank του ΣΥΡΙΖΑ. Κάθε άλλο. Τι λέει όµως η έκθεση του ΙΟΒΕ,
την οποία την αναπαράγετε; «Πολλαπλά σήµατα κινδύνου για τα
συστηµικά προβλήµατα που ταλανίζουν την ελληνική οικονοµία
έστειλε το ΙΟΒΕ, µε αιχµή τα δίδυµα ελλείµµατα που διευρύνον-
ται παράλληλα µε το rebound της οικονοµίας: Πρώτον, το δηµο-
σιονοµικό έλλειµµα που εκτινάχθηκε, εξαιτίας του «πακτωλού»
οριζόντιων κρατικών ενισχύσεων και δεύτερον, το έλλειµµα στο
εµπορικό ισοζύγιο επίσης ανοίγει επικίνδυνα, υποδηλώνοντας ότι
µαζί µε το χαµένο ΑΕΠ η χώρα ανακτά ατόφιες και όλες τις διαρ-
θρωτικές αδυναµίες του. Συµπέρασµα: χωρίς τις αναγκαίες µε-
ταρρυθµίσεις δεν αλλάζει το οικονοµικό µοντέλο του παρασιτισ-
µού και της πολύ χαµηλής παραγωγικότητας». Το ΙΟΒΕ τα λέει
αυτά τα πράγµατα. Λέει µετά βεβαίως για την ανάκαµψη το 2021
και για το 2022 και λέει ότι για να µπορεί αυτό να είναι διατηρή-
σιµο χρειάζεται να αλλάξουµε κάποια πράγµατα τα οποία η ελ-
ληνική οικονοµία τα είχε ως παθογένειες πριν µπει στην κρίση
των µνηµονίων. 

Επίσης, λέει συγκεκριµένα «Δηµοσιονοµικό έλλειµµα: απαιτεί-
ται µεγάλη δηµοσιονοµική προσαρµογή για να περιοριστεί το έλ-
λειµµα φέτος στο 1,5% από το 6,7% που εκτινάχθηκε πέρυσι.
Πολύ περισσότερο γιατί σε µία περίοδο µεγάλης αβεβαιότητας
και ασάφειας για τους νέους δηµοσιονοµικούς κανόνες από το
2023, η Ελλάδα έχει το υψηλότερο δηµόσιο χρέος στην Ευρω-
ζώνη». Πώς θα κάνετε αυτή τη δηµοσιονοµική προσαρµογή,
κύριε Παπαθανάση; Από πού θα βρεθούν αυτοί οι πόροι; Το λέω
διότι όλοι αναγκαστήκαµε αυτά τα χρόνια να κάνουµε δηµοσιο-
νοµική προσαρµογή. Τι θα κάνετε; Θα ανεβάσετε τους φόρους;
Θα κόψετε τις παροχές του κοινωνικού κράτους; Ποια είναι η µα-
γική συνταγή που έχετε για να πάτε το έλλειµµα από το 6% στο
1,5%;

Επίσης βλέπω µία µεγάλη χαρά κάθε φορά που η χώρα δανεί-
ζεται µε χαµηλά επιτόκια κ.λπ.. ΙΟΒΕ: «Η ανοδική πορεία των επι-
τοκίων στις διεθνείς αγορές αυξάνει το κόστος χρηµατοδότησης
της χώρας. Είναι κρίσιµο να µην αυξηθούν τα spread και το κό-
στος δανειοδότησης συγκριτικά µε άλλες οικονοµίες της Ευρω-
ζώνης». Θυµίζω ότι από πάνω λέει ότι έχουµε το µεγαλύτερο
ευρωπαϊκό χρέος. Καταλάβαµε ότι µέσα σε ένα δίµηνο το επιτό-
κιο δανεισµού της χώρας πήγε από το 0,8% στο 1,8%; Γιατί έγινε
αυτό; Άλλαξαν τα βασικά µεγέθη της οικονοµίας; Όχι. Αλλάζει
το περιβάλλον µέσα στο οποίο λειτουργεί η οικονοµία και εσείς
εδώ πέρα πανηγυρίζετε σε µία κατάσταση που όλες οι µελέτες
προοιωνίζονται ότι ιδίως για την Ελλάδα θα είναι πάρα πολύ δύ-
σκολη.

Και βεβαίως είναι και το ζήτηµα του πληθωρισµού. Ας αφήσω,
λοιπόν, εγώ τι λέει το ΙΟΒΕ. Απλά διαβάστε τα καλύτερα, για να
έχουµε και µία συζήτηση.

Είναι αυτός αναπτυξιακός νόµος; Δηλαδή αντιλαµβάνεστε
πλέον ότι σε όλον τον κόσµο και µέσα στην πανδηµία µαζί µε την
ανάπτυξη συζητάνε και το ζήτηµα των ανισοτήτων; Τι σηµαίνει
ανάκαµψη 10% και 9% και 8% για κάποιον που ο µισθός του είναι
σχεδόν όσο ο λογαριασµός του ηλεκτρικού ρεύµατος; Τι σηµαί-
νει γι’ αυτόν τον άνθρωπο; Του λέει κάτι, περνάει από το σπίτι
του, περνάει από την οικογένειά του, περνάει από την καθηµερι-
νότητά του; Όχι. Εδώ έχουµε µία κρίση η οποία αυξάνει τις ανι-

σότητες κι εσείς το παρακολουθείτε.
Δείτε τις ανακοινώσεις της ΓΣΕΒΕΕ -δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ η ΓΣΕ-

ΒΕΕ-, των επιµελητηρίων σε όλη τη χώρα. Το 50% της επιχειρη-
µατικότητας δεν τα βγάζει πέρα, δεν µπορεί να αντεπεξέλθει στα
βασικά έξοδα. Εσείς έχετε πάντα τη στρατηγική µεγάλες επιχει-
ρήσεις, εκεί τα δίνετε όλα, άντε να τσιµπήσει κάτι κανένας µε-
σαίος, οι µικροί τίποτα. Επιµένετε σε ένα συγκεντρωτικό µο-
ντέλο, δεν αξιοποιείτε όλη την εργαλειοθήκη που έχει προκύψει
διεθνώς κυρίως από προοδευτικές κυβερνήσεις αλλά και από
συντηρητικές κυβερνήσεις µε κοινωνική ευαισθησία για τα εργα-
λεία τα οποία δίνει η κρίση.

Δεν ξέρετε, δεν ακούτε, δεν παρακολουθείτε τη διεθνή οικο-
νοµική συζήτηση για το θέµα των trickle down economics; Δεν
δουλεύει αυτό το πράγµα, δεν αποδίδει. Και στην Ελλάδα υπήρ-
χε περίοδος στις αρχές της δεκαετίας του 2000, στα τέλη της
δεκαετίας του ’90 που είχαµε µεγάλους ρυθµούς ανάπτυξης. Τι
έγινε στις υποδοµές; Τι έγινε στο κοινωνικό κράτος; Τι έχουµε
πληρώσει µέσα σε αυτά τα δέκα χρόνια της κρίσης; Όλες αυτές
τις θεσµικές και προγραµµατικές υστερήσεις πληρώνουµε.

Επίσης, οι µισθοί και του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα
είναι ένα κοµµάτι στην κίνηση της οικονοµίας. Θα δώσετε ποτέ
προτεραιότητα σ’ αυτό το κοµµάτι ή µονίµως θα δίνετε προτε-
ραιότητα στην αύξηση της κερδοφορίας; Τι θα πάθει δηλαδή η
οικονοµία αν ρίξει έµφαση λίγο παραπάνω στους µισθούς, για
να µπορέσουνε να βγάλουνε την κρίση; Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. Ο άνθρωπος, ο πολίτης δεν µπορεί να βλέπει την οικο-
νοµία ως µεγέθη τα οποία δεν αποτυπώνονται στην καθηµερινό-
τητά του και είναι ξοφληµένο το ιδεολόγηµα που λέει «αν αυ-
ξήσω τους µισθούς θα κάνω πληθωρισµό». Ορίστε, έχει εκτιναχ-
θεί ο πληθωρισµός, είναι καθηλωµένοι οι µισθοί. Αυξήσαµε εµείς
τους µισθούς 11% και 22% τον κατώτατο µισθό, δεν αυξήθηκε ο
πληθωρισµός. Είναι µικρό το κοµµάτι της κίνησης. Εσάς, όµως,
τι σας ενδιαφέρει; Εσάς σας ενδιαφέρει -σε µισό λεπτό τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε- να έχετε καθηλωµένο τον κόσµο της εργα-
σίας, να έχετε σπασµένα τα εργασιακά τους δικαιώµατα, να µην
µπορεί να φτιαχτεί η ραχοκοκαλιά της µεσαίας τάξης και να έχει
µία φυσιολογική καθηµερινότητα.

Και βεβαίως να δούµε πόσοι πόροι πάνε στο κέντρο, πόσοι
πάνε στην περιφέρεια. Γιατί όσον αφορά το Ταµείο Ανάκαµψης
η τοπική αυτοδιοίκηση είναι απ’ έξω; Πήγα πρόσφατα στην
Ήπειρο. Εγώ δεν το ήξερα -είναι και έλλειµµά µου- ότι εκεί οι άν-
θρωποι δεν έχουν παροχή φυσικού αερίου, δεν έχουν σιδηρό-
δροµο. Πώς θα αναπτυχθεί αυτή η χώρα χωρίς βασικές υποδο-
µές; Κάναµε το Ρίο - Αντίρριο, πανηγύριζαν όλοι τότε. Δεν φρον-
τίσαµε να περνάει το τρένο απέναντι. Και τώρα λέµε να αναπτυχ-
θεί; Πώς θα αναπτυχθεί;

Τα πράγµατα είναι απλά. Υπάρχουν µοντέλα. Δεν θα ανακαλύ-
ψουµε την πυρίτιδα. Εµείς -και σε αυτό το οποίο κάναµε όταν
ήµασταν κυβέρνηση, αλλά και στο πρόγραµµά µας και το κάνουν
πολλές προοδευτικές κυβερνήσεις σε όλο τον κόσµο- θέλουµε
τη διάχυση του οικονοµικού οφέλους στην κοινωνία, την απο-
φυγή κάθε µορφής κοινωνικού αποκλεισµού, την αύξηση της εγ-
χώριας παραγόµενης αξίας, την ισόρροπη ανάπτυξη των περιφε-
ρειών της χώρας και τη δυναµική ενός µετασχηµατισµού της οι-
κονοµίας µε «πράσινο» πρόσηµο. Δηλαδή θέλουµε να φτιάξουµε
ένα ανθεκτικό και βιώσιµο παραγωγικό µοντέλο για µία ισχυρή,
βιώσιµη και ανθεκτική Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε κι ε-
µείς τον κ. Ζαχαριάδη.

Ζήτησε τον λόγο ο κύριος Υπουργός. Έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Παίρνω τον λόγο γιατί ο κ. Ζαχαριά-
δης έθιξε κάποια ζητήµατα και αισθάνοµαι ότι πρέπει να δώσω
κάποιες απαντήσεις.

Αλήθεια, κύριε Ζαχαριάδη, πώς αντιλαµβάνεστε την ανάπτυξη;
Είπατε «θα περάσει από το σπίτι κάποιου αυτό το οποίο συζη-
τάµε σήµερα;». Μα, όλη η πεµπτουσία ενός αναπτυξιακού µον-
τέλου και συγκεκριµένα, ενός αναπτυξιακού νόµου είναι για να
περάσει από το σπίτι κάποιου αυτό το οποίο δηµιουργείται, έτσι
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ώστε να µπορέσει να διανεµηθεί πλέον ως πλούτος στην κοινω-
νία, εκεί που χρειάζεται. 

Κι επειδή αναφερθήκατε σχετικά µε πράγµατα που κάνατε ή
που θέλετε να κάνετε -δεν έχει σηµασία, το αντιλήφθηκα ότι είναι
στον σχεδιασµό σας-, πάντως δεν ήταν στον σχεδιασµό σας κατά
τη διάρκεια της διακυβέρνησης, διότι ο αναπτυξιακός νόµος ο
οποίος ήταν σε ισχύ, ο ν.4399, δεν αντιµετώπιζε τις περιφέρειες
ισότιµα, δεν έβλεπε το πού υπάρχει ανάγκη για να µπορέσει να
κατευθύνει πόρους.

Είχατε δηµιουργήσει κουβάδες, κύριε Ζαχαριάδη, και µέσα
από αυτούς τους κουβάδες όποιος προλάβαινε έπαιρνε. Το απο-
τέλεσµα είναι ότι οι περιφέρειες της πατρίδας µας δεν αναπτύχ-
θηκαν µε κάποια ισόρροπη ανάπτυξη, διότι δεν είχατε πουθενά
στο νοµοσχέδιό σας οποιαδήποτε διάταξη που να έδινε αυτό το
στοιχείο, όχι µόνο στις περιφέρειες, αλλά ούτε και στους κλά-
δους της οικονοµίας. 

Πώς αναµένατε, λοιπόν, η αγροδιατροφή στη δυτική Μακεδο-
νία ή στη δυτική Ελλάδα να µπορούσε να αναπτυχθεί ισόρροπα,
αν θέλετε, µε την αγροδιατροφή σε µία άλλη περιφέρεια; Ταυ-
τόχρονα πώς αναµένατε ότι ο τουρισµός που είναι ένας δυναµι-
κός κλάδος δεν θα απορροφούσε το 60% των πόρων αφήνοντας
τους άλλους κλάδους µε πολύ µικρότερους και χαµηλότερους
πόρους; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κύριο Υπουργό.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.

Κωνσταντίνος Κόλλιας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εκπροσωπώντας γεωργική περιφέρεια και προερ-
χόµενος και ο ίδιος από αγροτική οικογένεια, δεν θα µπορούσα
παρά να εκφράσω την απόλυτη ευαρέσκειά µου, γιατί το νοµο-
σχέδιο που έχουµε µπροστά µας δίνει ιδιαίτερη ώθηση στον
πρωτογενή τοµέα µε την ένταξη δύο αποκλειστικών καθεστώτων
ενισχύσεων που αφορούν τον τοµέα των νέων επιχειρήσεων της
αγροδιατροφής και της µεταποίησης των αγροτικών προϊόντων. 

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί ένα νέο παραγωγικό µοντέλο,
απόλυτα εναρµονισµένο µε τα σύγχρονα ευρωπαϊκά δεδοµένα.
Είναι δεδοµένο ότι η Κυβέρνησή µας µένει αταλάντευτη στη
θέση ότι ο στόχος της αύξησης επενδυτικής δραστηριότητας
περνάει αποκλειστικά και µόνο µέσα από τις επενδύσεις. 

Η λογική των οριζόντιων ενισχύσεων που υπήρξε µε τον προ-
ηγούµενο νόµο του 2016 πλέον εξαλείφεται. Είναι γεγονός ότι
στο παρελθόν είδαµε λίγες επενδύσεις στην έρευνα και την ανά-
πτυξη. Ήρθε, λοιπόν, ο καιρός σήµερα να κάνουµε το µεγάλο
άλµα, ένα καθοριστικό άλµα για την «πράσινη», βιώσιµη και αει-
φόρο ανάπτυξη, µέσω ενός ενιαίου πλαισίου που θα καλύπτει τις
επενδυτικές ανάγκες της χώρας ολιστικά και όχι µε αποσπασµα-
τικές παρεµβάσεις. 

Ο νέος αναπτυξιακός νόµος θέτει τη χώρα µας σε νέα τροχιά,
ανταποκρίνεται στις σύγχρονες απαιτήσεις της επιχειρηµατικό-
τητας, αναδεικνύει το συγκριτικό πλεονέκτηµα κάθε περιφέρειας
και την αξιοποίηση των δυνατοτήτων του πρωτογενή τοµέα. Επι-
πλέον, δίνει ώθηση στην ανάπτυξη της βιοµηχανίας, ενισχύοντας
ταυτόχρονα την ανταγωνιστικότητα, την αξιοπιστία και την εξω-
στρέφεια της χώρας µας. 

Στον νέο αναπτυξιακό νόµο υπάρχουν δεκατρία καθεστώτα
ενισχύσεων µε θεµατική στόχευση. Πιο συγκεκριµένα, ψηφιακός
και τεχνολογικός µετασχηµατισµός επιχειρήσεων, πράσινη µετά-
βαση και περιβαλλοντολογική αναβάθµιση επιχειρήσεων, νέο επι-
χειρείν µε έµφαση στην πρωτογενή παραγωγή, δίκαιη αναπτυ-
ξιακή µετάβαση, έρευνα και εφαρµοσµένη καινοτοµία, αγροδια-
τροφή και µεταποίηση γεωργικών προϊόντων, µεταποίηση µη γε-
ωργικών προϊόντων, επιχειρηµατική εξωστρέφεια και εξαγωγικές
δραστηριότητες, ενίσχυση τουριστικών επενδύσεων, εναλλακτι-
κές µορφές τουρισµού, µεγάλες επενδύσεις.

Όπως βλέπουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, το εν λόγω νοµοσχέ-
διο αφορά σχεδόν στο σύνολο των τοµέων της οικονοµίας. Ιδιαί-
τερη έµφαση δίνεται στους νέους επιχειρηµατίες και στο
εξειδικευµένο προσωπικό. Προβλέπει σταθερούς κύκλους προ-
κηρύξεων σε ετήσια βάση. 

Περαιτέρω, µε τον νέο νόµο εισάγονται σηµαντικές καινοτο-
µίες σε όλη τη διαδικασία υποβολής αξιολόγησης και ελέγχου
των επενδυτικών σχεδίων. Προβλέπονται ρητές προθεσµίες για
την έκδοση των συναφών διοικητικών πράξεων. 

Όχι σαν εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, που
για πολλά χρόνια λίµναζαν πραγµατικά οι φάκελοι µέσα στα γρα-
φεία των Υπουργών και χρειάστηκαν πάνω από δύο χρόνια, προ-
κειµένου να αξιολογηθούν. Αυτό βεβαίως είχε σαν αποτέλεσµα
τα επενδυτικά σχέδια να έχουν ακυρωθεί στην πράξη και πολλοί
από τους επιχειρηµατίες που είχαν βάλει ίδια κεφάλαια να υπο-
στούν ζηµιές. 

Και όλα αυτά γιατί; Η εξήγηση είναι απλή, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί δεν πιστεύετε στις επενδύσεις. «ΣΥ-
ΡΙΖΑ και επένδυση» µόνο ως ανέκδοτο µπορεί να εκληφθεί.
Θεωρείτε το επιχειρείν αδίκηµα. Το πιστοποιεί το παρελθόν σας. 

Να ξεκινήσω από την επένδυση της «COSCO», την οποία πο-
λεµήσατε λυσσαλέα, άσχετα αν στο τέλος και κάτω από την
πίεση των δανειστών υποχρεωθήκατε να ξεχωρίσετε το 5% του
ΟΛΠ χωρίς διαπραγµατεύσεις. 

Να σας θυµίσω τη στάση σας όταν ήσασταν κυβέρνηση στην
επένδυση του Ελληνικού. Ανακαλύψατε διατηρητέα κτήρια, ανα-
καλύψατε κρυµµένα δάση, ανακαλύψατε αρχαιότητες. Δεκαοκτώ
Βουλευτές σας µε ερώτηση προς το αρµόδιο Υπουργείο ζητού-
σαν να κηρυχθεί το µισό Ελληνικό ως αρχαιολογικός χώρος.
Βουλευτής σας πρωτοστατούσε µε τους αρχαιολόγους σε δια-
δηλώσεις διαµαρτυρίας, όταν συνεδρίαζε το ΚΑΣ µε σύνθηµα
«Το Ελληνικό ανήκει στον λαό». Και βεβαίως, ο ίδιος Βουλευτής
δήλωνε τότε ότι όποιος θέλει να επενδύσει επί ΣΥΡΙΖΑ, θα πρέπει
να τα µετράει όλα και να αποφασίζει ανάλογα. Δήλωση ΣΥΡΙΖΑ
100%. Δηλαδή επένδυσες επί ΣΥΡΙΖΑ; Κακό του κεφαλιού σου.
Καλά να πάθεις!

Το ίδιο δεν κάνατε και µε την επένδυση της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
ΣΟΣ» στις Σκουριές Χαλκιδικής; Προσπαθήσατε να διώξετε
κακήν κακώς την εταιρεία, οργανώνοντας διαδηλώσεις, επικεφα-
λής των οποίων ήταν Βουλευτές σας και σηµαντικά στελέχη σας
στην περιοχή. 

Με υπουργικές αποφάσεις ανακαλέσατε άδειες, οι οποίες,
όµως, στη συνέχεια ακυρώθηκαν από το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας. Αυτό αποτελεί τη µεγαλύτερη δυσφήµιση για τη χώρα µας
στον επιχειρηµατικό κόσµο εντός και εκτός Ελλάδος.

Ακόµη και σήµερα, ύστερα από επίµονες διαπραγµατεύσεις
και συµφωνία µε την εταιρεία και το ελληνικό δηµόσιο, έχουµε
άµεσες επενδύσεις 1,9 δισεκατοµµύριο δολάρια, χίλιες τετρακό-
σιες νέες θέσεις εργασίας, που µαζί µε τις παλαιές και αυτές που
εµπλέκονται άµεσα µε τη λειτουργία των µεταλλείων ξεπερνούν
τις πέντε χιλιάδες.

Ποιο ήταν το αποτέλεσµα της πολιτικής σας; Το 2015, το 2016,
το 2017 και το 2018 η χώρα µας ως προς την ανάπτυξη ήταν στην
τελευταία θέση µεταξύ των κρατών της Ευρωζώνης, ενώ σήµερα
είµαστε στην τρίτη θέση. Τώρα βεβαίως ανεβαίνετε στο Βήµα και
κόπτεστε για τους επενδυτές, για τις µικρές και µεγάλες επιχει-
ρήσεις. 

Επανερχόµενος στο νοµοσχέδιο, αναφέροµαι και στους δι-
καιούχους ενισχύσεων, που είναι οι εµπορικές εταιρείες, οι συ-
νεταιρισµοί, οι κοινωνικές συνεταιριστικές επιχειρήσεις, αγροτι-
κοί συνεταιρισµοί, οµάδες παραγωγών, αστικοί συνεταιρισµοί,
αγροτικές εταιρικές συµπράξεις, υπό ίδρυση ή υπό συγχώνευση
εταιρείες, κοινοπραξίες που ασκούν εµπορική δραστηριότητα,
δηµόσιες και δηµοτικές επιχειρήσεις. 

Και σε ό,τι αφορά το σκέλος των ενισχύσεων να πούµε τα
εξής. Το ποσοστό χορήγησης ενισχύσεων είναι αυξηµένο κατά
5% έως 25% συγκριτικά µε τα ποσοστά του ισχύοντος πλαισίου.
Τα νέα ποσοστά µάλιστα φτάνουν δυνητικά µέχρι 60% για τις µε-
γάλες επιχειρήσεις, 70% για τις µεσαίες και 80% για τις µικρές. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας την οµιλία µου, θα
ήθελα να υπογραµµίσω ότι µπροστά µας ανοίγεται και πάλι ο
δρόµος των θετικών επιδόσεων για την οικονοµία. Η χώρα µας
επανέρχεται σε τροχιά ανάπτυξης. Είναι η καταλληλότερη στιγµή
για να κάνει η οικονοµία µας το µεγάλο άλµα προς το µέλλον. Ο
προσανατολισµός του σχεδίου είναι σαφής. Αλλάζει ουσιαστικά
το παραγωγικό µοντέλο της χώρας. Επαναπροσδιορίζεται η
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δοµή της ελληνικής οικονοµίας. 
Γι’ αυτό και σας καλώ να το υπερψηφίσετε.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Κόλλια, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώ εδώ και αρκετές

ώρες τη συνεδρίαση και µου κάνει εντύπωση ότι οι συνάδελφοι
της Πλειοψηφίας επανέρχονται στα χθεσινά γεγονότα, καθώς και
στην υπόθεση «NOVARTIS» και επαναλαµβάνουν µία επιχειρηµα-
τολογία η οποία δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. 

Θέλω λοιπόν να πω σε όλους τους τόνους ότι κατ’ αρχάς η
χθεσινή µέρα είχε ένα γεγονός. Το µείζον είναι ότι αφαιρέθηκε ο
λόγος από Βουλευτή, κάτι που δεν έχει συµβεί στη µεταπολιτευ-
τική ιστορία της χώρας, και αφαιρέθηκε από Βουλευτή, γιατί ο
Προεδρεύων άσκησε καταχρηστικά το δικαίωµά του. Διαβάστε
το άρθρο 66 του Κανονισµού της Βουλής και θα βρείτε εκεί όλες
τις απαντήσεις. Το πολιτικό στίγµα δηλαδή της χθεσινής ηµέρας
ήταν η αφαίρεση του λόγου από Βουλευτή. Και γι’ αυτό δεν λέτε
κουβέντα. 

Δεύτερον, αισθάνεστε ότι έχετε ούριο άνεµο στα πανιά σας,
γιατί αρχειοθετήθηκε η δικογραφία για τον κ. Γεωργιάδη και ανα-
φέρεστε ξανά στην υπόθεση «NOVARTIS». Δεν ξέρω πόσοι από
εσάς που µιλήσατε σήµερα έχετε δει παραπάνω από µία σελίδα
ή το non paper που σας δίνει το κόµµα για την υπόθεση «NO-
VARTIS», αλλά πρέπει να σας πω δύο πολύ συγκεκριµένα πράγ-
µατα για να ξέρετε για τι πράγµα µιλάτε. 

Το σκάνδαλο «NOVARTIS» δεν είναι ελληνική επινόηση. Το
σκάνδαλο «NOVARTIS» ήρθε στη χώρα από το εξωτερικό, από
την Αµερική. Έτσι έφτασε εδώ. Δεν είναι κατασκευή κάποιων
σκοτεινών εγκεφάλων του ΣΥΡΙΖΑ. Το πρώτο. 

Το δεύτερο: Για την υπόθεση «NOVARTIS» υπάρχει ένα πρα-
κτικό συµβιβασµού µεταξύ της εταιρείας και του αµερικανικού
δηµοσίου, το οποίο επικυρώθηκε από το δικαστήριο του Νιου
Τζέρσεϋ, µε το οποίο η εταιρεία αναλαµβάνει να πληρώσει 350
εκατοµµύρια στο αµερικανικό δηµόσιο, γιατί χρηµάτισε, δωρο-
δόκησε στην Ελλάδα κυβερνητικούς αξιωµατούχους. Και όσοι
έχετε ασχοληθεί µε την υπόθεση, εκτός από το non paper που
σας διανέµουν, θα θυµάστε ότι η αντιπαράθεση τον καιρό εκείνο,
πριν ένα χρόνο και, ήταν αν µε τον όρο «κυβερνητικοί αξιωµα-
τούχοι» το πρακτικό συµβιβασµού εννοεί «στελέχη της κυβέρνη-
σης», όπως είναι η λογική ερµηνεία που δίνουµε εµείς, ή
«στελέχη των νοσοκοµείων», των νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου, όπως θέλετε να πιστεύετε.

Τρίτο γεγονός: Το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους µε οµό-
φωνο πόρισµά του δίνει εντολή στον Υπουργό Οικονοµικών να
κινήσει τη διαδικασία αποζηµίωσης του ελληνικού δηµοσίου για
τη ζηµία που υπέστη από τις παράνοµες πρακτικές της «NOVAR-
TIS». Και επί έναν χρόνο και, δεν έχετε κάνει τίποτε προς αυτή
την κατεύθυνση. 

Καταθέσαµε ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ δύο ερω-
τήσεις στον κ. Σταϊκούρα και τη δεύτερη φορά µας είπε ότι µόλις
πήρε κάποια στοιχεία από το αµερικανικό δηµόσιο. Είµαστε στο
2022 και δεν διεκδικείτε τα χρήµατα τα οποία µας αναλογούν ως
χώρα. 

Και σας καταλαβαίνω πολύ καλά. Διότι άµα είναι σκευωρία πώς
θα πάτε να ζητήσετε χρήµατα; Και αν πάτε να ζητήσετε χρήµατα,
τότε πώς είναι σκευωρία; Αυτά, για να ξέρουµε για τι πράγµα µι-
λάµε σε αυτή την Αίθουσα. 

Επί του αναπτυξιακού τώρα. Επιγράφεται, λοιπόν, το υπό ψή-
φιση νοµοσχέδιο «Αναπτυξιακός Νόµος - Ελλάδα Ισχυρή Ανά-
πτυξη» και από µία ειρωνεία της ιστορίας θυµίζει την ισχυρή
Ελλάδα της περιόδου Σηµίτη. Θυµίζω ότι την περίοδο εκείνη οι
ρυθµοί ανάπτυξης κάλπαζαν. Η µέθη του 2004, Ολυµπιακοί Αγώ-
νες, το Ευρωπαϊκό Κύπελλο, ήταν οι σπασµοί µίας κατάστασης
που κατέληξε στην πτώχευση του 2009. Τα λέω αυτά, γιατί έχει
πολύ µεγάλη σηµασία, όχι απλώς ο ρυθµός ανάπτυξης, αλλά οι
προϋποθέσεις και ο τρόπος ανάπτυξης. 

Συζητάµε τον αναπτυξιακό νόµο και το ερώτηµα στο οποίο δεν
θέλετε να απαντήσετε είναι για ποιον το όφελος, gui bono, που
λέµε εµείς οι νοµικοί. Για ποιον, λοιπόν, το κέρδος της ανάπτυξης
αυτής; Για τη µεγάλη πλειοψηφία της κοινωνίας; Για τις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις; Ή για τους συνήθεις επιχειρηµατικούς οµί-
λους και την κρατικοδίαιτη επιχειρηµατικότητα; Για τα ΜΜΕ, τις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις που αποτελούν τη ραχοκοκαλιά; Ή
για τους λίγους και εκλεκτούς, πολιτικούς και φίλους της Κυβέρ-
νησης; 

Ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ λειτουργούσε αποτελεσµατικά για τις µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις. Σήµερα θέλετε να αναδιατάξετε το
τοπίο. Μεταφέρετε πόρους προς τη µεγάλη επιχειρηµατικότητα,
στραγγίζοντας και στερώντας πόρους από τη µικροµεσαία, αυτό
δηλαδή που κάνετε µε το Ταµείο Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας.
Χρηµατοδοτείτε τις επιχειρήσεις µε τραπεζικά κριτήρια και πη-
γαίνουν επιχειρήσεις δηλαδή που µπορούν να πάνε και στον τρα-
πεζικό τοµέα να πάρουν χρήµατα και αυτές που έχουν ανάγκες
και είναι αποκλεισµένες από το τραπεζικό σύστηµα τους δίνεται
µια κλωτσιά να πάνε παρακάτω. 

Αυτό που έχει επανειληµµένα αποδειχθεί, το λεγόµενο trickle-
down economics, ότι δηλαδή άµα θα βγάλουν πολλά λεφτά οι
από πάνω θα επενδύσουν για να πάρουν χρήµατα και οι από
κάτω, δεν λειτουργεί. Το εγκατέλειψε µέχρι και ο Μπάιντεν. Και
εσείς παραµένετε στην πίσω γραµµή αυτής της λογικής της δε-
καετίας του ’80 και του ’90. 

Θέλω να πω και δύο στοιχεία συγκεκριµένα για το νοµοσχέδιο
και να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε. Το νοµοσχέδιο περιορίζει
ασφυκτικά τον ρόλο των περιφερειών αντί να τον ενισχύει. Απο-
δυναµώνει διαρκώς την κρατική εµπειρογνωµοσύνη και συνεπώς
τον ρόλο του κράτους να ελέγχει τους εµπλεκόµενους. Θεσπίζει
την έκθεση πιστοποίησης για τον έλεγχο πληρότητας και νοµι-
µότητας που θα κατατίθεται µε την αίτηση αυτή, θα υπογράφεται
από µέλος του Οικονοµικού Επιµελητηρίου εγγεγραµµένο στο
Εθνικό Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών. Αυτός ο έλεγχος
γινόταν από την υπηρεσία. Τώρα λοιπόν θα τον κάνει ιδιώτης και
θα τον επιβαρύνεται ιδιώτης. 

Έχετε προβλέψει για αύξηση της έντασης ενίσχυσης στα
100% των ορίων του χάρτη περιφερειακών ενισχύσεων, εφόσον
η επένδυση λαµβάνει χώρα σε ορεινές περιοχές, περιοχές που
βρίσκονται σε απόσταση έως τριάντα χιλιόµετρα από τα σύνορα
και σε νησιά µε πληθυσµό µικρότερο των τριών χιλιάδων εκατό
κατοίκων. Αυτή ήταν µία διάταξη του ισχύοντος νόµου, του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Σας λέµε, λοιπόν, ότι εδώ πρέπει να βάλετε και µία άλλη
παράµετρο, µε πτωτικά πληθυσµιακά κριτήρια, έτσι ώστε να µπει
και η κοινωνική διάσταση µέσα, όχι µόνον τυπικές προϋποθέσεις.
Δείτε λίγο την περιοχή του λεκανοπεδίου Νευροκοπίου, από τη
Δράµα, τον βόρειο Έβρο, που χειµάζεται. Με αυτόν τον τρόπο
θα µπορέσετε να βάλετε στον χάρτη των ενισχύσεων και αυτές
τις χειµαζόµενες περιοχές.

Επίσης, ανεβάσατε στις εκατόν πενήντα χιλιάδες τις επενδύ-
σεις για µικρές επιχειρήσεις.

Σας λέµε, λοιπόν: Ενισχύστε τη δηµιουργία τουριστικών κλινών
στα τριάστερα, που είναι τα µικρά ξενοδοχεία της επαρχίας, τα
οποία έγιναν πρωτίστως µε το «LEADER» και τα οποία βρίσκονται
στις τελευταίες τουριστικά περιφέρειες της χώρας. Αυτές είναι
οι προτάσεις που δίνουν ένα στίγµα κοινωνικής ευαισθησίας και
κυρίως, κοινωνικής δικαιοσύνης. Δεν τις ακούτε.

Δεν ξέρω -επειδή δεν είµαι µέλος της Επιτροπής Οικονοµικών
Υποθέσεων, κύριε Υπουργέ- αν κατατέθηκαν οι προτάσεις του
Οικονοµικού Επιµελητηρίου για τον αναπτυξιακό στη συζήτηση.
Τις καταθέτω στα Πρακτικά, για να αποτελέσουν και τη βάση της
επιχειρηµατολογίας, εάν και εφόσον αποφασίσετε να κάνετε κοι-
νωνικότερο και δικαιότερο τον νόµο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κατά τα υπόλοιπα, καταλαβαίνουν όλοι ότι αυτός ο νόµος δεν
αποτελεί λύση στο αναπτυξιακό πρόβληµα της χώρας και για
αυτόν τον λόγο, η καταψήφισή του είναι µονόδροµος για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.
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Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Ξανθόπουλο.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.
Χρήστος Δερµεντζόπουλος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, Κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπω ότι κά-
ποιοι προσπαθούν να επαναφέρουν συνέχεια και συνέχεια µία
υπόθεση η οποία πλέον έχει κλείσει οριστικά και δίκαια. Αυτή
είναι η υπόθεση «NOVARTIS». Αυτοί θα µείνουν στο παρελθόν.

Εµάς µε αυτό το νοµοσχέδιο αυτό που µας νοιάζει, µας ενδια-
φέρει είναι το αύριο, το µέλλον αυτού του τόπου και αυτό το κα-
ταλαβαίνουν και το θέλουν και οι ίδιοι οι πολίτες.

Γι’ αυτό, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
είναι πιστή στο όραµα της για µία Ελλάδα ισχυρή, δυνατή και αν-
ταγωνιστική και γι’ αυτό εισάγει σήµερα προς ψήφιση ένα νοµο-
σχέδιο που αποτελεί τοµή τόσο για την πληρότητά του όσο και
για τις καινοτοµίες τις οποίες εισάγει.

Με τον νέο αναπτυξιακό η χώρα κερδίζει το στοίχηµα της επι-
τάχυνσης και απλοποίησης των διαδικασιών, δίνοντας νέα πνοή
στην επιχειρηµατικότητα. Είναι γεγονός πως υπάρχει µία πολύ
σηµαντική αλλαγή του παραγωγικού πλούτου. Η πανδηµία τα τε-
λευταία δύο χρόνια έχει αλλάξει άρδην τις επενδυτικές προτε-
ραιότητες των χωρών, δίνοντας έµφαση σε επούλωση των
πληγών.

Αφήνοντας πίσω τις πληγές που έχει ανοίξει η πανδηµία, η
χώρα µας κοιτάει µπροστά, βάζει σε πρώτο πλάνο τις επενδύ-
σεις, την ανάπτυξη, την αναδιάρθρωση της αναπτυξιακής πολι-
τικής. Ήδη από το 2021 άρχισαν να εφαρµόζονται και ουσια-
στικά, να αναλύονται σε πλήρη εξέλιξη µεγάλα έργα που αλλά-
ζουν τη χώρα. Η Ελλάδα το 2021 βρέθηκε ανάµεσα στις πρώτες
χώρες σε ό,τι αφορά τον τοµέα των επενδύσεων. Ξεµπλόκαραν
µεγάλες επενδύσεις, όπως για παράδειγµα, η επένδυση στο Ελ-
ληνικό, αλλά και η εγκατάσταση µεγάλων κολοσσών, όπως και η
ενεργοποίηση εκατοντάδων θέσεων εργασίας.

Ενδεικτικά, µε τη δηµιουργία εγκαταστάσεων στην Ελλάδα
από τη «PFIZER», από τη «CISCO», την TeamViewer δηµιουργή-
θηκαν χιλιάδες θέσεις εργασίας σε νέους της χώρας µας, οι
οποίοι µπορεί να δίσταζαν στο παρελθόν να γυρίσουν, αλλά
πλέον επιστρέφουν και αναδεικνύουν πλήρως τη λαµπρή επιστη-
µοσύνη τους.

Με τον νέο αναπτυξιακό νόµο η ελληνική Κυβέρνηση δηµιουρ-
γεί χρηµατοδοτικά αναπτυξιακά εργαλεία, αναδιαµορφώνει προς
το βέλτιστο δυνατό σηµείο τα χρηµατοδοτικά κίνητρα που προ-
σφέρονταν από τον αντίστοιχο κοινοτικό µέσο όρο και δίνει νέα
ώθηση σε όσους θέλουν να επενδύσουν στη χώρα µας. Σε ένα
φιλικό, αξιόπιστο και σίγουρο περιβάλλον, η χώρα µας είναι
έτοιµη να δεχθεί επενδύσεις, διαµορφώνοντας και χτίζοντας µια
ισχυρότερη θέση στην αναπτυξιακή ευρωπαϊκή σκακιέρα.

Με τον νέο αναπτυξιακό νόµο επιτυγχάνεται ο µετασχηµατι-
σµός της παραγωγικής διαδικασίας των επιχειρήσεων, µε την εν-
σωµάτωση σύγχρονων τεχνολογιών αιχµής σε ένα πραγµατικά
ταχύτερο και ευέλικτο περιβάλλον. Εισάγεται ένα ευρύ πλέγµα
δράσεων, µε στόχο να καλύψει όλες τις πτυχές της επιχειρηµα-
τικής πρωτοβουλίας και όλα τα στάδια του κύκλου ζωής της επι-
χείρησης. Ο νέος επενδυτής, ο νέος επιχειρηµατίας δεν θα
αισθάνεται πλέον µόνος. Θα έχει δίπλα του την όποια στήριξη
απαιτείται από τα πρώτα βήµατα έως και την ανάπτυξη της επι-
χείρησής του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αναµφίβολο γεγονός ότι
κάθε είδους αναπτυξιακοί νόµοι παραδοσιακά αποτελούν το πιο
δηµοφιλές εργαλείο στη συνείδηση του επιχειρηµατικού κόσµου,
µε ιδιαίτερη προστιθέµενη αξία. Ο νέος αναπτυξιακός νόµος γί-
νεται πιο σύγχρονος και διαφοροποιείται σηµαντικά, προσβλέ-
ποντας σε ένα ιδιαίτερα θετικό αποτύπωµα.

Με το νέο θεσµικό πλαίσιο επιχειρείται µια σηµαντική τοµή σε
σχέση µε το παρελθόν. Ο νέος νόµος κοιτάζει προς το µέλλον
και φυσικά, γίνεται στοχευµένος και θεµατικός. Με δεκατρία θε-
µατικά και εµβληµατικά καθεστώτα που εισάγονται τα οφέλη, θα

είναι σηµαντικά και πολυποίκιλα τόσο ως προς την ανταπόκριση
στις ανάγκες των επιχειρήσεων, αλλά κυρίως ως προς την ανα-
πτυξιακή επιτάχυνση.

Με βοηθό αυτά τα δεκατρία καθεστώτα, οι νέες επενδύσεις
θα σχεδιάζονται, θα αναπτύσσονται και θα υλοποιούνται µε σύγ-
χρονες µορφές και πλήρη ασφάλεια. Για πρώτη φορά -και αυτό
είναι ιδιαιτέρως σηµαντικό- ο Αναπτυξιακός κοιτάει και προσβλέ-
πει στην ανάπτυξη των περιφερειών, δίνοντας τη δυνατότητα
υποβολής επενδυτικών σχεδίων, που θα συµβάλουν ισχυρά στην
ανάπτυξη τόσο της περιφερειακής όσο και της εθνικής οικονο-
µίας.

Εξάλλου, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης,
έχει µιλήσει επανειληµµένως για τη σηµασία της περιφερειακής
ανάπτυξης, αλλά και για τη δέσµευσή του για στήριξη της περι-
φέρειας. Γι’ αυτό, πέραν των µεγάλων εθνικών επενδύσεων, που
είτε υλοποιούνται είτε αναµένονται, στον Αναπτυξιακό περιλαµ-
βάνονται πρωτοβουλίες, όπως η αγροδιατροφή και η πρωτογε-
νής παραγωγή, η µεταποίηση και η εφοδιαστική αλυσίδα, η ενίσ-
χυση των τουριστικών επενδύσεων, οι εναλλακτικές µορφές του-
ρισµού κ.ά..

Για την περιοχή µου, την περιοχή του Έβρου, αυτοί οι τοµείς
αποτελούν εξαιρετικά εργαλεία για περαιτέρω αναπτυξιακή πο-
λιτική στην περιοχή.

Κύριοι Υπουργοί, αποτελεί ενθαρρυντικό γεγονός η ειδική µέ-
ριµνα που έχει ληφθεί για την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδο-
νίας-Θράκης στο πλαίσιο του παρόντος νόµου. Η περιφέρεια
µνηµονεύεται σε αυτές που πρέπει να ενισχυθούν περισσότερο
και µε βάση τον υπό επεξεργασία αναπτυξιακό νόµο, ενισχύονται
µε έως και 70%.

Θα ήθελα, φυσικά, να προτείνω να εξεταστεί η αύξηση του πο-
σοστού της επιδότησης σε περιοχές που παρουσιάζουν δραµα-
τική µείωση του πληθυσµού, όπως είναι το βόρειο τµήµα του
νοµού. Αυτό θα ωφελήσει την περιοχή, θα δώσει νέες θέσεις ερ-
γασίας και θα ενισχύσει την επιχειρηµατικότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα πραγµατικά εµ-
βληµατικό σχέδιο νόµου, το οποίο σε λίγο θα κληθούµε να ψηφί-
σουµε. Πρέπει, όµως, να βρεθούµε προ των ευθυνών µας και να
αναρωτηθούµε: Θέλουµε µια χώρα έρµαιο παρελθόντων πολιτι-
κών ή µια χώρα που θα κοιτάξει µπροστά;

Αντιλαµβάνοµαι τον ρόλο που έχει αναλάβει η Αντιπολίτευση.
Πρέπει, προφανώς, να ικανοποιήσει ένα συγκεκριµένο κοινό, να
δείξει ότι αντιπροτείνει, κάνοντας κριτική και έτσι, να δείξει ότι
ενδιαφέρεται πραγµατικά για το καλό του τόπου. Οι παλαιοκοµ-
µατικές, όµως, τακτικές πρέπει πια να εκλείψουν. Πρέπει, επιτέ-
λους, µια και έξω να δείξετε ότι η χώρα είναι η προτεραιότητά
σας.

Σε µεγάλα ζητήµατα της χώρας, εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία,
πάντα ήµασταν αλληλέγγυοι και συνοδοιπόροι. Ξέρουµε πολύ
καλά ότι ο χρόνος είναι χρήµα και πρέπει οι επενδύσεις να ξεκι-
νήσουν, µε λιγότερη γραφειοκρατία και λιγότερα έξοδα. Όλοι
κρινόµαστε και όλοι θα βρεθούµε προ των ευθυνών µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος αναπτυξιακός νόµος
είναι η καλύτερη απάντηση στο ερώτηµα: Ποια Ελλάδα θέλουµε;
Μια Ελλάδα που έχει ένα στρατηγικό σχέδιο και έναν ισχυρό επο-
πτικό ρόλο στην επιχειρηµατική και επενδυτική ανάπτυξη ή µια
Ελλάδα απλό παρακολουθητή στις εξελίξεις; Η απάντηση είναι
δεδοµένη.

Για αυτόν, λοιπόν, τον λόγο, σας καλώ να στηρίξετε το παρόν
σχέδιο νόµου, να φανείτε αντάξιοι των περιστάσεων και να γίνετε
και εσείς συνοδοιπόροι στο όραµα για µια νέα Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε ιδιαίτερα για την τήρηση του χρόνου, µάλιστα µε απόδοση
χρόνου και όχι υστέρηση.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, ο κ. Μανώλης Συντυχάκης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Η συζήτηση για τον νέο αναπτυξιακό νόµο δίνει την ευκαιρία
να φανεί ακόµα πιο καθαρά η στρατηγική ταύτιση της Νέας Δη-
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µοκρατίας µε τον ΣΥΡΙΖΑ, το Κίνηµα Αλλαγής, τα άλλα κόµµατα
πλην Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ανεξάρτητα από τις
επιµέρους διαφορές και το τι τελικά θα ψηφίσουν.

Είναι ένας ακόµη φιλοµονοπωλιακός νόµος, κατ’ εντολή βιο-
µηχάνων και Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε στόχο να υπηρετηθούν οι
νέες, πιο φρέσκες «πράσινες» και ψηφιακές απαιτήσεις του κε-
φαλαίου -οι «ανάγκες της εποχής», όπως ανέφερε και πριν από
λίγο ο κ. Παπαθανάσης- δηλαδή, τα νέα σχέδια για την καπιταλι-
στική ανάπτυξη, πετώντας στον λαό τα ψίχουλα που θα περισ-
σεύουν από το φαγοπότι της καπιταλιστικής κερδοφορίας.

Πρόκειται για ψέµα ολκής της Νέας Δηµοκρατίας, όταν λέει
ότι ο αναπτυξιακός νόµος είναι για τους πολλούς και τους µι-
κρούς. Αν είναι έτσι, τότε γιατί οι εκατοντάδες χιλιάδες εργατοϋ-
πάλληλοι, αυτοαπασχολούµενοι, ελεύθεροι επαγγελµατίες στον
τουρισµό, στο εµπόριο, στις τηλεπικοινωνίες, στις µεταφορές, οι
φτωχοί αγροτοκτηνοτρόφοι βλέπουν το εισόδηµά τους να συρ-
ρικνώνεται, να φορτώνονται µε αµέτρητα βάρη, φόρους και χα-
ράτσια, µε κόψιµο των επιδοτήσεων, µε συνεχείς ανατιµήσεις και
ακρίβεια, έχοντας διαρκώς τη θηλιά στον λαιµό τους.

Όχι τυχαία, τους αυτοαπασχολούµενους, τις πολύ µικρές και
οικογενειακές επιχειρήσεις τις χαρακτηρίζετε «διαρθρωτικό πρό-
βληµα της οικονοµίας», είναι εµπόδια στα σχέδια συγκέντρωσης
και συγκεντροποίησης του κεφαλαίου. 

Με τον αναπτυξιακό νόµο του ΣΥΡΙΖΑ µέχρι 31-12-2021 είχαν
ενταχθεί τρεις χιλιάδες επτακόσια είκοσι έξι σχέδια στήριξης
πολύ µικρών επιχειρήσεων σε σύνολο οκτακοσίων χιλιάδων, δη-
λαδή ούτε το 0,5% των επιχειρήσεων, µε µέσο όρο επένδυσης
τα 3 εκατοµµύρια ευρώ. Το ίδιο κάνει τώρα και η Νέα Δηµοκρα-
τία, η οποία κάτω από την κατακραυγή µείωσε το ελάχιστο ύψος
του επενδυτικού σχεδίου για την πολύ µικρή επιχείρηση από τα
150.000 σε 100.000 ευρώ, όσα δηλαδή είχε και ο ΣΥΡΙΖΑ. Μία ή
άλλη δηλαδή. 

Και ρωτάµε: Υπάρχει πολύ µικρή επιχείρηση, υπάρχουν αυτο-
απασχολούµενοι, που θα µπορούσαν να λάβουν επένδυση
3.000.000 ευρώ; Μα ποιον κοροϊδεύετε; Αν υποθέσουµε ότι
έχουµε δύο επιχειρήσεις που η µία καταθέτει σχέδιο 110.000
ευρώ και η δεύτερη 3.000.000 ευρώ, σε ποια θα εγκριθεί; Σε
αυτή, προφανώς, των 3.000.000 ευρώ. Είναι φανερό ότι το όριο
των 100.000 ευρώ είναι για τα µάτια του κόσµου. Ποιος µικρός
είναι αυτός που µπορεί να καταβάλει άλλωστε το ποσό, όταν
χρωστάει και της Μιχαλούς; Γι’ αυτούς τους λόγους, για λόγους
δηλαδή εντυπωσιασµού, η Κυβέρνηση δεν έχει κανένα θέµα να
µειώσει το ποσό από τις 150.000 στις 100.000 ευρώ. 

Το ίδιο κάνατε και µε τη µη επιστρεπτέα προκαταβολή που, όχι
µόνο δεν έδωσε ανάσα στις µικρές επιχειρήσεις, αλλά τις πέταξε
έξω, ενισχύοντας τις µεγάλες, επιβεβαιώνοντας και τον χαρα-
κτήρα και τις προτεραιότητες των προγραµµάτων ΕΣΠΑ. Το ίδιο
µε τους αυτοαπασχολούµενους, τους µικρούς επιχειρηµατίες
στην εστίαση, στον τουρισµό, στα συναφή επαγγέλµατα που δέ-
χονται τις συνέπειες της πανδηµίας και της οικονοµικής κρίσης,
τις µονοκαλλιέργειες του τουρισµού και της λεγόµενης «εξω-
στρέφειας» µε τα χρέη τους να συσσωρεύονται και τα λουκέτα
να είναι πλέον σύνηθες φαινόµενο. 

Δικαιολογηµένα διαµαρτύρεται ο κλάδος των µικρών επιχειρη-
µατιών τουριστικών καταλυµάτων στην Κρήτη και ο ΣΕΤΚΕ –θα
καταθέσω, µάλιστα, στα Πρακτικά την επιστολή διαµαρτυρίας
της Οµοσπονδίας Επιχειρηµατιών Τουριστικών Καταλυµάτων
Ανατολικής Κρήτης «ΚΝΩΣΣΟΣ». Πρόκειται για περίπου σαράντα
χιλιάδες επιχειρήσεις πανελλαδικά, εκ των οποίων οι πέντε χιλιά-
δες είναι στην Κρήτη, είναι µικρές µέχρι είκοσι κλίνες, οικογενει-
ακές επιχειρήσεις, στην πλειοψηφία τους χωρίς προσωπικό,
εποχικές, λειτουργούν από τον Απρίλιο µέχρι τον Οκτώβριο. 

( Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο , το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, υλοποιώντας τη στρατηγική «προνόµια
στους λίγους και ισχυρούς» δεν τους συµπεριέλαβε στον ανα-
πτυξιακό νόµο -και δε θα µπορούσε φυσικά να γίνει και διαφο-
ρετικά, εµείς δεν έχουµε αυταπάτη περί αυτού- κατευθύνοντας
όλες τις επιδοτήσεις και τα κίνητρα µόνο για επενδύσεις στις µε-

γάλες ξενοδοχειακές µονάδες άνω των τριών αστέρων και σε
υποδοµές πολυτελούς ή εναλλακτικού τουρισµού. 

Εδώ και δύο χρόνια τους έχετε αφήσει στην τύχη τους, το 80%
των µικρών αυτών επιχειρήσεων-καταλυµάτων αποκλείστηκαν
από τα µέτρα οικονοµικής στήριξης λόγω της πανδηµίας µε διά-
φορες προφάσεις. Το ίδιο και κατά το παρελθόν, το 80-90% των
επιχειρήσεων αυτών απεντάχθηκαν από προγράµµατα ενίσχυσης
τουριστικών µικροµεσαίων επιχειρήσεων. Άλλη µια απόδειξη, λοι-
πόν, ότι ο αναπτυξιακός νόµος, οι αναπτυξιακοί νόµοι γενικό-
τερα, έχουν ως µοναδική προτεραιότητα τη στήριξη µεγαλοξενο-
δόχων, αεροπορικών και ναυτιλιακών εταιρειών, τουριστικών
πρακτόρων και όχι φυσικά τα µόνιµα υποζύγια που πληρώνουν
την κρίση που αυτοί προκαλούν. 

Και αναρωτιέται κανείς, πού είναι αυτό το µεγάλο τουριστικό
θαύµα; Ψάξτε στις τσέπες τους, των µεγαλοξενοδόχων και των
tour operator που ξεχειλίζουν από κέρδη και είναι όµως γεµάτες
καβούρια, όταν είναι να δώσουν τα δεδουλευµένα στους ξενο-
δοχοϋπαλλήλους. Τα επένδυσαν, τα επενδύουν σε τετράστερα
και πεντάστερα, απολαµβάνοντας παράλληλα ευνοϊκές ρυθµί-
σεις µε φοροαπαλλαγές, εισφοροαπαλλαγές, νέα προκλητικά κί-
νητρα που τους παρέχουν οι αναπτυξιακοί νόµοι µε πακτωλό
εκατοµµυρίων για τσάµπα τουριστική προβολή από Υπουργεία,
πόρους των περιφερειών, των δήµων, από κοινοτική χρηµατοδό-
τηση. Αµέτρητος ο κατάλογος προνοµίων και διευκολύνσεων. 

Βέβαια, το ΚΚΕ ποτέ δεν έτρεφε αυταπάτες ότι υπάρχει περί-
πτωση, έστω µία στο εκατοµµύριο, να ικανοποιηθούν οι απαιτή-
σεις των πολλών και µικρών στον καπιταλισµό είτε σε φάση
ανάπτυξης είτε σε φάση κρίσης. Άλλωστε, ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός δεν χάνει την ευκαιρία να υπενθυµίζει ότι δεν πρόκειται να
θιχτούν τα δηµοσιονοµικά περιθώρια που έχει για τη στήριξη των
επιχειρηµατικών οµίλων. Τα ίδια έλεγαν και τα ίδια έπρατταν και
οι προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Οι όποιες, λοιπόν, φιοριτούρες περί ενιαίου επιχειρηµατικού
κόσµου, τσουβαλιάζοντας αυτοαπασχολούµενους και µαζί µε
τους επιχειρηµατικούς οµίλους, δεν µπορούν να κρύψουν τον
κάλπικο χαρακτήρα των αναπτυξιακών νόµων µε την οικονοµία
και τους σχεδιασµούς σας να είναι απόλυτα υποταγµένοι στην
υπηρεσία της κυρίαρχης τάξης των πλουτοκρατών. 

Πουλάτε, µάλιστα, στους εργαζόµενους φύκια για µεταξωτές
κορδέλες λέγοντάς τους ότι η ανάπτυξη που επαγγέλλεστε θα
είναι ισόµετρη, ισόρροπη, βιώσιµη, δίκαιη και ότι θα εξαλείψετε
τις περιφερειακές ανισότητες κι ένα σωρό άλλα ψέµατα, απο-
σιωπώντας το γεγονός ότι ο καπιταλιστικός ανταγωνισµός είναι
που οδηγεί στην αναρχία της παραγωγής, στην ανισοµετρία σε
όλα τα επίπεδα, στοιχεία που βρίσκονται κυριολεκτικά στο DNA
σας. Εµβληµατικές επενδύσεις, όπως το Ελληνικό, η πρώην αµε-
ρικάνικη βάσης Γουρνών στην Κρήτη, οι µεγάλοι οδικοί άξονες
ανά την Ελλάδα, που χρυσοπληρώνει ο λαός µε τα διόδια, όπως
αποδείχτηκε και µε τον πρόσφατο χιονιά. Αεροδρόµια, λιµάνια,
απορρίµµατα, αιγιαλοί, εθνικοί δρυµοί παραχωρούνται όλα
στους ιδιώτες. Οι «πράσινες» επενδύσεις µε πακτωλούς δισεκα-
τοµµυρίων για τις ανεµογεννήτριες και τα φωτοβολταϊκά, για να
καταστεί, λέει, η χώρα µας ενεργειακός κόµβος. 

Δείξτε µου έναν αναπτυξιακό νόµο, ένα αναπτυξιακό σχέδιο
που να προτάσσει έργα αντιπληµµυρικής, αντιπυρικής και αντι-
σεισµικής προστασίας, νοσοκοµεία, σχολεία, παιδικούς και βρε-
φικούς σταθµούς, βελτίωση ακόµα των αγροτικών επαρχιακών
δρόµων, εγγειοβελτιωτικά έργα που συµβάλλουν στην προστα-
σία του εισοδήµατος του φτωχού αγροτοκτηνοτρόφου, µέτρα
προστασίας για το περιβάλλον, αποζηµίωση πληγέντων από κα-
ταστροφές που να εγγυάται το εισόδηµα των εργαζοµένων, την
επιβίωση των αυτοαπασχολούµενων µε µέτρα ανακούφισης,
όπως πολλές φορές σας έχει προτείνει το ΚΚΕ και τα έχετε
απορρίψει ασυζητητί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σε κάθε περίπτωση, ο λαός µας
πρέπει άµεσα να βρεθεί σε θέση µάχης, γιατί µόνο ο λαός µπορεί
να σώσει τον λαό και να ξεκόψει κάθε δεσµό µε τα κόµµατα του
κεφαλαίου, µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και να συγκρουστεί µαζί
τους. 
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Απέναντι, βέβαια, στον φαύλο κύκλο καπιταλιστικής ανάπτυ-
ξης και κρίσης προβάλλει η ανάγκη µιας ανώτερης οργάνωσης
της κοινωνίας -του σοσιαλισµού, λέµε εµείς- όπου ο κεντρικός
σχεδιασµός, τα κοινωνικοποιηµένα µέσα παραγωγής και ο εργα-
τικός λαϊκός έλεγχος είναι τα κλειδιά της επιτυχίας που οδηγούν
στην κοινωνική ευηµερία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Συντυχάκη. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, ο κ. Τρύφων Αλεξιάδης. 
Μετά είναι ο κ. Μελάς, µετά ο κ. Μουζάλας, ο κ. Βασιλειάδης

και πάει λέγοντας. 
Κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο. Και χρόνια πολλά για τη γιορ-

τή σας, του Αγίου Τρύφωνος σήµερα. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, να είστε καλά.

Και για όσους δεν το ξέρετε, ο Άγιος Τρύφων είναι ο µόνος άγιος
που κρατάει, στην εικόνα του δρεπάνι. Είναι προστάτης των αµ-
πελιών: και των αγρών.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Άρα, θα πρέπει να πάτε λίγο πιο αρι-
στερά.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Θα ήθελα να ήµουν είτε στην Ίµβρο
είτε στη Βυτίνα, αλλά είµαι εδώ σήµερα από το πρωί, από τις έν-
τεκα η ώρα και ξεκινώντας την οµιλία µου, θέλω να το ξεκαθα-
ρίσω µε σαφήνεια και κατηγορηµατικότητα: Φυσικά µε τον
Παύλο, το λέω κατηγορηµατικά, το λέω από την αρχή, για να µην
υπάρχει οποιοδήποτε ερωτηµατικό ή οτιδήποτε άλλο. 

Η προσπάθεια φίµωσης έπεσε στο κενό και θέλω να συγχαρώ
σήµερα όσους ανέβηκαν στο Προεδρείο για τη στάση τους που
στην ουσία «άδειασαν» και αποδοκίµασαν την προσπάθεια φίµω-
σης που έγινε χτες στον Παύλο Πολάκη -όχι στον Παύλο Πολάκη,
προσωπικά αλλά σε έναν Βουλευτή του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Διότι στα πολλά άγχη που έχω, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε και κύ-
ριοι Βουλευτές και κυρία Βουλευτίνα, όταν έρχοµαι στη Βουλή
για να µιλήσω, στο θέµα της τήρησης του χρόνου, τι θα πω, αν
είµαι µέσα στη γραµµή του κόµµατος, µην είµαι εκτός γραµµής,
µην πω κάτι περίεργο, είχα το άγχος τώρα το πρωί που ερχόµουν
εδώ εάν θα είµαι «εντός ή εκτός θέµατος», µην δηλαδή πω κάτι
που είναι εκτός θέµατος και γίνει χρήση του άρθρου 66 παρά-
γραφος 8 -ακούσαµε τέτοια περίεργα χθες το βράδυ- και µε
βάση αυτό το άρθρο µου αφαιρεθεί ο λόγος! 

Ήρθα εδώ, λοιπόν, από το πρωί ως καλός Βουλευτής, ξεκί-
νησε το νοµοσχέδιο, ήµουν γεµάτος άγχος, δύο Βουλευτές µί-
λησαν και µετά ήρθε η χαλάρωση. Γιατί; Γιατί µίλησε ο Άδωνις
Γεωργιάδης. Κάποιοι θα πουν, καλά, άκουσες τον Άδωνι Γεωρ-
γιάδη και χαλάρωσες; Ναι, χαλάρωσα. Γιατί; Ξεκίνησε η συζή-
τηση του νοµοσχεδίου, µίλησαν δύο Βουλευτές από την
Συµπολίτευση και την Αντιπολίτευση για το νοµοσχέδιο και µί-
λησε µετά ο αρµόδιος Υπουργός. Μίλησε δεκαεννιά λεπτά! Ξέ-
ρετε πόσο χρόνο αφιέρωσε για το νοµοσχέδιο; Ούτε δευτερό-
λεπτο. Δεν είπε τίποτα και πολύ καλά έκανε το Προεδρείο και το
συγχαίρω, που δεν του έκλεισε το µικρόφωνο, δεν του στέρησε
τον λόγο, δεν του έκανε καν υπόδειξη, διότι αυτό εδώ θα το λύ-
σουµε µια για πάντα. Αυτοί που προσπαθούν να φιµώσουν και να
επιβάλλουν µια ιδιότυπη «δηµοκρατία» ή άλλου είδους καταστά-
σεις να το ξεχάσουν. Δεν υπάρχει περίπτωση να αφήσουµε τέ-
τοια πράγµατα να εξελιχθούν µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Και επειδή άκουσα χθες και διάφορα άλλα περίεργα -δεν θέλω
να χρησιµοποιήσω άλλο χαρακτηρισµό- για το άρθρο 66, εγώ θα
πρότεινα σε αυτόν που τα είπε χθες το βράδυ, να δει µερικά βίν-
τεο από Βουλευτές, κυρίως, της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν έχουν
µόνο το πρόβληµα ότι παίρνουν τον λόγο εδώ και διαβάζουν από
γραπτό κείµενο, αν και µερικοί δυσκολεύονται να διαβάσουν
ακόµα και αυτά που τους έχουν γράψει. Δεν είναι µόνο αυτό το
πρόβληµα, ότι διαβάζουν. Εγώ δεν έχω διαβάσει ποτέ γραπτή
οµιλία, ούτε όταν ήµουν Αναπληρωτής Υπουργός ούτε τώρα.
Τότε που είχαµε να εισηγηθούµε πολλές διατάξεις και είχαµε
τροµερές και τραγικές πιέσεις στον κοινοβουλευτικό µας χρόνο
και έργο, δεν έχω διαβάσει ποτέ οµιλία. Χρησιµοποιώ χαρτιά, βε-
βαίως, αλλά οµιλία δεν έχω διαβάσει. Ας δει, λοιπόν, αυτός που
τα έλεγε χθες εδώ για το άρθρο 66 τι λέει το άρθρο 66 για τις

γραπτές οµιλίες και ας δει τα βίντεο των Βουλευτών της Νέας
Δηµοκρατίας, που το πρώτο πρόβληµα είναι ότι διαβάζουν την
οµιλία τους και τίποτα άλλο και το δεύτερο πρόβληµα είναι ότι
λένε τα ίδια και τα ίδια. Γιατί; Γιατί αυτοί που τους γράφουν τις
οµιλίες παίρνουν το ίδιο κείµενο, προσπαθούν να αλλάξουν κάτι
στην αρχή, στη µέση ή στο τέλος και έχουν τα ίδια επιχειρήµατα.
Αυτό είναι καλό πολιτικά για εµάς. 

Θέλω να σταθώ, όµως, και σε κάτι άλλο που ακούστηκε σή-
µερα το πρωί για τα θέµατα τροµοκρατίας και κυρίως τα άθλια
υπονοούµενα που ακούστηκαν σε αυτή την Αίθουσα από κάποι-
ους. Να βγουν εδώ να µιλήσουν όσοι έχουν πολιτικό θάρρος και
να πουν µε σαφήνεια εάν τα υπονοούµενά τους αυτά έχουν
σχέση µε το ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί εµείς έχουµε πάρει σαφή θέση. Όµως,
ρωτώ τη Νέα Δηµοκρατία και ελπίζω κάποια στιγµή να απαντήσει
η Νέα Δηµοκρατία. Για πείτε µας, κυρίες και κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, όταν Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ έπαιρνε επιστολή µε
σφαίρα και µέσα στην επιστολή υπήρχαν απειλές για τη ζωή του
και τη ζωή της οικογένειάς του τι κάνατε; Πρώτη φορά αναφέ-
ροµαι σε αυτό, αλλά φτάνει πλέον η υποκρισία! Όταν έπαιρνε
επιστολή µε απειλές για την οικογένειά του, που ήταν για πρώτη
φορά τέτοιες µαφιόζικες απειλές από το 1974, έβγαλε ανακοί-
νωση η Νέα Δηµοκρατία; Εάν έβγαλε, παράκληση να την αναρ-
τήσει στο site της, γιατί εγώ µπορεί να την έχω χάσει από το
αρχείο µου, αλλά σας θυµίζω ότι δυστυχώς δεν έβγαλε. Γιατί;
Γιατί ήταν Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ και τον έλεγαν Τρύφωνα Αλε-
ξιάδη. 

Ας έρθουµε, όµως, στο νοµοσχέδιο, γιατί φοβάµαι, έχω ακόµα
το άγχος µην τυχόν και µου πουν ότι είµαι «εκτός θέµατος». Ας
έρθουµε στο νοµοσχέδιο και ξεκινώ µε ερώτηση, κύριε Υπουργέ,
και χαρά στο κουράγιο σας που τέτοια ώρα είστε ακόµα εδώ!
Υπάρχει µία άνιση µεταχείριση και εξαίρεση από το νέο αναπτυ-
ξιακό νόµο ενός κλάδου, που συµβάλλει στην ασφαλή λειτουργία
των λιµένων. Ακούσαµε πάρα πολλά, πολύ πόνο ακούσαµε για
τους εργαζόµενους, για θέσεις εργασίας, για ανάπτυξη κ.λπ.,
εκτός και, αν κάνω κάποιο λάθος και έχει λυθεί αυτό το θέµα.
Παράκληση, ενηµερώστε, για να ζητήσω συγγνώµη και να πω,
έχει λυθεί και δεν πρόλαβα να το δω στις σελίδες του νοµοσχε-
δίου.

Ο Σύνδεσµος Ιδιοκτητών Ναυπηγείων και Εργοδοτών Ναυπη-
γών Περάµατος σε σχέση µε το νοµοσχέδιο και την εξαίρεσή
τους έχει βγάλει ανακοίνωση. Η Ελληνική Ένωση Πλοιοκτητών
Ρυµουλκών Ναυαγοσωστικών Αντιρρυπαντικών λέει: «Ωρολο-
γιακή βόµβα ο αναπτυξιακός νόµος για την ασφαλή ναυσιπλοΐα
στις ελληνικές θάλασσες». Τονίζουν και τα εθνικά θέµατα, διότι
αυτή τη στιγµή η Τουρκία κτίζει οκτώ νέα σύγχρονα ρυµουλκά
ναυαγοσωστικά, ενώ εµείς µε τη µη ένταξη στον αναπτυξιακό
νόµο δηµιουργούµε προβλήµατα. Τέλος, η Πανελλήνια Ένωση
Πληρωµάτων Ρυµουλκών και Ναυαγοσωστικών και αυτή ζητάει
να ενταχθούν στον αναπτυξιακό νόµο. Δεν κατάλαβα, ο πόνος
για τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη στο Πέραµα δεν υπάρχει, για
τις θέσεις εργασίας και τα εθνικά θέµατα;

Τα καταθέτω, βεβαίως, στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι, όµως, στον αναπτυξιακό νόµο, στο πολύ σωστό
άρθρο 1 που λέει µέσα για το πώς εισάγονται ρυθµίσεις, για την
επιτάχυνση των διαδικασιών αξιολόγησης, έγκρισης, ελέγχου,
πιστοποίησης των επενδυτικών σχεδίων κ.λπ.. Ναι, αλλά επειδή
στην Ελλάδα έγινε µεγάλο πάρτι σε αυτά τα ζητήµατα, είχαµε
λόγω αυτού του πάρτι που έγινε, διαφόρους να έχουν παράνοµα
χρήµατα στο εξωτερικό, να έχουν τακτοποιήσει υποθέσεις τους
κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 
Θα µου πείτε κάποια στιγµή τι έπρεπε να κάνει η κυβέρνηση

ΣΥΡΙΖΑ, που κληρονόµησε λίστες που έπρεπε να διερευνηθούν
από υπηρεσίες του εξωτερικού, όχι από έλεγχο που έγινε στην
Ελλάδα; Τι έπρεπε να κάνει; Έπρεπε να τις θάψει ή να τις αφήσει
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σε υπουργικά γραφεία όπως έκαναν άλλοι;
Μας λέτε να ζητήσουµε συγγνώµη. Εγώ σήµερα θα ζητήσω

συγγνώµη από τους εφοριακούς που ασχολήθηκαν για πολλά
χρόνια µε αυτές τις υποθέσεις, ελεγκτές, τους αστυνοµικούς,
τους δικαστικούς. Θα ζητήσω συγγνώµη σίγουρα από τους δη-
µοσιογράφους, που βοήθησαν να αποκαλυφθούν αυτές οι υπο-
θέσεις, διότι δυστυχώς η υπόθεση «SIEMENS», η λίστα Λαγκάρ-
ντ, η λίστα Μπόργιανς, η υπόθεση «NOVARTIS», τα Panama Pa-
pers και µια σειρά από άλλες υποθέσεις είναι υποθέσεις, που βα-
ρύνουν το πολιτικό σύστηµα της χώρας, διότι κάποιοι πολιτικοί,
κρατικοί και άλλοι παράγοντες, έβαλαν το δάχτυλο στο µέλι και
αυτή τη στιγµή µας κουνούν και το δάχτυλο. Δεν κατηγορώ κά-
ποιον συγκεκριµένα, λέω ότι δυστυχώς αυτές οι υποθέσεις δεν
οδηγήθηκαν στην κάθαρση, δεν οδηγήθηκαν στην απόδοση ευ-
θυνών. 

Σε ό,τι αφορά πάλι το άγχος µου µην τυχόν και βγω εκτός θέ-
µατος και µου αφαιρεθεί ο λόγος, κοιτάξτε τώρα, µας φέρατε
ένα νοµοσχέδιο 264 σελίδων και φέρατε µετά πέντε τροπολογίες
από άσχετα Υπουργεία στο νοµοσχέδιο, από το Υπουργείο Με-
τανάστευσης, από το Υπουργείο Παιδείας κ.λπ.. Συνολικά είναι
264 σελίδες το νοµοσχέδιο και 145 σελίδες οι τροπολογίες µαζί
µε τις νοµοτεχνικές. Αν κάποιος τώρα αρχίσει και λέει για την
τροπολογία του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου –φαν-
τάζοµαι, ο Γιάννης Μουζάλας ή κάποιος άλλος- θα πείτε ότι είναι
εκτός θέµατος. Ας σοβαρευτούµε σε αυτή την Αίθουσα. Επιτε-
λέστε εσείς το κυβερνητικό σας έργο σωστά και εµείς θα στα-
θούµε στο ύψος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μια τελευταία κουβέντα, κύριε Πρόεδρε, διότι έχουµε καταθέ-
σει µία τροπολογία σαν Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, την
οποία συνυπογράφουν δεκαοκτώ Βουλευτές, µε την οποία ζη-
τάµε να απαλλαγούν από το φόρο τα αναδροµικά των συνταξι-
ούχων. Οι άνθρωποι µε το δίκιο τους είναι αγανακτισµένοι. Το
Ενιαίο Δίκτυο Συνταξιούχων -και καταθέτω στα Πρακτικά το σχε-
τικό έγγραφο- λέει «Φορολόγηση αναδροµικών: ληστεία σε
βάρος των συνταξιούχων». Πρόκειται για καθαρή τοκογλυφία της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη, που στην ουσία παίρνει πίσω τα ανα-
δροµικά που έδωσε στους συνταξιούχους τον Οκτώβριο του
2020. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι ζητούµε, λοιπόν, µε αυτή την τροπολογία; Δυστυχώς, ο αρ-
µόδιος Υπουργός απέφυγε να τοποθετηθεί. Ας πάρει όµως την
ευθύνη η Κυβέρνηση που ξεκίνησε µαζί µε το ΠΑΣΟΚ τις περικο-
πές στις συντάξεις για το τι θα κάνει απέναντι στους συνταξιού-
χους. Εµείς ζητάµε το πολύ απλό, να υπάρχει µηδενική φορο-
λόγηση, απαλλαγή από το φόρο για τους συνταξιούχους.

Κλείνοντας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, όµως. Έχετε

υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Μια φράση, κύριε Πρόεδρε, και κλείνω.

Το ξαναλέω, για να µην µπερδευόµαστε. Φυσικά, µε τον Παύλο. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων): Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Αλεξιάδης ανα-
φέρθηκε στα ρυµουλκά. Κατ’ αρχάς, κύριε Αλεξιάδη, θέλω να
σας πω ότι ούτε στον ν.4399 από τη δική σας κυβέρνηση υπήρ-
χαν τα ρυµουλκά µέσα. Εποµένως, είναι κάτι το οποίο, προφα-
νώς, εµπόδιζε στο να µπουν τα ρυµουλκά µέσα. 

Από την κατηγοριοποίηση του NACE σχετικά µε τα µεταφορικά
µέσα, σας διαβάζω ότι συµπεριλαµβάνονται στα µεταφορικά
µέσα «transport by towing or pushing of barges all risks» κ.λπ..,
δηλαδή µεταφορά ακριβώς από τη λειτουργία αυτών των ρυ-
µουλκών. Εποµένως, τα χαρακτηρίζει ως µεταφορικά µέσα. Και
οι υπηρεσιακοί παράγοντες αυτήν την ερµηνεία δίνουν. 

Εποµένως, ως µεταφορικά µέσα, όπως γνωρίζετε, εξαιρούνται
από τον απαλλακτικό κανονισµό. Αυτή είναι η ερµηνεία που
έχουµε αυτή τη στιγµή. Να σας θυµίσω ότι ο αναπτυξιακός νόµος
προσπαθεί να στηρίξει τις δραστηριότητες και τις επιχειρηµατι-
κές, αλλά και τα επενδυτικά σχέδια που δίνουν θέσεις εργασίας,
που έχουν ολοκληρωµένα επενδυτικά σχέδια, έχει µεγάλη σηµα-
σία.

Από κει και πέρα, για το συγκεκριµένο θέµα που αναφερθή-
κατε, ούτε εσείς το είχατε στο νόµο τον δικό σας, αλλά και εδώ
από τον χαρακτηρισµό παραµένει ως µεταφορικό µέσο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα θα

δώσω στον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Βασίλειο Βα-
σιλειάδη και µετά είναι ο κ. Μουζάλας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θα ξεκινήσω λέγοντας πως η διαφύλαξη της δηµοκρατίας και
των θεσµών της είναι πρωτίστως ευθύνη των υπηρετών της, δη-
λαδή δική µας. Και απευθύνοµαι φυσικά στο σύνολο του Σώµα-
τος. Είναι άλλο πράγµα τα επικοινωνιακά τεχνάσµατα ή η αισ-
θητική µιας κοινοβουλευτικής παρουσίας και άλλο πράγµα η
προσβολή του θεσµού του Κοινοβουλίου και η αµφισβήτηση των
Κανονισµών. 

Αυτά που παρακολουθήσαµε χθες και σήµερα δεν έχουν καµ-
µία θέση στη Βουλή των Ελλήνων ούτε µπορούµε σε τέτοια πε-
ριστατικά να κρατάµε ίσες αποστάσεις. Δεν σας τιµά αυτό,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΚΙΝΑΛ.

Τα υπόλοιπα, όσον αφορά τον Υπουργό κ. Άδωνι Γεωργιάδη,
κρίθηκαν από τη δικαιοσύνη, τις αποφάσεις της οποίας οφεί-
λουµε να σεβαστούµε και δεν χωρά καµµία περαιτέρω συζήτηση.
Τον ελληνικό λαό, τους πολίτες, τις Ελληνίδες και τους Έλληνες
τους απασχολούν τα πραγµατικά προβλήµατα της χώρας.

Δεν µπορώ να µην αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, και σε ένα
ακόµα θλιβερό γεγονός, που είχαµε χθες στην πόλη της Θεσσα-
λονίκης. Αναφέροµαι στο φόνο ενός δεκαεννιάχρονου παιδιού,
µία πράξη τυφλής βίας, µε πρόσχηµα τον οπαδισµό, στην πιο
ακραία µορφή της, που δεν έχει καµµία σχέση µε τις αρχές και
τις αξίες, που πρεσβεύει ο αθλητισµός στη χώρα µας και διε-
θνώς. Δεν υπάρχει τίποτα το φίλαθλο ή το οπαδικό σε µία στυ-
γερή δολοφονία. Πρέπει να µας προβληµατίσει όλους το γεγο-
νός αυτό και είµαι βέβαιος ότι οι αρχές θα φέρουν άµεσα τους
ενόχους ενώπιον της δικαιοσύνης. 

Επιστρέφω στην ουσία, κύριε Πρόεδρε, και στο πολύ σηµαν-
τικό σχέδιο του νέου αναπτυξιακού νόµου, του θεσµικού εργα-
λείου ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας που συζητούµε
σήµερα. Πρόκειται, κύριε Υπουργέ, για την υλοποίηση µιας
ακόµη προεκλογικής δέσµευσης της Νέας Δηµοκρατίας και θα
έλεγα µιας πραγµατικής µεταρρύθµισης από αυτές που τόσο
ανάγκη έχει η χώρα µας. 

Ο αναπτυξιακός νόµος αυτός, εφόσον ψηφιστεί, θα αντικατα-
στήσει τον ν.4399/2016 και θα εισάγει µία νέα, ριζικά διαφορετική
φιλοσοφία, που θα αντικατοπτρίζει το πλέγµα των στρατηγικών
σχεδίων ανάπτυξης όπως η έκθεση της Επιτροπής Πισσαρίδη,
το Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και η στρατηγική για
την τέταρτη βιοµηχανική επανάσταση. 

Το σχέδιο νόµου δίνει έµφαση στις καινοτόµες τεχνολογίες και
τον ψηφιακό µετασχηµατισµό των επιχειρήσεων, συνεισφέρει
στην πράσινη µετάβαση βάζοντας σαφείς περιορισµούς στις επι-
χειρηµατικές δραστηριότητες διαχείρισης του περιβάλλοντος και
ευνοεί τη δηµιουργία οικονοµιών κλίµακας, µειώνοντας το κό-
στος παραγωγής, µε όφελος στον τελικό χρήστη, δηλαδή τους
καταναλωτές. 

Επιπλέον, έµφαση δίνεται και στην ενίσχυση λιγότερο αναγνω-
ρισµένων περιοχών της χώρας, όπως οι λιγνιτικές περιοχές που
εντάσσονται στο Σχέδιο Δίκαιης Αναπτυξιακής Μετάβασης. Είναι
ιδιαίτερα ελπιδοφόρο ότι επιτέλους η πολιτεία έχει τη βούληση
να εκµεταλλευτεί το κεφάλαιο που λέγεται ελληνική επαρχία. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να δώσετε ιδιαίτερη βάση σ’ αυτό.
Υπάρχουν περιοχές της χώρας, όπως η Πέλλα, που για χρόνια
βρίσκονταν στο περιθώριο της ανάπτυξης, που όµως διαθέτουν
µία δυναµική που βασίζεται στις δυνατότητες της γης, του φυσι-
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κού περιβάλλοντος, αλλά και στους ανθρώπους, ιδιαίτερα των
νέων που έχουν όρεξη, προσόντα και κίνητρα να ασχοληθούν µε
τον πρωτογενή τοµέα, µε τη βιοµηχανία, µε τις υπηρεσίες, µε τον
τουρισµό, στον τόπο τους. Οφείλουµε να επενδύσουµε στους
ανθρώπους αυτούς και στα όνειρά τους και ο καλύτερος τρόπος
να το κάνουµε είναι να τους εξασφαλίσουµε την πρόσβαση στην
αναγκαία χρηµατοδότηση, ώστε το όραµά τους να µπορεί να µε-
τατραπεί σε µία υγιή επιχείρηση. 

Κατά την άποψή µου, το σχέδιο νόµου που συζητάµε µπορεί
να πετύχει τον στόχο αυτό, αφ’ ενός προσελκύοντας νέες επεν-
δύσεις µε επίκεντρο τα δεκατρία θεσµικά καθεστώτα, που περι-
λαµβάνουν αλλά και εξειδικεύουν ένα ευρύ φάσµα επιχειρηµα-
τικών δραστηριοτήτων, όπως η αγροδιατροφή, η µεταποίηση και
η εφοδιαστική αλυσίδα, ο τουρισµός, οι παραδοσιακές και νέες
µορφές, οι νέες τεχνολογίες, η ανάπτυξη λογισµικού. Αφ’ ετέ-
ρου, συγκεντρώνοντας πόρους από καθεστώτα ενίσχυσης όπως
το Ταµείο της Δίκαιης Μετάβασης, το Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, το Ταµείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ και άλλα, οι πόροι
αυτοί, σε συνδυασµό µε τις φορολογικές απαλλαγές, που προ-
βλέπει το σχέδιο νόµου, µπορούν να εξασφαλίσουν σε κάθε νέα
επένδυση, είτε πρόκειται για ένα µεγάλο πρότζεκτ µιας διεθνούς
κοινοπραξίας είτε για µια οικογενειακή µικροµεσαία επιχείρηση,
την απαραίτητη άνεση που χρειάζεται κατά την πρώτη φάση υλο-
ποίησης. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να ενώσω κι εγώ
τη φωνή µου µε αρκετούς συναδέλφους και από τη δική µας πα-
ράταξη, που καλούν σε µεγαλύτερη στήριξη του τουριστικού
τοµέα. Θα ήθελα, αν είναι δυνατόν, να ενταχθούν στις διατάξεις
του σχεδίου νόµου και οι µη ξενοδοχειακές µονάδες, τα ενοικια-
ζόµενα δωµάτια και διαµερίσµατα δηλαδή. Η τελευταία διετία
της πανδηµίας υπήρξε καταστροφική και οποιαδήποτε χρηµατο-
δότηση των επιχειρήσεων αυτών µπορεί να συνεισφέρει στην επι-
βίωσή τους.

Επανέρχοµαι στο σχέδιο νόµου, το οποίο δεν µένει µόνο στη
χρηµατοδότηση, αλλά εισάγει µεταρρυθµίσεις και ως προς τη
µείωση της γραφειοκρατίας και την απλούστευση των διαδικα-
σιών. Από την υποβολή µέχρι την αξιολόγηση, τον έλεγχο και την
έκδοση των διοικητικών πράξεων, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει
ρυθµίσεις που επιταχύνουν διαδικασίες και διευκολύνουν τον
επενδυτή, ειδικότερα στις περιπτώσεις των µικρών και µεσαίων
επιχειρήσεων. 

Μία πρώτη ένδειξη της πραγµατικά καλής δουλειάς που έχει
γίνει από τις υπηρεσίες και την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Ανάπτυξης και Επενδύσεων είδαµε στην ακρόαση των φορέων
και της συζήτησης κατά την επεξεργασία του σχεδίου νόµου από
την αρµόδια επιτροπή της Βουλής. Πέρα από τις εξειδικευµένες
παρατηρήσεις των εκπροσώπων, τις οποίες το Υπουργείο άκου-
σε και είµαι σίγουρος πως εξετάζει κάποιες από αυτές ως προς
την ενσωµάτωση τους, οι τοποθετήσεις και οι επί της αρχής προ-
τάσεις αφορούσαν τη διεύρυνση του νοµοσχεδίου και στην έν-
ταξη σ' αυτό όσο το δυνατόν περισσότερων επιχειρήσεων. Άρα,
ήδη υπάρχει ένα θετικό κλίµα.

Και από την πλευρά της Αντιπολίτευσης ακούστηκαν κυρίως
µετριοπαθείς και ρεαλιστικές προτάσεις µε εξαίρεση ελάχιστες
παραφωνίες. 

Για αυτό, κύριε Πρόεδρε, και κάνω έκκληση προς όλα τα κόµ-
µατα που έχουν εκφράσει την επιφύλαξη τους στην επιτροπή,
αλλά και σε όλες και όλους τους συναδέλφους, να σκεφτούν και
να αποφασίσουν εθνικά, να ακούσουν τη φωνή της ελληνικής επι-
χειρηµατικότητας και να υπερψηφίσουν το σχέδιο νόµου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βασιλειάδη και για την προσέγγιση στον χρόνο.

Και καλώ τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία, τον κ. Ιωάννη Μουζάλα, και µετά ακολουθεί ο κ.
Καιρίδης.

Ορίστε, κύριε Μουζάλα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ο

ενικός θα έφτανε τόσοι που έχουµε µείνει 12.30 η ώρα µέσα στην
Αίθουσα. 

Πριν ξεκινήσω τον δικό µου φόρο τιµής στους Βλαχάκο, Κα-
ραθανάση, Γιαλοψό, οι οποίοι δεν ήθελαν να γίνουν ήρωες, ήθε-
λαν να είναι µε τις οικογένειές τους. Είναι, όµως, ήρωες και
οφείλουµε να τους τιµήσουµε µε έναν τρόπο που, δυστυχώς, το
ελληνικό κράτος έχει πάψει να τους τιµάει αφότου έγινε Κυβέρ-
νηση η Νέα Δηµοκρατία. Ελπίζω ότι αυτό θα διορθωθεί.

Εχθές είχαµε δηµοκρατική εκτροπή µέσα στο Κοινοβούλιο.
Οτιδήποτε άλλο είναι φτωχό και δεν ανταποκρίνεται στην πραγ-
µατικότητα. Αφαιρέθηκε ο λόγος από Βουλευτή του ελληνικού
Κοινοβουλίου χωρίς να υπάρχει για αυτό καµµία αιτία εκτός από
το ότι έθιγε ένα θέµα, το οποίο πονάει τη Νέα Δηµοκρατία και
δεν ήθελε να ακουστεί. 

Η προσπάθεια σήµερα του κ. Τασούλα να καλύψει αυτήν την
εκτροπή χωρίς να θίξει φανερά τον κ. Αθανασίου και παραπέµ-
ποντας εν τέλει τον κ. Πολάκη στην Επιτροπή Δεοντολογίας δεί-
χνει ότι υπήρξε κυβερνητικός σχεδιασµός για αυτή την εκτροπή.
Όµως, είναι εκτροπή και είµαστε υπέρ του Βουλευτή, του οποίου
αντιδηµοκρατικά του αφαιρέθηκε ο λόγος. 

Κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, τα έχετε κάνει θά-
λασσα. Με χιονιά χαθήκαµε. Με την πανδηµία έχουµε το µεγα-
λύτερο ποσοστό θανάτων σε όλη την Ευρώπη. 

Και σας θυµάµαι ειλικρινά και θέλω να ρωτήσω -δεν είναι εδώ
οι συνάδελφοι τώρα- είστε υπερήφανοι όταν βλέπετε το βίντεο
που σηκωθήκατε όλη η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµο-
κρατίας και χειροκροτούσε τον Πρωθυπουργό, ο οποίος έλεγε
ότι «έχετε στοιχεία ότι έξω από τη µονάδα διασωληνωµένοι είναι
πιο επικίνδυνο ή όχι» και ήσασταν καθηγητές πανεπιστηµίου, για-
τροί, δικηγόροι, νοµικοί, οικονοµολόγοι. Και χειροκροτούσατε τι;
Αυτό που αν σου το βάλουν στην έκτη δηµοτικού, δεν περνάς
στο γυµνάσιο; Δείτε το βίντεο και πείτε µας πόσο περήφανοι εί-
σαστε και πόσο περήφανοι θα είσαστε µετά από ένα ορισµένο
χρονικό διάστηµα για αυτές τις copy-paste οµιλίες που κάνατε
και σήµερα και για αυτά που λέτε για τον κ. Πολάκη. 

Οι φωτιές σταµατάνε όταν έχουν καεί τα πάντα και φτάσουν
στη θάλασσα. Με τις πληµµύρες η Καρδίτσα ακόµα δεν έχει ξε-
πληµµυρίσει. Με την παιδεία τα παιδιά υποφέρουν. Τα πανεπι-
στήµια στενάζουν. Η πανεπιστηµιακή αστυνοµία είναι η λύση.
Στην εργασία καταργείτε το οκτάωρο. Καταργείτε το ΣΕΠΕ. Αφή-
νετε την εργοδοσία, την εργοδοτική αυθαιρεσία να καλπάζει. Το
Ασφαλιστικό το ιδιωτικοποιείτε. Θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε και
το νερό. Είναι καινούργια ιστορία. Έχουµε ακρίβεια.

Σε όλες αυτές τις δυσκολίες που ο λαός µας αντιµετωπίζει πώς
αντιδράτε; Αντιδράτε µε ψέµατα και εσείς και ο Πρωθυπουργός,
µε απόκρυψη στοιχείων και µε εξωθεσµικές παρεµβάσεις, µε δια-
πλοκή, 4 δισεκατοµµύρια απ’ ευθείας αναθέσεις.

Βγαίνετε και λέτε στη Βουλή ότι το εισόδηµα αυξήθηκε. Το
λέτε σοβαρά; Σε ένα χειµαζόµενο λαό, σε ένα λαό που έχει πρό-
βληµα στο σουπερµάρκετ, που έχει πρόβληµα στη θέρµανση,
λέτε ότι το εισόδηµα αυξήθηκε; Λέτε ψέµατα ότι τριάντα φόρους
επέβαλε το ΣΥΡΙΖΑ. Σας έχουµε πει να τους φέρετε, ρε παιδιά,
να τους δούµε. Τίποτα. 

Η ανεργία έπεσε. Με βάση την ΕΛΣΤΑΤ, που χρησιµοποιείτε
εσείς είναι εξακόσιες χιλιάδες άνεργοι, µε βάση τον ΟΑΕΔ είναι
ένα εκατοµµύριο, όσους παραλάβαµε σαν ΣΥΡΙΖΑ το 2015 και
τους οδηγήσαµε στις εξακόσιες χιλιάδες.

Η ανεργία των νέων είναι 39%. Η προγενετική αγωγή –λέτε-
χρηµατοδοτήθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ και βγαίνει το Facebook και σας
διαψεύδει ότι είναι από τα στηµένα ψέµατα που λέγονται. 

Λέτε για επενδυτική άπνοια όταν το 2019 υπήρξε ρεκόρ επεν-
δύσεων επί ΣΥΡΙΖΑ. 

Ο Πολάκης κατέλαβε την έδρα. Πώς γίνεται αυτό; Αντί να µι-
λήσετε για την κοινοβουλευτική εκτροπή από τον κ. Αθανασίου,
ο Πολάκης κατέλαβε την έδρα. Καθόταν, δηλαδή, εδώ, ήθελε να
έρθει κάποιος άλλος και τον έσπρωχνε, δεν τον άφηνε; Τι ακρι-
βώς έκανε; Την ίδια ώρα ο κ. Γεωργιάδης έβγαζε βίντεο. 

«Οι δηµοσιογράφοι είναι  συµµορία», λέει ο Πρωθυπουργός,
ενώ είναι σε δικαστική εξέλιξη και, µάλιστα, σήµερα -λέει ο Πρω-
θυπουργός- πήγαν να του δώσουν σουγιαδάκια στη Θεσσαλο-
νίκη, όχι για να σκοτώσει τον Πολάκη, αλλά για να τον ξυρίσει,
εάν τον δυσκολέψει. Και αντί ο Πρωθυπουργός της χώρας να
αποπέµψει αυτόν τον βάνδαλο, τον ευχαρίστησε χασκογελώντας.
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Και, τελικά, τόσες µέρες µετά εµείς εδώ ακόµα δεν έχουµε
µάθει ποιοι έκλεισαν την Αττική Οδό, γιατί έγινε αυτό στην Αττική
Οδό. Η «Αττική Οδός» λέει ότι η Κυβέρνηση δεν ήθελε να την
κλείσει. Η Κυβέρνηση λέει ότι η «Αττική Οδός» δεν ήθελε να κλεί-
σει. Βαδίζετε µε ψέµατα, µε παραποιήσεις της αλήθειας. 

Θέλω τώρα να µιλήσω στη Συµπολίτευση. Ακούστε να δείτε.
Η Κυβέρνηση είναι σε αποδροµή. Είναι θέµα χρόνου λίγου ή
πολύ. Θα πέσει όχι µε θόρυβο, µε γέλιο, γιατί έχει γίνει πια ανέκ-
δοτο και ο Πρωθυπουργός και οι Υπουργοί και οι πράξεις που
κάνει η Κυβέρνηση. Και δεν υπάρχει καλύτερος δείκτης για το
πότε µια Κυβέρνηση πέφτει. 

Νοµίζετε ότι τον λαό µας θα τον απασχολήσει εάν εµένα µου
είναι συµπαθής ο κ. Καστανίδης; Νοµίζετε ότι τον λαό µας τον
απασχολεί εάν ο κ. Πολάκης σας είναι συµπαθής και πρέπει να
αποκατασταθεί η µεταξύ σας σχέση; Νοµίζετε ότι τον λαό µας
τον απασχολεί εάν ο κ. Παφίλης θα κάνει την Οκτωβριανή Επα-
νάσταση ή όχι; Νοµίζετε ότι τον λαό µας τον απασχολεί αν εγώ
θεωρώ την αισθητική του Κρίτωνα Αρσένη καλή ή κακή και ότι
θα πρέπει να τα βρούµε σε αυτά για να δώσουµε λύση ενάντια
στη δεξιά κυβέρνηση και στον Αρµαγεδδώνα που αυτή δηµιουρ-
γεί στον τόπο;

Κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, τον λαό µας τον απα-
σχολεί αν θα αυξηθεί ο µισθός του ή όχι. Εµείς λέµε 800 ευρώ
αύξηση. Τον λαό µας τον απασχολεί εάν θα υπερασπιστούµε την
επέκταση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας  καθιερώνοντας ειδικό
µισθολόγιο, όπως ο κ. Γεννηµατάς και ο κ. Αυγερινός είχανε
κάνει στην αρχή της ίδρυσης, εάν θα γίνουν προσλήψεις ή απο-
λύσεις, εάν θα επανακτήσουµε και θα επαναδηµιουργήσουµε τα
νοσοκοµεία ή θα αφήσουµε τη Νέα Δηµοκρατία να τα οδηγεί σε
κλείσιµο, εάν θα αναπτύξουµε την πρωτοβάθµια περίθαλψη. 

Την κοινωνία δεν την ενδιαφέρει αν θα συµπαθήσουµε τον κ.
Πολάκη ή τον κ. Μεϊκόπουλο ή τον κ. Βαρουφάκη. Την κοινωνία
την ενδιαφέρει εάν θα υπερασπιστούµε τη δηµόσια εκπαίδευση,
αν θα καταργήσουµε τους φραγµούς στα πανεπιστήµια και τη
χρηµατοδότηση των ιδιωτικών κολεγίων µέσα από την τσέπη του
λαού µας, εάν θα αφήσουµε ανοχύρωτα τα σχολεία στην πανδη-
µία, εάν θα καταργήσουµε ή θα αλλάξουµε την τράπεζα θεµά-
των, εάν δεν θα επιτρέψουµε την πανεπιστηµιακή αστυνοµία.

Τον λαό µας τον ενδιαφέρει αν θα καταργηθεί ο πτωχευτικός
νόµος ή όχι και ουδόλως τον ενδιαφέρει αν εµένα ο κ. Λοβέρδος
µου είναι συµπαθής ή αν ο κ. Λοβέρδος συµπαθεί εµένα. Τον λαό
µας τον ενδιαφέρει αν θα επανέλθει το οκτάωρο και θα καταρ-
γηθεί η απλήρωτη υπερεργασία. Εάν θα επανέλθουν οι συλλογι-
κές συµβάσεις ή θα έχουµε ελαστικές σχέσεις εργασίας. Εάν το
ΣΕΠΕ θα ελέγχει την εργοδοτική αυθαιρεσία των µεγάλων επι-
χειρήσεων ή όχι. Εάν θα υπάρχει δηµόσια κοινωνική ασφάλιση ή
θα ιδιωτικοποιηθεί όπως πάνε να κάνουνε µε τις επικουρικές. Τι
θα γίνει µε την ακρίβεια, εάν θα γίνουν παρεµβάσεις ώστε η ακρί-
βεια να µειωθεί για να µπορέσουν τα νοικοκυριά να τα βγάλουν
πέρα. Εάν θα αντισταθούµε στις ιδιωτικοποιήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Τελειώνω σε µισό λεπτό. Θα αντιστα-
θούµε στις ιδιωτικοποιήσεις, θα αντιµετωπίσουµε τις συνέπειες
αυτής της ιδεοληπτικής τάσης για ιδιωτικοποιήσεις ή θα αφή-
σουµε να ιδιωτικοποιηθεί και το νερό. Και τέλος εάν θα έχουµε
ασφάλεια ή καταστολή στην πάλη για τα δικαιώµατα. 

Νοµίζω, κύριοι της Συµπολίτευσης, ότι σε αυτά τα ερωτήµατα
θα µας καλέσει η κοινωνία να απαντήσουµε. Νοµίζω ότι µπο-
ρούµε και πρέπει να δώσουµε απάντηση µε την οποία θα πετύ-
χουµε την επιτυχή αποµάκρυνση της δεξιάς η οποία πέφτει, της
δεξιάς διακυβέρνησης από την εξουσία. Αυτό επαφίεται σε µας.
Είναι ευθύνη όλων µας. Το αν θα συµπαθήσουµε τον Πολάκη, αν
σας συµπαθήσουµε τον Μουζάλα, αν θα συµπαθήσουµε οποιον-
δήποτε, δεν αφορά τον λαό µας. Έχει πάρα πολλά σοβαρά ζη-
τήµατα. Η Νέα Δηµοκρατία είναι σε αδιέξοδο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε παρακαλώ.
Δείτε τον χρόνο σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα οδηγείται όλο και πιο δεξιά. Είναι µονόδροµος γι’ αυτή. Δεν

µπορεί να επιβάλει αυτά τα µέτρα αλλιώς. Η Αντιπολίτευση θα

ενωθεί πάνω στα ουσιαστικά ζητήµατα του λαού; Αυτό είναι το
στοίχηµα που µας βάζει η κοινωνία και η ιστορία. Σε αυτό πρέπει
να απαντήσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Δηµήτρης Καιρίδης.

Κύριε Καιρίδη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Οµολογώ ότι όταν ακούω τους εκπροσώπους του ΣΥΡΙΖΑ να

µιλούν για πολιτικούς που γίνονται ανέκδοτο, τους ακούω µε
προσοχή. Γιατί έχουν µεγάλη εµπειρία στον τοµέα αυτό. Και εµ-
πειρία η οποία περνά τα σύνορα της χώρας αν κρίνει κανείς από
το γεγονός ότι ένας όρος, ο όρος κωλοτούµπα, το 2015 έγινε in-
ternational. Έγινε διεθνής. Διεθνές το ανέκδοτο ΣΥΡΙΖΑ και
Αλέξη Τσίπρα το 2015 σε όλη την Ευρώπη και σε όλο τον κόσµο.
Επειδή άκουσα και τον προλαλήσαντα και τον αρχηγό του να µι-
λάνε για ανέκδοτα, νοµίζω ότι λίγη αυτοκριτική και λίγη αυτογνω-
σία δεν βλάπτει.

Έχουµε πολλά και σηµαντικά να πούµε για τα αναπτυξιακά.
Και είπαµε. Αναρωτιέµαι πόσο Πολάκη και πόσο «πολακισµό» αν-
τέχει η ζωή µας. Δεν θα µπω στην ουσία. Θεωρώ ότι από ένα ση-
µείο και µετά είναι πραγµατικά εξευτελιστικό για όλους µας να
αναλωνόµαστε γύρω από τον αψύ των Σφακίων. Χωρίς να µπαίνω
στην ουσία αναρωτιέµαι, πραγµατικά, µε καλή διάθεση προς
τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, πιστεύουν πραγµατικά ότι αν
αυτή είναι η διαχωριστική γραµµή, η πλειοψηφία του ελληνικού
λαού θα είναι µε τον Παύλο και µε αυτού του τύπου τη συµπερι-
φορά; Πιστεύουν ότι έχουν να κερδίσουν από αυτό; Ή περιχα-
ρακώνονται σε µια µειοψηφία που δεν οδηγεί πουθενά και τους
ίδιους; Αφήστε την ουσία, το αξιακό, αισθητικό, ιδεολογικό, πο-
λιτικό χάσµα. Τους συµφέρει; Σας συµφέρει; Αναρωτιέµαι.

Ακούσαµε πολλά εκτός θέµατος. Δεν θα απαντήσω και δεν θα
µπω σε όλα αυτά. Θα επιµείνω στα αναπτυξιακά. Θα επιµείνω
στα αναπτυξιακά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι πρέπει να
είµαστε ειλικρινείς. Η χώρα µας βγαίνει από µια δεκαετία επεν-
δυτικής καθίζησης, πρωτοφανούς και µοναδικής. Το ποσοστό
των επενδύσεων το 2019 που παρέδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ στη νέα κυ-
βέρνηση ήταν µε διαφορά το χαµηλότερο στην Ευρώπη. Τερά-
στιο το επενδυτικό χάσµα της δεκαετίας πίσω. Είχαµε µια
δεκαετία αποεπένδυσης όπου ο αριθµός των επενδύσεων δεν
έφτανε για να αναπληρώνει τις αποσβέσεις. Αυτό σε συνδυασµό
µε τη δηµογραφική συρρίκνωση, άρα λιγότεροι εργαζόµενοι και
µε χαµηλότερη παραγωγικότητα οι εναποµείναντες λόγω της
αποεπένδυσης, σηµαίνει συρρίκνωση του ΑΕΠ. Σηµαίνει συρρί-
κνωση της οικονοµίας. Και αυτό πρέπει να αντιστραφεί. 

Έχουν γίνει σηµαντικότατα βήµατα. Ήδη το 2021 µέσα στην
πανδηµία καταγράφεται πολύ µεγάλη αύξηση των επενδύσεων
και ήδη ανακοινώσεις για τις µεγάλες ξένες επενδύσεις σε τοµείς
αιχµής µας γεµίζουν αισιοδοξία: της «PFIZER», της «DELOITTE»,
της «JP MORGAN», τώρα και της Facebook. Υπάρχει σε κανενός
το µυαλό αµφιβολία ότι η «JP MORGAN» δεν θα ερχόταν στην
Ελλάδα, αν ήταν ο Αλέξης Τσίπρας στην εξουσία; Νοµίζω κανέ-
νας. Προϋποθέτει µια άλλου τύπου κυβέρνηση, ένα άλλου τύπου
κλίµα, µια άλλου τύπου πολιτική, για να προσελκύσεις αυτές τις
επενδύσεις για πρώτη φορά και για να αποτιµήσεις ελληνικές
επιχειρήσεις που µέχρι χθες πολύ λίγοι γνώριζαν σε αξία 1 και 2
και 3 δισεκατοµµύρια. Για να αποκτήσεις αυτή την υπεραξία χρει-
άζεσαι µια άλλη πολιτική και σίγουρα όχι τα ήξεις αφήξεις, τους
κλαυθµούς και οδυρµούς που ζήσαµε τεσσεράµισι χρόνια µέχρι
το 2019. 

Η ανάπτυξη είναι πολυπαραγοντική. Λέω µια κοινοτυπία. Και
είναι προφανές ότι ο αναπτυξιακός νόµος είναι απλώς ένα εργα-
λείο. Από µόνος του δεν αρκεί. Χρειάζονται πάρα πολλά άλλα.
Χρειάζονται µεταρρυθµίσεις. Χρειάζεται ευνοϊκό φορολογικό πε-
ριβάλλον. Χρειάζονται πολλά. Χρειάζεται ο κεφαλαιϊκός πυλώνας
στο ασφαλιστικό, που εµείς εισαγάγαµε για πρώτη φορά προκει-
µένου να τονώσουµε την ιδιωτική αποταµίευση. Όµως έχει ρόλο
και δείχνει τις προτεραιότητες και τις κατευθύνσεις της κυβέρ-
νησης. Υπό αυτή την έννοια, κύριε Υπουργέ, σας συγχαίρω για
αυτό το ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο, τα καλά του οποίου αναλύ-
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σατε κι εσείς, αναλύθηκαν και από τους συναδέλφους της Συµ-
πολίτευσης κατά κόρον και δεν θα επιµείνω σε αυτά για να µην
επαναληφθώ. 

Θέλω ωστόσο να επικεντρώσω τα εναποµείναντα δύο λεπτά
σε δύο ζητήµατα. Το πρώτο έχει να κάνει µε τις περιφερειακές
ανισότητες. Ως συντονιστής οικονοµικών της διακοµµατικής επι-
τροπής για την ανάπτυξη της Θράκης θα ήθελα να σας καλέσω
να δούµε την ενίσχυση µέσα από τον νοµό και τις περιφέρειες
της Θράκης. Έχουµε κάνει τις κουβέντες και είµαι βέβαιος ότι
το ακούτε µε συµφωνία. Είναι µια πολύ ευαίσθητη περιφέρεια,
παραµεθόρια, δίπλα στην Τουρκία, µε δηµογραφικό πρόβληµα,
µια σειρά από άλλα προβλήµατα τα οποία αναλύσαµε διεξοδικά
στις συζητήσεις που είχαµε και εντέλει καταγράψαµε στο πόρι-
σµα της επιτροπής. 

Το δεύτερο έχει να κάνει µε τις κρατικές ενισχύσεις. Είναι µια
συζήτηση που πρέπει να αρχίσει στην Ελλάδα. Το ζήτηµα των
κρατικών ενισχύσεων βγήκε πάρα πολύ µπροστά τον καιρό της
πανδηµίας όπου χρειάστηκε να ληφθούν µέτρα και όπου η κρα-
τική παρέµβαση αυξήθηκε σηµαντικά για να στηριχθεί η οικονο-
µία. Το τι επιτρέπεται και τι δεν επιτρέπεται από ένα σηµείο και
µετά είναι και ζήτηµα διαπραγµάτευσης. 

Η ΚΕΜΚΕ η Κεντρική Μονάδα Κρατικών Ενισχύσεων του
Υπουργείου Οικονοµικών πρέπει να ενισχυθεί. Υπάρχουν άτοµα
εκεί που κάνουν τη δουλειά τους και µε µεγάλη αυταπάρνηση.
Ωστόσο δεν υπάρχει αµφιβολία, στο δικό µου το µυαλό από την
εµπειρία που είχα αυτά τα δύο χρόνια, ότι υπάρχουν µεγάλα πε-
ριθώρια βελτίωσης. Είχαµε σήµερα το πρωί µια συζήτηση στην
Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, όπου εγώ προήδρευα µε τον
αρµόδιο Αναπληρωτή Υπουργό, τον κ. Βαρβιτσιώτη. Συζητήσαµε
για τα µεγάλα, για τα σηµαντικά, για τα διακυβεύµατα στην Ευ-
ρώπη. Πρέπει κάποτε να µάθουµε να συζητάµε για τα µικρά τα
λιγότερο ελκυστικά τις λεπτοµέρειες και τις υποσηµειώσεις και
να δίνουµε τις µάχες όπως αυτή η Κυβέρνηση της δίνει για να
φέρνει υπέρ του εθνικού συµφέροντος πολιτικές από τις Βρυ-
ξέλλες. Εδώ, λοιπόν, έχουµε πάρα πολλή δουλειά να κάνουµε
στο ζήτηµα των κρατικών ενισχύσεων.

Πρέπει κάποτε να µάθουµε να συζητάµε και για τα µικρά, για
τα λιγότερο ελκυστικά, για τις λεπτοµέρειες και τις υποσηµει-
ώσεις και να δίνουµε τις µάχες, όπως τις δίνει αυτή η Κυβέρνηση,
για να φέρνει εδώ πολιτικές από τις Βρυξέλλες υπέρ του εθνικού
συµφέροντος. Έχουµε να κάνουµε πάρα πολύ δουλειά στο ζή-
τηµα των κρατικών ενισχύσεων και στην ενίσχυση της διεκδίκη-
σης που χρειαζόµαστε στις Βρυξέλλες, για να ενισχύσουµε τις
επιχειρήσεις µας, όπως κάνουν άλλες χώρες στο εξωτερικό,
στην υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα να ξαναδείτε λίγο το ζήτηµα των µεσαίων επιχειρή-
σεων -ένα ζήτηµα που ήλθε και επανήλθε-, διότι είναι αυτές που
κάνουν τις µεγάλες επενδύσεις στην πατρίδα µας, τις εξαγωγές
και ούτω καθεξής. Έχουµε δώσει τα τέσσερα όπλα στις µικρές
και στις πολύ µικρές, αλλά όχι όλα τα όπλα στις µεσαίες. Έχουµε
και το θέµα των προβληµατικών. Το αντιµετωπίσαµε στις µικρές
µε την εξαίρεση, αλλά το έχουµε στις µεσαίες. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να τονίσω ότι πάρα πολλές ελληνι-
κές επιχειρήσεις είναι προβληµατικές, σύµφωνα µε την ορολογία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του κανονισµού του 2014, παρ’ όλο
που είναι βιώσιµες και πολλές από αυτές έχουν γυρίσει σε κερ-
δοφορία, κάνουν εξαγωγές, είναι bankable και έχουν πολλές
προοπτικές. Όµως, δυστυχώς, δεν µπορούν να υπαχθούν σε µία
σειρά από ενισχύσεις, κυρίως ευρωπαϊκές, λόγω αυτού του
όρου. Και αυτή η µάχη µε τις κρατικές ενισχύσεις είναι µία µάχη
που πρέπει να δοθεί στις Βρυξέλλες, προκειµένου ο ευρωπαϊκός
Νότος συνολικά, ο οποίος χτυπήθηκε πάρα πολύ την προηγού-
µενη δεκαετία, να µπορέσει να πετύχει και σε αυτό το επίπεδο
την εξαίρεση που απαιτεί η σύνθεση της οικονοµίας και η κατά-
σταση στην οποία βρέθηκαν αυτές οι επιχειρήσεις.

Δεν είναι «ζόµπι» οι επιχειρήσεις. Είναι επιχειρήσεις που επι-
βίωσαν µέσα σε µια σκληρότατη κρίση την τελευταία δεκαετία.
Όπως έγινε µε τις µικρές µε τη συνεργασία της Ιταλίας, πρέπει
να καταφέρουµε το ίδιο και για τις µεσαίες. Πρόκειται για ένα

ύψιστο ζήτηµα για µας εδώ στον Νότο, το οποίο δεν αφορά τον
Βορρά, αλλά αφορά πάρα πολύ εµάς εδώ, ιδίως τις ελληνικές
επιχειρήσεις.

Θα ήθελα να σας συγχαρώ για µια ακόµα φορά για τον αγώνα
που δώσατε. Ξέρω πόσο πολύ ασχοληθήκατε όλους τους προ-
ηγούµενους µήνες µε αυτό το νοµοσχέδιο µαζί µε όλους τους
φορείς. Θα πρέπει να επιταχύνουµε τις διαδικασίες και να φύ-
γουµε από τις µόνιµες γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και παθο-
γένειες που έχουν πλήξει την αποτελεσµατικότητα προηγούµε-
νων νόµων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Καιρίδη, σας παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Τα λένε οι δικοί σας. Διαβάστε το βι-
βλίο «Ποια ανάπτυξη;» του δικού σας Λόη Λαµπριανίδη, του πα-
λιού δικού µου συναδέλφου από το πανεπιστήµιο και δικού σας
γενικού γραµµατέα επενδύσεων, στου οποίου το βιβλίο έκανα
και µια κριτική στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», γιατί πιστεύω σ’ αυτόν τον
διάλογο στους διαδρόµους της Βουλής. Δεν πιστεύω στα «τσίγ-
κινα», αλλά στον ουσιαστικό και σοβαρό διάλογο και όχι στις
κραυγές, στις φωνές και τους διαπληκτισµούς, για να πάµε τη
χώρα µπροστά, όπως της αξίζει.

Να είστε καλά, σας ευχαριστώ! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα
ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστάσιος Μπαρτζώκας. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι ως νέος Βου-

λευτής, αλλά κυρίως ως άνθρωπος που αποστρέφοµαι βαθιά την
οποιαδήποτε βαρβαρότητα, ιδιαίτερα τη θεσµική, δηλώνω τη
βαθιά µου θλίψη για όσα συνέβησαν στο Κοινοβούλιο χθες και
σήµερα. Κι αν έχω να κάνω κάποιο σχόλιο, αυτό είναι µόνο ένα:
Κι εµείς κρινόµαστε, όλοι µας συνολικά και αυτοί που συστηµικά
και συστηµατικά έχουν αντιθεσµική συµπεριφορά θα κριθούν, θα
κατακριθούν και στο τέλος θα µαυριστούν.

Αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς και να κάνουµε και την αυ-
τοκριτική όλοι µας ως πολιτικό σύστηµα, όσον αφορά την τριή-
µερη συζήτηση δυσπιστίας, οι πολίτες δεν ενδιαφέρονται ούτε
για τις εσωκοµµατικές αγωνίες του ΣΥΡΙΖΑ και του ΚΙΝΑΛ ούτε
για το πολιτικό «µπρα ντε φερ» ούτε και για τις αψιµαχίες εντός
του Κοινοβουλίου. Οι πολίτες ενδιαφέρονται για το πώς θα κά-
νουν καλύτερη την καθηµερινότητά τους και τη διαβίωσή τους.
Τους ενδιαφέρει ο βίος και το βιος τους. Κι εµείς στη Νέα Δηµο-
κρατία υποσχεθήκαµε στους πολίτες ότι θα τους εξασφαλίσουµε
καλύτερη ζωή, πιο γεµάτη τσέπη και περισσότερες δουλειές. 

Έχοντας αυτά κατά νου, γιατί κάποιοι τα ξεχνούν, και καθώς
αυτές τις µέρες συζητούµε για τον αναπτυξιακό νόµο, το θεσµικό
εργαλείο για την επιχειρηµατικότητα και τις επενδύσεις στη
χώρα µας, κάποιοι αναρωτήθηκαν το εξής: Χρειάζεται, άραγε, να
αλλάξει το υφιστάµενο πλαίσιο χορήγησης κρατικών επενδύ-
σεων, δηλαδή ο ν.4399/2016; Η απάντηση είναι ότι όχι απλώς
χρειάζεται, αλλά ότι επιβάλλεται όχι µόνο γιατί έχουν αλλάξει οι
συνθήκες και οι απαιτήσεις του επιχειρηµατικού περιβάλλοντος,
άρα πρέπει να προσαρµοστούµε, αλλά και γιατί το υφιστάµενο
πλαίσιο κρατικών ενισχύσεων στις επενδύσεις του ν.4399 είναι
εξόχως προβληµατικό, παρά τις αλλαγές που έχουµε κάνει σε
επιµέρους ρυθµίσεις του.

Και αναφέρω την έκφραση «προβληµατικό», διότι ως τέτοιο
ορίζεται ένα πλαίσιο, που αποτυγχάνει σε όλους τους στόχους
τους οποίους υποτίθεται ότι προσπαθούσε να υπηρετήσει. Κι
αυτό συνέβη για δύο λόγους που συνθέτουν τη µικρή, αλλά και
τη µεγάλη εικόνα. Και οι δύο είναι απόρροια της ταυτοτικής
ύπαρξης του ΣΥΡΙΖΑ και των ιδεολογικών αγκυλώσεών του. 

Η µικρή εικόνα είναι ότι η κατάστρωση του ν.4399 είχε φοβε-
ρές θεσµικές αδυναµίες και ένα πολύ βαρύ κανονιστικό πλαίσιο,
καθώς προέβλεπε αµέτρητες υπουργικές αποφάσεις. Ακόµα,
επέφερε µια δυσκίνητη γραφειοκρατία που εντοπίζεται στο πλαί-
σιο αξιολόγησης και υπαγωγής των επενδυτικών σχεδίων. Επί-
σης, εµφάνιζε σηµαντικά ζητήµατα έλλειψης χρονοδιαγραµ-
µάτων για την εξόφληση της επένδυσης. 

Από την άλλη µεριά, τη µεριά της µεγάλης εικόνας, ο νόµος
αυτός συντάχθηκε την περίοδο των capital controls εν µέσω µιας
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άνευ προηγουµένου φοροεπιδροµής και ληστρικής επίθεσης
στις ασφαλιστικές εισφορές των ελεύθερων επαγγελµατιών. Κυ-
ρίως, όµως, ο νόµος αυτός, ο ν.4399, συντάχθηκε χωρίς να έχει
καθοριστεί το εθνικό αναπτυξιακό στρατηγικό σχέδιο. Δεν
υπήρχε, λοιπόν, κανένα σχέδιο. Η ελπίδα στις επενδύσεις ερχό-
ταν στα τυφλά, καταδικασµένη από την αρχή και µαζί της κατα-
δικασµένη, δυστυχώς, και η επιχειρηµατικότητα. Με άλλα λόγια,
ήταν ένας ανερµάτιστος νόµος και εκ των υστέρων δεν µας κάνει
καµµία εντύπωση που κατέληξε σε αποτυχία. 

Από τα οκτώ καθεστώτα προκηρύχθηκαν µόνο τα τέσσερα.
Όταν παραλάβαµε την εξουσία, εκκρεµούσαν προς έγκριση τρει-
σήµισι χιλιάδες επενδυτικά σχέδια. Χαµένος χρόνος και χαµένο
χρήµα για τους επιχειρηµατίες που για άλλη µια φορά πλήρωσαν
το µάρµαρο πολιτικών αποφάσεων.

Θυµάµαι την περίοδο της ψήφισής του που στελέχη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ αποκαλούσαν τον ν.4399 ως τον νόµο για τους µικροµεσαί-
ους, ως το εργαλείο που θα διεύρυνε την εξαγωγική βάση της
ελληνικής επιχείρησης, ως έναν µετρηµένο αναπτυξιακό νόµο.
Αυτό ήταν και λάθος και ψέµα. 

Η αλήθεια είναι ότι ο νόµος αυτός δεν ήταν µετρηµένος. Ήταν
ένας µέτριος νόµος από µία κάτω του µετρίου κυβέρνηση που
δεν είχε καν µέτρια γνώση του «επιχειρείν» και των αναγκών του
και που νόµιζε ότι απευθύνεται σε µέτριους επιχειρηµατίες και
µέτριους Έλληνες γενικότερα. Ήταν ένα αδειανό πουκάµισο,
όπως τον είχε αποκαλέσει και τον είχε χαρακτηρίσει ο σηµερινός
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα δεν είναι µία από τα ίδια.
Έρχεται µετά από σειρά παρεµβάσεων, που επιδρούν θετικά
στην επιχειρηµατικότητα και στο φιλοεπενδυτικό κλίµα, όπως
είναι οι συνεχόµενες µειώσεις φόρων και ασφαλιστικών εισφο-
ρών. Έρχεται µετά από την ανάκτηση της αξιοπιστίας µας από
τη διεθνή επενδυτική κοινότητα. Εγκαθιδρύει δεκατρία θεµατικά
καθεστώτα αναγνωρίζοντάς τους ως εθνικούς τοµείς προτεραι-
ότητας και επιταχύνει τις διαδικασίες υπαγωγής και αξιολόγη-
σης. Βάζει στο επίκεντρο την περιφέρεια, καθώς για πρώτη φορά
καθίσταται ελκυστικός προορισµός για την εγκατάσταση των
νέων επενδύσεων και γράφει τη στρατηγική της επενδυτικής πο-
λιτικής όχι µε το στυλό της ελπίδας, αλλά εστιάζοντας ρεαλιστικά
στον επιχειρηµατία και την επιχείρηση στοχεύοντας στην αποτε-
λεσµατικότητα. 

Και πάνω σ’ αυτή τη βάση της αποτελεσµατικότητας, καταλή-
γοντας έχω να κάνω τις εξής προτάσεις. Όσον αφορά τις ατοµι-
κές επιχειρήσεις, θα πρέπει να τις ενισχύσουµε µε κάθε χρηµατο-
δοτικό εργαλείο, προκειµένου να µεγιστοποιήσουν τη δυναµική
τους, έτσι ώστε να µπορέσουν να µεγαλώσουν και να δηµιουρ-
γήσουν µε τη σειρά τους τις δικές τους οικονοµίες κλίµακας. 

Δεύτερον, δεν µπορούµε να αγνοήσουµε τη δυναµική που έχει
αναπτυχθεί µε τα µικρά τουριστικά καταλύµατα, καθώς και τον
ρόλο που επιτελούν τα τουριστικά πρακτορεία και τα τουριστικά
λεωφορεία. Χρειάζεται να επεξεργαστούµε µια εναλλακτική πρό-
ταση στήριξης και ανάπτυξής τους, έστω και την τελευταία
στιγµή. Δεν πρέπει να ξεχνάµε την πραγµατικότητα, την οποία
εµείς διαµορφώνουµε για την κοινωνία. Είµαστε εδώ για την κοι-
νωνία του σήµερα και όχι µόνο για την κοινωνία του µέλλοντος
που οραµατιζόµαστε.

Τρίτον, χρειαζόµαστε έναν µηχανισµό παρακολούθησης σε
πραγµατικό χρόνο του πώς προχωρούν τα προς υπαγωγή σχέ-
δια, για να βλέπουµε ποιες είναι οι πραγµατικές δυσλειτουργίες
και να τις διορθώνουµε έγκαιρα. Γι’ αυτούς τους λόγους προ-
τείνω τη δηµιουργία ενός παρατηρητηρίου εντός του Υπουρ-
γείου, το οποίο θα παρακολουθεί την εφαρµογή του αναπτυ-
ξιακού νόµου σε όλο το φάσµα των διαδικασιών, θα εντοπίζει
δυσλειτουργίες και θα τροφοδοτεί τη δηµόσια διοίκηση και την
πολιτική ηγεσία µε υποδείξεις βελτίωσης. 

Κλείνοντας, οι νόµοι δεν είναι προϊόντα ΠΟΠ και ακριβώς γι’
αυτό δεν πρέπει να καταψηφίζουµε τα νοµοσχέδια στη βάση του
ποιος τα εισηγείται και αν αυτός είναι ιδεολογικός µας αντίπα-
λος. Το εκάστοτε κανονιστικό πλαίσιο, που θεσπίζεται αξιολογεί-
ται στη βάση της αξίας που  αυτό κοµίζει για τον πολίτη και στο
κατά πόσο µπορεί να µεταβάλει το σηµείο αφετηρίας του προς
µία κατεύθυνση καλύτερης ζωής.

Αυτά είναι τα µέτρα και τα σταθµά για την κοινωνία και αυτό
θα πρέπει να είναι και το δικό µας µέτρο. Η αναφορά µας θα πρέ-
πει να είναι πάντα ο πολίτης και στην περίπτωση του αναπτυξια-
κού νόµου η αναφορά µας πρέπει να είναι ο επιχειρηµατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Μπαρτζώκα.

Καλώ τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Μεϊκόπουλο. 

Ακολουθεί ο κ. Παπαηλιού, µε τον οποίο θα ολοκληρώσουµε
τη συνεδρίαση.

Ορίστε, κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είναι λίγο περασµένη η ώρα, αλλά θα προσπαθήσω λίγο να

ζωντανέψω, αν µπορώ, τη συζήτηση. 
Πραγµατικά, άκουσα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και τον κ.

Καιρίδη και τον κ. Μπαρτζώκα και αρκετούς Βουλευτές από τη
Νέα Δηµοκρατία, οι οποίοι προσπαθούσαν όλη την ηµέρα, αλλά
και τις προηγούµενες ηµέρες, να αρθρώσουν ένα επιχείρηµα,
προκειµένου να δικαιολογήσουν τον χθεσινό δηµοκρατικό και θε-
σµικό κατήφορο σε σχέση κυρίως µε το ύφος του κ. Παύλου Πο-
λάκη.

Και έρχοµαι τώρα να αναρωτηθώ από πότε η αισθητική είναι
πιο σηµαντική από την αλήθεια. 

Και ξέρετε κάτι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Δεν υπάρχει
αλήθεια όµορφη. Τις περισσότερες φορές η αλήθεια είναι
άσχηµη, πολύ άσχηµη. Πραγµατικά, εγώ δεν µπορώ να σκεφτώ
έναν όµορφο τρόπο να περιγράψεις µια άσχηµη αλήθεια. Συνε-
πώς, αυτή η προσπάθεια να λοιδορηθεί ένας συνάδελφος του
ελληνικού Κοινοβουλίου για το ύφος του νοµίζω ότι δεν τιµά τη
Νέα Δηµοκρατία, δεν τιµά την Κυβέρνηση. Ας ακούσουµε, ας
αναλογιστούµε, ας προβληµατιστούµε πάνω σε αυτά που είπε
σε σχέση µε το τεράστιο θέµα της «NOVARTIS».

Σκεφτόµουν όµως και κάτι ακόµα. Δεν είναι η πρώτη φορά που
έχουν κυβερνήσει τη χώρα δεξιές κυβερνήσεις. 

Αυτή, όµως, κύριε Παπαθανάση, κύριε Υπουργέ, µια δεξιά Κυ-
βέρνηση µετά από µια δεκαετή καταστροφική κρίση, για την
οποία όµως δεν έχει απολογηθεί ποτέ, αλλά έχει επιστρέψει πιο
αλαζονική, πιο ειρωνική, πιο πελατειακή, πιο ανεπαρκής από
ποτέ. Δυόµισι χρόνια τώρα, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη έχει
αποκαλύψει σε όλους µας το αληθινό της πρόσωπο. Και ξέρετε
γιατί το ισχυρίζοµαι αυτό; Θα µπορούσε να πει κανείς «Γιατί βιά-
ζεσαι να το πεις αυτό το πράγµα;».

Θεωρώ ότι κάτω από τις συνθήκες που βιώνουµε όλοι δεν θα
µπορούσε καµµία κυβέρνηση να κρυφτεί, διότι η διαχείριση της
πανδηµίας επέβαλε καθηµερινή άσκηση πολιτικής, µε συνεχείς
αποφάσεις και µέτρα µε άµεσο κοινωνικό αντίκτυπο. Έτσι, τα
συµπεράσµατα που θα έβγαζε κανείς σε τέσσερα χρόνια είναι
εξαγώγιµα, µε την ίδια ακριβώς ασφάλεια στα δυόµισι χρόνια
που κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία. 

Βάσει αυτής, λοιπόν, της άσχηµης αλήθειας που ανέφερα, θα
ήθελα πρώτα να σταθώ λίγο στη «συγγνώµη» του Πρωθυπουρ-
γού, του κ. Μητσοτάκη. Είναι µία «συγγνώµη» που -ας µου επι-
τραπεί ο όρος- επιχειρείται να παρουσιαστεί ως µια πράξη
ύψιστης πολιτικής και προσωπικής µπέσας, µία «συγγνώµη» που
ζητά αφού πρώτα έχει αδειάσει την τοπική αυτοδιοίκηση, έχει
προσπαθήσει να κατηγορήσει µέχρι και τους µετεωρολόγους και
έχει αλληλοδιαψευστεί µε την ίδια την εταιρεία, µία «συγγνώµη»
µέσα σε φαιδρότητες περί προστίµων στους εγκλωβισµένους και
µη ευθύνης του κράτους για την Κατεχάκη και τη Μαραθώνος,
µία «συγγνώµη» που δεν είναι ειλικρινής, µια «συγγνώµη», κύριε
Υπουργέ, πολύ καλά ζυγισµένη και µετρηµένη από επικοινωνιο-
λόγους όταν έγινε αντιληπτό ότι όσο και να κατακερµατίσουµε
την ευθύνη, όσο και να την επιµερίσουµε, το χάος των προηγού-
µενων ηµερών έχει ονοµατεπώνυµο. Πολίτες εγκλωβισµένοι για
ώρες µέσα στην παγωνιά σε Ι.Χ και τρένα, περιοχές χωρίς ρεύµα
από µια κακοκαιρία σφοδρή αλλά όχι πρωτοφανή, που είχε προ-
βλεφθεί ηµέρες πριν και η Κυβέρνηση αυτή έχει εξαντλήσει την
ετοιµότητα και την επιτελικότητά της µόνο στα SMS. 
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Άκουσα τον Πρωθυπουργό να επαινεί τον κ. Χαρδαλιά, να ευ-
χαριστεί και να εγκωµιάζει τον κ. Στυλιανίδη. Μέχρι και σήµερα
δεν έχω καταλάβει για ποιο λόγο ακριβώς ζήτησε «συγγνώµη»,
τη στιγµή που όλα πάλι έγιναν καλώς. 

Να σας θυµίσω ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας εξε-
λέγη εκµεταλλευόµενη χυδαία µια τεράστια τραγωδία στο Μάτι,
ασχέτως βέβαια αν επιβράβευσε στη συνέχεια όσους χειρίστη-
καν την τραγωδία τους οποίους κατήγγειλε προεκλογικά. Έδωσε
µεγάλες υποσχέσεις για τη δηµιουργία µιας Πολιτικής Προστα-
σίας που θα είναι υπεραποτελεσµατική, για να διαψευστεί από
την πραγµατικότητα. Από τις πληµµύρες της «Θάλειας» και του
«Ιανού», τα χιόνια της «Μήδειας», τις πυρκαγιές που κατέκαψαν
τη χώρα το καλοκαίρι και την πιο πρόσφατη κακοκαιρία που πα-
ρέλυσε την Αττική, η Κυβέρνηση καταλήγει µετά από δυόµισι
χρόνια να απολογείται για τον σχεδιασµό που «θα» µπορούσε να
είναι καλύτερος, για τον συντονισµό που «θα» µπορούσε να είναι
αποτελεσµατικότερος και άλλα πολλά «θα». Από λάθος σε λάθος
ανακαλύπτει κανείς αυτό που σας έλεγα πριν, την άσχηµη αλή-
θεια. 

Το επιτελικό κράτος, λοιπόν, κατέρρευσε και αποκάλυψε το
κράτος-φέουδο, το κράτος-λάφυρο του κ. Μητσοτάκη. Μα, είναι
φοβερό. Όποια πέτρα και να σηκώσεις βρίσκεις διορισµούς από
το παράθυρο, φίλους, συγγενείς, µετακλητούς, εξόφληση προ-
εκλογικών γραµµατίων, απευθείας αναθέσεις.

Πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι εδώ
και πάρα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα και προσπαθώ να δια-
κρίνω πού βρίσκεται η Νέα Δηµοκρατία µέσα στην Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας. Πού είναι αυτό το κόµµα µε την τεράστια
κεντροδεξιά παράδοση; Αυτό που βλέπω είναι η οικογένεια Μη-
τσοτάκη, το περιβάλλον Μητσοτάκη, οι φίλοι του κ. Μητσοτάκη,
λίγο σύµβουλοι του κ. Σηµίτη, ορισµένοι άνθρωποι από τον Λαϊκό
Ορθόδοξο Συναγερµό. Πουθενά η Νέα Δηµοκρατία! Πουθενά!
Είναι πραγµατικά πολύ αποκαλυπτικό. 

Τι µας έµαθε, λοιπόν, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Ει-
σήγαγε, κύριε Υπουργέ, τον όρο «ατοµική ευθύνη» ως απάντηση
για τη δική της ανευθυνότητα. Ατοµική ευθύνη στην πανδηµία,
ατοµική ευθύνη στην εκπαίδευση, ατοµική ευθύνη στον καύσωνα
και στην κακοκαιρία. Για ζητήµατα κουλτούρας τι µας είπαν οι
Βουλευτές της Συµπολίτευσης; Δεν συνταγογραφεί η Κυβέρ-
νηση µοριακά τεστ γιατί, λέει, οι Έλληνες δεν έχουν την κατάλ-
ληλη κουλτούρα και θα κάνουν κατάχρηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ή το πιο πρόσφατο, στην Αθήνα δεν έχουν οι πολίτες την
κουλτούρα να ξέρουν να οδηγούν στη βροχή ή τη χιονόπτωση.
Πρόστιµα! Η Κυβέρνηση καταφεύγει στο τιµωρητισµό και την οι-
κονοµική εξόντωση των άνω των εξήντα ετών, βάζοντας στο στό-
χαστρο και πάλι τους οικονοµικά αδύναµους, συνταξιούχους και
εργαζόµενους. Μιλάµε για κοινωνικό διχασµό σε µια περίοδο που
η ενότητα είναι πιο αναγκαία από ποτέ. Η Κυβέρνηση έχει στο-
χοποιήσει τους νέους, τους υγειονοµικούς, τους εµβολιασµούς. 

Το σύνθηµα που αφορά εσάς, κύριε Υπουργέ, είναι το «Συγ-
χωνευτείτε ή βάλτε λουκέτο» -αυτό λέτε σε όλη τη µικροµεσαία
επιχειρηµατικότητα- σε µια οικονοµία µε πολύ µικρές, µικρές και
µεσαίες επιχειρήσεις, που µένουν µετά βίας όρθιες ή δείχνοντας
µε νόηµα τον µεσάζοντα στον µικρό παραγωγό. 

Ιδιωτική πρωτοβουλία ως πανάκεια: ιδιωτικοποίηση της υγείας,
ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ, ιδιωτικοποίηση της κοινωνικής ασφάλι-
σης, να µην µείνει τίποτα δηµόσιο. Εισβολή «Φουρθιώτηδων»
στην πολιτική ζωή της χώρας. Κατήφορος. Κουνάτε το δάχτυλο
αλαζονικά στην Αντιπολίτευση, κοιτάτε αφ’ υψηλού τους πολίτες,
όταν υψηλά στελέχη συνδιαλέγονται και κατόπιν εκβιάζονται από
υπόδικες τηλεπερσόνες. 

Ξέρετε είναι ένα πραγµατικά φοβερό πράγµα, αλλά ο λαός
αυτής της χώρας είναι σαν να βιώνει µια παράλληλη πραγµατι-
κότητα. Η µία είναι αυτή που παρακολουθεί στους τηλεοπτικούς
δέκτες, όπου όλα βαίνουν καλώς, όλα έχουν γίνει καλά, τα πη-
γαίνουµε καλά στην πανδηµία, τα πηγαίνουµε καλά στην οικονο-
µία και η άλλη, η αδυσώπητη, που ζει κάθε µέρα, ο σφιχτός
εναγκαλισµός Κυβέρνησης και µέσων ενηµέρωσης, η δεδοµένη
συναντίληψη -Βουλευτής που διαγράψετε από τη Νέα Δηµοκρα-

τία το ισχυρίστηκε αυτό- είναι το µοναδικό αποτέλεσµα που έχει
παραγάγει η λίστα του κ. Πέτσα. Με πρόσχηµα την καµπάνια για
τον κορωνοϊό η Κυβέρνηση κατασπατάλησε τα χρήµατα του ελ-
ληνικού λαού για να ελέγξει τα µέσα ενηµέρωσης, να εξαφανίσει
αντιπολιτευτικές φωνές και να διαφηµίσει επί της ουσίας τον
εαυτό της. Η Κυβέρνηση των selfies!

Ένα µόνο σχόλιο ακόµα θα κάνω γιατί εξάντλησα όλο τον
χρόνο µου, έναν ευρύτερο πολιτικό σχολιασµό για το αναπτυ-
ξιακό νοµοσχέδιο. Ξέρετε, υπάρχουν πάλι δύο εικόνες: Είναι η
εικόνα του κ. Παπαθανάση, του κ. Γεωργιάδη, της Νέας Δηµο-
κρατίας γενικότερα για το τι συνιστά ανάπτυξη για τη χώρα, αλλά
υπάρχει και η εικόνα που έχουν τα παγκόσµια και τα διεθνή fora.
Δεν ξέρω αν το πληροφορηθήκατε, αλλά στον «ECONOMIST»
έχει µπει η Ακρόπολη στη λίστα µε τις πιο ολέθριες παρεµβάσεις,
που έχουν γίνει σε µνηµεία του πολιτισµού σε όλο τον κόσµο
µέσα στην πανδηµία. Κι αν θεωρείτε ότι µε αυτόν τον αναπτυ-
ξιακό νόµο, αποκλείοντας την µικρή, την ατοµική και τη µεσαία
επιχείρηση από οποιαδήποτε χρηµατοδότηση, έχετε καταλάβει
ποιο είναι το παραγωγικό προφίλ της χώρας, τότε πραγµατικά
ζείτε σε µια τελείως διαφορετική χώρα από αυτή στην οποία σή-
µερα έρχεστε να νοµοθετήσετε. Η ύλη του νοµοσχεδίου δεν
αφορά τη ραχοκοκαλιά της ελληνικής παραγωγής. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεώργιος Παπαη-
λιού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αδράνεια της Κυβέρνησης της

Νέας Δηµοκρατίας ως προς την αντιµετώπιση των προβληµάτων
της µεγάλης κοινωνικής πλειοψηφίας είναι το χαρακτηριστικό
της. Στις κρίσεις -πυρκαγιές, πληµµύρες, χιονιάς- δεν πράττει
κάτι. Το καλοκαίρι στις πυρκαγιές αποφασίζει και διατάσσει την
εκκένωση των χωριών. Τώρα τον χειµώνα µε τον χιονιά αποφα-
σίζει και διατάσσει τη διακοπή της λειτουργίας, την αργία στο
δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα και αφήνει τα πράγµατα να εξε-
λιχθούν µέχρι το τέλος των φαινοµένων. Το κράτος και η κοινω-
νία κλείνουν διότι η Κυβέρνηση των «αρίστων» ούτε σχέδιο έχει
ούτε γνωρίζει τι να πράξει. Έτσι έκλεισαν και οι οδικοί άξονες. 

Το επιτελικό µπάχαλο της Κυβέρνησης και η κατάρρευση του
κράτους, που αναδείχθηκαν ακόµη µία φορά κατά την πρόσφατη
κακοκαιρία έπρεπε, εφόσον ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση
αναλαµβάνουν, όπως λένε, την πολιτική ευθύνη, να οδηγήσουν
σε παραιτήσεις, ώστε να ανοίξει ο δρόµος για πρόωρες εκλογές. 

Εν πάση περιπτώσει, ας έρθουµε στο νοµοσχέδιο. Το υπό
κρίση νοµοσχέδιο επιγράφεται: «Αναπτυξιακός νόµος – Ελλάδα
Ισχυρή Ανάπτυξη». Αυτός ο τίτλος θα έλεγα ότι δεν είναι τίτλος
νοµοσχεδίου. Θυµίζει διαφηµιστικό σποτ στο πλαίσιο της οµολο-
γίας του ίδιου του Πρωθυπουργού ότι η επικοινωνία προηγείται
της πολιτικής, της ουσίας των πραγµάτων. Οι αναπτυξιακοί νόµοι
συνιστούν το κατ’ εξοχήν εργαλείο ενίσχυσης της επιχειρηµατι-
κότητας και της προσέλκυσης επενδύσεων. Αποτελούν νοµοθε-
τήµατα µεγάλης πολιτικής, θεσµικής και δηµοσιονοµικής
βαρύτητας, µέσω των οποίων ενισχύεται σηµαντικό τµήµα των
ιδιωτικών επενδύσεων άµεσα και έµµεσα ακόµη µεγαλύτερο
τµήµα του. Κυρίως όµως λειτουργούν τροχιοδεικτικά, δείχνουν,
δηλαδή, την κατεύθυνση την οποία επιδιώκεται να λάβει η οικο-
νοµία.

Το υπό κρίση νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφο-
ρά τους λίγους και τους ισχυρούς, εντασσόµενο στην αντίληψη
και την πολιτική της Κυβέρνησης που αποσκοπεί και επιδιώκει
την αλλαγή του παραγωγικού υποδείγµατος προς νεοφιλελεύ-
θερη κατεύθυνση. Εισάγεται προς συζήτηση χωρίς να έχει γίνει
αξιολόγηση, αποτίµηση της εφαρµογής του προηγούµενου ανα-
πτυξιακού νόµου, τον οποίο σε µεγάλο βαθµό εκθείασαν ακόµη
και Υπουργοί της Κυβέρνησης. 

Στο πλαίσιο του προηγούµενου αναπτυξιακού νόµου είναι εµ-
φανής η υπαγωγή σε αυτόν µεγαλύτερου ποσοστού µικρών και
µεσαίων επιχειρήσεων σε σχέση µε τις µεγάλες. Αυτό το γεγονός
αναδεικνύει και τον διαφορετικό προσανατολισµό σε σχέση µε
αυτόν του υπό κρίση νοµοσχεδίου. 

6238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Με την κυβερνητική αναπτυξιακή πρόταση καθιερώνεται ένας
µηχανισµός ενίσχυσης µεγάλων επενδυτικών σχεδίων, µε τα
οποία θα επιταθεί η συγκεντροποίηση της οικονοµίας σε πολ-
λούς κλάδους. Σε αυτό το πλαίσιο και βάσει αυτών αποκλείονται
οι ατοµικές επιχειρήσεις, αυξάνεται το ελάχιστο ύψος των επεν-
δυτικών σχεδίων, οι τράπεζες εµπλέκονται µε τρόπο µεγαλύτερο
και ασφυκτικότερο. Οι επιχειρήσεις που δεν έχουν πρόσβαση
στον τραπεζικό τοµέα -και αυτό ισχύει για το 80% των επιχειρή-
σεων µικρού και µεσαίου µεγέθους- πρακτικά εξαιρούνται από
τις ρυθµίσεις του αναπτυξιακού νοµοσχεδίου. 

Τα κίνητρα που δίδονται και κατ’ επέκταση οι πόροι που διατί-
θενται έχουν ως στόχο τις επιθετικές εξαγορές των µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων και την απορρόφησή τους από τους λίγους
µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Γίνεται διάκριση των µεθόδων αξιολόγησης. Η άµεση αξιολό-
γηση αφορά συγκεκριµένα καθεστώτα ενίσχυσης και διενεργεί-
ται αυτοτελώς βάσει της αρχής της χρονικής προτεραιότητας
και των διαθέσιµων πόρων. Αυτή η µέθοδος αξιολόγησης υπο-
κρύπτει µεθόδευση διοχέτευσης των ενισχύσεων στις µεγάλες
επιχειρήσεις. Αντίθετα για τα υπόλοιπα καθεστώτα -τα ολιγό-
τερα- εφαρµόζεται η συγκριτική ανάλυση.

Επιπλέον, υπερσυγκεντρώνονται αρµοδιότητες στο Υπουργείο
Ανάπτυξης και µειώνονται αντιστοίχως οι αρµοδιότητες των πε-
ριφερειών. Οι διευθύνσεις αναπτυξιακού προγραµµατισµού των
περιφερειών θα δέχονται επιχειρηµατικά σχέδια ύψους µέχρις 1
εκατοµµυρίου, ενώ για τα υπόλοιπα θα αποφαίνεται το Υπουρ-
γείο Ανάπτυξης και ο Υπουργός Ανάπτυξης.

Τέλος, δεν διαφοροποιούνται τα κριτήρια αξιολόγησης βάσει
του επιπέδου ανάπτυξης των περιφερειών µε αποτέλεσµα να
επέλθει ένταση των περιφερειακών ανισοτήτων, αφού απουσιά-
ζουν συγκεκριµένες προβλέψεις για τη µείωση των περιφερει-
ακών ανισοτήτων και την περαιτέρω ενίσχυση των επιχειρήσεων
στην ελληνική περιφέρεια. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, τους µικροµεσαίους τους θεωρείτε
βαρίδια και ζόµπι για την οικονοµία, ενώ για σας η περιφέρεια
είναι ξεχασµένη. 

Εν κατακλείδι, το αποτέλεσµα µε την εφαρµογή µάλλον του
νοµοσχεδίου, όταν ψηφιστεί, θα είναι ο κύριος όγκος των πόρων
να απορροφηθεί από τις µεγάλες επιχειρήσεις της Αττικής, γε-
γονός που θα λειτουργήσει πολλαπλασιαστικά στην ένταση των
ανισοτήτων µεταξύ του Λεκανοπεδίου και των περιφερειών.
Βάσει όλων αυτών επιδιώκεται η διευκόλυνση και η ενίσχυση
συγκεκριµένων οικονοµικών και επιχειρηµατικών συµφερόντων,
αφού τελικά οι περισσότεροι διαθέσιµοι πόροι θα κατευθυνθούν
προς µία µικρή και ισχυρή οικονοµική ελίτ.

Στον αντίποδα, από πλευράς µας σκοπείται η αλλαγή του πα-
ραγωγικού µοντέλου προς προοδευτική κατεύθυνση που να έχει
χαρακτηριστικά βιώσιµης και κοινωνικά δίκαιης παραγωγικής
ανασυγκρότησης της χώρας.

Και ένα τελευταίο όσον αφορά τα αυξηµένα ποσοστά ενίσχυ-
σης για τις περιοχές, που έχουν πληγεί από φυσικές καταστρο-
φές. Αυτά είναι ευπρόσδεκτα. Μία παρένθεση: σε περιοχές όπως
η πυρόπληκτη Γορτυνία και Μεγαλόπολη δεν έχει γίνει κάτι, µε
αποτέλεσµα οι πολίτες οι οποίοι κατοικούν εκεί να είναι σε από-
γνωση. Όµως όσον αφορά τα αυξηµένα ποσοστά ενίσχυσης, που
χορηγούνται δεν διευκρινίζεται αν οι αυξηµένες ενισχύσεις θα
χορηγηθούν σε επίπεδο ευρύτερων χωρικών ενοτήτων. Επειδή
οι φυσικές καταστροφές επιφέρουν αρνητικές συνέπειες σε ευ-
ρύτερες περιοχές, αν χορηγηθούν οι αυξηµένες ενισχύσεις σε
αυτές τις ευρύτερες περιοχές πρέπει να υπάρχει γι’ αυτές ιεράρ-
χηση, διαβάθµιση και τέτοια κατανοµή ώστε οι άµεσα πληγείσες
περιοχές να ευνοούνται κατά προτεραιότητα και πλήρως. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής. Και κατά τη συζήτηση
επί της πρότασης δυσπιστίας, όπως και κατά τη συζήτηση επί
του υπό κρίση νοµοσχεδίου, αποδείχθηκε ότι η οικονοµική πολι-
τική της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας οδηγεί σε περαι-
τέρω ενίσχυση των κοινωνικών και περιφερειακών ανισοτήτων.
Ταυτόχρονα αποδείχθηκε η εκ µέρους της Κυβέρνησης απα-
ξίωση των θεσµών, που οδηγεί σε αντιδηµοκρατικές εκτροπές
κάθε είδους εις βάρος του κράτους δικαίου, µε τη δίωξη των δι-
καστικών λειτουργών, τη φίµωση δηµοσιογράφων αλλά, δυστυ-
χώς, ακόµα και Βουλευτών, όπως είδαµε χθες κατά τη
συνεδρίαση της Βουλής. Δυστυχώς για σας, οι ελπίδες των όσων
συµπολιτών µας είχαν αποµείνει να σας αποδέχονται και να σας
υποστηρίζουν έχουν εξανεµιστεί. Είναι καιρός να φύγετε. Ο κα-
τήφορος για σας δεν έχει τέλος. Γι’ αυτό και το τέλος της κυβερ-
νητικής θητείας της Νέας Δηµοκρατίας πρέπει να επιταχυνθεί,
µε πρόωρες εκλογές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριοι συνάδελφοι
δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 1:32’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα Τετάρτη
2 Φεβρουαρίου 2022 και ώρα 9:00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων: «Ανα-
πτυξιακός Νόµος - Ελλάδα Ισχυρή Ανάπτυξη».
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